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Αθήνα, σήµερα στις 25 Μαΐου 2022, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
9.40’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 24-5-2022
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΚΕ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 24
Μαΐου 2022, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου
νόµου: «Κίνητρα ανάπτυξης επιχειρήσεων, µέσω συνεργασιών
και εταιρικών µετασχηµατισµών και άλλες διατάξεις»)

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων κ. Κουτνατζής ενηµερώνει το Σώµα, σχετικά
µε τη συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων, ότι στο πλαίσιο του
κοινοβουλευτικού ελέγχου της Τετάρτης 25 Μαΐου τρέχοντος
έτους θα συζητηθεί η µε αριθµό 701/23-5-2022 επίκαιρη ερώ-
τηση, η οποία θα απαντηθεί από τον Υφυπουργό Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής κ. Κατσαφάδο. 

Κατόπιν τούτου, 
θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 701/23-5-2022 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιά του ΜέΡΑ25
κ. Φωτεινής Μπακαδήµα προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Οικονοµικές ατασθαλίες και κακο-
διαχείριση στην ΠΝΟ». 

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Ναυτι-
λίας και Νησιωτικής Πολιτικής, ο κ. Κωνσταντίνος Κατσαφάδος,

Κυρία Μπακαδήµα, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς, να σας ευχαριστήσω που ήρθατε

σήµερα να συζητήσουµε την ερώτηση που σας έχω καταθέσει
και να απαντήσετε σε µία ερώτηση που πραγµατικά δεν αφορά
µόνο την ΠΝΟ, δεν αφορά την ΠΕΝΕΝ, δεν αφορά µόνο τις ναυ-
τικές ενώσεις της χώρας µας, αλλά αφορά συνολικά τη ναυτο-
σύνη. 

Προχωρώ σύντοµα -για να είµαι και εντός του χρόνου- στο
προκείµενο. Τόσο η ΠΕΝΕΝ όσο και η Πανελλήνια Επαγγελµα-
τική Ένωση Μαγείρων και άλλες ενώσεις πρωτοβάθµιες έχουν
πάρα πολλές φορές αναδείξει µε ανακοινώσεις τους τα ποικίλα
ζητήµατα που έχουν ανακύψει αναφορικά µε την οικονοµική δια-
χείριση και πιθανές ατασθαλίες διαχρονικά από τις διοικήσεις

της ΠΝΟ. Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι, πρώτον, η αναίτια
απόλυση υπαλλήλων από το λογιστήριο της οµοσπονδίας και µά-
λιστα χωρίς καµµία τεκµηρίωση σχετική µε αυτή ώστε να απο-
δειχθεί αν εκτελούσαν µε ανεπαρκή τρόπο τα καθήκοντά τους.
Πρέπει να πούµε ότι αυτή η απόλυση ήρθε µετά από σαράντα
χρόνια υπηρεσίας και άφησε κενά που πολλοί θεωρούν ότι δεν
είναι εύκολο να αναπληρωθούν. Μάλιστα, αυτή η απόλυση έρχε-
ται να προστεθεί στη µεγάλη λίστα ζητηµάτων κακής διαχείρισης
στην ΠΝΟ, όπως η µη κατάθεση ισολογισµού του 2021, η αδια-
φάνεια των οικονοµικών των προηγούµενων ετών, η µη παρου-
σίαση παραστατικών για τις συµβάσεις που έχουν συναφθεί µε
ελληνόκτητες σε εταιρείες ξένης σηµαίας, η παντελής αδιαφορία
παροχής εξηγήσεων σχετικά µε τους λόγους που οδήγησαν στη
λήψη απόφασης για ανακατασκευή των γραφείων της οµοσπον-
δίας, µια ανακατασκευή που θα κοστίσει περίπου 300.000 ευρώ. 

Ορισµένα από αυτά τα ζητήµατα, όπως θα αναλύσω και στη
δευτερολογία µου, οδήγησαν στην αποµάκρυνση τον προηγού-
µενο γενικό γραµµατέα της Πανελλήνιας Ναυτικής Οµοσπον-
δίας. Όµως, βλέπουµε ότι η κατάσταση χειροτερεύει µέρα µε την
ηµέρα. 

Τα ερωτήµατα, λοιπόν, είναι πολλά. Εξ αυτών τα δύο βασικό-
τερα για εµάς είναι: Πρώτον, πώς διασφαλίζεται ότι η κινητή και
ακίνητη περιουσία των ναυτεργατών της χώρας µας -γιατί σε
εκείνους ανήκει η περιουσία της ΠΝΟ- αλλά και τα αποθεµατικά
θα παραµείνουν ανέγγιχτα µέσα σε ένα καθεστώς πλήρους αδια-
φάνειας; Και δεύτερον, ποιες πρωτοβουλίες θα λάβετε, ώστε να
περιοριστεί η κάθε είδους αυθαιρεσία, όπως αυτή έχει καταφανεί
από τη διοίκηση της ΠΝΟ διαχρονικά; 

Θα επανέλθω µε περισσότερες λεπτοµέρειες στη δευτερολο-
γία µου. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και

Νησιωτικής Πολιτικής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πραγµατικά, όταν προσκοµίστηκε στο Υπουργείο Ναυτιλίας

και Νησιωτικής Πολιτικής, κυρία Μπακαδήµα, η συγκεκριµένη
ερώτηση, δεν µπορούσαµε να αντιληφθούµε τι ακριβώς ζητάτε
γιατί, όπως όλοι γνωρίζουµε εδώ, η Πανελλήνια Ναυτική Οµο-
σπονδία είναι ένα δευτεροβάθµιο συνδικαλιστικό όργανο. Τι λοι-
πόν καλείται το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής
να κάνει; Ξέρετε ότι τα συνδικαλιστικά αυτά όργανα, εκ του Συν-
τάγµατος και εκ των νόµων, έχουν την αυτονοµία τους. Είναι ανε-
ξάρτητοι φορείς, οι οποίοι διαχειρίζονται µόνοι τους τα περιου-
σιακά τους στοιχεία. 

Οπότε, σε σχέση µε το πρώτο σας ερώτηµα για το πώς δια-
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σφαλίζεται η κινητή και ακίνητη περιουσία των ναυτεργατών,
τόσο σε ό τι έχει να κάνει µε το ΝΑΤ όσον και όπου αλλού υπάρ-
χει ακίνητη περιουσία την οποία διαχειρίζεται το κράτος, µπο-
ρούµε να συζητήσουµε. Για τα περιουσιακά στοιχεία όµως της
Πανελλήνιας Ναυτικής Οµοσπονδίας, υπεύθυνη είναι η ΠΝΟ, δεν
είναι το κράτος. Ούτε µπορεί να παρέµβει εκ του Συντάγµατος
και του νόµου το κράτος. 

Προφανώς, αν υπάρχουν ζητήµατα κακοδιαχείρισης, υπάρ-
χουν οι αρµόδιες αρχές και η δικαιοσύνη, η οποία θα κληθεί να
τα λύσει. Εξ όσων γνωρίζουµε µέχρι στιγµής, δεν υπάρχει κάποια
επίσηµη καταγγελία, η οποία να έχει γίνει στις δικαστικές αρχές,
ούτως ώστε να κινηθεί κάποια διαδικασία ελέγχου σε σχέση µε
τη διαχείριση της ακίνητης ή κινητής περιουσίας που ασκεί η Πα-
νελλήνια Ναυτική Οµοσπονδία.

Σε ό,τι έχει να κάνει µε το ποιες πρωτοβουλίες θα ληφθούν,
ώστε να περιοριστεί κάθε είδους αυθαιρεσία, εµείς είµαστε σε
έναν συνεχή διάλογο µε όλες τις ναυτικές ενώσεις και µε όλα τα
ναυτεργατικά σωµατεία, γιατί αυτή είναι η υποχρέωσή µας. Εµείς
προσπαθούµε να διατηρήσουµε την πρωτοπόρο ναυτιλία και την
ακτοπλοΐα µας. Να έχουµε ένα πρωταγωνιστικό παγκοσµίως
ρόλο. Προσπαθούµε να ενισχύσουµε τους ναυτικούς µας και
τους ναυτεργάτες και προσπαθούµε να κάνουµε όσο το δυνατόν
καλύτερο το µεταφορικό έργο, για να µπορέσουµε να εξυπηρε-
τήσουµε τους νησιώτες µας. 

Από εκεί και πέρα, όµως, αναφορικά µε τις πρωτοβουλίες που
πρέπει να αναληφθούν, εκτός από τον διάλογο και τη συζήτηση
την οποία ήδη κάνουµε σχετικά µε τα θέµατα τα οποία απασχο-
λούν αυτές τις ενώσεις, σας επαναλαµβάνω ότι δεν µπορούµε
να αυθαιρετήσουµε και να προβούµε σε πρωτοβουλίες απέναντι
σε αυτόνοµα συνδικαλιστικά όργανα. Αυτό πραγµατικά είναι που
µου προξενεί απορία δηλαδή πώς είναι δυνατόν να µην το γνω-
ρίζετε ότι η Πανελλήνια Ναυτική Οµοσπονδία- όπως και η ΓΕΣ-
ΣΕΕ, όπως και η ΑΔΕΔΥ, όπως και άλλα συνδικαλιστικά σωµα-
τεία- έχει την αυτονοµία της η οποία είναι διασφαλισµένη εκ του
Συντάγµατος και εκ των νόµων; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Υπουργέ.

Κυρία Μπακαδήµα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δυστυχώς θα επαναλάβω αυτό που είπα στην

πρωτολογία µου. Η αδιαφάνεια που καλύπτει την ΠΝΟ πραγµα-
τικά καλά κρατεί και αυτό είναι δυστυχές για τους ναυτεργάτες
της χώρας µας. 

Να επαναλάβω κάτι που ίσως να µην ακούστηκε, ίσως να µην
το πρόλαβα να το επισηµάνω στην πρωτολογία µου. Ο προηγού-
µενος γενικός γραµµατέας της ΠΝΟ οδηγήθηκε σε αποποµπή
από την οµοσπονδία και µε σωρεία καταστατικών παραβιάσεων
και πρωταρχικό ζήτηµα εντός αυτών την οικονοµική διαχείρισή
του. Είναι ψευδές αυτό; Δεν έχετε σχετική ενηµέρωση εσείς,
κύριε Υπουργέ; 

Σηµείο δεύτερο. Οι συµβάσεις που υπογράφονται µεταξύ
ΠΝΟ και πλοιοκτητών για τη θεωρητική και µόνο προστασία των
αλλοδαπών ναυτεργατών, που καταλήγουν εν τοις πράγµασι
υπερεκµεταλλευόµενοι, αποφέρει ή όχι στην οµοσπονδία περί-
που 6 εκατοµµύρια ευρώ κατ’ έτος; 

Αποφασίσθηκε ή όχι, χωρίς κανένα διαγωνισµό, χωρίς καµµία
λογοδοσία, στις πρωτοβάθµιες ενώσεις -γιατί έχετε δίκιο, συµ-
φωνώ µαζί σας, είναι δευτεροβάθµιο όργανο η ΠΝΟ- η ανακαί-
νιση των γραφείων µε κόστος 300.000 ευρώ, τη στιγµή που οι
ναυτεργάτες της χώρας µας -και το γνωρίζετε πολύ καλά, κύριε
Υπουργέ- δεινοπαθούν όχι µόνο από τα δέκα χρόνια µνηµονια-
κών πολιτικών, αλλά και από τα δύο χρόνια πανδηµίας; 

Κύριε Υπουργέ, θα συµφωνήσω στο εξής µαζί σας: Αν η ΠΝΟ
πραγµατικά λειτουργούσε ως οµοσπονδία, µε λογοδοσία στις
πρωτοβάθµιες ενώσεις και όχι ως ανώνυµη εταιρεία ή ως ναυτι-
λιακή ή ως εργοδοτική επιχείρηση, τότε πραγµατικά δεν θα είχε
κανένα νόηµα η ερώτηση, δεν θα βρισκόµασταν εδώ να συζη-
τάµε σήµερα.

Όµως, η οµοσπονδία -και αυτό πρέπει να ακουστεί- δεν λει-
τουργεί προς όφελος και προασπίζοντας τα συµφέροντα των
ναυτεργατών. Λειτουργεί σε καθεστώς πλήρους αδιαφάνειας,

λειτουργεί κλείνοντας τα αυτιά της στις φωνές των πρωτοβάθ-
µιων ενώσεων, ειδικά όταν αυτές ζητούν εξηγήσεις για τα πε-
πραγµένα της κάθε διοίκησης. 

Ενδεικτικά, θα καταθέσω στα Πρακτικά για να υπάρχουν, σε
περίπτωση που ενδιαφέρουν συναδέλφους να τα αναζητήσουν,
δύο έγγραφα. Το πρώτο είναι της ΠΕΝΕΝ µε ηµεροµηνία 13
Μαΐου 2022 και το δεύτερο υπογράφεται από τρία σωµατεία, από
την ΠΕΝΕΝ, την ΣΤΕΦΕΝΣΩΝ και την ΠΕΕΜΑΓΕΝ. Με αυτά τα
έγγραφα αυτά τα σωµατεία ζητούν το ίδιο πράγµα: την προσκό-
µιση εγγράφων σχετικά µε τα οικονοµικά στοιχεία και την οικο-
νοµική διαχείριση από πλευράς ΠΝΟ. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Φωτεινή Μπακαδήµα κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η κατάσταση πραγµατικά χειροτερεύει. Η συσκότιση σε ένα
τόσο σοβαρό ζήτηµα που αφορά τα οικονοµικά στοιχεία, ειδικά
µιας και αυτά σχετίζονται µε εισφορές και περιουσία Ελλήνων
και αλλοδαπών ναυτεργατών, είναι κατακριτέα και ανεπίτρεπτη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Και θα κλείσω µε ένα σύντοµο σχόλιο, µε µια µονάχα πρόταση. 
Το Υπουργείο Ναυτιλίας προφανώς και δεν χρειάζεται καµµία

δική µου ερώτηση για να παρέµβει ή όχι σε ζητήµατα οµοσπον-
διών. Εξάλλου στα ζητήµατα των δύο οµοσπονδιών των λιµενι-
κών µια χαρά το κάνετε, χωρίς να κάνουµε καµµία ερώτηση. 

Όµως -και αυτό είναι που θέλουµε να ακουστεί και να κατα-
γραφεί- όλοι εκείνοι που λειτουργούν ως εφοπλιστικά δεκανίκια
σε βάρος των ναυτεργατών, τα συµφέροντα των οποίων θα
έπρεπε να προασπίζονται, πρέπει και θα λογοδοτήσουν µε τον
έναν τον άλλο τρόπο. Εντός ή εκτός Βουλής, θα λογοδοτήσουν. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,

κυρία Μπακαδήµα. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και

Νησιωτικής Πολιτικής): Πραγµατικά, κυρία συνάδελφε, είναι
πολύ άχαρος ο ρόλος, τουλάχιστον ο δικός µου αυτή τη στιγµή,
εκπροσωπώντας το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολι-
τικής, γιατί βλέπω ότι κάνουµε µία συζήτηση µέσω αυτής της επί-
καιρης ερώτησης, όχι σε σχέση µε το πώς λειτουργεί η Πανελ-
λήνια Ναυτική Οµοσπονδία, αλλά σε σχέση µε συνδικαλιστικούς
διαγκωνισµούς µεταξύ σωµατείων.

Κοιτάξτε, η διοίκηση της Πανελλήνιας Ναυτικής Οµοσπονδίας
είναι δηµοκρατικά εκλεγµένη. Τα πρωτοβάθµια σωµατεία ήταν
αυτά τα οποία ψήφισαν και εξέλεξαν το Προεδρείο της Πανελ-
λήνιας Ναυτικής Οµοσπονδίας, όχι εγώ ούτε εσείς. Και τον προ-
ηγούµενο ο οποίος έφυγε, οι ίδιοι άνθρωποι τον είχαν ψηφίσει
και τον είχαν εκλέξει. Οπότε εγώ δεν µπορώ να παρέµβω πάνω
στις επιλογές τις οποίες κάνουν τα ναυτεργατικά σωµατεία. 

Όµως, από εκεί και πέρα, σας ξαναλέω, δεν υπάρχει κάποια
επίσηµη καταγγελία, όχι βεβαίως σε εµάς οι οποίοι εµείς είµαστε
αναρµόδιοι εκ του Συντάγµατος και εκ του νόµου, αλλά στις αρ-
µόδιες δικαστικές αρχές, για τυχόν ατασθαλίες, για τυχόν αυθαι-
ρεσίες. 

Εσείς λέτε για τα τρία από τα δώδεκα ναυτεργατικά σωµατεία.
Θα καταθέσω στα Πρακτικά ένα δελτίο Τύπου -µε αφορµή την
ερώτηση την οποία καταθέσατε- που έβγαλε η ΠΝΟ, και το υπο-
γράφουν τα υπόλοιπα εννέα. Γιατί εσείς έρχεστε ως εκπρόσωποι
των τριών. Εγώ δεν έρχοµαι ως εκπρόσωπος κανενός. Έρχοµαι
να απαντήσω στην ερώτησή σας.

Καταθέτω το δελτίο Τύπου στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-

λιτικής κ. Κωνσταντίνος Κατσαφάδος καταθέτει για τα Πρακτικά
το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Επίσης, να πω ότι, µε αφορµή την ερώτηση την οποία κάνατε
και που είπατε ότι απολύθηκαν δύο υπάλληλοι της Πανελλήνιας
Ναυτικής Οµοσπονδίας, ζητήσαµε τη συνδροµή του Υπουργείου
Εργασίας. Μιλήσαµε και µε το ΣΕΠΕ. Δεν έχει γίνει κάποια κα-
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ταγγελία ούτε από αυτούς τους δύο για το άδικο της απόλυσης.
Οπότε ερχόµαστε να συζητήσουµε τι; Το πόσο δίκιο έχουν τα
τρία σωµατεία έναντι των υπολοίπων εννέα; Αυτά θα τα λύσουν
µεταξύ τους, κυρία Μπακαδήµα. 

Εµείς λοιπόν ως Υπουργείο, αυτό το οποίο κοιτάζουµε, είναι
να είµαστε σε διάλογο µε τους θεσµικούς φορείς της ναυτιλίας,
µε τους εφοπλιστές, µε τους πλοιοκτήτες και µε την ΠΝΟ, ούτως
ώστε να µπορέσουµε να έχουµε όσο το δυνατόν θετικότερα απο-
τελέσµατα από όλους και για όλους τους φορείς της ναυτιλίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας γνωρίζω ότι η πρώτη µε

αριθµό 689/17-5-2022 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της
Βουλευτού Λάρισας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ευαγγελίας Λια-
κούλη προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Αδιαφορία
της Κυβέρνησης για τα χρόνια προβλήµατα των στελεχών των
Ενόπλων Δυνάµεων» δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης της

κ. Λιακούλη, της επερωτώσης συναδέλφου, µε τον Υπουργό
Εθνικής Άµυνας. 

Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να σας ανακοινώσω ότι µε επιστολή

της προς τον Πρόεδρο της Βουλής η Βουλευτής του Νοµού
Ηλείας και Πρόεδρος της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής Περιβάλ-
λοντος της Βουλής κ. Διονυσία - Θεοδώρα Αυγερινοπούλου ζητεί
από τη Βουλή να της χορηγηθεί άδεια απουσίας στο εξωτερικό
από τη Δευτέρα 30 Μαΐου τρέχοντος έτους έως και Παρασκευή
3 Ιουνίου τρέχοντος έτους. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Πριν προχωρήσουµε στη συζήτηση του νοµοσχεδίου του

Υπουργείου Περιβάλλοντος, θα διακόψουµε για δέκα λεπτά
µέχρι να έρθει ο Υπουργός και οι εισηγητές των κοµµάτων.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας: «Εθνικός Κλιµατικός Νόµος - Μετάβαση στην κλιµα-
τική ουδετερότητα και προσαρµογή στην κλιµατική αλλαγή».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 19 Μαΐου τρέχοντος έτους τη συζήτηση του νοµοσχεδίου
σε µία έως δύο συνεδριάσεις ενιαία επί της αρχής, επί των άρ-
θρων και των τροπολογιών. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει
ηλεκτρονικά µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Επ’ αυτού, κύριε

Φάµελλε, ή να τελειώσω πρώτα;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Να τελειώσω.
Το Σώµα συνεφώνησε. Εξάλλου, είναι απόφαση της Ολοµέ-

λειας ότι αν υπάρχουν πολλοί οµιλητές, θα πάµε δεύτερη µέρα.
Είναι γνωστό.

Πριν δώσω τον λόγο στον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας,
ήθελε κάποιος από τους εισηγητές να µιλήσει, επί της διαδικα-
σίας, όµως, έτσι;

Ορίστε, κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα ξηµερώµατα µπήκαν δύο µε-

γάλες τροπολογίες από το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας οι οποίες δεν είχαν κατατεθεί ούτε καν εννοηθεί στη
διαδικασία της συζήτησης των επιτροπών. Είναι αυτό που λέµε,
της νύχτας τα καµώµατα τα βλέπει η µέρα και γελά, τα καµώµατα
της Κυβέρνησης Μητσοτάκη.

Στον πιο σηµαντικό νόµο των επόµενων δεκαετιών, ο οποίος
είναι ο κλιµατικός νόµος, έρχεται η Κυβέρνηση χωρίς καµµία
προειδοποίηση και καταθέτει τροπολογίες που περιλαµβάνουν
από τις αρµοδιότητες δασικών υπηρεσιών και την αποτυχηµένη
µεταφορά τους µέχρι τα θέµατα αναδασώσεων, τα θέµατα αρ-
µοδιοτήτων στην ανακύκλωση, τα θέµατα ποινών σε συστήµατα
εναλλακτικής διαχείρισης, ζητήµατα για τη φορολόγηση των
υπερκερδών, για την αναδροµική επιδότηση καταναλωτών, για
το να παραχωρήσει αρµοδιότητες το Υπουργείο στο Τεχνικό Επι-
µελητήριο. Και όλα αυτά αποδεικνύουν ότι έχουµε µία τραγική
διαδικασία νοµοθέτησης.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Είναι διαδικαστικό αυτό, κύριε
Πρόεδρε; Πού είναι το διαδικαστικό;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μην διακόπτετε,

µισό λεπτό! Θα απαντήσουν οι αρµόδιοι!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Είναι προφανές ότι τα µέλη της Κοι-

νοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας προσπαθούν να
τροποποιήσουν το διαδικαστικό περιεχόµενο της τοποθέτησης.

Αυτό που λέµε, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι η διαδικασία
των τροπολογιών θίγει βαθύτατα και την κοινοβουλευτική διαδι-
κασία αλλά και τον ίδιο τον κλιµατικό νόµο.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Να τα πείτε στη Διάσκεψη των
Προέδρων!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Η Κυβέρνηση δυσφηµεί τον κλιµα-
τικό νόµο από το πρώτο λεπτό της συνεδρίασης.

Είναι ντροπή σας αυτή η διαδικασία της νοµοθέτησης, µείζονα
ζητήµατα πολιτικής και περιβαλλοντικής και ενεργειακής σηµα-
σίας να µην τα βάζετε στις επιτροπές και να τα φέρνετε ξηµερώ-
µατα, κύριε Σκρέκα! Είναι ντροπή σας αυτή η διαδικασία, όταν
εδώ παίζονται εκατοµµύρια υπερκέρδη και κρύβονται εκατοµµύ-
ρια υπερκέρδη που πληρώνουν έναν χρόνο οι καταναλωτές και

τραγικά λάθη της δικής σας θητείας στο Υπουργείο Περιβάλλον-
τος!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα απαντήσει ο

κύριος Υπουργός.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορούµε παρά

να αντιδράσουµε, δεν µπορούµε παρά να καταγγείλουµε αυτή
τη διαδικασία απόκρυψης κοινοβουλευτικού έργου από τις επι-
τροπές, παραβίασης όλων των κανόνων κοινοβουλευτικής διαδι-
κασίας και νοµοθέτησης και υποβάθµισης και του κλιµατικού νό-
µου αλλά και του πραγµατικού ελέγχου στα υπερκέρδη του καρ-
τέλ ενέργειας που στηρίζετε εδώ και έναν χρόνο. Είναι ντροπή
σας αυτό που κάνετε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα απαντήσει ο

κύριος Υπουργός. Εξάλλου, από ό,τι ξέρω, η επιτροπή τελείωσε
πολύ αργά χθες, έτσι δεν είναι; Συνεπώς, κατατέθηκαν οι τροπο-
λογίες, εντάξει…

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο γι’ αυτό το θέµα των
τροπολογιών.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ναι, κύριε Πρόεδρε, για ένα λεπτό.

Κατ’ αρχάς, µέχρι αύριο που θα ψηφίσετε έχετε τη δυνατότητα
να ελέγξετε, να διαβάσετε, να αναλύσετε και βεβαίως, εφ’ όσον
θέλετε…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Θα αστειεύεστε, βέβαια!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ντροπή σας!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Μην βιάζεστε! Ακούστε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Να σας πω, ακού-

στε, µισό λεπτό: Ακούστηκαν οι αντιρρήσεις από τον κύριο ειση-
γητή, αφήστε να απαντήσει και ο Υπουργός!

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Εσείς από τη µια θέλετε να προχωρήσουµε γρήγορα
και να ανακτήσουµε τα υπερέσοδα, από την άλλη φέρνουµε αυτή
τη διάταξη και σας ενοχλεί. Τελικά, αποφασίστε τι θέλετε!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Εννιά µήνες κλέβουν τους κατανα-
λωτές κάποιοι και τώρα έρχεστε µε τροπολογία τα ξηµερώ-
µατα…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Θέλετε να τα φορολογήσουµε τα υπερκέρδη και η
Ελλάδα να είναι η πρώτη χώρα που θα ανακτήσει υπερέσοδα
από παραγωγούς και µάλιστα ως ποσό το µεγαλύτερο από οποι-
αδήποτε άλλη ευρωπαϊκή χώρα, ή δεν θέλετε, θέλετε να πάει
παρά πίσω; Σας ενοχλεί, βεβαίως, ότι εµείς έχουµε δείξει την
αποφασιστικότητα και την πολιτική βούληση να ανακτήσουµε και
να φορολογήσουµε κατά 90% τα υπερέσοδα των παραγωγών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Να πούµε ότι η Ιταλία τα ανακτά κατά 10% µόνο.
Άρα εδώ θα σας δοθεί η δυνατότητα, επιτέλους, να δείξετε το

πραγµατικό σας πρόσωπο και να αποφασίσετε αν θα στηρίξετε
ή δεν θα στηρίξετε αυτή την τροπολογία. Θα ψηφίσετε ή δεν θα
ψηφίσετε τη φορολόγηση των υπερκερδών;

Αυτή την απάντηση πρέπει να δώσετε, κύριε συνάδελφε.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία.
Προχωράµε τώρα, λοιπόν και κατά τη διάρκεια της συζητή-

σεως θα αναπτυχθεί και η επιχειρηµατολογία για τις τροπολο-
γίες, οπότε θα φανεί στο τέλος ποιες θα γίνουν δεκτές, δεν ξέρω
αν υπάρχουν και βουλευτικές.

Ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Χριστόφορος Μπου-
τσικάκης, έχει τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.

Επειδή προβλέπεται ότι θα έχουµε πολλούς οµιλητές, εννοεί-
ται ότι το ηλεκτρονικό σύστηµα εγγραφής των οµιλητών πρέπει
να ανοίξει τώρα και θα εγγράφονται µέχρι το τέλος του δεύτερου
εισηγητή. Παρακαλώ θα τηρείται αυστηρά ο χρόνος.

Ορίστε, κύριε Μπουτσικάκη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Σας ευχα-
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ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συνεδρίαση αποτε-

λεί µια ιστορική µέρα, µια σπουδαία στιγµή για την Ελλάδα, γιατί
σήµερα συζητάµε και ψηφίζουµε τον πρώτο κλιµατικό νόµο της
χώρας. Είναι αντικειµενική η παραδοχή ότι η κλιµατική αλλαγή
είναι το πιο πολυσυζητηµένο θέµα διεθνώς. Οι άνθρωποι και οι
οικονοµίες στον κόσµο και στην Ευρώπη καλούνται να αντιµετω-
πίσουν τις προκλήσεις και κυρίως τις σηµαντικές επιπτώσεις από
την κλιµατική αλλαγή.

Βασική αιτία της αποτελεί βάσει επιστηµονικών µελετών η
καύση ορυκτών καυσίµων που διοχετεύει διοξείδιο του άνθρακα
στην ατµόσφαιρα. Αυτό παγιδεύει τη θερµότητα και εντείνει το
φαινόµενο του θερµοκηπίου. Έτσι, προκύπτουν αλυσιδωτά η
υπερθέρµανση του πλανήτη, η τήξη των πάγων, τα ακραία και-
ρικά φαινόµενα, όπως καύσωνες, πληµµύρες, ξηρασία, λειψυ-
δρία, άνοδος της στάθµης της θάλασσας και οι δασικές πυρκα-
γιές.

Ο παρατεταµένος και σφοδρός καύσωνας που σάρωσε το πε-
ρασµένο καλοκαίρι την Ευρώπη και την Ελλάδα αποτελούν το
πλέον πρόσφατο παράδειγµα. Η εµπειρία του καλοκαιριού του
2021 και ο πυρηνικός εφιάλτης πρωτοφανούς έντασης που κλη-
θήκαµε να διαχειριστούµε καθιστούν επιτακτική ανάγκη να στα-
θούµε στο ύψος της πρόκλησης που ξεδιπλώνεται µπροστά µας.
Οι καταστροφικές πυρκαγιές υπογράµµισαν µε τον πλέον ξεκά-
θαρο -και οδυνηρό- τρόπο ότι χρειαζόµαστε ριζικές τοµές για να
περιορίσουµε τη συχνότητα της εµφάνισης των ακραίων φαινο-
µένων.

Δυστυχώς, πλέον, το ρολόι δεν µετράει αντίστροφα, είµαστε
στο σηµείο µηδέν. Στην Ελλάδα, όπως και σε άλλες χώρες, βιώ-
νουµε µε δραµατικό και επώδυνο τρόπο τις συνέπειες της κλιµα-
τικής κρίσης. Η κλιµατική αλλαγή συνιστά υπαρξιακή απειλή που
απαιτεί ενισχυµένη φιλοδοξία και αυξηµένη δράση για το κλίµα. 

Είναι πλέον επιβεβληµένο να καθιερωθεί εθνική στρατηγική και
σχέδιο προσαρµογής και να ληφθεί υπόψιν η ενωσιακή στρατη-
γική για την πρόληψη στην κλιµατική αλλαγή, βάσει αξιόπιστων
αναλύσεων για τις επιπτώσεις της, µε αξιολογήσεις και δείκτες
προόδου και σύµφωνα µε τα βέλτιστα και πλέον πρόσφατα επι-
στηµονικά στοιχεία. Καθίσταται απαραίτητο να ενσωµατώσουµε
στον εθνικό µας σχεδιασµό το γεγονός ότι ως Ευρώπη έχουµε
πια αναλάβει πιο τολµηρούς στόχους από αυτούς που είχαµε υπ’
όψιν µας όταν είχαµε καταρτίσει το αρχικό Εθνικό Σχέδιο Ενέρ-
γειας και Κλίµατος το 2019. Η αντιµετώπιση της κλιµατικής αλ-
λαγής αποτελεί µια σηµαντική απειλή για τη βιωσιµότητα του
πλανήτη και για την Ελλάδα αποτελεί κεντρική προτεραιότητα. 

Ψηφίζουµε σήµερα το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος το οποίο εδράζεται σε δύο βασικούς άξονες: τον µετρια-
σµό και την προσαρµογή.

Η προσαρµογή αφορά την εξεύρεση λύσεων και τη διασφά-
λιση της ετοιµότητας για τις δυσµενείς επιπτώσεις της κλιµατι-
κής αλλαγής, την ενίσχυση της ανθεκτικότητας, τη λήψη κατάλ-
ληλων µέτρων για την πρόληψη των ζηµιών που µπορεί να προ-
κληθούν. Ο µετριασµός σχετίζεται µε τις δράσεις που περιορί-
ζουν το µέγεθος της κλιµατικής αλλαγής µακροπρόθεσµα. Αφο-
ρά τη µείωση των εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου και την επί-
τευξη της κλιµατικής ουδετερότητας. 

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, του Υπουργείου Περιβάλλοντος απο-
τελεί το θεσµικό πλαίσιο της χώρας για την προσαρµογή στην
κλιµατική αλλαγή και την επίτευξη κλιµατικής ουδετερότητας,
ώστε να περιοριστεί η αύξηση της θερµοκρασίας κατά ενάµιση
βαθµό. 

Οφείλουµε, µάλιστα, να συγχαρούµε την ηγεσία του Υπουρ-
γείου, διότι παρά τις αντίξοες συνθήκες που επιφέρει η ενεργει-
ακή κρίση, δεν σταµατά το νοµοθετικό έργο το οποίο µάλιστα
-όπως θα αναφέρω και παρακάτω- είχε ιδιαίτερα θετική ανταπό-
κριση κατά τη σχετική ακρόαση των φορέων στην επιτροπή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόκειται για ένα καθολικό και
διαρκώς επίκαιρο νοµοσχέδιο. Εάν δεν αλλάξουµε τώρα και ου-
σιαστικά την οργάνωση των κοινωνιών και των οικονοµιών µας,
οι επιπτώσεις, ενδεχοµένως για εµάς και τα παιδιά µας, να είναι
δραµατικές. Η µετάβαση στην κλιµατική ουδετερότητα και η προ-
σαρµογή στην κλιµατική αλλαγή απαιτούν αλλαγές σε ολόκληρο

το φάσµα της πολιτικής και συλλογική προσπάθεια όλων των το-
µέων της οικονοµίας και της κοινωνίας.

Το νοµοθετικό πλαίσιο που θεσπίζεται σήµερα, αναβαθµίζει
σηµαντικά την κλιµατική διακυβέρνηση της χώρας. Αποτελεί ένα
σηµαντικό εργαλείο για την επίτευξη των στόχων της Συµφωνίας
των Παρισίων για το κλίµα. Επιτυγχάνει τον µετριασµό της οικο-
νοµίας, µε γνώµονα την κλιµατική ουδετερότητα, ενώ, παράλ-
ληλα, διαφυλάττει την κοινωνική συνοχή και την κοινωνική
δικαιοσύνη. 

Ο ελληνικός κλιµατικός νόµος περιλαµβάνει, µεταξύ άλλων,
εθνικούς ποσοτικούς στόχους για τη µείωση των εκποµπών αε-
ρίων του θερµοκηπίου κατά 55% το 2030 σε σχέση µε το 1990,
κατά 80% το 2040, έτσι ώστε το 2050 να πετύχουµε την κλιµατική
ουδετερότητα, δηλαδή, µηδενικό ανθρακικό αποτύπωµα. 

Γι’ αυτό θεσπίζεται συνολικός προϋπολογισµός, καθώς και τα-
µειακοί προϋπολογισµοί άνθρακα πενταετούς διάρκειας στους
ακόλουθους επτά κυριότερους παραγωγικούς τοµείς που έχουν
το υψηλότερο περιβαλλοντικό αποτύπωµα. Συγκεκριµένα, πρό-
κειται για την παραγωγή της ηλεκτρικής ενέργειας και θερµότη-
τας, τις µεταφορές, τη βιοµηχανία, τα κτήρια, τη γεωργία και την
κτηνοτροφία, τα απόβλητα της χρήσης γης και την δασοπονία.
Με το εργαλείο αυτό επιδιώκεται η ελαχιστοποίηση των συνολι-
κών καθαρών εκποµπών που θα απελευθερώσουν στην ατµό-
σφαιρα τα επόµενα χρόνια οι τοµείς αυτοί.

Επιπλέον, για τη µετάβαση στην πράσινη οικονοµία το νοµο-
σχέδιο προβλέπει την εκπόνηση περιφερειακών σχεδίων προ-
σαρµογής στην κλιµατική αλλαγή, καθώς και την εθνική στρα-
τηγική στην οποία καθορίζεται το πλαίσιο της προετοιµασίας για
την αποφυγή και διαχείριση των επιπτώσεων της κλιµατικής αλ-
λαγής. 

Προβλέπεται, επίσης, η κατάρτιση δηµοτικών σχεδίων µείωσης
εκποµπών από κάθε ΟΤΑ πρώτου βαθµού, προορίζοντας τις ανα-
γκαίες δράσεις και τα απαραίτητα µέτρα για τη µείωση των εκ-
ποµπών αερίων. Η τοπική αυτοδιοίκηση οφείλει και πρέπει να
είναι συµµέτοχη.

Επιπλέον, µε το υπό επεξεργασία νοµοσχέδιο θεσπίζονται ει-
δικότερα και συγκεκριµένα µέτρα και πολιτικές µε σκοπό τη µε-
γαλύτερη δυνατή εξοικονόµηση ενέργειας, την αύξηση ενερ-
γειακής απόδοσης σε όλο το φάσµα της οικονοµίας, την καθιέ-
ρωση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, τη σταδιακή εξάλειψη
όλων των ορυκτών καυσίµων και την προώθηση της ηλεκτροκί-
νησης. 

Τα µέτρα αυτά αφορούν την απαγόρευση καύσης λιγνίτη για
την παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από το τέλος του 2028, µε
προϋπόθεση φυσικά τη διασφάλιση της επάρκειας ισχύος για
την ασφάλεια του εφοδιασµού. 

Προωθείται η ηλεκτροκίνηση στις πόλεις, µε έµφαση στους
επαγγελµατικούς κλάδους. Από το είναι 2024 το ένα τέταρτο των
νέων εταιρικών αυτοκινήτων ιδιωτικής χρήσης που ταξινοµούνται
θα πρέπει να είναι αµιγώς ηλεκτρικά ή υβριδικά ηλεκτρικά οχή-
µατα. Από το 2026 τα νέα ταξί σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη, καθώς
και το ένα τρίτο των νέων ενοικιαζόµενων οχηµάτων θα πρέπει
να είναι ηλεκτροκίνητα. 

Ιδιαίτερα σηµαντικές είναι οι διατάξεις που αφορούν τη µείωση
εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου στα κτίρια. Από το 2025 απα-
γορεύεται η πώληση και εγκατάσταση καυστήρων πετρελαίου
θέρµανσης, ενώ από το 2030 γίνεται υποχρεωτική η χρήση πε-
τρελαίου θέρµανσης το οποίο θα πρέπει να είναι αναµεµειγµένο
µε βιοκαύσιµα σε ποσοστό 30%. 

Στα κτήρια µε κάλυψη µεγαλύτερη των πεντακοσίων τετραγω-
νικών µέτρων και τις οικοδοµικές άδειες που υποβάλλονται από
το 2023 και έπειτα καθίσταται υποχρεωτική η τοποθέτηση συ-
στηµάτων παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από φωτοβολταϊκά
ή θερµικά ηλιακά συστήµατα, µε ποσοστό που θα αντιστοιχεί
τουλάχιστον στο 30% της κάλυψης. Μπορούµε σαν χώρα όχι
µόνο να εκµεταλλευτούµε, αλλά και να µεταφέρουµε στην οι-
κιακή οικονοµία τα οφέλη του ηλιακού µας δυναµικού. 

Επιπλέον, θεσπίζεται ένα στρατηγικό πλαίσιο για την ολοκλη-
ρωµένη µετάβαση των ελληνικών νησιών στην κλιµατική ουδετε-
ρότητα, το οποίο περιλαµβάνει ένα συνεκτικό πλέγµα διατάξεων
για τη µείωση των αερίων του θερµοκηπίου κατά 80% σε σχέση
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µε το 2019. 
Η πραγµατοποίηση του διπλού στόχου που θέτει το νοµοσχέ-

διο για λιγότερες εκποµπές και µεγαλύτερη απορρόφηση αερίων
του θερµοκηπίου, απαιτεί κινητοποίηση όλων των τοµέων της οι-
κονοµίας. Γι’ αυτόν τον λόγο θεσπίζονται µια σειρά από µετρή-
σιµα και εξειδικευµένα µέτρα τα οποία αφορούν τις επιχειρήσεις.
Από το 2023 επιχειρήσεις συγκεκριµένων κατηγοριών υποχρε-
ούνται να υποβάλλουν ετήσια έκθεση σχετικά µε το ανθρακικό
τους αποτύπωµα, µε σκοπό τη θέσπιση στόχων µείωσης τους. 

Πολύ σηµαντική είναι και η διάταξη για τις µελέτες περιβαλ-
λοντικών επιπτώσεων. Από το 2024 όλα τα έργα και οι δραστη-
ριότητες πρέπει να περιλαµβάνουν υποχρεωτικά ποσοτική κατα-
γραφή µειώσεων και αυξήσεων των εκποµπών διοξειδίου του άν-
θρακα που προκύπτουν από τη λειτουργία του έργου. 

Αυτές είναι οι βασικότερες και οι σηµαντικότερες ρυθµίσεις
που εισάγει το ψηφισµένο νοµοσχέδιο, ένα συνεκτικό πλέγµα
διατάξεων παράδειγµα καλής νοµοθέτησης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παράταξη της Νέας Δηµοκρα-
τίας έχει σήµερα έναν παραπάνω λόγο να είναι υπερήφανη. Είναι
η πρώτη φορά που ελληνική κυβέρνηση λαµβάνει σοβαρά υπ’
όψιν της την κλιµατική αλλαγή, που εισάγονται µέτρα και πολιτι-
κές µε πραγµατικό αντίκτυπο, µετρήσιµα δεδοµένα, µε ρεαλιστι-
κούς στόχους. Είναι η πρώτη φορά που µε νοµοσχέδιο
θεσµοθετούνται οι ακριβείς στόχοι για µία ανθεκτική κλιµατική
κοινωνία. 

Η πλειοψηφία των φορέων εκδήλωσε θετική στάση και εκτί-
µηση προς το νοµοσχέδιο. Τονίστηκε απ’ όλους θα έλεγα η ανα-
γκαιότητα θεσµοθέτησης του νοµοσχεδίου, καθώς και ότι αυτό
κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Εντύπωση, όµως, για µία ακόµα φορά προκαλεί και η στάση
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Μάλλον δεν έχουν αντιληφθεί
τη σηµασία και τη σπουδαιότητα του νοµοσχεδίου, γιατί για
ακόµα µια φορά δεν στάθηκαν στο ύψος των περιστάσεων και
κατέφυγαν σε µικροπολιτικές πρακτικές. Από τη µία αναγνώρι-
σαν την αναγκαιότητα της νοµοθέτησης και της εισαγωγής ενός
εθνικού κλιµατικού νόµου και τον θετικό αντίκτυπο των σχετικών
διατάξεων. Από την άλλη, µε πάθος υποστήριζαν ότι πρόκειται
για δεύτερο κλιµατικό νόµο διότι η χώρα µας είχε ήδη κλιµατικό
νόµο, συγκεκριµένα -λέει- από το 2016. 

Παρέλειψαν, όµως, να αναφέρουν ότι ο νόµος αυτός αφορά
µια κύρωση, την κύρωση της Συµφωνίας των Παρισίων για το
κλίµα. Για την ιστορία και µόνο να υπενθυµίσουµε ότι η Συµφωνία
του Παρισιού είναι συµφωνία στο πλαίσιο της σύµβασης - πλαί-
σιο των Ηνωµένων Εθνών για την κλιµατική αλλαγή και υπογρά-
φτηκε το 2016. Η συµφωνία αυτή κυρώθηκε από τα κοινοβούλια
των µερών και ασφαλώς και από το ελληνικό Κοινοβούλιο από
το 2016. Με την κύρωση αυτή, όµως, ούτε συγκεκριµένος στόχος
τέθηκε ούτε συγκεκριµένα µέτρα και πολιτικές ψηφίστηκαν. 

Παρά ταύτα, όµως, οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ αναγνώρισαν
και τόνισαν κατ’ επανάληψη ότι ο κλιµατικός νόµος είναι ανα-
γκαίος και σπουδαίος για τη χώρα και ότι µάλιστα θα έπρεπε να
είχε έρθει και νωρίτερα και ότι αργήσαµε. Χαρακτηριστικά ειπώ-
θηκε ότι «περιµέναµε τον νόµο από τον περασµένο Ιούνιο». Είχε
η χώρα κλιµατικό νόµο πριν από αυτόν; Δεν µπορούν να το ισχυ-
ριστούν αυτό και να ισχύουν και τα δύο ταυτόχρονα, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι. 

Αντιλαµβανόµαστε ότι θέλετε να κρατάτε τα σκήπτρα της πε-
ριβαλλοντικής ευαισθησίας, να πρωταγωνιστείτε σε οικολογικά
θέµατα, να προτάσσετε µε σθένος την προστασία του κλίµατος
και του περιβάλλοντος, αλλά παραλείψατε να δράσετε τα τελευ-
ταία χρόνια που κυβερνήσατε τη χώρα. Δεν το κάνατε και δυστυ-
χώς για εσάς και ευτυχώς για τη χώρα τη διακυβέρνηση ανέλαβε
η Νέα Δηµοκρατία µε συνεκτικό σχέδιο που εξελίσσουµε σήµερα
και συζητάµε για τον πρώτο κλιµατικό νόµο. Και αυτή είναι µόνο
η αλήθεια. 

Για να επανέλθω, όµως, στις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου θέλω
να αναφερθώ και στο σύστηµα διακυβέρνησης και διαβούλευσης
που εισάγεται. Συστήνεται Εθνικό Παρατηρητήριο από το Υπουρ-
γείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, που αποτελεί
ανοικτό δίκτυο ανταλλαγής πληροφόρησης και ενηµέρωσης. Επι-
πλέον, στον Οργανισµό Φυσικού Περιβάλλοντος και Κλιµατικής

Αλλαγής δηµιουργείται ηλεκτρονική πλατφόρµα καταγραφής και
δηµοσιοποίησης του ανθρακικού αποτυπώµατος των ΟΤΑ, επι-
χειρήσεων, εταιρειών και λοιπών νοµικών προσώπων. Δίνουµε
έτσι µεγαλύτερη διαφάνεια εξασφαλίζοντας τη διαβούλευση και
την ενηµέρωση του κοινού. Τέλος, προβλέπεται η σύσταση του
Εθνικού Συµβουλίου για την Προσαρµογή στην Κλιµατική Αλ-
λαγή, το οποίο αποτελεί το κεντρικό γνωµοδοτικό όργανο του
κράτους και η σύσταση της Επιστηµονικής Επιτροπής στο Υ-
πουργείο Περιβάλλοντος ως αρµόδια για την εισήγηση και γνω-
µοδότηση σε κάθε θέµα σχετικό µε την κλιµατική κρίση. 

Η Αντιπολίτευση δυστυχώς σε αυτές τις ρυθµίσεις επέλεξε τα
ρητορικά πυροτεχνήµατα. Σχολιάστηκε ότι το σύστηµα διακυ-
βέρνησης πάσχει από ανεξαρτησία, διαφάνεια και συµµετοχή.
Μια καλύτερη µελέτη του νοµοσχεδίου, όµως, θα σας έλυνε όλες
αυτές τις ενστάσεις. Πώς προκύπτουν τα θέµατα ανεξαρτησίας
όταν σε κάθε όργανο εκπροσωπείται και µάλιστα πολυάριθµα η
ακαδηµαϊκή κοινότητα; Πώς προκύπτουν θέµατα διαφάνειας
όταν προβλέπεται η παρουσίαση των διαθέσιµων δεδοµένων εξέ-
λιξης της κλιµατικής αλλαγής σε επιστηµονικούς και επαγγελµα-
τικούς φορείς; Πώς προκύπτουν θέµατα συµµετοχής όταν
θεσµοθετούνται δίκτυα ανταλλαγής πληροφοριών και ενηµέρω-
σης µεταξύ των Υπουργείων, υπηρεσιών, ερευνητικών και ακα-
δηµαϊκών φορέων; Επιδιώκουµε διαδικασίες χωρίς αποκλεισ-
µούς και µε πρόσβαση για όλους σε όλα τα επίπεδα, εθνικό, πε-
ριφερειακό και τοπικό, καθώς και για τους κοινωνικούς εταίρους,
την ακαδηµαϊκή κοινότητα, την επιχειρηµατική κοινότητα, τους
πολίτες, για την ανταλλαγή βέλτιστων πρακτικών για τον προσ-
διορισµό των δράσεων που συµβάλλουν στην επίτευξη των στό-
χων του παρόντος νοµοσχεδίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κλιµατικός νόµος είναι ένα ερ-
γαλείο που δεν επιδέχεται ασάφειες και κορόνες λαϊκισµού και
αρνητισµού. Έχει περάσει από µακρά δηµόσια διαβούλευση,
έχουν υπάρξει παρατηρήσεις των εµπλεκόµενων φορέων που
έχουν ληφθεί υπ’ όψιν από το νοµοθέτη. Το νοµοσχέδιο φιλοδο-
ξεί να θέσει τις βάσεις, αλλά και τους στόχους για τη µετάβαση
στην εποχή της κλιµατικής ουδετερότητας. Στην προσπάθεια
αυτή αµέτοχος και αντίθετος δεν πρέπει να είναι κανείς. Αποτελεί
το επιστέγασµα της πολιτικής µας για την προστασία του περι-
βάλλοντος, για τη στροφή στη βιώσιµη ανάπτυξη. 

Η Νέα Δηµοκρατία ασφαλώς και υπερψηφίζει το νοµοσχέδιο
και καλώ όλα τα µέλη του Κοινοβουλίου να εκτιµήσουν και να
σταθµίσουν τη σηµασία του παρόντος και να ψηφίσουν θετικά. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Μπουτσικάκη.

Τον λόγο έχει τώρα ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Σωκράτης
Φάµελλος.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, είναι γεγονός

ότι συζητάµε τον σηµαντικότερο νόµο των επόµενων δεκαετιών.
Και αυτό γιατί το κλίµα είναι η µεγαλύτερη αβεβαιότητα που βρί-
σκεται σήµερα πάνω στον πλανήτη µας και απειλεί τη βιωσιµό-
τητα των κοινωνιών, αλλά και των οικοσυστηµάτων.

Η µείωση των εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου, αλλά και η
διαχείριση των επιπτώσεων της κλιµατικής κρίσης, η προσαρ-
µογή και η ανθεκτικότητα, είναι µια µακροπρόθεσµη στρατηγική,
που τροποποιεί και επηρεάζει όλα τα πεδία της οικονοµίας και
της κοινωνίας. Τροποποιεί τις οικονοµικές και κοινωνικές σχέ-
σεις, δηµιουργεί δυστυχώς νέες ανισότητες και κινδύνους και
πλήττει πρώτα από όλα τα ευάλωτα κοινωνικά στρώµατα, αλλά
και τις ευάλωτες χώρες και περιοχές. 

Σήµερα είναι γεγονός ότι δεν βρισκόµαστε σε καλό σηµείο. Τα
έξι χρόνια µετά τη Συµφωνία των Παρισίων έχουν καταγραφεί ως
τα θερµότερα. Η Ανατολική Μεσόγειος και η χώρα µας χαρακτη-
ρίζονται ως hot spots κλιµατικής αλλαγής, µε πολύ µεγαλύτερη
ταχύτητα της µέσης υπερθέρµανσης. Υπάρχει, όµως, παγκόσµια
και στη χώρα µας περισσότερο, οφείλω να πω, ένα µεγάλο έλ-
λειµµα αξιοπιστίας. Έχουµε έναν πληθωρισµό δηλώσεων, αλλά
έχουµε µια πολύ µεγάλη καθυστέρηση έργων και µεταρρυθµί-
σεων. Πρέπει να δράσουµε για το κλίµα πριν να είναι αργά. Για
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τον λόγο αυτό ο Αλέξης ο Τσίπρας είναι ο πρώτος Πρωθυπουρ-
γός της Ελλάδας που στη Σύνοδο Κορυφής τον Ιούνιο του 2019
εκπροσωπώντας την ελληνική πολιτεία δεσµεύτηκε για πρώτη
φορά για την κλιµατική ουδετερότητα. Για τον λόγο αυτόν η κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ επικύρωσε τη Συµφωνία των Παρισίων το
2016 εδώ στη Βουλή και νοµοθέτησε τον πρώτο κλιµατικό νόµο.
Σε αυτόν τον νόµο ήταν µέσα η Εθνική Στρατηγική για την Προ-
σαρµογή που ισχύει ακόµα και δεν τροποποιείται, τα Περιφερει-
ακά Σχέδια Προσαρµογής και όλες οι δράσεις ανθεκτικότητας.

Όµως ακόµη και αυτός ο νόµος του 2016 δεν εφαρµόζεται από
τη Νέα Δηµοκρατία που υποκριτικά µάς λέει ότι νοιάζεται για το
περιβάλλον. Δεν έχουµε ολοκληρωµένα περιφερειακά σχέδια για
την προσαρµογή και την ανθεκτικότητα. Μόνο µία περιφέρεια
της χώρας µας έχει ολοκληρώσει τα τελευταία τρία χρόνια το
σχέδιο προσαρµογής. 

Αυτοί είναι οι λόγοι για τους οποίους ο ΣΥΡΙΖΑ εδώ και ενάµιση
χρόνο ζητά κλιµατικό νόµο. Θέλουµε αυτός ο κλιµατικός νόµος
να είχε διαµόρφωση από τα κάτω, συµµετοχή της κοινωνίας,
αλλά και των παραγωγών, γιατί απαιτεί αλλαγή του παραγωγικού
µοντέλου και αλλαγή προφανώς και του µοντέλου κατανάλωσης.
Αυτή η ριζοσπαστική, η µεγάλη, η συνταρακτική αλλαγή πρέπει
να γίνει µε όλη την κοινωνία και αυτό είναι ένα από τα µεγάλα
προβλήµατα αυτού του νοµοσχεδίου που έχει τον τίτλο «Κλιµα-
τικός Νόµος» και φέρνει η Νέα Δηµοκρατία.

Εµείς είµαστε εδώ στη συζήτηση που έγινε και πριν από ένα
χρόνο µε πρωτοβουλία της αείµνηστου Προέδρου του ΚΙΝΑΛ
Φώφης Γεννηµατά, τότε που ο κ. Μητσοτάκης δεσµεύτηκε για
πολλά τα οποία δεν υλοποιεί στο σηµερινό νοµοσχέδιο. Διαψεύ-
στηκε σε όλες τις δεσµεύσεις του εδώ και έναν χρόνο ότι τάχα-
τες θα είχε κάνει νωρίς κλιµατικό νόµο. Φέρνει δε τη σηµερινή
διαδικασία νοµοθέτησης µε όρους fast track. Μέσα σε τρεις
µέρες πέρασε από όλες τις επιτροπές. Μεσολάβησε µόλις µισή
ώρα µεταξύ της ακρόασης των φορέων και της συζήτησης κατ’
άρθρον και τώρα µας φέρνει και µία πληµµύρα τροπολογιών
υποβαθµίζοντας ακόµα περισσότερο τον κλιµατικό νόµο. Υπο-
τιµά και τη Βουλή, υποτιµά και τους φορείς, αλλά και δυσφηµεί
τον κλιµατικό νόµο. Δεν ακολούθησε καµµία από τις καλές πρα-
κτικές των ευρωπαϊκών χωρών. Από τα τριακόσια ενενήντα εννέα
σχόλια που κατατέθηκαν έστω στο open.gov γίνονται αποδεκτά
τέσσερα για ορισµούς και είκοσι οκτώ στα υπόλοιπα άρθρα. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, µας καλεί να ψηφίσουµε τον κλιµατικό
νόµο για τον τίτλο του. Το ίδιο έγινε µε την ηλεκτροκίνηση, για
τα πλαστικά µιας χρήσης και για άλλες πρωτοβουλίες του τάχα-
τες πράσινου προσωπείου του κ. Μητσοτάκη που έχει διαψευστεί
πλήρως, όπως έγινε και µε την απολιγνιτοποίηση, που µας δέ-
σµευσε στο φυσικό αέριο και στη σηµερινή ακρίβεια µε επιλογή
του ίδιου του κ. Μητσοτάκη, µε ένα χρονοδιάγραµµα απόσυρσης
των λιγνιτικών µονάδων που πήγε από το 2028 στο 2025, από το
2025 στο 2023 και άλλαξε πάλι πρόσφατα, τον Απρίλιο, µε δική
του δέσµευση που πήγε στην Κοζάνη και είπε ότι απέτυχε. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, έκανε µια επικοινωνιακή εξαγγελία τά-
χατες για απολιγνιτοποίηση για να τακτοποιήσει τις ανάγκες του
καρτέλ φυσικού αερίου, το οποίο ακόµα και σήµερα δυναστεύει
τη χώρα µας, δηµιουργεί φοβερά υπερκέρδη εις βάρος των κα-
ταναλωτών και οδήγησε σε αύξηση της εξάρτησης της χώρας.
Η χώρα µας σήµερα είναι λιγότερο ενεργειακά ασφαλής, είναι
ενεργειακά εξαρτηµένη σε µεγαλύτερο ποσοστό από ό,τι ήταν
παρελθόν και έχουµε έναν σχεδιασµό, το λεγόµενο «σχέδιο για
την ενέργεια και το κλίµα», ο οποίος διαψεύσθηκε πριν καν στε-
γνώσει το µελάνι της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. 

Η Νέα Δηµοκρατία υποβαθµίζει έναν πολύ σηµαντικό νόµο
γιατί δεν έχει διαβούλευση µε την κοινωνία και τους πολίτες, γιατί
έχει αποσπασµατικές διατάξεις που δεν είναι φιλόδοξες, δεν
είναι απαιτητικές γι’ αυτή τη µεγάλη αλλαγή, έχει διατάξεις που
δεν συνδέονται µε το αντικείµενο, όπως για τις κατεδαφίσεις
στον Βοτανικό ή τις τροπολογίες τις οποίες έφερε σήµερα.

Και έχει µια νοµοθέτηση χαώδη και γραφειοκρατική, την οποία
επισηµαίνει ακόµα και η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής. Δια-
βάζω, λοιπόν, ότι µέσα στο κείµενο της Επιστηµονικής Υπηρε-
σίας επισηµαίνεται η ασάφεια στην κατανοµή των αρµοδιοτήτων
µεταξύ του Υπουργείου Περιβάλλοντος και του νεοσύστατου

Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας και
έχει λανθασµένο διαχωρισµό του αντικειµένου µεταξύ των δύο
Υπουργείων, που δηµιουργεί σοβαρά προβλήµατα στον συντο-
νισµό. Διότι ακόµα και η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής ανα-
γνωρίζει ότι φαίνεται πως υπάρχει ένας διαχωρισµός, δεν υπάρ-
χει όµως επί της ουσίας, και λέει ότι χρειάζονται νέες διατάξεις
που θα αποσαφηνίσουν τις αρµοδιότητες µεταξύ των Υπουρ-
γείων, όπως και διευκρινίσεις στο άρθρο 27, στο άρθρο 28, στις
αρµοδιότητες της Επιστηµονικής Επιτροπής Κλιµατικής Αλλαγής
σχετικά µε τη σύνδεσή της µε την Κυβερνητική Επιτροπή, ποιος
εισηγείται. Διότι δηµιουργεί κι έναν, αν θέλετε, παράλληλο µη-
χανισµό διαβούλευσης έξω από τη διεύθυνση του Υπουργείου
για την κλιµατική αλλαγή, µέσα από τον ιδιωτικού δικαίου ΟΦΥ-
ΠΕΚΑ µε τη «γαλάζια» διοίκηση. 

Ταυτόχρονα υπάρχουν εφαρµοστικές διατάξεις οι οποίες µπο-
ρεί να αλλάζουν εκ των υστέρων χωρίς διαβούλευση, µε εξου-
σιοδοτικές διατάξεις όπως αυτές για τη θέρµανση και αυτές για
τα ταξί. Η διαµόρφωση του κλιµατικού νόµου είναι κατώτερη των
περιστάσεων, κατώτερη των προσδοκιών, αλλά είναι και κατώ-
τερη των αναγκών. Γι’ αυτό είναι επικίνδυνο για τη χώρα µας. 

Είναι ένα νοµοθέτηµα το οποίο έρχεται για να κλείσει επικοι-
νωνιακές πληγές. Το είχε πει πριν έναν χρόνο και έρχεται τώρα
να το τακτοποιήσει πριν από την Ηµέρα Περιβάλλοντος. Αλλά
δεν έχει επιστηµονική τεκµηρίωση, δεν υπάρχει έκθεση συνε-
πειών ούτε οικονοµικών ούτε κοινωνικών ούτε κλιµατικών. Δεν
έχει κάνει κανένα άνοιγµα στην κοινωνία. Οι νέοι της χώρας δεν
το γνωρίζουν. Οι φορείς των µικροµεσαίων επιχειρήσεων µάς
είπαν προχθές ότι δεν το γνωρίζουν, το είπε εδώ η ΓΣΕΒΕΕ.

Γνωρίζει η Νέα Δηµοκρατία ότι αυτό το νοµοσχέδιο το οποίο
φέρνει είναι πρόχειρο αλλά και ανέφικτο. Βάζει στόχους για τις
επόµενες κυβερνήσεις. Ξέρει πολύ καλά ότι δεν πρόκειται να
υλοποιήσει τίποτε απ’ όλα αυτά, όπως δεν έκανε τίποτα επί τρία
χρόνια για όλα όσα εξήγγειλε. Δεν υπάρχει επαρκής τεκµηρίωση
για τους επιµέρους στόχους. Είναι νούµερα στην τύχη, κυριολε-
κτικά, και για τα χρονοδιαγράµµατα -ακόµη µια φορά- της απο-
λιγνιτοποίησης. Δεν έχει ένα προσχέδιο για την ενέργεια και το
κλίµα, δεν ξέρει προς τα πού πηγαίνει. Και το βασικότερο, δεν
έχει µακροπρόθεσµη στρατηγική κατατεθειµένη ούτε προς δια-
βούλευση, ενώ αυτή που έχει ήδη καταθέσει στην Κοµισιόν έχει
άλλους στόχους για το 2040 και για το 2050. 

Τα είπαµε και στις επιτροπές. Ο κλιµατικός νόµος είναι µια
πολύ σοβαρή υπόθεση για να την αφήσουµε σε αυτή την επικίν-
δυνη Κυβέρνηση, αλλά είναι µια πολύ σοβαρή υπόθεση και για
να την αφήσουµε στις ορέξεις του καρτέλ της ενέργειας που σή-
µερα κάνει κουµάντο πίσω από τον κ. Μητσοτάκη. Και αυτό είναι
το πρόβληµα. Και αυτό αποδεικνύεται και από τις τροπολογίες. 

Το πλέον χαρακτηριστικό παράδειγµα του τάχατες κλιµατικού
νόµου είναι ότι κρατάει δεσµευµένη τη χώρα στο φυσικό αέριο.
Δηλαδή κάνουµε έναν κλιµατικό νόµο για να απεξαρτηθούµε από
τα ορυκτά καύσιµα και ο κλιµατικός νόµος Μητσοτάκη µάς δε-
σµεύει στο φυσικό αέριο, ιδιαίτερα στη ηλεκτροπαραγωγή, πι-
θανόν µέχρι το 2050, ενώ χρειάζεται να έρθουµε πολύ πιο νωρίς
να απεξαρτηθούµε από τα ορυκτά καύσιµα. Θυµίζω ότι το προ-
σχέδιο του ΕΣΕΚ, του εθνικού σχεδίου για την ενέργεια και το
κλίµα, που είχε καταθέσει ο ΣΥΡΙΖΑ και έστειλε στην Κοµισιόν το
2018, είχε οµαλή απεξάρτηση και από τον λιγνίτη και από το φυ-
σικό αέριο και αυτό είχε εγκριθεί από την Κοµισιόν.

Εδώ, λοιπόν, τώρα έρχεται, τροποποιεί τον σχεδιασµό και µας
δεσµεύει. Με στοιχεία της Κοµισιόν, ακόµη και το 2021 η Ελλάδα
είχε αύξηση χρήσης αερίου και στην ηλεκτροπαραγωγή και στις
άλλες χρήσεις και ενώ όλη η Ευρώπη ταυτόχρονα και µε την
κρίση του Nord Stream τότε µείωνε την κατανάλωση αερίου,
εµείς ανεβαίναµε. Και ταυτόχρονα έχει οδηγήσει και σε µια
«υπερθέρµανση» στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, δηλαδή σε
συνθήκες άγριας Δύσης µετά την αλλαγή αδειοδότησης από τον
κ. Χατζηδάκη -ακόµη µια µεγάλη αποτυχία του κ. Χατζηδάκη!-,
όπου έχουµε χρεοκοπία του ειδικού λογαριασµού των ΑΠΕ, διότι
χρεοκόπησαν τον λογαριασµό των ΑΠΕ, επέβαλαν χαράτσι σε
όλες τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, ακόµα και στα οικιακά
φωτοβολταϊκά στέγης και ενώ ταυτόχρονα δεν έχουν ολοκληρώ-
σει το χωροταξικό σχέδιο, µε αποτέλεσµα να µην γνωρίζουµε
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ούτε πού µπορεί να γίνει, ούτε πού πρέπει να γίνει, ούτε πού πρέ-
πει να προστατεύσουµε τη φύση. Ερχόµαστε, λοιπόν, για να κλεί-
σουµε ακόµα µια «πληγή» µε διαδικασίες fast track!

Και τι λέει η κοινωνία γι’ αυτό το νοµοσχέδιο; Έντεκα µεγάλοι
φορείς, στους οποίους περιλαµβάνεται από τη Γενική Συνοµο-
σπονδία Εργατών Ελλάδος µέχρι το «WWF» και την «GREEN-
PEACE», µάς κατέθεσαν ένα συνταρακτικό κείµενο, το οποίο λέει
ότι έχουµε διπλό κενό σ’ αυτόν τον νόµο: έχουµε κενό φιλοδο-
ξίας, στόχων δηλαδή, και κενό εφαρµογής, το πώς θα πετύχουµε
έστω τους λάθος στόχους, τους περιορισµένους που βάζει η Κυ-
βέρνηση. Λένε οι έντεκα φορείς ότι έχουµε στόχους µέσα στον
νόµο που υπολείπονται σηµαντικά από τον παγκόσµιο στόχο πε-
ριορισµού της κλιµατικής κρίσης, δηλαδή τον στόχο του µετρια-
σµού, ότι λείπουν τα απαραίτητα µέτρα και πολιτικές -διαβάζω
ακριβώς από το κείµενο-, ενώ η φιλοδοξία είναι χαµηλή και τελικά
αποτυγχάνει να εισαγάγει µεταρρυθµίσεις κρίσιµης σηµασίας για
την αλλαγή του παραγωγικού και καταναλωτικού µοντέλου, αλλά
και να ενισχύσει την κοινωνική συµµετοχή και τη δίκαιη µετά-
βαση. Αυτό είναι το νοµοσχέδιο, ένα διπλό κενό και στους στό-
χους και στην εφαρµογή! 

Τι περιέχει όµως το νοµοσχέδιο; Για να είµαστε ειλικρινείς.
Έχει αποσπασµατικές διατάξεις οι οποίες πέρα από το ότι δεν
έχουν τεκµηρίωση έχουν και περίεργα «παραθυράκια». Προ-
σέξτε, µπορεί κάποιος να αντισταθµίσει τη µείωση εκποµπών
µέσω φυτεύσεων και αναδασώσεων -λέει-, τα οποία είναι συν-
ταγµατική υποχρέωση. Δηλαδή προσπαθεί να κάνει µια περίεργη
«τραµπάλα» σβήνοντας υποχρεώσεις απ’ αυτούς που πρέπει να
µειώσουν τις εκποµπές. Δεύτερον, λείπουν από τις αδειοδοτή-
σεις τοµείς που έχουν υψηλό ανθρακικό αποτύπωµα, υδραυλικά
έργα, λιµενικά έργα, εξορυκτικές δραστηριότητες.

Πάµε λίγο να δούµε και τις περίεργες διατάξεις χωρίς τεκµη-
ρίωση που υπάρχουν, όπως παραδείγµατος χάριν για τη χρήση
πετρελαίου στα κτήρια. Στη διαβούλευση είχε όρο να περιοριστεί
η χρήση πετρελαίου θέρµανσης στα κτήρια µέχρι το 2030. Τώρα
λέει ότι επιτρέπεται, αρκεί να έχει 30% βιοντίζελ. Και ρωτάµε:
έχετε υπολογίσει το κλιµατικό αποτύπωµα αυτής της πρότασης;
Για να καταλάβετε πόσο έξω ακόµα και από τα δεδοµένα της επι-
στήµης βρίσκονται. Κανένας υπολογισµός! Και δεύτερον, µπο-
ρούµε να σταµατήσουµε να χρησιµοποιούµε πετρέλαιο θέρµαν-
σης στις περιοχές που δεν έχει δίκτυο φυσικού αερίου ούτε επι-
δότηση για αντλία θέρµανσης; Τι θα κάνουν οι άνθρωποι αυτοί;
Θα ανάψουν πάλι τζάκια και φουφούδες; Καµµία πρόβλεψη ούτε
στο κοινωνικό ούτε στο επιστηµονικό επίπεδο!

Υπάρχουν όµως και άλλα περίεργα «παραθυράκια». Βάζει έναν
στόχο για φωτοβολταϊκά σε κτήρια, όπου χρησιµοποιεί έναν
στόχο µεγαλύτερο -τα πεντακόσια τετραγωνικά- ακόµα και από
αυτό που θέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση -που λέει να κατέβουµε σε
χαµηλότερα κτήρια, να βάλουµε παντού φωτοβολταϊκά-, αλλά
εξαιρεί περίεργα τις τουριστικές εγκαταστάσεις. Ρωτάµε όλοι,
όχι µόνο ο ΣΥΡΙΖΑ: Για ποιον λόγο εξαιρούνται οι τουριστικές εγ-
καταστάσεις; Απάντηση δεν λαµβάνουµε. 

Και βέβαια κάνει και µια βασική επιλογή που χαρακτηρίζει την
Κυβέρνηση Μητσοτάκη παντού. Αυτή η επιλογή είναι απλή. Η πο-
λιτεία είναι απούσα και αδύναµη. Ξεπουλιούνται τα πάντα στο
ιδιωτικό κεφάλαιο και ο πολίτης είναι µόνος του και κατηγορού-
µενος. Πού εφαρµόζεται; Στις επικίνδυνες περιοχές δόµησης.
Λέει: µπορείς να χτίσεις σε περιοχές που είναι επικίνδυνες για
πληµµύρα ή για πυρκαγιά, αρκεί να πληρώσεις ιδιωτική ασφά-
λιση. Μάλιστα. Το κράτος δηλαδή δεν έχει καµία αρµοδιότητα
να λέει τι είναι επικίνδυνο και τι όχι. Δεν πρέπει να κάνει σχέδια
διαχείρισης κινδύνου πληµµύρας, δεν πρέπει να κάνει χωροτα-
ξικό σχεδιασµό και αφήνει τον πολίτη να επιλέγει µόνος του και
µετά βέβαια να είναι και κατηγορούµενος. Αλλά ποιος µπορεί να
επιλέγει; Μόνο αυτός που έχει λεφτά. Δηλαδή για τους υπόλοι-
πους δεν υπάρχει κρατικός σχεδιασµός, δεν υπάρχει κοινωνική
µέριµνα, δεν υπάρχει σχέδιο της πολιτείας. Και µιλάνε µετά για
κλιµατική προσαρµογή! Αυτή η αντιεπιστηµονικότητα αλλά και
το πλιάτσικο πίσω από τις πόρτες τις κλειστές των Υπουργείων
γίνεται.

Υπάρχει και ένα άλλο κόλπο µέσα στο νοµοσχέδιο. Λέει: Θα
έχουµε κλιµατικά ουδέτερα νησιά. Μάλιστα. Πώς θα τα έχουµε

αυτά; Θα τα έχουµε µε ιδιώτες αναδόχους. Δηλαδή αν η «VOLK-
SWAGEN» ή κάποια άλλη εταιρεία διαλέξει ένα νησί για να κάνει
ένα πείραµά της ή να κάνει µια επίδειξη ή να κάνει το µάρκετινγκ,
αυτό το νησί µπορεί να έχει µέλλον στην κλιµατική ουδετερό-
τητα. Τα υπόλοιπα αγνοούνται, εκτός αν τα διαλέξει κάποιος χο-
ρηγός, για να του κάνουµε το χατίρι. Όµως κρύβει ότι γι’ αυτόν
ακριβώς τον λόγο ο ΣΥΡΙΖΑ διεκδίκησε και πέτυχε σε οδηγία για
την εµπορία αερίων του θερµοκηπίου να έχει η χώρα µας διαθέ-
σιµους πόρους πάνω από 1 δισεκατοµµύριο, που τους είχαν ξε-
χάσει µέχρι το τέλος του 2020 και µε δική µας ερώτηση επανε-
νεργοποιήθηκαν. Και αυτούς τους πόρους τώρα πιθανόν να τους
δώσουν και στους αναδόχους των νησιών. 

Υπάρχουν και άλλα πολλά που θα µπορούσαµε να πούµε, για
την ελλιπέστατη συµµετοχή της κοινωνίας, για την υποβάθµιση
του ίδιου του Υπουργείου όπου η αντίστοιχη Διεύθυνση, δηλαδή
η Διεύθυνση Κλιµατικής Αλλαγής, δεν υλοποιεί πλέον το αντικεί-
µενο του νοµοσχεδίου, αλλά ο ΟΦΥΠΕΚΑ, αυτός ο φορέας µε τα
«γαλάζια» παιδιά έξω από το Υπουργείο. Υπάρχει όµως και υπο-
βάθµιση του ελληνικού Κοινοβουλίου. 

Υπάρχει και ένα σοβαρό θέµα, το µεγαλύτερο ζήτηµα της
ασφάλειας, δηλαδή της προσαρµογής της ανθεκτικότητας µετα-
φέρεται στο νεοσύστατο Υπουργείο, αυτό της Κλιµατικής Κρίσης
και Πολιτικής Προστασίας, το οποίο όµως, όπως έχουµε αποκα-
λύψει και στον κοινοβουλευτικό έλεγχο, δεν έχει οργανόγραµµα
και δεν έχει προσωπικό. Δηλαδή παραπέµπονται αρµοδιότητες
για την ασφάλεια της κοινωνίας σε ένα Υπουργείο το οποίο δεν
µπορεί να τις υποστηρίξει, και το επισηµαίνει και η Επιστηµονική
Υπηρεσία της Βουλής που λέει ότι είναι µπερδεµένες οι αρµο-
διότητες µεταξύ των Υπουργείων. 

Άρα έρχεται η Νέα Δηµοκρατία µε έναν νόµο ο οποίος µοιάζει
µε τροχονόµο γραφειοκρατικών υποχρεώσεων, µπλέκει τα πράγ-
µατα, χωρίς καµία ουσιαστική διάταξη για τα κοινωνικά θέµατα
της µετάβασης, για τη φτώχεια που δηµιουργείται, για την πρό-
σβαση στα βασικά αγαθά του νερού, της ενέργειας, για το βα-
σικό δικαίωµα, αυτό που λέµε «δικαίωµα σε ένα ασφαλές και
υγιές περιβάλλον», να διαχειριστεί υποβαθµίζοντας τη λειτουργία
της κοινωνίας µας και της οικονοµίας µας ένα κρίσιµο ζήτηµα. 

Για παράδειγµα, δεν υπάρχουν µέσα ρυθµίσεις για τα άτοµα
που πλήττονται από αποκλεισµό. Δεν υπάρχουν µέσα ρυθµίσεις
για τα δικαιώµατα των ατόµων µε ειδικές ανάγκες -τα είπαν στη
διαβούλευση- ή για τις αλλαγές που γίνονται µε βάση το φύλο
πλέον στα δικαιώµατα και στη θέση στην κοινωνία. Δεν υπάρχουν
όλα αυτά. Δεν υπάρχει ούτε ενεργειακή δικαιοσύνη ούτε κλιµα-
τική δικαιοσύνη µέσα σε αυτό το νοµοσχέδιο. Οι νέοι είναι απέξω
και είναι απέξω κι οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις, διότι αυτό το νο-
µοσχέδιο και γενικά η αλλαγή αυτή η µεγάλη δηµιουργεί ανισό-
τητες. Το ίδιο έγινε και στο Ταµείο Ανάκαµψης, το ίδιο γίνεται και
στον κλιµατικό νόµο. 

Δεν αναγνωρίζει τα κοινωνικά θέµατα και µάλιστα λέει ότι είναι
κανονική, είναι φυσική η ανισότητα και εξακολουθεί να την ενι-
σχύει. Το ευρωπαϊκό σύνθηµα «Κανείς να µην µείνει πίσω» δεν
µπαίνει στην πόρτα της Κυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη. 

Φάνηκε αυτό µε τις τέσσερις χιλιάδες θέσεις ανέργων ήδη στις
λιγνιτικές περιοχές, όπου η βίαιη και ψεύτικη απολιγνιτοποίηση,
για να κάνει το χατίρι στα καρτέλ της ενέργειας, έχει οδηγήσει
σε µια τραγική εξέλιξη της ανεργίας. Βαθαίνει όµως ταυτόχρονα
η ενεργειακή φτώχεια της χώρας µας. 

Ο κ. Μητσοτάκης διαφηµίζει έναν ολιστικό τρόπο ζωής, που
δεν πρέπει να µας ενδιαφέρει πόσα λεφτά βγάζουµε. Γιατί δεν
το λέει αυτό στον κ. Στάσση µε τα χρυσά µπόνους, τη χλιδή, τις
µετοχές, τις λιµουζίνες; Γιατί δεν το λέει αυτό στο καρτέλ ενέρ-
γειας, µε τα εκατοµµύρια, για να µην πω δισεκατοµµύρια, υπερ-
κέρδη εις βάρος των καταναλωτών; Γι’ αυτούς έχουν σηµασία τα
λεφτά; Για την κοινωνία δεν έχουν δηλαδή;

Επιτρέψατε ένα πάρτι αισχροκέρδειας εδώ και έναν χρόνο.
Δεν πετύχατε να πάρετε την εξαίρεση της ιβηρικής, κάτι που φά-
νηκε και στις τελευταίες διαπραγµατεύσεις ότι δεν το κερδίζει η
Ελλάδα, ενώ ταυτόχρονα φαίνεται ότι θα συνεχίσουµε τις επιδο-
τήσεις, αναγνωρίζοντας επιτέλους µετά από έναν χρόνο -το είπε
ο ίδιος ο κύριος Υπουργός- ότι τελικά υπάρχουν υπερκέρδη, όλα
αυτά που λέγαµε εδώ και έναν χρόνο. 
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Και το ερώτηµα είναι για ποιον λόγο επιτρέψατε να υπάρχουν
υπερκέρδη. Για ποιον λόγο επιτρέψατε να ταλαιπωρηθούν και οι
καταναλωτές και οι παραγωγοί της χώρας µας; Για ποιον λόγο
οδηγήσατε στην ενεργειακή φτώχεια ένα µεγάλο κοµµάτι του ελ-
ληνικού πληθυσµού και στηρίζετε µε επιδοτήσεις το ράλι της
ακρίβειας;

Διότι εδώ και έναν χρόνο οι επιδοτήσεις που βγαίνουν από την
τσέπη των καταναλωτών πηγαίνουν στο ράλι ακρίβειας. Δεν µει-
ώνεται η τιµή της ενέργειας. Χρηµατοδοτείτε την ακρίβεια. 

Κύριε Πρόεδρε, στον ΣΥΡΙΖΑ πιστεύουµε ότι αυτή η σηµαν-
τική, συνταρακτική αλλαγή πρέπει να γίνει µε την πολιτεία µπρο-
στά. Η πολιτεία πρέπει να εγγυηθεί την κλιµατική και ενεργειακή
µετάβαση. Πρέπει να τη σχεδιάσει, να µπει µπροστά και να εγ-
γυηθεί ότι κανείς δεν θα µείνει πίσω. 

Αυτή η διαδικασία πρέπει να γίνει µε δηµοκρατία και δικαιο-
σύνη µέσα στην κοινωνία µας, εξασφαλίζοντας το δικαίωµα σε
ένα υγιές και ασφαλές περιβάλλον, αλλά και στα βασικά αγαθά
του νερού και της ενέργειας. Χρειάζεται δίκαιος επιµερισµός των
βαρών και διάχυση των ωφελειών. Αυτό σηµαίνει ενεργειακή δη-
µοκρατία. 

Γι’ αυτό εµείς νοµοθετήσαµε τις ενεργειακές κοινότητες, τις
οποίες έχετε παγώσει τρία χρόνια, ώστε δεν υπάρχει δυνατότητα
ούτε για συναίνεση στη χωροθέτηση ούτε για χαµηλότερη τιµή
ενέργειας σε όλη την περιφέρεια της χώρας µας. 

Και είναι ξεκάθαρο ότι έχετε ξεχάσει τους στόχους βιώσιµης
ανάπτυξης του ΟΗΕ από αυτό το σηµαντικό νοµοθέτηµα, αυτό
το σήµα που φοράµε, τους δεκαεπτά στόχους. Δεν έχετε περι-
λάβει κανένα µέτρο για τις χρηµατοδοτήσεις, µε βάση το κλιµα-
τικό αποτύπωµα. Δηλαδή θα εξακολουθούµε να χρηµατοδο-
τούµε έργα που έχουν υψηλό ανθρακικό αποτύπωµα ή είναι ανα-
σφαλή ως προς τον κλιµατικό κίνδυνο; 

Δεν υπάρχει και αυτό µέσα και εµποδίζετε την πρόσβαση σε
βασικά αγαθά µε την εξέλιξη πρακτικά αυτού του κλιµατικού
νόµου, µιας και δηµιουργούνται νέες ανισότητες που δεν υπάρ-
χει ούτε η λογική «ας είναι συνοµιλητής η κοινωνία για να προ-
λάβουµε πιθανά ανισότητες» και το βασικό: για να κάνουµε
συµµέτοχο την κοινωνία και την παραγωγή σε αυτή την αλλαγή.

Πιστεύετε ότι η αλλαγή του παραγωγικού και του καταναλωτι-
κού µοντέλου µπορεί να γίνει χωρίς τη συµµετοχή των παραγω-
γών, χωρίς τη συµµετοχή της κοινωνίας, µέσα σε κλειστές
πόρτες υπουργείων που συνοµιλείτε µόνο εσείς µε το καρτέλ της
ενέργειας;

Γι’ αυτό και πιστεύουµε ότι πρέπει ο κλιµατικός νόµος να είναι
πιο απαιτητικός. Η Ελλάδα πρέπει να βάλει πιο απαιτητικούς στό-
χους για κλιµατική ουδετερότητα το 2045 και να βάλει και στόχο
απεξάρτησης από τα ορυκτά καύσιµα και το φυσικό αέριο στην
ηλεκτροπαραγωγή νωρίτερα, ίσως και το 2035, γιατί µας δε-
σµεύετε για πάρα πολλά χρόνια στο φυσικό αέριο. 

Και να εφαρµόσετε την προγραµµατική πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ,
ώστε το 50% των νέων αδειών σε έργα ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας να είναι αυτοπαραγωγή, αυτοκατανάλωση και ενερ-
γειακές κοινότητες. Το κάνει όλη η Ευρώπη. Προχωράει όλη η
Ευρώπη µπροστά και εσείς µας στέλνετε σε έναν ενεργειακό
«µεσαίωνα», ταυτόχρονα µε την ενεργειακή φτώχεια. 

Και εδώ πράγµατι χρειάζεται να παίξουν ρόλο οι τοπικές κοι-
νωνίες, οι δήµοι, οι τοπικοί παραγωγοί που φιµώνονται µε αυτό
το νοµοσχέδιο. Πρέπει οπωσδήποτε να στηριχθεί η ενεργειακή
µετάβαση µε δύο µέτρα: δηµόσιο έλεγχο στα δίκτυα και στην
αποθήκευση ενέργειας και ένας άλλος ρόλος της ΔΕΗ µε το
δέλτα µπροστά µε το δέλτα σηµαντικό, µε τον πολίτη και τον πα-
ραγωγό µέσα στη λειτουργία της επιχείρησης προς όφελός
τους. 

Δεν µπορεί η επιχείρηση αυτή να γράφει κέρδη στο χρηµατι-
στήριο και να µην στηρίζει τον Έλληνα καταναλωτή και τον Έλ-
ληνα παραγωγό. Έτσι υποβαθµίζεται και η κοινωνία και η οικο-
νοµία της χώρας µας. Έτσι θα πετύχουµε έναν µετασχηµατισµό
προς όφελος όλων και των µικροµεσαίων και των αγροτών και
των νέων που λείπουν, µε στοχευµένα προγράµµατα, µε µια πο-
λιτεία που θα ασκεί τον ρόλο της. 

Το δέλτα δεν έχει σηµασία µόνο στη ΔΕΗ. Το δέλτα έχει ση-
µασία και σε άλλες αλλαγές. Είναι δυνατόν εδώ και τρία χρόνια

να µην έχετε καταφέρει να αλλάξετε ούτε ένα κούφωµα σε ένα
δηµόσιο κτήριο και να ζητάτε και να µιλάτε για ηλεκτροκίνηση
και για εξοικονόµηση; Ένα!

Πείτε µας ποιος δηµοτικός στόλος έχει ηλεκτροκινηθεί, ποιο
δηµόσιο µεταφορικό µέσο έχει ηλεκτροκινηθεί. Πείτε µας σε ποιο
κτήριο έχετε εφαρµόσει πρόγραµµα εξοικονόµησης ενέργειας.
Ήταν έτοιµα από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Σας τα αφήσαµε
έτοιµα µε προϋπολογισµό και τα παγώσατε όλα αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε. Έχετε πάει στα είκοσι λεπτά. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Έχετε δίκιο, κύριε Πρόεδρε. Ευχα-
ριστώ κατ’ αρχάς για την ανοχή. Είναι ένα πολύ σηµαντικό θέµα
για να το αφήσουµε στην ελλιπή προσέγγιση που κάνει η Κυβέρ-
νηση. 

Κλείνω λέγοντας ότι εκτός από τα µεγάλα µέτρα του µετρια-
σµού, χρειάζονται και πολύ σηµαντικές παρεµβάσεις στην προ-
σαρµογή. Και εδώ µας φαίνεται αδιανόητο ότι έχουµε µια Κυβέρ-
νηση η οποία µιλάει για το περιβάλλον, για την ασφάλεια, δεν
έχει όµως ολοκληρώσει τα σχέδια διαχείρισης κινδύνου πληµµύ-
ρας που έπρεπε να αναθεωρηθούν µέχρι τον προηγούµενο Δε-
κέµβριο, τα σχέδια διαχείρισης λεκανών απορροής που επίσης
έπρεπε να ολοκληρωθούν µέχρι τον προηγούµενο Δεκέµβριο.
Είναι στόχοι της Ευρώπης που δεν τους έχετε πιάσει ούτε καν
στην ανάθεση των µελετών και µε σοβαρά προβλήµατα όσον
αφορά τη δασική στρατηγική, την πρόληψη των πυρκαγιών, τα
υδατορέµατα. 

Υπάρχουν βασικά νοµοθετικά κενά, όχι µόνο στην αποθήκευση
ενέργειας που έχετε κάνει τρία χρόνια να φέρετε νοµοσχέδιο ή
στα θαλάσσια αιολικά, αλλά και στα θέµατα ασφάλειας της κοι-
νωνίας.

Δεν έχει το νοµοσχέδιο αυτό –και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- ένα
επαρκές σύστηµα διακυβέρνησης. Δεν έχει ανεξάρτητες επιστη-
µονικές επιτροπές για την παρακολούθηση των αποτελεσµάτων,
όπως είναι η κλιµατική συνέλευση που την είχε προτείνει και το
Κίνηµα Αλλαγής. Δεν έχει µέσα τη συµµετοχή και τη διαφάνεια
στα αποτελέσµατα και υπάρχουν σοβαρά ζητήµατα ακόµα και
στη µεταφορά των αποτελεσµάτων για την κλιµατική παρακολού-
θηση. 

Θεωρούµε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι αυτό το
νοµοσχέδιο είναι κατώτερο των προσδοκιών και γι’ αυτό τον λόγο
είναι και επικίνδυνο. Καθυστερεί την Ελλάδα, όπως συνολικά κα-
θυστερεί τη χώρα µας αυτή η καταστροφική Κυβέρνηση του κ.
Μητσοτάκη.

Γι’ αυτόν τον λόγο έχουµε σοβαρότατα ζητήµατα σχετικά µε
αυτόν το νόµο. Δεν αποτελεί κλιµατικό νόµο. Είναι ψευδεπίγρα-
φος ο τίτλος και αυτό είναι το βασικό µας πρόβληµα. Γι’ αυτόν
τον λόγο έχουµε καταθέσει προτάσεις για να τον αλλάξετε. Δεν
έχετε την επάρκεια όµως ούτε να ακούσετε τις προτάσεις.

Γι’ αυτό και λέµε ότι αυτή η Κυβέρνηση πρέπει να φύγει το
συντοµότερο. Καθυστερείτε την Ελλάδα, δηµιουργείτε ανασφά-
λεια στην Ελλάδα, ενεργειακή εξάρτηση και ενεργειακή φτώχεια.
Τι άλλο πια περιµένετε για να δείτε τα αποτελέσµατα αυτής της
καταστροφικής διακυβέρνησης;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ κι εγώ.
Παρακαλώ όµως, όπως έχω πει, να τηρείται ο χρόνος, γιατί οι

πληροφορίες λένε ότι έχουν εγγραφεί πάρα πολλοί συνάδελφοί
σας. 

Παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής
των οµιλητών.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Αρβανιτίδης Γεώργιος από το Κίνηµα
Αλλαγής.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαχρονικά η δηµοκρατική πα-

ράταξη της χώρας, το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, πέρα από τις
άλλες µεγάλες αλλαγές, έχει αφήσει ένα θετικό αποτύπωµα και
στην πολιτική για το περιβάλλον. 

Είµαστε λοιπόν υπερήφανοι που ως παράταξη βάλαµε πρώτοι
στην πολιτική ατζέντα την ανάγκη ψήφισης του πρώτου εθνικού
κλιµατικού νόµου. Και αυτή η πρωτοπορία µας στα ζητήµατα πε-
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ριβάλλοντος και κλιµατικής αλλαγής δεν είναι συγκυριακή, είναι
βαθιά ριζωµένη στην ιδεολογία µας, στο DNA του ΠΑΣΟΚ: Από
τον εµβληµατικό νόµο περιβάλλοντος, τον ν.1650/1986, τους επι-
θεωρητές περιβάλλοντος το 2001 που εσείς, η κυβέρνησή σας,
αποφασίσατε να διαλύσετε, το Υπουργείο Περιβάλλοντος και
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής που ιδρύσαµε το 2009 σε χα-
λεπούς καιρούς, µέχρι τα πρώτα προγράµµατα εξοικονόµησης
ενέργειας, τα φωτοβολταϊκά στις στέγες και την ενίσχυση των
µικρών νοικοκυριών µε τον ν.3851.

Σε όλες αυτές τις περιβαλλοντικές νοµοθετικές µας πρωτο-
βουλίες συνδυάζαµε πάντοτε την προστασία του περιβάλλοντος
µε τη στήριξη και την προστασία των πιο ευάλωτων κοινωνικών
οµάδων. Εφαρµόζαµε δηλαδή αυτό που λέµε «κλιµατική δηµο-
κρατία» και «κλιµατική δικαιοσύνη». 

Αυτή η φιλοσοφία, αυτές οι δύο βασικές αρχές ενέπνευσαν και
την πρότασή µας για τον κλιµατικό νόµο. Θυµίζω ότι µετά από
πρωτοβουλία της αείµνηστης Προέδρου του Κινήµατος Αλλαγής
Φώφης Γεννηµατά, είχαµε παρουσιάσει ήδη από τον Μάρτη του
2021 έναν οδικό χάρτη τεσσάρων σηµείων, τεσσάρων βηµάτων
για µια ελληνική κλιµατική νοµοθεσία.

Χρειάστηκε να περάσει ένας και πλέον χρόνος για να καταφέ-
ρει η Κυβέρνησή σας να µας καταθέσει αυτό που εσείς ονοµά-
ζετε «πρώτο εθνικό κλιµατικό νόµο». Καλωσορίζουµε λοιπόν
όσους ανακάλυψαν όψιµα, το 2019 και το 2022, την ανάγκη προ-
σαρµογής στην κλιµατική αλλαγή και στην πράσινη ανάπτυξη. 

Αλλά αυτό το κείµενο, αυτό που µας έχετε καταθέσει, κύριε
Υπουργέ, ως Εθνικό Κλιµατικό Νόµο δεν έχει καµµία σχέση απο-
λύτως µε όσα «αναλυτικά και ολιστικά», κατά τη δική σας διατύ-
πωση των τελευταίων ηµερών, είχαµε καταθέσει εµείς πριν από
έναν χρόνο. Ξεκινήσατε µε άλλο κείµενο και άλλες εξαγγελίες
και καταλήγετε σε ένα νοµοσχέδιο που θα είναι παράδειγµα δυ-
στυχώς αποφυγής από άλλες χώρες. Είναι για εµάς ένας κλιµα-
τικός νόµος-πυροτέχνηµα. Θα έχουµε κλιµατικό νόµο, αλλά θα
είναι σαν να µην έχουµε τελικά. Και αυτό το υπαγόρευσαν τα επι-
κοινωνιακά σας επιτελεία και το επιτελικό σας κράτος. «Φτιάξτε
έναν κλιµατικό νόµο, επειδή το υποσχεθήκαµε, αλλά να µην είναι
τελικά κλιµατικός νόµος. Να δείχνει όµως ότι είναι και τελικά να
µην είναι». Σε αυτό παίρνετε άριστα, είναι το µόνο σηµείο στο
οποίο παίρνετε άριστα. 

Γι’ αυτό χθες έκανα λόγο και για µια «αίσθηση κλιµατικής απο-
γοήτευσης» που επικρατεί σε όλους όσοι πιέσαµε και φωνάξαµε
να έρθει ένας τέτοιος νόµος στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Όλοι µας
σχεδόν, κόµµατα, φορείς, οργανώσεις αναγνωρίζουµε την
ανάγκη ύπαρξης εθνικής κλιµατικής νοµοθεσίας. Και αυτό το εκ-
µεταλλεύεστε και θεωρείτε ότι ταυτιζόµαστε, επειδή ακριβώς
όλοι το αναζητούµε. Αλλά και όλοι σχεδόν δηλώνουν ότι αυτός
ο κλιµατικός νόµος που µας καταθέσατε είναι δυστυχώς κατώ-
τερος των κλιµατικών περιστάσεων.

Το νοµοσχέδιο που καταθέσατε, κύριε Υπουργέ, είναι ένας κλι-
µατικός νόµος στον οποίο η Κυβέρνηση όχι µόνο δεν επεδίωξε
ευρύτερη κοµµατική συναίνεση, αλλά αφήνει δυστυχώς παντε-
λώς απ’ έξω το Κοινοβούλιο και ας µας έλεγε τα αντίθετα ο ίδιος
ο Πρωθυπουργός στην κοινή συνεδρίαση των επιτροπών πέρυσι.
Είναι ένας κλιµατικός νόµος που δεν διαµορφώθηκε δυστυχώς
από τα κάτω. Είναι ένας κλιµατικός νόµος που δεν έδωσε λόγο
στις νέες γενιές. Είναι ένας νόµος που εσείς, ως Κυβέρνηση, δεν
σεβαστήκατε την αξία του και τη σηµασία του. 

Γιατί αν σεβόσασταν την αυτοτελή σηµασία ενός κλιµατικού
νόµου δεν θα φέρνατε τροπολογίες παρ’ όλο που είναι σηµαντι-
κές και πρέπει να ρυθµίσουν θέµατα χθες τα µεσάνυχτα, που δυ-
στυχώς στρέφουν αλλού τη συζήτηση. Δεν αµφισβητώ καθόλου
τη σηµασία αυτών των τροπολογιών για σηµαντικά ενεργειακά
και περιβαλλοντικά θέµατα, για τους λογαριασµούς του ρεύµα-
τος, για τις ενεργειακές εταιρείες, για το Κτηµατολόγιο, για τους
δευτερεύοντες διατάκτες του άρθρου 55, που ψηφίσατε πριν
από δύο µόλις µήνες, και έρχεστε τώρα, κατά την προσφιλή σας
τακτική, να τροποποιήσετε. Με όλα αυτά βάζετε όµως σε δευτε-
ρεύουσα σηµασία τον κλιµατικό νόµο και την ανάγκη να αποκτή-
σει η χώρα έναν νόµο που οδηγεί σε άλλη κατεύθυνση την ίδια
µας τη ζωή.

Προφανώς και πρέπει να ρυθµιστούν όλα αυτά τα θέµατα,

αλλά πρώτον, όχι στον κλιµατικό νόµο και δεύτερον, όχι µε αυτό
τον τρόπο, µε τροπολογίες της τελευταίας στιγµής. Μας είπατε
προηγούµενα, και φυσικά αυτό είναι το βασικό σας επιχείρηµα,
«Μα, τι θέλετε; Να µην ελαφρύνουµε τους λογαριασµούς ρεύ-
µατος των καταναλωτών;» Χθες έπρεπε να το κάνετε, κύριε Υ-
πουργέ, είναι η απάντηση, όχι σήµερα. Εάν µας είχατε ακούσει
νωρίτερα και είχατε υιοθετήσει τις προτάσεις µας έγκαιρα, δεν
θα φτάναµε σε αυτά τα επίπεδα ρεκόρ της ενεργειακής ακρί-
βειας σήµερα.

Πόσους µήνες πριν φωνάζαµε για πλαφόν στη λιανική; Πόσους
µήνες πριν φωνάζαµε για τα υπερκέρδη των ενεργειακών εται-
ρειών και την ανάγκη φορολόγησής τους; Πόσα χρόνια πριν φω-
νάζαµε για δίκτυα και υποσταθµούς, για ενίσχυση των δικτύων
του ΔΕΔΔΗΕ, για δίκτυα του ΑΔΜΗΕ, για αποθήκευση, εδώ σε
αυτήν την Αίθουσα; Δύο χρόνια διαρκώς και µειδιούσατε, όπως
και τώρα πιθανόν κάνετε πολλές φορές, µέσα στην αναγκαιότητα
να γίνουν αυτές οι υποδοµές που θα έδιναν στη χώρα άλλες δυ-
νατότητες και σε εσάς για να αντιµετωπίζετε τα προβλήµατα.

Έρχεται χθες το πόρισµα της Πυροσβεστικής για τη φωτιά πέ-
ρυσι στη Βαρυµπόµπη και κάνει λόγο για κακοσυντηρηµένο πυ-
λώνα του ΑΔΜΗΕ. Εκατό χιλιάδες στρέµµατα καµένα λόγω
κακοσυντήρησης. Ποιος θα τα αποζηµιώσει τώρα; Από πού; Από
ποιους πόρους; Από ποιον προϋπολογισµό θα λείψουν αυτοί οι
πόροι;

Πόσα χρόνια πριν µιλάγαµε για ρήτρα βιώσιµης µετάβασης
στη δυτική Μακεδονία και τη Μεγαλόπολη, και εσείς ακόµα ως
Κυβέρνηση δεν έχετε αποφασίσει τι θα κάνετε µε την επένδυση
«Πτολεµαΐδα 5». Ξοδεύτηκε 1,5 δισεκατοµµύριο, είναι η πιο σύγ-
χρονη υποδοµή και ακόµα δεν δουλεύει. Ούτε πότε ούτε τι θα
γίνει µετά το 2028 ξέρουµε. Μια µονάδα που το µόνο που ξέ-
ρουµε είναι το πότε θα σταµατήσει να λειτουργεί µε λιγνίτη, το
2028, ενώ δεν ξέρουµε πότε θα ξεκινήσει και πώς θα συνεχίσει.

Πόσους µήνες φωνάζουµε να επικαιροποιηθεί το εθνικό σχέδιο
για την ενέργεια και το κλίµα, το ΕΣΕΚ, και να έρθει το νοµικό
πλαίσιο για την αποθήκευση ενέργειας; Με ένα παρωχηµένο
ΕΣΕΚ και µε έναν άτολµο κλιµατικό νόµο πώς περιµένετε, µε ποια
εργαλεία περιµένετε να πετύχετε τους στόχους σας της ενεργει-
ακής πολιτικής, να πετύχουµε χαµηλότερες τιµές, να ελαφρύ-
νουµε το κόστος για τις επιχειρήσεις, για τα ευάλωτα νοικοκυριά
και τους πολίτες;

Χρειαζόµαστε λύσεις περισσότερο λοιπόν ριζοσπαστικές, συµ-
µετοχικές και καινοτόµες. Στο ΠΑΣΟΚ, στο Κίνηµα Αλλαγής, συ-
νεχώς καταθέτουµε προτάσεις έγκαιρα και τεκµηριωµένα. Το
ίδιο κάνουµε και σήµερα, και τώρα µε τον κλιµατικό νόµο. Κατα-
θέτουµε λοιπόν τροπολογία απολύτως σχετική µε το νοµοσχέδιο
και ζητάµε να την κάνετε δεκτή, κύριε Υπουργέ. 

Προτείνουµε λοιπόν να τροποποιηθεί το παρόν νοµοσχέδιο και
να ενσωµατωθούν τρεις πολύ συγκεκριµένες αλλαγές. Πρώτον,
να µπει µια στοχοθεσία σταδιακής απεξάρτησης από το φυσικό
αέριο και το πετρέλαιο, συµβατή µε τις πολιτικές της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Δεν µπορεί τη στιγµή που όλη η Ευρώπη συζητά
την ενεργειακή απαγκίστρωσή της από το φυσικό αέριο, εδώ
εµείς να βάζουµε στόχο µόνο για την απεξάρτηση της χώρας
από τον λιγνίτη.

Δεύτερον, να συσταθεί µια κλιµατική συνέλευση όπου θα ανοί-
ξει ο διάλογος µε την κοινωνία, µε συµµετοχή ιδίως των νέων αν-
θρώπων. Διστάζετε να το κάνετε και ρίχνετε το µπαλάκι στον
ΟΦΥΠΕΚΑ και ένα διαδικτυακό φόρουµ διαβούλευσης.

Και τρίτον, να συσταθεί ανεξάρτητο εθνικό επιστηµονικό συµ-
βούλιο για την προσαρµογή στην κλιµατική αλλαγή. Βασικές και
απαραίτητες αλλαγές, οι οποίες ίσως θα έδιναν περιεχόµενο σε
αυτό το νοµοθέτηµα.

Εσείς αντί για ανεξάρτητο επιστηµονικό συµβούλιο φτιάχνετε
ένα ακόµα όργανο, υπαγόµενο στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης
και Πολιτικής Προστασίας. Αυτές λοιπόν οι τρεις πολύ συγκεκρι-
µένες διατάξεις, κατά τη γνώµη µας, αλλάζουν σηµαντικά το νο-
µοσχέδιο και το επαναφέρουν στον βασικό του προορισµό, που
δεν είναι άλλος από την απανθρακοποίηση, την ουδέτερη κλιµα-
τικά οικονοµία το 2050, αλλά µε έναν δίκαιο τρόπο.

Το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής ζητάει λοιπόν να µπει η χώρα µας
σε τροχιά κλιµατικής ουδετερότητας µέχρι το 2050, µε όρους
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κλιµατικής δηµοκρατίας και κλιµατικής δικαιοσύνης. Αυτή είναι
η διαφορά µας, η διαφορά της αντίληψης που έχουµε µε την Κυ-
βέρνησή σας, που δεν συµµερίζεται και νοµίζω ότι δεν κατανοεί
τους όρους αυτούς. Θα σας πάρει ίσως µερικά χρόνια για να βά-
λετε στο πολιτικό σας λεξιλόγιο την κλιµατική δηµοκρατία και την
κλιµατική δικαιοσύνη. Ελπίζω βέβαια λιγότερα χρόνια απ’ όσα
χρειάστηκε για να βάλετε τον όρο της κλιµατικής αλλαγής και
πράσινης ανάπτυξης.

Θεµελιακό λοιπόν στοιχείο της πρότασής µας ήταν η συµµε-
τοχή των πολιτών και της κλιµατικής δηµοκρατίας και ιδιαίτερα
των νεότερων γενεών για λόγους διαγενεακής αλληλεγγύης και
κλιµατικής δικαιοσύνης, µέσα από µια συγκεκριµένη θεσµική δια-
δικασία συνδιαµόρφωσης νοµοθέτησης αλλά και της παρακο-
λούθησης της εφαρµογής του πρώτου ελληνικού κλιµατικού
νόµου. Εσείς φοβηθήκατε βέβαια κάτι τέτοιο και δείξατε το δικό
σας συντηρητικό DNA ως παράταξη, παρά τις προσπάθειές σας
τόσο καιρό για πράσινο λίφτινγκ. 

Συνοπτικά είχαµε προτείνει το πώς πρέπει να διαµορφωθεί και
να συνταχθεί ο ελληνικός κλιµατικός νόµος, τι στόχους πρέπει
να περιέχει, πώς να ελέγχεται η εφαρµογή του, ποιες προτεραι-
ότητες πρέπει να ακολουθήσουν την ψήφισή του. Ιδιαίτερα εί-
χαµε προτείνει την κλιµατική συνέλευση µε ένα ανεξάρτητο
κλιµατικό συµβούλιο σαν επιστηµονικό όργανο. 

Όλα αυτά θα κατέληγαν σε τέσσερις νοµικά δεσµευτικούς
στόχους. Πρώτον, τη θεσµοθέτηση ποσοστιαίων στόχων για τη
µείωση των εκποµπών των αερίων του θερµοκηπίου ανά τοµέα,
την εξοικονόµηση ενέργειας και τις ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας για το 2030, το 2040 και το 2050, σε σύγκριση βέβαια µε
τα ποσοστά εκποµπών του 1990 

Δεύτερον, την επίτευξη της κλιµατικής ουδετερότητας στην
Ελλάδα µέχρι το 2050. 

Τρίτον, συγκεκριµένους στόχους µείωσης εκποµπών που προ-
καλούνται από δράσεις της κυβέρνησης και του δηµόσιου τοµέα
µέχρι το 2030.

Τέταρτον, συγκεκριµένο προϋπολογισµό υποστήριξης της επί-
τευξης των στόχων και των σχετικών δοµών που απαιτούνται. 

Παράλληλα προτείναµε να υπάρξει αναβάθµιση της Επιτροπής
Περιβάλλοντος, αναβάθµιση της Βουλής, στην οποία µαζί µε την
Επιτροπή Οικονοµικών θα πρέπει να κατατίθεται και να αξιολο-
γείται συγκεκριµένο σχέδιο µείωσης των εκποµπών των αερίων
του θερµοκηπίου ανά τοµέα. Αλλά και να κατατίθεται επίσης και
υποστηρικτικός προϋπολογισµός. 

Δεν κάνουµε νοµοθετήµατα για να δείξουµε βούληση, αλλά
πρέπει να αποδείξουµε και να δεσµεύσουµε µε ποιον τρόπο αυτό
θα υλοποιηθεί και πώς θα υλοποιήσουµε και θα πετύχουµε τους
στόχους µας. 

Τέλος, βάζαµε δεκαέξι προτεραιότητες, µετά την ψήφιση του
κλιµατικού νόµου, που ανάµεσα στις άλλες ήταν να υπάρξει σύ-
στηµα υποστήριξης όσων θιγούν οικονοµικά. Διότι θα θιγούν στη
µετάβαση αυτή πάρα πολλοί και ιδιαίτερα οι ευάλωτοι οικονο-
µικά, νοικοκυριά, επιχειρήσεις και επενδυτές. 

Η εξοικονόµηση ενέργειας κι η εφαρµογή σε κάθε απόφαση
της βασικής αρχής «ενεργειακή απόδοση πρώτα» µε µέτρα για
τον περιορισµό της ενεργειακής φτώχειας.

Η θεσµοθέτηση ταµείου ασφάλισης –ιδιαίτερα σηµαντικό
αυτό- προκειµένου να θωρακιστούν τα νοικοκυριά από τα ακραία
καιρικά φαινόµενα, στα πρότυπα αντίστοιχων ταµείων που λει-
τουργούν ήδη σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες.

Η ενίσχυση της περιβαλλοντικής εκπαίδευσης -ιδιαίτερα ση-
µαντικό θέµα, αν θέλουµε να διαµορφώσουµε περιβαλλοντική
συνείδηση και κουλτούρα προσαρµογής στις νέες γενιές.

Και βέβαια ο εντοπισµός προϊόντων και υπηρεσιών που σχετί-
ζονται µε την προστασία του κλίµατος, ώστε να τεθούν αυτά
άµεσα σε χαµηλότερες κλίµακες ΦΠΑ βάσει κριτηρίων κλιµατι-
κής ουδετερότητας. 

Επίσης, η προώθηση της βιώσιµης παραγωγής, γεγονός ιδιαί-
τερα σηµαντικό στον αγροδιατροφικό τοµέα. 

Για µας ήταν ξεκάθαρο από την αρχή, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ότι ο κλιµατικός νόµος θα έπρεπε να ήταν ένα τελείως
διαφορετικό νοµοσχέδιο και θα έπρεπε να είναι τελείως διαφο-
ρετικό. Και η Κυβέρνηση όφειλε να επιδείξει µια εντελώς άλλη

φιλοσοφία διαµόρφωσης, µια εντελώς άλλη προσέγγιση στην
εφαρµογή του. Δεν θα έπρεπε να αρκεστεί σε µια τυπική διαβού-
λευση και σε µια συνηθισµένη διαδικασία κατάθεσης νοµοσχε-
δίου, απλά και µόνο για να καλύψει τα προσχήµατα και να έρθει
κι από πάνω µε τροπολογίες να εκτρέψει δυστυχώς, όπως κάνει
σήµερα, τη συζήτηση και το ενδιαφέρον για τον κλιµατικό νόµο. 

Το επιχείρηµά σας δε «δεν µας κάνετε προτάσεις», τουλάχι-
στον για µας και ιδιαίτερα σε αυτό το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο,
καταρρίπτεται πανηγυρικά. Πέρα από το ολοκληρωµένο σχέδιο
που σας είχαµε καταθέσει το 2021 και τη σηµερινή τροπολογία
που σας έχω αναφέρει, συγκεκριµένες αλλαγές στα άρθρα του
νοµοσχεδίου στις συνεδριάσεις των επιτροπών -και αναµένουµε
τη στάση σας στη συζήτηση σήµερα- προτείναµε, ανάµεσα σε
άλλα, να αποσύρετε το άρθρο 23 και να σχεδιάσετε πιο µελετη-
µένα την ασφάλιση για τα επικίνδυνα φυσικά φαινόµενα µέσω του
ταµείου που σας προανέφερα, όταν µάλιστα έχετε πρόσφατα νο-
µοθετήσει την υποχρέωση καταβολής αποζηµίωσης για όλους
τους καταστροφικούς κινδύνους στις ανασφάλιστες επιχειρήσεις
µε τον πρόσφατο νόµο για την κρατική αρωγή, τον ν.4797.

Είναι απολύτως βέβαιο ότι θα δούµε τόσο το άρθρο 23 όσο
και πάρα πολλά άρθρα από αυτό το νοµοσχέδιο να τροποποιούν-
ται σύντοµα. Δεν θα είναι η πρώτη φορά και ούτε και η τελευταία.
Δεν µας αιφνιδιάζετε. Προσφιλής σας τακτική η πρόχειρη νοµο-
θέτηση, από τον νόµο για την ηλεκτροκίνηση, που τροποποιείτε
ήδη τρία άρθρα µε το παρόν νοµοσχέδιο, µέχρι την κατά παραγ-
γελία νοµοθέτηση για το ΤΕΕ, για το οποίο ΤΕΕ φέρνετε κάθε
φορά κι ένα άρθρο σε άσχετα νοµοσχέδια για να το καταστήσετε
εν τέλει εντελώς κυβερνητικό όργανο. 

Με την τροπολογία 1318 το ΤΕΕ παίρνει ακόµα ένα µπόνους
12 εκατοµµύρια για να καλύψει λειτουργικές δαπάνες ως φορέας
υλοποίησης προγραµµάτων εξοικονόµησης, «αρχικά» 12 εκατοµ-
µύρια, όπως επισηµαίνει –αρχικά- η έκθεση του Γενικού Λογιστη-
ρίου. Δεν ξέρουµε τελικά πόσο θα µας κοστίσει όλη αυτή η
διαδικασία στήριξης από το ΤΕΕ των κυβερνητικών επιλογών. 

Την ίδια ώρα το Γενικό Λογιστήριο δεν µας λέει ούτε αυτό,
πόσα χρήµατα είναι η έκτακτη εισφορά του 90% στα υπερκέρδη
των παραγωγών ενέργειας, που φέρνετε επίσης µε τροπολογία.
Δεν ξέρω αν το κρατάτε τελικά επτασφράγιστο µυστικό ή αν δεν
πρόκειται ποτέ κανείς να µάθει πόσα τελικά ήταν αυτά τα υπερ-
κέρδη. Η ουσία είναι ότι έρχεστε για µια ακόµη φορά καθυστε-
ρηµένα, αφού έχει πληρώσει το ελληνικό νοικοκυριό και οι επι-
χειρήσεις το κόστος της αδράνειάς σας, να παίξετε την κολοκυ-
θιά: «Δεν είναι 900, αλλά είναι 600, και γιατί να είναι 600, µπορεί
να είναι 200 και αφού µπορεί να είναι 200, γιατί να µην είναι και
50 εκατοµµύρια» και ούτω καθεξής. Λίγη σοβαρότητα, κύριε
Υπουργέ, δεν βλάπτει από την Κυβέρνηση, η οποία δυστυχώς
δεν θέλει και δεν µπορεί να επιδείξει αντακλαστικά µπροστά στα
κλιµακούµενα προβλήµατα, τόσο στην ενέργεια, στο περιβάλλον,
στην οικονοµία. Κι έχουµε µπροστά µας δυστυχώς ένα δύσκολο
ενεργειακό καλοκαίρι, όχι µόνο λόγω του ενεργειακού κόστους
και της εκτόξευσης των τιµών, αλλά και των πιθανών κινδύνων
ενεργειακού µπλακάουτ και διακοπών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, εµείς ως ΠΑΣΟΚ
και Κίνηµα Αλλαγής βάλαµε και βάζουµε την πολιτική ατζέντα
του αύριο, µακριά από επικοινωνιακή διαχείριση ή επένδυση
στον λαϊκισµό. Δύο στοιχεία που πρέπει να συµφωνήσουµε όλοι
σε αυτή την Αίθουσα, η επικοινωνία χωρίς περιεχόµενο και ο λαϊ-
κισµός είναι αυτά που κράτησαν και κρατούν την Ελλάδα δέσµια
στο παρελθόν. 

Το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής ξανάρχεται, γιατί εµείς ξέρουµε
και µπορούµε να µιλήσουµε ξανά για το µέλλον µε σοβαρότητα
και ειλικρίνεια, µε σοβαρό λόγο και πειστικές προτάσεις. 

Προτείναµε έναν κλιµατικό νόµο µε κλιµατική δηµοκρατία και
κλιµατική δικαιοσύνη, φέρνοντας στο προσκήνιο τις αγωνίες
νέων ανθρώπων. Η Κυβέρνηση ανταποκρίθηκε καθυστερηµένα
και µας έφερε έναν κλιµατικό νόµο µε πολλούς δυστυχώς αστε-
ρίσκους. Όσο όµως κι αν συµφωνήσουµε στην επίτευξη της κλι-
µατικής ουδετερότητας αυτή η κοµµατική σύγκλιση δε σηµαίνει
και ταύτιση. Η κλιµατικά ουδέτερη οικονοµία δεν είναι µια πολι-
τικά ουδέτερη πορεία, αλλά είναι µια πορεία µε ισχυρό πολιτικό
πρόσηµο.
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Το δικό µας σοσιαλδηµοκρατικό πρόσηµο δίνει προτεραιότητα
στις νέες γενιές, δίνει προτεραιότητα στην ενεργειακή δηµοκρα-
τία, τις ενεργειακές κοινότητες, τους µικρούς παραγωγούς ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας. Δίνει προτεραιότητα στην αποκέντ-
ρωση της παραγωγής ενέργειας και όχι στη συγκέντρωση σε
τέσσερις πέντε µεγάλους οµίλους. Δίνει προτεραιότητα στην
προστασία των καταναλωτών και της εγχώριας παραγωγής. Δίνει
προτεραιότητα στη ρύθµιση των αγορών και όχι στην αχαλίνωτη
απορρύθµιση. Δίνει προτεραιότητα στον ρόλο του δηµοσίου, στα
δίκτυα, στις ενεργειακές υποδοµές.

Και επειδή µαθαίνουµε, κύριε Υπουργέ, ότι η ιδιωτικοποίηση
της ΔΕΠΑ Υποδοµών στην «ITALGAS» µετά από απαιτήσεις της
ΡΑΕ έχει µπλοκάρει, νοµίζω ότι θα είχε τον χρόνο να µας πείτε
κάτι πάνω σε αυτό. 

Η Κυβέρνηση λοιπόν έφερε έναν κλιµατικό νόµο χαµηλών
προσδοκιών, περιορισµένων δυνατοτήτων και δυστυχώς έωλων
αποτελεσµάτων. Φοβάµαι ότι αν δεν αλλάξει ριζικά, θα είναι ένας
κλιµατικός νόµος που δυστυχώς θα µείνει στα χαρτιά. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από το Κίνηµα Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει τώρα η ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Διαµάντω Μανωλάκου. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ξηµερώµατα σήµερα καταθέσατε τις δύο τροπολογίες. Το συ-

νηθίζετε, και εσείς και οι προηγούµενοι του ΣΥΡΙΖΑ, και ας παρι-
στάνουν τους διαµαρτυρόµενους. Γίνεται όταν ντρέπεστε να
συζητηθούν ανοιχτά και καθαρά τα ψέµατα που λέτε. 

Διότι η οικονοµική ενίσχυση του ηλεκτρικού, πρώτον, είναι ανε-
παρκής και καλύπτει µέρος των απωλειών. Τα λαϊκά νοικοκυριά
θα συνεχίσουν να πληρώνουν τους υπέρογκους λογαριασµούς,
εάν έχουν. Δεύτερον, το ζήτηµα δεν είναι αν θα τα πάρετε από
τον λαό σαν καταναλωτή ή σαν φορολογούµενο, γιατί από τον
κρατικό προϋπολογισµό πληρώνονται. Και τρίτον, τέτοιες τρο-
πολογίες δεν αντιµετωπίζουν τις αιτίες της ακρίβειας, που γιγαν-
τώνεται καθηµερινά. 

Απάντηση πραγµατικής ανακούφισης δίνει µόνο η τροπολογία
του ΚΚΕ, που δεν αποδέχεστε, και µετά λέτε ότι δεν έχουµε προ-
τάσεις. Γιατί; Διότι δεν σας βολεύουν φιλολαϊκές λύσεις και προ-
τάσεις.

Αλλά και ο κλιµατικός νόµος αντιπεριβαλλοντικός και ψευδε-
πίγραφος είναι και θα αλλάξει βίαια και απάνθρωπα τις ζωές εκα-
τοµµυρίων ανθρώπων και κυρίως της νέας γενιάς, προκειµένου
να πολλαπλασιαστούν τα κέρδη µιας χούφτας ενεργειακών, αλλά
και άλλων, οµίλων. Διαµορφώνει και περιέχει όλους τους όρους
εκείνους που εξασφαλίζουν ικανοποιητική κερδοφορία για νέες
επενδύσεις στον τοµέα της πράσινης ενέργειας και άλλους κλά-
δους της οικονοµίας, πάντα στο όνοµα δήθεν της προστασίας
του περιβάλλοντος. 

Προωθείται η πράσινη µετάβαση και ανάπτυξη για να βρουν
κερδοφόρο διέξοδο τα υπερσυσσωρευµένα κεφάλαια που λιµνά-
ζουν τα τελευταία χρόνια από τις εναλλασσόµενες οικονοµικές
κρίσεις, κάθε φορά πιο βαθιές, προκειµένου να περάσει σε µια
νέα φάση καπιταλιστικής ανάπτυξης.

Η στρατηγική αυτή καταστρέφει µέρος του κεφαλαίου, που το
ονοµάζουν και το θεωρούν βρώµικο, ρυπογόνο, ώστε το υπό-
λοιπο να συνεχίσει να λειτουργεί κερδοφόρα, αλλά και να συµ-
βάλλει στη δηµιουργία νέων πεδίων τοποθέτησης κεφαλαίων,
που οδηγούν σε νέα κερδοφορία.

Ταυτόχρονα, η στρατηγική αυτή είναι δεµένη µε τη γενικότερη
επίθεση στο εργατικό λαϊκό εισόδηµα. Θα γίνει ακριβότερο το
ηλεκτρικό ρεύµα µε όσες τροπολογίες και να φέρετε, γιατί φιλο-
λαϊκές λύσεις δεν έχετε για τον λαό και θα πολλαπλασιαστεί η
ενεργειακή φτώχεια, θα υπάρξουν νέοι φόροι, πράσινατέλη και
πρόστιµα, νέες επιβαρύνσεις στη λαϊκή οικογένεια για την υπο-
χρεωτική αλλαγή εξοπλισµού σε πολλούς τοµείς της καθηµερινής
ζωής, από την κατάργηση καυστήρων πετρελαίου, δηµιουρ- γία
πράσινων κτηρίων, χρήση ηλεκτροκίνητων οχηµάτων κ.ά.. Αυτό
σηµαίνει ουσιαστική µείωση µισθών, εκτίναξη φορολογίας και µε-
γαλύτερη αύξηση της εκµετάλλευσης της εργατικής τάξης.

Είναι πραγµατικός πόλεµος, που θα υποβαθµίσει βίαια τη ζωή
της λαϊκής οικογένειας, γενικεύοντας τη φτωχοποίηση σε βάθος
και έκταση, χωρίς να προστατεύεται το περιβάλλον. Και είστε
όλοι συνένοχοι σε αυτή τη δήθεν «πράσινη» συµφωνία, όπου
στρατηγικά συµφωνείτε. Και πού διαφωνείτε; Σε επουσιώδη ζη-
τήµατα.

Πιο συγκεκριµένα, τι προβλέπει ο νόµος; Πρώτον, σταδιακά
µέχρι το 2026, τα αυτοκίνητα που θα κυκλοφορούν θα είναι αναγ-
καστικά ηλεκτρικά, για να προχωρήσει µε ταχύτητα η εποχή της
ηλεκτροκίνητης αυτοκίνησης µέχρι το 2030. Όµως, είναι πολύ
ακριβότερα και η απόκτησή τους από δεύτερο χέρι αρκετά δα-
πανηρή. Ουσιαστικά, οι προβλέψεις του κλιµατικού νόµου καθι-
στούν την αυτοκίνηση είδος πολυτελείας για τους λίγους, αυ-
τούς που έχουν εισόδηµα και περισσεύει. Αφήνει εκτός τη µε-
γάλη πλειοψηφία των εργαζοµένων, που καθηµερινά φτωχαίνει
πιο πολύ.

Ταυτόχρονα, τα µέσα µαζικής µεταφοράς είναι ανεπαρκέ-
στατα. Φαίνεται καθηµερινά που στοιβάζεται ο κόσµος σαν σαρ-
δέλες και ειδικά στην περίοδο της πανδηµίας.

Επίσης, µεγάλο πλήγµα θα δηµιουργήσει ειδικά στους αυτοα-
πασχολούµενους ταξιτζήδες η υποχρεωτική αντικατάσταση για
αγορά ηλεκτροκινούµενου οχήµατος, γιατί η αγορά του παρα-
µένει οικονοµικά δυσπρόσιτη, καθώς η επιδότηση δεν καλύπτει
την υπέρµετρη αύξηση και αυτό σε συνθήκες µείωσης του εισο-
δήµατος των ταξιτζήδων λόγω πανδηµίας. Επίσης, η χρήση του
παραµένει προς το παρόν δύσχρηστη λόγω του απαιτούµενου
χρόνου φόρτισης, ελάχιστων επαρκών υποδοµών κ.λπ.. Και βέ-
βαια, αυξάνει κατακόρυφα το κόστος συντήρησης και επισκευής,
αφού η αντικατάσταση της µπαταρίας, που είναι το 30% του κό-
στους του οχήµατος, θα γίνεται κάθε τρία χρόνια.

Γι’ αυτό, είναι δίκαιο το αίτηµά τους για κατάργηση της υπο-
χρεωτικότητας από το 2026. Δίκαιη είναι, επίσης, η αύξηση της
επιδότησης στην αγορά ηλεκτροκίνητων οχηµάτων για όποιον το
επιθυµεί, αλλά και στην επιδότηση γενικά για την αντικατάσταση
οχήµατος.

Δεύτερον, η επιλογή καυσίµου θέρµανσης σταδιακά αποκλεί-
εται. Το πανάκριβο φυσικό αέριο, που είναι και ρυπογόνο, γίνεται
σταδιακά υποχρεωτικό µε την απαγόρευση νέων καυστήρων πε-
τρελαίου από το 2025 και την υποχρέωση χρήσης βιοκαυσίµων,
ενώ θεσπίζονται διατάξεις για υποχρεωτική εγκατάσταση πανά-
κριβων συστηµάτων ηλιακής ενέργειας. Ουσιαστικά, µε πρό-
σχηµα την προστασία του περιβάλλοντος, εκτινάσσεται το
κόστος συστήµατος κεντρικής θέρµανσης, σπρώχνοντας τα ερ-
γατικά λαϊκά στρώµατα σε ακόµα βαθύτερη ενεργειακή φτώχεια.
Είναι οι συνέπειες.

Τρίτον, η πολιτική εγκατάλειψης της µοναδικής πηγής ενέρ-
γειας στη χώρα µας, που µπορεί να εξασφαλίσει φτηνή ενέργεια,
η λεγόµενη «απολιγνιτοποίηση» από το 2029, διευκολύνει τη δι-
είσδυση στην αγορά ενέργειας από πανάκριβες ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας και το πανάκριβο εισαγόµενο και ρυπογόνο φυ-
σικό αέριο.

Παρά την εκτίναξη του κόστους ενέργειας το τελευταίο διά-
στηµα, λόγω της απελευθέρωσης της απολιγνιτοποίησης, της
χρήσης φυσικού αερίου, γενικότερα λόγω της πολιτικής της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης για την ενέργεια, αλλά και του ιµπεριαλιστι-
κού πολέµου, η προώθηση αυτής της ενεργειακής πολιτικής
συνεχίζεται απαρέγκλιτα, παρά τη φτώχεια που υπάρχει.

Τέταρτον, ο νέος κλιµατικός νόµος επιβάλλει κλιµατικά όρια
σε όλες τις επιχειρήσεις. Με αυτόν τον τρόπο, θα υποχρεωθούν
αυτοαπασχολούµενοι και οι πολύ µικρές επιχειρήσεις, που είναι
στην πλειοψηφία τους υπερχρεωµένες και λειτουργούν στα οι-
κονοµικά τους όρια, µε πανάκριβες αντικαταστάσεις, εξοπλισµό,
µεθόδους παραγωγής, αν µπορούν να ανταποκριθούν οικονο-
µικά, διαφορετικά, θα αφανιστούν. Έτσι, ωφελούνται οι µεγάλες
επιχειρήσεις του κλάδου. Λόγω µεγέθους και κεφαλαιακής επάρ-
κειας, µπορούν να ανταπεξέλθουν καλύτερα και γρηγορότερα
και φυσικά, ευνοείται η συγκέντρωση και συγκεντροποίηση.

Πέµπτον, προβλέπεται από το 2025 τα νέα κτήρια που βρί-
σκονται σε ζώνες υψηλής τρωτότητας, δηλαδή µε µεγάλη πιθα-
νότητα πληµµύρας ή σε σηµεία κοντά σε δάση, µε υψηλό κίνδυνο
πυρκαγιάς, να ασφαλίζονται υποχρεωτικά σαν προϋπόθεση για
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να έχουν ηλεκτροδότηση. Δηλαδή, µετακυλίετε τις ευθύνες του
αστικού κράτους για αντιπληµµυρικά και αντιπυρική προστασία
στην ατοµική ευθύνη και το χαράτσωµα µε πρόστιµα, εάν δεν
συµµορφωθούν µε τις υποδείξεις.

Έκτον, στις κρατικές υποδοµές ιδίως των δήµων, ο στόχος της
κλιµατικής ουδετερότητας ουσιαστικά περιορίζει τις υποδοµές
που µπορούν να λειτουργούν. Για παράδειγµα, τα κλιµατικά ου-
δέτερα κτήρια είναι πολύ ακριβότερα στην κατασκευή τους. Θα
απαιτηθούν ακόµη περισσότερες θυσίες για τους εργαζόµενους.
Ένα κλιµατικά ουδέτερο σχολείο µπορεί να έχει διπλάσιο κό-
στος, που τελικά θα µεταφερθεί µε τα ανταποδοτικά τέλη στις
πλάτες των εργαζοµένων.

Έβδοµον, ακόµα και για αυτό που επικαλείστε όλοι σας, την
προστασία τάχα του περιβάλλοντος από τα αέρια θερµοκηπίου
κ.λπ., τα µέτρα που προτείνονται είναι ψευδεπίγραφα, γιατί δεν
υπάρχει στην ουσία κρατικός έλεγχος για τις εκποµπές αερίων
ούτε υποδοµές για την καταγραφή τους.

Όγδοον, προωθούνται νέοι τοµείς στην ενέργεια, όπως το
πράσινο υδρογόνο, το βιοµεθάνιο, η αποθήκευση ενέργειας, που
εγκυµονούν στο σηµερινό σύστηµα νέους κινδύνους για ατυχή-
µατα που δεν παίρνετε υπ’ όψιν σας, υπονοµεύοντας όµως την
ασφάλεια των εργαζοµένων κατοίκων και την προστασία του πε-
ριβάλλοντος.

Ένατον, µε πρόσχηµα την κλιµατική ουδετερότητα, θεσπίζεται
αναπτυξιακό στρατηγικό πλαίσιο για τα ελληνικά νησιά. Κανο-
νικά, εδώ που τα λέµε, ο τίτλος έπρεπε να είναι «πάρε ό,τι θέλεις,
επενδυτή» αφού ό,τι προβλέπεται αφορά κυρίως επιχειρηµατίες
και όχι το κοινωνικό σύνολο των νησιών. Το περιεχόµενο του ανα-
πτυξιακού υποδείγµατος για κάθε νησί ή οµάδα νησιών εξαρτά-
ται από τα επενδυτικά σχέδια των µεγάλων επιχειρηµατικών
οµίλων.

Και δέκατον, η δηµιουργία Εθνικού Παρατηρητηρίου, Εθνικού
Συµβουλίου και Επιστηµονικής Επιτροπής είναι χωρίς ουσιαστικό
περιεχόµενο και νόηµα, γιατί αφ’ ενός, οι φορείς υλοποιούν την
αντιλαϊκή πολιτική και αφ’ ετέρου, δεν υπάρχουν στην πραγµα-
τικότητα οι αναγκαίες υποδοµές, τα µέσα και το επιστηµονικό
προσωπικό για να επιτελέσουν ουσιαστικό έργο. Δηλαδή, έχουν
το όνοµα, αλλά δεν έχουν τη χάρη. Δεν είναι σε όφελος του πε-
ριβάλλοντος και των λαϊκών αναγκών. Μόνο ως εργαλεία στήρι-
ξης κυβερνητικής πολιτικής θα χρησιµοποιούνται.

Αυτό φαίνεται τόσο από τη σύνθεση όσο και από τις διαµαρ-
τυρίες ορισµένων επιστηµονικών φορέων, γιατί όσοι επιστήµονες
συµµετέχουν χωρίς δικαίωµα ψήφου θα είναι πολιτικά όργανα
και όχι επιστηµονικά. 

Τελικά, και αυτό το νοµοσχέδιο του κλιµατικού νόµου προβάλ-
λει πιο καθαρά αυτό που ζούµε καθηµερινά, δηλαδή, από τη µια
τη δραµατική αντίθεση ανάµεσα στις προσδοκίες των λαών για
σταµάτηµα της εκµετάλλευσης, της καταστροφής και της υπο-
βάθµισης του περιβάλλοντος και της ζωής στον πλανήτη και από
την άλλη τα συµφέροντα των µονοπωλιακών οµίλων, των καπι-
ταλιστικών κρατών και των ιµπεριαλιστικών συµµαχιών τους. 

Όσο και εάν προβάλλετε και εσείς και ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ
τον πράσινο καπιταλισµό σαν κοινωνικά δίκαιο και φιλικό στο πε-
ριβάλλον για καλύτερη ζωή, το κάνετε για να αποσπάσετε τη στή-
ριξη του λαού και της νεολαίας στους στόχους σας, που είναι
στόχοι µόνο και αποκλειστικά του κεφαλαίου. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας καταψηφίζει τον κλιµατικό
νόµο ως αντιλαϊκό, φοροµπηχτικό, ταξικό νοµοθέτηµα που εξυ-
πηρετεί οικονοµικά συµφέροντα οµίλων και δεν προστατεύει το
περιβάλλον, αλλά το χρησιµοποιεί ως άλλοθι, αποδεικνύοντας
ότι η καπιταλιστική ανάπτυξη εντείνει την εµπορευµατοποίηση
των πάντων και είναι σε βάρος των αναγκών και των δικαιωµάτων
των εργαζοµένων. 

Εξάλλου, οι πράσινες πολιτικές, µε τις οποίες όλες οι κυβερ-
νήσεις διαδοχικά -ΠΑΣΟΚ µε Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, Νέα Δη-
µοκρατία- ευθυγραµµίζονται και η µία πιάνει το νήµα από εκεί
που το άφησε η άλλη, δεν έχουν την παραµικρή σχέση µε την
προστασία του περιβάλλοντος, το οποίο καταστρέφεται συστη-
µατικά, εξαιτίας του καπιταλιστικού τρόπου παραγωγής. 

Αυτός είναι και ο ορατός θανάσιµος εχθρός και κίνδυνος, όχι
µόνο για το περιβάλλον, αλλά και για τα δικαιώµατα των εργα-

ζοµένων. Η κλωστή που σας δένει είναι η προώθηση της πράσι-
νης µετάβασης της Ευρωπαϊκής Ένωσης, γιατί τα κοιτάσµατα
υδρογονανθράκων είναι ανεπαρκή συγκριτικά µε ΗΠΑ και Ρωσία
και, επίσης, γιατί οι ευρωπαϊκοί όµιλοι έχουν τεχνολογικά πλεο-
νεκτήµατα και υποδοµή για εξαγωγή εµπορευµάτων πράσινης
τεχνολογίας απέναντι στον ανταγωνισµό για το κέρδος µε άλλα
ιµπεριαλιστικά κέντρα. Και εσείς αυτό υλοποιείτε, όπως και οι
προηγούµενοι κι ας καταψηφίζουν. 

Λύση υπάρχει, που µπορεί να ικανοποιήσει το σύνολο των
αναγκών του λαού, αξιοποιώντας τα επιτεύγµατα της επιστήµης
και της τεχνολογίας, καλύπτοντας τις ενεργειακές ανάγκες της
λαϊκής οικογένειας, την προστασία του περιβάλλοντος και της
υγείας τους, µειώνοντας την ενεργειακή εξάρτηση της χώρας,
εξασφαλίζοντας σταθερές θέσεις ασφαλούς εργασίας µε ώθηση
στην ισόµετρη ανάπτυξη των περιοχών της χώρας. 

Η λύση αυτή, για να εφαρµοστεί, απαιτείται η εργατική τάξη,
ο λαός να πάρει στα χέρια του την οικονοµία και το τιµόνι της
εξουσίας, ώστε σκοπό της παραγωγής να αποτελούν οι κοινωνι-
κές ανάγκες και όχι το καπιταλιστικό κέρδος. Έτσι, το ενεργειακό
προϊόν θα αποτελεί κοινωνικό αγαθό για όλους και όχι εµπό-
ρευµα. Μπορεί να γίνει, εάν ο λαός αποφασίσει να επιτευχθεί
αυτός ο ριζικά διαφορετικός δρόµος ανάπτυξης, όπου όλες οι
εγχώριες ενεργειακές πηγές και τα µέσα παραγωγής, µεταφο-
ράς και διανοµής της ενέργειας θα αποτελούν κρατική κοινωνική
ιδιοκτησία. 

Σε αυτό το πλαίσιο του σοσιαλιστικού τρόπου παραγωγής, ο
ενεργειακός κεντρικός σχεδιασµός θα µπορεί να αξιοποιεί συν-
δυασµένα όλες τις διαθέσιµες εγχώριες πηγές και όλες τις δια-
θέσιµες τεχνικές λύσεις, για να βελτιώνεται το σηµερινό ενερ-
γειακό µείγµα της χώρας, για να διασφαλίζεται η λαϊκή ευηµερία
µε προστασία του περιβάλλοντος. Έτσι εξαλείφονται η ενεργει-
ακή φτώχεια και η ανεργία, µειώνεται η ενεργειακή εξάρτηση της
χώρας, εξασφαλίζεται η προστασία του περιβάλλοντος, η ασφά-
λεια των εργαζοµένων, η υγεία των κατοίκων.

Σε αυτή την κατεύθυνση το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
µπαίνει µπροστά για να οργανωθεί η πάλη του λαού, για να ανοί-
ξει αυτός ο ελπιδοφόρος δρόµος της πραγµατικής ανατροπής.
Με βάση, λοιπόν, αυτά, κύριε Πρόεδρε, καταψηφίζουµε το παρόν
νοµοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κυρία
Μανωλάκου. 

Ο κ. Βασίλης Βιλιάρδος, ειδικός αγορητής από την Ελληνική
Λύση έχει τον λόγο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές -συνάδελφοι δεν είµαστε όλοι-,

για να κατανοήσουν οι πολίτες που µας ακούν πόσο προσχηµα-
τικές είναι οι επιτροπές της Βουλής, στις οποίες συζητούνται τα
νοµοσχέδια, αρκεί να πούµε πως στην τελευταία ο Υπουργός µας
κατηγόρησε ότι αναφερθήκαµε µόνο σε τρία άρθρα, όταν εµείς
τα αναλύσαµε σχεδόν όλα µε κάθε λεπτοµέρεια. 

Αυτό είναι, δυστυχώς, το πρόβληµα όταν εκλέγονται µονοκοµ-
µατικές κυβερνήσεις, που στην ουσία αποφασίζουν και διατάσ-
σουν, όπως η σηµερινή, δίνοντας ελάχιστη σηµασία, εάν όχι κα-
θόλου, στις απόψεις της αντιπολίτευσης, ακόµη και όταν είναι
τεκµηριωµένες ή και στηρίζονται στην κοινή λογική. 

Έτσι, δυστυχώς, δεν πρόκειται να έχει ποτέ µέλλον η χώρα
µας, παρά το ότι είναι πάµπλουτη, µε ικανότατους πολίτες που
θα µπορούσαν να πετύχουν πραγµατικά θαύµατα, εάν ανακτού-
σαν την εµπιστοσύνη τους στην πολιτεία. Από την άλλη πλευρά,
ακριβώς αυτού του είδους τις µικροκοµµατικές αντιλήψεις των
εκάστοτε κυβερνήσεών µας εκµεταλλεύονται οι ξένοι, για να µας
επιβάλλουν ό,τι θέλουν, όπως τα µνηµόνια, προφανώς για το δικό
τους συµφέρον. 

Για το νοµοσχέδιο τώρα. Στην πρώτη επιτροπή τονίσαµε πως
είµαστε υπέρ, φυσικά, της πράσινης ανάπτυξης όσον αφορά την
εξοικονόµηση πρωτογενούς ενέργειας και την προστασία του
περιβάλλοντος, όχι, όµως, µε αποικιοκρατικά µοντέλα που απο-
βαίνουν εις βάρος των γεωοικονοµικών και των γεωενεργειακών
συµφερόντων της πατρίδας µας. 

Ειδικά σε σχέση µε το λιγνίτη, όπου διαθέτουµε αποθέµατα
που καλύπτουν τις ανάγκες µας σε ηλεκτρικό ρεύµα τουλάχιστον
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για πενήντα χρόνια, δεν είναι δυνατόν να θέλει η Κυβέρνηση να
πετάξει από το παράθυρο 300 δισεκατοµµύρια ευρώ -τεράστιο
ποσό!- αυξάνοντας επιπλέον την ενεργειακή µας εξάρτηση,
όπως ήδη συµβαίνει. Εκτός αυτού, οι εισαγωγές ενέργειας αυ-
ξάνουν ακόµη περισσότερο το ήδη τεράστιο εµπορικό µας έλ-
λειµµα, όπως επίσης και το εξωτερικό µας χρέος που έχει ήδη
υπερβεί τα 560 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το εξωτερικό µας χρέος,
δηλαδή, είναι στο 300% του ΑΕΠ µας, σ’ ένα επίπεδο µοναδικό
κυριολεκτικά στην παγκόσµια ιστορία. 

Οι θριαµβολογίες εδώ της Κυβέρνησης τεκµηριώνουν πως αε-
ροβατεί, θυµίζοντας την οχυρωµένη οικονοµία του κ. Αλογο-
σκούφη µε τη γνωστή σε όλους µας κατάληξη, ΔΝΤ, µνηµόνια
και λοιπά. Επιπλέον, το εµπορικό µας έλλειµµα µειώνει το ΑΕΠ
µας, λόγω των συντελεστών που το καθορίζουν, δηλαδή, η κα-
τανάλωση, οι ιδιωτικές επενδύσεις, οι δηµόσιες δαπάνες και το
εµπορικό ισοζύγιο, το οποίο, εφόσον θα ήταν θετικό, η άνοδος
του ΑΕΠ θα ήταν ασφαλώς πολύ µεγαλύτερη από τη σηµερινή. 

Όσον αφορά τώρα το έλλειµµα του ενεργειακού µας ισοζυ-
γίου, κινείται πλέον µε ρυθµό πάνω από 1,2 δισεκατοµµύριο
ευρώ µηνιαία, οπότε το 2022 θα πλησιάσει τα 15 δισεκατοµµύρια
ευρώ, όταν για ολόκληρο το 2021 ήταν στα 5,8 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Δηλαδή, τριπλασιάζεται. 

Το επόµενο πρόβληµα, εκτός από το ενεργειακό χρηµατιστή-
ριο του κ. Χατζηδάκη –ό,τι πιάνει το διαλύει-, µε το οποίο αισχρο-
κερδεί το γνωστό καρτέλ, είναι η ενεργειακή µας ασφάλεια και
οι υπέρογκες τιµές της εισαγόµενης ενέργειας. Με τις τιµές
αυτές είναι αδύνατο να επιβιώσουν τα νοικοκυριά, οι επιχειρή-
σεις και ειδικά η όποια βιοµηχανία µας έχει αποµείνει µετά την
καταστροφή των τελευταίων δώδεκα ετών. 

Συνεχίζοντας, αναγράφεται πως ο σκοπός του σχεδίου νόµου
είναι η σταδιακή µετάβαση της Ελλάδας στην κλιµατική ουδετε-
ρότητα –ωραίες λέξεις- έως το 2050, µε στόχο για το 2030 και
το 2040 τη µείωση των καθαρών ανθρωπογενών εκποµπών αε-
ρίων θερµοκηπίου, τουλάχιστον κατά 55% και 80% αντίστοιχα. 

Στο άρθρο 2 δε περιγράφεται πώς θα εφαρµοστεί η κλιµατική
πολιτική της Κυβέρνησης µε το µικρότερο δυνατό κόστος, που
όµως, είναι ασαφές, αφού δεν υπάρχει καµµία ποσοτικοποίηση,
ούτε καν κοστολόγηση από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους.
Εάν το ψηφίζαµε, δεν θα ήταν αλήθεια σαν να δίναµε λευκή επι-
ταγή στην Κυβέρνηση για να αποφασίζει σχετικά µε το τι είναι
αποδεκτό όσον αφορά το κόστος; Δεν θα ήταν παράλογο και
ανεύθυνο εκ µέρους µας; 

Μερικά από τα πλέον βασικά µέτρα τώρα του νοµοσχεδίου
είναι τα εξής: 

Πρώτον, θεσµοθετείται η απαγόρευση παραγωγής ηλεκτρικής
ενέργειας από στερεά ορυκτά καύσιµα από την 31η Δεκεµβρίου
του 2018 µε το άρθρο 11. Το γεγονός αυτό είναι συνώνυµο µε
την ενεργειακή αυτοχειρία της χώρας µας, οπότε µε µία ακόµη
οικονοµική της καταστροφή, ίσως την τελική. 

Όπως προτείναµε εδώ, ο στόχος µας δεν πρέπει να είναι η
απαγόρευση της παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από στερεά
ορυκτά καύσιµα, οπότε από λιγνίτη στα τέλη του 2028, όταν η
πολιτεία για παράδειγµα σταµατήσει το λιγνίτη το 2049, είκοσι
χρόνια αργότερα. Αντίθετα, ο στόχος µας πρέπει να είναι η απο-
φυγή ρύπων από την εκµετάλλευση του λιγνίτη, η οποία είναι σή-
µερα εφικτή µε τις σύγχρονες τεχνολογίες. 

Δεύτερον, θεσµοθετούνται µέτρα προώθησης των οχηµάτων
µηδενικών εκποµπών, τα οποία αναφέρονται αναλυτικά στο άρθ-
ρο 12. Εν προκειµένω, τονίσαµε πως η επίσπευση της ηλεκτρο-
κίνησης για κατηγορίες οχηµάτων που θα κινούνται εντός της
Περιφέρειας Αττικής και της Θεσσαλονίκης από την 1η Ιανουα-
ρίου 2026 είναι εντελώς ουτοπική, επειδή οι υποδοµές φόρτισης
είναι περιορισµένες, ενώ το ρεύµα που θα παράγεται για τη φόρ-
τιση των οχηµάτων θα είναι ακόµα από θερµικές µονάδες που
καίνε ορυκτά καύσιµα. 

Εποµένως, οι ρύποι θα µεταφέρονται από τα αστικά κέντρα
στις περιοχές που βρίσκονται οι θερµικές µονάδες, οπότε θα
είναι ψευδαίσθηση, υποκρισία το ότι κινούµαστε οικολογικά,
αφού το ρεύµα που θα παράγεται για τη φόρτιση των οχηµάτων
θα προέρχεται από µονάδες παραγωγής ρεύµατος που καίνε
ορυκτά. Απλά, θα βρίσκονται αλλού. 

Εκτός αυτού, εάν δεν παράγεται το ρεύµα εξ ολοκλήρου από
ΑΠΕ, κάτι που είναι αδύνατον για τα επόµενα δέκα έως και είκοσι
χρόνια, είναι µύθος η καθαρή ηλεκτροκίνηση, ενώ επιβάλλεται
ξεκάθαρα µε κίνητρο την εξυπηρέτηση ξένων οικονοµικών συµ-
φερόντων, κυρίως τρίτων χωρών, που παράγουν ηλεκτρικά αυ-
τοκίνητα και φυσικά θέλουν να µας τα πουλούν. 

Με τις τιµές των ηλεκτρικών αυτοκινήτων στα ύψη, µε την αυ-
τονοµία των ηλεκτρικών αυτοκινήτων περιορισµένη, µε το µε-
γάλο χρόνο φόρτισης των ηλεκτρικών οχηµάτων, µε το µικρό
χρόνο ζωής των µπαταριών, καθώς επίσης µε το σηµερινό κό-
στος αντικατάστασης των µπαταριών που ανέρχεται στο 25% της
αξίας του ηλεκτροκίνητου αυτοκινήτου, η διάταξη της υποχρεω-
τικότητας είναι απαράδεκτη, ενώ µάλλον εξυπηρετεί κάποιους
άλλους σκοπούς. 

Από την άλλη πλευρά, όπως ρωτήσαµε στην επιτροπή, τι θα
συµβεί µε την ανακύκλωση των τοξικών υλικών κατασκευής των
µπαταριών, αφού η χώρα µας δεν έχει αναπτύξει ακόµη επαρκείς
υποδοµές ανακύκλωσης τέτοιων υλικών; Φυσικά ούτε εδώ πή-
ραµε απάντηση, όπως και σε όλες τις άλλες ερωτήσεις. 

Τρίτον, θεσµοθετούνται µέτρα, για τη µείωση των εκποµπών
ρύπων από τα κτήρια µε το άρθρο 17, όπου µεταξύ άλλων από
την 1η Ιανουαρίου 2025 απαγορεύεται η πώληση και η εγκατά-
σταση καυστήρων πετρελαίου θέρµανσης, ενώ από την 1η Ια-
νουαρίου 2030 επιτρέπεται αποκλειστικά η πώληση πετρελαίου
θέρµανσης που είναι αναµεµειγµένο σε ποσοστό τουλάχιστον
30% κατ’ όγκο µε ανανεώσιµα υγρά καύσιµα. 

Εν προκειµένω, για να µπορεί να έχει εφαρµογή το παρόν
άρθρο, εκτός από την αγορά των νεών καυστήρων θα πρέπει το
δίκτυο φυσικού αερίου της ΔΕΠΑ να έχει επεκταθεί µέχρι και το
τελευταίο χωριό της χώρας κάτι που είναι αδύνατον να συµβεί
στα επόµενα επτά χρόνια. 

Τέταρτον, θεσµοθετείται ο µετασχηµατισµός αναπτυξιακού
υποδείγµατος των νησιών και η µετάβασή τους στην κλιµατική
ουδετερότητα µε το άρθρο 21. Εδώ διαφωνήσαµε κάθετα, αφού
είναι απαράδεκτο για τα νησιά µας που αποτελούν το τουριστικό
κόσµηµα της χώρας µας να προσεγγίζεται η πράσινη µετάβαση
µε αιολικά πάρκα, όπως όλοι γνωρίζουµε στη νότια Εύβοια και τι
ακριβώς συµβαίνει εκεί. 

Όπως προτείναµε, τα αιολικά πάρκα θα µπορούσαν να τοπο-
θετηθούν σε ακατοίκητα νησιά -λύσεις υπάρχουν για όλα- ενώ η
ηλεκτροδότηση των κατοικηµένων νησιών να γίνεται µε υποβρύ-
χια ηλεκτρικά καλώδια σύνδεσης των αιολικών σταθµών µε τις
υποδοµές των κοντινών κατοικηµένων νησιών. 

Πέµπτον, θεσµοθετείται η ασφάλιση κινδύνου από την κλιµα-
τική αλλαγή µε το άρθρο 23. Εδώ είναι απίστευτο να τίθεται ο
όρος υποχρεωτικής ιδιωτικής ασφάλισης των κτηρίων –γενικά εί-
µαστε εναντίον της υποχρεωτικότητας- σε περιοχές αυξηµένης
τρωτότητας, αφού έτσι η πολιτεία µεταφέρει τις ευθύνες της για
την πρόληψη από φυσικές καταστροφές στους πολίτες. 

Είναι προφανές ότι µε το παρόν άρθρο προωθείται η στήριξη
των οικονοµικών συµφερόντων των ασφαλιστικών εταιρειών εις
βάρος των ήδη εξαθλιωµένων από τα δώδεκα χρόνια των µνη-
µονίων Ελλήνων. Τι σηµαίνει στα αλήθεια αυξηµένη τρωτότητα;
Σχεδόν ολόκληρη Ελλάδα αποτελείται από τέτοιες ζώνες αυξη-
µένης τρωτότητας σεισµικές, πιθανές πληµµυρικές, γειτνίαση µε
δασικές ή µε περιαστικές δασικές εκτάσεις κ.λπ..

Με απλά λόγια, για την απουσία κρατικών µηχανισµών πρόλη-
ψης αντισεισµικών, αντιπληµµυρικών, αντιπυρικών έργων κ.λπ.,
θα πληρώνει ο φορολογούµενος µέσω των ασφαλίστρων. Πρό-
κειται, λοιπόν, για έναν νέο έµµεσο φόρο, ενώ ήδη αποδίδονται
φόροι στο κράτος για την προστασία των πολιτών του από φυσι-
κές καταστροφές. Φόροι επί φόρων! Μόνο φόρους φέρνει αυτή
η Κυβέρνηση, χωρίς να ξεχνάµε ότι κι ο πληθωρισµός είναι ένας
από τους µεγαλύτερους φόρους. 

Τέλος, µε το άρθρο 32 προωθείται η απόσυρση, δηλαδή η εισα-
γωγή ηλεκτρικών συσκευών που θα αυξήσει ακόµη περισσότερο
το εµπορικό µας έλλειµα, όπως άλλωστε και τα ηλεκτρικά αυτοκί-
νητα που δεν παράγουµε, αλλά εισάγουµε. Ακόµη χειρότερα που
τα επιδοτούµε εις βάρος του προϋπολογισµού µας, γεγονός που
στην ουσία σηµαίνει πως επιδοτούµε τις χώρες που τα παράγουν
και τις θέσεις εργασίας τους. Εξάγουµε θέσεις εργασίας. 
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Το χειρότερο πάντως όλων είναι το ότι δεν υπάρχει κόστος
από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους και κανένας συσχετισµός
µε τα ΕΣΠΑ, µε το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και µε το
Ταµείο Ανάκαµψης, ενώ τα κόστη αυξάνονται λόγω του πληθω-
ρισµού ραγδαία, οπότε µάλλον δεν θα συµβεί τελικά τίποτα και
πρόκειται απλά για µια ακόµη έκθεση ιδεών του συγκεκριµένου
Υπουργείου.

Σε κάθε περίπτωση αναφερθήκαµε σε όλα τα άρθρα στην επι-
τροπή, κάναµε προτάσεις και θέσαµε ερωτήµατα, όπου όµως,
δεν απαντήθηκε σχεδόν κανένα. Ορισµένες από αυτές τις προ-
τάσεις µας -επειδή θέλουµε να είµαστε εποικοδοµητικοί, για την
αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής, καθώς επίσης σε σχέση
µε τις δεσµεύσεις της χώρας µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση-,
όπως ακριβώς τις έχουµε από καιρό τώρα στο πρόγραµµά µας
των πεντακοσίων σελίδων -κανένα άλλο κόµµα δεν έχει ένα τέ-
τοιο πρόγραµµα, όπως είναι το δικό µας όσον αφορά τη διακυ-
βέρνηση της χώρας- είναι οι εξής: 

Πρώτον, ενίσχυση των προγραµµάτων εξοικονόµησης ενέρ-
γειας του κτηριακού αποθέµατος της χώρας, όχι µόνο των κα-
τοικιών, αλλά και των επαγγελµατικών κτηρίων, σε ποσοστό δε,
διπλάσιο από αυτό που έχετε πει από το Υπουργείο Περιβάλλον-
τος -στο 17% περίπου είναι- µε ορίζοντα το 2030, µε τη χρηµα-
τοδότηση της όλης διαδικασίας από τα τρέχοντα προγράµµατα
ΕΣΠΑ. 

Οφείλουµε να σηµειώσουµε εδώ ότι η Ελλάδα δυστυχώς έχει
δεσµευτεί να εγκαταστήσει αιολικά πάρκα ισχύος περίπου 2,60
γιγαβάτ για να µειώσει τους ρύπους, µε κόστος 3,1 δισεκατοµ-
µύρια έως το 2030. Η ίδια µείωση όµως των ρύπων έως το 2030
µπορεί να επιτευχθεί µέσω της ενεργειακής αναβάθµισης επτα-
κοσίων ογδόντα χιλιάδων κτηρίων µε το ίδιο περίπου κόστος
σύµφωνα µε µελέτη που έχουµε ήδη καταθέσει εδώ στη Βουλή,
κάτι που αντιστοιχεί µόλις στο 36,2% των ενεργοβόρων κτηρίων
της χώρας µας. Αντί ανεµογεννήτριες, θα µπορούσαµε να κά-
νουµε αυτό πολύ πιο εύκολα. Το ποσό δε αυτό µπορεί να καλυ-
φθεί από το Ευρωπαϊκό Ταµείο Ανάκαµψης, µέρος του οποίου
διατίθεται υποχρεωτικά για την πράσινη ανάπτυξη. 

Ένα επόµενο πλεονέκτηµα της πρότασής µας αυτής είναι το
ότι η ενεργειακή αναβάθµιση του κτηριακού αποθέµατος της
χώρας θα δηµιουργήσει νέες θέσεις εργασίας, ενώ οι Έλληνες
θα πληρώνουν λιγότερα χρήµατα για την κάλυψη των ίδιων ενερ-
γειακών τους αναγκών, το περιβάλλον θα προστατευθεί και η
ποιότητα ζωής στην Ελλάδα θα βελτιωθεί σηµαντικά, αυτό που
πρέπει να µας ενδιαφέρει. 

Δεύτερον, η συµµετοχή κατά 32% σε ΑΠΕ δεν υπάρχει λόγος
να επιτευχθεί µε αιολικά πάρκα στην ηπειρωτική χώρα, αλλά µε
ηλιοθερµικά, µε γεωθερµικά συστήµατα, µε τη χρήση της βιοµά-
ζας, µε την παραγωγή βιοαερίου και µε την αναξιοποίητη υδρο-
δυναµική µας ενέργεια. Όσον αφορά δε την τελευταία, µε την
κατασκευή υδροηλεκτρικών έργων µικρής και µεγάλης κλίµακας.
Είναι η πιο καθαρή ενέργεια και η πιο φτηνή. Έργα που δεν αφή-
νουν καταστροφικό περιβαλλοντικό αποτύπωµα αλλά ένα πολύ
µικρό σε αντίθεση µε τα αιολικά πάρκα. 

Σύµφωνα µε µελέτες, τα αιολικά πάρκα καταστρέφουν τη βιο-
ποικιλότητα, το υπέδαφος, τα οικοσυστήµατα και τα δάση, ενώ
µειώνουν την αξία της γης, επηρεάζουν αρνητικά τον τουρισµό
και δεν εισφέρουν θέσεις εργασίας. Βλέπουµε πάντοτε το περι-
βάλλον και την οικονοµία, όχι ανεξάρτητα µεταξύ τους. Δεν είναι
ανεξάρτητα µεταξύ τους. Ακόµη χειρότερα, η αιολική ενέργεια
δεν είναι ανταγωνιστική σε σχέση µε τα ορυκτά καύσιµα, επειδή
απαιτείται µόνιµη επιδότηση της τιµής αγοράς της που τελικά τη
χρεώνεται ο καταναλωτής. 

Τρίτον, η εκµετάλλευση κτηνοτροφικών αποβλήτων για την πα-
ραγωγή ενέργειας, όπου µπορεί να παραχθεί θερµότητα και ηλε-
κτρισµός συνολικής ισχύος 350 µεγαβάτ από 10 έως 15 µονάδες
βιοαερίου. Όπως αναφέραµε, στην προσπάθεια για τη µείωση
και αξιοποίηση των αστικών απορριµµάτων, αντί να θάβονται σε
ακατάλληλες χωµατερές, µία από τις προτεινόµενες λύσεις είναι
η καύση τους για την παραγωγή ενέργειας µε τη διαδικασία
waste energy µε την οποία καίγονται κυρίως οικιακά και παρό-
µοιου τύπου απόβλητα που δεν µπορούν να ανακυκλωθούν. Όλα
αυτά τα έχουµε στο πρόγραµµά µας. 

Ένα σύγχρονο, µεγάλου µεγέθους εργοστάσιο που επεξεργά-
ζεται µισό εκατοµµύριο τόνους αστικών στερεών αποβλήτων ετη-
σίως µπορεί να παράγει περισσότερα από 400 εκατοµµύρια KWh
ετησίως, καλύπτοντας τις ανάγκες ηλεκτρικής ενέργειας για πε-
ρισσότερες από εκατόν πενήντα χιλιάδες οικογένειες. Εκτός
αυτού, ο όγκος των απορριµµάτων µπορεί να µειωθεί κατά περί-
που 90%, ενώ οι σύγχρονες ευρωπαϊκές µονάδες µετατροπής
αποβλήτων σε ενέργεια είναι καθαρές και ασφαλείς. 

Τέταρτο και τελευταίο, -έχουµε άλλα πολλά, αλλά δεν µπορεί
να τα πει κανείς όλα- η παροχή κινήτρων και η κρατική στήριξη
σε όλους τους ιδιώτες που θα θελήσουν να εγκαταστήσουν στο
σπίτι τους συστήµατα παραγωγής ενέργειας από εναλλακτικές
ανανεώσιµες πηγές, έτσι ώστε να είναι αυτάρκεις και να διοχε-
τεύουν την παραπάνω ενέργεια στο εθνικό δίκτυο ηλεκτρισµού
και τηλεθέρµανσης.

Κλείνοντας, η θέση µας είναι πως η Κυβέρνηση πρέπει να πά-
ρει πίσω αυτό το νοµοσχέδιο, να το διορθώσει και να το βελτιώ-
σει, αφού έτσι όπως είναι θα οδηγήσει τη χώρα µας σε µία ακόµη
καταστροφή.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Βιλιάρδο. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Γεώργιος Λογιάδης, ειδικός αγορητής
από το ΜέΡΑ25.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι, το σηµερινό σχέδιο

νόµου ήρθε στη Βουλή πολλούς µήνες µετά τη διαβούλευσή του,
καθυστέρηση που εξυπηρετεί µόνο τα συµφέροντα των πετρε-
λαιάδων των ορυκτών καυσίµων, αυτό που λέµε follow the
money. Είναι γεµάτο µε ασάφειες χωρίς να είναι οι στόχοι του
δεσµευτικοί και οι οποίοι µπορεί πολύ εύκολα να αλλαχθούν. 

Μέσα στην προηγούµενη νύχτα καταθέσατε πάλι τροπολογίες,
όπως διαχρονικά όλοι σας και ο ΣΥΡΙΖΑ βέβαια. Κύλησε ο τέν-
τζερης και βρήκε πάλι το καπάκι. Εµείς αναδεικνύουµε τη βαθιά
σας νύχτα και αγωνιζόµαστε να φέρουµε φως και µέρα.

Τονίσαµε, συν τοις άλλοις, στις επιτροπές ότι έχετε διαλύσει
τα δασαρχεία και τη δασοπροστασία, γι’ αυτό προφανώς υπάρ-
χει στο νοµοσχέδιο το άρθρο 23 «ασφάλιση κτηρίων από κλιµα-
τική αλλαγή». Ατοµική ευθύνη πάλι. Ό,τι δεν µπορεί να κάνει η
πολιτεία, τα ρίχνουµε στους πολίτες. Ό,τι καίγεται εκεί, φυτεύον-
ται µε ανεµογεννήτριες ή φωτοβολταϊκά. Ανέφερα χθες το τερά-
στιο αιολικό πάρκο στη Σητεία µε εκατόν εξήντα εννέα ανεµο-
γεννήτριες, όπου σύσσωµη η τοπική κοινωνία είναι αντίθετη σε
αυτό. Το ίδιο στα βουνά του οροπεδίου Λασιθίου. Το ίδιο στον
αρχαιολογικό χώρο Ιεράπετρας, το ίδιο παντού, στην Εύβοια,
στην Ήπειρο, στη Σκύρο, στην Άνδρο, σε όλη την Ελλάδα. 

Εµείς, το ΜέΡΑ25, µιλάµε για πλωτές ανεµογεννήτριες και φω-
τοβολταϊκά στις στέγες και όχι στη γη υψηλής παραγωγικότητας,
όπως παραδείγµατος χάριν στον θεσσαλικό κάµπο που είναι γε-
µάτος από φωτοβολταϊκά.

Διαβάζουµε περαιτέρω για κάποιες συστάσεις και παροτρύν-
σεις για µείωση της κατανάλωσης ενέργειας και για προστασία
του περιβάλλοντος. Θα αναφέρω ενδεικτικά. Να χαµηλώσουµε
δηλαδή τη θέρµανση; Στην Αίθουσα Γερουσίας την πρώτη βδο-
µάδα, όπως και γενικά εδώ πέρα στο κτήριο της Βουλής καίµε
πάρα πολλή ενέργεια. Θα µπορούσαµε αυτό το πράγµα να το
µειώσουµε. Στην Αίθουσα Γερουσίας ήταν αδύνατο να µείνουµε
από το κρύο. Ας δώσουµε το καλό παράδειγµα και ως Βουλή.
Αλλά πάλι στα ορυκτά καύσιµα πάµε, follow the money. 

Να οδηγούµε, λέει, πιο οικονοµικά. Εδώ ως µέλος της Επιτρο-
πής Οδικής Ασφάλειας, θα αναφερθώ θανάτους από τροχαία,
στο ότι η Κυβέρνηση το όριο ταχύτητας τριάντα χιλιοµέτρων την
ώρα στις πόλεις δεν το φέρνει στο σχέδιο νόµου που έχει κατα-
θέσει. Δεν υπάρχει η πολιτική βούληση γι’ αυτό το πράγµα. Δεν
υπάρχει η πολιτική βούληση. Οι ταχύτητες οδηγούν στους θανά-
τους, στα τροχαία και επίσης οι µεγάλες ταχύτητες επιβαρύνουν
το περιβάλλον µε την καύση ορυκτών. Πάλι follow the money. 

Να χρησιµοποιούµε, λέει, µέσα µαζικής µεταφοράς στην Ελ-
λάδα. Για ποιο τρένο συζητάµε; Τα τρένα που φύγανε! Για ποια
πολιτική τρένου µιλάµε; Ανύπαρκτη. Για ποιο µετρό µιλάµε;
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Υπάρχει βέβαια το µετρό, αλλά για να αξιοποιηθεί σωστά χρει-
άζονται πάρκινγκ στους σταθµούς µετρό. Πού υπάρχει στην
Αθήνα; Ουσιαστικά σε δύο σταθµούς, τρεις το πολύ. Άρα, πάλι
αυτοκίνητα παίρνουµε, καύσιµα καίµε, follow the money, ορυκτά
καύσιµα, πάλι πετρελαιάδες. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Κλιµατισµός στα σπίτια, για ψύξη ή για θέρµανση. Πρέπει να
γνωρίζουµε όλοι και η Κυβέρνηση, αλλά προφανώς η Κυβέρνηση
το αγνοεί, διότι δεν το έχει ανάγκη, έχει τα χρήµατα, ότι σε πάρα
πολλές πολυκατοικίες στην Ελλάδα οι άνθρωποι έχουν οικονο-
µικά προβλήµατα, δεν µπορούν να πληρώσουν τα κοινόχρηστα.
Αποτέλεσµα, ο καθένας θα πρέπει να ανάβει ή να κλείνει το air-
condition του ανάλογα µε τις συνθήκες.

Αναφέρει το σχέδιο νόµου σας ουδετερότητα στα νησιά στο
άρθρο 21. Αναφέρεται σε ένα πολύ µικρό νησί, φωτογραφίζεται
ένα πολύ µικρό νησί, το οποίο το ονοµάζει το πρώτο «πράσινο»
νησί της Μεσογείου -το ονοµάζετε εσείς έτσι- αλλά αποτελεί
αυτό ουσιαστικά µία διαφήµιση της «VOLKSWAGEN», η οποία
χάρισε εκεί πέρα κάποια αυτοκίνητα για να ξεπλύνει το όνειδος
της «VOLKSWAGEN», του "dieselgate".

Το "dieselgate" scandal ήταν τεράστιο σκάνδαλο από τη
«VOLKSWAGEN». Ήρθε, λοιπόν, η «VOLKSWAGEN» εδώ, έπεισε
την Κυβέρνηση «δώστε µας ένα νησάκι, να κάνουµε µια διαφή-
µιση», το έκανε η Κυβέρνηση. Follow the money πάλι. Δηλαδή,
µόνο µε τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα θα σώσουµε το περιβάλλον;
Και εγώ από νησί είµαι, από την Κρήτη, αλλά δεν έχω δει εκεί
ηλεκτρική φόρτιση αυτοκινήτων πουθενά. 

Θα συνεχίσω µε αυτό που είπε ο κύριος Υπουργός χθες στην
επιτροπή και προς εµάς απευθυνόµενος. Διαβάζω ακριβώς από
την επιτροπή: «Ποιοι είναι οι στόχοι που εσείς θα θέλατε να θέ-
σουµε και να ψηφίσουµε ως Βουλή των Ελλήνων;» Το ΜέΡΑ25:
«Είµαστε η µοναδική παράταξη πολιτικά ενεργοί σε τρία επίπεδα
ταυτόχρονα, πολιτικά επίπεδα. Ως συνιδρυτές της παγκόσµιας
διεθνούς, της Progressive International µε έµφαση στο περιβάλ-
λον, στο παγκόσµιο περιβάλλον και αυτό αφορά όλους. Ξεκίνησε
από τρία άτοµα, τον Γιάνη Βαρουφάκη, τον Μπέρνι Σάντερς και
τον Νόαµ Τσόµσκι και σήµερα αριθµεί πάνω από διακόσια εκα-
τοµµύρια µέλη, ως DiEM25, το Διεθνικό Πανευρωπαϊκό Μέτωπο,
µε την πρόταση για το κλίµα για όλη την Ευρώπη. 

Η πρόταση εδώ ποια είναι; Η Ευρωπαϊκή Ένωση να επενδύει
κάθε χρόνο 500 δισεκατοµµύρια ευρώ, που αποτελεί κάτι λιγό-
τερο από το 5% του συνολικού ΑΕΠ της Ευρώπης για την πρά-
σινη µετάβαση, διότι αυτό αφορά όλη την Ευρώπη. Τα κεφάλαια
αυτά θα βρεθούν από οµόλογα, τα οποία θα εκδώσει από κοινού
η Κοµισιόν και θα τα πουλήσει σε επενδυτές και θα τα εγγυηθεί
η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα.

Τα 300 δισεκατοµµύρια ευρώ που αναφέρονται, που συζητά η
Κοµισιόν αυτές τις µέρες, για την κλιµατική αλλαγή δεν είναι
επαρκή. Είναι σταγόνα στον ωκεανό. Άρα πάλι δεν θα λυθεί το
πρόβληµα, πάλι πανευρωπαϊκά follow the money, follow τους πε-
τρελαιάδες, follow τα ορυκτά καύσιµα και πάµε παραπέρα.

Και στην Ελλάδα ως ΜέΡΑ25 µε έµφαση η πρότασή µας, όπως
είπα, στις πλωτές ανεµογεννήτριες, στα φωτοβολταϊκά πάνω στις
στέγες των σπιτιών και όχι σε παραγωγική γη. Και οπωσδήποτε
είµαστε κατά των εξορύξεων των υδρογονανθράκων παντού, σε
όλον τον πλανήτη.

Όλα αυτά είναι κατατεθειµένα στο πρόγραµµά µας «Πράσινη
µετάβαση, προστασία φυσικού περιβάλλοντος και δηµοσίου
χώρου, νέα πράσινη συµφωνία για την Ευρώπη, το Green New
Deal». Είναι ένα πρόγραµµα που έχει συνδιαµορφωθεί µε τη συµ-
µετοχή και την καθολική ψηφοφορία όλων των µελών µας τόσο
στην Ελλάδα αλλά και σε όλη την Ευρώπη. Διότι αυτά τα θέµατα,
που αφορούν όλους, είναι πρωτίστως διεθνικά.

Τις προτάσεις µας, λοιπόν, ως ΜέΡΑ25, ως DiEM25, ως Pro-
gressive International, τις έχουµε καταθέσει. Την κριτική µας στο
σχέδιο νόµου σάς την κάναµε στις επιτροπές.

Θα αναφερθώ τώρα στις τοποθετήσεις των φορέων στην επι-
τροπή. Θα µου επιτρέψετε να διαβάσω ακριβώς. 

Παναγιώτης Λαδακάκος, Πρόεδρος της Ελληνικής Ένωσης Αι-
ολικής Ενέργειας: «Το σχέδιο νόµου οφείλει να δώσει αυξηµένη

προσοχή στον θαλάσσιο χώρο και τις δυνατότητες που αυτές
παρέχει για δράσεις καταπολέµησης της κλιµατικής αλλαγής.
Αναφέροµαι, φυσικά, στο ειδικότερο θέµα των θαλάσσιων αιολι-
κών πάρκων.» Το ανέλυσα και χτες στην επιτροπή. Προϋπόθεση
είναι η οριοθέτηση ΑΟΖ µε συµµετοχή όλων των γειτονικών
χωρών και όχι σε διµερείς διαπραγµατεύσεις, όπως έκανε πρό-
σφατα η Κυβέρνηση, τονίζουµε εµείς στο ΜέΡΑ25.

Ο κ. Λεωνίδας Βατικιώτης, επιστηµονικό στέλεχος του Ινστι-
τούτου Μικρών Επιχειρήσεων της Γενικής Συνοµοσπονδίας
Επαγγελµατιών Βιοτεχνών Εµπόρων Ελλάδας, αναφέρει: «Οι
στόχοι που τίθενται, όπως περιγράφονται στο άρθρο 1 συγκε-
κριµένα, δεν έχουν λάβει υπ’ όψιν τους την επιδείνωση και της
κατάστασης και των προοπτικών, οι οποίες έχουν κατατεθεί. Από
το νοµοσχέδιο απουσιάζει οποιαδήποτε µέριµνα για την αντιµε-
τώπιση της ενεργειακής φτώχειας».

Δύο είναι τα κριτήρια που χρησιµοποιεί η EUROSTAT. Το ένα
είναι η «αδυναµία διατήρησης του σπιτιού επαρκούς ζεστού. Εδώ
η Ελλάδα το 2020 είχε το 17% των νοικοκυριών της να αδυνα-
τούν, όταν ο µέσος ευρωπαϊκός όρος ήταν 7%. Το δεύτερο κρι-
τήριο είναι η αδυναµία πληρωµής λογαριασµών ηλεκτρικού ρεύ-
µατος, που η Ελλάδα κατέχει το πανευρωπαϊκό ρεκόρ µε 37%,
όταν ο µέσος όρος της Ευρώπης 9% και χώρες µε πολύ χαµηλό
εισόδηµα, όπως είναι η Τουρκία και η Αλβανία, που έχουν πολύ
καλύτερη επίδοση από την Ελλάδα, µε 30% και 26% αντίστοιχα».

Δηµήτριος Λογαράς, Επιστηµονικό Στέλεχος της Συνοµοσπον-
δίας Ατόµων µε Αναπηρία: «Δυστυχώς στο υπό συζήτηση σχέδιο
νόµου δεν περιλαµβάνεται καµµία πρόνοια, αναφορικά µε την
εκτίµηση των επιπτώσεων των πιλοτικών µέτρων ενίσχυσης της
προσαρµογής στην κλιµατική αλλαγή, στα ανθρώπινα δικαιώ-
µατα και στα ανθρώπινα δικαιώµατα των πλέον ευάλωτων οµά-
δων του πληθυσµού, µεταξύ των οποίων συγκαταλέγονται τα
άτοµα µε αναπηρία και οι χρόνιες παθήσεις τους.». Αυτό αναφέ-
ρεται από τους ΕΣΑΜΕΑ παντού, σε όλα τα νοµοσχέδια. Παντού
υπάρχει παράλειψη.

Συνεχίζει «…και στο άρθρο 12, από 1-1-2025 τα νέα επιβατηγά
δηµόσιας χρήσης αυτοκίνητα, ταξί στην Περιφέρεια Αττικής και
στην Περιφερειακή Ενότητα Θεσσαλονίκης, πρέπει να είναι όχι
µόνο οχήµατα µηδενικών εκποµπών αλλά και προσβάσιµα στα
ΑΜΕΑ».

Νικόλαος Μάντζαρης, όσον αφορά στο άρθρο 17 εδάφιο 7: «Η
πρόβλεψη, προφανώς, φωτογραφίζει το νέο σύστηµα τηλεθέρ-
µανσης που σχεδιάζεται στη δυτική Μακεδονία, το οποίο βασί-
ζεται εξ ολοκλήρου στο αέριο και αυτό είναι καινούργιο και δεν
υπήρχε στο νοµοσχέδιο που τέθηκε σε διαβούλευση».

Γεώργιος Στασινός, Πρόεδρος του Τεχνικού Επιµελητηρίου
Ελλάδος: «Το ΤΕΕ οφείλει να είναι σύµβουλος της πολιτείας και
πρέπει να είναι σύµβουλος της πολιτείας». Και συνεχίζει, όµως:
«Σε κανένα όργανο του κλιµατικού νόµου δεν περιλαµβάνεται η
συµµετοχή µηχανικού ούτε του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλά-
δος». Αναφέρει περαιτέρω ότι η αυτοδιοίκηση δεν είναι έτοιµη
να κάνει τα βήµατα που πρέπει να κάνει. Είναι υποστελεχωµένη
και απαξιωµένη και χρειάζονται ισχυρά κίνητρα για σύγχρονα δί-
κτυα.

Εδώ θα ήθελα να αναφέρω ότι το πρόγραµµα «ΗΛΙΟΣ», πριν
από έντεκα χρόνια για την παραγωγή ηλιακής ενέργειας από την
Ελλάδα και εξαγωγή της στη Βόρεια Ευρώπη, ήταν ένα πρό-
γραµµα µεγαλεπήβολο πάλι από την τότε κυβέρνηση του 2011,
ύψους 20 δισεκατοµµυρίων ευρώ για την παραγωγή έως 10.000
MW µε την ανάπτυξη και συνεργασία µε χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Όµως, απέτυχε, διότι το σηµαντικότερο από τα ζητή-
µατα, που καθιστούν αντιοικονοµική την προώθηση ενός τέτοιου
πρότζεκτ, ήταν το κόστος αναβάθµισης των δικτύων για τη µε-
ταφορά από την Ελλάδα µέσω Βουλγαρίας, Ρουµανίας, Ουγγα-
ρίας, Αυστρίας στη Γερµανία, όπου καµµία από τις χώρες αυτές
δεν εµφανίζεται διατεθειµένη να συµβάλει µε κεφάλαια για την
αναβάθµιση των δικτύων. Επίσης, δεύτερο µεγάλο πρόβληµα
είναι ότι ποτέ δεν βρέθηκε κανένας να αγοράζει το ρεύµα.

Άρα, εάν δεν κινηθούµε ως Ευρώπη, τι κάνουµε;
Και, βέβαια, κλείνει ο κ. Στασινός µε την παρατήρηση ότι από

το νοµοσχέδιο λείπει πλήρως η χρήση γεωθερµίας, όπως προ-
τείνει πλέον και η Κοµισιόν.
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Ευθύµιος Λυµπερόπουλος, Πρόεδρος Συνδικάτου Αυτοκινητι-
στών Ταξί Αττικής: «Για εµάς το ηλεκτρικό αυτοκίνητο δεν είναι
ότι δεν το θέλουµε, αλλά δεν µπορεί να γίνει επαγγελµατικό µε
αυτή την τεχνολογία που παρέχει σήµερα στο επάγγελµα. Οι
υποδοµές, ουσιαστικά, δεν φτάνουν. Τον επαγγελµατία τον τε-
λειώνει οικονοµικά, του στερεί µία βάρδια» για τη φόρτιση του
αυτοκινήτου, προφανώς, του ηλεκτρικού αυτοκινήτου «και δεν
µπορεί να κάνει µία διαδροµή µεγάλη, πάνω από τέσσερις ώρες».
Και λέει «Δεν πιστεύω ότι οποιαδήποτε νοµοθεσία θέλει να µας
ρίξει στα χέρια των πολυεθνικών και να µας εξαγοράσουν αυ-
τές».

Ο κ. Αναστάσιος Κεφαλάς, Εκπρόσωπος Πανελλαδικού Δι-
κτύου Συλλογικοτήτων για την Ενέργεια, αναφέρει: «Στο ερώ-
τηµα, λοιπόν, αν υποτιµάµε έστω στοιχειωδώς θετικά το περιε-
χόµενο του συζητούµενου κλιµατικού νόµου, η απάντησή µας
είναι αρνητική. Και αυτό για δύο κυρίως λόγους. 

Πρώτον, γιατί απουσιάζει η αναγνώριση των στρεβλώσεων και
η πολιτική βούληση για την αναίρεσή τους, κάτι που, ειλικρινά,
δεν µας ξενίζει. Και ο δεύτερος λόγος, γιατί εξακολουθεί να συν-
τηρείται ατεκµηρίωτα. Δυστυχώς, όµως, από την όποια συζήτηση
απουσιάζει ο σηµαντικότερος παράγοντας, αυτοί που ελέγχουν
τη ζήτηση και την κατανάλωση ενέργειας». 

Εµείς καταψηφίζουµε, βέβαια, τον νόµο.
Σας ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Και εµείς ευχαριστούµε,

κύριε Λογιάδη, και για την τήρηση του χρόνου.
Έχει ζητήσει να παρέµβει ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης

για λίγο. Η τοποθέτησή του θα είναι για πέντε λεπτά. Αύριο θα
κάνει την κύρια οµιλία του, οπότε τουλάχιστον µέχρι τότε διατη-
ρεί όλα τα δικαιώµατά του ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Ελληνικής Λύσης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα να ήταν εδώ ο Υπουργός Οικονοµικών και ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός, αλλά θα τα θέσω και αύριο αυτά τα ερωτήµατα. 

Έχουµε µία Κυβέρνηση η οποία ψεύδεται ασυστόλως και την
καταγγέλλω, πραγµατικά, ως µία Κυβέρνηση των ψευδών. Αφή-
νουν τους Έλληνες να πεινούν στα νύχια των ολιγαρχών. Αφή-
νουν τους Έλληνες να τους κατασπαράζουν τις οικονοµίες οι
πλουτοκράτες. 

Άκουσα Υπουργούς από χθες να λένε ότι έχουµε περισσότερα
έσοδα λόγω των φόρων, γι’ αυτό και δεν µειώνουν -λέει- την τιµή
του ρεύµατος. 

Ακούστε τι γίνεται τώρα. Γίνεται η µεγάλη κοµπίνα και τους κα-
ταγγέλλω για ψεύτες. Αντί να µειώσουν την τιµή του ρεύµατος
σε όλα τα νοικοκυριά, σε όλους τους πολίτες που περνούν δύ-
σκολα, αντί να κοιτάξουν να πατάξουν την αισχροκέρδεια, αλλά
κυρίως και την ακρίβεια, αυτοί λένε ότι έχουµε έσοδα φορολο-
γικά, που σηµαίνει ότι τα παίρνουν από τον πολίτη. Όταν ένα
προϊόν κάνει 10 ευρώ και ο ΦΠΑ είναι 2,4, αν γίνει 20 ευρώ η τιµή
του ο ΦΠΑ είναι 4,8. Άρα το κράτος εισπράττει περισσότερους
φόρους από την τσέπη του πολίτη και του επιστρέφουν πίσω 2
ευρώ. Αυτό λέγεται κλοπή. 

Γιατί τους αποκαλώ ψεύτες όµως; Επικαλέστηκε σήµερα σε
ραδιοφωνικό σταθµό ο Υπουργός κ. Σταϊκούρας την εντολή της
Κοµισιόν ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν θέλει -λέει- µείωση φόρων
και πλαφόν ΦΠΑ στα καύσιµα, διότι είναι κοινωνικά άδικο µέτρο.
Δεν ήξερα ότι είναι κοινωνικά δίκαια η Νέα Δηµοκρατία! Ακούστε,
όµως, το ψεύδος. Γιατί λέει ψέµατα η Κυβέρνηση και ο ελληνικός
λαός πληρώνει πανάκριβα τα τρόφιµα, πανάκριβα τη ΔΕΗ, γιατί
δεν κάνουν τίποτα. 

Διαβάζω αυτούσια την εργαλειοθήκη της Κοµισιόν για να κα-
ταλάβετε µε ποιους έχουµε να κάνουµε: «Παροχή εφάπαξ εισο-
δηµατικών ενισχύσεων µε στόχο κυρίως τη στήριξη των χαµηλών
εισοδηµάτων. Σύσταση µηχανισµών ώστε να αποτραπούν οι απο-
κοπές ρεύµατος». Η Κοµισιόν τα λέει το 2021 τον Οκτώβριο.
Πάµε τον Μάρτιο του 2022, η εργαλειοθήκη της Κοµισιόν λέει:
«Μέτρα για την επιστροφή στους καταναλωτές των υπερεσόδων
των ηλεκτροπαραγωγών. Ρυθµιζόµενες -όχι αυθαίρετες- λιανικές
τιµές. Αναθεώρηση παρωχηµένων και υψηλού κόστους σχηµά-

των στήριξης των ΑΠΕ». 
Εδώ, λοιπόν, ή η Κοµισιόν άλλαξε γραµµή πλεύσης από τον

Μάρτιο µέχρι σήµερα που δεν υπάρχει κανένα έγγραφο που επι-
βεβαιώνει την αλλαγή πλεύσης ή λέει ψέµατα η Κυβέρνηση. Προ-
καλώ την Κυβέρνηση να µας δώσει την εργαλειοθήκη της Κο-
µισιόν που λέει ότι δεν µπορούν να κάνουν µειώσεις σε ΦΠΑ, µει-
ώσεις φόρων και µειώσεις ρεύµατος. Να το φέρουν στη Βουλή,
όχι να τριγυρνάνε στα κανάλια ο κ. Σταϊκούρας και οι υπόλοιποι
ψευδόµενοι, γιατί δεν υπάρχει έγγραφο. Να µας το φέρουν εδώ
για να πειστούµε ότι λένε αλήθεια. Δεν υπάρχει ούτε µία εντολή
από την Κοµισιόν. 

Ακούστε, όµως, το χειρότερο από όλα. Εδώ αρχίζουν τα άλλα
ψέµατά τους, γιατί ο ψεύτης και ο κλέφτης τον πρώτο χρόνο χαί-
ρονται. Η Κυβέρνηση υπολογίζει τα υπερέσοδα των µονάδων πα-
ραγωγής για δώδεκα µήνες 2 δισεκατοµµύρια ευρώ το επόµενο
δωδεκάµηνο. Η σηµερινή «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», η δικιά τους εφηµε-
ρίδα, λέει ότι τα έσοδα υπερκερδών θα είναι 2 δισεκατοµµύρια.
Πώς προέκυψαν τα υπερέσοδα 500 εκατοµµύρια των παρόχων
ενέργειας; Να σας πω εγώ τι κάνανε; Ακούστε. Επέβαλε στη ΡΑΕ
να συγκρίνει οικονοµικά αποτελέσµατα, όχι έσοδα από την πηγή,
αλλά έβαλαν µέσα µπόνους διευθυντών, εξήντα θέσεις νέων δι-
ευθυντών, παροχές σε διευθυντές και αφαίρεσαν τα λεφτά αυτά
και τα πήγαν στους λίγους και οι πολλοί Έλληνες πληρώνουν πα-
νάκριβα το ρεύµα. Αυτό είναι ντροπή. 

Θέλω να µου φέρει το έγγραφο εδώ αρκεί η Κυβέρνηση για
να µας αποδείξει αυτό που λέει για την Κοµισιόν, γιατί αλλιώς
είναι ψεύτες. Δεν υπάρχει άλλη έκφραση που µπορεί κανείς να
χαρακτηρίσει τη συµπεριφορά της Κυβερνήσεως. 

Πάµε τώρα και στη Ρωσία και αυτό που έκανε χθες πάλι η Κυ-
βέρνηση κάνοντας τον λαγό των Αµερικανών. Θα απευθυνθώ στη
Νέα Δηµοκρατία και απευθύνοµαι ως έκκληση: Για ποιον λόγο
να εµπλακούµε περαιτέρω στην ιστορία της εµπλοκής της Ρω-
σίας; Θα διαβάσω, λοιπόν, τι λέει ο Κίσινγκερ, ο οποίος ούτε ρω-
σόφιλος είναι ούτε ελληνόφιλος είναι ούτε άνθρωπος του Πούτιν
είναι ούτε είναι κανένας φιλορώσος. Ισαποστάκιας είναι. Έτσι
τον αποκαλούν οι διπλωµάτες. Αλλά είναι αλεπού της διπλωµα-
τίας και δεν είναι και προδότης βεβαία. 

Ακούστε. «Η Ουκρανία θα έπρεπε να ήταν χώρα-γέφυρα µε-
ταξύ Ευρώπης και Ρωσίας. Ποιοι ανατίναξαν τη γέφυρα είναι
γνωστό: Αµερικανοί. Η συνέχιση του πολέµου δεν αφορά την
ελευθερία της Ουκρανίας -λέει ο Κίσινγκερ- αλλά έναν νέο πό-
λεµο εναντίον της Ρωσίας». Δείχνοντας τον Μπάιντεν γείωσε κά-
ποιους Ευρωπαίους και τον δικό µας Πρωθυπουργό, λέγοντας
ότι: «Θα ήταν µοιραίο να ξεχάσουµε τη θέση ισχύος της Ρωσίας
στην Ευρώπη. Η Ρωσία αν αποξενωθεί εντελώς από την Ευρώπη
και αναζητήσει µόνιµη συµµαχία αλλού, µε αποτέλεσµα διπλω-
µατικές αποστάσεις που µοιάζουν µε ψυχρό πόλεµο, σηµαίνει ότι
η Δύση έχασε». Τα λέει ο Κίσινγκερ. 

Ο Πρωθυπουργός, ο Υπουργός Εξωτερικών και ο Υπουργός
Εθνικής Άµυνας συνεχίζουν να κάνουν τον λαγό των Αµερικανών,
οι οποίοι εγκληµατούν εις βάρος της Δύσεως. 

Κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και των υπόλοιπων κοµµάτων, δεν καταλα-
βαίνω γιατί δεν το θέτετε το θέµα. Ακούω τον Υπουργό Εθνικής
Άµυνας να λέει: «Δώσαµε απόθεµα. Θα δώσουµε και άλλα όπλα
απόθεµα από τον στρατό». Απόθεµα έχεις σε καιρώ ειρήνης.
Τώρα στο Αιγαίο έχουµε πόλεµο µε την Τουρκία καθηµερινά.
Ίπτανται τουρκικά αεροσκάφη πάνω από την Αλεξανδρούπολη.
Έχουµε πόλεµο ακήρυχτο! Πώς στέλνετε αποθέµατα; Ποια είναι
τα αποθέµατα; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εδώ, λοιπόν, είναι η δεύτερη ερώτηση της Ελληνικής Λύσης

που είναι η µοναδική πατριωτική φωνή: Να µας πει η Κυβέρνηση
τι τύπους όπλων έχει δώσει, πόσα όπλα έχει δώσει, από πού τα
πήρε. Να µας πει στη Βουλή ο Πρωθυπουργός αύριο ή ο Υπουρ-
γός Άµυνας. 

Επίσης, επειδή έχουµε και στρατιωτικούς ανάµεσά µας, γιατί
«τρύπησε» η Νέα Δηµοκρατία την αεράµυνα της χώρας από την
Καβάλα; Γιατί έστειλε τους Patriot στη Σαουδική Αραβία. Για
ποιον λόγο δεν έχουµε οµπρέλα αµυντική µε Patriot από την Κα-
βάλα και τους πήγαµε να προστατεύσουν τους πετρελαιάδες;
Μα, τους πετρελαιάδες; τους Σαουδάραβες που έχουν δισεκα-
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τοµµύρια; Αυτοί ξερνάνε δισεκατοµµύρια και στείλαµε Patriot
εδώ και µήνες χωρίς να ερωτηθεί κανείς και τιµήσαµε την αερά-
µυνα µας στο βορειοανατολικό Αιγαίο. 

Κάνατε, όµως, και ένα λάθος. Οι Αµερικανοί δεν µπορούν να
στείλουν όπλα γιατί έχουν εµπάργκο στη Σαουδική Αραβία.
Ποιον βρήκαν; Τον χρήσιµο ηλίθιο, τον λαγό του -Ποιον; Την Ελ-
λάδα, δυστυχώς- για να στείλουµε τους Patriot που τους χρει-
αζόµαστε απέναντι στους Τούρκους. 

Και βέβαια το χειρότερο από όλα θα σας το πω τώρα, γιατί τις
αλήθειες κρύβετε εδώ µέσα. Όσα όπλα και πολεµοφόδια πάρετε
από τα νησιά του Αιγαίου και τα µεταφέρετε στην Ουκρανία δεν
µπορούν να αναπληρωθούν στα νησιά µας. Το ΝΑΤΟ δεν θα µας
επιτρέψει να στείλουµε νατοϊκά όπλα εκεί. Γιατί δεν λέτε την αλή-
θεια στον ελληνικό λαό; Κάνετε εγκλήµατα εις βάρος της εθνικής
άµυνας. Τρυπάτε την αεράµυνά µας. Θα το πληρώσουµε ακριβά.
Καταλάβετέ το! Ο Ερντογάν προκαλεί συνεχώς!

Και κλείνω λέγοντας το εξής, γιατί εµείς έχουµε τουλάχιστον
ιχνηλατήσει τις προθέσεις του Ερντογάν, εσείς έχετε πρόβληµα
αντιλήψεως. Δεν µε ενδιαφέρει τι λέει για τον κ. Μητσοτάκη.
Είναι ντροπή η δήλωση του Ερντογάν εναντίον του Έλληνα Πρω-
θυπουργού. Είναι ντροπή να απαξιώνει έναν Έλληνα Πρωθυ-
πουργό. Αυτό το έκανε και µε τον Τσίπρα. Αυτό σηµαίνει ότι άλλα
συζητάτε στα κλειστά δωµάτια και άλλα βγαίνετε και κάνετε έξω.
Ας αποφασίσουµε τι συµβαίνει. 

Ξέρετε τι θέλει ο Ερντογάν; Σας τα λέω γρήγορα. Ο Ερντογάν
εδώ και περίπου οκτώ χρόνια φτιάχνει µια µικρή Κίνα στο άκρο
της Ευρώπης -µικρή Κίνα, όπως το ακούτε- για να εκµεταλλευτεί
την κρίση. Φτιάχνει µια µικρή Κίνα δίπλα στη Ευρώπη για να πα-
ράγει συνεχώς τρόφιµα και προϊόντα και να τα στέλνει στην Ευ-
ρώπη. Έκανε πρωτογενή τοµέα, έκανε βιοµηχανία για να µπορεί
µε φθηνό κόστος -και χτυπάει την Κίνα, παρακαλώ- λόγω εφο-
διαστικής αλυσίδας να µπορεί να τα στείλει γρήγορα στην Ευ-
ρώπη. Θα τα πουλάει πολύ φθηνότερα. Και πρωτίστως τα προϊό-
ντα θα φτάνουν στην ώρα τους γιατί είναι δίπλα. Άρα η Ελλάδα
είναι η βαλβίδα για να περάσει. Άρα εµείς µπορούµε να δηµιουρ-
γήσουµε πρόβληµα του Ερντογάν. Κάντε κάτι! Τώρα κλειστά σύ-
νορα και βάλτε δασµούς στα τουρκικά προϊόντα στους Κήπους
του Έβρου. Κάντε το επιτέλους!

Επίσης, χτίζει υδροηλεκτρικά φράγµατα, ανοίγει λιγνιτικά ερ-
γοστάσια, κάνει πυρηνικό εργοστάσιο. Θέλει να έχει επάρκεια
ενεργειακή.

Και κυρίως θέλει κοιτάσµατα στο Αιγαίο, συνεκµετάλλευση
στο Αιγαίο και στη Μεσόγειο, να γίνει η Τουρκία λοιπόν -επανα-
λαµβάνω- µία υπερδύναµη και το επιτρέπουµε µε τα λάθη µας. 

Η Τουρκία είναι δεύτερη χώρα διεθνώς σε εισαγωγές αµερι-
κανικού LNG. Το λέει κανείς εδώ µέσα; «Οι Αµερικάνοι είναι εχ-
θροί τους». Ποιον κοροϊδεύετε εδώ µέσα; Δεύτερη χώρα σε
αµερικανικό LNG, σήµερα που µιλάµε, είναι η Τουρκία! Κι εµείς
παρακαλάµε να γίνουµε χώρα LNG και στερούµε το δικαίωµα του
ελληνικού γεωτρύπανου να τρυπήσει στο Αιγαίο ή στη Μεσόγειο,
όταν ο Τούρκος, ο Ερντογάν, στέλνει νοτίως της Κρήτης ολό-
κληρο γεωτρύπανό του για να τρυπήσει! 

Τι θα κάνει η Κυβέρνηση; Θα το βυθίσει, ναι ή όχι; Γιατί ο Πρω-
θυπουργός είπε: «Δεν θα επιτρέψουµε εµείς οποιαδήποτε παρα-
βίαση εθνικής κυριαρχίας». Θα πάει στα έξι ναυτικά µίλια, κάτω
από την Κρήτη, που είναι δικό µας µέρος. Θα το βυθίσετε;

Τι λέµε εµείς. Έπρεπε ήδη να έχετε καταρρίψει όλα τα τουρ-
κικά drone που πετούσαν πάνω από το Αιγαίο ως µήνυµα σαφές
προς την Τουρκία!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και, επίσης, δεν ήταν τυχαία αυτά που έκανε, κύριοι, στρατιω-

τικοί της Νέας Δηµοκρατίας, ο Ερντογάν µε τα δυόµισι µίλια πά-
νω από την Αλεξανδρούπολη. Δεν το έκανε τυχαία. Πήρατε τους
Patriot. Δεν είχαµε οµπρέλα. Το ήξεραν, το γνώριζαν και κυρίως
πέταξαν πάνω από τη Ζουράφα και πήγαν στην Αλεξανδρού-
πολη. 

Τι µήνυµα έστειλαν στους Αµερικανούς, οι οποίοι δεν κούνη-
σαν το δαχτυλάκι τους; Δεν το έριξαν το αεροσκάφος το τουρ-
κικό. Πέρασε δυόµισι µίλια πάνω από τη βάση τους. Το έριξαν;
Γιατί µας λέτε το παραµύθι ότι µε τις βάσεις θα έχουµε άµυνα
µε τους Αµερικάνους και φίλους. Λέτε ανοησίες -επαναλαµβάνω-

και είναι ανόητα αυτά που λέτε. 
Τι µήνυµα έστειλε; Πως ό,τι και να κάνετε, η Τουρκία θα είναι

εδώ. Θα είναι ο προστάτης της περιοχής. Και το κατάπιαν και οι
Αµερικανοί και οι Ευρωπαίοι εταίροι σας. Δεν υπάρχουν φιλίες,
υπάρχουν συµφέροντα. Και στο τέλος θα λέτε πάντα το γνωστό.
Η επιθετικότητα του Ερντογάν δεν περιορίστηκε. 

Άκουσε κανείς τι είπε ο Ερντογάν χθες; Το άκουσε κανείς;
Γιατί τα δικά τους µέσα ασχολούνται µόνο µε τον Πρωθυπουργό.
Τι είπε ο Ερντογάν το διαβάζω αυτούσιο, συνάδελφοι, για να κα-
ταλάβετε µε ποιον έχουµε να κάνουµε. Δήλωση χθεσινή του Ερν-
τογάν: «Ή θα πάρω το Βυζάντιο ή το Βυζάντιο θα πάρει εµένα»!
Δήλωση Ερντογάν χθες παρουσία χιλιάδων δικών του οπαδών
και στελεχών. «Αποδώσαµε την Αγιά Σοφιά στους ιδιοκτήτες της
από την εποχή του Πορθητή». 

Τι παραδέχθηκε, λοιπόν, ο Ερντογάν; Ότι οι Τούρκοι δεν µπό-
ρεσαν να πάρουν το Βυζάντιο. Τι του λέµε του Ερντογάν; Ερντο-
γάν, δεν θα πάρεις το Βυζάντιο! Δεν µπορείς. Είµαστε ιδιοκτήτες
του, είµαστε εµείς που µας ανήκει και µπορούµε να λέµε «πάλι
µε χρόνια µε καιρούς πάλι δικά µας θα ’ναι». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και θα ήθελα να κάνω µία προτροπή στην Αριστερά. Ζητήστε

κι εσείς παρακαλώ, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, το έγγραφο της Κοµισιόν
που λέει ότι δεν θα πληρώνουµε φόρους και δεν µπορεί να γίνει
περιστολή φόρων. Ζητήστε το από την Κυβέρνηση. Ζητήστε από
την Κυβέρνηση -γιατί έχετε τη δύναµη- να µας πει πόσα όπλα
έστειλε στην Ουκρανία. Ζητήστε τύπους και αριθµό εφοδίων.
Πρέπει να µάθουµε πώς αποψιλώθηκε η άµυνα της χώρας. Είναι
ντροπή. Είναι κρίσιµες στιγµές και κάνετε λάθη τραγικά. Θα τα
πληρώσουµε µέσα στο καλοκαίρι. 

Και, επίσης, κλείνοντας, να πω στην Αριστερά. Τι έγινε εκείνο
το great reset, κύριε Φάµελλε; Δεν απευθύνοµαι σε εσάς, αλλά
στον κύριο Πρωθυπουργό, θα τα πω και αύριο. Εκείνη η Γένοβα,
οι παγκόσµιες τράπεζες; Δεν βλέπω να αντιδράτε µε το great
reset. Δεν λέτε τίποτα για τον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας που
αποφασίζει για τα κράτη πώς θα κάνουν την υγεία τους. Δεν λέτε
πλέον τίποτα.

Καλά, από το ΚΙΝΑΛ δεν περιµένω έτσι κι αλλιώς. Ακολουθεί
το παλιό κλασικό σύστηµα. Αλλά εσείς, οι Αριστεροί; Δεν πρέπει
να µιλήσετε γι’ αυτό. Για τον Κλάους Σβαµπ, γι’ αυτά που πάνε
να επιβάλουν, την Παγκόσµια Τράπεζα, όλα αυτά που γίνονται;
Δεν ακούω φωνές από τον ΣΥΡΙΖΑ και στεναχωριέµαι.

Απαιτεί η Ελληνική Λύση αύριο ο Πρωθυπουργός να µας πει
πόσα όπλα, αριθµό, εφόδια, πολεµοφόδια, οπλικά συστήµατα,
τύπους έφεραν και στείλανε στην Ουκρανία. Γιατί µαθαίνω από
τη Φθιώτιδα φεύγουν κάθε µέρα πολεµοφόδια ακόµη και τώρα.
Να µας πει ο Πρωθυπουργός: Λέει ψέµατα η Κυβέρνηση και ο
Υπουργός Σταϊκούρας ότι δεν µπορούµε να µειώσουµε τους φό-
ρους µε την Κοµισιόν; Γιατί «µια του ψεύτη, δυο του ψεύτη, τρεις
και η κακή του ώρα»! 

Και έρχονται εκλογές και εκεί θα πάρετε µια υποβάθµιση που
δεν θα την φαντάζεστε. Έρχεται η νίκη και θα είναι ελληνική. Θα
είναι η λύση του προβλήµατος και όχι µέρος του προβλήµατος.
Έρχεται η Ελληνική Λύση και θα αποδοθούν ευθύνες.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε, κύριε
Πρόεδρε. 

Το λόγο έχει ο κ. Λιούπης από τη Νέα Δηµοκρατία και, καλώς
εχόντων των πραγµάτων, ακολουθεί η κ. Γκαρά από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Παρακαλώ από εδώ και πέρα να κρατάµε τον χρόνο µας γιατί
είναι εβδοµήντα τρεις εγγεγραµµένοι. 

Ελάτε, κύριε Λιούπη. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρωτοφανής

ενεργειακή κρίση που βιώνουµε απαιτεί αποφασιστικά µέτρα. Αι-
σιόδοξα είναι τα µηνύµατα από τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας µετά από τις συζητήσεις του στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Προχωρά από τον ερχόµενο Ιούλιο η εφαρµογή του νέου µηχα-
νισµού για τη χονδρεµπορική αγορά ηλεκτρικής ενέργειας. Μπαί-
νει πλαφόν στην αµοιβή των µονάδων παραγωγής ηλεκτρισµού
µε βάση το κόστος τους και όχι πλέον µε την ακριβότερη τιµή
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µονάδας. Με αυτόν τον τρόπο θα εξισορροπήσουν οι τιµές και
θα δουν µεγάλη βελτίωση νοικοκυριά και επιχειρήσεις. 

Ήδη για τον Απρίλιο υπερκαλύφθηκε κατά 110% η επιδότηση
της ρήτρας αναπροσαρµογής και θα φανεί στους επόµενους λο-
γαριασµούς. Ας µην ξεχνάµε ότι η Νέα Δηµοκρατία ήδη προεκλο-
γικά είχε ορίσει στο πρόγραµµά της ως στόχο την υιοθέτηση
µιας νέας ενεργειακής πολιτικής µε µείωση των εκποµπών ρύπων
και ενίσχυση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. 

Σήµερα υλοποιείται η δέσµευση του Πρωθυπουργού Κυριάκου
Μητσοτάκη. Συζητάµε και ψηφίζουµε τον πρώτο κλιµατικό νόµο
στην ιστορία του ελληνικού κράτους. Η αύξηση της θερµοκρα-
σίας του πλανήτη οφείλεται σε µεγάλο βαθµό στην ανθρώπινη
δραστηριότητα και πιο πολύ στην παραγωγή διοξειδίου του άν-
θρακα από ορυκτά καύσιµα. 

Τα αποτελέσµατα είναι πλέον ορατά σε όλους µας: κλιµατική
αλλαγή, ακραία καιρικά φαινόµενα, καταστροφές στις γεωργικές
καλλιέργειες, πυρκαγιές. Στην πραγµατικότητα έχουµε ήδη αρ-
γήσει να δράσουµε. 

Οι σηµερινές ρυθµίσεις είναι αποφασιστικές, θέτουν συγκεκρι-
µένο χρονοδιάγραµµα και δεν µεταθέτουν το πρόβληµα της κλι-
µατικής αλλαγής στο απώτερο µέλλον. Το περιβάλλον χρειάζεται
την προστασία µας και τη χρειάζεται τώρα. Το ζητούµενο λοιπόν
είναι η κλιµατική ετερότητα και οι στόχοι είναι συγκεκριµένοι: µεί-
ωση των εκποµπών διοξειδίου του άνθρακα, απεξάρτηση από το
λιγνίτη και το εισαγόµενο φυσικό αέριο, επέκταση της εφαρµο-
γής των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Με αυτόν τον τρόπο µει-
ώνουµε το περιβαλλοντικό αποτύπωµα και ταυτόχρονα οδηγού-
µαστε σε περισσότερο συµφέρουσες οικονοµικά ενεργειακές λύ-
σεις. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι ο οδικός άξονας που θέτει το
χρονοδιάγραµµα και τους βασικούς σταθµούς σε αυτή την προ-
σπάθεια. Μέχρι το 2030 µειώνουµε κατά 55% τις εκποµπές διο-
ξειδίου του άνθρακα µε βάση τις ευρωπαϊκές δεσµεύσεις. Κά-
νουµε ένα βήµα παραπάνω, µέχρι το 2040 να έχουµε µειώσει τις
εκποµπές κατά 80%. Το 2050 πρέπει να έχουµε επιτύχει την πε-
ρίφηµη κλιµατική ουδετερότητα, δηλαδή µηδενική επιβάρυνση
µε διοξείδιο του άνθρακα. 

Μάλιστα, το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει τους επιµέρους τοµείς,
στους οποίους θα υπάρξουν αλλαγές, πρώτον, στην παραγωγή
ηλεκτρικής ενέργειας. Προχωράµε αποφασιστικά στην απολιγνι-
τοποίηση µέχρι το 2028 και στην ανάπτυξη των ΑΠΕ. Το Ταµείο
Ανάκαµψης είναι βασικό εργαλείο εδώ που χρηµατοδοτεί µε 450
εκατοµµύρια συστήµατα αποθήκευσης για την ηλεκτρική ενέρ-
γεια, όλα αυτά βέβαια υπό τον όρο ότι έχουµε εξασφαλίσει την
επάρκεια εφοδιασµού της χώρας µας σε ηλεκτρική ενέργεια. 

Στις µεταφορές προωθούµε την ηλεκτροκίνηση, ενώ ταυτό-
χρονα χορηγούµε κίνητρα µε τη µορφή επιδοτήσεων. Ήδη µέσα
σε δύο χρόνια είδαµε σηµαντική στροφή στην ηλεκτροκίνηση
χάρη στις προσπάθειες της Κυβέρνησης µε περίπου δέκα χιλιά-
δες νέα ηλεκτροκίνητα αυτοκίνητα στους ελληνικούς δρόµους.
Και στις µεταφορές έχουµε συγκεκριµένους στόχους: Το 2024
το 25% των νέων εταιρικών αυτοκινήτων ιδιωτικής χρήσης θα
πρέπει να είναι ή ηλεκτρικά ή υβριδικά. Από το 2026 όλα τα νέα
ταξί σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη θα είναι ηλεκτροκίνητα και προ-
ωθείται γι’ αυτό η επιδότηση στους επαγγελµατίες οδηγούς. Και
πάλι από το 2026 το ένα τρίτο των καινούργιων ενοικιαζόµενων
αυτοκινήτων θα πρέπει να είναι ηλεκτροκίνητα. Από το 2030 τα
νέα επιβατικά και ελαφρά επαγγελµατικά οχήµατα θα είναι µόνο
οχήµατα µηδενικών ρύπων. 

Στη βιοµηχανία σε κάθε νέα οικοδοµική άδεια µετά το 2023 για
κτήρια µε κάλυψη πάνω από πεντακόσια τετραγωνικά µέτρα θα
µπαίνουν φωτοβολταϊκά στη στέγη. Και εδώ δεν µπαίνουν µόνο
οι στόχοι, αλλά δίνεται στους πολίτες και η απαραίτητη χρηµα-
τοδότηση, για να γίνει η µετάβαση: µε επιδότηση στις εγκατα-
στάσεις των φωτοβολταϊκών και των µπαταριών για αποθήκευση
της ενέργειας. 

Στα κτήρια από το 2025 απαγορεύεται η πώληση και η εγκα-
τάσταση καυστήρων πετρελαίου θέρµανσης. Στους ήδη λειτουρ-
γούντες από το 2030 θα χρησιµοποιείται υποχρεωτικά 30%
ποσοστό σε βιοκαύσιµα.

Στις επιχειρήσεις από το 2024 οι µελέτες περιβαλλοντικών επι-

πτώσεων θα περιέχουν ποσοτική καταγραφή των εκποµπών διο-
ξειδίου του άνθρακα. Έως το 2030 οι ΧΥΤΑ, οι βιολογικοί καθα-
ρισµοί, οι βιοµηχανίες, οι τουριστικές εγκαταστάσεις, οι κτηνο-
τροφικές εγκαταστάσεις, οι υδατοκαλλιέργειες θα έχουν µειώσει
κατά 30% τις εκποµπές διοξειδίου του άνθρακα. Από το 2023
συγκεκριµένες επιχειρήσεις θα υποβάλλουν ετήσια έκθεση µε το
ανθρακικό τους αποτύπωµα.

Ένα σηµαντικό κοµµάτι αυτής της ενεργειακής προσπάθειας
είναι και η ενεργειακή επάρκεια των νησιών µας. Με το «GR-Eco
Islands» αποκτούµε στρατηγικό πλαίσιο για τη µετάβαση των νη-
σιών προς την κλιµατική ουδετερότητα. Μάλιστα, από το 2030
απαγορεύεται η χρήση µαζούτ στα µη συνδεδεµένα νησιά.

Τέλος, από το 2025 θα ασφαλίζονται υποχρεωτικά όλα τα κτή-
ρια που βρίσκονται σε ζώνες µε υψηλό κίνδυνο πληµµύρας ή
πυρκαγιάς.

Όλα αυτά υποστηρίζονται από τον νέο µηχανισµό που δηµι-
ουργείται, µέρος του οποίου είναι το Παρατηρητήριο για την
Προσαρµογή στην Κλιµατική Αλλαγή και το Εθνικό Συµβούλιο.

Είναι εντελώς άδικη η κριτική από την Αντιπολίτευση ότι δήθεν
το νοµοσχέδιο δεν βοηθάει τη χώρα µας και την οδηγεί σε κλι-
µατικά, ενεργειακά και κοινωνικά αδιέξοδα.

Κατ’ αρχάς η σηµερινή Κυβέρνηση είναι η µόνη που έλαβε από
την αρχή άµεσα, αποφασιστικά µέτρα υπέρ της προστασίας του
περιβάλλοντος. Μην ξεχνάµε τον ν.4710/2020 που έκανε την ηλε-
κτροκίνηση µέρος της ελληνικής οικονοµικής και κοινωνικής
ζωής.

Με το σηµερινό πλαίσιο κάνουµε ένα αποφασιστικό βήµα για
να απεξαρτηθούµε από τα ορυκτά καύσιµα και να οδηγηθούµε
σε καθεστώς κλιµατικής ουδετερότητος. Δηµιουργούνται έτσι
νέες συνθήκες και νέες προοπτικές ανάπτυξης µε βιώσιµες οι-
κονοµίες που ταυτόχρονα επιδιώκουν τον υγιή ανταγωνισµό.

Για πολλούς, δυστυχώς, όλη αυτή η συζήτηση για το µέλλον
του πλανήτη ίσως είναι κάτι που αφορά το µακρινό µέλλον µας
και όχι τις σηµερινές γενιές. Ο Γκάντι είχε πει ότι η Γη παράγει
αρκετά για να ικανοποιήσει τις ανάγκες κάθε ανθρώπου, όχι
όµως και την απληστία του. Είναι η απληστία του ανθρώπου που
µας έχει φέρει σήµερα προ των ευθυνών µας.

Τα µέτρα που λαµβάνουµε µε το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι
απολύτως αναγκαία για να βελτιώσουµε -και γιατί όχι;- να ανα-
στρέψουµε την κατάσταση και να εξασφαλίσουµε ισορροπία
στον πλανήτη, αλλά και τη βιώσιµη, κοινωνική, οικονοµική ανά-
πτυξη και αειφορία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο τώρα έχει η κ.
Γκαρά από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και ακολουθεί ο
κ. Μπιάγκης από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αν είχαµε µία στοιχειωδώς σοβαρή και υπεύθυνη κυβέρνηση,

κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη συζήτηση σήµερα για τον νέο
κλιµατικό νόµο -συζήτηση κοµβική για το παρόν και το µέλλον
της παγκόσµιας κοινότητας- θα συζητούσαµε και θα ψηφίζαµε
τον οδικό χάρτη, βάσει του οποίου θα προχωρήσει η παραγωγική
ανασυγκρότηση της Ελλάδας στο πλαίσιο των επιπτώσεων και
της αντιµετώπισης της κλιµατικής κρίσης. Θα συζητούσαµε για
την απαιτούµενη αλλαγή υποδείγµατος στο παραγωγικό και κα-
ταναλωτικό µοντέλο, ώστε να αντιµετωπιστεί µε όρους κοινωνι-
κής δικαιοσύνης, κλιµατικής ουδετερότητας και βιώσιµης ανά-
πτυξης η ενεργειακή φτώχεια που σαρώνει τη χώρα λόγω και των
χειρισµών της Κυβέρνησης, συνθλίβοντας νοικοκυριά και επιχει-
ρήσεις. Θα συζητούσαµε µε τη συµµετοχή των παραγωγικών δυ-
νάµεων, επιστηµονικών φορέων, περιβαλλοντικών οργανώσεων,
ενεργών πολιτών για τη µεγάλη αλλαγή, τη µεγάλη µεταρρύθ-
µιση η οποία απαιτείται, ώστε να αµβλυνθούν οι ανισότητες, να
διασφαλιστεί η πρόσβαση όλων των πολιτών στα βασικά αγαθά,
σε καθαρή και προσιτή ενέργεια, στο νερό, µε σαφή ιεράρχηση
των ενεργειακών κοινοτήτων και προτεραιοποίηση των ανανεώ-
σιµων πηγών ενέργειας. Θα συζητούσαµε για την «πράσινη» µε-
τάβαση µε µηδενικό ή ελάχιστο περιβαλλοντικό αποτύπωµα,
όπου στο επίκεντρο θα βρίσκονται οι ανάγκες των µικροµεσαίων
επιχειρήσεων, οι παραγωγοί, ο αγροτικός κόσµος, ο κτηνοτρο-
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φικός κόσµος, η βάση της εγχώριας οικονοµίας, για την οποία η
Κυβέρνηση, δυστυχώς, συστηµατικά αδιαφορεί.

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τον τόπο και για
την κοινωνία, για τις νέες γενιές, τίποτα από τα παραπάνω δεν
συµβαίνει. Βρισκόµαστε αντιµέτωποι ακόµη και σήµερα µε ένα
ακόµη επικοινωνιακό πυροτέχνηµα της Κυβέρνησης, ένα ακόµη
επικοινωνιακό φιάσκο -θα λέγαµε- σε µία απέλπιδα προσπάθεια
να κατασκευαστεί ένα δήθεν «πράσινο» φιλοπεριβαλλοντικό προ-
φίλ για τον κ. Μητσοτάκη. Έχει προσπαθήσει και στο παρελθόν.

Ο κλιµατικός νόµος που κατέθεσε η Νέα Δηµοκρατία δεν είναι
απλά κατώτερος των προσδοκιών, µε έλλειµµα επιστηµονικής
τεκµηρίωσης και χωρίς ίχνος ενεργειακής στρατηγικής, είναι συ-
νώνυµο της αχρηστίας, της ρεµούλας και της εξυπηρέτησης
συγκεκριµένων συµφερόντων, συνθήκες τις οποίες συναντάµε
σε πολλαπλά νοµοθετήµατα της συγκεκριµένης Κυβέρνησης.

Ενδεικτικό, κυρίες και κύριοι, των όσων τερατωδών προβλέ-
πονται είναι ότι η Κυβέρνηση αφήνει ανοιχτή τη δυνατότητα νέας
δόµησης σε περιοχές µε υψηλό κίνδυνο πυρκαγιάς ή πληµµύ-
ρας, αν κάνει ο ενδιαφερόµενος µόνο ιδιωτικό ασφαλιστήριο
συµβόλαιο. Όσοι, δηλαδή, έχουν τα χρήµατα, την οικονοµική δυ-
νατότητα, θα µπορούν να χτίζουν όπου θέλουν, όπως θέλουν, σε
παντελώς ακατάλληλες περιοχές και η πολιτεία δεν θα µπορεί
να κάνει τίποτα.

Αυτά φέρνει προς ψήφιση στη Βουλή η Νέα Δηµοκρατία σε
έναν κατά τα άλλα νόµο για την αντιµετώπιση της κλιµατικής κρί-
σης, διότι το συγκεκριµένο νοµοθέτηµα µόνο κατ’ όνοµα είναι
κλιµατικός νόµος. Καταλαβαίνετε, λοιπόν, για ποια υποκρισία της
Κυβέρνησης µιλάµε. Καταλαβαίνετε πόσο επικίνδυνη είναι αυτή
η Κυβέρνηση όχι µόνο για τις ζωές µας και την καθηµερινότητά
µας, αλλά και για το ίδιο το κλίµα και την προστασία του περι-
βάλλοντος.

Τα έργα του κ. Μητσοτάκη, άλλωστε, µιλούν από µόνα τους.
Εδώ και καιρό προσέδεσε εγκληµατικά την ηλεκτροπαραγωγή
στη χώρα µας σε µονάδες ορυκτού ακριβού φυσικού αερίου, ξε-
πούλησε τη ΔΕΗ, για να βγάζουν στις πλάτες µας υπερκέρδη τα
καρτέλ, επιδοτεί συνεχώς την αισχροκέρδεια αντί να λαµβάνει
ουσιαστικά µέτρα στήριξης της κοινωνίας. Το αποτέλεσµα; Εδώ
και µήνες η χώρα µας έχει το ακριβότερο ρεύµα στην Ευρώπη
σε τιµή χονδρικής. Εδώ και µήνες στενάζουν από την ακρίβεια
νοικοκυριά και επιχειρήσεις.

Αν σε όλα τα παραπάνω προσθέσουµε και το φιάσκο τής
δήθεν µετάβασης στις απολιγνιτοποιηµένες περιοχές που στοί-
χισε σχεδόν τεσσερισήµισι χιλιάδες θέσεις εργασίας, το φιάσκο
µε το «Εξοικονοµώ», την ηλεκτροκίνηση, τα πλαστικά µίας χρή-
σης, την ανακύκλωση -ανακύκλωση, τοµέας στον οποίο αναδει-
κνύονται συνεχώς σκάνδαλα, όπως καταγγέλλει και η ίδια η
ΚΕΔΕ- γίνεται εύκολα αντιληπτό πως ο κ. Μητσοτάκης είναι ανε-
παρκής και φυσικά πολιτικά επικίνδυνος Πρωθυπουργός, ώστε
να του εµπιστευτούµε το µέλλον, την ποιότητα του περιβάλλον-
τος, την ποιότητα της παραγωγής, τον νέο κλιµατικό νόµο και τη
µετάβαση που οφείλει να σχεδιαστεί µε όρους κοινωνικής δικαιο-
σύνης και άµβλυνσης των ανισοτήτων, όπως προβλέπει και η Ευ-
ρωπαϊκή Πράσινη Συµφωνία.

Είναι δυνατόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρα-
τία, το κόµµα που στην καθηµερινή του πρακτική δεν κάνει τίποτα
άλλο από το να εντείνει συνεχώς τις ανισότητες στην κοινωνία,
να παριστάνει ότι νοιάζεται για την κοινωνία και ότι θα χτυπήσει
το κύµα ακρίβειας και τα καρτέλ στην ενέργεια; Είναι δυνατόν
αυτή η Κυβέρνηση να θέσει το πλαίσιο παραγωγής και δραστη-
ριότητας σε εναρµόνιση µε την περιβαλλοντική προστασία, όπως
απαιτείται;

Κυρίες και κύριοι, ο ΣΥΡΙΖΑ, αντιλαµβανόµενος τη µεγάλη ση-
µασία του κλιµατικού νόµου, έχει καταθέσει δηµοσίως τις προ-
τάσεις του εδώ και ενάµιση περίπου χρόνο, ενώ ήταν η κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ που κύρωσε τη Συµφωνία των Παρισίων το
2016 µεταξύ των πρώτων δέκα χωρών σε όλη την Ευρώπη και
ήταν ο Αλέξης Τσίπρας ο Πρωθυπουργός που υποστήριξε µε
θέρµη στη Σύνοδο Κορυφής το 2019 τον στόχο της κλιµατικής
ουδετερότητας για την Ευρώπη ως το 2050, χωρίς αστερίσκους,
χωρίς υποσηµειώσεις.

Ο ΣΥΡΙΖΑ προκρίνει έναν νέο κλιµατικό νόµο που θα συνδια-

µορφωθεί µε όλη την κοινωνία και όχι πίσω από κλειστές πόρτες
για να εξυπηρετήσουµε συµφέροντα, όπου η πολιτεία θα εγγυά-
ται και θα διασφαλίζει τη µετάβαση, την καθολική πρόσβαση σε
οικονοµικές και σύγχρονες υπηρεσίες ενέργειας µε όρους δι-
καιοσύνης και δηµοκρατίας πάνω από όλα, ώστε κανένας πολί-
της, κανένα σπίτι, καµµία επιχείρηση, κανένας παραγωγός να µη
µείνει πίσω και να µην αποκλείεται, µε τα οφέλη να διαχέονται
στο σύνολο της κοινωνίας, µε δίκαιο επιµερισµό των βαρών και
του κόστους της µετάβασης, µε κλιµατική δικαιοσύνη, µε άρση
των ανισοτήτων και όχι διόγκωσή τους, όπως επιθυµεί και προ-
ωθεί η Νέα Δηµοκρατία, έναν κλιµατικό νόµο µε σαφές περιβαλ-
λοντικό αποτύπωµα, όπως εµπεριείχε και η αναπτυξιακή στρατη-
γική της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, που θα λαµβάνει και ισχυρές
χρηµατοδοτήσεις και µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι νέοι άνθρωποι τα τελευταία
χρόνια διαδηλώνουν σε όλο τον πλανήτη για την κλιµατική κρίση
κάτω από το σύνθηµα «Άλλαξε το σύστηµα, όχι µόνο το κλίµα!».

Έχει έρθει η ώρα, λοιπόν, και στη δική µας χώρα να κάνουµε
παρελθόν το σύστηµα Μητσοτάκη που λυµαίνεται τις τύχες της
χώρας, µε τραγικά αποτελέσµατα για τη ζωή µας. Ας µη χαθεί
και αυτή η ευκαιρία για τη χώρα, ας µη χαθεί αυτή η ευκαιρία για
το περιβάλλον, ας µη χαθεί αυτή η ευκαιρία για τις νέες γενιές
εξαιτίας της αναλγησίας, της υποκρισίας και του κυνισµού της
Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Διότι, το κλίµα αφορά στη ζωή όλων
µας και κυρίως των νέων παιδιών. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε κι εµείς,
κυρία Γκαρά.

Τον λόγο έχει ο κ. Μπιάγκης από το ΠΑΣΟΚ – Κίνηµα Αλλαγής
και ακολουθεί ο κ. Κατσώτης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, η κλιµατική αλλαγή είναι στην καθηµερινότητά µας. Βιώ-
νουµε καθηµερινά τις επιπτώσεις της. Αποτελεί χρέος όλων µας
να συµπορευτούµε από κοινού προς µια ενιαία και αδιαίρετη πο-
λιτική κατεύθυνση που να απαντά στις µεγάλες προκλήσεις που
έχουµε να αντιµετωπίσουµε. 

Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύουµε
ακράδαντα ότι η κλιµατική αλλαγή και η προστασία του περιβάλ-
λοντος είναι πολύ κρίσιµα ζητήµατα για το µέλλον αυτής της
χώρας, του ελληνικού λαού και κυρίως της νέας γενιάς. Αν δεν
προετοιµαστούµε έγκαιρα, φοβάµαι ότι οι εξελίξεις και οι συνέ-
πειες θα είναι χειρότερες κι από αυτές που ζούµε τα τελευταία
χρόνια µε την πανδηµία.

Είµαστε εµείς, το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, που µε την Πρό-
εδρό µας, την αείµνηστη Φώφη Γεννηµατά, πριν από έναν χρόνο
ανοίξαµε το κεφάλαιο αυτό για την κοινωνία µας, για την πατρίδα
µας και είµαστε υπερήφανοι ως παράταξη που πρωτοστατήσαµε
για ακόµη µια φορά µε την πράσινη ατζέντα. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου δεν µπορεί να
είναι ένα απλό νοµοσχέδιο. Μάλιστα, θα ήταν καθόλα πολιτικά
ορθό το παρόν σχέδιο νόµου να έρθει στη Βουλή ξεγλιστρώντας
από την πεπατηµένη, αφού πρωτίστως είχε διασφαλιστεί η συµ-
µετοχή της κοινωνίας των πολιτών σε όλα τα στάδια. Χρειαζόταν
µια εντελώς άλλη φιλοσοφία διαµόρφωσης και µια άλλη προσέγ-
γιση για την εφαρµογή του. 

Δεν µπορούµε να αντιµετωπίσουµε την κλιµατική κρίση µε
τους παλιούς γνωστούς τρόπους, µε την πεπατηµένη, αλλά µε
µια άλλη, µια ριζική αλλαγή του οικονοµικού και του παραγωγι-
κού µας µοντέλου. Δεν αρκεί µια τυπική διαβούλευση και µια συ-
νηθισµένη διαδικασία κατάρτισης ενός νοµοσχεδίου. Γι’ αυτό κι
εµείς είχαµε καταθέσει το 2021 έναν οδικό χάρτη διαβούλευσης,
νοµοθέτησης, εφαρµογής και παρακολούθησης του νόµου.

Κύριε Υπουργέ, ως υπεύθυνος νησιωτικής πολιτικής στο ΠΑ-
ΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, θα ήθελα να σταθώ λιγάκι και στη λεγό-
µενη ενεργειακή µετάβαση στα νησιά µας. Όταν µιλάµε για νησιά
και νησιωτικότητα, οφείλουµε πρωτίστως να εξετάζουµε τις ιδι-
αιτερότητες και τη διαφορετικότητα που συνεπάγεται ο όρος
αυτός. Επιβάλλεται στα νησιά µας να προχωρήσουµε σε µια πρά-
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σινη ενεργειακή µετάβαση, µε ενεργειακή αυτοτέλεια, µε παράλ-
ληλη αξιοποίηση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας και πάντα
µε πολιτικές που είναι φιλικές προς το περιβάλλον και τον άν-
θρωπο. 

Κύριε Υπουργέ, πολλά από τα νησιά µας, διαχρονικά, εµφανί-
ζουν σηµαντικά προβλήµατα στη µεταφορική διασύνδεσή τους
µε την ηπειρωτική χώρα και µε τα γειτονικά τους νησιά. Η εξάρ-
τηση των ελληνικών νησιών από τις θαλάσσιες µεταφορές είναι
ισχυρή, καθώς οι µόνιµοι κάτοικοί τους, αλλά και οι τουρίστες
µετακινούνται από και προς αυτά κυρίως δια θαλάσσης. Η κύρια
πρόκληση, λοιπόν, για το σύστηµα ακτοπλοϊκών συνδέσεων των
νησιών είναι η δυνατότητα παροχής επαρκών µεταφορικών υπη-
ρεσιών, τόσο σε ποσότητα όσο και σε ποιότητα, καθ’ όλη τη
διάρκεια του χρόνου και όχι µόνο κατά την τουριστική περίοδο
και µάλιστα, µε προσιτό κόστος για τους χρήστες, αλλά και µε
χαµηλό περιβαλλοντικό αποτύπωµα. 

Συνακόλουθα, γίνεται άµεσα αντιληπτό ότι επιβάλλεται η υιο-
θέτηση ενός στρατηγικού σχεδίου για την προώθηση πράσινων
ενεργειακών λύσεων στα ελληνικά νησιά για να επιτευχθεί η λε-
γόµενη απεξάρτηση των νησιών από τα ορυκτά καύσιµα, η εξοι-
κονόµηση χρηµάτων και φυσικών πόρων, η βελτίωση του συστή-
µατος µεταφορικής διασύνδεσης τους, η µείωση της ρύπανσης
του περιβάλλοντος και η βελτίωση της ποιότητας ζωής και της
υγείας των κατοίκων τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορούµε να µιλούµε για
πράσινη ενέργεια όταν δεν µπορούµε να αξιοποιήσουµε και να
εκµεταλλευτούµε ουσιαστικά το ενεργειακό δυναµικό των στε-
ρεών αποβλήτων µας, που αποτελούν βραχνά και βρόγχο που
πνίγει οικονοµικά και περιβαλλοντικά τα νησιά µας. 

Είναι προφανές ακόµα ότι απαιτούνται θεσµικές και χρηµατο-
δοτικές παρεµβάσεις για την υλοποίηση γενναίων προγραµµά-
των ανακύκλωσης, ειδικά στα νησιά που γεµίζουν από επισκέπ-
τες τους καλοκαιρινούς µήνες. Το κόστος της µη συµµόρφωσής
µας στις ευρωπαϊκές οδηγίες για τα ποσοστά ανακύκλωσης είναι
τεράστιο και η ολιγωρία µας στοιχίζει ανεπανόρθωτα στη χώρα. 

Επίσης, απαιτείται ένα νέο µοντέλο διαχείρισης που θα πρέπει
να στηρίζεται στην ορθολογική χρήση των ενεργειακών πόρων,
στην εξοικονόµηση της ενέργειας αλλά και στην ενεργό προστα-
σία του περιβάλλοντος. Οι σύγχρονες ανάγκες επιτάσσουν την
αλλαγή στον ενεργειακό προσανατολισµό της χώρας και την
αξιοποίηση του ενεργειακού δυναµικού εκεί ακριβώς που αυτό
είναι διαθέσιµο, µε τη δηµιουργία δικτύου αυτόνοµων πράσινων
νησιών µε επιπλέον εξαιρετικά θετικές επιπτώσεις σε ζητήµατα
εθνικής πολιτικής, ειδικά στο Αιγαίο, αλλά και στο Ιόνιο, αλλά και
τη δηµιουργία υβριδικών πάρκων για την υλοποίηση αντίστοιχων
προγραµµάτων. 

Τέλος, είναι απαραίτητη η νοµοθετική πρωτοβουλία στην κα-
τεύθυνση της θέσπισης κινήτρων για την αξιοποίηση των πράσι-
νων πηγών ενέργειας, που θα απευθύνονται σε όλους τους
πολίτες αυτής της χώρας. Δεν µπορούν οι στέγες στις χώρες της
Κεντρικής Ευρώπης να είναι γεµάτες µε φωτοβολταϊκά και οι
δικές µας να είναι άδειες, όταν η χώρα µας παρουσιάζει δυόµισι
χιλιάδες ώρες περίπου ηλιοφάνειας ετησίως, δηλαδή επτά ώρες
ανά ηµέρα κατά µέσο όρο.

Κλείνοντας, το παρόν σχέδιο νόµου, δυστυχώς, δεν αποτελεί
κάποια σπουδαία κοινωνική ή θεσµική µεταρρύθµιση. Πρόκειται
µάλλον για την Κυβέρνηση για µια τυπική υποχρέωση της χώρας
να ακολουθήσει κάποια άλλα ευρωπαϊκά κράτη. Έρχεται δε σε
µια ιστορική συγκυρία, όπου ο πόλεµος, η ενεργειακή κρίση, ο
πληθωρισµός, έχουν ανατρέψει άρδην τον όποιο προηγούµενο
ενεργειακό σχεδιασµό και τα οικονοµικά και κοινωνικά δεδοµένα
και των οποίων οι συνέπειες δεν εµπεριέχονται πουθενά στο ση-
µερινό σχέδιο νόµου. Ως εκ θαύµατος δεν υπάρχουν, τη στιγµή
που οι συνθήκες ενεργειακής ακρίβειας βαραίνουν πολύ περισ-
σότερο το περιβάλλον και την προστασία αυτού. 

Δυστυχώς το παρόν σχέδιο νόµου καταλήγει να είναι άκαιρο
και ανεπίκαιρο, αδύναµο να αντιµετωπίσει ουσιαστικά και αποτε-
λεσµατικά τις προκλήσεις της εποχής. Κι αυτό είναι που µας
λυπεί για άλλη µια φορά, κύριοι της Κυβέρνησης. Γιατί για άλλη
µια φορά η συγκεκριµένη Κυβέρνηση δεν στέκεται στο ύψος των
περιστάσεων. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε κι εµείς,
κύριε Μπιάγκη.

Τον λόγο έχει ο κ. Κατσώτης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας και ακολουθεί ο κ. Γιόγιακας από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Οι κυβερνήσεις του κεφαλαίου, παγκόσµια και στη χώρα µας,

σε κάθε περίοδο υλοποίησαν και υλοποιούν σχεδιασµούς των
µονοπωλιακών οµίλων, των πολυεθνικών, διευκολύνουν, νοµοθε-
τούν, κινητροδοτούν και χρηµατοδοτούν τις επιλογές τους για
µεγαλύτερη εκµετάλλευση του περιβάλλοντος, των πρώτων
υλών και φυσικά των εργαζοµένων. Αυτές οι επιλογές για την κα-
πιταλιστική ανάπτυξη οδήγησαν και οδηγούν στην καταστροφή
του περιβάλλοντος, σε κλιµατικές αλλαγές. 

Με πρόσχηµα τις κλιµατικές αλλαγές προχωρά αυτή την πε-
ρίοδο η πράσινη µετάβαση, µε όλες τις πλευρές που έχουν υλο-
ποιήσει οι κυβερνήσεις τόσο του ΣΥΡΙΖΑ όσο και της Νέας
Δηµοκρατίας, που διαρκώς συµπληρώνονται, όπως και µε το
παρόν νοµοσχέδιο για τον κλιµατικό νόµο. Αυτή η πολιτική οδη-
γεί στη βαθύτερη εκµετάλλευση του περιβάλλοντος και στη δη-
µιουργία συνθηκών που ευνοούν τις καταστροφές. Οι κυβερνή-
σεις ικανοποιούν ανάγκες των επιχειρηµατικών οµίλων αλλάζον-
τας τις χρήσεις γης για αξιοποίηση δασών, βουνών και παραλιών,
για έργα ΑΠΕ και γενικότερα για ενεργειακές εγκαταστάσεις, για
τουριστικές δραστηριότητες µεγάλης κλίµακας και για άλλες µε-
ταλλευτικές δραστηριότητες. 

Αυτή η πολιτική µοιραία τροφοδοτεί τις εκτεταµένες περιβαλ-
λοντικές αλλαγές και καταστροφές που οδηγούν, βέβαια, και σε
φυσικές καταστροφές. Ο λαός πληρώνει ήδη ακριβά την πράσινη
µετάβαση που επέλεξε το κεφάλαιο, η Ευρωπαϊκή Ένωση και οι
κυβερνήσεις τους και παραµένει πιο απροστάτευτος απέναντι σε
φυσικές καταστροφές που ο κλιµατικός νόµος δεν αγγίζει. 

Έτσι, θα συνεχίσουν οι πληµµύρες να διαλύουν τοπικές οικο-
νοµίες και λαϊκές περιουσίες, οι τεράστιες και συνεχείς φωτιές
να κατακαίουν δάση και βουνά και το βιος του λαού, οι έντονες
χιονοπτώσεις να αποκλείουν χωριά και να αφήνουν περιοχές
ολόκληρες αποκοµµένες για µέρες, οι σεισµοί, ακόµα και σχετικά
µικρής κλίµακας, να σωριάζουν ακατάλληλα κτήρια και ο λαός
να βιώνει τις συνέπειες.

Οι επιχειρηµατικοί όµιλοι υλοποιούν έργα χωρίς την αναγκαία
και αντίστοιχη µελέτη των περιβαλλοντικών επιπτώσεων. Με την
ανοχή των κυβερνήσεων ή µε την προσαρµογή των όποιων επι-
στηµονικών δεδοµένων στις ανάγκες της κερδοφορίας, στη µεί-
ωση του κόστους επιφέρουν ανεπανόρθωτες συνέπειες. Για
παράδειγµα, τα εκατοντάδες χιλιόµετρα νέων δασικών δρόµων
για τις ΑΠΕ και το βίαιο τσιµέντωµα των βουνών επιδρούν αντι-
κειµενικά, τόσο στα πληµµυρικά φαινόµενα όσο και στις δασικές
πυρκαγιές. Κατά τα άλλα, αυτός είναι µονόδροµος όπως συνά-
γεται και από τον κλιµατικό νόµο. Τα εκατοντάδες χιλιόµετρα
νέων δικτύων ηλεκτρικής ενέργειας για να υποστηριχθούν τα
έργα ΑΠΕ, που λόγω του κέρδους είναι πληµµελώς συντηρη-
µένα, αυξάνουν αλµατωδώς επίσης τις πιθανότητες ξεσπάσµα-
τος δασικών πυρκαγιών.

Και µε αυτό το νοµοσχέδιο µεταφέρετε την ευθύνη για την κλι-
µατική αλλαγή και το βάρος των µέτρων στον λαό και όχι σε αυ-
τούς που χρόνια τώρα τους έχετε παραχωρήσει το περιβάλλον,
τον φυσικό πλούτο και θησαυρίζουν από την ένταση της εκµε-
τάλλευσης των πρώτων υλών και των εργαζοµένων. Η ευθύνη
είναι σε όλους εσάς και στο σύστηµά σας, που µπροστά στον
θεό τού κέρδους δεν δίνετε δεκάρα για το περιβάλλον, την προ-
στασία και την ποιότητα ζωής, καθώς και τις ανάγκες του λαού.
Η ίδια η καπιταλιστική ανάπτυξη πατάει πάνω στην καταστροφή
του περιβάλλοντος. Το αποδεικνύει και ο ιµπεριαλιστικός πόλε-
µος που είναι σε εξέλιξη. Το δείχνει η εκµετάλλευση των εµπο-
ρευµατοποιηµένων δασών για κερδοφόρες επενδύσεις, που είναι
η βαθύτερη αιτία πίσω από την καταστροφή τους. Το δείχνει η
προσπάθεια να εµφανιστεί η καύση των απορριµµάτων και η
αξιοποίησή τους ως ενεργειακή πρώτη ύλη ως φιλοπεριβαλλον-
τική διαχείριση. Κρύβονται τα τεράστια κέρδη από όλη την αλυ-
σίδα διαχείρισης των απορριµµάτων, από την αποκοµιδή τους
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µέχρι την τελική επεξεργασία τους. Το δείχνουν οι συνεχείς µε-
ταβολές σε χρήσεις γης προς όφελος του κατασκευαστικού και
του τουριστικού κεφαλαίου, που µετατρέπουν τεράστια «φιλέτα»
γης σε νέους πόλους ανάπτυξης προς όφελος του κεφαλαίου,
σε βάρος της κάλυψης των λαϊκών αναγκών. 

Αλήθεια, όλα αυτά πώς επιδρούν στις κλιµατικές αλλαγές και
στο περιβάλλον; Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα όχι µόνο
δεν βάζει φρένο σε όλα αυτά, αλλά αντίθετα επιταχύνει, συµπλη-
ρώνοντας τους αντίστοιχους νόµους του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και των
προηγούµενων κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ. Επιδιώκει κατά τη γνώµη µας την πιο γρήγορη διαδικα-
σία υλοποίησης της εξειδίκευσης της πράσινης µετάβασης στο
πλαίσιο του πράσινου New Deal, της Ευρωπαϊκής Κοινωνικής
Συµφωνίας, στη στρατηγική εκµετάλλευσης του περιβάλλοντος
που το έχετε µετατρέψει σε εµπόρευµα. Είναι υποκριτικό το
δήθεν ενδιαφέρον όλων σας και το κάλεσµα για την αντιµετώ-
πιση της κλιµατικής κρίσης και την προστασία του περιβάλλον-
τος του πλανήτη. 

Τέλος, όσον αφορά την «πράσινη µετάβαση», την εµφανίζετε
ως τη µόνη διέξοδο για τον πλανήτη και το περιβάλλον. Η πραγ-
µατικότητα όµως σας διαψεύδει. Η αλήθεια είναι ότι οι πολυεθνι-
κές, οι µονοπωλιακοί όµιλοι, τα ιµπεριαλιστικά κράτη και οι λυκο-
συµµαχίες τους, µε τις αντιθέσεις και τους συµβιβασµούς τους,
τους λυσσαλέους ανταγωνισµούς στοχεύουν στο µέγιστο κέρ-
δος και επιδιώκουν µε την πράσινη και ψηφιακή µετάβαση την
ένταση της εκµετάλλευσης και ένταξης όλων των φυσικών πό-
ρων και των πρώτων υλών σε αυτή, να προσαρµοστούν όλοι οι
κλάδοι επίσης της παραγωγής, να βρεθούν νέα προϊόντα, να κα-
τακτηθούν και να διευρυνθούν οι αγορές, να βρεθούν νέες πρά-
σινες διέξοδοι για τα συσσωρευµένα κεφάλαια.

Ο λαός ήδη πληρώνει πολύ ακριβά αυτή την πολιτική µε µι-
σθούς και συντάξεις πείνας, µε ελαστικές µορφές δουλειάς και
ελάχιστο µισθό, µε εξάπλωση της φτώχειας, καθώς και της ενερ-
γειακής φτώχειας µε τα τιµολόγια του ρεύµατος να προκαλούν
εµφράγµατα, την ακρίβεια ένα στερεί βασικά αγαθά.

Με το νοµοσχέδιο προβλέπεται να στερηθεί ακόµα περισσό-
τερα, αφού επιβάλλει νέα προϊόντα που κατασκευάζει το κεφά-
λαιο, µε κατάργηση αυτών που µε πολύ κόπο απέκτησαν οι
λαϊκές οικογένειες για να βελτιώσουν τη ζωή τους, παραδείγµα-
τος χάριν, καυστήρες πετρελαίου, ηλεκτρικά αυτοκίνητα, που
είναι πανάκριβα. 

Και ρωτάµε: Τα τριάµισι εκατοµµύρια πληθυσµού που βρίσκον-
ται στα όρια της φτώχειας, µπορούν να αλλάξουν τους καυστή-
ρες ή τα αυτοκίνητα; Οι οκτακόσιες χιλιάδες εργαζόµενοι µε
µισθό 399 ευρώ τι µπορούν να κάνουν; Πόσοι ιδιοκτήτες ταξί δεν
θα µπορέσουν να κάνουν την αλλαγή σε πανάκριβο ηλεκτρικό
όχηµα; Τι θα γίνουν όλοι αυτοί; Όλοι αυτοί που αγκοµαχούν να
τα βγάλουν πέρα δεν θα κληθούν, εκτός όλων των άλλων, να
πληρώσουν ακριβά τις ρυθµίσεις για την αλλαγή στα δηµόσια
κτήρια µέσα από τα ανταποδοτικά τέλη; Ο κλιµατικός νόµος είναι
µια τέτοια εφαρµογή. Γι’ αυτό τον καταψηφίζουµε και καλούµε
τον λαό σε συµπόρευση µε το ΚΚΕ να αγωνιστεί για άλλη µορφή
οργάνωσης της οικονοµίας και της κοινωνίας, όπου η σχεδια-
σµένη ανάπτυξη θα έχει ως πρωταρχικό σκοπό την προστασία
του περιβάλλοντος, της ποιότητας ζωής και σιδερένιο νόµο την
ικανοποίηση των αναγκών του λαού και όχι τα κέρδη µιας χού-
φτας παράσιτων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε, κύριε Κα-
τσώτη.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Γιόγιακας από τη Νέα Δηµοκρατία και
ακολουθεί ο κ. Καππάτος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ευρέως

αποδεκτό, ανεξάρτητα από τις επιφυλάξεις που έχουν εκφρα-
στεί, ότι ο πρώτος εθνικός κλιµατικός νόµος είναι ένα σηµαντικό,
όσο και αναγκαίο βήµα, για να επιτευχθεί σταδιακά ο στόχος της
κλιµατικής ουδετερότητας έως το 2050 και για να προσαρµοστεί
η οικονοµία µας στην αναπόφευκτη κλιµατική αλλαγή, µε δύο εν-
διάµεσους εθνικούς στόχους για τη µείωση των εκποµπών διο-
ξειδίου του άνθρακα που προέρχονται από την ανθρώπινη
δραστηριότητα κατά τουλάχιστον 55% το 2030 και 80% το 2040

σε σύγκριση µε το 1990. 
Είναι ένας νόµος-πλαίσιο, µέσα από τον οποίο αναγνωρίζεται

ότι η δυναµική φύση της κλιµατικής αλλαγής επιβάλλει παρακο-
λούθηση, αξιολόγηση και πιθανή αναθεώρηση, τόσο των κλιµα-
τικών στόχων όσο και των πολιτικών, των µέτρων και των δρά-
σεων προσαρµογής.

Η συζήτηση του εθνικού κλιµατικού νόµου έρχεται σε µία πε-
ρίοδο κατά την οποία η οικονοµία µας δοκιµάζεται από την εκτό-
ξευση των τιµών των καυσίµων και της ηλεκτρικής ενέργειας. Σε
µία περίοδο στην οποία ακραία καιρικά φαινόµενα εκδηλώνονται
συχνότερα, µε αποτέλεσµα, µεταξύ άλλων, να αυξάνονται οι ζη-
µιές σε καλλιέργειες και παραγωγικές εγκαταστάσεις του πρω-
τογενούς τοµέα. Σε µία περίοδο κατά την οποία η Ευρώπη συ-
ζητά µέτρα και δράσεις για την ενεργειακή απεξάρτηση από τη
Ρωσία και για την επιτάχυνση της πράσινης µετάβασης, η οποία
θα µειώσει τις τιµές. 

Στο επίκεντρο αυτής της προσπάθειας βρίσκεται η µεγαλύ-
τερη αξιοποίηση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας στην παρα-
γωγή ηλεκτρικής ενέργειας στη βιοµηχανία, στα κτήρια και στις
µεταφορές. Σε αυτή την κατεύθυνση η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
πρότεινε πρόσφατα να αυξηθεί η συµµετοχή των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας στο ενεργειακό µείγµα από 40% σε 45% το
2030, αλλά και να διπλασιαστούν τα εγκατεστηµένα φωτοβολ-
ταϊκά έως το 2025, καθώς και να προωθηθούν ταχύτερα τεχνο-
λογίες που αξιοποιούν το πράσινο υδρογόνο, το βιοαέριο και το
βιοµεθάνιο. Την ίδια στιγµή η χώρα µας έχει µπροστά της την
πρόκληση της διαχείρισης των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης
του Εθνικού Πλαισίου Αναφοράς, του Ταµείου Ρύπων και των
άλλων χρηµατοδοτικών πηγών, οι οποίες θα υποστηρίξουν τις
πολιτικές για τη στροφή προς την πράσινη ενέργεια και την πρά-
σινη οικονοµία. Σε αυτό το περιβάλλον που διαµορφώνεται από
παράγοντες κλιµατικούς, οικονοµικούς και γεωπολιτικούς, ο εθνι-
κός κλιµατικός νόµος έρχεται να θέσει πρώτα απ’ όλα µία µέθοδο
σχεδιασµού και έναν µηχανισµό εφαρµογής του σχεδιασµού. 

Προβλέπεται, λοιπόν, εθνική στρατηγική για την προσαρµογή
στην κλιµατική αλλαγή και τα ανάλογα περιφερειακά σχέδια µε
τα οποία θα εξειδικεύεται. Ο σχεδιασµός αυτός υποστηρίζεται
από ένα σύστηµα παρακολούθησης, ενηµέρωσης, διαβούλευσης
και διακυβέρνησης για την προσαρµογή στην κλιµατική αλλαγή,
µε κύρια όργανα το Εθνικό Παρατηρητήριο, το Εθνικό Συµβού-
λιο, την Επιστηµονική Επιτροπή και µε κυριότερα εργαλεία το
Φόρουµ Κλιµατικού Διαλόγου και την ετήσια έκθεση προόδου. 

Οι ποσοτικοί στόχοι για τη µείωση των εκποµπών αερίων του
θερµοκηπίου µοιράζονται σε επτά βασικούς παραγωγικούς το-
µείς που έχουν το υψηλότερο περιβαλλοντικό αποτύπωµα: στην
παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας και θερµότητας, στις µεταφο-
ρές, στη βιοµηχανία, στα κτήρια, στη γεωργία και στην κτηνο-
τροφία, στα απόβλητα, στις χρήσεις γης και στη δασονοµία.
Είναι οι λεγόµενοι «πενταετείς προϋπολογισµοί άνθρακα». 

Πέρα από τους στόχους, τους µηχανισµούς και τις διαδικασίες
για την προσαρµογή της χώρας στην κλιµατική αλλαγή και την
απανθρακοποίηση µέχρι το 2050, το νοµοσχέδιο φέρνει αρκετές
ενδιαφέρουσες καινοτοµίες µε τη µορφή µέτρων και πολιτικών.
Είναι ενδεικτικά: η νέα ώθηση που δίνεται στην ηλεκτροκίνηση
µε την ολική αλλαγή του στόλου των ταξί σε Αθήνα και Θεσσα-
λονίκη, ώστε να είναι ηλεκτροκίνητος από το 2026, µε το ένα
τρίτο των ενοικιαζόµενων οχηµάτων να είναι ηλεκτροκίνητο από
το 2026 και το ένα τέταρτο των νέων εταιρικών οχηµάτων να είναι
είτε ηλεκτροκίνητο είτε υβριδικής τεχνολογίας και µε απλοποί-
ηση της διαδικασίας εγκατάστασης των σηµείων επαναφόρτισης
που είναι προσβάσιµα προς το κοινό. 

Καινοτοµία αποτελεί, επίσης, µια σειρά υποχρεώσεων για συγ-
κεκριµένες κατηγορίες εγκαταστάσεων να µειώσουν τις εκποµ-
πές διοξειδίου του άνθρακα έως το 2030, αλλά και η υποχρέωση
µέτρησης και αναφοράς του ανθρακικού αποτυπώµατος δραστη-
ριοτήτων και επιχειρήσεων, µε τις τελευταίες να δεσµεύονται
εθελοντικά για τη µείωσή του. 

Καινοτοµία είναι επίσης η στρατηγική µε την οποία τα νησιά
µας θα µεταβούν σταδιακά προς την κλιµατική ουδετερότητα και
την ενεργειακή αυτάρκεια, αλλά και τα µέτρα για τη µείωση των
εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου στα κτήρια, µε την απαγό-
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ρευση των καυστήρων πετρελαίου θέρµανσης από το 2025, την
υποχρεωτική πρόσµειξη πετρελαίου θέρµανσης µε βιοκαύσιµα
σε ποσοστό 30% από το 2030 και την εγκατάσταση φωτοβολταϊ-
κών ή θερµικών πλακών συλλεκτών σε βιοµηχανίες, αποθήκες,
εµπορικά και άλλα ειδικά κτήρια. 

Ασφαλώς ο εθνικός κλιµατικός νόµος, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, θα λειτουργήσει σε συνέργεια και συνάφεια µε το Εθνικό
Σχέδιο για την Ενέργεια και το Κλίµα, το οποίο αναµένεται να επι-
καιροποιηθεί και ασφαλώς θα ληφθούν υπ’ όψιν οι νέες νοµοθε-
τικές πρωτοβουλίες µε βάση τις φιλόδοξες προτάσεις της Κο-
µισιόν για την ενεργειακή αυτονοµία, την απεξάρτηση από τα
ορυκτά καύσιµα και την επιτάχυνση της πράσινης µετάβασης. 

Η Κυβέρνησή µας, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας θα συ-
νεχίσει να παίρνει όλες τις αναγκαίες πρωτοβουλίες για να υπο-
στηριχθεί η ακόµα πιο δυναµική επέκταση των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας, χωρίς επιπτώσεις στην προστασία του περι-
βάλλοντος, διατηρώντας ζωντανή την επιχειρηµατικότητα και το
επενδυτικό ενδιαφέρον και ανακουφίζοντας τα νοικοκυριά και µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις που σήµερα δοκιµάζονται, µε έναν µη-
χανισµό δραστικού περιορισµού των ανατιµήσεων στο ρεύµα
που θα ισχύσει από την 1η Ιουλίου. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Καπ-
πάτος από τη Νέα Δηµοκρατία και ακολουθεί ο κ. Κωτσός, πάλι
από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ

παρά να ξεκινήσω την εισήγησή µου µε την αναφορά στην τρο-
πολογία για την έκτακτη οικονοµική ενίσχυση λογαριασµών ηλε-
κτρικού ρεύµατος οικιακών καταναλωτών, αλλά και την έκτακτη
εισφορά στους παραγωγούς ηλεκτρικής ενέργειας, µια ρύθµιση
που έρχεται σε συνέχεια των πρόσφατων ανακοινώσεων του
Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη για τη στήριξη των νοικο-
κυριών που πλήττονται από τις επιπτώσεις της ενεργειακής κρί-
σης, µιας κρίσης που όσο κι αν επιχειρούν κάποιοι να εµφανίσουν
ως εγχώρια η διεθνής και η ευρωπαϊκή πραγµατικότητα τους δια-
ψεύδει.

Απέναντι, λοιπόν, στη σκόπιµη διαστρέβλωση της κατά τα άλ-
λα εξαιρετικά σοβαρής κρίσης απαντούµε µε πρωτοβουλίες που
δίνουν ανάσα στους πιο ευάλωτους συµπολίτες µας. 

Πιο συγκεκριµένα, θεσπίζουµε σήµερα οικονοµική ενίσχυση
για φυσικά πρόσωπα µε ετήσιο καθαρό οικογενειακό εισόδηµα
έως 40.000 ευρώ. Πρόκειται για ελάφρυνση των οικιακών κατα-
ναλωτών που είδαν τις ασταθείς γεωπολιτικές συνθήκες να επι-
βαρύνουν το κόστος του ρεύµατος. Είναι µια παρέµβαση που
επιβεβαιώνει τα όσα επισηµάναµε στο πρόσφατο συνέδριό µας:
δίπλα σε κάθε πολίτη, κανένας αδύναµος µόνος του. 

Αλλά και µε το δεύτερο άρθρο της τροπολογίας για την έκτα-
κτη εισφορά στους παραγωγούς ηλεκτρικής ενέργειας αντιµε-
τωπίζουµε ένα ιδιαίτερα κρίσιµο ζήτηµα. Η θεσµική αντίδρασή
µας στα αιφνίδια και υπερβάλλοντα κέρδη των επιχειρήσεων πα-
ραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας είναι µια ακόµα απάντηση, µια
απάντηση σε εκείνους που έσπευσαν τόσο εύκολα να µας κατη-
γορήσουν για αδράνεια. Είναι εύκολος ο καταγγελτικός λόγος,
όταν εκφέρεται εκ του ασφαλούς και χωρίς κόστος. Είναι, όµως,
εξίσου εύκολη η παραδοχή του σφάλµατος, όταν εκείνη είναι ει-
λικρινής και αυθεντική. Έστω και τώρα σας καλούµε να το ανα-
γνωρίσετε. Θα είναι ένα πολύ καλό βήµα στην αναγκαία οµόνοια
απέναντι στην πραγµατική απειλή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας ικανοποιεί πλήρως τρία ση-
µεία, που καθορίζουν εν πολλοίς την επιτυχία του εγχειρήµατος. 

Το πρώτο είναι ότι συµβαδίζει µε την ευρωπαϊκή πραγµατικό-
τητα. Είναι γνωστό πως παράλληλα µε την υγειονοµική κρίση η
Ευρώπη συζητά και λαµβάνει µέτρα που αφορούν στην κλιµατική
αλλαγή και εξειδικεύονται στην Ευρωπαϊκή Πράσινη Συµφωνία.
Η µηδενική ρύπανση του αέρα, του νερού και του εδάφους, η
έξυπνη και βιώσιµη κινητικότητα, καθώς επίσης και η διακοπή πα-
ραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από στερεά ορυκτά καύσιµα
είναι στόχοι που πανευρωπαϊκά έχουµε υιοθετήσει. Αυτούς τους

στόχους ανάµεσα σε πολλούς άλλους θέτει σε εφαρµογή το
παρόν νοµοσχέδιο. 

Το δεύτερο σηµείο αφορά στον ρόλο της τοπικής αυτοδιοίκη-
σης. Η ενσωµάτωση στην Εθνική Στρατηγική για το Κλίµα των
δοµών και οργανισµών τοπικής και περιφερειακής αυτοδιοίκησης
αποτελεί πρόκληση και υποχρέωσή µας ταυτόχρονα. Κανένας
στόχος άλλωστε, καµµία στρατηγική, κανένα χρονοδιάγραµµα
δεν είναι δυνατόν να υλοποιηθούν, εάν δεν ληφθεί υπ’ όψιν η το-
πική διάσταση. Οι δήµοι και οι περιφερειακές διοικήσεις θα κλη-
θούν να συµβάλουν στην υλοποίηση σηµαντικού µέρους της
στρατηγικής για την κλιµατική ουδετερότητα. Εργαλεία και πόροι
πρόκειται να κατευθυνθούν στην ελληνική περιφέρεια, προκειµέ-
νου η κλιµατική ουδετερότητα να καταστεί εφικτή. 

Στο τρίτο σηµείο εντοπίζεται η συµµετοχή των ίδιων των πολι-
τών στον σχεδιασµό της πολιτικής που αφορά στην προσαρµογή
µας στην κλιµατική αλλαγή. Η επιτυχία, µε άλλα λόγια, των ρυθ-
µίσεων που ψηφίζουµε σήµερα βρίσκεται στα χέρια των πολιτών
και στο κατά πόσο εκείνοι θα υποδεχθούν τις επιµέρους πρωτο-
βουλίες. Η αποτελεσµατική εφαρµογή του εθνικού κλιµατικού
νόµου περνά το δίχως άλλο από τη συµµετοχικότητα της κοινω-
νίας των πολιτών σε µια σειρά µέτρων και δράσεων. 

Στη λογική αυτή κινείται το νοµοσχέδιο, στο οποίο αρχικά δια-
τυπώνονται οι στρατηγικές µετριασµού αερίων του θερµοκηπίου
και προσαρµογής στην κλιµατική αλλαγή. Οι στρατηγικές αυτές
εξειδικεύονται ακολούθως στο πλαίσιο πολιτικών και µέτρων
εφαρµογής, για να καταλήξουν σε διατάξεις που αφορούν στη
συµµετοχή του κοινού, την παρακολούθηση και τη διακυβέρνηση
της κλιµατικής αλλαγής. 

Εκείνο εποµένως που διαπιστώνουµε από την ανάλυση του
κορµού και µόνο του σχεδίου νόµου είναι η πρόθεσή µας να ανα-
πτύξουµε έναν πολυδιάστατο κλιµατικό νόµο, έναν νόµο µε αφε-
τηρία την ευρωπαϊκή διάσταση, που όµως υλοποιείται µε εργα-
λεία και πολιτικές σε εθνικό και περιφερειακό επίπεδο. 

Τέλος, ο λόγος των πολιτών τίθεται στο επίκεντρο της προ-
σπάθειάς µας για την επιτυχή µετάβαση στην κλιµατική ουδετε-
ρότητα και την προσαρµογή στην κλιµατική αλλαγή. 

Και για την αίσια έκβαση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, των
όσων περιέγραψα, αρκεί ένα µόνο επιχείρηµα, που µας επιτρέπει
να αισιοδοξούµε. Είναι το γεγονός πως η µετάβαση σε µια κλι-
µατικά ουδέτερη οικονοµία συνδέεται µε τη θέσπιση συγκεκρι-
µένων στόχων για τη µείωση των εκποµπών αερίων του θερµο-
κηπίου και τον περιορισµό της εξάρτησής µας από την εισαγωγή
ορυκτών καυσίµων. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ) 

Την ίδια ώρα, µια σειρά δεσµεύσεών µας, όπως η προσέλκυση
επενδύσεων στους τοµείς των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας και
της ηλεκτροκίνησης, συνδέεται µε συγκεκριµένες και µετρήσιµες
πολιτικές, πολιτικές που ενισχύουν την ενεργειακή µας ανταγω-
νιστικότητα και διασφαλίζουν τις αναγκαίες συνθήκες προβλεψι-
µότητας στον συνολικό µας σχεδιασµό. 

Αναφορικά τώρα µε τη συµµετοχή των πολιτών σε κάθε έκ-
φανση της στρατηγικής που περιγράφεται στο νοµοσχέδιο, δεν
αρκούµαστε σε απλή καταγραφή προθέσεων. Αντίθετα, προχω-
ρούµε στη θέσπιση των απαραίτητων δικλίδων ασφαλείας, που
επιτρέπουν τη συνεχή παρακολούθηση της προόδου που επιτυγ-
χάνεται αλλά και των προβληµάτων που ενδεχοµένως θα προκύ-
ψουν. Πρωτοβουλίες όπως το Εθνικό Παρατηρητήριο και υιοθέ-
τηση της ετήσιας έκθεσης προόδου απαντούν στο εύλογο αί-
τηµα για αξιολόγηση του βαθµού συµµετοχής των πολιτών, µιας
συµµετοχής που εντάσσεται σε εκείνο που ονοµάζουµε «διακυ-
βέρνηση της κλιµατικής αλλαγής» και που µας αφορά ολοένα και
περισσότερο. 

Η ενσωµάτωση, τέλος, διατάξεων σχετικά µε την επιστηµονική
επιτροπή και τη διεθνή συνεργασία για την κλιµατική αλλαγή ση-
µατοδοτεί κάτι που τα τελευταία χρόνια έχουµε έντονα αντιλη-
φθεί. Ο επιστηµονικός λόγος έχει ιδιαίτερη βαρύτητα κατά τη
λήψη των αποφάσεων, ενώ η διεθνής συνεργασία αποτελεί την
καλύτερη απάντηση στα κοινά ευρωπαϊκά µας προβλήµατα. 

Από την οικονοµική κρίση και την πανδηµία στο ενεργειακό ζή-
τηµα και την κλιµατική αλλαγή είναι πλέον αποδεδειγµένο ότι
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µαζί οι ευρωπαϊκές κοινωνίες µπορούµε καλύτερα.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η κατάρτιση από µέρους µας ενός νέου και ολοκληρωµένου

εθνικού κλιµατικού νόµου είναι η καλύτερη απόδειξη ότι έχουµε
τη γνώση, την ικανότητα και µπορούµε καλύτερα. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεώργιος Κωτσός.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι -δεν υπάρχει κάποια συ-

νάδελφος µέσα στη Βουλή-, συζητούµε σήµερα ένα κρίσιµο, ένα
σηµαντικό, αλλά και εξαιρετικά επίκαιρο νοµοσχέδιο, τον εθνικό
κλιµατικό νόµο, σε µια περίοδο όπου η κλιµατική κρίση έχει δη-
µιουργήσει πλείστα όσα προβλήµατα όχι µόνο στη χώρα µας,
αλλά και σε ολόκληρο τον πλανήτη. 

Ιδιαίτερα η πατρίδα µου, η Καρδίτσα, πριν από ενάµιση χρόνο
ταλαιπωρήθηκε δυνατά από ένα πρωτόγνωρο φαινόµενο, τον
«Ιανό», απότοκο της κλιµατικής κρίσης, καταστρέφοντας υποδο-
µές, επιχειρήσεις, κατοικίες, δηµιουργώντας τεράστια προβλή-
µατα και στον παραγωγικό και τον κοινωνικό και τον οικονοµικό
ιστό της πόλης µας. 

Παράλληλα, αυτή την περίοδο βιώνουµε και τα αποτελέσµατα
της γεωπολιτικής κρίσης της εµπόλεµης κατάστασης στην Ανα-
τολική Ευρώπη µεταξύ Ρωσίας και Ουκρανίας, που δηµιουργεί
τεράστια προβλήµατα στην οµαλή ενεργειακή εφοδιαστική αλυ-
σίδα της Ευρώπης αλλά και της χώρας µας, µε τεράστιες αυξή-
σεις στον τοµέα της ενέργειας, είτε στο φυσικό αέριο που συνε-
πάγεται αύξηση και στην ηλεκτρική ενέργεια, αλλά και στα ορυ-
κτά καύσιµα. Βλέπετε ότι οι τιµές των υγρών καυσίµων έχουν
εκτοξευθεί εξαιτίας αυτής της γεωπολιτικής κρίσης, που γίνεται
και ενεργειακή κρίση.

Και είναι εξαιρετικής σηµασίας, αγαπητοί συνάδελφοι, σή-
µερα, αυτή την περίοδο, να συναποφασίσουµε όλες οι πολιτικές
και κοινωνικές οµάδες της πατρίδας µας ποιο ενεργειακό µείγµα
χρειαζόµαστε για τη χώρα µας, να αποφασίσουµε αν θα εξακο-
λουθήσουµε να εξαρτόµαστε από ακριβά, εισαγόµενα, αλλά και
ταυτόχρονα ρυπογόνα εισαγόµενα καύσιµα, ή εάν κάποια στιγµή
θα επενδύσουµε στις εγχώριες ενεργειακές πηγές, µε κυρίαρχο
στόχο τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας.

Προς αυτή την κατεύθυνση, κυρίως της αξιοποίησης των ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας, θα πρέπει να είµαστε ειλικρινείς όλοι
µας. Διότι οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας είναι εξαιρετικά ευά-
λωτες στην κοινωνική κριτική και το βλέπετε πόσο εύκολα δηµι-
ουργούνται κοινωνικές αντιδράσεις µέσα από µια δαιµονοποίηση
των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, όπου πάνε να στηθούν είτε
αιολικά είτε ακόµη και υδροηλεκτρικά έργα. 

Είµαι της άποψης ότι τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας ούτε
πρέπει να τις θεοποιούµε ούτε να τις δαιµονοποιούµε, αλλά µέσα
από ένα συγκεκριµένο εθνικό χωροταξικό σχέδιο να προσδιορί-
σουµε όλες εκείνες τις περιοχές όπου µπορούν να αναπτυχθούν
οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και οι µορφές τους -αιολική,
φωτοβολταϊκά, υδροηλεκτρική, βιοαέριο-, που θα µας δώσουν
τη δυνατότητα να απαλλαγούµε από τα ακριβά αλλά και ρυπο-
γόνα εισαγόµενα καύσιµα. 

Ταυτόχρονα, θέλω να πιστεύω ότι αυτή η ενεργειακή και γεω-
πολιτική κρίση θα λειτουργήσει ως καταλύτης, ούτως ώστε και
η Ευρώπη να αποκτήσει κοινή ενεργειακή πολιτική. Διότι βλέ-
πουµε τις αδυναµίες απέναντι σε όλη αυτή την ενεργειακή κρίση
στο σύνολο της Ευρώπης, καθώς εξαρτάται στον µέγιστο δυνατό
βαθµό από εισαγόµενο φυσικό αέριο από τη Ρωσία. 

Θέλω επίσης να πιστεύω ότι αυτή η ενεργειακή κρίση, αλλά
και η κλιµατική κρίση, θα λειτουργήσει ως καταλύτης, ώστε επι-
τέλους να ξεφύγουµε από εµµονές και ιδεοληψίες και να ολο-
κληρώσουµε σηµαντικά έργα που παραµένουν ηµιτελή, λόγω
προσφυγών διαφόρων κοινωνικών και πολιτικών, θα έλεγα εγώ,
οµάδων στο Συµβούλιο της Επικρατείας. 

Κορωνίδα, αν θέλετε, αυτών των έργων είναι το έργο της Με-
σοχώρας, ένα έργο κατασκευασµένο από το 2001. Και το φράγ-

µα και το υδροηλεκτρικό εργοστάσιο που παραµένουν ανενεργά
για δεκαπέντε χρόνια κόστισαν στην εθνική οικονοµία πάνω από
500 εκατοµµύρια ευρώ. Μπορεί το συγκεκριµένο έργο να παρά-
ξει καθαρή ενέργεια 165 MW, να αποδώσει στη ΔΕΗ 45 εκατοµ-
µύρια καθαρά κέρδη κάθε χρόνο. Κι όµως, αποτελεί ακόµη και
σήµερα ένα σύγχρονο «Γεφύρι της Άρτας», ένα σύγχρονο µνη-
µείο ελληνικής αβελτηρίας και αβδηριτισµού. Το αφήνουµε να
απαξιώνεται, ενώ θα µπορούσε να παράξει.

Το ίδιο θα µπορούσε να συµβεί και µε το φράγµα της Συκιάς
στον Αχελώο, µιας και τα σχέδια διαχείρισης υδατικών πόρων
της λεκάνης απορροής του Πηνειού κατ’ εντολήν της προηγού-
µενης κυβέρνησης έχουν αφαιρέσει τη δυνατότητα µεταφοράς
νερών από τον άνω ρου του Αχελώου προς τη Θεσσαλία. Σηµει-
ωτέον, το φράγµα είναι κατασκευασµένο στο 65%, έχουν δαπα-
νηθεί πάνω από 450 εκατοµµύρια επίσης ευρώ για να κατασκευα-
στεί, από εθνικούς πόρους µέχρι στιγµής. Και αφού, λοιπόν, δεν
µπορεί να µεταφερθεί νερό από τον άνω ρου του Αχελώου, τόσο
σηµαντικό και απαραίτητο για τον Θεσσαλικό Κάµπο, τουλάχι-
στον θα µπορούσε αυτό το έργο να λειτουργήσει σε αυτή τη
φάση ως υδροηλεκτρικό, ολοκληρώνοντάς το, το οποίο επίσης
θα παρέδιδε και θα παρείχε στην ελληνική κοινωνία σηµαντικό-
τατο απόθεµα καθαρής ενέργειας και σηµαντικά οφέλη για τη
χώρα µας. 

Επίσης, είναι σηµαντικής σηµασίας να προωθήσουµε διαδικα-
σίες αυτοπαραγωγής ενέργειας όχι µόνο στις επιχειρήσεις και
τους αγρότες, αλλά ακόµη και στις οικίες. Το Υπουργείο Περι-
βάλλοντος έχει προωθήσει ήδη τη διαδικασία του net metering
για τους αγρότες, το ίδιο συµβαίνει και για τους επιχειρηµατίες.
Το ίδιο πρέπει να συµβεί και για τις οικίες, για τους οικιακούς κα-
ταναλωτές, ούτως ώστε µέσα από την αυτοπαραγωγή αφ’ ενός
µεν να αποφύγουµε την καύση ρυπογόνων καυσίµων για τη θέρ-
µανση, την ηλεκτρική ενέργεια, αλλά και να απαλλάξουµε αφ’
ετέρου τους συµπολίτες µας από ένα βαρύ οικονοµικό φορτίο.

Δεν µπορώ παρά να κάνω και µια τελευταία αναφορά, κύριε
Πρόεδρε, στις δύο τροπολογίες που έχει φέρει το Υπουργείο
µας, που η µία έχει να κάνει µε την ενίσχυση, τη στοχευµένη ενί-
σχυση των ευάλωτων νοικοκυριών από την ενεργειακή αύξηση,
προκειµένου να µπορέσουν να αντεπεξέλθουν σε αυτό το πρό-
βληµα, και η άλλη έχει να κάνει µε αυτό που αξιοποιήθηκε λαϊκί-
στικά στον µέγιστο βαθµό από την Αντιπολίτευση, τη φορολό-
γηση κατά 90% των υπερκερδών των παρόχων ηλεκτρικής ενέρ-
γειας. Νοµίζω ότι η Κυβέρνησή µας µε συνέπεια, µε αποφασιστι-
κότητα και µε τόλµη προχωρά σε αυτές τις διαδικασίες, κοντά
στον πολίτη, δίπλα στον ευάλωτο συµπολίτη µας, στηρίζοντάς
τον, αλλά και απέναντι σε εκείνους που κερδοσκόπησαν αξιοποι-
ώντας όλη αυτή τη συγκυρία. 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, είµαι βέβαιος ότι και η Αν-
τιπολίτευση κατά βάθος συµφωνεί µε όλα αυτά που προβλέπον-
ται στο σχέδιο νόµου µας για την κλιµατική αλλαγή αλλά και στον
κλιµατικό µας νόµο, που έχουν να κάνουν µε την ηλεκτροκίνηση,
µε την ανάπτυξη των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, στο να
απαγκιστρωθούµε και να αποφύγουµε τα ρυπογόνα αλλά και
ταυτόχρονα ακριβά εισαγόµενα καύσιµα. Μένει, λοιπόν, να ξε-
φύγει και από τις αγκυλώσεις της και από τις ιδεοληψίες της και
να στηρίξει αυτή την προσπάθεια. Είµαι βέβαιος ότι θα το κάνει,
εάν ξεφύγει από µικροπολιτικές λογικές. 

Εάν δεν το κάνει, εµείς είµαστε αποφασισµένοι να προχωρή-
σουµε µπροστά και να αλλάξουµε την Ελλάδα, για να δηµιουρ-
γήσουµε την Ελλάδα που θέλουµε, την Ελλάδα που µας αξίζει
και την Ελλάδα που µας πρέπει. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Διονύσιος Σταµενίτης.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας

Δηµοκρατίας και ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης από
την πρώτη µέρα ανάληψης των καθηκόντων τους έδωσαν το
στίγµα της πολιτικής που θα ακολουθήσουν στα ζητήµατα της
προστασίας του περιβάλλοντος και της αντιµετώπισης των συ-
νεπειών της κλιµατικής αλλαγής. 
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Εξετάζοντας τις πρωτοβουλίες που έχει λάβει µέχρι σήµερα
το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας, διαπιστώνουµε την
αποφασιστικότητα για την υλοποίηση στρατηγικής που θα µας
οδηγήσει στην επίτευξη των στόχων που θέτει η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή αλλά και εµείς οι ίδιοι ως χώρα. Επιστέγασµα όλων αυτών
των προσπαθειών και των πολιτικών µας είναι η κατάθεση του
κλιµατικού νόµου, του πρώτου από τη σύσταση του ελληνικού
κράτους, στον οποίο επικεντρώνονται οι στόχοι και ο τρόπος µε
τον οποίο θα τους πετύχουµε.

Συγκεκριµένα, ο κλιµατικός νόµος αποτελεί το θεσµικό πλαίσιο
που υπηρετεί τον µεσοπρόθεσµο στόχο του 2030 για τη µείωση
των εκποµπών αερίου και τον µακροπρόθεσµο του 2050 για τη
µετάβαση σε µια κλιµατικά ουδέτερη οικονοµία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι κοινώς αποδεκτό ότι ο κό-
σµος, η Ευρώπη και η Ελλάδα µέσα στα άλλα σηµαντικά και φλέ-
γοντα ζητήµατα που καλούνται να διαχειριστούν, όπως η
πανδηµία και προσφάτως η εκδήλωση της παγκόσµιας ενεργει-
ακής κρίσης, έχουν να αντιµετωπίσουν και τη µεγάλη πρόκληση
της κλιµατικής αλλαγής, η οποία παραµένει το πιο σηµαντικό
στοίχηµα για όλες τις κυβερνήσεις του πλανήτη.

Όσον αφορά την ευρωπαϊκή στρατηγική, γνωρίζουµε ότι κάθε
κράτος-µέλος οφείλει να αναπτύξει εθνικά µακροπρόθεσµες
στρατηγικές για τον σκοπό µε τον οποίο σκοπεύει να επιτύχει τις
µειώσεις των εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου. 

Η Ελλάδα, µε Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας και Πρωθυ-
πουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη, τα τελευταία τρία χρόνια βρί-
σκεται στο κέντρο αποφάσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
όσον αφορά τις πολιτικές για την ενέργεια και το κλίµα. Η χώρα
µας παρουσιάζεται έτοιµη για την πράσινη στροφή, µε σκοπό την
προστασία του φυσικού περιβάλλοντος και την άµβλυνση των
πολύπλοκων συνεπειών της κλιµατικής αλλαγής. 

Ήδη έχουµε προωθήσει µια σειρά παρεµβάσεων, όπως η επι-
τάχυνση των διαδικασιών για την ανάπτυξη του δικτύου των ΑΠΕ.
Αυξήσαµε τον προϋπολογισµό του ΔΕΔΔΗΕ για την κατασκευή
δικτύου. Από τα ελάχιστα που έδινε ο ΣΥΡΙΖΑ πήγαµε σε σοβα-
ρές, στοχευµένες, µεγάλες επενδύσεις: η µείωση των πλαστικών,
η προστασία των οικοσυστηµάτων, τα πράσινα νησιά και τα πρό-
τζεκτ που υλοποιούνται σε αυτά, το πρόγραµµα για την ηλεκτρο-
κίνηση, η υποθαλάσσια διασύνδεση των νησιών µε την ηπειρω
τική χώρα, αλλά και το µεγάλο σχέδιο για την απεξάρτηση της
χώρας µας από τον λιγνίτη.

Και τώρα, µε την ψήφιση του κλιµατικού νόµου, ενοποιούµε
την εθνική µας στρατηγική, βάζουµε αρχές, επικαιροποιούµε
τους στόχους και αξιοποιούµε συγκεκριµένα εργαλεία.

Γρήγορα να αναφερθώ µε τη σειρά µου στα βασικά σηµεία του
σχεδίου νόµου, τα οποία ανέπτυξε αναλυτικά και µε σαφήνεια ο
εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, ο καλός συνάδελφος κ. Μπου-
τσικάκης. Συγκεκριµένα, οι βασικές προβλέψεις του σχεδίου
νόµου είναι: η ηλεκτροκίνηση, η µείωση των εκποµπών αερίων
του θερµοκηπίου στα κτήρια, το νέο πλαίσιο προβλέψεων για τις
επιχειρήσεις, οι υποχρεώσεις των δήµων και οι στόχοι που πρέ-
πει να επιτύχουν, τα µέτρα προσαρµογής στην κλιµατική κρίση
και η απολιγνιτοποίηση της χώρας, την οποία άφησα τελευταία,
γιατί θέλω να σταθώ λίγο περισσότερο, απαντώντας στην κριτική
που ακούµε αυτές τις µέρες αλλά και όλο το προηγούµενο διά-
στηµα από την Αντιπολίτευση.

Προσωπικά συµφωνώ απόλυτα µε τον Υπουργό Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας κ. Σκρέκα ότι το κόµµα του ΣΥΡΙΖΑ είναι το
κόµµα του λιγνίτη. Και από τις αντιδράσεις που είδαµε το πρωί -
και θα δούµε τι θα ψηφίσουν στην τροπολογία- µπορούµε να το
χαρακτηρίσουµε ότι είναι και κόµµα των εταιρειών, των παρόχων
της ενέργειας. Ακούµε την αντίθεσή σας τρία χρόνια τώρα στον
µεγάλο σχεδιασµό για την απολιγνιτοποίηση. Αλλά δεν ακούµε
τι προτείνετε. 

Ούτε µε τις ΑΠΕ ήσασταν. Αν θυµάµαι καλά -και νοµίζω ότι θυ-
µάµαι καλά- δεν ήσασταν υπέρ καµµίας νοµοθετικής πρωτοβου-
λίας για την ανάπτυξη των ΑΠΕ που κατέθεσε αυτή η Κυβέρνηση.
Όλες τις καταψηφίσατε. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας τριπλασίασε τον αριθµό
της εγκατάστασης, κατασκευής και σύνδεσης µε το δίκτυο ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας, είτε είναι φωτοβολταϊκά είτε είναι αι-

ολικά πάρκα. 
Κατά τη διάρκεια της δικής σας θητείας, 2015 - 2019, τι έγινε;

Χάος. 
Επίσης ούτε τελικά µε το φυσικό αέριο είστε. Κι εκεί είστε αρ-

νητικοί. Καταγγέλλετε µάλιστα συχνά την επέκταση των δικτύων.
Το είδαµε εδώ, στην Ολοµέλεια. 

Εµείς, από την άλλη, αναγνωρίζουµε τον ρόλο που παίζει ως
µεταβατικό καύσιµο και παράλληλα έχουµε και σχέδιο για τη µεί-
ωση της εξάρτησής του από αυτό. Εσείς έχετε κάποια πρόταση; 

Έχουµε εποµένως κάθε δικαίωµα να λέµε ότι είστε υποστηρι-
κτές του ορυκτού αυτού καυσίµου, που έχει τόσο µεγάλες περι-
βαλλοντικές επιπτώσεις, κοστίζει πανάκριβα στην ελληνική οικο-
νοµία και κάτι ακόµα περισσότερο, επιβαρύνει την ποιότητα ζωής
των περιοχών που σηκώνουν τόσα χρόνια το βάρος της παρα-
γωγής του. 

Κι αν τώρα βρήκατε την ευκαιρία να υπερθεµατίσετε στο θέµα
του λιγνίτη λόγω της ενεργειακής κρίσης, ποντάροντας πολιτικά
σε ένα ζηµιογόνο, επιβλαβές καύσιµο, αλλά και κοστοβόρο, να
σας πούµε ότι είναι καλό να έχετε στο πίσω µέρος του µυαλού
σας ότι, δυστυχώς για σας, δεν θα έχουµε πάντοτε ενεργειακή
κρίση. 

Πρώτοι εµείς στη Νέα Δηµοκρατία και στην Κυβέρνηση κατα-
νοούµε τις µεγάλες δυσκολίες που αντιµετωπίζουν οι πολίτες
λόγω της αύξησης των τιµών ενέργειας. Γι’ αυτό και λάβαµε
µέτρα πριν το φαινόµενο πάρει διαστάσεις, 4 δισεκατοµµύρια
µέχρι και τον Απρίλιο, και συνεχίζουµε µε όσα µέσα διαθέτει η
οικονοµία να στηρίζουµε τους πολίτες. 

Οι ανακοινώσεις του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη για
την αναστολή της ρήτρας από 1ης Ιουλίου, σε συνδυασµό µε
αυτά που βλέπουν στους λογαριασµούς τους, όπου υπάρχει δι-
πλάσια επιδότηση και επιστροφή του 80% της ρήτρας αναπρο-
σαρµογής που πλήρωσαν οι επιχειρήσεις τον Ιανουάριο, Φεβ-
ρουάριο, Μάρτιο, έφεραν ανακούφιση στους πολίτες. Παράλ-
ληλα λαµβάνονται και πρωτοβουλίες σε ευρωπαϊκό επίπεδο για
την αντιµετώπιση του φαινοµένου. 

Όµως νοµίζω ότι όλοι συµφωνούµε ότι είµαστε εδώ για τα
βραχυπρόθεσµα και τα έκτακτα αλλά και για τα µακροπρόθεσµα
και τα µόνιµα. Είµαστε εδώ για να µεριµνήσουµε για τις επόµενες
γενιές, για να βρούµε λύσεις απέναντι στη µεγάλη πρόκληση που
λέγεται κλιµατική αλλαγή. Και όπως συχνά λέει κι ο Πρωθυπουρ-
γός, έχουµε την υποχρέωση να παραδώσουµε στα παιδιά µας
ένα περιβάλλον το οποίο δεν θα είναι χειρότερο από αυτό που
παραλάβαµε εµείς από τους γονείς µας. 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, η µετάβαση σε µια κλιµα-
τικά ουδέτερη οικονοµία ως το 2050 αποτελεί έναν αρκετά φιλό-
δοξο στόχο και µια εξαιρετικά δύσκολη άσκηση. Από τον Ιούλιο
του 2019 η Ελλάδα εµφανίζεται ως µία από τις χώρες που έχουν
αντιληφθεί την αναγκαιότητα λήψης δραστικών µέτρων, θέτον-
τας το περιβάλλον ως εθνικό στόχο προτεραιότητας. Έχουµε
αποδείξει πως κατανοούµε απόλυτα ότι η αντιµετώπιση του φαι-
νοµένου απαιτεί τολµηρές παρεµβάσεις αλλά και συστηµατική
δουλειά. 

Ρίχνοντας άλλωστε κανείς µια µατιά στο σχέδιο «Ελλάδα 2.0»
για την αξιοποίηση των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας, θα διαπιστώσει ότι ένας από τους βασικούς πυλώ-
νες είναι η πράσινη µετάβαση, όπου και θα επενδυθεί κάτι περισ-
σότερο από το 37% των πόρων που διαθέτουµε. 

Συνεπώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πρώτος εθνικός κλι-
µατικός νόµος επισφραγίζει τις προσπάθειές µας και τις πολιτι-
κές µας, αποτελώντας τον οδικό χάρτη των επόµενων ετών για
τις πράσινες πολιτικές. Αξίζουν συγχαρητήρια στην ηγεσία του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας για την απρόσκοπτη
και πιστή εφαρµογή του µεγάλου σχεδιασµού.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βασίλειος - Νικόλαος
Υψηλάντης.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι γνωστό ότι
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η Μεσόγειος αποτελεί το hot spot των κλιµατικών αλλαγών. Οι
δε χώρες που βρίσκονται στην περιοχή αυτή οφείλουν όχι απλώς
να εφαρµόσουν κάποια περιβαλλοντική κλιµατική πολιτική, αλλά
στην κυριολεξία να αλλάξουν τα πάντα στον τοµέα.

Στο πλαίσιο αυτό, η Ευρωπαϊκή Ένωση µε το EU Green Deal
επιδιώκει µια οριζόντια περιβαλλοντική πολιτική, που θα επηρε-
άσει τον τρόπο που ζούµε, δεδοµένου ότι και οι συνθήκες θα
είναι πολύ διαφορετικές από εκείνες που βιώνουµε ακόµα και
τώρα. Η διεθνής συνεργασία είναι απαραίτητη, ιδιαίτερα µεταξύ
των µεγάλων κρατών.

Η Ευρωπαϊκή Ένωση και µαζί της η Ελλάδα έχουν δεσµευθεί
να µειώσουν τις εκποµπές κατά 55% µέχρι το 2030 και στο 0%
µέχρι το 2050, µε συντονισµένες παρεµβάσεις που αφορούν
στην καθηµερινότητα, την οικονοµική δραστηριότητα, τις υπο-
δοµές και, εν τέλει, την κοινωνική συνοχή και τη θωράκισή της
στις αλλαγές που επέρχονται.

Αυτό, λοιπόν, το µεγάλο έργο σήµερα επιτελούµε σε µια
πρώτη και δυναµική φάση εδώ, στην Εθνική Αντιπροσωπεία, που
καλείται να υιοθετήσει τον πρώτο εθνικό κλιµατικό νόµο, δηλαδή
εκείνο το νοµικό πλαίσιο που θέτει στόχους τέτοιους, προκειµέ-
νου ακριβώς να υλοποιηθούν οι εθνικοί και οι ευρωπαϊκοί αντί-
στοιχα στόχοι: Προσαρµογή στην κλιµατική αλλαγή και στα-
διακός µετριασµός των εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου για
την επίτευξη της κλιµατικής ουδετερότητας, όπως προείπα,
µέχρι το 2050, προκειµένου να περιοριστεί η αύξηση της θερµο-
κρασίας κατά ενάµιση βαθµό Κελσίου, πάνω από τα προβιοµη-
χανικά επίπεδα, σε εφαρµογή τόσο της Συµφωνίας των Παρι-
σίων, η οποία κυρώθηκε από τη χώρα µας το 2016 µε τον ν.4426,
αλλά και του Κανονισµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης 2021/1119 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 30ής Ιουνίου
2021.

Για να επιτευχθούν οι στόχοι, προβλέπονται ενδιάµεσοι, µε-
τριασµού των εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου για το 2030 και
το 2040. Προβλέπονται συστήµατα παρακολούθησης, αξιολόγη-
σης και επαναρρύθµισης µέσω του µηχανισµού κατάρτισης προ-
ϋπολογισµών άνθρακα για τους βασικούς τοµείς της οικονοµίας,
δείκτες παρακολούθησης της σχετικής προόδου, διαδικασίες
αξιολόγησης της προόδου, αναπροσαρµογής των στόχων και
λήψης πρόσθετων µέτρων, αλλά και οι βασικοί άξονες πολιτικής
να λαµβάνονται υπ’ όψιν και να εξειδικεύονται στο Εθνικό Σχέδιο
για την Ενέργεια και το Κλίµα.

Θεσµοθετείται έτσι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια εθνική
στρατηγική -όσο και αν θέλετε να φωνάζετε διαφορετικά- για την
προσαρµογή στην κλιµατική αλλαγή και τα περιφερειακά σχέδια
προσαρµογής σε αυτή, προκειµένου να ληφθούν και λαµβάνον-
ται τα κατάλληλα µέτρα και δράσεις.

Στο νοµοσχέδιο υπάρχει πρόβλεψη διακοπής των λιγνιτικών
µονάδων ως την 31η Δεκεµβρίου του 2028, µε ρήτρα επανεξέτα-
σης το 2025 και την προϋπόθεση της διασφάλισης επάρκειας
ισχύος και την ασφάλεια εφοδιασµού. Λαµβάνονται σηµαντικά
µέτρα για την ηλεκτροκίνηση, µέτρα για τη µείωση των εκποµπών
στα κτήρια, µε την απαγόρευση πώλησης και εγκατάστασης καυ-
στήρων πετρελαίου θέρµανσης από το 2025, χρήση πετρελαίου
θέρµανσης αναµεµειγµένου µε βιοκαύσιµα σε ποσοστό 30% από
το 2020 και αναφορικά µε τα ειδικά κτήρια από 1-1-2023, υπο-
χρεωτική τοποθέτηση συστηµάτων παραγωγής ηλεκτρικής ενέρ-
γειας από φωτοβολταϊκά ή θερµικά ηλιακά συστήµατα που να
αντιστοιχούν στο 30% της κάλυψης.

Ειδικές, επίσης, προβλέψεις γίνονται για τις επιχειρήσεις, ώστε
οι µελέτες περιβαλλοντικών επιπτώσεων από 1-1-2024 υποχρε-
ωτικά να περιλαµβάνουν ποσοτική καταγραφή µειώσεων ή αυξή-
σεων των εκποµπών του διοξειδίου του άνθρακα που θα προ-
κύψουν από τη λειτουργία του έργου και έναν οδικό χάρτη για
την επίτευξη των στόχων της απανθρακοποίησης.

Θα ήθελα να σταθώ ιδιαιτέρως, ως Δωδεκανήσιος νησιώτης
Βουλευτής, στο πλέγµα εκείνο των διατάξεων για την ολοκληρω-
µένη µετάβαση των ελληνικών νησιών προς την κλιµατική ουδε-
τερότητα και τον µετασχηµατισµό του ενεργειακού τους συστή-
µατος µέσω του στρατηγικού πλαισίου πρωτοβουλίας «GR-ECO
ISLANDS». Ήδη έχουµε την πρώτη συστηµατική προσπάθεια
στην Αστυπάλαια, αλλά και στην Τήλο, τη Χάλκη, τη Νίσυρο και

εύχοµαι σύντοµα να ακολουθήσουν και τα άλλα νησιά µας.
Στην προσπάθεια αυτή προβλέπεται η δυνατότητα -είναι πάρα

πολύ σηµαντικό και πρέπει να το προσέξουν και οι δήµοι- ορι-
σµού αναδόχου µελετών, έργων και παρεµβάσεων ενεργειακής
µετάβασης και αειφόρου ανάπτυξης στο κατά περίπτωση νησί.

Σε κάθε, λοιπόν, νησί ή και σε οµάδα αυτών προβλέπεται πα-
ράλληλα η προώθηση συγκεκριµένων µέτρων, µε στόχο την επι-
τάχυνση της διασύνδεσης µε το ηλεκτρικό δίκτυο της ηπειρω-
τικής χώρας, την προώθηση της ηλεκτροκίνησης και τον εξηλε-
κτρισµό των θαλασσίων µεταφορών, µε σκοπό τη µείωση κατά
80% των εκποµπών σε σχέση µε το 2019 ως το 2030 στα µη δια-
συνδεδεµένα νησιά, ενώ από 1-1-2030 τίθεται σε ισχύ η απαγό-
ρευση χρήσης µαζούτ για την παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας
στα µη διασυνδεδεµένα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο
επιδιώκεται βραχυπρόθεσµα η σταδιακή µετάβαση της οικονο-
µίας της χώρας µας στην κλιµατική ουδετερότητα. Αυτό υποστη-
ρίζεται από το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο µε σοβαρότητα και
συνέπεια.

Θα ήθελα πολύ γρήγορα να αναφερθώ και εγώ στις δύο πολύ
σηµαντικές τροπολογίες. Η µία αφορά στους δασωµένους
αγρούς. Χωρίς διαδικασίες µπορεί αυτό να καθοριστεί στο Κτη-
µατολόγιο, χωρίς ταλαιπωρία των πολιτών και ειδικά των νησιω-
τών και αυτό πρέπει να το πούµε. Επίσης, θα ήθελα να αναφερθώ
και στη µείωση των λογαριασµών του ηλεκτρικού, που έρχεται
µε συγκεκριµένη τροπολογία, η οποία θα ανακουφίσει εκείνους
οι οποίοι δεν έχουν ήδη τύχει των προνοµίων και των κινήτρων
που έχει δώσει η Κυβέρνηση για το µεγάλο ενεργειακό πρό-
βληµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Σε αυτή εδώ την αµεσότητα στην απάντηση των µεγάλων προ-

βληµάτων τασσόµαστε εµείς, την ακολουθούµε και την ψηφί-
ζουµε. Αν θέλετε να µείνετε σε δικονοµικά τερτίπια, σε διαδικα-
στικές µοµφές, για να µην ψηφίσετε αυτό που συµφέρει τον ελ-
ληνικό λαό, να το πράξετε.

Εµείς είµαστε και θα είµαστε ταγµένοι µε το συµφέρον του
λαού µας και την πρόοδό του.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γιώργος Κοτρωνιάς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, το γεγονός ότι σήµερα συζητάµε τον
πρώτο κλιµατικό νόµο στο ελληνικό Κοινοβούλιο είναι από µόνο
του εξαιρετικά σηµαντικό και επίκαιρο, δεδοµένου ότι η κλιµατική
αλλαγή είναι γεγονός και είµαστε µάρτυρες των καταστροφικών
συνεπειών της.

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο προϊόν προσεκτικού σχεδια-
σµού, µε ξεκάθαρους µακροπρόθεσµους στόχους και µε µετρή-
σιµα αποτελέσµατα. Είναι ένα νοµοσχέδιο που είχε προαναγ-
γείλει ο ίδιος ο Πρωθυπουργός και θέτει σε εφαρµογή το σχέδιο
της Κυβέρνησης για σταδιακή µετάβαση στην κλιµατική ουδετε-
ρότητα έως το 2050, µε στόχο, βέβαια, να περιοριστεί η αύξηση
της θερµοκρασίας κατά ενάµιση βαθµό Κελσίου, σύµφωνα µε τη
Συµφωνία των Παρισίων. 

Για την επίτευξη αυτού του στόχου προβλέπονται και ενδιάµε-
σοι στόχοι για τα έτη 2030 και 2040 και αφορούν τη µείωση των
ανθρωπογενών εκποµπών αερίων θερµοκηπίου και, µάλιστα, ορί-
ζονται και δείκτες παρακολούθησης των στόχων και διαδικασίες
αξιολόγησης και αναπροσαρµογής τους. 

Στο πλαίσιο αυτό θεσπίζονται τοµεακοί προϋπολογισµοί άν-
θρακα πενταετούς διάρκειας για εκείνους τους βασικούς τοµείς
της οικονοµίας που έχουν το υψηλότερο περιβαλλοντικό αποτύ-
πωµα -όπως η παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας και θερµότητας,
οι µεταφορές, η βιοµηχανία, τα κτήρια, η γεωργία και η κτηνο-
τροφία, τα απόβλητα, οι χρήσεις γης και η δασονοµία- και ρυθ-
µίζεται η διαδικασία υιοθέτησης και αναθεώρησής τους. 

Ιδιαίτερα σηµαντική είναι η χάραξη της Εθνικής Στρατηγικής
για την Προσαρµογή στην Κλιµατική Αλλαγή από το Υπουργείο
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Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, που παίζει σηµαν-
τικό ρόλο στην εφαρµογή του νέου κλιµατικού νόµου, µε ορί-
ζοντα δέκα χρόνων. Επίσης σηµαντική είναι η κατάρτιση επτα-
ετούς περιφερειακού αντίστοιχου σχεδιασµού προσαρµογής
στην κλιµατική αλλαγή από κάθε µια περιφέρεια, ο οποίος εξει-
δικεύει τις κατευθύνσεις της εθνικής στρατηγικής σε κάθε τοπικό
επίπεδο. 

Στο τρίτο µέρος του παρόντος ορίζονται τα µέτρα και οι πολι-
τικές που στοχεύουν στην εξοικονόµηση ενέργειας, στη µείωση
των αερίων ρύπων, στην κατάργηση των ορυκτών καυσίµων και
στην προώθηση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας και της ηλε-
κτροκίνησης και αφορούν όλο το φάσµα της οικονοµίας και της
κοινωνίας. 

Έτσι, λοιπόν, προβλέπεται η απαγόρευση χρήσης λιγνίτη για
την παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας µετά το 2028, µε την προ-
ϋπόθεση ασφαλώς της διασφάλισης επάρκειας ισχύος και ασφά-
λειας εφοδιασµού και µε ρήτρα επανεξέτασης το 2025. 

Για την προώθηση της ηλεκτροκίνησης ορίζεται ότι το 2024 το
25% των νέων εταιρικών αυτοκινήτων ιδιωτικής χρήσης θα πρέ-
πει να είναι αµιγώς ηλεκτρικά ή υβριδικά-ηλεκτρικά, ενώ από το
2028 όλα τα ταξί σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη και το 1/3 των νέων
ενοικιαζόµενων οχηµάτων θα πρέπει να είναι ηλεκτροκίνητα. 

Η συµµετοχή των ΟΤΑ µέσα από το νοµοσχέδιο πλέον ανα-
βαθµίζεται, καθώς από το 2023 θα καταρτίζουν δηµοτικό σχέδιο
µείωσης εκποµπών µε συγκεκριµένους ποσοτικούς στόχους µεί-
ωσης. Η κατάρτιση και η ετήσια επικαιροποίηση του δηµοτικού
σχεδίου µείωσης εκποµπών θα είναι απαραίτητη, προκειµένου οι
Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης να µπορούν να λαµβάνουν
χρηµατοδοτήσεις για προγράµµατα τα οποία έχουν σχέση µε την
εξοικονόµηση ενέργειας και την κλιµατική αλλαγή. 

Σηµαντικές είναι και οι ρυθµίσεις για τη µείωση των εκποµπών
αερίων του θερµοκηπίου από τα κτήρια. Σύµφωνα µε αυτές, απα-
γορεύεται και σταµατάει η πώληση και εγκατάσταση καυστήρων
πετρελαίου θέρµανσης από το 2025, ενώ από το 2030 καθίσταται
υποχρεωτική η χρήση πετρελαίου θέρµανσης αναµεµειγµένο µε
βιολογικό καύσιµο και, φυσικά, ορίζονται και κυρώσεις σε περι-
πτώσεις παραβάσεων. 

Παράλληλα, καθίσταται υποχρεωτική η τοποθέτηση φωτοβολ-
ταϊκών σε ποσοστό τουλάχιστον 30% της κάλυψης σε κτήρια µε-
γαλύτερα των πεντακοσίων τετραγωνικών µέτρων, για τα οποία
θα υποβάλλονται από το 2023 και µετά οικοδοµικές άδειες ανέ-
γερσης νέων ή προσθηκών σε υφιστάµενα κτήρια, µε εξαίρεση
βέβαια για τα τουριστικά καταλύµατα, τους ναούς, τους παρα-
δοσιακούς οικισµούς και τα διατηρητέα κτήρια. 

Ο κλιµατικός νόµος περιλαµβάνει, επίσης, και τη µετάβαση
των ελληνικών νησιών στην κλιµατική ουδετερότητα, µε µέτρα
που θα µειώσουν τις εκποµπές κατά 80% έως το 2030 στα µη
διασυνδεδεµένα νησιά, καθώς και µε την απαγόρευση της χρή-
σης του µαζούτ για την παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας µετά το
2030. 

Μέσα από τις διατάξεις του παρόντος προωθείται, επίσης, η
υπεύθυνη επιχειρηµατικότητα, µε τη θέσπιση δέσµευσης των επι-
χειρήσεων για οικολογική δράση. Η δράση αυτή θα αποτυπώνε-
ται στις ετήσιες εκθέσεις τους, αφού µετά το 2023 θα πρέπει να
υποβάλλουν ετήσια έκθεση αναφορικά µε το ανθρακικό τους
αποτύπωµα του προηγούµενου έτους και η οποία, βέβαια, θα
συµπεριλαµβάνει και εθελοντικούς στόχους και άλλες δράσεις
για τη µείωσή του. 

Επιπλέον, από το 2024 οι µελέτες περιβαλλοντικών επιπτώ-
σεων για όλα τα έργα και όλες τις δράσεις θα περιλαµβάνουν
υποχρεωτικά ποσοτική καταγραφή εκποµπών διοξειδίου του άν-
θρακα και οδικό χάρτη για την επίτευξη των στόχων της απαν-
θρακοποίησης. 

Στο τέταρτο µέρος του παρόντος περιλαµβάνονται διατάξεις
που ενισχύουν τη δηµόσια διαβούλευση και τη συµµετοχή του
κόσµου, διαµορφώνοντας υπεύθυνους και ενηµερωµένους πολί-
τες και γι’ αυτό συστήνεται από το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης
και Πολιτικής Προστασίας το Εθνικό Παρατηρητήριο για την
προσαρµογή στην κλιµατική αλλαγή. Τέλος, θεσπίζεται η ετήσια
έκθεση προόδου για την προσαρµογή στην κλιµατική αλλαγή,
ώστε να αποτιµάται η πορεία των εθνικών δράσεων. 

Με την ψήφιση του σηµερινού νοµοσχεδίου για την Ελλάδα,
που αυτά τα δύο χρόνια υλοποιεί ένα σύνολο πολιτικών προς την
κατεύθυνση της σωτηρίας του πλανήτη και του κλίµατος, υπάρ-
χει πλέον ολοκληρωµένο το νοµικό οπλοστάσιο στο οποίο µπορεί
να καταφεύγει και να απευθύνεται οποιοσδήποτε υλοποιεί δρά-
σεις εξοικονόµησης ενέργειας και προστασίας του περιβάλλον-
τος. 

Πιστεύω ότι στην προσπάθεια αυτή πρώτο ρόλο θα πρέπει να
έχει και θα έχει η τοπική αυτοδιοίκηση. Η τοπική αυτοδιοίκηση,
κυρίες και κύριοι, χρονικά παλαιότερα και χωρίς καλά-καλά κα-
θαρό νοµικό πλαίσιο, είχε πάρει σηµαντικές πρωτοβουλίες στη
µείωση του αποτυπώµατος του άνθρακα. Το πρόγραµµα «ΕΞΟΙ-
ΚΟΝΟΜΩ» ξεκίνησε από την Επιτροπή Περιβάλλοντος της Κεν-
τρικής Ένωσης Δήµων Ελλάδος και έγινε εθνικό πρόγραµµα. Η
τοποθέτηση φωτοβολταϊκών συστηµάτων στα σχολεία της
χώρας έγινε µε πρωτοβουλία των δηµάρχων. Το πρώτο ενεργει-
ακά δηµόσιο αυτόνοµο βιοκλιµατικό κτήριο µε εκµετάλλευση της
αβαθούς γεωθερµίας και των φωτοβολταϊκών πάνελ έγινε από
την αυτοδιοίκηση, αλλά και τα συστήµατα που βλέπουµε να δια-
φηµίζονται τώρα για άµεση προειδοποίηση της πυρκαγιάς µε αι-
σθητήρες µέσα στα δάση ήταν από χρόνια πρόταση της αυτο-
διοίκησης. Και επιτρέψτε µου να πω ότι είχα την τιµή να βρίσκο-
µαι πίσω από όλες αυτές τις µεγάλες σηµαντικές δράσεις για την
προστασία του περιβάλλοντος είτε ως Πρόεδρος της Επιτροπής
Περιβάλλοντος της Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελλάδας είτε ως
Δήµαρχος της Λαµίας. 

Αυτή τη στιγµή µια κίνηση που πρέπει να κάνει η Κυβέρνηση,
συµπληρώνοντας τις σηµαντικές προηγούµενες, είναι να ενισχύ-
σει τις γραµµές µεταφοράς ενέργειας µε την κατασκευή των
απαραίτητων µετασχηµατιστών και να δώσει άµεση προτεραι-
ότητα εγκατάστασης φωτοβολταϊκών συστηµάτων στους Οργα-
νισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, στους ΤΟΕΒ και σε ενεργειακές
κοινότητες που πρέπει να δηµιουργούνται σε κάθε πόλη και σε
κάθε χωριό της πατρίδας µε την ενθάρρυνση της αυτοδιοίκησης
και µε τη στήριξη του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Πάνω απ’ όλα, όµως, είναι καθήκον όλων µας µε υπεύθυνη
στάση και συµµετοχή σε αυτή την εθνική προσπάθεια, που ευ-
θυγραµµίζεται µε την ευρωπαϊκή στρατηγική, να αντιµετωπί-
σουµε αποτελεσµατικά ένα παγκόσµιο πρόβληµα που απειλεί το
µέλλον του πλανήτη και το µέλλον των επόµενων γενεών. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Κοτρωνιά. 

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Ιωάννης Μελάς. 

Κύριε Μελά, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΕΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κλιµατική αλ-

λαγή είναι µια παγκόσµια πρόκληση και η ανάπτυξη µιας οικονο-
µίας χαµηλών εκποµπών διοξειδίου του άνθρακα είναι κορυφαία
προτεραιότητα παγκοσµίως. 

Για τον σκοπό αυτό, εκατόν ογδόντα εννέα χώρες έχουν προ-
σχωρήσει στη Συµφωνία του Παρισιού για την κλιµατική αλλαγή
και η Ευρωπαϊκή Ένωση στοχεύει να γίνει η πρώτη κλιµατικά ου-
δέτερη ήπειρος έως το 2050. Για να επιτευχθεί, λοιπόν, αυτό, οι
εκποµπές αερίων θα πρέπει να µειωθούν τουλάχιστον κατά 55%
έως το 2030 σε σχέση µε τα επίπεδα που υπήρχαν το 1990. 

Προς αυτή, λοιπόν, την κατεύθυνση κινείται και ο πρώτος εθνι-
κός κλιµατικός νόµος που συζητάµε σήµερα και θα ψηφιστεί από
το Κοινοβούλιό µας. Με τον κλιµατικό νόµο εισάγονται το θε-
σµικό πλαίσιο και οι στόχοι για τη σταδιακή µείωση των εκποµ-
πών αερίων του θερµοκηπίου, µε σκοπό την αντιµετώπιση της
κλιµατικής κρίσης. Ουσιαστικά, χαράσσεται ο οδικός χάρτης που
θα υιοθετήσει η χώρα µας, προκειµένου να επιτευχθούν οι εθνι-
κοί κλιµατικοί στόχοι για το 2030 και η µετάβαση σε καθεστώς
κλιµατικής ουδετερότητας έως το 2050, όπως προβλέπεται, και
η διακοπή λειτουργίας όλων των λιγνιτικών µονάδων µέχρι το
τέλος του 2028. 

Επίσης, προβλέπονται µέτρα ενίσχυσης για την ηλεκτροκί-
νηση, µέτρα για τη µείωση εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου
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στα κτήρια, µέτρα µείωσης των εκποµπών από τις επιχειρήσεις,
προβλέπονται µέτρα µείωσης των εκποµπών στα νησιά µας και
η εκπόνηση δηµοτικών σχεδίων µείωσης εκποµπών διοξειδίου
του άνθρακα από τους δήµους από το 2024. 

Χαρακτηριστικά παραδείγµατα είναι ότι από το 2026 τα νέα
ταξί αλλά και το 1/3 των νέων ενοικιαζόµενων οχηµάτων σε
Αθήνα και Θεσσαλονίκη θα πρέπει να ηλεκτροκίνητα. Ακόµη, από
το 2025 θα πρέπει να υπάρχουν µελέτες περιβαλλοντικών επι-
πτώσεων για όλα τα έργα. Κτήρια εµπορικής χρήσης µε κάλυψη
πάνω από πεντακόσια τετραγωνικά µέτρα που οφείλουν να το-
ποθετήσουν φωτοβολταϊκά στη στέγη τους, τα οποία µάλιστα θα
επιδοτηθούν µε 160 εκατοµµύρια ευρώ. 

Θεσπίζεται ακόµα το στρατηγικό πλαίσιο για την πρωτοβουλία
του ΥΠΕΝ «GR-ECO ISLANDS» για την ολοκληρωµένη µετάβαση
των ελληνικών νησιών προς την κλιµατική ουδετερότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η φιλοσοφία του κλιµατικού
νόµου είναι στραµµένη σε σηµαντικό βαθµό στην αγορά. Πρέπει,
όµως, σε κάποια σηµεία να γίνουµε περισσότερο τολµηροί το
επόµενο διάστηµα. Πρέπει να εµπλέξουµε τις µικρές αλλά και τις
µεσαίες επιχειρήσεις, δίνοντάς τους κίνητρα να συµµετέχουν σε
αυτή την προσπάθεια, τόσο µέσα από την παραγωγή ενέργειας
µέσω ηλιακών πάνελ αλλά κυρίως µέσα από τα κίνητρα να ανα-
κυκλώνουµε µε σωστό τρόπο και αποτελεσµατικά. Έχουµε να
κάνουµε πολλά πράγµατα ακόµα, αν αναλογιστούµε ότι σε έναν
από τους µεγαλύτερους δήµους της χώρας µας, τον Δήµο Πει-
ραιά, τα έσοδα από την ανακύκλωση για τον τελευταίο χρόνο
ήταν µόλις 200 ευρώ. 

Είναι σηµαντικό, επίσης, να προωθηθούν πολιτικές που θα
οδηγήσουν στη µείωση των εκποµπών ρύπων από τις µετακινή-
σεις. Σύµφωνα µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, οι αστικές µεταφο-
ρές ευθύνονται, για το 2022, των εκποµπών διοξειδίου του άνθ-
ρακα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η Αθήνα µαζί µε το Μιλάνο είναι
οι δύο περισσότερο µολυσµένες πόλεις από τους ρύπους τους
σχετικούς µε τις µεταφορές.

Η πραγµατική µείωση των ρύπων θα έρθει µέσα από τα λιγό-
τερα αυτοκίνητα στους δρόµους και εκεί είναι που πρέπει να
εστιάσουµε και εµείς το επόµενο διάστηµα. Μάλιστα, δεκάδες
µεγάλες πόλεις της Ευρώπης κινούνται προς αυτή την κατεύ-
θυνση, στον περιορισµό της ύπαρξης των ΙΧ στα κέντρα τους. Οι
Βρυξέλλες, για παράδειγµα, έθεσαν τα 30 χιλιόµετρα ως ανώ-
τατο όριο ταχύτητας. Η Βαρκελώνη µετατρέπει τους δρόµους
σε πάρκα. Το Παρίσι µειώνει τις λωρίδες κυκλοφορίας και η
Βιέννη όρισε ως κόστος της δηµόσιας στάθµευσης τα 17 ευρώ
ανά ώρα, θέλοντας έτσι να αποτρέψει τους επισκέπτες να φέρ-
νουν µαζί τους τα ΙΧ. Η Γερµανία, επίσης, αποφάσισε 9 ευρώ µη-
νιαία κάρτα απεριόριστων διαδροµών για όλα τα δηµόσια µέσα,
ώστε να αφήσουν οι πολίτες τα οχήµατά τους στα γκαράζ.

Οι πόλεις, λοιπόν, δεν χρειάζονται περισσότερα οχήµατα. Αν-
τίστοιχα, πολλές χώρες προσφέρουν κίνητρα στις επιχειρήσεις
που επιδοτούν τις πράσινες µετακινήσεις των εργαζοµένων τους.
Το κράτος είναι φιλόδοξο µε τις υποχρεώσεις που θέτει -και
ορθά τις θέτει- σε ταξί, σε εταιρείες µίσθωσης και σε εταιρείες
της χώρας µε πάνω από τέσσερα αυτοκίνητα. Πρέπει, όµως, να
είµαστε και φιλόδοξοι και µε τις δικές µας υποχρεώσεις, τις υπο-
χρεώσεις του κράτους. Μόνο ένα 5% των νέων οχηµάτων του δη-
µοσίου πρέπει να είναι ηλεκτρικά και υβριδικά. 

Οφείλουµε, λοιπόν, να ορίσουµε και το τέλος των οχηµάτων
εσωτερικής καύσης για τα κρατικά οχήµατα και, αν µου επιτρέ-
πετε, κύριε Πρόεδρε, να αποφασίσει και η Βουλή των Ελλήνων
από την επόµενη σύνθεσή της όλα τα οχήµατα των Βουλευτών,
όλα τα οχήµατα της Βουλής, να είναι ηλεκτρικά, γιατί οφείλουµε
εµείς πρώτοι από όλους να δώσουµε το παράδειγµα και πρέπει
να πάµε παραπέρα από τους ορίζοντες επιδότησης και να σχε-
διάσουµε µέτρα που θα κάνουν την κοινωνία συµµέτοχη στις αλ-
λαγές αυτές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κλιµατική κρίση είναι ένα πρό-
βληµα το οποίο βιώνουµε σήµερα και θα µας απασχολήσει έν-
τονα τα επόµενα χρόνια. Είναι ένα σύνθετο ζήτηµα, το οποίο
γίνεται ακόµη πιο δύσκολο στην επίλυσή του µετά και τον πόλεµο
που έχει προκύψει στην Ουκρανία από την επίθεση της Ρωσίας.
Πρέπει να δράσουµε και να διασφαλίσουµε ένα καλύτερο και πιο

πράσινο µέλλον για τις επόµενες γενιές και η συγκεκριµένη νο-
µοθετική παρέµβαση της Κυβέρνησης είναι αναγκαία και απα-
ραίτητη για την αντιµετώπιση αυτών των τόσο σοβαρών θεµά-
των. 

Ο εθνικός κλιµατικός νόµος συµβάλλει στη δηµιουργία σηµαν-
τικών ευκαιριών ανάπτυξης, συµβάλλει στον περιορισµό της
εξάρτησης της χώρας από την εισαγωγή ορυκτών καυσίµων,
στην προσέλκυση επενδύσεων στους τοµείς των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας, της ηλεκτροκίνησης, της αποθήκευσης ηλε-
κτρικής ενέργειας και του πράσινου υδρογόνου, τοµείς, µάλιστα,
οι οποίοι τα επόµενα χρόνια θα είναι καθοριστικοί για την ενί-
σχυση της ενεργειακής ανταγωνιστικότητας και της ασφάλειας
όχι µόνο της χώρας µας, αλλά και συνολικά της Ευρώπης.

Ο κλιµατικός νόµος είναι µια µεγάλη ιστορική πρόκληση για
την Ελλάδα, διότι δίνει το µήνυµα της αφοσίωσης της χώρας µας
σε ένα καλύτερο µέλλον για εµάς και τις επόµενες γενιές, µια
πρόκληση για µια κοινωνικά δίκαιη, συµµετοχική, επιστηµονικά
τεκµηριωµένη και περιβαλλοντικά ορθή µετάβαση στην κλιµατική
ουδετερότητα. 

Πρέπει, λοιπόν, να γίνει σαφές πως η προσαρµογή στην κλι-
µατική αλλαγή δεν αφορά µόνο τα θέµατα ενέργειας. Είναι ένα
ζήτηµα συνολικό, που περιλαµβάνει τους φυσικούς πόρους, τη
βιώσιµη ανάπτυξη και φυσικά τη βιοποικιλότητα και την κυκλική
οικονοµία. 

Θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ και στις δύο τροπολογίες
που ήρθαν από το Υπουργείο, την πολύ σηµαντική τροπολογία
που έχει να κάνει µε τα δασικά και το Κτηµατολόγιο, που λύνει
πολλά και σοβαρά προβλήµατα των πολιτών της χώρας µας,
αλλά και την ακόµα µεγαλύτερη ενίσχυση για τους λογαρια-
σµούς ενέργειας των πολιτών που πρέπει ως κράτος, ως Κυβέρ-
νηση, να αντιµετωπίσουµε. Είπαµε από την αρχή της ενεργειακής
κρίσης ότι θα στηρίξουµε τα ελληνικά νοικοκυριά και το κάνουµε. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πω ότι υπο-
λογίζεται ότι µέχρι το 2025 το 27% του εργατικού δυναµικού των
χωρών του ΟΑΣΑ θα ανήκει σε αυτό που λέµε «Generation Z». Σε
αυτή την ηλικιακή οµάδα που ανήκουν όσοι γεννήθηκαν από το
1990 µέχρι τα πρώτα χρόνια του 2000. 

Οι έρευνες, λοιπόν, για τη γενιά αυτή δείχνουν ότι οι άνθρωποι
ενδιαφέρονται περισσότερο από ό,τι στις προηγούµενες για τις
αξίες που έχουν να κάνουν µε την προστασία του περιβάλλοντος.
Σε αυτή, λοιπόν, τη γενιά πρέπει να απευθυνθούµε πρώτα απ’
όλους. Σε εκείνους που το 2050, όταν θα ξέρουµε εάν οι στόχοι
που εµείς θέτουµε σήµερα έχουν επιτευχθεί, θα έχουν αναλάβει
τα ηνία της πατρίδας µας και πρέπει να τους µιλήσουµε όχι σή-
µερα, αλλά θα έπρεπε ήδη να τους έχουµε µιλήσει και πρέπει να
επικεντρωθούµε σε αυτό και να τους κάνουµε σύµµαχους, γιατί
η κλιµατική αλλαγή είναι κάτι που το σχεδιάζουµε τώρα, αλλά το
σχεδιάζουµε για το µέλλον. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο Βουλευτής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Χαράλαµπος Μαµουλάκης έχει
τον λόγο. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις προηγούµενες επιτροπές
του νοµοσχεδίου επιχειρηµατολογήσαµε ενδελεχώς και εκτενώς
για το ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, το σηµερινό σχέδιο
νόµου, είναι τραγικά ανεπαρκές εν συναρτήσει των αναγκών της
χώρας. 

Ο εθνικός κλιµατικός νόµος Μητσοτάκη, όµως, δεν είναι µόνο
ανεπαρκής, αλλά και αντιεπιστηµονικός, βαθιά αντιεπιστηµονι-
κός!

Αν ακολουθούσαµε την τρέχουσα επιστηµονική συζήτηση
αλλά και τις βέλτιστες πρακτικές χωρών που έχουν κινηθεί γρη-
γορότερα από τη δική µας, τι θα κάναµε; Θα κινούµασταν βασικά
σε τρεις διακριτές κατευθύνσεις.

Πρώτον, στη µείωση των εκποµπών αερίου του θερµοκηπίου
από όλες τις διαφορετικές πηγές τους. Δεύτερον, θα ασχολού-
µασταν µε τη θωράκιση του δοµηµένου περιβάλλοντος και των
κρίσιµων υποδοµών αυτού από την τρωτότητα που προκαλούν
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αναµφίβολα τα ακραία φυσικά φαινόµενα και, τρίτον, θα κινού-
µασταν στην κατεύθυνση του ριζικού µετασχηµατισµού του κρά-
τους, ώστε να υπάρξει και να υποστηριχθεί αυτό το τιτάνιο έργο. 

Πρώτα ξεκινάω από τη µείωση των ρύπων, που ουσιαστικά
δρα και προληπτικά. Ποιες είναι οι βασικές πηγές εκποµπών αε-
ρίου του θερµοκηπίου; Η παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας, η
θέρµανση, η ψύξη και εν γένει η εξοικονόµηση του κτηριακού
αποθέµατος. Οι µεταφορές -όλες οι µεταφορές- ο αγροτοκτη-
νοτροφικός τοµέας και η διατροφή, καθώς και η µεταποίηση. 

Τι κάνει ο συγκεκριµένος νόµος; Για την ενέργεια ο νόµος
απλά εµβαθύνει τη στρατηγική Μητσοτάκη στο εισαγόµενο
σκληρό φυσικό αέριο, την ώρα που σοβεί η κρίση στην Ουκρανία,
ενώ ταυτόχρονα δεν αντιµετωπίζει καµµία από τις προκλήσεις
του ενεργειακού µας µέλλοντος. Δεν βάζει τις βάσεις για το
υδρογόνο, δεν βάζει τις βάσεις για τα θαλάσσια υλικά, δεν
απαντά στις προκλήσεις της χωροθέτησης των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας. 

Τι κάνει για τις µεταφορές ο σηµερινός νόµος; Προεκτείνει µε
επιπλέον επιδοτήσεις και δεσµευτικές προθεσµίες τον νόµο για
την ηλεκτροκίνηση. Για τις δηµόσιες συγκοινωνίες; Για τις αερο-
µεταφορές; Για την εµπορική και επιβατηγό ναυτιλία; Για όλες
αυτές τις βασικές θεµελιώδεις πηγές εκποµπών διοξειδίου του
άνθρακα σε µια ναυτική και τουριστική χώρα, όπως είναι η Ελ-
λάδα, ο νόµος δεν κάνει απολύτως τίποτα. Ούτε µια λέξη ούτε
µια αράδα στο σχέδιο νόµου. 

Τι κάνει ο νόµος για την αγροτοδιατροφή; Τίποτα. Τίποτα για
τη στροφή σε µορφές καλλιέργειας µε µικρότερο ανθρακικό
αποτύπωµα. Τίποτα για την προσαρµογή του πρωτογενούς το-
µέα και δη της κτηνοτροφίας. 

Τι κάνει ο νοµοθέτης για τη µείωση των εκποµπών από το κτη-
ριακό απόθεµα της χώρας µας; Ας µην είµαι άδικος εδώ. Ο
Υπουργός µιλάει για την αναγκαιότητα αντικατάστασης των καυ-
στήρων πετρελαίου. Και πάλι όµως τίποτα για την επιτάχυνση
του ρυθµού των έργων εξοικονόµησης. Τίποτα για τον µετασχη-
µατισµό της χώρας µας στην πρωταθλήτρια του prosumerism,
της χώρας µε τον υψηλότερο βαθµό ιδιοκατοίκησης στην Ευ-
ρώπη, µέσα από την επιτάχυνση του virtual net metering για την
ενίσχυση των ενεργειακών κοινοτήτων, ένα νοµοθέτηµα το οποίο
έχει πάει στα ράφια Κυβέρνησης. 

Αν όµως αυτή η τραγική ανεπάρκεια αφορά τη µείωση των εκ-
ποµπών, για να δούµε και τι προβλέπει ο νόµος για την απορρό-
φηση του διοξειδίου του άνθρακα αλλά και του µεθανίου. Όπως
είναι γνωστό, κάθε οικοσύστηµα διαθέτει φυσικές µορφές απορ-
ρόφησης του διοξειδίου του άνθρακα, τα δάση, τα νερά, τις καλ-
λιέργειες. Για κάθε τέτοια φυσική πηγή απορρόφησης το κράτος
έχει και από ένα σχέδιο. Ο Υπουργός όµως ξέχασε να συµπερι-
λάβει αυτά τα κείµενα στον σχεδιασµό για τη µείωση των εκποµ-
πών. 

Έτσι ο νόµος, για παράδειγµα, δεν αναφέρει καν τα σχέδια για
τις λεκάνες απορροής οµβρίων, το εθνικό σχέδιο αναδάσωσης
ή τον σχεδιασµό για τις περιοχές «NATURA», που ο κ. Χατζηδά-
κης άφησε πραγµατικά ξέφραγο αµπέλι µε τον περιβαλλοντο-
κτόνο νόµο του. Τίποτα, λοιπόν, για τις φυσικές µορφές απορ-
ρόφησης των εκποµπών του διοξειδίου του άνθρακα. Τίποτα
όµως και για την υιοθέτηση τεχνολογιών που µε κυκλικό τρόπο
απορροφούν διοξείδιο του άνθρακα και επαναχρησιµοποιούν για
διαφορετικές χρήσεις.

Η κυκλική οικονοµία είναι εδώ και οφείλουµε να αφουγκρα-
στούµε τα κελεύσµατα της εποχής, τις ευρωπαϊκές καλές πρα-
κτικές, να δίνουµε στα προϊόντα ή στο πρόβληµα µια δεύτερη
ευκαιρία, ώστε να το µετατρέψουµε σε όφελος. Αυτή είναι η λο-
γική του circularity, αυτή είναι η λογική που το circular economy,
η κυκλική οικονοµία, προχωράει στην Ευρώπη µε συγκεκριµένες
δράσεις.

Ας πάµε στο δεύτερο. Τι κάνει ο νόµος για την ενίσχυση της
θωράκισης της χώρας και των κεντρικών υποδοµών έναντι των
ακραίων φαινοµένων που είναι µπροστά µας; Το εγχείρηµα κατ’
αρχάς θα έπρεπε να ξεκινούσε από µια αναλυτική, ενδελεχή χαρ-
τογράφηση, από τη χαρτογράφηση των περιοχών και των µορ-
φών της επισφάλειας και τις απαραίτητες παρεµβάσεις για τη
θωράκισή τους. Θα σήµαινε, για παράδειγµα, ότι θα χαρτογρα-

φούσαµε τις περιοχές που απειλούνται µε διάβρωση των εδαφών
τους, ότι θα αποτυπώναµε ποιες καλλιεργήσιµες εκτάσεις απει-
λούνται από αποξήρανση, ποιες περιοχές απειλούνται από πληµ-
µυρικά φαινόµενα και ποιες περιοχές πρέπει να ενισχύσουν
δραστικά την πυροπροστασία τους. 

Για όλα αυτά η επιστηµονική κοινότητα και η δηµόσια διοίκηση
έχει και την απαραίτητη γνώση αλλά και τη βούληση να ενηµε-
ρώσει τον νοµοθέτη. Το µόνο που πρέπει είναι να διασυνδέσουµε
ως πολιτεία αυτή τη διάσπαρτη γνώση και να τη συντονίσουµε
µε τον κορµό της δηµόσιας πολιτικής αναφορικά µε την κλιµατική
αλλαγή. 

Τι από όλα αυτά κάνει ο σηµερινός νόµος; Τίποτα. Απολύτως
τίποτα. Το µόνο που κάνει το παρόν σχέδιο νόµου γι’ αυτό το χα-
ώδες πεδίο πολιτικής είναι να υποχρεώνει τους επίδοξους ιδιο-
κτήτες νέων σπιτιών σε επισφαλείς περιοχές να έχουν ιδιωτικά
ασφαλιστήρια συµβόλαια. 

Τρίτον, τι κάνει για τον µετασχηµατισµό του κράτους ο σηµε-
ρινός νόµος; Αλλάζει τη λογική µε την οποία συντάσσεται ο κρα-
τικός προϋπολογισµός, εισάγοντας εργαλεία green budgeting;
Όχι. Εισάγει εργαλεία που να εξασφαλίζουν ότι οι πολιτικές για
την κλιµατική αλλαγή θα έχουν σταθερότητα πέρα από τον κύκλο
ζωής της σηµερινής Κυβέρνησης; Όχι. Δηµιουργεί, για παρά-
δειγµα, κάποια ανεξάρτητη αρχή για να εποπτεύει την υλοποίηση
της παρούσας πολιτικής; Και πάλι όχι. Μια θνησιγενής πολιτική
επιλογή, που δηµιουργεί ουσιαστικά θνησιγένειες, όπως όλες οι
άλλες. 

Τέλος, κινητοποιεί ο σηµερινός νοµός τη δηµόσια κατανάλωση
στην κατεύθυνση της µαζικής µείωσης των εκποµπών διοξειδίου
του άνθρακα; Όχι. 

Είναι ενδεικτικό, λοιπόν, κύριοι, ότι, ενώ η παρούσα Κυβέρ-
νηση έχει συντάξει ένα σχέδιο για τις πράσινες δηµόσιες προµή-
θειες, ο σηµερινός νόµος δεν έχει αναφορά στο σχέδιο. Και
οµοίως, ενώ η πολιτεία από την εποχή της προηγούµενης κυβέρ-
νησης διαθέτει τον πρώτο ολοκληρωµένο σχεδιασµό για την
προώθηση της κυκλικής οικονοµίας, η κυκλική οικονοµία δεν
αναφέρεται πουθενά στα τριάντα επτά άρθρα του σηµερινού
νόµου. Άρα το σηµερινό σχέδιο νόµου είναι στην πραγµατικό-
τητα µια προέκταση του σχεδίου νόµου για την ηλεκτροκίνηση
και µια επιβεβαίωση των λανθασµένων και συντελεσµένων πολι-
τικών στην παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας και τίποτε άλλο. 

Κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, ο σηµερινός νόµος είναι
µια επικοινωνιακή φούσκα του Κυριάκου Μητσοτάκη. Δυστυχώς,
ο σηµερινός νόµος απέχει παρασάγγας από το µεγαλύτερο πρό-
βληµα της εποχής µας, το µεγαλύτερο πρόβληµα της γενιάς µας,
το πρόβληµα της κλιµατικής κρίσης. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ευάγγελος
Αποστόλου. 

Κύριε Αποστόλου, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώ την τοποθέτησή µου από

την τροπολογία για άρση αναδασώσεων. Έχετε φανταστεί, κύριε
Υπουργέ, µέχρι πού µπορεί να εφαρµοστεί αυτή η ρύθµισή σας;
Μέχρι το σύνολο των δασών της χώρας, αφού σχεδόν όλα τα
δάση την τελευταία εικοσαετία έχουν κηρυχθεί τουλάχιστον µια
φορά αναδασωτέα και σε καµµία πράξη δεν έχει γίνει έλεγχος
για το αποτέλεσµά τους. 

Το άρθρο 117 παράγραφος 3 του Συντάγµατος αναφέρει ότι
δηµόσια ή ιδιωτικά δάση που καταστράφηκαν από πυρκαγιά ή
µε άλλον τρόπο αποψιλώθηκαν κηρύσσονται υποχρεωτικά ανα-
δασωτέα και αποκλείεται να διατεθούν για άλλον προορισµό,
εκτός αν, σύµφωνα µε το άρθρο 24 παράγραφος 1, προέχει για
την εθνική οικονοµία η αγροτική εκµετάλλευση και αυτή τεκµη-
ριωµένη κατά περίπτωση σύµφωνα µε το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας ή άλλη τους χρήση που επιβάλλει το δηµόσιο συµφέρον, η
οποία και πρέπει να τεκµηριωθεί σε χωροταξική, οικιστική, πολε-
οδοµική αναδιάρθρωση, δηλαδή εθνικού χαρακτήρα πραγµατικά
λόγοι.

Έτσι όπως φέρνετε τη ρύθµιση, όχι µόνο δεν γνωρίζουµε
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πόσες και ποιες είναι αυτές οι εκτάσεις που αφορούν, πόσω µάλ-
λον όταν υπάρχει κίνδυνος για την κατάργηση του τεκµηρίου κυ-
ριότητας του δηµοσίου. Το σκεφτήκατε αυτό; Ότι ενδέχεται να
σας βάλει απέναντι τόσο από το Συµβούλιο της Επικρατείας,
αλλά όσο και να καταστείτε υπόλογοι για την απώλεια µιας τε-
ράστιας δηµόσιας περιουσίας;

Σας το έχω ξαναπεί, κύριε Υπουργέ. Για να λύσετε πολλά προ-
βλήµατα στους δασικούς χάρτες, αποτελεί µονόδροµο πλέον για
εσάς η επιστροφή των κυρωµένων, πλήρως ή µερικώς, δασικών
χαρτών στο στάδιο της ανάρτησης. Μόνο σε αυτό το στάδιο µπο-
ρείτε να λύσετε προβλήµατα. Διαφορετικά, οποιαδήποτε άλλη
ρύθµιση φέρνετε όχι µόνο ενδέχεται να προκαλέσει τεράστιες
ζηµιές, αλλά και να σας καταστήσει -το επαναλαµβάνω- υπόλο-
γους για µια µεγάλη απώλεια δηµόσιας περιουσίας. 

Και έρχοµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον κλιµατικό
νόµο. Αν και γενικότερα αποτελεί θετική εξέλιξη η κατάθεση,
έστω και αργά, του εθνικού κλιµατικού νόµου, γίνεται εύκολα αν-
τιληπτό ότι τα καθοριζόµενα σε αυτόν είναι όχι µόνον ανεπαρκή,
αλλά και στερούνται επιστηµονικής τεκµηρίωσης και φιλόδοξης
στόχευσης. 

Το παρόν νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν δια-
σφαλίζει την οµαλή µετάβαση προς την κλιµατική ουδετερότητα
µε κοινωνικά δίκαιο τρόπο, που σηµαίνει ότι η ρύθµιση δεν είναι
ισόρροπη και δίκαιη για όλους τους κλάδους και όλες τις περιο-
χές. Οι επιπτώσεις αυτής της αντιµετώπισης πλήττουν ιδιαίτερα
δυσανάλογα τους φτωχότερους και τους πιο ευάλωτους της κοι-
νωνίας µας. 

Αυτό όµως που εγώ θέλω να ξεκαθαρίσω από την αρχή είναι
ότι όντως υπάρχουν πολλά και µεγάλα περιβαλλοντικά ζητήµατα,
που δεν µπορούµε όµως σώνει και καλά να τα φορτώνουµε στην
κλιµατική αλλαγή. Δεν αµφισβητώ βέβαια ότι η κλιµατική αλλαγή
είναι πλέον δεδοµένη και είναι αυτή που επηρεάζει τη λειτουργία
της φύσης, όµως ειδικά στη Μεσόγειο και στην Ελλάδα οι κλιµα-
τικές συνθήκες, η βλάστηση και το ανάγλυφο δηµιουργούν ένα
ιδιαίτερο, θα έλεγα, τοπικό µικροκλίµα, µε κύρια χαρακτηριστικά
τις υψηλές θερµοκρασίες και τα µελτέµια. Και είναι αυτό το µι-
κροκλίµα που έχει σχέση µε το µέγεθος των φαινοµένων που
προξενούν την υποβάθµιση του περιβάλλοντος αλλά και τις τε-
ράστιες καταστροφές στις υποδοµές και κυρίως τις ανθρώπινες
απώλειες. 

Σε αυτές τις περιπτώσεις, αρχικός πρωταγωνιστής και βασικός
υπεύθυνος είτε µε την παρουσία του είτε µε την απουσία του ο
άνθρωπος, είτε ατοµικά είτε ως συλλογική οντότητα.

Μη φορτώνουµε στη φύση τις δασικές πυρκαγιές. Εµείς, η αν-
θρώπινη συµπεριφορά από τον πολίτη-εµπρηστή µέχρι την πο-
λιτεία-παρατηρητή, τις προκαλούµε. Μόνον όταν προκαλούνται
από κεραυνούς µπορεί να χαρακτηριστούν ως φυσικό φαινό-
µενο, αλλά και αυτές είναι ελάχιστες. Ασφαλώς και δεν µπο-
ρούµε να τις µηδενίσουµε. Μπορούµε, όµως, να µειώσουµε τόσο
τη συχνότητα εµφάνισής τους όσο και τις ζηµίες που προξενούν. 

Τι πρέπει να κάνουµε την επόµενη µέρα της καταστολής µιας
πυρκαγιάς; Τρία πράγµατα: Να υπερασπιστούµε την αναγέν-
νηση. Μην ξεχνάµε ότι αν δεν υπήρχε η χαλέπιος πεύκη στη
χώρα µας δεν θα είχαµε δάση. Να αποφύγουµε τα πληµµυρικά
φαινόµενα και να επανεξετάσουµε την προσέγγιση της πυρόσβε-
σης των αγροτοδασικών πυρκαγιών.

Για να οργανωθεί, όµως, σωστά η αντιπληµµυρική προστασία,
πρέπει να κατασκευαστούν στο ορεινό τµήµα της λεκάνης, που
έχει καεί, τα απαραίτητα αντιδιαρβρωτικά έργα και στο πεδινό
τα φράγµατα βάρους. Οι δυνατές βροχές ως φυσικό φαινόµενο
εµφανίζονται τακτικά σε πολλά µικροκλίµατα της χώρας και ιδι-
αίτερα σε περιοχές που κάηκαν. Το µέγεθος, όµως, της κατα-
στροφής που προκαλούν έχει σχέση τόσο µε την ανθρώπινη
συµπεριφορά όσο και µε τις µετέπειτα συγκεκριµένες περιοχές.

Όταν έχουµε φτάσει στο σηµείο η πολιτεία εδώ και δεκαετίες
να έχει µάθει να νοµιµοποιεί παρανοµίες και αυθαιρεσίες, µε χα-
ρακτηριστικότερη αυτή των µπαζωµάτων στα ρέµατα, τότε χρει-
άζονται πραγµατικά µεγάλες ανατροπές.

Μια ριζοσπαστική περιβαλλοντική νοµοθεσία θα πρέπει µέσα
από οριζόντιες πολιτικές να αλλάξει το µοντέλο ανάπτυξης και
να εξασφαλίσει την ενεργό συµµετοχή των πολιτών και των το-

πικών κοινωνιών την επόµενη ηµέρα. Δείτε τι γίνεται σε ό,τι
αφορά τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Φτάσατε µέχρι του ση-
µείου να χορηγείτε άδειες στους παραγωγούς στα καµένα της
βόρειας Εύβοιας, τις οποίες ανακαλέσατε µετά την αντίδραση
των κατοίκων. 

Επιχειρείτε µια πράσινη µετάβαση χωρίς ειδικό χωροταξικό,
χωρίς ειδικές περιβαλλοντικές µελέτες, µε fast truck αδειοδοτή-
σεις και µάλιστα, σε περιοχές «NATURA». Ως αποτέλεσµα όλων
αυτών έχετε τις τοπικές κοινωνίες απέναντί σας. Ασφαλώς και
δεν είµαστε εναντίον των ΑΠΕ. Ο Πρωθυπουργός µπορεί να δια-
κηρύσσει ότι πρέπει να γίνονται σεβαστές οι αντιδράσεις των το-
πικών κοινωνιών, αλλά αδιαφορεί, όταν δεν τις λαµβάνετε υπ’
όψιν σας.

Μια τέτοια επίθεση κατά των κοινωνιών γίνεται σήµερα σε όλη
την Εύβοια, στα Στύρα, στην Κάρυστο και σε άλλες περιοχές. Ει-
δικά στη Σκύρο είναι η τρίτη φορά που επανέρχεται αίτηµα για
την εγκατάσταση ανεµογεννητριών ως τώρα. Το άκαµπτο φρό-
νηµα των κατοίκων απέτρεψε αυτό το σχέδιο. Αντισταθήκαµε
τότε. Θα συνεχίσουµε τον αγώνα παρόντες και όχι κρυπτόµενοι,
όποια προσπάθεια φίµωσης και αν γίνει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένας εθνικός κλιµατικός νόµος

θα πρέπει να περιλαµβάνει και έναν ολοκληρωµένο µηχανισµό
εκτίµησης και µετριασµού των κλιµατικών κινδύνων. Το παρόν
νοµοσχέδιο δεν ικανοποιεί ούτε αυτή τη στοιχειώδη απαίτηση.

Θα ήταν καλό, λοιπόν, να προβλεφθεί µια χαρτογράφηση της
χώρας µε τις περιοχές που κινδυνεύουν όχι µόνο από πληµµύρες
και πυρκαγιές αλλά και από όλα τα ακραία καιρικά φαινόµενα,
δυνατούς ανέµους, ακραίες θερµοκρασίες. Μόνο έτσι θα µιλού-
σαµε για έναν σχεδιασµό, για έναν κλιµατικό νόµο, που ουσια-
στικά θα δηµιουργούσε αυτές τις προϋποθέσεις για την επόµενη
µέρα, προϋποθέσεις υπεράσπισης του περιβάλλοντος, γενικό-
τερα της χώρας µας.

Σας ευχαριστώ που µας ακούσατε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Στέφανος Γκίκας.

Ορίστε, κύριε Γκίκα, έχετε τον λόγο.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς να χαιρετίσω

και εγώ την τροπολογία που υλοποιεί την εξαγγελία του Πρωθυ-
πουργού για τις µειώσεις στις τιµές του ηλεκτρικού ρεύµατος
αλλά και για τη φορολόγηση των υπερκερδών των εταιρειών ηλε-
κτρικής ενέργειας. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν από δύο ακριβώς µήνες
στην Ινδονησία έγινε η Σύνοδος της Διακοινοβουλευτικής Ένω-
σης, που είχα την τιµή να είµαι ο επικεφαλής της ελληνικής αντι-
προσωπείας. Κύριο θέµα εκεί ήταν η κλιµατική αλλαγή, η κλιµα-
τική κρίση και όλες οι χώρες, εκατόν εβδοµήντα εννέα τον
αριθµό, εξέφραζαν µε τον έναν ή µε τον άλλο τρόπο τον προβλη-
µατισµό τους για το πού πηγαίνουµε την επόµενη ηµέρα.

Πράγµατι, η κλιµατική κρίση, η κλιµατική αλλαγή επηρεάζει τις
ζωές όλων µας, την οικονοµική και κοινωνική δραστηριότητα,
ενώ, βεβαίως, τίθενται πλέον και θέµατα ασφαλείας.

Η Ελλάδα ενεργεί σαφώς στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, έχοντας ως βασικό στόχο την κλιµατική ουδετερότητα έως
το 2050, που η παραγωγή και η απορρόφηση του διοξειδίου του
άνθρακα θα πρέπει να είναι ίσες. Ο πρώτος ενδιάµεσος στόχος
είναι η µείωση εκποµπών των ανθρωπογενών αερίων κατά 55%
µέχρι το 2030 και η µείωσή τους κατά 80% µέχρι το 2040.

Για την επίτευξη των στόχων αυτών έρχεται ακριβώς αυτό το
σηµαντικότατο νοµοσχέδιο. Πράγµατι, αξίζουν συγχαρητήρια
στην πολιτική ηγεσία και στους συνεργάτες και όσων προσπά-
θησαν για την εκπόνηση αυτού του νόµου στο Υπουργείο Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας.

Το νοµοσχέδιο αυτό εισάγει συγκεκριµένα µέτρα και πολιτικές.
Δίνει ιδιαίτερη έµφαση στη µεγαλύτερη διείσδυση των ανανεώ-
σιµων πηγών ενέργειας προς το δίκτυο ηλεκτρικής ενέργειας.
Προβλέπει την απόσυρση των λιγνιτικών µονάδων έως το τέλος
του 2028, πάντοτε µε ρήτρα επανεξέτασης το 2025 και βεβαίως,
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τίθεται ως προϋπόθεση η διασφάλιση της επάρκειας ισχύος και
της ασφάλειας εφοδιασµού της χώρας.

Προωθεί την ηλεκτροκίνηση. Συγκεκριµένα, από το 2024, σε
λιγότερο από δύο χρόνια, το 25% των εταιρικών αυτοκινήτων
ιδιωτικής χρήσης, που θα ταξινοµούνται, θα είναι ηλεκτρικά ή
υβριδικά ηλεκτρικά αυτοκίνητα. Από το 2026 σε Αθήνα και Θεσ-
σαλονίκη όλα τα ταξί αλλά και το 1/3 των νέων ενοικιαζόµενων
οχηµάτων οφείλουν να είναι ηλεκτροκίνητα. Και τέλος, σε οκτώ
χρόνια από τώρα, το 2030, θα απαγορεύεται η ταξινόµηση νέων
οχηµάτων µε συµβατικούς κινητήρες υπό την αίρεση, βεβαίως,
της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας. Παράλληλα -και είναι επίσης ση-
µαντικό-, απλοποιείται η διαδικασία εγκατάστασης φορτιστών
ηλεκτρικών αυτοκινήτων.

Σε ό,τι αφορά τα κτήρια, από το 2025 θα σταµατήσει η πώληση
καυστήρων πετρελαίου θέρµανσης, ενώ από το 2030 θα είναι
υποχρεωτική η χρήση πετρελαίου θέρµανσης, που θα είναι ανα-
µεµειγµένο κατά 30% τουλάχιστον µε βιοκαύσιµα.

Παράλληλα, από τον Ιανουάριο του 2023 -σε λιγότερο από
επτά µήνες- στις οικοδοµικές άδειες για ειδικά κτήρια, µε κάλυψη
µεγαλύτερη των πεντακοσίων τετραγωνικών µέτρων, θα είναι
υποχρεωτική η τοποθέτηση φωτοβολταϊκών ή θερµικών ηλιακών
συστηµάτων τουλάχιστον στο 30% της στέγης. Αυτό, βεβαίως,
είναι ένα µέτρο που πρωτίστως ωφελεί τον πολίτη, τον κατανα-
λωτή.

Όσον αφορά στις επιχειρήσεις, θα υποχρεούνται πάλι από του
χρόνου να υποβάλλουν ετησίως έκθεση, σχετικά µε το ανθρακικό
τους αποτύπωµα, δηλαδή, τις εκποµπές διοξειδίου του άνθρακα
που, βεβαίως, θα επαληθεύεται από πιστοποιηµένο φορέα. Από
το µέτρο αυτό θα εξαιρούνται οι µικρές και οι πολύ µικρές επι-
χειρήσεις.

Παράλληλα, από το 2024 οι µελέτες περιβαλλοντικών επιπτώ-
σεων οφείλουν να καταγράφουν την ποσοτική µείωση ή αύξηση
εκποµπών διοξειδίου του άνθρακα που θα προκύψουν από το
έργο ή τη δραστηριότητα που πραγµατοποιεί κάθε επιχείρηση.

Στη συλλογική αυτή προσπάθεια, δεν θα µπορούσαν να µεί-
νουν εκτός οι φορείς της τοπικής αυτοδιοίκησης και κυρίως οι
δήµοι, οι οποίοι υποχρεούνται να καταρτίσουν Δηµοτικό Σχέδιο
Μείωσης Εκποµπών έως 31-3-2023. Στο σχέδιο αυτό θα υπολο-
γίζεται ετησίως το ανθρακικό τους αποτύπωµα, θα προσδιορί-
ζονται µέτρα και δράσεις για τη µείωση των εκποµπών διοξειδίου
του άνθρακα. Είναι ένα φιλόδοξο σχέδιο, αλλά θα πρέπει όλοι να
βάλουµε πλάτη.

Τέλος, αξίζει ειδική αναφορά στο στρατηγικό πλαίσιο πρωτο-
βουλίας «GR-ECO ISLANDS» για τη µετάβαση των νησιών µας
στην κλιµατική ουδετερότητα και τη µείωση των εκποµπών αε-
ρίων του θερµοκηπίου κατά 80% έως το 2030, πάντα σε σχέση
µε το 2019. Βεβαίως, θα συµµετέχουν στην πρωτοβουλία αυτή
βάσει συγκεκριµένων κριτηρίων.

Να πω, επίσης, ότι δηµιουργείται ένα σύστηµα διαβούλευσης
και διακυβέρνησης, το οποίο είναι άλλωστε απαραίτητο για την
εφαρµογή του κλιµατικού νόµου. Συγκεκριµένα, συστήνεται το
Εθνικό Παρατηρητήριο για την Προσαρµογή στην Κλιµατική Αλ-
λαγή, που ουσιαστικά είναι ένα ανοικτό δίκτυο ανταλλαγής πλη-
ροφοριών µεταξύ των Υπουργείων και των επιστηµονικών
φορέων. Συστήνεται το Εθνικό Συµβούλιο για την Προσαρµογή
στην Κλιµατική Αλλαγή, που βασικά θα αποτελέσει το κεντρικό
γνωµοδοτικό όργανο του κράτους για τον συντονισµό, την πα-
ρακολούθηση, την υιοθέτηση και την αξιολόγηση των δράσεων
και των πολιτικών για την προσαρµογή στην κλιµατική αλλαγή.
Και συστήνεται η Επιστηµονική Επιτροπή Κλιµατικής Αλλαγής
που θα αποτελείται από οκτώ εγνωσµένου κύρους και επιστηµο-
νικής κατάρτισης µέλη από την ακαδηµαϊκή ή επαγγελµατική κοι-
νότητα, που θα εισηγείται τις πολιτικές για την αντιµετώπιση της
κλιµατικής αλλαγής και τα αντίστοιχα θέµατα.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να επιτευχθούν
οι φιλόδοξοι ευρωπαϊκοί, αλλά πρωτίστως και οι ελληνικοί στό-
χοι, απαιτείται µία ολοκληρωµένη στρατηγική, καθώς και τα ανά-
λογα µέτρα και εργαλεία τα οποία αυτός ο πρώτος κλιµατικός
νόµος συµπεριλαµβάνει. Ο νόµος θα επιταχύνει τη µετάβασή µας
στην κλιµατική ουδετερότητα και την προσαρµογή µας στην κλι-
µατική αλλαγή.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πρόκειται για ένα ουσιαστικό νο-
µοθέτηµα, µε το βλέµµα στραµµένο στο µέλλον, µε βασικό αντι-
κείµενο και στόχο την προστασία του περιβάλλοντος, άρα την
προστασία όλων µας και φρονώ ότι θα πρέπει να τύχει της θετι-
κής ψήφου όλων των κοµµάτων.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ πολύ να
τακτοποιηθεί το Βήµα, προκειµένου να πάρει τον λόγο ο Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΜέΡΑ25 κ. Βαρουφά-
κης.

Κύριε Βαρουφάκη, έχετε τον λόγο.
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-

στώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λίγο πριν έρθω εδώ, έξω από

το σπίτι µου για την ακρίβεια, µε σταµάτησε ένας ταξιτζής που
µου λέει: «Στη Βουλή;». «Ναι», του απαντάω, «στη Βουλή». Και
µου λέει: «Τι συζητάτε σήµερα;». Λέω: «Κλιµατικός νόµος». Και
µου απαντάει: «Εδώ ο κόσµος καίγεται και εσείς για το κλίµα
βαυκαλίζεστε;».

Αυτό είναι µία τραγωδία. Και είναι τραγωδία, γιατί, πρώτον, αν
µας δει κανένας έλλογος εξωγήινος από το διάστηµα, µοιάζουµε
µε ανόητους αστροναύτες που δηλητηριάζουµε το οξυγόνο στο
διαστηµόπλοιο που είναι το µόνο µας σπίτι. Πέραν αυτού, όµως,
η τσέπη του µικροµεσαίου, η τσέπη του φτωχού, είναι σε πλήρη
συστοίχιση µε το κλίµα. Το γνωρίζουµε πολύ καλά αυτό. Για σκε-
φτείτε το. Μιλάτε τώρα εσείς για εξορύξεις αγωγών. Αυτά είναι
τελειωµένες υποθέσεις. Αν το δείτε µακροπρόθεσµα, όσο θα γί-
νεται όλο και πιο ακριβή η εξόρυξη και όσο πιο σπάνιο το φθηνό
φυσικό αέριο, η τιµή του θα ανεβαίνει, ενώ ταυτόχρονα η τιµή
παραγωγής καθαρής ηλεκτρικής ενέργειας από ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας θα φθηναίνει. Άρα έχει λήξει αυτή η ιστορία. Αν
είναι να µιλήσουµε πραγµατικά για κλιµατικό νόµο και κλιµατική
πολιτική, αυτά πάνε χέρι-χέρι µε τα συµφέροντα της τσέπης του
φτωχού, του ταξιτζή µε τον οποίο µιλούσα.

Όµως, για να γίνει αυτό, χρειάζεται ένας πραγµατικός νόµος
και όχι το παλιόχαρτο που µας φέρατε εδώ, κυρίες και κύριοι της
Κυβέρνησης.

Πριν έρθω στο παλιόχαρτο -γιατί περί αυτού πρόκειται, γιατί
αυτό που συζητάµε σήµερα δεν αξίζει το χαρτί πάνω στο οποίο
γράφτηκε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι-, θέλω να πω ότι αυτός
ο πόλεµος είναι το µεγαλύτερο δώρο στους πετρελαιάδες και σε
όσους επιβουλεύονται την προσπάθεια της ανθρωπότητας,
αυτήν που θα έπρεπε να καταβάλλει η ανθρωπότητα, για απε-
ξάρτηση από τα ορυκτά καύσιµα. Είναι ένας πόλεµος που ωφελεί
το βιοµηχανικό στρατιωτικό κατεστηµένο, από τη µια µεριά, τους
δικτάτορες απανταχού της γης και βεβαίως τους πετρελαιάδες.
Μια εκεχειρία αυτή τη στιγµή, µια ειρηνευτική διαδικασία που θα
σταµατήσει το αιµατοκύλισµα και θα άρει τη διαδικασία επανε-
νεργοποίησης της βιοµηχανίας ορυκτών καυσίµων είναι αυτό
που χρειάζεται η Ουκρανία, η Ευρώπη, ο κόσµος ολόκληρος.

Όσοι πραγµατικά νοιαζόµαστε για την Ουκρανία δεν πρέπει
να τους εργαλειοποιούµε και να τους λέµε: «Πηγαίνετε να σκο-
τωθείτε, έτσι ώστε να πέσει ο Πούτιν, γιατί εµείς δεν µπαίνουµε
µέσα». Οι Ηνωµένες Πολιτείες αυτή τη στιγµή θυµίζουν τις Ηνω-
µένες Πολιτείες προ του Περλ Χάρµπορ. Πηγαίνετε εσείς να πο-
λεµήσετε, να σας στείλουµε και όπλα, αλλά εµείς δεν µπαίνουµε
µέσα. Αυτό είναι το άκρον άωτον της υποκρισίας! Αυτό οδηγεί
σε αιµατοκύλισµα, οδηγεί σε αστάθεια, οδηγεί σε παγκόσµια
πείνα και οδηγεί σε πλήρη εκτροχιασµό της υπόθεσης της κατα-
πολέµησης της κλιµατικής αλλαγής. 

Όµως, ας έρθω από τη Μαύρη Θάλασσα στο Αιγαίο, γιατί και
εδώ έχουµε ένα Αιγαίο, το οποίο θα µπορούσε κιόλας σήµερα
να αποτελεί θάλασσα όπου παράγεται πράσινη ενέργεια, ένα
πεδίο παραγωγής σωτηρίου πράσινου υδρογόνου. Τουλάχιστον,
να είχαµε βάλει µπροστά αυτή τη διαδικασία, αντί να είναι το δια-
µετακοµιστικό κέντρο του περιβαλλοντοκτόνου υγροποιηµένου
αερίου από το Τέξας των Ηνωµένων Πολιτειών και βέβαια κλιµα-
κούµενων εντάσεων, γιατί τα ορυκτά καύσιµα, οι εξορύξεις και η
µετακίνησή τους, η διανοµή τους οδηγεί σε εξάρσεις γεωπολιτι-
κών εντάσεων, αντίθετα µε την ανανεώσιµη ενέργεια.
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Πριν πάω στο παλιόχαρτο, θα πω και δυο κουβέντες για µια
Ευρώπη, η οποία πληγώνει τους Ευρωπαίους αυτή τη στιγµή.
Έχουµε µια Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία θα µπορούσε να είναι
ανεξάρτητη, να έχει τη δική της πολιτική, να είναι µια πράσινη
ενεργειακή ένωση, που θα ήταν το προφανές. Είναι απίστευτο.
Η Γερµανία έχει το δικό της σχέδιο για την ενέργεια, η Γαλλία το
δικό της, εµείς έχουµε το δικό µας -ας το πούµε- σχέδιο και δεν
υπάρχει ενεργειακή ένωση της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Μόνο και
µόνο να το πείτε αυτό χτυπάει καµπανάκι κινδύνου. 

Αντί, λοιπόν, για µια τέτοια Ευρώπη, έχουµε µια Ευρώπη κο-
λαούζο των Ηνωµένων Πολιτειών, σκιά του ΝΑΤΟ, µια δήθεν
ένωση που δεν έχασε ποτέ την ευκαιρία να εξυπηρετήσει τα συµ-
φέροντα των Ευρωπαίων.

Ο κύριος Πρωθυπουργός, ως πρωθυπουργός κράτους-µέλους
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, πρόσφατα ήταν στις Ηνωµένες Πολι-
τείες. Είχε την τιµή -και είµαι σίγουρος ότι το χάρηκε- να απευ-
θυνθεί, να µιλήσει σε κοινή συνεδρίαση της Γερουσίας και της
Βουλής των Αντιπροσώπων. Αυτό είναι µια σπάνια τιµή σε Πρό-
εδρο Κυβέρνησης -ιδίως από την Ευρώπη- µιας µικρής χώρας.
Είµαι σίγουρος ότι το ευχαριστήθηκε και µε το δίκιο του. Ήταν
πολύ καλογραµµένος ο λόγος του κ. Μητσοτάκη. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Όλοι οι Έλληνες το ευχαριστήθη-
καν.

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Μιλάτε
εσείς για όλους τους Έλληνες. Η Νέα Δηµοκρατία, η παράταξή
σας, η Δεξιά, πάντα µίλαγε κόντρα στα συµφέροντα των Ελλή-
νων, για να µην ξεκινήσουµε να λέµε από τον Εµφύλιο Πόλεµο,
που µετά πήγαµε στην περίοδο των πέτρινων χρόνων.

Κύριε Χατζηδάκη, δεν µπορείτε να µιλάτε εκ µέρους των Ελ-
λήνων. Η παράταξή σας ήταν πάντα κόντρα στα συµφέροντα
αυτής της χώρας. Τουλάχιστον, αυτό πιστεύουµε εµείς.

Πάντως, συµφωνούµε ότι ο κ. Μητσοτάκης το χάρηκε και συµ-
φωνούµε ότι ήταν και καλογραµµένος λόγος. Δηλαδή, ο λογο-
γράφος του κ. Μητσοτάκη ήξερε πώς να αποσπάσει το µέγιστο
και το θερµότερο χειροκρότηµά του και το πέτυχε. 

Κοιτάξτε, όταν πας στο µητροπολιτικό κέντρο του καπιταλι-
σµού, προφανώς πρέπει να χαϊδέψεις και λίγο τα αυτιά του ακρο-
ατηρίου, να τους πεις πράγµατα που θέλουν να ακούσουν. Λο-
γικό είναι. Όµως, στόχος πρέπει να είναι να χαϊδέψεις τα αυτιά,
να τους προετοιµάσεις, να τους προθερµάνεις για να τους πεις
αυτό που έχεις υποχρέωση να τους πεις εκ µέρους του ελληνι-
κού λαού, τον οποίο εκπροσωπείς εκείνη τη στιγµή, άσχετο αν ο
ελληνικός λαός ταυτίζεται µε τη Νέα Δηµοκρατία ή όχι.

Εµείς, στο ΜέΡΑ25, είµαστε ρεαλιστές. Δεν περιµέναµε ο κ.
Μητσοτάκης να πάει µέσα στο Κογκρέσο και εκεί που µιλάει για
τη δηµοκρατία –που πολύ σωστά είπε ότι το λίκνο της είναι η Ελ-
λάδα, τον ακούσαµε, το περιµέναµε ότι θα έλεγε ότι οι Ηνωµένες
Πολιτείες είναι αυτές οι οποίες σήµερα την ιδέα της δηµοκρατίας
την προωθούν σε όλο τον κόσµο- να τους θυµίσει γεγονότα. Λες
και το 1967 δεν κατελύθη η ελληνική δηµοκρατία από ξενοκίνητη,
αµερικανοκίνητη, CIA-κίνητη χούντα! Δεν περιµέναµε βέβαια να
το πει αυτό ο κ. Μητσοτάκης µέσα στο Κογκρέσο και ίσως και
καλά έκανε να µην τους το θυµίσει και τους στεναχωρήσει ούτε
περιµέναµε εκεί που µίλαγε για το Κυπριακό. Μίλησε για το Κυ-
πριακό, λες και το Κυπριακό έγινε έτσι, εκτός ιστορικού πλαισίου.
Λες και ο 6ος Στόλος –ο 7ος είναι στον Ειρηνικό- δεν µπήκε µπρο-
στά για να προστατεύσει τον Αττίλα.

Το ξέρετε αυτό, κύριε Χατζηδάκη. Το είπε αυτό ο κ. Μητσοτά-
κης µέσα στο Κογκρέσο; Όχι βέβαια, δεν το είπε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Δεν το περιµέναµε ότι θα το πει. Δεν το περιµέναµε. Και ίσως

και καλά έκανε. Πήγε να τους χαϊδέψει αυτιά, για να τους πει
αυτό που έπρεπε να τους πει. Ούτε περιµέναµε να τους πει εκεί
πέρα που συζητούσαν για δικτάτορες, για ισχυρούς που εισβάλ-
λουν κόντρα στο Διεθνές Δίκαιο, κατά το δοκούν, αυτό που κατά
λάθος εν τη ρύµη του λόγου του, από ατύχηµα, παραδέχτηκε ο
Τζορτζ Μπους πρόσφατα. Τον είδατε στην τηλεόραση να αυτο-
εξευτελίζεται.

Ε, δεν περιµέναµε ο κ. Μητσοτάκης να τους πει: «Κοιτάξτε, ο
κ. Πούτιν από εσάς έµαθε την τέχνη του να εισβάλει σε µια ανε-
ξάρτητη χώρα, κόντρα στις συνθήκες του Οργανισµού Ηνωµέ-

νων Εθνών.». Δεν περιµέναµε ο κ. Μητσοτάκης να τους πει αυτό.
Τι περιµέναµε, όµως; Περιµέναµε, αφού τους χαϊδέψει τα

αυτιά, να τους πει το ένα πράγµα το οποίο έπρεπε να τους πει,
ότι ανήκουµε σε µια συµµαχία, η οποία δεν µας εξασφαλίζει τα
ανατολικά µας σύνορα από τη µόνη χώρα που τα επιβουλεύεται.

Σήµερα έχουµε ένα ξαναµοίρασµα της τράπουλας του ΝΑΤΟ
µε την είσοδο της Φινλανδίας και της Σουηδίας. Γίνεται µια ολό-
κληρη συζήτηση για την αναδιάρθρωση του ΝΑΤΟ. Δεν θα
έπρεπε µέσα στη Γερουσία, µέσα στη Βουλή των Αντιπροσώπων
ο κ. Μητσοτάκης να τους κοιτάξει στα µάτια και να τους πει κάτι
που είµαι σίγουρος ότι πολλοί από αυτούς δεν γνωρίζουν. Γιατί
ελάχιστα γνωρίζουν για τη χώρα µας και ας χειροκροτούν. Το
γνωρίζω προσωπικά ότι ελάχιστα γνωρίζουν για τη χώρα µας. 

Δεν πειράζει, γι’ αυτό πήγε ο Πρωθυπουργός στην Ουάσιγ-
κτον, να τους το πει. Να τους πει: Ξέρετε, ανήκουµε στο ΝΑΤΟ.
Εµείς έχουµε ένα µόνιµο αγκάθι, το οποίο λέγεται «Αττίλας», από
τη µια µεριά, και «τουρκικές επιβουλές», από την άλλη. Και ξέ-
ρετε, η συµµαχία στην οποία ανήκουµε δεν µας εγγυάται. Το
άρθρο 5 δεν ισχύει για µας.

Δεν θα έπρεπε να το πει αυτό; Σας ρωτώ. Είστε άνθρωποι που
σε αυτό πιστεύω ότι η γνώµη σας πρέπει να είναι ισχυρή. Δεν το
είπε. 

Θα µπορούσε να τους πει και κάτι παραπάνω για να αναδείξει
τη χώρα µας για ένα σχέδιο –το οποίο το διασυνδέω µε το πα-
λιόχαρτο που φέρατε σήµερα, κύριε Υπουργέ-, να τους µιλήσει
για το σχέδιο της χώρας –και αυτό οι δηµοκρατικοί του Μπάιντεν
τουλάχιστον θα το εκτιµούσαν κάπως- για µια πράσινη βιοµηχα-
νική επανάσταση, για µια νέα πράσινη συµφωνία. Τίποτα. Κου-
βέντα.

Τι τους είπε; Ιδού η Αλεξανδρούπολη, κυρίες και κύριοι, για
τους πετρελαιάδες από το Τέξας και από το Νέο Μεξικό! Αυτό
τους είπε.

Αυτό αποτελεί διασυρµό για την Ελλάδα. Διασυρµό για την Ελ-
λάδα! Το γεγονός ότι είχε τόσο θερµό χειροκρότηµα και δεν τον
χρησιµοποίησε, έτσι ώστε να αναδείξει, πρώτον, το ότι το ΝΑΤΟ
δεν υπερασπίζεται τα ανατολικά µας σύνορα και, δεύτερον, ότι
η Ελλάδα είναι κοµµάτι στη σωστή µεριά της ιστορίας, κοµµάτι
της συµµαχίας εναντίον της κλιµατικής καταστροφής, αυτά είναι
δύο τεράστιες αποτυχίες του Πρωθυπουργού. 

Δεν τον ενδιαφέρει, δεν έχει καµµία σηµασία. Πέρασε ωραία,
είµαι σίγουρος. 

Κοιτάξτε, ας έρθουµε λίγο στα δικά µας γιατί ο ταξιτζής είχε
δίκιο. Όταν δεν µπορεί να τα βγάλει πέρα µέχρι το τέλος της
βδοµάδας, δεν τον νοιάζει τι θα γίνει το 2050, αν θα έχουµε κλι-
µατική αλλαγή. Οι φτωχοί που αγκοµαχούν να πληρώσουν τη
ΔΕΗ, να πληρώσουν το σουπερµάρκετ και να βάλουν και λίγο ντί-
ζελ, λίγο πετρέλαιο στο αυτοκίνητό τους για να δουλέψουν, δεν
ενδιαφέρονται γι’ αυτά που συζητάµε εµείς σήµερα κι αυτό είναι
τραγωδία –γιατί ενδιαφέρει τους ίδιους, ενδιαφέρει τα παιδιά
τους.

Όµως, δυστυχώς, έχουµε µια κυβέρνηση που στο εσωτερικό
ενεργειακό µέτωπο συνεχίζετε να βάζετε πλάτες στους πιο στυ-
γνούς κλεπτοκράτες ολιγάρχες. Σας το έχουµε πει. Έχει µαλλιά-
σει η γλώσσα µας. Σας θέτουµε γι’ άλλη µια φορά το ερώτηµα:
Πότε θα βάλετε πλαφόν σε κάθε ενεργειακή µονάδα, αντίστοιχη
µε το µέσο κόστος; Πότε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Σας έχω ένα νούµερο. Κάθε µέρα –που δεν το κάνετε- οι συγ-

κεκριµένοι ολιγάρχες Μυτιληναίος, Βαρδινογιάννης, Λάτσης και
Περιστέρης –για να µην ξεχνιόµαστε- αυτοί οι τέσσερις κύριοι
µαζί µε τη CVC παίρνουν 11 εκατοµµύρια ευρώ κάθε µέρα από
τους πολίτες µας, σε σχέση µε αυτά που θα έπαιρναν, εάν επι-
βάλατε αυτό το οποίο σας λέµε, το οποίο δεν θα τους άφηνε µε
ζηµίες. Θα είχαν και ένα 5% κέρδος.

Θα µου πείτε από πού βγάζω αυτά τα νούµερα. Από τη ΡΑΕ.
Τα κείµενα της ΡΑΕ δεν διαβάζονται, αν δεν είσαι ειδικός.

Παρακαλώ, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης. Δεν θα σας πα-
ραπέµψω στο «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ», στο «ΡΑΔΙΟΜΕΡΑ», στην «ΑΥΓΗ».
Θα σας παραπέµπω στη δική σας «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ». Μπορείτε
σας παρακαλώ µου να µου κάνετε µια χάρη; Διαβάστε το άρθρο
της κ. Χρύσας Λιάγγου –δεν την ξέρω την κυρία κι εγώ το διά-
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βασα στο διαδίκτυο- µε ηµεροµηνία 17 Μαΐου. Διαβάστε το
άρθρο. Τι λέει; Ότι µε τους δικούς σας υπολογισµούς, δηλαδή
της ΡΑΕ, αν η οριακή συστήµατος είναι γύρω στα 240 ευρώ η
µεγαβατώρα, η τιµολόγηση που εµείς προτείνουµε –και την
οποία, σύµφωνα µε την κ. Λιάγγου, σκέφτεται και η Κυβέρνηση
µετά από τόσο που το έχουµε πει και το έχουµε ξαναπεί- θα µεί-
ωνε την τιµή τής κάθε µεγαβατώρας µεταξύ 80 και 100 ευρώ. Δε-
δοµένου ότι έχουµε παραγωγή 42 εκατοµµύρια µεγαβατώρες
τον χρόνο, για υπολογίστε. Ουσιαστικά, κάθε µήνα έχουµε γύρω
στα 310 εκατοµµύρια, τα οποία οι τέσσερις κύριοι µαζί µε τη CVC
σύµβαση αποσπούν ως υπερκέρδη-αισχροκέρδεια από τους πο-
λίτες!

Και περιµένετε να ξαναβγείτε! Εντάξει, τι να σας πω;
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

Βγάλατε τώρα µία αισχρή τροπολογία που θα δώσετε –λέει-
ένα επιδοµατάκι στους φτωχούς. Είναι δυνατόν; Αυτή τη στιγµή,
σύµφωνα µε τη ΡΑΕ, είναι κατά µέσο όρο 44% υψηλότερη η τιµή
–επαναλαµβάνω, σύµφωνα µε τη ΡΑΕ, για εµένα, µε τα δικά µου
στοιχεία, είναι 56%- της κάθε µεγαβατώρας απ’ ό,τι το κόστος
τους. Και στο κόστος αυτό η ΡΑΕ βάζει µέσα και ένα ελάχιστο
κέρδος. Δεν µιλάµε δηλαδή µόνο για να έρθουν «ίσα βάρκα ίσα
νερά», αλλά να κερδίσουν κιόλας κάτι αυτοί οι κύριοι.

Τους αφήνετε να αποσπούν αυτά τα εκατοµµύρια κάθε µέρα
από τον κόσµο µας, τον κόσµο σας, τους δικούς σας ψηφοφό-
ρους και µετά έρχεστε και πηγαίνετε στην κ. Λαγκάρντ και δα-
νείζεστε και άλλα γιατί το ταµείο είναι µείον, για να δώσετε –λέει-
επιδότηση. Γιατί να δώσετε επιδότηση; Καµµία επιδότηση. 

Άµα µπορείς να κόψεις την τιµή αυτή τη στιγµή της κιλοβατώ-
ρας κατά 50% -42% λέει η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», 56% λέω εγώ, άντε
50% και 42%, δεν µε ενδιαφέρει-, κατά 42%, χωρίς να χάσει κα-
νένας παρά µόνον ο κ. Περιστέρης, ο κ. Μυτιληναίος, ο κ. Βαρ-
δινογιάννης, η CVC και ο κ. Λάτσης…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Και να χάσει τι; Από υπερκέρδη που δεν έπρεπε να έχει. Γιατί

σύµφωνα µε τη δική σας φιλελεύθερη νοοτροπία, αυτά είναι
υπερκέρδη, τα οποία δεν έπρεπε να έχουν. Γι’ αυτό υποτίθεται
ότι υπάρχει ανταγωνισµός, για να µην υπάρχουν ραντιέρηδες.
Εσείς τους έχετε αυτούς τους ραντιέρηδες και δεν τους έχετε
µόνο. Είναι οι µέτοχοι της «Μητσοτάκης Α.Ε.», την οποία εσείς
υπηρετείτε µε την ψήφο σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Εγώ ξέρω ότι οι Βουλευτές, εσείς, δεν είστε κοµµάτι της «Μη-

τσοτάκης Α.Ε.», αλλά στη δική σας ψήφο στηρίζεται η «Μητσο-
τάκης Α.Ε.».

Εσείς του ΣΥΡΙΖΑ τι θα κάνετε γι’ αυτά; Πάλι θα το στείλετε
στο Συµβούλιο της Επικρατείας; Είναι δυνατόν; Μια τόσο σηµαν-
τική πολιτική, διαχειριστική απόφαση να την παραπέµπετε στο
ΣτΕ; Τα έχουµε πει. Πάλι εξαρτάται η υπογραφή σας, αυτή που
είχατε βάλει στα µνηµόνια µε τα οποία εισαγάγατε εσείς το Χρη-
µατιστήριο Ενέργειας, αυτό το τρισάθλιο πράγµα; Έβγαινε ο κ.
Τσίπρας, έβγαινε ο κ. Σταθάκης και µιλάγατε µε διθυράµβους για
το χρηµατιστήριο ενέργειας και για το target model. Αυτό είναι
το target model των ολιγαρχών. 

Θα το καταργήσετε; Θέλετε να συζητήσουµε να το καταργή-
σετε ή η προοδευτική διακυβέρνηση για εσάς είναι να έχετε
υπουργικές λιµουζίνες; Αποφασίστε και πείτε, ρε παιδί µου, ότι
το καταλαβαίνουµε. Έχετε βάλει την υπογραφή σας, έχετε δε-
σµευτεί στους ολιγάρχες. Δεν θέλετε να στεναχωρήσετε τον κ.
Λάτση, στον οποίο δώσατε µαζί µε αυτούς το Ελληνικό. Το κα-
ταλαβαίνω. 

Γιατί δεν συµφωνείτε µε εµάς τουλάχιστον να γίνει ένα δηµο-
ψήφισµα για την κατάργηση του Χρηµατιστηρίου Ενέργειας;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Ξέρω βέβαια ότι ακούτε τη λέξη «δηµοψήφισµα» και τρέχετε.

Η ιδέα ότι ο λαός µπορεί να πάρει τις τύχες στα χέρια του και να
αποφασίσει είναι φρικιαστική για εσάς. Λέει «δηµοψήφισµα, τι
σηµαίνει αυτό;». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Εµείς -να το ξέρετε- είµαστε εδώ επειδή πιστεύουµε στη συµ-

µετοχική δηµοκρατία. Πιστεύουµε όχι σε ένα δηµοψήφισµα, σε
πολλά δηµοψηφίσµατα. Στο πρόγραµµά µας προβλέπουµε

εκτενή χρήση δηµοψηφισµάτων, αλλά και διαβουλευτικών συµ-
βουλίων µε κληρωτούς και εκλεγµένους πολίτες, γιατί αυτό ση-
µαίνει η επανίδρυση της Ελληνικής Δηµοκρατίας, αυτό σηµαίνει
να ξεφύγουµε.

Κοιτάξτε αυτή την Αίθουσα: Φέρνουν παλιόχαρτα, περνάνε,
κανένας δεν τα πιστεύει, ούτε αυτοί που τα φέρνουν, τους τα δί-
νουν, αυτό είναι δηµοκρατία;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Αυτό το µόνο πράγµα που κάνει είναι να εξευτελίζει την κοινο-

βουλευτική δηµοκρατία. Μόνο ο Κασιδιάρης και η παρέα του χαί-
ρονται από αυτά, γιατί αποδεικνύουν ότι η δηµοκρατία δεν λει-
τουργεί.

Εµείς σας λέµε, ας λειτουργήσει! Ας διαφωνήσουµε, αλλά ας
λειτουργήσει! Λειτουργήστε ως Βουλευτές, όχι ως κολαούζοι
του κ. Λάτση!

Ο κύριος Πρωθυπουργός κάποια στιγµή είχε πάρει την ιδέα –
που πρώτοι εµείς στο ΜέΡΑ25 την είχαµε εισάγει σε αυτή την Αί-
θουσα και σας παρακαλώ να το ελέγξετε αυτό- για έναν windfall
tax -είχα χρησιµοποιήσει και τον αγγλικό όρο- έναν φόρο εφάπαξ
επί των υπερκερδών των συγκεκριµένων κυρίων. Ήρθε ο κ. Μη-
τσοτάκης εδώ και λέει «άµα χρειαστεί, θα βάλουµε και 90% φόρο
στα υπερκέρδη της ΔΕΗ», δηλαδή της CVC –ωραία;- γιατί την
πουλήσατε. Τι έγινε µε αυτό;

Βλέπουµε τώρα µία τροπολογία. Θυµάστε τι σας είχα πει; Είχα
πει, σας είχα προειδοποιήσει ότι η οµιλία του Πρωθυπουργού,
όταν µίλησε για 90% φόρο στα υπερκέρδη τους, σηµαίνει ότι θα
πάρουν το µήνυµα, θα έχουν τους πολύ καλούς λογιστές από την
«ERNST & YOUNG», την «PWC», διάφορους άλλους, οι οποίοι θα
µαγειρέψουν τα βιβλία και τελικά το 90% του «0» θα είναι «0»
αυτό που θα πάρετε.

Φέρατε εσείς µία τροπολογία η οποία είναι εξαιρετική. Πρέπει
να σας δώσω συγχαρητήρια για το θράσος σας. Τι λέει; Λέει τα
εξής. Ακούστε, διαβάστε τη! Διαβάζετε τις τροπολογίες που ψη-
φίζετε, ή φοβάστε ότι αν τις διαβάσετε, δεν θα τις ψηφίσετε και
θα σας διώξουν; Δεν καταλαβαίνω πώς αλλιώς µπορεί να τις περ-
νάτε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Με κοιτάτε αυτή τη στιγµή. Τη διαβάσατε την τροπολογία να

δείτε τι λέει; Δηλαδή, αν την είχα φέρει εγώ, ήµουν Υπουργός
και την είχα φέρει, δεν θα µε κράζατε; Δεν υπάρχει άλλη λέξη.
Δεν είναι θέµα διαφωνίας εδώ. Τι λέτε; Λέτε «θα πάρουµε την
τιµή, θα πάρουµε το µέσο κόστος, θα δούµε τη διαφορά. Μετά
θα αρχίσουµε να αναθεωρούµε πράγµατα από τη διαφορά και
ό,τι µείνει θα το φορολογήσουµε». Και ποιος θα αποφασίσει ποια
θα βγάλετε, ποιο κοµµάτι της διαφοράς τιµής και µέσου κόστους
θα αφαιρέσετε; «Η κοινή» –λέει- «υπουργική απόφαση». Τι λες;
Σοβαρά; Και πώς θα παρθεί αυτή η κοινή υπουργική απόφαση;
Θα σας πω πώς θα παρθεί. Όπως φέρνετε όλους σας τους νό-
µους, τα νοµικά γραφεία του κ. Λάτση, του κ. Βαρδινογιάννη, του
κ. Μυτιληναίου, της CVC, του κ. Περιστέρη θα σας πουν ποιο θα
είναι αυτό το ποσοστό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Μπορεί να σας πουν «εντάξει, τώρα, βάλτε µας και λίγο, για

τα µάτια του κόσµου να δώσουµε και µερικούς οβολούς στο
γκουβέρνο», αυτό θα σας πουν.

Σε αυτό το σκηνικό µιας κλιµατικής συντέλειας στον κόσµο
όλο, που εντείνεται µε τον πόλεµο και µιας πλήρους αποδιοργά-
νωσης οποιασδήποτε προσπάθειας εδώ στη χώρα, φέρατε, λοι-
πόν και αυτό το παλιόχαρτο.

Έρχοµαι, λοιπόν, σε αυτό εδώ, το οποίο έρχεται να προστεθεί,
βέβαια, στην «χατζηδάκειο» λαίλαπα, στον νόµο του κ. Χατζη-
δάκη, µε το οποίο ουσιαστικά -ας είµαστε ειλικρινείς- τι κάνετε;
Βάζετε κτηνώδεις µη ανακυκλώσιµες ανεµογεννήτριες στις βου-
νοκορφές, το οποίο σηµαίνει ότι στρέφετε όλο τον κόσµο εναν-
τίον της λύσης που είναι οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Μι-
λάτε για νέες εξορύξεις, τις οποίες τις βάζετε πάλι ξανά και αγω-
γούς που ξέρουµε ότι πριν από δεκαπέντε χρόνια δεν θα έρθουν
και σε δεκαπέντε χρόνια δεν θα χρειάζονται.

Βάλατε καζάνια, εσείς του ΣΥΡΙΖΑ το ξεκινήσατε µε τον κ. Με-
λισσανίδη στη Δραπετσώνα. Πηγαίνετε στη Δραπετσώνα, µιλή-
στε µε τον Δήµαρχο της Δραπετσώνας! Εκεί έχετε τα τοξικά
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καζάνια του κ. Μελισσανίδη µέσα στον αστικό ιστό και εσείς τα
κρατάτε. Αυτή είναι η ευαισθησία σας για το περιβάλλον και για
τον κλιµατικό νόµο.

Καύση σκουπιδιών: Θεωρείτε ότι είναι µεγάλη λύση –λέει- να
παράγουµε ηλεκτρική ενέργεια ή τσιµέντα µε καύση των σκου-
πιδιών. Αν είναι δυνατόν! Έχετε πάει ποτέ να δείτε τι βγαίνει, τι
καίτε; Πρώτον, η καύση παράγει διοξείδιο του άνθρακα. Δεύτε-
ρον, καίτε πλαστικά γιατί ανακύκλωση δεν υπάρχει. Δεν είναι σο-
βαρή η ανακύκλωση. Ένα πολύ µεγάλο ποσοστό αυτών που
καίγονται στον «ΤΙΤΑΝΑ», αλλού είναι πλαστικά, καίτε πλαστικά.
Είναι βανδαλισµός του περιβάλλοντος, αλλά και όλου του αστι-
κού ιστού, στον Βόλο, στη Θεσσαλονίκη, όπου το κάνετε αυτό.

Και βέβαια, δεν κάνετε αυτά που θα έπρεπε να κάνετε.
Εµείς έχουµε καταθέσει –δεν θα σας κουράσω- ένα συγκεκρι-

µένο πρόγραµµα δύο χρόνια τώρα -στη ΔΕΘ το είχα καταθέσει-
το οποίο το ονοµάζουµε «Πράσινη Βιοµηχανική Επανάσταση» µε
ανεµογεννήτριες οι οποίες θα είναι πλωτές, µικρές, αλουµινένιες,
ανακυκλώσιµες στη θάλασσα, µε στόχο την υπερπαραγωγή για
εξαγωγές πράσινου υδρογόνου. Κοινοπραξίες θα έπρεπε να
έχετε βάλει µπροστά µε αυτά τα χρήµατα του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης για µεγάλες παραγωγικές µονάδες µπαταριών σε παρακµά-
ζοντες τέως βιοµηχανικούς χώρους, όπως στην Πάτρα, για
παράδειγµα.

Και έρχοµαι στα φωτοβολταϊκά.
Κύριοι συνάδελφοι, µια αεροφωτογραφία, πετάξτε µε ένα

drone, πετάξτε µε την «AEGEAN» πάνω από την Αθήνα! Κοιτάξτε
όλη αυτή την τσιµενταρία! Δεν θα έπρεπε να υπάρχει ένα φωτο-
βολταϊκό πάνω σε κάθε ταράτσα και να είναι συνδεδεµένα αυτά
σε ένα έξυπνο δίκτυο; Και µάλιστα, δεν θα έπρεπε κάθε πολυκα-
τοικία να έχει αυτόνοµη θέρµανση µέσα από θερµικές αντλίες;
Έχετε ακούσει για «heat-pumps», για θερµικές αντλίες; Εκεί πάει
το πράγµα.

Εσείς φέρατε έναν κλιµατικό νόµο, που δεν έχετε τίποτα από
όλα αυτά, λέει «θα µπαίνουν φωτοβολταϊκά στα νέα κτήρια».
Πόσα είναι τα νέα κτήρια; Γιατί όχι στα παλιά κτήρια; Τα παλιά
κτήρια είναι αυτά τα οποία θα φωταγωγήσουν τη χώρα µε δω-
ρεάν ηλεκτρική ενέργεια από τον ήλιο, χωρίς να χρειάζεται να
πηγαίνετε στη Θεσσαλία να δίνετε ολόκληρες εκτάσεις γόνιµης
γης, να φεύγουν από τη γεωργία σε περίοδο επισιτιστικής κρί-
σης, την ώρα που οι ταράτσες µας εδώ απλά καίνε όλο το καλο-
καίρι και τον χειµώνα καίνε, αλλά δεν παράγουν τίποτα. Το µόνο
που κάνουµε είναι ότι βάζουµε το κλιµατιστικό στο φουλ, επειδή
καίνε και χρησιµοποιούµε φυσικό αέριο και λιγνίτη -και δεν ξέρω
εγώ τι άλλο- για να δροσιζόµαστε, επειδή δεν χρησιµοποιούµε
τον ήλιο, ο οποίος καίει και πυρακτώνει τις πολυκατοικίες µας.

Θέλετε να σας δώσω ένα παράδειγµα γιατί αναφέροµαι στο
νοµοσχέδιο που έχουµε σήµερα µπροστά µας ως παλιόχαρτο;
Κάντε σύγκριση, λοιπόν! Συγκρίνετε την έλλειψη οποιασδήποτε
σοβαρής συζήτησης για φωτοβολταϊκά στις ταράτσες της Αθή-
νας, της Θεσσαλονίκης, της Πάτρας, του Ηρακλείου Κρήτης και
τα λοιπά µε αυτό που κάνετε για τα ταξί! Ο µαξιµαλισµός σας µε
τα ταξί! Λέτε ότι το 2026 θα είναι µόνο ηλεκτρικά. Καλά, σοβα-
ρολογείτε; Έχετε µιλήσει µε ταξιτζή; Δεν µου λέτε, για φαντα-
στείτε, το 2026, ωραία, δίνει τα χρήµατα ο ταξιτζής, πετάει το
παλιό, παίρνει ένα Volkswagen, παίρνει ένα Tesla, απίστευτο ηλε-
κτρικό, τέλειο αυτοκίνητο. Πώς θα το φορτίζει; Έχετε πρόγραµ-
µα δηµιουργίας φορτιστών ικανών; Όταν θα του τελειώνει η µπα-
ταρία στη Δροσιά του ταξιτζή, ή στο Πέραµα, ή στη Γλυφάδα,
πού θα πηγαίνει να φορτίζει; Θα πηγαίνουν όλοι µαζί οι ταξιτζή-
δες να φορτίζουν και θα πρέπει να περιµένουν τρεις ώρες σε µια
τεράστια ουρά; Αυτός είναι µαξιµαλισµός, την ώρα που θα συ-
νεχίσουµε να καίµε πετρέλαιο στους καυστήρες των σπιτιών,
γιατί δεν θα έχουµε φωτοβολταϊκά στις ταράτσες των πολυκα-
τοικιών και δεν θα έχουµε θερµικές µονάδες παραγωγής ηλε-
κτρικής ενέργειας.

Είναι ένας νόµος τον οποίο τον γράψατε για να καταστρατη-
γηθεί, γιατί δεν υπάρχει πιθανότητα, όποιος και αν είναι κυβέρ-
νηση, εσείς, κάποιοι άλλοι, το 2026 δεν µπορείτε να το αφήσετε
αυτό να γίνει, να περάσει έτσι. Είναι παράδειγµα κακογραµµένου
νόµου.

Και αναρωτιέται κανείς: Γιατί υπάρχουν οι νόµοι που σκοτώ-

νουν το περιβάλλον ή κάνουν τα στραβά µάτια στη δολοφονία
του; Γιατί υπάρχουν οι νόµοι και οι θεσµοί που δεν ανακουφίζουν
τους πολίτες εν µέσω ενεργειακής κρίσης, όπως για παράδειγµα
το πλαφόν ανά ενεργειακή µονάδα; Γιατί υπάρχει αυτή η πριµο-
δότηση των πολεµοχαρών κραυγών που θέλουν τους Ουκρανούς
να µπαίνουν και να παίρνουν τη Μόσχα και να καταδικάσουν τον
ουκρανικό λαό σε ένα µόνιµο Αφγανιστάν στην περιφέρεια της
Ευρώπης; Η απάντηση; Επειδή όλα αυτά συµφέρουν τους µετό-
χους της «Μητσοτάκης Α,Ε,», το στρατιωτικό, βιοµηχανικό κατε-
στηµένο, τους πετρελαιάδες και τους τραπεζίτες όλων αυτών.

Βαυκαλίζεστε ότι µε τα νοµοσχέδιά σας κάνετε κάτι για το
κλίµα. Δεν κάνετε τίποτα. Και εσείς τίποτα δεν θα µπορέσετε να
κάνετε που να απαντά στα εγγόνια σας -στα εγγόνια µας- όταν
µας θέσουν το ερώτηµα σε µερικά χρόνια «τι κάνατε για να στα-
µατήσετε την κλιµατική καταστροφή, όταν ακόµα µπορούσατε;».
Τίποτα δεν µπορείτε να κάνετε, ούτε εσείς ούτε εµείς ούτε κανέ-
νας, χωρίς τη ρήξη µε εκείνους που κινούν τα νήµατα µιας Βου-
λής για να κόψουν το νήµα της ανθρώπινης ζωής σε αυτό τον
πλανήτη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ζήτησε τον λόγο για
µια µικρή παρέµβαση ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Χρήστος Μπουκώρος.

Ορίστε, κύριε Μπουκώρο, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Για ένα λεπτό θα µιλήσω, δεν θα σχολιάσω τις απόψεις και τις

θέσεις του επικεφαλής του ΜέΡΑ25 για τον ίδιο τον νόµο, για τα
ενεργειακά ζητήµατα, ακόµα και τις απόψεις του για τα γεωπο-
λιτικά, γιατί όσο και αν διαφωνούµε βαθύτατα, στον κοινοβου-
λευτικό διάλογο ακούγονται και καταγράφονται όλες οι απόψεις
και τις σεβόµαστε, παρ’ ότι διαφωνούµε βαθύτατα.

Πλην, όµως, απευθυνόµενος στους Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας ο κύριος Γραµµατέας του ΜέΡΑ25 είπε: «Η παράταξή
σας ποτέ δεν ταυτίστηκε µε το εθνικό συµφέρον και τα συµφέ-
ροντα του ελληνικού λαού». Όταν µιλάµε για τη διαχρονικότερα
µεγαλύτερη πολιτική παράταξη της χώρας, την οποία επιλέγει ο
ελληνικός λαός, δίνοντάς της την ευθύνη της διακυβέρνησης
επανειληµµένως και ποσοστά που οι σχηµατισµοί που µας κατη-
γορούν ούτε να ονειρευτούν µπορούν, θα είναι καλό να είµαστε
προσεκτικότεροι σε αυτού του είδους τις κρίσεις. Εµείς είµαστε
περήφανοι ως Βουλευτές που υπηρετούµε αυτή την παράταξη,
για το γεγονός των µεγάλων ιστορικών επιλογών της, για το γε-
γονός ότι µας δόθηκε η ευθύνη της χώρας σε πολύ δύσκολες
εποχές. 

Αυτή η χώρα τα τελευταία διακόσια χρόνια ξεκίνησε από την
Πελοπόννησο και έφτασε στον Έβρο µε τους αγώνες, το αίµα
του ελληνικού λαού, αλλά και υπό την καθοδήγηση υπεύθυνων
ηγεσιών. Το να ερχόµαστε σήµερα εδώ και να λέµε για µια χώρα
που αποτελεί µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για µια χώρα της
οποίας η πορεία διαµορφώθηκε από τις επιλογές της δικής µας
παράταξης, πέρα από τις όποιες δυσκολίες και τα δικά µας λάθη
στο εσωτερικό, τις λαθεµένες επιλογές, τους εθνικούς διχα-
σµούς κι όλα αυτά, και να βγαίνει ο επικεφαλής ενός µικρού κοι-
νοβουλευτικού κόµµατος και να αφορίζει κατ’ αυτόν τον τρόπο,
λέγοντας ότι αυτή η παράταξη δεν ταυτίστηκε ποτέ µε το εθνικό
συµφέρον και το συµφέρον του ελληνικού λαού, όταν ο ίδιος ο
ελληνικός λαός υπερψηφίζει διαρκώς, περισσότερο από κάθε
άλλη ιστορικά αυτή την παράταξη, νοµίζουµε ότι είναι µακράν
της πραγµατικότητας.

Καλό είναι εδώ να σεβόµαστε τις επιλογές και τη βούληση του
ελληνικού λαού που µας στέλνει σε αυτή την Αίθουσα για να τον
αντιπροσωπεύουµε, ο καθένας σύµφωνα µε τη δύναµη που του
δίνει ο ελληνικός λαός. Ο µηδενισµός, η ισοπέδωση, η πολιτική
αµετροέπεια, ο διχαστικός λόγος δεν νοµίζω ότι έχουν τη συναί-
νεση του ελληνικού λαού ούτε βοηθούν το εθνικό συµφέρον. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα θα
πάρει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία ο κ. Βα-
σίλειος Κόκκαλης.
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Μέχρι να πάρει το λόγο να ανακοινώσω σε όλους τους συνα-
δέλφους, αλλά να το ακούσουν και στις Κοινοβουλευτικές Οµά-
δες, ότι απόψε θα πάµε µέχρι τον αριθµό 50 του καταλόγου και
συγκεκριµένα τελευταία οµιλήτρια θα είναι η κ. Πέρκα Θεοπίστη.
Για να ξέρουν οι συνάδελφοι να κανονίσουν τις υποχρεώσεις
τους και τον χρόνο.

Κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι συνέπειες της κλιµατικής αλ-

λαγής είναι τόσο έντονες που δεν µπορούµε να σταµατήσουµε
την κλιµατική κρίση, τις συνέπειες της κλιµατικής κρίσης σήµερα,
την απώλεια της βιοποικιλότητας αύριο και την υποβάθµιση της
γης µεθαύριο. Όλα αυτά πρέπει να γίνουν από κοινού, αλλά µε
σχέδιο, µε σχέδιο στρατηγικό και συνεκτικό, το οποίο όµως
απουσιάζει δυστυχώς από τον παρόντα κλιµατικό νόµο.

Θα αναφερθώ στην οµιλία µου στη µεγάλη απούσα από αυτόν
τον νόµο που δεν είναι άλλη από τη γεωργία. Σύµφωνα µε την
προσφάτως δηµοσιευθείσα έκθεση του Οργανισµού Ηνωµένων
Εθνών στο πλαίσιο της σύµβασης στις 27 Απριλίου του 2022 για
την καταπολέµηση της ερηµοποίησης, συνιστά µεγάλη προσοχή,
κατεπείγουσες ενέργειες για τους φυσικούς πόρους, για τη βιο-
ποικιλότητα, για το νερό και για το έδαφος.

Στην έκθεση προτείνεται να ληφθούν µέτρα για την προστασία
των φυσικών περιοχών, την ενίσχυση, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, της παραγωγής τροφίµων, παίρνοντας µέτρα για την εξα-
σφάλιση των αναγκών σε ενέργεια, µειώνοντας παράλληλα τα
αέρια του θερµοκηπίου, την προβολή των κινδύνων της επισιτι-
στικής ασφάλειας, την εξασφάλιση των αναγκών σε ενέργεια,
επιταχύνοντας τη µετάβαση σε µια κυκλική οικονοµία που µειώνει
τα απόβλητα και τη ρύπανση. Και τι άλλο λέει αυτή η έκθεση;
Λέει ότι οι πόροι της γης, το έδαφος, το νερό και η βιοποικιλό-
τητα, αποτελούν το θεµέλιο για την ευηµερία των κοινωνιών και
την ανάπτυξη των οικονοµιών.

Ενδεικτικό πόσο η χώρα µας λαµβάνει υπ’ όψιν αυτή τη σύµ-
βαση για την καταπολέµηση της ερηµοποίησης η οποία υπε-
γράφη το 1997 είναι ότι έχει απλήρωτη την ετήσια δόση εδώ και
τρία χρόνια.

Όσον αφορά τη γεωργία και την προστασία της γεωργικής
γης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται λόγος -ειδικά τον τε-
λευταίο χρόνο- για επισιτιστική ασφάλεια, για παραγωγή τροφί-
µων, για παραγωγή ποιοτικών τροφίµων. Στη δηµόσια κουβέντα
ήρθε πλέον η λέξη επισιτιστική ασφάλεια και ότι πρέπει να είµα-
στε αυτάρκεις. Λησµονούµε, όµως, την πιο βασική προϋπόθεση,
το απαραίτητο συστατικό: το έδαφος, το χώµα. 

Προστατεύεται άραγε η γεωργική γη στη χώρα µας; Αναφέ-
ροµαι περισσότερο και θέλω να επιστήσω την προσοχή σε Βου-
λευτές της επαρχίας. Προστατεύεται η γεωργική γη; Είναι το πιο
βασικό συστατικό, η πλέον απαραίτητη προϋπόθεση για να έ-
χουµε για να µιλάµε για επάρκεια στα τρόφιµα και όχι µόνο. Το
2001 ήταν η πρώτη προσπάθεια νοµοθετικά στην οποία οριοθε-
τήθηκε και ξεκαθάρισαν οι ζώνες υψηλής παραγωγικότητας. Δυ-
στυχώς, όµως, παρεµβάσεις όπως το 2013, παρεµβάσεις νοµο-
θετικές όπως το 2019, όχι απλά µείωσαν τη γη υψηλής παραγω-
γικότητας, αλλά και την υποβάθµισαν. Φωτεινή εξαίρεση είναι το
προεδρικό διάταγµα µε αριθµό 56/2018 που οριοθετούσε τις
χρήσεις γης. 

Οι αγρότες µας, λόγω του αυξηµένου κόστους παραγωγής,
οδηγούνται µε την ανοχή της Κυβέρνησης στην ανεξέλεγκτη, ελ-
λείψει χωροταξικού, εγκατάσταση φωτοβολταϊκών. Μειώνεται
έτσι και υποβαθµίζεται η προστασία της γεωργικής γης. Κι εσείς
µας λέτε να ψηφίσουµε αυτόν τον κλιµατικό νόµο; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υποτίθεται ότι αυτός ο κλιµατι-
κός νόµος -βέβαια στα λόγια, όπως και σε πολλά άλλα νοµοσχέ-
δια- αναφέρει ότι µε το σχέδιο νόµου θεσπίζεται η προσαρµογή
στην κλιµατική αλλαγή και τον σταδιακό µετριασµό των ανθρω-
πογενών εκποµπών αερίων και θερµοκηπίου, για την επίτευξη
της κλιµατικής ουδετερότητας.

Ως γνωστό, είναι απολύτως επιστηµονικά τεκµηριωµένο, το
50% των αερίων του θερµοκηπίου προέρχονται από τον πρωτο-
γενή τοµέα, από την παραγωγή µέχρι και την κατανάλωση. Και
δεν υπάρχει ούτε µία κουβέντα -µία λέξη, όχι µέτρο- για τον πρω-

τογενή τοµέα, για τη γεωργία. Άραγε είναι σκόπιµη η παράλειψη;
Είναι επικίνδυνη άγνοια; Είναι ενσυνείδητη η πράξη υποβάθµισης
της γεωργικής γης; Για ποια τρόφιµα θα µιλάµε σε λίγα χρόνια;
Αυτά που θα παράγονται από τα φωτοβολταϊκά;

Ποια είναι η πρόβλεψη για τα απόβλητα; Το νοµοσχέδιο δεν
κάνει λόγο ούτε καν για γεωργικά απόβλητα. Για τα απόβλητα
από τις εγκαταστάσεις των φωτοβολταϊκών κάποια στιγµή -έχω
την εντύπωση ότι είναι για είκοσι-τριάντα χρόνια οι συµβάσεις-
πώς θα απορροφηθούν από το περιβάλλον; Υπάρχει τέτοιου εί-
δους πρόβλεψη σε αυτό το νοµοσχέδιο; Κι εσείς µας λοιδορείτε
και µας λέτε ελάτε να ψηφίσετε αυτόν τον εγκληµατικό νόµο;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές της επαρχίας της Νέας Δηµοκρα-
τίας, η γεωργική γη στις περιφέρειές σας έχει αυξηθεί; Η γη υψη-
λής παραγωγικότητας έχει µειωθεί, έχει υποβαθµιστεί; Ναι ή όχι;
Πώς προστατεύεται αυτή η γη στις περιφέρειές σας µε αυτόν
τον κλιµατικό νόµο; Να µας το πείτε, να το διαβάσουµε και να το
ψηφίσουµε.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε µια άλλη υποτιθέµενη µεταρρύθ-
µιση, το «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ - ΑΥΤΟΝΟΜΩ». Εδώ πραγµατικά η έκ-
φραση «κοροϊδεύετε τον κόσµο» είναι η πλέον επιεικής. Εδώ
υπάρχουν και νοµικές ευθύνες. Καλείτε τους πολίτες και τους
λέτε ότι µία επιλέξιµη δαπάνη είναι και η εγκατάσταση φωτοβολ-
ταϊκού και ο πολίτης κάνει τα πάντα σύµφωνα µε την εθνική και
ευρωπαϊκή νοµοθεσία για να είναι εντάξει στο πρόγραµµα. Όταν,
όµως, κάνει αίτηση στον ΔΕΔΔΗΕ, απαντά ο ΔΕΔΔΗΕ: Συγ-
γνώµη, αλλά η σύνδεση του σταθµού στο δίκτυο δεν είναι εφικτή
δεδοµένης της πολύ αξιόλογης δέσµευσης ισχύος από προγε-
νέστερα αιτήµατα για έργα ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Η µη
σύνδεση, όµως, του φωτοβολταϊκού σταθµού έχει ως επακό-
λουθο την απένταξη του δικαιούχου. Και µας λέτε για το πρό-
γραµµα «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ - ΑΥΤΟΝΟΜΩ»; Ούτε ένας δεν έχει εν-
ταχθεί. Έχετε δώσει δύο φορές παράταση. Αυτό δεν είναι το λι-
γότερο κοροϊδία; Τι λέτε στον κόσµο; Τους καλείτε να µπουν στο
«ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ - ΑΥΤΟΝΟΜΩ» και στο τέλος, εκτός του ότι θα
απενταχθούν, θα βγουν και ζηµιωµένοι γιατί θα καταβάλουν δα-
πάνες; Ποιος υπεύθυνος θα λογοδοτήσει γι’ αυτού του είδους
την παραβίαση;

Κλείνοντας, θα αναφέρω αυτό που είπα και στην αρχή, ότι δεν
µπορούµε την κλιµατική κρίση να τη σταµατήσουµε αύριο, την
απώλεια της βιοποικιλότητας µεθαύριο και την υποβάθµιση της
γης µετά από τρεις µέρες. Όλα πρέπει να γίνουν από κοινού,
αλλά πρέπει να γίνουν µε σχέδιο. Τέτοιου είδους σχέδιο στρα-
τηγικό δεν υπάρχει σε αυτόν τον κλιµατικό νόµο.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει η
Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία η κ. Καλλιόπη
Βέττα.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο παρου-

σιάζει την εξής παράδοξη διάσταση: αφ’ ενός συζητείται µε πολύ
µεγάλη καθυστέρηση, σχεδόν έναν χρόνο µετά τη δηµόσια δέ-
σµευση του Πρωθυπουργού και του αρµόδιου Υπουργού ότι θα
εισερχόταν τάχιστα στη Βουλή προς ψήφιση, αφ’ ετέρου εισά-
γεται µε διαδικασίες fast track µέσα σε ελάχιστες ηµέρες χωρίς
τον απαραίτητο χρόνο για επεξεργασία, συζήτηση και τεκµη-
ρίωση. Και βέβαια µας έρχονται τελευταία στιγµή, τα µεσάνυχτα,
σηµαντικές τροπολογίες. Διαπιστώνουµε, δηλαδή, µια επιπολαι-
ότητα για ένα από τα µεγαλύτερα προβλήµατα που έχει να αντι-
µετωπίσει η χώρα, αλλά και η ανθρωπότητα στα επόµενα χρόνια.

Ωστόσο το µεγάλο πρόβληµα δεν αφορά τη νοµοθετική προ-
χειρότητα της Κυβέρνησης, αλλά το περιεχόµενο. Ο δεύτερος
κλιµατικός νόµος στην Ελλάδα -επιµένω, κύριε Υπουργέ, είναι ο
δεύτερος κλιµατικός νόµος έπειτα από αυτόν του ΣΥΡΙΖΑ του
2016- είναι κατώτερος των προσδοκιών, παρωχηµένος, ασαφής
και άδικος. Περιγράφει, αλλά δεν οριοθετεί. Διακηρύσσει, αλλά
δεν συγκεκριµενοποιηθεί. Τιµωρεί, αλλά δεν δίνει κίνητρα.

Να γίνω πιο σαφής:
Πρώτον, ο κλιµατικός νόµος είναι παρωχηµένος και κατώτερος

των προσδοκιών, γιατί δεν απαντά στις επείγουσες ανάγκες της
κρίσης. Ήδη οι περιβαλλοντικοί φορείς στην ακρόαση της Δευ-
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τέρας ανέφεραν ότι οι στόχοι και τα χρονοδιαγράµµατα χρει-
άζονται επικαιροποίηση και υπήρξαν σαφείς επικρίσεις για τη
δαιδαλώδη διαδικασία, τους αποκλεισµούς και τις καθυστερή-
σεις στην ένταξη των ΑΠΕ στο σύστηµα. Το νοµοσχέδιο σηµα-
τοδοτεί µια δειλή αρχή στον οδικό χάρτη προς την κλιµατική
ουδετερότητα, σε αντίθεση µε τις κυβερνήσεις στην Ευρώπη που
υιοθετούν γενναιόδωρα µέτρα.

Ο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και η πλειοψηφία των περιβαλλοντικών οργα-
νώσεων έχουν τοποθετηθεί υπέρ του στόχου της κλιµατικής ου-
δετερότητας για το 2045 αντί για το 2050, ιεραρχώντας βέβαια
πολύ ψηλά αυτή την προτεραιότητα. Υπενθυµίζω ότι ήµαστε µία
από τις πρώτες χώρες που κύρωσαν τη Συµφωνία των Παρισίων
το 2016, ενώ ο πρώτος νόµος για την προσαρµογή και την ανθε-
κτικότητα στην κλιµατική αλλαγή ψηφίστηκε την ίδια χρονιά.

Δεύτερον, ο κλιµατικός νόµος είναι ασαφής, χωρίς επαρκή
τεκµηρίωση, στοχοθεσία, ξεκάθαρα οικονοµικά και διοικητικά
σχήµατα. Σύµφωνα µε το άρθρο 4 έχουµε µεταφορές διευθύν-
σεων και υπηρεσιών στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης µε κοινές
αρµοδιότητες και βέβαιο χάος, καθώς θα υπάρχουν εισηγήσεις
από το ΥΠΕΝ και αποφάσεις από το συναρµόδιο Υπουργείο. Πα-
ράλληλα, για τον καθορισµό δράσεων και µέτρων προσαρµογής
δηµιουργείται µια νέα διαδικασία χωρίς να είναι ξεκάθαρο πού
θα εφαρµοστεί, χωρίς διάταξη εξουσιοδότησης κ.ά.. Τέλος, δεν
υπάρχει καµµία αναφορά στην ενεργειακή δηµοκρατία και τις
ενεργειακές κοινότητες στη γεωργία, την κτηνοτροφία, αλλά
ούτε και στο σύστηµα της διακυβέρνησης, καθώς δεν γίνεται
καµµία µνεία για την ανεξαρτησία, τη διαφάνεια και τη συµµε-
τοχή των πολιτών. 

Ωστόσο το κυριότερο πρόβληµα του νοµοσχεδίου είναι ότι δεν
αντιµετωπίζει την κοινωνική διάσταση της µετάβασης προς τον
στόχο της ουδετερότητας. Δεν υπάρχει µνεία για τις ανισότητες
-εθνικές ή περιφερειακές- που δηµιουργούνται από τα µέτρα που
θα υιοθετηθούν. Δεν υπάρχει καµµία αναφορά για πλήρη, κα-
θαρή, απρόσκοπτη και προσιτή ενέργεια για τους πολίτες και τις
επιχειρήσεις, αλλά µόνο κυρώσεις. Είπαν, για παράδειγµα, οι εκ-
πρόσωποι των ιδιοκτητών ακινήτων και των αυτοκινητιστών πως
το 90% δεν θα µπορέσει να ανταποκριθεί στις προϋποθέσεις της
επόµενης µέρας για την ασφάλιση των οικιών και την προµήθεια
ηλεκτροκινητήρων αντίστοιχα. Θα φτάσουµε στην εξέλιξη να τη-
ρήσουν τους στόχους µόνο οι ευκατάστατοι συµπολίτες µας. Οι
υπόλοιποι είτε θα βυθιστούν µέσα στην ευαλωτότητά τους είτε
θα συρθούν προς τη βίαιη προσαρµογή και θα γίνουν καύσιµη
ύλη µιας αδιόρατης εχθροπάθειας προς την κλιµατική αλλαγή
και τους αναγκαίους στόχους της.

Τέλος, για την ανυπαρξία κοινωνικής διάστασης δεν γίνεται να
µην αναφερθώ στη βίαιη απολιγνιτοποίηση στην περιοχή µου και
γενικότερα στη δυτική Μακεδονία. Είστε οι µετρ των παλινδρο-
µήσεων: Το 2028 έγινε 2025, µετά έγινε 2023, µετά το 2025 έγινε
ξανά 2028 και βλέπουµε. Τον Απρίλιο ήρθε ο κ. Μητσοτάκης στην
Κοζάνη και τι µας είπε; Ουσιαστικά διέψευσε τον εαυτό του. Πα-
ραδέχτηκε την αποτυχία της βίαιης και πρόχειρης απολιγνιτοποί-
ησης, έτσι όπως την εξήγγειλε από το βήµα του ΟΗΕ και µετά
µας είπε ότι στη συγκεκριµένη συγκυρία πρέπει να αυξήσουµε
50% τη λιγνιτική παραγωγή, κάτι βέβαια που το απαξιώνει αυτή
τη στιγµή, αφού εµείς ξέρουµε ότι στην περιοχή µας δεν γίνεται
τίποτα απολύτως στα λιγνιτωρυχεία.

Καµµία σοβαρότητα, επάρκεια και προγραµµατισµός. Πρόκει-
ται για µια Κυβέρνηση που, αν δεν ήταν τραγική, θα προκαλούσε
καγχασµό. Γιατί τι άλλο από τραγική δεν είναι η εξέλιξη της απώ-
λειας τεσσάρων χιλιάδων θέσεων εργασίας στην περιοχή µου, η
ερηµοποίηση, η µετανάστευση, η έλλειψη χρηµατοδότησης, η
λεηλασία πόρων, εδαφών και υποδοµών, η άναρχη και άτακτη
εξάπλωση των ΑΠΕ, η ανύπαρκτη αποκατάσταση εδαφών και οι-
κισµών; Και µάλιστα την ίδια ώρα η κοινωνία ζει ένα απόλυτο
δράµα µε τους λογαριασµούς ενέργειας στα ύψη, ενώ η Κυβέρ-
νηση έχει επιλέξει να αυξήσει την εξάρτηση της χώρας από ένα
εισαγόµενο πανάκριβο ορυκτό καύσιµο, η Ελλάδα καλύπτει από
δικές της πηγές µόνο το 18% των αναγκών της, ενώ πριν πέντε,
έξι χρόνια το ποσοστό αυτό ανερχόταν στο 35% περίπου. Αυτή
η διάσταση, η µεγάλη ενεργειακή εξάρτηση είναι έργο της Νέας
Δηµοκρατίας, είναι έργο του Πρωθυπουργού της, που σε εποχές

µεγάλης γεωπολιτικής αβεβαιότητας επέλεξε για να εξυπηρετή-
σει τα συµφέροντα του φυσικού αερίου και των καρτέλ να προσ-
δεθεί η χώρα µε ένα ρυπογόνο, πανάκριβο και σπάνιο ορυκτό
καύσιµο. Γι’ αυτό ακριβώς, όπως δεσµεύτηκε ο ΣΥΡΙΖΑ, είναι
πρόδηλη η ανάγκη για µια χρονική αναθεώρηση της ενεργειακής
µετάβασης, ώστε να εξασφαλιστεί η επάρκεια, η αυτονοµία και
οι κοινωνικές και οικονοµικές συνθήκες στις λιγνιτικές περιοχές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως τους χρόνου
οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ ελάχιστο χρόνο παραπάνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αβεβαιότητες στην παγκό-

σµια κοινωνία και η κλιµατική κρίση δεν αντιµετωπίζονται µε γο-
νατογραφήµατα και εκθέσεις ιδεών. Η κλιµατική κρίση µπορεί να
προξενήσει εµβάθυνση των υφιστάµενων ανισοτήτων και να δη-
µιουργήσει νέες ανισότητες. Ο κ. Μητσοτάκης είναι συµφιλιωµέ-
νος βέβαια µε τις φυσικές και κοινωνικές ανισότητες. Εµείς
ωστόσο ενδιαφερόµαστε για µια συµπεριληπτική, µακροπρόθε-
σµη και κοινωνικά αλληλέγγυα µετάβαση προς την κλιµατική ου-
δετερότητα.

Μια ολοκληρωµένη πρόταση για τον κλιµατικό νόµο υπό τα νέα
δεδοµένα θα συµπεριελάµβανε επιστηµονική στοχοθεσία, νέο
παραγωγικό και καταναλωτικό µοντέλο, δεσµεύσεις της πολι-
τείας για τη µετάβαση, σχέδιο διακυβέρνησης, διασφάλιση κα-
θολικής πρόσβασης στα βασικά αγαθά, το νερό, το ρεύµα, ασφα-
λές και υγιές περιβάλλον, συµµετοχή και εκπροσώπηση της κοι-
νωνίας και ειδικές πολιτικές για την εξάλειψη των κοινωνικών ανι-
σοτήτων. 

Το διακύβευµα είναι µεγάλο. Η κλιµατική κρίση είναι εδώ, γι-
γαντιαία και απειλητική. Εσείς για λόγους ιδεολογικούς αδυνα-
τείτε να δείτε καθολικά το πλαίσιο και αντιµετωπίζετε µε στρεβλό
και επικοινωνιακό τρόπο µερικές µόνο όψεις της κρίσης. Η ελλη-
νική κοινωνία απαιτεί ωστόσο µια ευρύτερη, συνολική πρόσληψη
του προβλήµατος, που θα καλύπτει τις εθνικές και διεθνείς απαι-
τήσεις για την κλιµατική αλλαγή, αλλά παράλληλα θα περικλείει
µε ειδική µέριµνα τους πολίτες και τις επιχειρήσεις που θα δοκι-
µαστούν από τις αναγκαίες αλλαγές. Σύντοµα, µε την επερχό-
µενη αλλαγή της κυβέρνησης και την ανάληψη της εξουσίας από
τον ΣΥΡΙΖΑ αυτό θα γίνει, θα την έχει. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Θεµιστοκλής Χειµάρας. 

ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ (ΘΕΜΗΣ) ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, µε το σηµερινό
νοµοσχέδιο, τον πρώτο κλιµατικό νόµο στη χώρα µας, θεσπίζεται
το πλαίσιο για τη σταδιακή µείωση των εκποµπών αερίων του
θερµοκηπίου. Ουσιαστικά αποτελεί τον «οδικό χάρτη» για την
επίτευξη της προσαρµογής στην κλιµατική αλλαγή έως το 2030,
καθώς και της κλιµατικής ουδετερότητας έως το 2050, προκει-
µένου να περιοριστεί η αύξηση της θερµοκρασίας κατά 1,5 βαθ-
µούς Κελσίου, σε εφαρµογή της Συµφωνίας των Παρισίων.

Τώρα, για την επίτευξη του σκοπού αυτού προβλέπονται εν-
διάµεσοι στόχοι µείωσης των εκποµπών αερίων του θερµοκη-
πίου, µε ορόσηµα το 2030 και το 2040 και στόχο βέβαια την ολο-
κλήρωση της απανθρακοποίησης το 2050.

Επιπρόσθετα, η δηµιουργία µηχανισµού κατάρτισης προϋπο-
λογισµών άνθρακα για τους βασικούς τοµείς της οικονοµικής
δραστηριότητας, τα περιφερειακά σχέδια προσαρµογής και οι
τοµεακοί προϋπολογισµοί άνθρακα είναι εργαλεία αξιολόγησης
της προόδου για την κλιµατική ανθεκτικότητα.

Ο κλιµατικός νόµος στη χρονική στιγµή που εισάγεται προς
ψήφιση είναι ιδιαίτερα επίκαιρος λόγω των επιπτώσεων της κλι-
µατικής αλλαγής και της πρωτοφανούς βεβαίως ενεργειακής κρί-
σης που βιώνουµε το τελευταίο διάστηµα. Επίκαιρος είναι επίσης
γιατί τώρα στην Ευρώπη υπάρχει σε εξέλιξη η διαµόρφωση του
ευρωπαϊκού ρυθµιστικού πλαισίου. Αναφέροµαι στην πρόσφατη
δηµοσίευση του σχεδίου «REPOWER EU» για την απεξάρτηση
της Ευρώπης από τα ρωσικά ορυκτά καύσιµα, που θα οδηγήσει
σε αναθεώρηση της ευρωπαϊκής ενεργειακής κλιµατικής πολιτι-
κής στο «Fit for 55», το οποίο είναι η δέσµη προσαρµογής στον
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στόχο του 55% και αναφέρεται επί της ουσίας στον στόχο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης να µειωθούν οι καθαρές εκποµπές αερίων
του θερµοκηπίου κατά τουλάχιστον 55% έως το 2030. 

Η σηµερινή νοµοθετική πρωτοβουλία, λοιπόν, ενσωµατώνει ευ-
ρωπαϊκές πολιτικές στην ελληνική πραγµατικότητα. Θα συµβάλει
σηµαντικά στην προσπάθεια απεξάρτησης της χώρας από την
εισαγωγή ορυκτών καυσίµων διότι περιλαµβάνει διατάξεις για
την κατάργηση της χρήσης τους στην ηλεκτροπαραγωγή, στις
µεταφορές και στα κτήρια.

Ο εισηγητής µας και οι προηγούµενοι οµιλητές έχουν καλύψει
απόλυτα τις προβλέψεις του νοµοθετήµατος. 

Οι βασικές προβλέψεις του ενδεικτικά είναι οι εξής: 
Η διακοπή λειτουργίας όλων των λιγνιτικών µονάδων έως το

2028, µε ρήτρα επανεξέτασης το 2025. Η ενίσχυση της ηλεκτρο-
κίνησης. Η µείωση εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου στα κτή-
ρια. Από το 2024 η εκπόνηση από τους Οργανισµούς Τοπικής
Αυτοδιοίκησης των σχεδίων για τη µείωση εκποµπών διοξειδίου
του άνθρακα, µε ορόσηµα και στόχους το 2025 και το 2030 και
βάση σύγκρισης το 2019. 

Σε σχέση µε τα αυτοκίνητα, η υποχρέωση από το 2024 το 25%
των νέων εταιρικών αυτοκινήτων ιδιωτικής χρήσης που ταξινο-
µούνται να είναι αµιγώς ηλεκτρικά ή υβριδικά. Η υποχρέωση από
το 2026 σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη όλα τα νέα ταξί και το ένα
τρίτο των νέων ενοικιαζόµενων οχηµάτων να είναι ηλεκτροκίνητα.
Απλοποίηση της διαδικασίας εγκατάστασης φορτιστών. Απαγό-
ρευση από το 2030 της ταξινόµησης οχηµάτων µε κινητήρες
εσωτερικής καύσης υπό την αίρεση βεβαίως της ευρωπαϊκής νο-
µοθεσίας. 

Για τα κτήρια: Απαγόρευση από το 2025 της πώλησης και της
εγκατάστασης καυστήρων πετρελαίου. Χρήση από το 2030 του
πετρελαίου θέρµανσης µόνο µετά από ανάµειξη µε βιοκαύσιµα
σε ποσοστό 30%. Υποχρεωτική από το 2023 τοποθέτηση συστη-
µάτων παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από φωτοβολταϊκά ή
θερµικά ηλιακά συστήµατα, σε ποσοστό που αντιστοιχεί στο 30%
της κάλυψης σε βιοµηχανίες, αποθήκες, εµπορικά κτήρια µε κά-
λυψη µεγαλύτερη από τα πεντακόσια τετραγωνικά µέτρα. 

Επιτρέψτε µου, κύριε Υπουργέ, εδώ µια αναφορά σε σχέση µε
τις πολιτικές ενθάρρυνσης της αξιοποίησης της ηλιακής ενέρ-
γειας από φωτοβολταϊκούς σταθµούς παραγωγής ενέργειας. Η
διαφαινόµενη επισιτιστική κρίση αναδεικνύει ακόµη περισσότερο
την ανάγκη ενίσχυσης των αγροτών µας. Αυτό που δεν λέγεται
ανοικτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και θα έπρεπε να λέγε-
ται- είναι πως η εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία µάς διδάσκει
πως η παραγωγή τροφίµων και η καλλιέργεια της ελληνικής γης
δεν είναι απλά ένας ακόµη στόχος, δεν είναι µια ακόµη προτε-
ραιότητα. Είναι πρώτιστη προτεραιότητα, είναι κορυφαίος στό-
χος και εύχοµαι να µη γίνει συνθήκη επιβίωσης. 

Για τον λόγο αυτό πρέπει η πρόσβαση στις ΑΠΕ για τους
αγρότες µας, τους γεωργούς και τους κτηνοτρόφους της ελλη-
νικής υπαίθρου, να υποστηριχθεί από την ελληνική πολιτεία δια-
σφαλίζοντας τη δυνατότητα συµµετοχής τους µέσα από ένα
ειδικό πλαίσιο που θα αφορά µόνο αυτούς, µέσα από χρηµατο-
δοτικά εργαλεία που θα ενισχύσουν τη δυνατότητα πρόσβασης
των µικρών παραγωγών, των µικρών αγροτών, µέσα από την πα-
ροχή προτεραιότητας για τη σύνδεσή τους στο δίκτυο.

Επίσης υπάρχει ένα ακόµη ζήτηµα που χρειάζεται προσοχή.
Αναφέροµαι στη σχέση εµπιστοσύνης που είναι απαραίτητο να
υπάρχει µεταξύ των επενδυτών ΑΠΕ και της ελληνικής πολιτείας.
Είναι µια σχέση που δυστυχώς σήµερα που µιλάµε χρειάζεται
προσπάθεια για να ανακτηθεί. Και πρέπει να ανακτηθεί, γιατί κι-
νήσεις όπως η επιβολή έκτακτης εισφοράς 6% επί του τζίρου
στους παραγωγούς ενέργειας από φωτοβολταϊκά πάρκα, προ-
κειµένου να εξυγιανθεί ο ειδικός λογαριασµός των ΑΠΕ, θέτουν
σοβαρό ζήτηµα φερεγγυότητας. Εύχοµαι -και δηλώνω σίγουρος,
κύριε Υπουργέ- το επερχόµενο νοµοσχέδιο για την προώθηση
των ΑΠΕ να κερδίσει την εµπιστοσύνη των µικρών, των πολύ µι-
κρών παραγωγών της χώρας µας. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η κλιµατική κρίση είναι εδώ και τις επι-
πτώσεις δυστυχώς τις βιώνουµε και στη χώρα µας, µε την αύ-
ξηση του αριθµού και της έκτασης των ακραίων καιρικών φαινο-
µένων και είναι δεδοµένη και περισσότερο από ποτέ επιτακτική

η ανάγκη δηµιουργίας παρεµβάσεων, έργων για τη θωράκιση ση-
µείων επικινδυνότητας της ελληνικής επικράτειας. Έχω ιδία
πείρα. Το φαινόµενο «Ιανός» εκδηλώθηκε µε επίκεντρο το χωριό
µου στη Φθιώτιδα, το Λιανοκλάδι, και έχω δει πραγµατικά τις επι-
πτώσεις και τις ζηµιές που µπορούν να γίνουν και βεβαίως αισθά-
νοµαι τυχερός που δεν χάσαµε ανθρώπινες ζωές τον Σεπτέµβριο
του 2020. 

Η συµµετοχή των φορέων κατά την επεξεργασία του νοµοσχε-
δίου υπήρξε χρήσιµη και εποικοδοµητική και οι προτάσεις τους
ανέδειξαν τα πεδία παρέµβασης που χρήζουν βελτίωσης, ώστε
ο κλιµατικός νόµος να είναι περισσότερο λειτουργικός. 

Η διαµόρφωση του θεσµικού πλαισίου για τη µετάβαση στην
κλιµατική ουδετερότητα, την αντιµετώπιση των επιπτώσεων της
κλιµατικής αλλαγής και την προσαρµογή της ελληνικής οικονο-
µίας συγκροτούν τον πυρήνα της σηµερινής νοµοθετικής µας πα-
ρέµβασης. 

Ο κλιµατικός νόµος θα αποτελέσει τον βασικό πυλώνα της µα-
κροπρόθεσµης στρατηγικής για την προστασία του περιβάλλον-
τος, θα ενισχύσει την προσέλκυση επενδύσεων για τη στήριξη
της ενεργειακής ανταγωνιστικότητας της χώρας µας, θα συν-
δράµει καθοριστικά στην ανθεκτικότητα της χώρας τόσο στο οι-
κονοµικό όσο και στο κοινωνικό πεδίο. 

Και βεβαίως, ο νέος κλιµατικός νόµος δεν είναι και δεν πρέπει
να αποτελεί αντικείµενο πολιτικής αντιπαράθεσης. Για τον λόγο
αυτόν και µόνο, σας καλώ να τον υπερψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει η
Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, η κ. Κυριακή
Μάλαµα.

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σήµερα το νοµοσχέδιο

για την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής που κατέθεσε η
Κυβέρνηση σε µια κυριολεκτικά ζοφερή κατάσταση καθηµερινό-
τητας για τους πολίτες και για τις επιχειρήσεις.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Σήµερα η κλιµατική κρίση βαδίζει παράλληλα µε την ενεργει-
ακή κρίση και τη φτώχεια, τον αχαλίνωτο πληθωρισµό, τον πό-
λεµο, µε τις αυξήσεις που εξαϋλώνουν στην κυριολεξία τα εισο-
δήµατα και που οδηγούν, εκτός των άλλων, και σε µια παραγω-
γική κρίση για τη χώρα µας. 

Σήµερα στα πρατήρια υγρών καυσίµων της Χαλκιδικής το
λίτρο της αµόλυβδης έφτασε τα 2,4 ευρώ. Το πετρέλαιο θέρµαν-
σης έκλεισε στο 1,7 ευρώ το λίτρο στο Νοµό Χαλκιδικής, όταν
ένα µέσο νοικοκυριό της παραθαλάσσιας περιοχής χρειάζεται
δύο τόνους πετρέλαιο τον χρόνο. Στην ορεινή Χαλκιδική ένα σπίτι
για να ζεσταθεί χρειάζεται τέσσερις τόνους. 

Και για να κάνουµε λίγο τώρα τον πολλαπλασιασµό και βάλτε
στην εξίσωση και το ρεύµα: Για να ζεσταθεί ένα σπίτι µε παιδιά
σε αυτόν τον νοµό χρειάζεται 5.000-8.000 ευρώ στην ενέργεια. 

Ξέρετε πόσο έχει φτάσει το ψωµί; 1,5 ευρώ. Έχετε πάει πρό-
σφατα σε ένα σουπερµάρκετ; Μιλάµε για διπλασιασµό των τιµών
σε όλα τα βασικά είδη πρώτης ανάγκης. Έχετε πάει σε µια λαϊκή;
2,5 ευρώ το κιλό οι ντοµάτες.

Προωθείτε πολιτικές που οξύνουν και την κλιµατική κρίση και
την ενεργειακή αδικία. Διαλύσατε τον δηµόσιο χαρακτήρα της
ΔΕΗ. Επιτρέψατε την αχαλίνωτη κερδοσκοπία των ιδιωτών µε τη
ρήτρα αναπροσαρµογής. Απαξιώσατε τις δοµές λιγνιτοπαραγω-
γής. Κοινώς, επίσης, τα κάνατε µπάχαλο. Ναι, τα κάνατε µπάχαλο
µε τη χωροθέτηση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. 

Μόνο σας µέληµα -και εκεί στέκοµαι ιδιαίτερα- είναι τι θα γίνει
µε τις µεγάλες εταιρείες. Και σας ρωτάµε: Γιατί εδώ και τρία χρό-
νια δεν κάνατε τίποτα για την ενεργειακή εξοικονόµηση και την
οικιακή ηλεκτροπαραγωγή;

Θριαµβολογείτε και επικαλείστε µεγαλεπήβολα σχέδια χωρο-
θέτησης γιγάντιων φωτοβολταϊκών πάρκων, όµως δεν έχετε
δώσει εδώ και δύο χρόνια ούτε 1 ευρώ για την προώθηση του
προγράµµατος «Εξοικονοµώ κατ’ Οίκον».

Ψάχνουµε την απεξάρτηση από το πανάκριβο φυσικό αέριο,
όµως δεν επιδοτούνται τα νοικοκυριά για φωτοβολταϊκό στέγης
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ή για αλλαγή καυστήρα πετρελαίου µε τις άλλες τεχνολογίες. 
Πώς απαιτούµε σήµερα από ένα µέσο νοικοκυριό που χειµά-

ζεται κυριολεκτικά από τα έξοδα να επωµιστεί µόνο του το κό-
στος της ενεργειακής αναβάθµισης και µετάβασης; 

Μιλάµε για κλιµατική αλλαγή, χωρίς να εξασφαλίζετε καθόλου
τους πόρους για ενεργειακή εξοικονόµηση στις κατοικίες, τις επι-
χειρήσεις, αλλά και τα δηµόσια κτήρια. 

Αναφέρεστε στην κατάρτιση σχεδίων ενεργειακής εξοικονό-
µησης από τους ΟΤΑ. Έχετε πάει σε κανένα δηµαρχείο; Έχετε
πάει σε κανένα κοινωφελές κτήριο των ΟΤΑ; Κατά 90% αυτά τα
κτήρια είναι ασυντήρητα τα τελευταία τουλάχιστον δέκα χρόνια. 

Σε πόσα σχολεία του Νοµού Χαλκιδικής έχετε τοποθετήσει,
για παράδειγµα, ενεργειακό κέλυφος; Σε κανένα. Πώς θα µπει
πετρέλαιο του χρόνου στα κέντρα υγείας, πολλά από τα οποία
έχουν χτιστεί πριν από τριάντα και πλέον χρόνια; Δεν έχετε ούτε
σχέδιο ούτε απαντήσεις σε όλα αυτά τα κρίσιµα ζητήµατα. Όµως
η κοινωνία, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αγωνιά για το πώς θα
ζεσταθεί του χρόνου.

Και στις επιχειρήσεις όµως τα πράγµατα είναι κάτι περισσό-
τερο από κρίσιµα. Ξέρετε πόσα αρτοποιεία της γειτονιάς έχουν
κλείσει; Σε λίγο το ψωµί θα θεωρείται και είδος πολυτελείας έτσι
όπως πάµε. Ξέρετε πόσα λεφτά χρειάζεται ένας αγρότης για την
ενέργεια σε µια θερµοκηπευτική καλλιέργεια; Ξέρετε πόσο ανέ-
βηκε το πετρέλαιο για τα τρακτέρ τώρα που είναι η εποχή που
οργώνουν; Ξέρετε πόσο κοστίζει το ρεύµα για µια ποτιστική γε-
ώτρηση;

Και δεν είναι όµως µόνο αυτά. Ας σκεφτούµε και κάτι άλλο
πολύ σοβαρό: τον τουρισµό µας. Με αυτές τις τιµές της ενέρ-
γειας και των καυσίµων, είναι αδύνατον να λειτουργήσει ο του-
ρισµός. Στην Ελλάδα έχουµε οκτώ εκατοµµύρια επισκέπτες οδι-
κού τουρισµού. Στους νοµούς όµως που απευθύνεται ο οδικός
τουρισµός δεν έχουµε καµµία απολύτως -τίποτα στην κυριολε-
ξία- ανάπτυξη εναλλακτικών µορφών κινητικότητας. 

Η Χαλκιδική είναι ο νοµός που υποδέχεται τους περισσότε-
ρους τουρίστες οδικώς. Το ξέρετε, κύριε Υπουργέ –ακούτε;- ότι
υπάρχουν απειροελάχιστοι σταθµοί φόρτισης ηλεκτρικών οχη-
µάτων; Το ξέρετε ότι δεν υπάρχουν µέσα µαζικής µεταφοράς,
ότι δεν υπάρχουν τρόποι ενδοδηµοτικής επικοινωνίας; 

Πείτε µας εσείς πώς µπορεί ένας τουρίστας -δεν ακούτε όµως,
δεν πειράζει, θα τα πω στους υπόλοιπους- να πάει από τη Σάρτη
στις Καβουρότρυπες, που είναι µία από τις πιο διάσηµες παρα-
λίες παγκοσµίως; Αν δεν θέλει να χρησιµοποιήσει αυτοκίνητο,
µπορεί να πάει; Όχι, αδύνατον. Δεν υπάρχουν συγκοινωνίες. 

Έχετε κάποια σκέψη για όλα αυτά ή µήπως σας απασχολούν
µόνο οι µεγαλεπήβολες διακηρύξεις και τα παχιά λόγια, υπέρτιτ-
λοι µιας άθλιας φαρσοκωµωδίας, κύριε Υπουργέ; 

Και κάτι τελευταίο. Μετά από πίεσή µας, υποχωρήσατε και εί-
πατε ότι θα φορολογήσετε τα υπερκέρδη των εταιρειών της
ενέργειας. Γιατί δεν ανακοινώνετε επιτέλους πόσα λεφτά θα ζη-
τήσετε πίσω και ποια είναι αυτά τα λεφτά; Γιατί δε µας το λέτε;
Ο κόσµος περιµένει. Έχουν ξεκινήσει ήδη να έρχονται οι και-
νούργιοι λογαριασµοί του ρεύµατος. 

Πολίτες και επιχειρήσεις δεν έχουν να πληρώσουν και ο ΔΕΔ-
ΔΗΕ τους κόβει το ρεύµα. Σας έχουµε καταθέσει, κύριε Υπουργέ,
σχετικό αίτηµα µέσω του κοινοβουλευτικού ελέγχου. Πείτε µας
σε πόσα νοικοκυριά της Χαλκιδικής και σε πόσες επιχειρήσεις
κόπηκε το ρεύµα από πέρσι µέχρι φέτος. Γιατί δεν µας έχετε
απαντήσει ακόµη; 

Θα ήθελα να προσθέσω και κάτι τελευταίο που δείχνει το µέ-
γεθος της ασυνέπειάς σας. Είχατε υποσχεθεί πρόγραµµα ανα-
νέωσης των ηλεκτρικών συσκευών. Πού είναι αυτό το πρόγραµ-
µα; Πότε θα ξεκινήσει; Γιατί είναι τόσο µικρό το κονδύλι που προ-
ϋπολογίζεται; Πόσοι θα ωφεληθούν τελικά από αυτό;

Η κλιµατική κρίση, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν αντιµετω-
πίζεται µε κενολογίες, αντιµετωπίζεται µε συγκεκριµένα µέτρα
που θα πρέπει να ξεκινάνε από τους πιο αδύναµους, τα νοικοκυ-
ριά, τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Εσείς όµως τι κάνετε; Κάνετε
ακριβώς το αντίθετο, οδηγώντας τους πάντες σε απόγνωση. 

Γι’ αυτό και η απάντηση που θα λάβετε στις εκλογές θα είναι
συντριπτική.

Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ

πολύ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κυρία Πρόεδρε, για ένα λεπτό θα ήθελα τον λόγο
για να δώσω µια απάντηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Να δώσω µια απάντηση γι’ αυτό που είπε η συνά-
δελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Σχετικά µε το πρόγραµµα για την αντικατάσταση συσκευών
«Ανακυκλώνω Αλλάζω Συσκευή», η πλατφόρµα του προγράµµα-
τος θα ανοίξει το πρώτο δεκαπενθήµερο του Ιουνίου, όπως έ-
χουµε πει. Είναι ένα πολύ σηµαντικό πρόγραµµα. Είναι η Κυβέρ-
νησή µας αυτή που το εισάγει.

Θα δώσουµε τη δυνατότητα σε εκατοντάδες χιλιάδες νοικοκυ-
ριά να µπορέσουν να αντικαταστήσουν συσκευές, όπως είναι κλι-
µατιστικά, ψυγεία, καταψύκτες. Είναι ένα πρόγραµµα που το
έκανε η Κυβέρνησή µας. Δεν το έκανε η δική σας κυβέρνηση. Θα
µπορούσατε να το κάνετε και εσείς. Είναι χρήµατα που αξιοποι-
ούµε από το ΕΣΠΑ. Είχατε και εσείς αυτή τη δυνατότητα. Δεν το
κάνατε.

Με αυτόν τον τρόπο µειώνουµε το κόστος της ενέργειας, εξοι-
κονοµεί ενέργεια το νοικοκυριό, άρα καταναλώνει λιγότερη ηλε-
κτρική ενέργεια και άρα µειώνεται το κόστος της ενέργειας και
βεβαίως, έχει πολύ καλύτερες, πολύ πιο αποδοτικές συσκευές,
που αποδίδουν καλύτερα και καταναλώνουν λιγότερο.

Σε ό,τι αφορά τις αποκοπές, το έχουµε πει πολλές φορές. Το
2021 και το πρώτο τρίµηνο του 2022, οι αποκοπές ηλεκτροδότη-
σης ήταν 30% έως 40% µειωµένες σε σχέση µε τα δικά σας χρό-
νια.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Καλά! Περιµένουµε να τα δούµε πρώτα
και µετά, όχι µόνο υπέρτιτλους!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο τώρα έχει η Ανεξάρτητη Βουλευτής κ. Αδαµοπού-
λου.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Συζητάµε σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα νοµοσχέ-

διο το οποίο προκαλεί πάρα πολλά ερωτήµατα και ενοχοποιείται
για τις θεµελιώδεις αντιφάσεις σε κεντρικές πολιτικές επιλογές.

Για να είµαι ξεκάθαρη από την αρχή, βεβαίως, αυτό που απο-
καλούµε κλιµατική αλλαγή είναι ένα ζήτηµα ζωής και θανάτου
στις σύγχρονες κοινωνίες. Όµως, επειδή στον δηµόσιο λόγο και
δη στον δηµόσιο πολιτικό λόγο η γλώσσα είναι αυτή η οποία
θέτει το πλαίσιο και δηµιουργεί τους όρους υπό τους οποίους η
κοινή γνώµη αντιλαµβάνεται τα πράγµατα, το να µιλάµε για κλι-
µατική αλλαγή δεν είναι τίποτε άλλο παρά ένα φθηνό µάρκετινγκ
κλιµατικής ουδετερότητας.

Βέβαια, να θέσω το εξής ερώτηµα. Μιλάµε για αλλαγή. Η αλ-
λαγή ως έννοια είναι κάτι καλό ή κάτι κακό; Διότι η αλλαγή για
κάποιον µπορεί να είναι όλεθρος, ενώ την ίδια στιγµή για κάποιον
άλλον µπορεί να είναι ευκαιρία για υπερκέρδος. Αυτό το λέω,
διότι αυτό που αποκαλούµε κλιµατική αλλαγή ένας αγρότης µπο-
ρεί να την αντιλαµβάνεται ως καταστροφή για τις σοδειές του,
να την αντιλαµβάνεται ως µια καταστροφική έννοια, διότι βλέπει
τις σοδειές του να καταστρέφονται από τις αναπάντεχες πληµ-
µύρες, την απροσδόκητη ξηρασία, αλλά και τον ξαφνικό παγετό,
ενώ αντίστοιχα, ένας έµπορος να την αντιλαµβάνεται ως ευκαι-
ρία, διότι ακριβώς εµπορεύεται προϊόντα συνυφασµένα µε αυτό
που αποκαλούµε πράσινη ανάπτυξη.

Ας µην κρυβόµαστε, λοιπόν, µεταξύ µας και ας µην αφήνουµε
να κοροϊδεύουν τον κόσµο κάποιοι οι οποίοι θέλουν να χτίζουν
προφίλ και να γεµίζουν τις τσέπες τους. Και το λέω αυτό, διότι
δεν είναι κλιµατική αλλαγή. Είναι οικολογική καταστροφή. Δεν
είναι πράσινη ανάπτυξη. Είναι πράσινη κερδοσκοπία, πράσινη ευ-
καιρία για κερδοσκοπία. Διότι, αν ήταν γνήσια πράσινη ανάπτυξη,
τότε θα λειτουργούσε µε διαφορετικούς όρους και θα µιλούσαµε
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για ένα αναπτυξιακό και παραγωγικό µοντέλο, το οποίο βεβαίως
επικεντρώνει το ενδιαφέρον του στον άνθρωπο και στην αρµο-
νική συνύπαρξη των αναγκών του ανθρώπου µε τις δυνατότητες
και τις αντοχές του φυσικού περιβάλλοντος. Αν ήταν µια γνήσια
πράσινη ανάπτυξη, τότε θα προσέβλεπε στην ένωση δυνάµεων
σε διεθνές επίπεδο, προκειµένου το κοινωνικό αγαθό της ενέρ-
γειας να παράγεται µε όρους σεβασµού στη φύση, αλλά και να
διανέµεται σε τιµές κόστους στον άνθρωπο.

Μέχρι, λοιπόν, να γίνει µια γνήσια πράσινη ανάπτυξη, πρόκει-
ται για µια πράσινη ρεµούλα µιας πράσινης ολιγαρχίας πολυε-
θνικών συµφερόντων, που ξαφνικά την έπιασε ο πόνος για τον
άνθρωπο και τον πλανήτη, όταν οι εταιρείες των δικών τους συµ-
φερόντων είναι αυτές οι οποίες µολύνουν, ρυπαίνουν και αποµυ-
ζούν τους φυσικούς πόρους σαν να µην υπάρχει αύριο.

Και ρωτάω: Τι έγινε ξαφνικά; Οι εταιρείες των υδρογονανθρά-
κων και τα ενεργειακά funds είδαν το φως το αληθινό και απο-
φάσισαν να µπουν στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας; Προφα-
νώς, όχι. Δεν είδαν το φως το αληθινό. Το µόνο που είδαν είναι
το πράσινο χρώµα του δολαρίου. Το χρώµα του χρήµατος, του
πράσινου δολαρίου, το πράσινο είναι το µοναδικό πράσινο που
τους ενδιαφέρει.

Να θέσω και ένα άλλο κεντρικό ζήτηµα, ένα άλλο ζήτηµα που
έχει αποτελέσει κεντρικό πολιτικό ζήτηµα τα τελευταία χρόνια.
Αναφέροµαι στον καθορισµό των Αποκλειστικών Οικονοµικών
Ζωνών, των ΑΟΖ. Γιατί τόση πρεµούρα τα τελευταία χρόνια µε
τις ΑΟΖ και γιατί τόση πολιτική εκµετάλλευση τα τελευταία χρό-
νια αυτού του ζητήµατος; Δεν είναι η Ελλάδα η οποία θα γινόταν
η πρωταθλήτρια στις εξορύξεις των κοιτασµάτων υδρογοναν-
θράκων, η Νορβηγία της Μεσογείου και θα αντλούσαµε από τα
κοιτάσµατα τρισεκατοµµύρια κυβικά µέτρα αερίου και εκατοµ-
µύρια βαρέλια πετρελαίου; Τώρα τι έγινε και αλλάξαµε πολιτική;
Και πώς θα µπορέσουµε να ισοφαρίσουµε, από πού θα µπορέ-
σουµε να ισοφαρίσουµε τα χρήµατα που θα καρπωνόµασταν από
την εκµετάλλευση του ορυκτού πλούτου και που τελικά, δεν θα
πάρουµε ποτέ; Πάνω σε αυτό το αφήγηµα, µάλιστα, των κοιτα-
σµάτων των υδρογονανθράκων χτίστηκαν πολλά πολιτικά αφη-
γήµατα και υποσχέσεις.

Πολλά, λοιπόν, τα «θα», αλλά µηδέν εις το πηλίκο. Διότι µηδέν
εις το πηλίκο είναι αυτό το οποίο είδαν στον πίνακα του προγράµ-
µατος «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» εκατοντάδες χιλιάδες ενδιαφερόµενοι,
που έσπευσαν να κάνουν αιτήσεις και πλήρωσαν µηχανικούς και
τελικά, η συντριπτική πλειονότητα αυτών θα µείνει εκτός νυµφώ-
νος. Μιλάµε για ανθρώπους µε ετήσιο εισόδηµα µόλις 8.000 µε
10.000 ευρώ. Μηδέν εις το πηλίκο είναι αυτό το οποίο πήραµε
από τον λιγνίτη, όταν ο κ. Μητσοτάκης αποφάσισε να γίνει ο χρή-
σιµος «λαγός» των εγχώριων και των διεθνών ολιγαρχικών συµ-
φερόντων και έσπευσε να κλείσει τις µονάδες του λιγνίτη µε τη
βίαιη απολιγνιτοποίηση, την ώρα που άλλα πανίσχυρα οικονοµικά
κράτη, όπως η Γερµανία, πάτησαν πόδι και έδωσαν παράταση
στη χρήση του λιγνίτη. Μηδέν εις το πηλίκο είναι αυτό το οποίο
θα δουν στις τσέπες τους και στις τραπεζικές τους καταθέσεις
χιλιάδες συµπολίτες µας, όταν και αν καταφέρουν να πληρώσουν
τους υπέρογκους λογαριασµούς ρεύµατος, αερίου, τα καύσιµα
στα οχήµατά τους και το φιρµάνι το οποίο πάτε να επιβάλετε µε
την ασφάλιση των κτηρίων. Μηδέν εις το πηλίκο είναι αυτό το
οποίο είδαµε και βλέπουµε στον ειδικό λογαριασµό των ΑΠΕ, των
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, που τους χρεοκόπησαν ο κ. Μη-
τσοτάκης και ο κ. Χατζηδάκης.

Την ώρα που η ίδια η Ευρώπη έχει ενεργειακή έξωθεν εξάρ-
τηση η οποία φτάνει µόλις στο 50%, η Ελλάδα βαδίζει ολοταχώς
µε τις επιλογές σας, κύριε Υπουργέ, µε τις επιλογές της Κυβέρ-
νησης στο 70% µε 80%. Έχουµε γίνει ένα ενεργειακό προτεκτο-
ράτο µε τη γαλάζια σφραγίδα, τη σφραγίδα της Κυβέρνησης.

Και βεβαίως, να αναφερθώ σε ένα άλλο θέµα, στο θέµα της
ηλεκτροκίνησης, το οποίο αποτελεί µια επιλογή πολιτικού χιπ-
στερισµού κυριολεκτικά. Δεν θα αναλωθώ στο θέµα της παντε-
λούς έλλειψης δικτύου φορτιστών, µε αποτέλεσµα να ταλαιπω-
ρούνται ουσιαστικά οι κάτοχοι αυτών των αυτοκινήτων για τη
φόρτισή τους, ούτε στο γεγονός ότι δεν λάβατε κάποια πρωτο-
βουλία προκειµένου να ανανεώσετε τον στόλο των µέσων µαζι-
κής µεταφοράς.

Θα αναφερθώ, όµως, σε κάτι πολύ απλό, ότι µε την τεχνολογία
του 2022 το ενεργειακό και οικολογικό αποτύπωµα το οποίο ανα-
µένεται από την κατασκευή, τη συντήρηση, την ανακαίνιση και
την απόσυρση ενός ηλεκτροκίνητου οχήµατος αναµένεται να
είναι πολύ βαρύτερο από αυτό το οποίο προκύπτει από ένα αν-
τίστοιχο συµβατικό. Δεν το λέω εγώ. Το λέει ο διεθνής ειδικός
Τύπος.

Λέει και κάτι άλλο, επίσης, ότι όταν σε δέκα χρόνια θα πρέπει
να παροπλιστεί η πρώτη γενιά ηλεκτροκίνητων οχηµάτων, τότε
θα δηµιουργηθεί, κύριε Υπουργέ, ένα τεράστιο πρόβληµα µε τις
µπαταρίες. Διότι οι µπαταρίες αυτών των αυτοκινήτων περιέχουν
τοξικά µη βιοδιασπώµενα υλικά.

Το ερώτηµα, λοιπόν, που θέτω είναι: Όταν έρθει αυτή η στιγµή,
σε ποιες χωµατερές θα θάψετε τις µπαταρίες αυτών των αυτοκι-
νήτων, που θα µολύνουν τον υδροφόρο ορίζοντα και το υπέδα-
φος και θα έρχονται αυτές οι τροφές να µας δηλητηριάζουν στο
τραπέζι µας από τις τροφές στις οποίες θα µεταφέρονται όλες
αυτές οι τοξίνες µε τις φερτές ύλες;

Κλείνοντας, λοιπόν, την τοποθέτησή µου, θέλω να κρούσω τον
κώδωνα του κινδύνου την ώρα που η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας κρούει τις ανοιχτές θύρες των ολιγαρχικών συµφε-
ρόντων που σας στηρίζουν σε βάρος του υπόλοιπου ελληνικού
λαού. Και βέβαια, έχετε κάνει τα κοινωνικά αγαθά, τα δηµόσια
αγαθά -όπως είναι το ρεύµα, τα καύσιµα, όπως είναι το αέριο-
είδος πολυτελείας και πολύ σύντοµα θα γίνουν άπιαστο όνειρο
για τον µέσο πολίτη της πατρίδας µας.

Μάλιστα, να επισηµάνω το εξής, ότι όταν ο κ. Μητσοτάκης
έλεγε ότι η µόνη φθηνή ενέργεια είναι αυτή η οποία δεν κατανα-
λώνεται, έλεγε το εξής προφανές, ότι όσοι δεν είστε πλούσιοι,
όπως είναι ο ίδιος και οι φίλοι του, δεν έχετε το δικαίωµα να έχετε
ούτε ηλεκτρισµό, ούτε καύσιµα, ούτε αέριο. Κοινώς, βρείτε
τρόπο να δροσιστείτε και να ζεσταθείτε µόνοι σας.

Θέλω, λοιπόν, να τελειώσω, απευθυνόµενη στους συµπολίτες
µου και να τους πω ότι θα πρέπει να λάβουν πολύ σοβαρά υπ’
όψιν τους, γιατί ακριβώς υποφέρουν τα πάνδεινα, τα διάφορα
κυνικά δήθεν ευφυολογήµατα της Κυβέρνησης του κ. Μητσο-
τάκη και των βαστάζων του και να καταλάβουν ότι όποιος στηρί-
ζει αυτή την Κυβέρνηση δεν κάνει τίποτε άλλο από το να
πυροβολεί τα πόδια του και να υποθηκεύει το µέλλον των παιδιών
του.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο τώρα έχει ο
κ. Ταραντίλης εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΑΡΑΝΤΙΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µεγάλωσα στο

κέντρο της Αθήνας τη δεκαετία του ‘80, τη δεκαετία όπου το
νέφος είχε εγκατασταθεί πάνω από την πόλη. Οι συζητήσεις, βέ-
βαια, και τα ηµίµετρα δεν οδήγησαν κάπου σηµαντικά, δεν άλ-
λαξαν πολλά πράγµατα ως τις αρχές της δεκαετίας του ‘90, όταν
επί της κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας δόθηκαν κίνητρα -το
γνωρίζουµε όλοι, το θυµόµαστε- για την απόσυρση των παλιών
ρυπογόνων αυτοκινήτων που ευθύνονταν κατά 75% για το πρό-
βληµα και έγινε η αντικατάστασή τους από καταλυτικά. Ήταν ένα
από τα πιο επιδραστικά, θα έλεγα, κατά τη γνώµη µου, µέτρα σε
κοινωνικό και περιβαλλοντικό επίπεδο. 

Σήµερα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αποδεικνύει και
πάλι ότι στα µείζονα θέµατα, όπως είναι βέβαια το περιβαλλον-
τικό, δεν µένει στα λόγια, αλλά υλοποιεί µε συνέπεια τις εξαγγε-
λίες της. Αφού κατέθεσε τον Δεκέµβριο του 2019 στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή το Εθνικό Σχέδιο για την Ενέργεια και το Κλίµα,
τώρα φέρνει προς ψήφιση τον πρώτο εθνικό κλιµατικό νόµο. 

Διακηρυγµένος σκοπός της Κυβέρνησης είναι η δηµιουργία
µιας κλιµατικά ανθεκτικής κοινωνίας µε καλύτερη ποιότητα ζωής.
Σε αυτό το πλαίσιο, το προτεινόµενο νοµοσχέδιο θέτει ως κύριο
στόχο τον σταδιακό µετριασµό των ανθρωπογενών εκποµπών
αερίων του θερµοκηπίου κατά 55% έως το 2030 σε σχέση µε το
1990 και κατά 80% ως το 2040 και αποβλέπει στην επίτευξη της
κλιµατικής ουδετερότητας ως το 2050, δηλαδή στη µετάβαση σε
µηδενικό ισοζύγιο εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου. 

Ο νέος κλιµατικός νόµος φιλοδοξεί να αλλάξει πολυετείς πρα-
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κτικές, ώστε βασικά να πετύχουµε τη µεγαλύτερη δυνατή µείωση
της κατανάλωσης ενέργειας, τη σταδιακή απεξάρτηση της πα-
ραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από στερεά και υγρά ορυκτά
καύσιµα, την επέκταση της διείσδυσης των ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας µε βάση τις βέλτιστες διαθέσιµες τεχνολογίες, την αύ-
ξηση της ενεργειακής απόδοσης στα δηµόσια και ιδιωτικά κτή-
ρια, εγκαταστάσεις και επιχειρήσεις και, βέβαια, την προώθηση
οχηµάτων µηδενικών ρύπων. 

Για την υλοποίηση των στόχων αυτών κινητοποιούνται εθνικοί
και ενωσιακοί πόροι και θεσπίζεται µηχανισµός παρακολούθησης
που συντάσσει ετήσιες εκθέσεις για την πορεία επίτευξης των
στόχων και τις σχετιζόµενες δαπάνες. 

Επιπλέον, σηµαντική καινοτοµία του σχεδίου νόµου είναι η θέ-
σπιση τοµεακών προϋπολογισµών άνθρακα πενταετούς διάρ-
κειας για τον ακριβή προσδιορισµό των εκποµπών και απορρο-
φήσεων των αερίων του θερµοκηπίου στους επτά παραγωγικούς
τοµείς που έχουν το υψηλότερο περιβαλλοντικό αποτύπωµα και
συγκεκριµένα, στην παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας, τις µετα-
φορές, τη βιοµηχανία, τα κτήρια, τη γεωργία και την κτηνοτρο-
φία, τα απόβλητα, τις χρήσεις γης και τη δασοπονία. 

Ειδικά στο καίριο ζήτηµα της ηλεκτροπαραγωγής, που απα-
σχολεί βέβαια όλη την κοινωνία, το προτεινόµενο νοµοσχέδιο ευ-
νοεί την εξεύρεση λύσεων για τη µείωση του ενεργειακού κόσ-
τους των νοικοκυριών και των επιχειρήσεων και την ενεργειακή
θωράκιση της χώρας. 

Είναι πλέον σαφές ότι η περιβαλλοντική και οικονοµική βιωσι-
µότητα περνά από τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Η διείσ-
δυση των ΑΠΕ θα επιτρέψει την αξιοποίηση των ιδιαιτέρως
ευνοϊκών χαρακτηριστικών της χώρας µας, για να οδηγηθούµε
µε την παραγωγή ηλιακής και αιολικής ενέργειας, στην απανθρα-
κοποίηση, αποδεσµευόµενοι από τον λιγνίτη και το φυσικό αέριο,
που επιβαρύνουν τόσο το περιβάλλον όσο και το διαθέσιµο ει-
σόδηµα του πολίτη. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας κατά τη διάρκεια της πρόσφατης συζήτησης στην Επι-
τροπή Παραγωγής και Εµπορίου για το προτεινόµενο νοµο-
σχέδιο ανέφερε ότι για κάθε 1.000 MW ΑΠΕ εξοικονοµούµε µε
σηµερινές τιµές 200 έως 250 εκατοµµύρια ευρώ από την εισα-
γωγή φυσικού αερίου, µειώνοντας παράλληλα τις εκποµπές του
διοξειδίου του άνθρακα. 

Για τον λόγο αυτόν, στον νέο κλιµατικό νόµο προβλέπεται η
απλοποίηση της αδειοδότησης νέων έργων παραγωγής, αποθή-
κευσης ΑΠΕ, η επέκταση διείσδυσης των ΑΠΕ σε όλη την επι-
κράτεια µε συγκεκριµένα µέτρα που αφορούν, για παράδειγµα,
τα κτήρια, δηµόσια και ιδιωτικά, επαγγελµατικά ακίνητα, αθλητι-
κές εγκαταστάσεις, κτηνοτροφικές µονάδες κ.λπ. ή τη δηµιουρ-
γία GR-eco Islands µε δράσεις αειφορίας για τα µη διασυνδε-
δεµένα νησιά. 

Θα σταθώ, επίσης, στο θέµα των µεταφορών, γιατί, σύµφωνα
µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, οι οδικές µεταφορές ευθύνονται
για το 70% των εκπεµπόµενων από τις µεταφορές ρύπων µε µόνο
το 30% να αποδίδεται στην αεροπλοΐα και στη ναυσιπλοΐα. Επο-
µένως κάθε καινοτοµία, κάθε µέτρο, κάθε κίνητρο που µας φέρ-
νει πιο κοντά στη χρήση οχηµάτων µηδενικών ρύπων είναι ένα
σηµαντικό βήµα για ένα πράσινο και βιώσιµο µέλλον. 

Σε αυτή την κατεύθυνση το προτεινόµενο νοµοσχέδιο προβλέ-
πει ότι σταδιακά από το 2024 ως το 2030 τα νέα εταιρικά αυτο-
κίνητα ιδιωτικής χρήσης, τα νέα ταξί στην Αθήνα και στη Θεσ-
σαλονίκη, τα νέα ενοικιαζόµενα οχήµατα, τα νέα επιβατικά και
ελαφρά επαγγελµατικά οχήµατα θα πρέπει να είναι µηδενικών
εκποµπών ρύπων. Μάλιστα, η Κυβέρνηση έχει προβλέψει την επι-
δότηση αγοράς αµιγώς ηλεκτρικών ή plug-in υβριδικών αυτοκι-
νήτων, καθώς και τη δηµιουργία υποδοµών φόρτισης µε 80
εκατοµµύρια από το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Προτού ολοκληρώσω, θα ήθελα να επισηµάνω ότι µε τον κλι-
µατικό νόµο εισάγεται ένα πράσινο µοντέλο διακυβέρνησης µε
έµφαση στην ανάληψη κλιµατικής δράσης. Ειδικότερα, προβλέ-
πεται η εκπόνηση εθνικής στρατηγικής για την προσαρµογή στην
κλιµατική αλλαγή, περιφερειακών σχεδίων προσαρµογής για την
κλιµατική αλλαγή, καθώς και η κατάρτιση δηµοτικών σχεδίων για
την κλιµατική αλλαγή από κάθε οργανισµό τοπικής αυτοδιοίκη-

σης πρώτου βαθµού, προσδιορίζοντας τις αναγκαίες δράσεις για
τη µείωση των εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνοψίζοντας θα έλεγα ότι πρό-
κειται για ένα νοµοσχέδιο ρεαλιστικά φιλόδοξο που θα αποτελέ-
σει πολύτιµο εργαλείο της κλιµατικής διακυβέρνησης χώρας για
τα επόµενα τριάντα χρόνια. Η ανθρωπότητα θεωρώ ότι έχει συ-
νειδητοποιήσει πλέον πως για να επιβιώσει, θα πρέπει να προ-
στατεύσει τη φύση. Αυτόν τον υπέρτατο σκοπό υπηρετεί ο
εθνικός κλιµατικός νόµος και γι’ αυτό θα τον υπερψηφίσω. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαριστώ
πολύ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ενηµερώσω
ότι αύριο η Ολοµέλεια θα ξεκινήσει τις εργασίες της στις 10 το
πρωί. Ευχαριστώ.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Σκουρλέτης εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, κύριε Υπουργέ, ένας κλιµατικός νόµος για µια κυβέρ-
νηση, η οποία είναι σε επαφή µε την πραγµατικότητα, θα έπρεπε
να αποτελούσε µια ξεχωριστή, εµβληµατική στιγµή. Θα έπρεπε
το περιεχόµενό του να συνιστούσε τη µεταρρύθµιση της δεκαε-
τίας, έτσι ώστε να µπορέσουµε να ανταποκριθούµε στις µεγάλες
προκλήσεις της εποχής και να µπορέσουµε να απαντήσουµε στα
ζητήµατα που µας θέτει η κλιµατική κρίση. 

Ωστόσο το περιεχόµενο, κύριε Υπουργέ, του νόµου που µας
φέρατε σήµερα στην Ολοµέλεια χαρακτηρίζεται από ανεπαρκή
µέτρα. Είναι σαν να κάνετε µία δουλειά διεκπεραιωτικά, χωρίς
έµπνευση, χωρίς ολιστική στρατηγική, κύριε Υπουργέ. Εδώ η ολι-
στική στρατηγική χρειάζεται και δεν χρειάζεται σε άλλα πράγ-
µατα, όπως τα προσέγγισε ο Πρωθυπουργός προχθές.

Βλέπω ότι µε πολύ ενδιαφέρον µιλάτε µε τον συνάδελφο άλ-
λου κόµµατος από την Αντιπολίτευση, προσέχετε πολύ όλα όσα
λέγονται εδώ πέρα. 

Συνεχίζω, λέγοντας το εξής. Ένας κλιµατικός νόµος θα έπρεπε
να ήταν σε άµεση συσχέτιση µε κλαδικές πολιτικές, µε εφαρµο-
σµένες πολιτικές στον αγροτικό τοµέα, στον τοµέα της βιοµηχα-
νίας, αλλά και στον τουρισµό. Μπορούµε να µιλάµε για έναν
κλιµατικό νόµο στην Ελλάδα, ο οποίος δεν θα εξειδικεύει πολιτι-
κές για τον τουρισµό;

Όλα αυτά βέβαια είναι έξω από την οπτική σας και νοµίζω ότι
πραγµατικά µε µία διάθεση ρουτίνας εντελώς διεκπεραιωτική,
όπως σας είπα και πριν, έρχεστε εδώ σήµερα. Κυρίως, όµως,
αυτό που σας απασχολεί είναι τα θέµατα της επικοινωνίας. Εκεί,
πράγµατι, δείχνετε έναν φοβερό ενθουσιασµό. Προσπαθείτε να
πείσετε ότι είστε κάτι άλλο απ’ αυτό που καταλαβαίνουν και βιώ-
νουν οι πολίτες. 

Αλήθεια, πώς «κουµπώνει» αυτός ο κλιµατικός νόµος, µία νέα
αναγκαία στρατηγική για την πράσινη µετάβαση, µε ό,τι προβλέ-
πουν το Ταµείο Ανάκαµψης και το ΕΣΠΑ; Έχετε κάνει αυτή τη
συσχέτιση; 

Το 40% του Ταµείου Ανάκαµψης υποτίθεται ότι πηγαίνει στα
ζητήµατα της πράσινης µετάβασης, του περιβάλλοντος. Όµως,
τίποτα δεν εξειδικεύεται σε συγκεκριµένα έργα και όλα, κυρίως,
στοχεύουν στο να ενισχύσουν, να χρηµατοδοτήσουν συγκεκρι-
µένα µεγάλα projects. Διότι, για εσάς, οι έννοιες της ενεργειακής
δηµοκρατίας, οι έννοιες της µείωσης των ανισοτήτων, που είναι
ένας µεγάλος κίνδυνος στην πορεία της µετάβασης, είναι ξένες.
Και αυτό αποδεικνύεται ακριβώς από τα όσα περιέχονται στο νο-
µοσχέδιο, αλλά και τα όσα µέχρι τώρα έχετε κάνει. Για παρά-
δειγµα, η τύχη που έχετε επιφυλάξει στις ενεργειακές κοινότητες
είναι η χειρότερη δυνατή. 

Σας προκαλώ, κύριε Υπουργέ, και σας βάζω και µια ιδέα. Μπο-
ρεί να υπάρξει µία ώθηση στην υπόθεση των ενεργειακών κοινο-
τήτων, εάν πρώτα απ’ όλα δεν καλλιεργήσουµε µια αντίστοιχη
τέτοια κουλτούρα στους πολίτες, εάν έναν δοκιµασµένο θεσµό,
όπως είναι η τοπική αυτοδιοίκηση, δεν τον βοηθήσουµε να µπει
και αυτός στο πεδίο των ενεργειακών κοινοτήτων; Θα σας πρό-
τεινα, µάλιστα, µια από τις αλλαγές που θα πρέπει να κάνετε στο
θεσµικό πλαίσιο να είναι η εξής: Ενδεχοµένως, πρέπει να δώ-
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σετε, πέρα από συγκεκριµένα χρηµατοδοτικά εργαλεία προς
αυτή την κατεύθυνση στην τοπική αυτοδιοίκηση, και τη δυνατό-
τητα να συµµετέχει µε πλειοψηφικά πακέτα στις ενεργειακές κοι-
νότητες και άρα, να έχει ένα επιπλέον κίνητρο. Κρατήστε το, εάν
θέλετε. 

Πάµε τώρα, όµως, στα λάθη σας, στα µεγάλα λάθη που έχετε
κάνει. Πρώτα απ’ όλα, πάµε σε αυτά τα οποία πραγµατικά καίνε
τον κόσµο το τελευταίο οκτάµηνο. Πήρατε ένα λανθασµένο
δρόµο στα θέµατα της απολιγνιτοποίησης. Θελήσατε να εντυ-
πωσιάσετε, ανακοινώνοντας χωρίς σχέδιο την βίαιη απολιτιγνι-
τοποίηση. Ουσιαστικά, όµως, ήταν το άλλο όνοµα της µεγαλύ-
τερης εξάρτησης από το φυσικό αέριο, που στον παρονοµαστή
του έχει συγκεκριµένη εξυπηρέτηση συµφερόντων. Ακολουθή-
σατε ακριβώς την αντίθετη κατεύθυνση απ’ ό,τι ακολουθούν σε
όλη την Ευρώπη, δηλαδή της µείωσης της χρήσης του φυσικού
αερίου, ενώ για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, έχετε κάνει τα
λιγότερα δυνατά και το µόνο που κάνετε είναι, χωρίς σχεδιασµό,
να πριµοδοτείτε συγκεκριµένα πάλι, πολύ λίγα συµφέροντα. 

Αυτό, όµως, το οποίο αξίζει µιας συγκεκριµένης κριτικής, είναι
αυτό που συνέβη τα τελευταία εικοσιτετράωρα, κύριε Υπουργέ,
αυτά που υποτίθεται ότι πετύχατε στην προσπάθειά σας γύρω
από τη µείωση του κόστους του ρεύµατος. Αφού αφήσατε οκτώ-
εννέα µήνες τον κόσµο στο έλεος της ακρίβειας και υπερχρεώ-
σατε νοικοκυριά, επιχειρήσεις, που έχουν οδηγηθεί σε δραµατική
κατάσταση, αφού πραγµατικά λειτουργήσατε ως «οµπρέλα» απέ-
ναντι σε κερδοσκοπικούς µηχανισµούς, αφού βάλατε στη Ρυθµι-
στική Αρχή Ενέργειας έναν τρόπο αναζήτησης των κερδών, που
της τον υποδείξατε εσείς, άρα που ουσιαστικά καλύπτει τα υπερ-
κέρδη των παραγωγών ενέργειας, έρχεστε και ανακοινώνετε µία
συµφωνία η οποία παίρνει το πράσινο φως από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, η οποία αφήνει ανέγγιχτο τον κερδοσκοπικό µηχανισµό.
Το χρηµατιστήριο ενέργειας το αφήνετε ανέγγιχτο. Διότι, το να
µιλάτε µόνο για την αποζηµίωση των παραγωγών, χωρίς να λέτε
ότι δεν θα πρέπει να αγοράζουν στην οριακή τιµή της χονδρικής
αγοράς οι προµηθευτές, δεν είναι ο σωστός δρόµος. Πρόκειται
για µια ακαµψία, για ένα δογµατισµό νεοφιλελεύθερο. Πρόκειται
για την πηγή του κακού και κάτω από τα νέα δεδοµένα που δη-
µιούργησε η ενεργειακή κρίση, όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά σε
ολόκληρη την Ευρώπη θα έπρεπε εσείς, εάν έχετε συνείδηση
των προβληµάτων, να ζητήσετε τον επανασχεδιασµό της λει-
τουργίας του χρηµατιστηρίου ενέργειας. 

Αυτό είναι το µεγάλο συµπέρασµα, αλλά εσείς είστε διατεθει-
µένοι να κάνετε οτιδήποτε δεν θίγει τους νόµους της αγοράς,
έτσι όπως την αντιλαµβάνεστε. Έτσι λοιπόν το παράδειγµα της
Ιβηρικής Χερσονήσου έµεινε αρκετά µακριά για εµάς. Δεν µπο-
ρέσατε να αποσυσχετίσετε τις τιµές του φυσικού αερίου από τη
διαµόρφωση των τιµών της ηλεκτρικής ενέργειας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόσφατα το Οµοσπονδιακό Δι-
καστήριο, το Συνταγµατικό Δικαστήριο της Γερµανίας πήρε µια
απόφαση για τη γερµανική κυβέρνηση. Και ξέρετε τι είπε; Ότι
«τα µέτρα σας είναι ανεπαρκή σε σχέση µε την µείωση των εκ-
ποµπών των αερίων του φαινοµένου του θερµοκηπίου και µε
αυτόν τον τρόπο παραβιάζετε τα θεµελιώδη δικαιώµατα και τις
ελευθερίες των επόµενων γενεών, κλέβετε από τις επόµενες γε-
νεές». Και εσείς κάνετε το ίδιο πολλαπλάσια. Θα έπρεπε λοιπόν,
να αλλάξετε ρότα. Η κλιµατική κατάρρευση πλέον είναι κάτι το
οποίο µας χτυπάει την πόρτα. Δεν µιλάµε πια για κρίση. Αλλά για
εσάς οτιδήποτε το προσεγγίζετε στο όνοµα του περιβάλλοντος
είναι αυτό που αφήνει ανέγγιχτα τα κέρδη. Μπορείτε να παίρνετε
µέτρα, αρκεί να κερδίζουν κάποιοι λίγοι, αρκεί να διευρύνονται
οι ανισότητες. Δεν σας ενδιαφέρει το περιβάλλον. Είστε µια επι-
κίνδυνη κυβέρνηση και σε αυτόν τον τοµέα και γι’ αυτό και θα
πρέπει να αποχωρήσετε,

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα ήθελα να κάνω µια παρατήρηση πολύ γρήγορη.
Κατ’ αρχάς επειδή αναφέρονται οι συνάδελφοι, όπως και ο

προηγούµενος συνάδελφος, πολλές φορές στο ιβηρικό µοντέλο,
να σας εξηγήσω για άλλη µια φορά πως λειτουργεί ο µηχανισµός
που εµείς καταθέσαµε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Ουσιαστικά
είναι αυτό που είπε ο κ. Σκουρλέτης πριν. Εµείς επί της ουσίας
ανασχεδιάζουµε εσωτερικά το µοντέλο λειτουργίας της αγοράς
ηλεκτρικής ενέργειας, χωρίς από την άλλη να πηγαίνουµε ενάν-
τια στις γραµµές της κοινής αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας.

Τι θέλω να πω; Ερχόµαστε και ρυθµίζουµε ως πολιτεία την τιµή
αποζηµίωσης της κάθε µονάδας ηλεκτροπαραγωγής. Ερχόµαστε
και βάζουµε ένα πλαφόν για την αµοιβή, την οποία θα λαµβάνει
κάθε µονάδα ηλεκτροπαραγωγής, ανάλογα µε το πραγµατικό κό-
στος λειτουργίας της. Τι σηµαίνει αυτό; Θα ρυθµίσουµε την τιµή
αποζηµίωσης για τα λιγνιτικά, για τα υδροηλεκτρικά, ακόµα και
για τα εργοστάσια φυσικού αερίου, λαµβάνοντας υπ’ όψιν το
πραγµατικό κόστος αγοράς του φυσικού αερίου. Τη διαφορά µε-
ταξύ της ρυθµιζόµενης τιµής αποζηµίωσης και της χρηµατιστη-
ριακής τιµής την οδηγούµε στο Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης.
Άρα σταµατάει η δηµιουργία και η παραγωγή υπερεσόδων και
επιστρέφουν όλα στους καταναλωτές. Το ιβηρικό µοντέλο το
οποίο εσείς έρχεστε και επαίρεστε εδώ, ξέρετε τι κάνει; Επιδοτεί
τους παραγωγούς, τους ηλεκτροπαραγωγούς. Και όχι µόνο
αυτό. Επειδή βάζει ένα χαµηλό πλαφόν έρχεται και σήµερα ο
Ισπανός πολίτης, πριµοδοτεί, επιδοτεί τον Γάλλο. Γιατί; Διότι εξά-
γεται ηλεκτρική ενέργεια µε αυτόν τον τρόπο. Και έτσι σήµερα η
Γαλλία λαµβάνει ενέργεια από την Ισπανία που έχει επιδοτηθεί
από τους Ισπανούς πολίτες. Αυτό είναι, για να καταλαβαίνετε
ποιο είναι το µοντέλο εκείνο και ποιο είναι το µοντέλο το δικό
µας. Και γι’ αυτόν τον λόγο µε τον δικό µας τρόπο θα καταφέ-
ρουµε να απορροφήσουµε το 85% της αύξησης στα νοικοκυριά,
το 90%-95% της αύξησης στους αγρότες και τα αγροτικά τιµο-
λόγια, το 100% της αύξησης στους δικαιούχους κοινωνικού τι-
µολογίου και το 82% της αύξησης στους µικροµεσαίους επαγ-
γελµατίες. Αυτό κάναµε εµείς. Θέλετε δεν θέλετε, εµείς αυτό κά-
ναµε και έτσι αποσυνδέουµε πια την οριακή τιµή συστήµατος
από τα τιµολόγια και τους λογαριασµούς ρεύµατος που έρχονται
στους καταναλωτές. Γι’ αυτόν τον λόγο και αναστέλλουµε και κα-
ταργούµε για όσο διάστηµα διαρκεί ο µηχανισµός τη ρήτρα ανα-
προσαρµογής. 

Αυτά έκανε η δική µας Κυβέρνηση. Τα είχαµε καταθέσει µαζί
µε τη Γαλλία πριν από τις γιορτές στο Συµβούλιο Υπουργών
Ενέργειας. Τα είχαµε καταθέσει µόνοι µας, µε επιστολή που
έστειλα στον Αντιπρόεδρο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, τον κ. Τί-
µερµανς και στην Επίτροπο Ενέργειας τον Φεβρουάριο που µας
πέρασε και ερχόµαστε και το υλοποιούµε πολύ γρήγορα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε Υπουργέ.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μάρκου εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ το µόνο που πραγµατικά µε εκπλήσσει είναι το

εξής: Από πότε ανακαλύψατε ότι υπάρχουν υπερκέρδη; Γιατί αν
θυµάµαι καλά µέχρι τον Απρίλιο το κατηγορούσατε ως λαϊκίστικο
ρητό του ΣΥΡΙΖΑ. Ανακαλύψατε τελικά ότι υπάρχουν υπερκέρδη;
Πείτε ένα συγγνώµη τουλάχιστον γι’ αυτό.

Και έχουµε και σε κάτι άλλο για το οποίο πρέπει να πείτε συγ-
γνώµη. Μην παραπλανάτε. Βγαίνουν οι οµιλητές σας εδώ µε
πολύ στόµφο, λέγοντας: «ο πρώτος νόµος», «ο πρώτος νόµος».
Δεν είναι ο πρώτος νόµος. Είναι ο δεύτερος νόµος και το ξέρετε.
Εσείς τους παραπλανάτε. Γιατί αν δεν ήταν ο δεύτερος νόµος,
τότε πώς στα άρθρα 4, 5, 6 θα αναφερόσασταν σε τροποποι-
ήσεις; Ποιου νόµου; Του ανύπαρκτου; Αν δεν ήταν ο δεύτερος
νόµος πώς τα περιφερειακά σχέδια προσαρµογής στην περιφέ-
ρεια του βορείου Αιγαίου και στη δική µου περιφέρεια στη δυτική
Ελλάδα είναι ήδη στη διαβούλευση; Καθυστερηµένα µεν, αλλά
είναι σε διαβούλευση. Παραπλανάτε.

Το νοµοσχέδιο σας το χαρακτήρισε πάρα πολύ ωραία η WWF.
Έχει ένα διπλό κενό: Και κενό στόχου και εφαρµογής. Αυτό είναι.
Περιορίζεται σε συρραφή σηµειακών παρεµβάσεων και σε καµµία
περίπτωση δεν µπορεί να αποτελέσει ένα ολιστικό συνεκτικό σχέ-
διο, µε συγκεκριµένες, ιεραρχηµένες δράσεις αντιµετώπισης της
κλιµατικής αλλαγής και προσαρµογής στην κλιµατική αλλαγή. 
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Απουσιάζει η ουσιαστική προσέγγιση σε κρίσιµους τοµείς της
ελληνικής οικονοµίας, όπως ο πρωτογενής τοµέας, η βιοµηχανία,
η επιχειρηµατικότητα, ο τουρισµός. Επαναλαµβάνετε τις διακη-
ρυγµένες αρχές από τη νοµοθεσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Αυτό δεν είναι πρότυπο καλής νοµοθεσίας. Είναι βερµπαλισµός.
Όπου υπάρχει βερµπαλισµός λείπει η ουσία. 

Κατά τα άλλα, το όποιο βάρος της προσαρµογής και της µε-
τάβασης θα το επωµιστεί η χειµαζόµενη κοινωνία. Λείπουν παν-
τελώς τα συγκροτηµένα σχέδια εφαρµογής τόσο για την αντι-
µετώπιση των επιπτώσεων της κλιµατικής κρίσης όσο και για τη
µετάβαση σε οικονοµία µηδενικών εκποµπών. Απουσιάζουν
εκτός από ευχολόγια οι εξειδικευµένοι στόχοι για µείωση των εκ-
ποµπών µέσω της προώθησης των ΑΠΕ, της εξοικονόµησης
ενέργειας κλιµατικού χωρικού σχεδιασµού και προστασίας βιο-
ποικιλότητας. Ως είθισται από νεοφιλελεύθερες κυβερνήσεις, το
κόστος µετάβασης σε φιλικότερες µορφές ενέργειας προς το
περιβάλλον, επωµίζονται αυτοί που προκαλούν το χαµηλότερο
περιβαλλοντικό αποτύπωµα. Η ειρωνεία του πράγµατος είναι ότι
πολλοί από τους ανθρώπους που θυσιάζονται για την αγορά δι-
καιωµάτων εκποµπής άνθρακα, έχουν έναν τρόπο ζωής που χα-
ρακτηρίζεται από χαµηλές εκποµπές διοξειδίου του άνθρακα. 

Τι προβλέπει το νοµοσχέδιο για τους µεγάλους παίκτες; Αντί
της θεσµοθέτησης τοµεακών σχεδίων για το σύνολο των οικονο-
µικών και παραγωγικών δραστηριοτήτων στα οποία καθορίζονται
ρητά οι ενέργειες στις οποίες πρέπει να προβούν οι επιχειρήσεις,
προβλέπεται µόνο η σύνταξη έκθεσης σχετικά µε το ανθρακικό
τους αποτύπωµα από τις ανώνυµες εταιρείες, πιστωτικά ιδρύ-
µατα, ασφαλιστικές επιχειρήσεις, επιχειρήσεις επενδύσεων και
άλλα. 

Δηλαδή, ποιο είναι το µεγαλόπνοο σχέδιο της Κυβέρνησης για
την κλιµατική αλλαγή σε αυτά τα νοµικά πρόσωπα; Η υποχρέωση
υποβολής µιας έκθεσης. Να δούµε πόσο ρυπαίνουν και αφού
δούµε πόσο ρυπαίνουν, θα έρθει µια επιτροπή που, θα γνωµο-
δοτήσει, θα δει αν και κατά πόσο µπορούν να µπουν στόχοι. Και
θα περνάνε τα χρόνια. Και στις βιοµηχανίες; Μείωση των ρύπων
κατά 30%. «Ωραία», θα πει κάποιος, «εδώ κάτι γίνεται». Για έλα
όµως, που λέει ότι η συνέπεια αν υπάρχει πρόβληµα και από-
κλιση δεν θα υπερβαίνει το πρόστιµο το 0,5%. Προσέξτε, δεν θα
υπερβαίνει το 0,5%. Ο κατεργάρης πολιτικός! Το 0,5% µπορεί να
είναι η µη υπέρβαση του και το 0,0005%. Δεν θα υπερβαίνει.
Αλλά ακόµα και αν φτάσει σε αυτό το 0,5% πάλι θα είναι µικρό
µπροστά σε αυτό που θα έχει κερδίσει αυτή η βιοµηχανία. 

Θαλάσσιες ΑΠΕ. Χωρίς καν να έχει ολοκληρωθεί κανένας χω-
ροταξικός σχεδιασµός, πιθανότατα αναπαράγοντας και προβλή-
µατα χωροθέτησης και συγκρούσεων χρήσεων που ήδη παρατη-
ρούνται στον χερσαίο χώρο. 

Μικρές επιχειρήσεις. Το 95% της Ελλάδας είναι µικρές επιχει-
ρήσεις. Ούτε έχουν ενηµερωθεί ούτε έχει µεταφερθεί τεχνογνω-
σία ούτε πρόκειται να µεταφερθεί, να ενεργοποιηθούν χρηµατο-
δοτικά εργαλεία για το σύνολο των επιχειρήσεων αυτών για να
προσαρµοστούν εγκαίρως. 

Στο πλαίσιο αυτό είναι σηµαντικό να παρασχεθούν όλες οι
πληροφορίες ειδικότερα από τη βιοµηχανία, να κατανοηθεί η επί-
τευξη του ουδέτερου ισοζυγίου του άνθρακα που περνάει µέσα
από σύγχρονες επενδύσεις. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ είχε θέσει την αναγκαιότητα θέσπισης κλιµατικού
νόµου ήδη από τον Ιανουάριο του 2020. Και για να µην είστε
µέσα σε σκοτάδια όσον αφορά το τι πρέπει να γίνει, δείτε το σχέ-
διο µας «Ελλάδα συν περιβάλλον» που µιλάµε για επέκταση σι-
δηροδροµικού δικτύου µε εξηλεκτρισµό, ανανέωσης των µέσων
µαζικής µεταφοράς, κίνητρα για την ενεργειακή αναβάθµιση του
στόλου πλοίων κοντινών αποστάσεων, αξιοποίηση του Ταµείου
Ανάκαµψης, δηµιουργία υποδοµών φόρτισης πλοίων. 

Τελειώνοντας θα ήθελα να πω τα εξής. Μετά τη βίαιη απολι-
γνιτοποίηση χωρίς σχεδιασµό και τις κυβερνητικές παλινωδίες,
φτάσαµε τελικά –και θα δούµε πού θα σταµατήσει η µπίλια- στο
2028. Ποιο σοβαρό κράτος δεν προβλέπει τα απρόβλεπτα; Ποιο
σοβαρό κράτος ξεπουλάει τις πηγές του ενεργειακού του απο-
θέµατος µέχρι την κρίσιµη ενεργειακή µετάβαση και υπαναχωρεί
άτακτα όταν συµβεί το έκτακτο; Πιο σοβαρό κράτος δεν βρίσκε-
ται παρόν σαν δίχτυ προστασίας και σαν ασπίδα απέναντι σε

έκτακτες συνθήκες; Ποια πρέπει να είναι η λειτουργία του κρά-
τους εκτός από προστάτης; Όχι βέβαια ένα κράτος αστυφύλα-
κας. Αυτό θέλετε, ένα κράτος-αστυφύλακα ανήµπορο να άρει τις
συνέπειες του εκτροχιασµού της ενεργειακής επάρκειας, αλλά
κυρίως της αυθαιρεσίας ενός καρτέλ που ο ίδιος ο αστυφύλα-
κας-κράτος απελευθέρωσε και το παρακολουθεί πλέον να λει-
τουργεί ανεξέλεγκτο. Έχει φύγει από τον έλεγχό σας. Είναι
αυτονοµηµένο. Πρόκειται για ένα καρτέλ που δεν λογαριάζει πο-
λιτικό κόστος, ούτε ανθρώπινες ζωές, αλλά διψάει για ωµό κέρ-
δος. 

Κάθε µέρα βυθίζονται χίλια νοικοκυριά στο σκοτάδι. Μέσα στις
πόλεις αυξάνονται σταδιακά µικρές άφωτες εστίες, άφατες µαρ-
τυρίες. Μέσα στις άφωτες εστίες πληθαίνουν σταδιακά σύγχρο-
νες τραγωδίες.

Οι διάφορες προσπάθειες να παρουσιαστεί η αντιµετώπιση
της κλιµατικής αλλαγής ως συµβατή µε τη λογική της αγοράς
δεν ξεγέλασε ούτε και εσάς τους πιο πιστούς της. Γνωρίζετε
καλά ότι η παγκόσµια οικονοµία στηρίζεται και εξαρτάται από
την καύση ορυκτών καυσίµων και είναι µια εξάρτηση τόσο βαθιά
που δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί µε µηχανισµούς της αγοράς.
Απαιτούνται τεράστιες παρεµβάσεις, αυστηρή απαγόρευση ρυ-
πογόνων δραστηριοτήτων κ.λπ.. Δηλαδή πράγµατα που οι νεο-
φιλελεύθερες πολιτικές, και η δική σας Κυβέρνηση, δεν µπορεί
να τα εφαρµόσει, γιατί δαιµονοποιείτε τη συλλογική δράση, τις
ενεργειακές κοινότητες, όπως ακούσατε από τον προηγούµενο
οµιλητή.

Εκπροσωπείτε ένα σύστηµα που, όπως είπε και ο Πρωθυπουρ-
γός, καλεί τους νέους να δουν ολιστικά τη ζωή και να µην σκέ-
φτονται το κέρδος και το χρήµα. Ποιος είναι; Ο Διογένης ο
Κυνικός στην Κόρινθο που ζούσε σε ένα πιθάρι; Αυτός δικαιούτο
να λέει: «Μην σκέφτεσαι το χρήµα και τις απολαύσεις». Ο κ. Μη-
τσοτάκης δικαιούται να προτρέπει έτσι τους νέους; Αν είναι δυ-
νατόν!

Για να αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα δεν αρκούν οι λαµπτή-
ρες υψηλής ενεργειακής απόδοσης. Πρέπει βήµα-βήµα να αλλά-
ξουµε αυτόν τον κόσµο, γιατί αν δεν αλλάξει, έρχεται τόσο
δραµατική κατάσταση που, όπως είπε και ο προηγούµενος οµι-
λητής, υποθηκεύουµε το µέλλον των παιδιών µας και όλοι µας,
και η Συµπολίτευση και η Αντιπολίτευση, θα βυθιστούµε µέσα σε
αυτό. Και πολύ φοβάµαι ότι δεν είστε εσείς αυτοί θα µπορέσετε
να κάνετε αυτές τις αλλαγές.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
Κύριε Υπουργέ, δεν σας ευχαριστώ για την έλλειψη προσοχής

σας, ούτε ως αστική ευπρέπεια στον οµιλητή. Λυπάµαι γι’ αυτό.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Ακτύπης εκ µέρους της Νέας Δηµο-
κρατίας. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού ξεκινήσω την οµιλία

µου, επιτρέψτε µου να αναφερθώ στην εξαιρετικά σηµαντική και
µε ιδιαιτέρως θετικό πρόσηµο συµφωνία µε την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή και για τον µηχανισµό στήριξης των καταναλωτών την
οποία ανακοίνωσε τις ηµέρες αυτές ο Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας κ. Σκρέκας.

Ο νέος αυτός µηχανισµός, που θα εφαρµοστεί από τον Ιούλιο,
θα οδηγήσει σε αποκλιµάκωση των υψηλών τιµών της ηλεκτρικής
ενέργειας για τους καταναλωτές αφού πρόκειται να απορροφή-
σει το 85% των αυξήσεων στην τιµή του ηλεκτρικού ρεύµατος,
ενώ προβλέπει την επιβολή πλαφόν για την αποζηµίωση των µο-
νάδων παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας µε βάση το πραγµατικό
κόστος παραγωγής τους.

Συνολικά ο νέος µηχανισµός, σε συνδυασµό µε τις οριζόντιες
επιδοτήσεις στους λογαριασµούς του ηλεκτρικού, θα δηµιουρ-
γήσει ένα αποτελεσµατικό δίχτυ προστασίας για τους Έλληνες
καταναλωτές και θα σηκώσει από τις πλάτες τους το µεγάλο
βάρος των ανατιµήσεων στην ενέργεια.

Σε ό,τι αφορά στο νοµοσχέδιο τώρα θα ήθελα να πω πως έ-
χουµε στα χέρια µας ένα ιδιαιτέρως σηµαντικό σχέδιο νόµου. Για
πρώτη φορά σε αυτή την Αίθουσα καλούµαστε να συζητήσουµε
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και να ψηφίσουµε τον πρώτο ολοκληρωµένο και συνεκτικό εθνικό
κλιµατικό νόµο στη χώρα µας.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη, πιστή στις δεσµεύσεις της και µε αίσθηµα ευθύνης απέ-
ναντι στους Έλληνες πολίτες, λαµβάνει σοβαρά υπ’ όψιν της την
κλιµατική αλλαγή και φέρνει ένα σχέδιο νόµου µέσα από το
οποίο επιδιώκεται η επίτευξη ενός εθνικού στόχου θεµελιακής
σηµασίας.

Ο στόχος αυτός δεν είναι άλλος από την προστασία του περι-
βάλλοντος, µέσα από τη µείωση των εκποµπών διοξειδίου του
άνθρακα. Μόνο µε την επίτευξη του στόχου αυτού, άλλωστε, θα
µπορέσουµε και εµείς να βάλουµε το λιθαράκι µας στον κοινό
αγώνα για έναν ακόµα ευρύτερο και ιδιαιτέρως φιλόδοξο ευρω-
παϊκό στόχο, ο οποίος είναι το 2050 η Ευρώπη να είναι η πρώτη
κλιµατικά ουδέτερη ήπειρος στον κόσµο. 

Πρόκειται, λοιπόν, για ένα καθολικό, αλλά και άκρως επίκαιρο
σχέδιο νόµου. Άλλωστε, µε βάση τα δεδοµένα που έχουµε από
ολόκληρο τον πλανήτη, είναι πλέον γεγονός πως τώρα είναι η
στιγµή για να αλλάξουµε ουσιαστικά την οργάνωση των κοινω-
νιών και των οικονοµιών µας. Αν δεν προβούµε τώρα σε ουσια-
στικές αλλαγές, οι επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης για εµάς και
για τα παιδιά µας θα είναι δραµατικές. 

Έτσι, λοιπόν, το παρόν σχέδιο νόµου σε εφαρµογή της Συµ-
φωνίας του Παρισιού για το κλίµα, αποτελεί το θεσµικό πλαίσιο
για την προσαρµογή στην κλιµατική αλλαγή και την επίτευξη κλι-
µατικής ουδετερότητας. 

Πιο συγκεκριµένα, το νοµοσχέδιο που έχουµε στα χέρια µας
περιλαµβάνει εθνικούς ποσοτικούς στόχους για τη µείωση των
εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου κατά 55% έως το 2030 και
κατά 80% έως το 2040, ώστε το 2050 να επιτευχθεί η κλιµατική
ουδετερότητα. 

Γι’ αυτό, θεσπίζεται συνολικός προϋπολογισµός, καθώς και το-
µεακοί προϋπολογισµοί άνθρακα πενταετούς διάρκειας, στους
ακόλουθους επτά κυριότερους παραγωγικούς τοµείς, που έχουν
το υψηλότερο περιβαλλοντικό αποτύπωµα. Συγκεκριµένα: Στην
παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας και θερµότητας, στις µεταφο-
ρές, στη βιοµηχανία, τα κτήρια, τη γεωργία και την κτηνοτροφία,
απόβλητα, χρήσεις γης και δασονοµία. Με το εργαλείο αυτό επι-
διώκεται η ελαχιστοποίηση των συνολικών καθαρών εκποµπών
που θα απελευθερωθούν στην ατµόσφαιρα στο ανωτέρω χρο-
νικά πλαίσιο. 

Επιπλέον, για τη µετάβαση στην πράσινη οικονοµία, µε στόχο
την κλιµατική ουδετερότητα και την επίτευξη µιας κλιµατικά αν-
θεκτικής κοινωνίας, το νοµοσχέδιο προβλέπει περιφερειακά σχέ-
δια προσαρµογής στην κλιµατική αλλαγή και εθνική στρατηγική
για την προσαρµογή στην κλιµατική αλλαγή, στην οποία καθορί-
ζεται το πλαίσιο της προετοιµασίας για την αποφυγή και διαχεί-
ριση των επιπτώσεων της κλιµατικής αλλαγής. 

Ακόµη, το νοµοσχέδιο προβλέπει την κατάρτιση δηµοτικών
σχεδίων µείωσης εκποµπών από κάθε ΟΤΑ Α’ βαθµού, προσδιο-
ρίζοντας τις αναγκαίες δράσεις και τα απαραίτητα µέτρα για τη
µείωση των εκποµπών αερίων. 

Παράλληλα, µε τις διατάξεις του παρόντος, θεσπίζονται ειδι-
κότερα και συγκεκριµένα µέτρα και πολιτικές, µε σκοπό τη µε-
γαλύτερη δυνατή εξοικονόµηση ενέργειας και την αύξηση της
ενεργειακής απόδοσης σε όλο το φάσµα της οικονοµίας, επιτα-
χύνεται η διείσδυση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, επιδιώ-
κεται η σταδιακή εξάλειψη όλων των ορυκτών καυσίµων και
βεβαίως δίνονται σηµαντικά κίνητρα για την προώθηση της ηλε-
κτροκίνησης. 

Μάλιστα, ένας από τους σηµαντικότερους στόχους του πα-
ρόντος σχεδίου νόµου είναι η ταυτόχρονη απεξάρτηση της χώ-
ρας µας από τον καταστροφικό -για το περιβάλλον- λιγνίτη, αλλά
και από το εισαγόµενο και ιδιαιτέρως κοστοβόρο φυσικό αέριο. 

Τον στόχο αυτόν επιδιώκουµε να τον επιτύχουµε τόσο µέσα
από την αύξηση, την εµβάθυνση και την επιτάχυνση της διείσδυ-
σης των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, όσο και µέσα από τη
δραστική µείωση εκποµπών διοξειδίου του άνθρακα. 

Επειδή ακούµε πολλές φορές τον ΣΥΡΙΖΑ να εξαπολύει πάντα
αβάσιµες επιθέσεις, οφείλω να θυµίσω πως επί της κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ µειώθηκε η παραγωγή λιγνίτη και αυξήθηκε η ηλεκτρο-

παραγωγή από φυσικό αέριο.  Συγκεκριµένα, θα πρέπει να θυµί-
σουµε ότι οκτώ –περίπου- από τα δώδεκα εργοστάσια, τα οποία
έχουν αποσυρθεί, αποσύρθηκαν από την περίοδο της διακυβέρ-
νησής του. Πέντε χρόνια διακυβέρνησης, 60 εκατοµµύρια για τις
λιγνιτικές µονάδες επί ΣΥΡΙΖΑ, ενώ τρία χρόνια, µε λιγότερες λι-
γνιτικές µονάδες επί Νέας Δηµοκρατίας, δώσαµε 80 εκατοµµύ-
ρια για τη συντήρησή τους.

Σας το έχουµε πει πάρα πολλές φορές, δεν έχετε έρθει από
παρθενογένεση, κυβερνήσατε τη χώρα. Σταµατήστε να κάνετε
στην Αίθουσα αυτή συνεχώς τις αθώες περιστερές.  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θέλω να υπογραµ-
µίσω πως ο πρώτος εθνικός νόµος είναι το επιστέγασµα της πο-
λιτικής που ακολουθεί η σηµερινή Κυβέρνηση για την προστασία
του περιβάλλοντος. Πρόκειται για µια πολιτική ολιστική, συµπε-
ριληπτική, σύγχρονη, που στόχο έχει να καθοδηγήσει την κοινω-
νία, να σταθεί υπεύθυνα και σθεναρά απέναντι στην κλιµατική
αλλαγή και τις επιπτώσεις αυτής, αλλά και να µας οπλίσει µε τα
κατάλληλα µέσα για την αποτελεσµατικότερη δυνατή προστασία
του περιβάλλοντος. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο έχει ο συνά-
δελφος κ. Αυλωνίτης, εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω θα
συµφωνήσετε µαζί µου ότι δεν λειτουργούµε εν κενώ. Το πολι-
τικό µας σύστηµα και φυσικά και η Βουλή µας δεν λειτουργεί εν
κενώ. Γι’ αυτό θέλω να πω µια κουβέντα πριν τοποθετηθώ επί του
νοµοσχεδίου. 

Μου φαίνεται ακόµη πιο επικίνδυνος ο ακροβατισµός της Κυ-
βέρνησης µε την αποστολή βαρύτερου και πιο σύγχρονου εξο-
πλισµού στην Ουκρανία. Εδώ µέσα δεν λέγατε εσείς δια στό-
µατος του κ. Παναγιωτόπουλου, του Υπουργού, ότι στείλαµε ως
Ελλάδα πεπαλαιωµένο εξοπλισµό, των καλάσνικοφ; Θυµάστε;
Έτσι, για να καταλαγιάσετε λίγο η αντίδραση της ελληνικής κοι-
νωνίας. 

Το γεγονός αναµφίβολα συνδέεται -πέραν από τις δηλώσεις
του Αµερικανού Υπουργού Άµυνας- και µε το ταξίδι του Πρωθυ-
πουργού µας στην Ουάσιγκτον. Η Κυβέρνηση, κατά την άποψή
µου, οφείλει να ενηµερώσει τα πολιτικά κόµµατα και τον ελληνικό
λαό για τις αποφάσεις που λαµβάνει ερήµην όλων. Δεν µπορεί,
δεν νοείται, να υπάρχει κρυφή ατζέντα σε τέτοια ζητήµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή µας συζήτηση δεν
είναι απλά επίκαιρη στη ζωή. Είναι η πιο σπουδαία ίσως πολιτική
συζήτηση και συνεννόηση που πρέπει να έχουµε στη χώρα µας
και διεθνώς. Αφορά στη ζωή µας και στη ζωή των επόµενων γε-
νεών, αφορά στον πλανήτη τον ίδιο. 

Η κλιµατική κρίση είναι η µεγαλύτερη ιστορικά πρόκληση που
καλείται να δει κατάµατα ολόκληρος ο κόσµος. Ο κλιµατικός
νόµος είναι το πιο κρίσιµο νοµοθέτηµα για τα πολλά επόµενα
χρόνια. Υπάρχουν στον κόσµο και την Ευρώπη στόχοι και πολιτι-
κές. Υπάρχουν και συµφωνίες στις οποίες πάνω χαράσσονται σή-
µερα οι εθνικές πολιτικές και η δικιά µας εθνική πολιτική. 

Θυµίζω πως ο κ. Μητσοτάκης, ο Πρωθυπουργός, υπήρξε Υ-
πουργός Περιβάλλοντος κατά την είσοδό του στην κεντρική πο-
λιτική σκηνή. Μάλιστα, πιστεύω ότι αυτό το προφίλ του φιλικού
στο περιβάλλον πολιτικού έπαιξε κι αυτό καθοριστικό ρόλο στο
να εκλεγεί στην ηγεσία της Νέας Δηµοκρατίας. 

Τα λέω αυτά, καθώς θα φανταζόταν κανείς πως θα σήκωνε
επάνω του ο κ. Μητσοτάκης το βάρος της εθνικής πολιτικής για
την κλιµατική κρίση, πως θα ερχόταν σε διαβούλευση µε τους
αρµόδιους φορείς και την ενεργή κοινωνία, πως θα πληροφο-
ρούσε, µάλιστα, την ίδια την κοινωνία για τις τρέχουσες διεθνείς
και επιστηµονικές εξελίξεις στην προσπάθειά του να εντάξει τις
εξελίξεις στους νέους στόχους και φυσικά το εθνικό αυτό σχέδιο
δεν θα µπορούσε ποτέ να γινόταν χωρίς να ληφθούν υπ’ όψιν η
ενεργειακή και η αναπτυξιακή πολιτική. Ποτέ, συνάδελφοι της
Νέας Δηµοκρατίας! 

Ποια πολιτική, όµως, κάνατε υπέρ του λαού και της χώρας για
να είναι κι αυτή υπέρ των παραπάνω δύο πολιτικών που ανέφερα,
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αλλά και υπέρ της βιοποικιλότητας; 
Ξέρετε, λοιπόν, γιατί δεν υπηρετεί κανέναν εθνικό σκοπό τούτο

το σχέδιο νόµου; Τα είπαν στις τέσσερις συνεδριάσεις της Επι-
τροπής Παραγωγής και Εµπορίου οι συνάδελφοί µου και κυρίως
ο εισηγητής µας, ο Σωκράτης ο Φάµελλος, διότι ο κλιµατικός
νόµος της Κυβέρνησής σας δεν εµπεριέχει πουθενά τη βασική
αρχή της κοινωνικής δικαιοσύνης, η οποία είναι και βασική αρχή
της ευρωπαϊκής Πράσινης Συµφωνίας. Πολύ θα ήθελα να απαν-
τήσετε σε αυτή τη διαπίστωσή µας.

Τι σηµαίνει αυτό; Μα, δεν έχετε καταλάβει πόσο η κλιµατική
κρίση ενέχει τον κίνδυνο εµβάθυνσης των υφιστάµενων ανισοτή-
των και τη δηµιουργία νέων; Δεν έχετε αντιληφθεί ότι οι επιπτώ-
σεις της κλιµατικής κρίσης είναι σφοδρότερες για τους πιο
ευάλωτους και τις πιο ευάλωτες χώρες; 

Με το βλέµµα, λοιπόν, στις εξελίξεις της τέταρτης, αν δεν
κάνω λάθος, βιοµηχανικής επανάστασης θα πω πως το νοµοθέ-
τηµά σας είναι κατώτερο των προσδοκιών. Πρώτον, δεν ενέχει
τον σχεδιασµό εναλλακτικής παραγωγής και κατανάλωσης. Δεύ-
τερον, δεν θέτει προτεραιότητα στο ζήτηµα της πράσινης µετά-
βασης. Και τρίτον δεν απαντά στο φλέγον θέµα της ενεργειακής
φτώχειας. 

Άρα τι είναι αυτό που µας φέρνετε εδώ; Είναι κλιµατικά δίκαιο
τούτο το νοµοσχέδιο; Αναρωτιέµαι γιατί δεν υπηρετεί αυτούς
τους κοινούς οµολογουµένως στόχους που προανέφερα; Απλά
γιατί αφήνετε χώρο στις ελίτ µε τις οποίες συναναστρέφεστε να
επηρεάσουν αυτές τις κρίσιµες εξελίξεις, το είπαν πολλές φορές
οι συνάδελφοι µου, ξανά προς όφελός τους και εις βάρος της
ζωής των κοινωνιών και του πλανήτη. 

Φαντάζοµαι ότι τις επόµενες µέρες ίσως αυξήσετε την τιµή της
νάιλον σακούλας στα σουπερµάρκετ. Δεν αποτελεί, κύριοι, ριζο-
σπαστική µεταρρύθµιση που έχουν ανάγκη όλοι οι εµπλεκόµενοι,
δηλαδή η κοινωνία, οι παραγωγικές δυνάµεις και η οικονοµία. 

Ως χώρα, το είπαν και αυτό οι συνάδελφοί µου, είχαµε κυρώσει
από τους πρώτους, ως κυβέρνηση εννοώ, τη Συµφωνία των Πα-
ρισίων το ‘16 και ο Αλέξης Τσίπρας τον Ιούνη του’19 στη Σύνοδο
Κορυφής είχε τότε -αν θυµάµαι καλά- θερµά υποστηρίξει τον
στόχο της κλιµατικής ουδετερότητας για την Ευρώπη ως το
2050. Η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει δεσµευτεί στον στόχο της κλι-
µατικής ουδετερότητας έως το 2050. 

Η Αριστερά, λοιπόν -που ο κ. Ακτύπης τώρα µας έκανε και κρι-
τική- στήριξε ακόµα πιο τολµηρούς στόχους εκποµπών για το
2030, οι οποίοι πλέον µε την κρίση εφοδιασµού φαίνεται ότι θα
ήταν και προς το συνολικό όφελος της Ένωσης. Να πάµε, δηλαδή,
σε νέες, καθαρές µορφές ενέργειας και παραγωγής, αλλά και κα-
τανάλωσης. Όλα αυτά, όµως, αποτελούν µια τεράστια συζήτηση
που ειδικότεροι εµού έχουν πολύ περισσότερα να µας πουν.

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, αρκεί να πω πως δεν έχει επιστηµονική
τεκµηρίωση για τους στόχους που υπηρετεί, δεν έχει προσδιο-
ρίσει µε σοβαρότητα το σύνολο των απαιτούµενων στόχων. Για
πέστε µας, γιατί δεν γίνεται αναφορά καν σε τοµείς, όπως ο πρω-
τογενής τοµέας, οι θαλάσσιες µεταφορές, ο τουρισµός; Έχω
διαβάσει µελέτες για τον τουρισµό, κύριε Υπουργέ, που µε έχουν
αφήσει άφωνο και πώς επηρεάζεται κατά περιοχές το τουριστικό
µας προϊόν λόγω της κλιµατικής κρίσης και της κλιµατικής αλλα-
γής. Πού το βλέπουµε αυτό µέσα στο νοµοσχέδιο σας;

Δεν θεωρεί καν ως αδιαπραγµάτευτο δεδοµένο την καθολική
πρόσβαση στην καθαρή και προσιτή ενέργεια και το νερό. Δεν
έχει φιλοσοφία ενεργειακής δηµοκρατίας όταν δεν ορίζει µε θε-
σµική από λιτότητα το καθήκον της πολιτείας να παραδίδει σε
κάθε γενιά πολιτών ένα υγιές, ασφαλές και βιώσιµο περιβάλλον.
Δεν παρουσιάζει ένα µετρήσιµο και αποδοτικό για το κλίµα σύ-
στηµα διακυβέρνησης. Και όπως κλασικά πορεύεται η Νέα Δη-
µοκρατία δεν συζητήθηκε το κρίσιµο νοµοσχέδιο αυτό µε την
κοινωνία και τους αρµόδιους φορείς της. 

Θεωρώ, λοιπόν, πως ο τρόπος µε τον οποίον χειριστήκατε την
απολιγνιτοποίηση είναι άµεσα ενδεικτικός της πρόχειρης διαχεί-
ρισης που επιτελείται και εδώ. Γονατίσατε την κοινωνία, κύριε
Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, µε αυτήν
την πολιτική σας. Με τον ίδιο τρόπο, λοιπόν, θεωρείτε πως κά-
νετε ολοκληρωµένη, οριζόντια πολιτική όταν αναφέρεστε στους
καυστήρες θέρµανσης ή τα ηλεκτροκίνητα ταξί, κ.λπ., αποσπα-

σµατικά, µε προχειρότητα, χωρίς καµία αίσθηση των ευθυνών
σας. 

Δείτε και πόσο µεροληπτικά υπέρ ορισµένων λειτουργείτε.
Αφήνετε παράθυρο δόµησης σε περιοχές µε υψηλό κίνδυνο πυρ-
καγιάς και πληµµύρας αν ο ενδιαφερόµενος συνάψει ιδιωτικό
συµβόλαιο ασφάλειας, δηλαδή δίδεται χωρίς όριο η δυνατότητα
σε όσους µπορούν να χτίζουν σε περιοχές που δεν επιτρέπεται.
Έτσι αδρανοποιείτε την πολιτεία για να µην µπορεί να παίξει ου-
σιαστικά τον πραγµατικό της ρόλο. Πείτε µου είναι σοβαρά αυτά;
Είστε σοβαροί µε αυτά που κάνετε;

Νοµίζω πως µε όσα ανέφερα έγινε αντιληπτό ότι θεωρούµε ότι
πρέπει να έχει ένα κλιµατικό νοµοθέτηµα η πολιτεία µας ειδικά
όταν χαρακτηρίζεται εθνικός κλιµατικός νόµος, ένα άλλο νοµο-
θέτηµα. Όποια λοιπόν και αν είναι η τελική µορφή αυτού του
νόµου, που θα ψηφίσετε σήµερα, να είστε βέβαιοι πως µια νέα
προοδευτική διακυβέρνηση της χώρας µε κορµό τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία θα απαντήσει µε ένα νέο δοµικής φύ-
σεως νοµοθέτηµα που θα είναι σε πλήρη διαµόρφωση µε την κοι-
νωνία και τις δυνάµεις της. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κούβελας εκ µέρους της Νέας Δηµο-
κρατίας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αδιαµφισβήτητα

σήµερα συζητούµε ένα πολύ κρίσιµο σχέδιο νόµου. Είναι µια
πρωτοβουλία η οποία έρχεται να επισφραγίσει τη γενικότερη πε-
ριβαλλοντική πολιτική της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
προς τρεις κατευθύνσεις: Πρώτον, την ανάγκη προσαρµογής της
χώρας µας στην κλιµατική αλλαγή. Δεύτερον, τον σταδιακό µε-
τριασµό των εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου. Και τρίτον, την
επίτευξη της ζητούµενης, αλλά προπάντων αναγκαίας κλιµατικής
ουδετερότητας έως το 2050. 

Θυµίζω ότι η χώρα µας ήταν από τις πρώτες στην Ευρωπαϊκή
Ένωση που κατέθεσε ένα ολοκληρωµένο σχέδιο για το κλίµα τον
Δεκέµβριο του 2019, εισπράττοντας µάλιστα τα εύσηµα από την
ευρωπαϊκή οικογένεια. Η Ελλάδα πρωτοπορεί πλέον και στο ευ-
ρωπαϊκό Green Deal, δείχνοντας τον δρόµο για τη δίκαιη µετά-
βαση στην πράσινη ανάπτυξη, αλλά και τη γρήγορη απεξάρτηση
από το ρωσικό φυσικό αέριο µέσα από µια σειρά πολύ στοχευ-
µένων δράσεων. 

Ιδίως µε την κατασκευή του συστήµατος φυσικού αερίου Αλε-
ξανδρούπολης, που εγκαινίασε πρόσφατα ο ίδιος ο Πρωθυπουρ-
γός Κυριάκος Μητσοτάκης, η Ελλάδα θα έχει τη δυνατότητα να
υποδεχθεί τους επόµενους µήνες µεγάλες ποσότητες υγροποι-
ηµένου φυσικού αερίου και να καταστεί έτσι ένας πραγµατικός
ενεργειακός κόµβος για τα Βαλκάνια, αλλά και για την ευρύτερη
περιοχή της νοτιοανατολικής Μεσογείου. 

Το παρόν σχέδιο νόµου είναι ο πρώτος κλιµατικός νόµος ο
οποίος συζητείται στη Βουλή των Ελλήνων και νοµίζω ότι απο-
δεικνύει στην πράξη τη σηµασία που δίνει η Κυβέρνηση στην επί-
τευξη των περιβαλλοντικών στόχων που έχουµε θέσει. 

Παράλληλα, είναι αναγκαίο να καλλιεργηθεί και µια υγιής
κουλτούρα στους πολίτες σχετικά µε την ανάγκη προστασίας
του περιβάλλοντος, αλλά και προστασίας µας από την κλιµατική
αλλαγή. Διαφορετικά, όπως και άλλοι νόµοι στο παρελθόν, κιν-
δυνεύει να µείνει ανεφάρµοστος. 

Από τη µια, λοιπόν, η πρόθεση της πολιτείας να εισάγει κανό-
νες για την κλιµατική αλλαγή και από την άλλη η ανάγκη της κα-
θεµιάς και του καθενός από εµάς να γίνουµε πιο ανθεκτικοί
αποτελούν τα συγκοινωνούντα δοχεία που οδηγούν σε ένα επι-
τυχηµένο µείγµα. 

Στον αντίποδα, βέβαια, τόσο στη συζήτηση στην επιτροπή,
αλλά και µέχρι τώρα στη συζήτηση που εξελίσσεται στην Ολο-
µέλεια ακούµε τη γνωστή µιζέρια του «όχι σε όλα», ιδίως από την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση, και κορώνες για fast track διαδικασίες. 

Μα, εδώ είχαµε δηµόσια διαβούλευση και στη συνέχεια δια-
βούλευση των αρµόδιων φορέων που κράτησε επί µήνες. Ο ίδιος
ο Πρωθυπουργός έχει ανακοινώσει τις περισσότερες φορές ότι
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έρχεται προς συζήτηση ο νέος κλιµατικός νόµος. Ευτυχώς, οι
πολίτες και κρίση έχουν και βλέπουν καθαρά προς το µέλλον. 

Έχετε κολλήσει λοιπόν, συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, στη ρητορική
της καθολικής άρνησης, η οποία –δυστυχώς- κάνει ανεπανόρ-
θωτο κακό στη χώρα. Έτσι, λοιπόν, φτάσατε να γκρινιάζετε για
τη νέα προχθεσινή συµφωνία µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για
την καθιέρωση στην ελληνική αγορά ενός µηχανισµού ηλεκτρι-
κής ενέργειας που, σε συνδυασµό µε τις οριζόντιες επιδοτήσεις
στους λογαριασµούς ηλεκτρικού ρεύµατος, θα ανακουφίσει κα-
ταλυτικά τα νοικοκυριά από τις εκρηκτικές, πράγµατι, ανατιµή-
σεις στην ενέργεια. 

Φυσικά, οι τροπολογίες που εισάγονται σήµερα, τόσο για την
ενίσχυση έως 600 ευρώ των λογαριασµών ρεύµατος σε πολλά
νοικοκυριά όσο και για τη φορολόγηση σε ποσοστό 90% των
υπερκερδών των παρόχων, τα οποία θα ενισχύσουν επιπλέον
τους καταναλωτές, από τη µια ικανοποιούν την ελληνική κοινω-
νία, από την άλλη προκαλούν απορίες για την στάση σας και την
αντίδραση που εκδηλώσατε σήµερα το πρωί σε σχέση µε τις τρο-
πολογίες αυτές. 

Το νοµοσχέδιο είναι εξαιρετικά επίκαιρο -νοµίζω σε αυτό συµ-
φωνούµε όλοι- διότι η κλιµατική αλλαγή έχει ήδη εµφανιστεί µε
τρόπο που δεν αφήνει περιθώρια εφησυχασµού. Από την άλλη,
η ενεργειακή κρίση -λόγω του πολέµου στην Ουκρανία- πιέζει τις
αντοχές όλων των οικονοµιών του πλανήτη, προκαλώντας τερά-
στια κύµατα ακρίβειας. Άρα, πιέζει και τα ελληνικά νοικοκυριά,
τα οποία σε αυτή την εξαιρετικά κρίσιµη διεθνή συγκυρία έχουν
ανάγκη στήριξης και όχι κορώνων, µιζέριας και γκρίνιας. 

Θα µπορούσε κάποιος να αναρωτηθεί τι κάνατε επί τεσσερά-
µισι χρόνια εσείς που είστε τόσο κλιµατικά ευαίσθητοι. Φοβάµαι,
όµως, ότι αυτό θα ήταν χάσιµο χρόνου, διότι υπάρχει ακόµα
πολλή δουλειά να γίνει για να θωρακίσουµε τη χώρα µε τους ανα-
γκαίους κλιµατικούς κανόνες. 

Βάζουµε, λοιπόν, µε τον παρόντα νόµο τέσσερις πολύ βασι-
κούς στόχους: 

Πρώτον, να εξασφαλίσουµε τη µετάβαση στην κλιµατική ου-
δετερότητα. 

Δεύτερον, να καθιερώσουµε -για πρώτη φορά στη χώρα µας-
ένα εθνικό σχέδιο προσαρµογής στην κλιµατική αλλαγή, λαµβά-
νοντας υπ’ όψιν τη στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά
και καλές διεθνείς πρακτικές. 

Τρίτον, να θεσπίσουµε το νοµικό πλαίσιο για την κλιµατική ανα-
βάθµιση της χώρας και τον µετασχηµατισµό της οικονοµίας µε
γνώµονα την κλιµατική ουδετερότητα πλέον. Και, βέβαια, µε τη
Συµφωνία των Παρισίων, που είναι ήδη γνωστή σε όλους και απο-
τελεί έναν άξονα, µια πλατφόρµα, και µε το ανάλογο θεσµικό ερ-
γαλείο, που είναι ο νόµος που ψηφίζουµε σήµερα, θα µπορέ-
σουµε να προσαρµοστούµε στην κλιµατική αλλαγή και να πετύ-
χουµε να συγκρατήσουµε την αύξηση της θερµοκρασίας του
πλανήτη. 

Τέταρτον, να φτάσουµε στην επίτευξη των εθνικών ποσοτικών
στόχων για τη µείωση των εκποµπών αερίων κατά 80% έως το
2040. 

Έτσι, λοιπόν, υπάρχουν συστηµατικές προβλέψεις για τη δια-
κοπή λειτουργίας όλων των λιγνιτικών µονάδων µέχρι το 2028,
µε ρήτρα επανεξέτασης κάποιων προϋποθέσεων για το 2025. 

Επειδή ακούστηκε κριτική από την πλευρά της Αντιπολίτευσης
για τη δική µας πολιτική απολιγνιτοποίησης, εδώ νοµίζω ότι πρέ-
πει να είµαστε πάρα πολύ προσεκτικοί. Εµείς δεν κρύψαµε ποτέ
ότι ο λιγνίτης συνεχίζει για την ώρα να είναι το εθνικό µας καύ-
σιµο. Απλά, προωθούµε τη σειρά αυτών των δράσεων οι οποίες
θα µας οδηγήσουν στη σταδιακή απεξάρτηση από τον λιγνίτη τα
επόµενα χρόνια, όπως θέλουµε και πρέπει. 

Και εσείς, που µας κάνετε κριτική, κάνατε την αρχή. Επί ηµε-
ρών ΣΥΡΙΖΑ έκλεισαν εννέα από τα δώδεκα εργοστάσια λιγνίτη.
Και καλώς. Έτσι θα έπρεπε να γίνει. 

Εµείς, όµως, έχουµε σαν σηµαντικό κοµµάτι της δικής µας
στρατηγικής τη λεγόµενη «δίκαιη µετάβαση», δηλαδή τη στήριξη
των περιοχών όπου η κοινωνική και οικονοµική ζωή βασιζόταν
στη λειτουργία των λιγνιτικών µονάδων, στη δυτική Μακεδονία
και την Πελοπόννησο. Και αυτό θα κάνουµε συστηµατικά και επί-
µονα. 

Άρα, λοιπόν, θα έχουµε περισσότερα υβριδικά ηλεκτρικά αυ-
τοκίνητα ή αµιγώς ηλεκτρικά αυτοκίνητα στο µέλλον, ταξί. Είναι
στο πλάνο να αυξηθεί το δίκτυο των φορτιστών, για να µπορέσει
να αυξηθεί ο αριθµός των ηλεκτροκίνητων αυτοκινήτων. Περιο-
ρισµός της χρήσης πετρελαίου θέρµανσης και µαζούτ. Αυτά, λοι-
πόν, είναι ζητούµενα, είναι προγραµµατισµένα. Δεν µπορεί να
έχει κάποιος αντίρρηση σε αυτά. Είναι πολύ στάνταρ η κωδικο-
ποίηση, άρα, λοιπόν, τίποτα δεν γίνεται αποσπασµατικά. 

Κύριε Υπουργέ, είµαι βέβαιος ότι σύντοµα θα προχωρήσουµε
και στη λεγόµενη «οικονοµία του υδρογόνου» για την επίτευξη
των στόχων της απανθρακοποίησης της βιοµηχανίας µας πρωτί-
στως. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, µισό λεπτό. Ολοκληρώνω. 
Και, βέβαια, βάζουµε και την τοπική αυτοδιοίκηση στο «παι-

χνίδι», έτσι ώστε να είναι συµπρωταγωνιστής στο εθνικό σχέδιο
για την κλιµατική αλλαγή. Θα πρέπει, λοιπόν, µε όρους κλιµατι-
κής ουδετερότητας να υποβάλουν τις αναπτυξιακές προτάσεις
τους οι δήµοι για να χρηµατοδοτηθούν από τα διάφορα εργα-
λεία. 

Η Νέα Δηµοκρατία αποδεικνύει στην πράξη ότι είναι ένα πραγ-
µατικά προοδευτικό κόµµα, που ξέρει να συντονίζεται µε το µέλ-
λον και τις σύγχρονες κλιµατικές προκλήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Για εµάς τα µέτρα αντιµετώπισης
της κλιµατικής κρίσης είναι απόλυτη προτεραιότητα. Για εσάς
φαίνεται πως η στείρα άρνηση είναι η ανάγκη σας και αποτελεί
πλέον ένα κοµµάτι της πολιτικής σας κουλτούρας. 

Εµείς στοχεύουµε στην κλιµατική ουδετερότητα µέσα από
αυτό το θεσµικό πλαίσιο που εισάγει το υπό συζήτηση σχέδιο
νόµου. Εσείς σκέφτεστε –φοβάµαι- τις επόµενες εκλογές, σε αν-
τίθεση µε εµάς που βλέπουµε τις επόµενες γενιές, στηρίζουµε
τον πολίτη, προστατεύουµε το περιβάλλον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πρέ-
πει να κλείσετε, σας παρακαλώ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Καλώ όλους να υπερψηφίσουµε το
παρόν σχέδιο νόµου. 

Σας ευχαριστώ πολύ για την ανοχή, κυρία Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ. 
Τον λόγο τώρα έχει και η κ. Ραλλία Χρηστίδου εκ µέρους του

ΣΥΡΙΖΑ. 
Κύριοι συνάδελφοι, θα σας παρακαλέσω –υπάρχει, όπως βλέ-

πετε, η σχετική ανοχή- να µην ξεπερνάµε υπερβολικά τον χρόνο. 
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα έπρεπε σήµερα τα θεωρεία

της Βουλής να είναι γεµάτα από νέους ανθρώπους, από αυτούς
που αύριο θα παραλάβουν από εµάς τις ευθύνες ενός πλανήτη
συνδεδεµένου µε τις επιλογές µας. Σε αυτούς τους νέους και τις
νέες θα έπρεπε να απευθυνόµαστε σήµερα. Σ’ αυτούς, ξέρετε,
τα επικοινωνιακά τεχνάσµατα και τα βαρύγδουπα λόγια δεν
είχαν, δεν έχουν και δεν θα έχουν κανένα αντίκρισµα. Σ’ αυτούς
τους εικοσάρηδες και τους εικοσιπεντάρηδες που θα βρεθούν
στην καρδιά της κλιµατικής κρίσης, που περιµένουν έργα και όχι
άδειες λέξεις, σε αυτούς και µόνο σε αυτούς θα έπρεπε να µι-
λάµε σήµερα.

Δυστυχώς, αντί γι’ αυτό, µε τις γνωστές διαδικασίες των τεσ-
σάρων συνεδριάσεων των επιτροπών σε τρεις ηµέρες, έχουµε
προς ψήφιση στη Βουλή ένα νοµοθέτηµα που η Κυβέρνηση ισχυ-
ρίζεται ότι προετοίµαζε επί έναν χρόνο. Στην πράξη είναι µία συρ-
ραφή πρόχειρων άρθρων που µόνο ο Υπουργός αποκαλεί
«κλιµατικό νόµο». Όλοι οι άλλοι, και πρώτα-πρώτα οι οργανώσεις
των πολιτών, το ονοµάζουν «δειλή αρχή», εντοπίζοντας το διπλό
κενό. Ποιο είναι αυτό το διπλό κενό; Είναι, αφ’ ενός το κενό φι-
λοδοξίας του, αφού οι στόχοι που θέτει υπολείπονται σηµαντικά
από τους παγκόσµιους στόχους περιορισµού ώστε να αποτραπεί
η κλιµατική κατάρρευση και αφ’ ετέρου το κενό της εφαρµογής
του, καθώς λείπουν τα συγκεκριµένα απαραίτητα µέτρα που θα
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εγγυηθούν την υλοποίηση ακόµα και αυτών των ελάχιστων στό-
χων που θέτει. 

Απουσιάζει, λοιπόν, οποιαδήποτε ενεργειακή στρατηγική. Δεν
υπάρχει καµµία τεκµηρίωση για τις επιµέρους διατάξεις, καµµία
ανάλυση επιπτώσεων, καµµία αναφορά σε ανισότητες. Ο δήθεν
κλιµατικός νόµος της Κυβέρνησης Μητσοτάκη αδιαφορεί εντε-
λώς για την αρχή της κοινωνικής δικαιοσύνης που είναι βασική
αρχή της ευρωπαϊκής Πράσινης Συµφωνίας. Η Νέα Δηµοκρατία
οµολογεί για άλλη µια φορά ότι γι’ αυτή οι ανισότητες είναι κάτι
φυσικό, για το οποίο φυσικά δεν χρειάζεται καµµία παρέµβαση.
Οι έχοντες να συνεχίσουν να κατέχουν, να συνεχίσουν να κερδο-
σκοπούν ασύστολα, ενώ οι µη έχοντες πρέπει να µη δίνουν ση-
µασία στην άδεια τσέπη τους. Καλούνται από τον Πρωθυπουργό
κιόλας, να το δουν ολιστικά, να είναι υπεράνω της πραγµατικό-
τητας που τους ζητάει να πληρώσουν τον λογαριασµό του ρεύ-
µατος. Αυτός είναι ο νεοφιλελευθερισµός και, βέβαια, σε σχέση
µε το κλίµα αυτή τη λογική καλείται να υπηρετήσει.

Αναφέρει κάτι ο κλιµατικός νόµος για τα καρτέλ στον χώρο
της ενέργειας; Φυσικά όχι. Πώς θα τολµήσει η Κυβέρνηση να αγ-
γίξει τους ενεργειακούς ολιγάρχες και τα golden boys τους;
Μήπως υπάρχει χρονικός ορίζοντας απεξάρτησης ηλεκτροπα-
ραγωγής από όλα τα ορυκτά καύσιµα, συµπεριλαµβανοµένου και
του φυσικού αερίου; Φυσικά και όχι. Πρακτικά, οι ενεργειακοί
στόχοι που τίθενται είναι µε εκτιµήσεις στην τύχη. Περιλαµβάνει
αυτός ο δήθεν κλιµατικός νόµος κάποια αναφορά σε ζητήµατα
παραγωγής στον αγροδιατροφικό τοµέα; Φυσικά και όχι. Γίνεται
µόνο µία γενικόλογη αναφορά στη «βιώσιµη γεωργία» ως τίτλος
και αυτό χωρίς καµµία επεξεργασία.

Ξέρετε, ο κατάλογος των αστοχιών και των ελλείψεων του πα-
ρόντος νοµοσχεδίου είναι µακρύς, αλλά δεν προκαλεί έκπληξη.
Τα δείγµατα γραφής της Νέας Δηµοκρατίας στα ζητήµατα περι-
βάλλοντος, τρία χρόνια τώρα, δεν µας προϊδέαζαν για κάτι κα-
λύτερο. Πρώτα-πρώτα, σηµαντικές διατάξεις της κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ δεν εφαρµόστηκαν. Για παράδειγµα, πρώτον, τα περιφε-
ρειακά σχέδια προσαρµογής στην κλιµατική αλλαγή δεν συγκρο-
τήθηκαν. Μέχρι σήµερα έχει εγκριθεί µόνο ένα στην Περιφέρεια
Βορείου Αιγαίου και αυτό µόλις πρόσφατα. 

Παροµοίως, δεύτερον, το εθνικό σχέδιο για την ενέργεια και
το κλίµα που προετοιµάστηκε επί ΣΥΡΙΖΑ το 2018, µε στόχο τη
σταδιακή και πλήρη απανθρακοποίηση και την αντικατάσταση
του λιγνίτη µε ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και όχι µε φυσικό
αέριο, κατέληξε στα συρτάρια. 

Τρίτον, ο νόµος ενεργειακών κοινοτήτων αφαιρέθηκε στα χαρ-
τιά. 

Τέταρτον, η ανακύκλωση πάγωσε, αφού οι δήµοι έµειναν
χωρίς εξοπλισµό.

Πέµπτον, το πρόγραµµα «ΗΛΕΚΤΡΑ» για την ενεργειακή θω-
ράκιση και την εξοικονόµηση ενέργειας στα δηµόσια κτήρια
έµεινε ανενεργό. 

Έκτον, ο ειδικός λογαριασµός ανανεώσιµων πηγών ενέργειας
που επί ΣΥΡΙΖΑ εξυγιάνθηκε, επί Υπουργίας του κ. Χατζηδάκη το
2020 χρεοκόπησε.

Έβδοµον, τα προγράµµατα «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» καθυστερούν και
µένουν απλήρωτα.

Όγδοον, το πλαίσιο για την αποθήκευση ενέργειας, αλλά και
για τις θαλάσσιες ΑΠΕ έχει καθυστερήσει σηµαντικά. 

Ένατον, τα προεδρικά διατάγµατα για τις περιοχές «NATURA
2000» ακόµα αναµένονται, ενώ οι αιτήσεις για βεβαιώσεις παρα-
γωγού κατακλύζουν τη ΡΑΕ και ο ΔΕΔΔΗΕ και ο ΑΔΜΗΕ αδυνα-
τούν να συνδέσουν τα νέα έργα ΑΠΕ, δηµιουργώντας βραχυκύ-
κλωµα στην αγορά. Η ανυπαρξία νέου χωροταξικού πλαισίου σε
συνδυασµό µε τη fast track αδειοδότηση των ΑΠΕ µε τον ν.4685
θέτει σε κίνδυνο το φυσικό περιβάλλον της χώρας, δηµιουργεί
συγκρούσεις στις χρήσεις γης και οξύνει τις αντιθέσεις στις το-
πικές κοινωνίες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Το εθνικό σχέδιο για την ηλεκτροκίνηση εξακολουθεί να αγνο-
είται εντελώς. Τα σχέδια φόρτισης ηλεκτρικών οχηµάτων πάνε
από παράταση σε παράταση. Το δεύτερο «ΚΙΝΟΥΜΑΙ ΗΛΕΚΤΡΙ-
ΚΑ» αγνοείται. Η εφαρµογή της πολυδιαφηµισµένης νοµοθεσίας

για τα πλαστικά µιας χρήσης καρκινοβατεί. Και βέβαια, το πιο
άµεσο απ’ όλα είναι η ληστεία των καταναλωτών από τους πα-
ρόχους ενέργειας. Η ληστεία συνεχίζεται. Και ξέρετε, η τροπο-
λογία που φέρατε σήµερα το πρωί, τα ξηµερώµατα, φορολογεί
µέρος από τα υπερκέρδη και µόνο για µία φορά, άπαξ, για να µε-
τριαστούν κάπως οι κοινωνικές αντιδράσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα απευθυνθώ άλλο σε
εσάς. Θέλω να µιλήσω στους νέους ανθρώπους αυτής της χώ-
ρας, γνωρίζοντας ότι η ελεγχόµενη πληροφόρηση δεν θα επιτρέ-
ψει πιθανόν να φτάσει στα αυτιά τους τίποτε άλλο παρά µόνο το
πυροτέχνηµα ενός τίτλου ενός νόµου που είναι εντελώς ανεπαρ-
κής. Και θέλω να πω το εξής: Το δικαίωµα σε ένα υγιές, ασφαλές
και καθαρό περιβάλλον είναι βασικό ανθρώπινο δικαίωµα. Η πρό-
σβαση σε νερό, φαγητό και ενέργεια πρέπει να διασφαλίζεται για
όλους και για όλες. Η πείνα, η δίψα, η ενεργειακή φτώχεια πρέπει
να εξαλειφθούν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε.
Η κλιµατική κρίση είναι εδώ, δεν είναι αύριο, είναι ήδη χθες.

Χρειάζονται τόλµη, έργα, δράσεις, ώστε να πραγµατοποιηθεί η
µετάβαση σε συµπεριφορές, σε λειτουργίες που θα επαναφέ-
ρουν την περιβαλλοντική ισορροπία. Η µετάβαση πρέπει να γίνει
µε δικαιοσύνη, µε δηµοκρατία και δεν µπορεί να αφεθεί στις δυ-
νάµεις της αγοράς. Δεν µπορεί να λειτουργεί ως άλλοθι, ώστε
να δηµιουργηθούν νέες ανισότητες σε βάρος των εργαζοµένων,
των ευάλωτων, των χαµηλών και µεσαίων εισοδηµάτων. 

Η κλιµατική δικαιοσύνη, ο δίκαιος επιµερισµός των βαρών και
του κόστους µετάβασης και η διάχυση των ωφελειών της προς
όλη την κοινωνία µε όρους ενεργειακής δηµοκρατίας αποτελούν
αρχές που έχουµε ενσωµατώσει στο πρόγραµµα του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία.

Ξέρετε –και κλείνω µε αυτό- τα επίδικα είναι πάρα πολλά. Το
περιβάλλον, όµως, είναι το σηµαντικότερο και έχει έρθει η ώρα
να αναλάβουµε όλοι τις ευθύνες µας. Και είναι βαριές οι ευθύνες.
Όµως, δεν υπάρχει άλλος κανείς να τις αναλάβει. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, αφού είσαστε τόσο µπροστά στις δηµοσκο-
πήσεις, κάντε επιτέλους εκλογές! Κάντε τις! 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ,
κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Πούλου εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ.
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε προχθές τον κ. Μη-

τσοτάκη να προκαλεί και πάλι ανοιχτά την ελληνική κοινωνία,
χωρίς ενσυναίσθηση και µε περίσσιο κυνισµό. Τη στιγµή που το
εισόδηµα των πολιτών γίνεται καπνός από τον υψηλότερο πλη-
θωρισµό που γνώρισε η χώρα τις τρεις τελευταίες δεκαετίες, τη
στιγµή που δεν φτάνει ένας µισθός για να πληρωθεί ο λογαρια-
σµός του ηλεκτρικού και τα βασικά αγαθά είναι απλησίαστα για
τους περισσότερους, τη στιγµή που ο βασικός µισθός είναι χα-
µηλότερος από τα επίπεδα του 2010 και η ανεργία των νέων στη
χώρα µας είναι η υψηλότερη στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ο κ. Μη-
τσοτάκης συµβουλεύει τους πολίτες να δουν τη ζωή πιο ολιστικά
και να µην ασχολούνται µόνο µε τα χρήµατα. 

Προφανώς, ο Πρωθυπουργός που παλιότερα διαπίστωνε µε
έκπληξη ότι υπάρχουν άνθρωποι εξαρτηµένοι από το µισθό τους,
δεν θέλει να ασχολούνται οι πολίτες µε τα χρήµατα. Γιατί χρή-
µατα υπάρχουν µόνο για τους λίγους και εκλεκτούς της Κυβέρ-
νησης που εδώ και τρία χρόνια κάνουν γιουρούσι κυριολεκτικά
στον δηµόσιο κορβανά, για τους ηµέτερους µε τα 3 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ σε απευθείας αναθέσεις και τα 4 δισεκατοµµύρια
ευρώ σε κλειστούς διαγωνισµούς, αλλά και για τα γαλάζια gol-
den boys µε τα χρυσοφόρα συµβόλαια, για τον κ. Στάσση για πα-
ράδειγµα που αµείβεται µε 360.000 ευρώ ετησίως και θα µπορεί
να στοχάζεται ολιστικά για τη ζωή από την πολυτελέστατη βίλα
του.

Για τους υπόλοιπους Έλληνες ο κ. Μητσοτάκης έχει µόνο συµ-
βουλές κυνικής και προσβλητικής αµπελοφιλοσοφίας, για τη συν-
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τριπτική πλειοψηφία της κοινωνίας δηλαδή, που εξαιτίας των πο-
λιτικών του αντιµετωπίζει ραγδαία φτωχοποίηση και ανισότητες
από τη στέγη, το εισόδηµα και την αγοραστική δύναµη µέχρι την
ενέργεια και βέβαια, τη µεγαλύτερη πρόκληση που αντιµετωπίζει
σήµερα η ανθρωπότητα, την κλιµατική κρίση, που -όπως θα υπο-
στηρίξω στη συνέχεια- το παρόν νοµοσχέδιο δεν αντιµετωπίζει
ουσιαστικά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι παραινέσεις του κ. Μητσο-
τάκη για τη σηµασία των ολιστικών προσεγγίσεων δεν χαρακτη-
ρίζουν, δυστυχώς, το παρόν νοµοσχέδιο της Κυβέρνησής του.
Πρόκειται για ένα συνονθύλευµα κυρίως επιµέρους ενεργειακών
ρυθµίσεων για την ηλεκτροπαραγωγή, την ηλεκτροκίνηση και τα
κτήρια, αλλά δεν είναι ένα ολοκληρωµένο σχέδιο συγκεκριµένων
και ιεραρχηµένων πολιτικών µετάβασης στην κλιµατική ουδετε-
ρότητα, όπως αποδεικνύεται από τις τοποθετήσεις των φορέων
και της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής και, βέβαια, από
την επιστολή κόλαφο που έστειλαν οι έντεκα περιβαλλοντικές
συνδικαλιστικές και δικαιωµατικές οργανώσεις.

Για το νοµοσχέδιο σας: Πρώτον δεν συνεπάγεται καµµία αλ-
λαγή του παραγωγικού και καταναλωτικού µοντέλου. Δεύτερον,
δεν θεσµοθετεί κατάλληλο µοντέλο διακυβέρνησης της µετάβα-
σης µε εµπλοκή όλων των αρµόδιων Υπουργείων και των κοινω-
νικών οµάδων και φορέων. Και τρίτον, δεν αντιµετωπίζει τις
κοινωνικές ανισότητες που συνδέονται µε την πορεία της µετά-
βασης. Και όλα αυτά παρά το γεγονός ότι φέρατε, κύριοι Υπουρ-
γοί, το νοµοσχέδιο στη Βουλή µε τραγική καθυστέρηση, δια-
ψεύδοντας και τον Πρωθυπουργό σας που υποσχόταν την κατά-
θεσή του τον Μάϊο του 2021, τον Αύγουστο µετά από τις κατα-
στροφικές πυρκαγιές, τον Οκτώβριο στη Διεθνή Συνδιάσκεψη
της Γλασκόβης για την κλιµατική αλλαγή και σήµερα πανηγυρί-
ζετε κιόλας για τον πρώτο, δήθεν, κλιµατικό νόµο παρά τις τρα-
γικές του ελλείψεις! 

Επίσης, κούφιες και µόνο επικοινωνιακές ήταν και οι υποσχέ-
σεις του Πρωθυπουργού που δήλωνε ότι θέλει σύµµαχο την κοι-
νωνία στην κλιµατική πολιτική. Αλλά προτιµήσατε, όπως κάνετε
πάντα, να µαγειρέψετε το νοµοσχέδιο πίσω από ερµητικά κλει-
στές πόρτες µε αποκλειστικό συνοµιλητή σας το χαϊδεµένο λόµπι
των παραγωγών ενέργειας. Για αυτό άλλωστε δεν οργανώσατε
κανένα φόρουµ δηµόσιου διαλόγου µε τους παραγωγικούς και
κοινωνικούς φορείς, αλλά και µε την αυτοδιοίκηση. Δεν σας απα-
σχολεί, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, η άµβλυνση των ανισοτή-
των που δηµιουργούνται ή ενισχύονται από την κλιµατική κρίση.
Δεν κατανοείτε ότι η µετάβαση στην κλιµατική ουδετερότητα για
να γίνει αποτελεσµατικά και γρήγορα πρέπει να γίνει µε όρους
κοινωνικής δικαιοσύνης, όπως προβλέπει άλλωστε και η ευρω-
παϊκή Πράσινη Συµφωνία που αναφέρει σαφώς ότι κανείς δεν
πρέπει να µείνει πίσω.

Αλλά πώς να κατανοήσετε εσείς ότι η προσαρµογή επιβαρύνει
περισσότερο τα χαµηλά εισοδηµατικά στρώµατα, τους µισθω-
τούς, τους ανέργους, τους συνταξιούχους, τις ευάλωτες οµάδες,
τις µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις, όταν τους στέλνετε υπέρογ-
κους λογαριασµούς για το ηλεκτρικό ρεύµα; Και πώς να κατα-
νοήσετε ότι πρέπει να διασφαλίσουµε το δικαίωµα όλων των
πολιτών σε καθαρή και φθηνή ενέργεια και σε βασικά αγαθά,
όπως το νερό, αλλά και σε ένα υγιές και βιώσιµο φυσικό περι-
βάλλον, όταν σχεδιάζετε να ιδιωτικοποιήσετε µέσω ΣΔΙΤ την
ύδρευση και την άρδευση εκτοξεύοντας το κόστος για τους κα-
ταναλωτές; 

Επαναλαµβάνετε το ίδιο λάθος που κάνετε µε τις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας, που χωροθετούνται χωρίς κριτήρια και περιο-
ρισµούς, χαοτικά, ανεξέλεγκτα, αντιπαραγωγικά και αντιπεριβαλ-
λοντικά ακόµα και µέσα σε προστατευόµενες περιοχές, προκα-
λώντας κύµατα αντιδράσεων στις τοπικές κοινωνίες, όπως συµ-
βαίνει και στη Βοιωτία και στην Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας µε
συνεχείς κινητοποιήσεις των πολιτών, αλλά και προσφυγές στο
Συµβούλιο της Επικρατείας. Ενώ το όφελος που θα είχαν οι πο-
λίτες από τις ΑΠΕ και συγκεκριµένα από την αυτοπαραγωγή, τις
ενεργειακές κοινότητες και τα φωτοβολταϊκά στέγης δεν αποτε-
λούν προτεραιότητα σας. 

Αναρωτιόµαστε, λοιπόν, κύριοι Υπουργοί, πώς γίνεται να έχου-
µε κλιµατικό νόµο χωρίς εθνικό σχέδιο για την ενέργεια και το

κλίµα, όπου θα καθορίζονται οι παράµετροι και τα χρονοδια-
γράµµατα για το ενεργειακό µείγµα της χώρας στη βάση του
στόχου για µείωση των εκποµπών κατά 55% µέχρι το 2030; Πώς
γίνεται να απουσιάζουν η εργασιακή, η εκπαιδευτική και η ερευ-
νητική διάσταση της µετάβασης µε την εξαίρεση µιας αόριστης
µόνο αναφοράς στη βιώσιµη γεωργία; Και πώς γίνεται να απου-
σιάζει η αυτοδιοίκηση; Γιατί οι λίγες διατάξεις που την αφορούν,
προέρχονται από τη νοµοθεσία του ΣΥΡΙΖΑ για τα περιφερειακά
σχέδια προσαρµογής στην κλιµατική αλλαγή, που εδώ και τρία
χρόνια, όµως, δεν τα εφαρµόζετε.

Από το 2019 καταφέρατε να κάνετε µόνο µία έγκριση περιφε-
ρειακού σχεδίου. Και θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι η καθυστέ-
ρηση στη Στερεά Ελλάδα είναι ακόµη µεγαλύτερη σε σχέση µε
τις υπόλοιπες περιφέρειες, αφού µε ευθύνη του Περιφερειάρχη
κ. Σπανού προφανώς δεν έχει καν ανατεθεί η εκπόνηση στρατη-
γικής µελέτης περιβαλλοντικών επιπτώσεων που είναι απαραί-
τητη για το περιφερειακό σχέδιο και κινδυνεύουν να χαθούν
κονδύλια ύψους 14 εκατοµµυρίων ευρώ του ευρωπαϊκού προ-
γράµµατος «LIFE-IP AdaptInGR» που εξασφάλισε η κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ για τη στήριξη της κλιµατικής προσαρµογής πιλοτικά
σε τρεις περιφέρειες. 

Ωστόσο, ακόµα και στα σκόρπια κοµµάτια που περιλαµβάνον-
ται στο νοµοσχέδιό σας για τη δήθεν απολιγνιτοποίηση, την ηλε-
κτροκίνηση και το «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» τα προβλήµατα είναι πολλά.
Κατ’ αρχάς συνεχίζετε την πολιτική της απολιγνιτοποίησης χωρίς
σχέδιο, που δεν συνεπάγεται απαλλαγή από τα ορυκτά καύσιµα
αφού δεν προβλέπεται κανένα χρονοδιάγραµµα αποσύνδεσης
της ηλεκτροπαραγωγής από το φυσικό αέριο. επίσης, δεν δίνετε
καµµία λύση στο πρόγραµµα «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» που παραπαίει,
αφού οι εκταµιεύσεις εκκρεµούν από το 2020 και οι ιδιοκτήτες,
οι µηχανικοί και οι επαγγελµατίες είναι σε απόγνωση. Αλλά και
στο πρόγραµµα επιδοτήσεων για ηλεκτροκίνητα οχήµατα το «ΚΙ-
ΝΟΥΜΑΙ ΗΛΕΚΤΡΙΚΑ» η απορρόφηση έχει βαλτώσει κάτω από
το 30%.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πράσινη επικοινωνιακή µάσκα
της Νέας Δηµοκρατίας πέφτει µε το παρόν νοµοσχέδιο, αποκα-
λύπτοντας το µαύρο πρόσωπο µιας Κυβέρνησης που δεν µπορεί
και δεν θέλει να οδηγήσει τη χώρα στην κλιµατική ουδετερότητα.
Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία δεσµεύεται ότι θα εφαρµόσει
ένα µοντέλο µετάβασης πραγµατικά ολιστικό, αποτελεσµατικό
και κοινωνικά δίκαιο, άρρηκτα συνδεδεµένο µε την παραγωγική
ανασυγκρότηση που χρειάζεται η οικονοµία και η κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε και για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας έχει ο κ. Λο-
βέρδος.

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πο-
λύ, κυρία Πρόεδρε. 

Το θέµα που συζητάµε σήµερα, το νοµοσχέδιο, ο πρώτος κλι-
µατικός νόµος, ο πρώτος νόµος για την αντιµετώπιση της κλιµα-
τικής αλλαγής που τίθεται από ελληνική κυβέρνηση είναι ένα
πολύ µεγάλο ζήτηµα, πάρα πολύ µεγάλο ζήτηµα και κατανοώ ότι
θα έχει και ιδεολογικοπολιτικές αντιδράσεις. Είναι ένα ζήτηµα
κεντρικό που αφορά στην παγκόσµια πολιτική. Ξέρετε, µαζί µε
την πανδηµία, τον πόλεµο στην Ουκρανία και τις επιπτώσεις του
στην ενεργειακή κρίση και στην κλιµατική αλλαγή, είναι τα τρία
µεγαλύτερα ζητήµατα που αντιµετωπίζει η ανθρωπότητα τα τε-
λευταία χρόνια και θα τα αντιµετωπίζει και στο µέλλον, διότι οι
επιπτώσεις τους θα είναι µεγάλες και βαριές. 

Το θέµα της κλιµατικής αλλαγής δεν είναι καινούργιο. Πάντα
υπήρχαν οι κλιµατικές αλλαγές. Ιστορικά υπάρχουν κλιµατικές
αλλαγές που κάνει η ίδια η φύση από µόνη της. Υπάρχουν και
κλιµατικές αλλαγές που γίνονται εξαιτίας της δραστηριότητας
του ανθρώπου. 

Θα σας δώσω ένα παράδειγµα που πολλοί µπορεί να µην το
ξέρουν. Ξέρετε πώς ονοµάζεται η Γροιλανδία, το νησί αυτό το
παγωµένο που µόλις ακούµε Γροιλανδία φέρνει στο µυαλό µας
το παγωµένο νησί. Είναι ένα από τα µεγαλύτερα νησιά στον
κόσµο σε έκταση. Όταν το ανακάλυψαν ήταν πράσινο. Για αυτό

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΣΤ’ - 25 ΜΑΪΟΥ 2022 13945



και ονοµάστηκε Γροιλανδία, Greenland, πράσινη γη, γιατί ήταν
ανθισµένο. Γιατί τότε ήταν διαφορετικό το κλίµα εκείνη την
εποχή. Άλλαξε, όµως, ήρθαν αλλαγές και έγινε παγωµένο. 

Όπως ξέρετε, στην αρχαία γνώση των ανθρώπων έχουµε πε-
ράσει από πολλές κλιµατικές αλλαγές, από την κλιµατική αλλαγή
που είχαµε µε την εποχή των παγετώνων, µε τους µεγάλους κα-
τακλυσµούς, που υπάρχουν στη συλλογική µνήµη της ανθρωπό-
τητας, υπάρχουν στη Βίβλο, υπάρχουν στο Έπος του Γιλγαµές,
υπάρχουν στην ελληνική ιστορία µε το πώς δηµιουργήθηκε ο
πρώτος Έλληνας µετά τον κατακλυσµό. Υπάρχουν στη συλλο-
γική µας µνήµη όλες αυτές οι τεράστιες κλιµατικές αλλαγές. Και
υπάρχουν, φυσικά, και οι αλλαγές που προκαλούνται από την αν-
θρώπινη δραστηριότητα. 

Ξέρετε, η αρχή του ανθρώπινου πολιτισµού και της ιστορίας
είναι η λεγόµενη εύφορη ηµισέληνος στη Μεσοποταµία ανάµεσα
στον Ευφράτη και τον Τίγρη, τους ποταµούς. Εκεί γεννήθηκε ο
πολιτισµός, εκεί γεννήθηκε και η ιστορία. Γιατί γεννήθηκε εκεί;
Γιατί ήταν η πιο εύφορη περιοχή στην οποία αναπτύχθηκε η γε-
ωργία και αναπτύχθηκε και η δυνατότητα να ζούµε καλύτερα και
µε πιο πολλά φρούτα, µε πιο πολλά καλλιεργήσιµα αγαθά. Άλ-
λωστε όταν οι αρχαίοι Εβραίοι είχαν στο µυαλό τους τη γη της
Εδέµ την εύφορη ηµισέληνο υπονοούσαν, αυτός ήταν ο παρά-
δεισος του Αδάµ και της Εύας. Η εύφορη ηµισέληνος, όµως, σή-
µερα είναι έρηµος και είναι έρηµος εξαιτίας της εντατικοποίησης
της γεωργίας, που δεν σεβαστήκαµε το κλίµα, δεν σεβαστήκαµε
τη φύση, δεν σεβαστήκαµε το περιβάλλον µας. Αυτό ερχόµαστε
τώρα να το πληρώσουµε και να το πληρώσουµε πάρα πολύ αυ-
στηρά. 

Ξέρω ότι δεν είναι εύκολο να λάβεις µέτρα που αφορούν στον
περιορισµό κάποιων δραστηριοτήτων για την αντιµετώπιση της
κλιµατικής αλλαγής. Είναι πάρα πολύ δύσκολο, γιατί θίγονται
άµεσα συµφέροντα. Δείτε τι γίνεται τώρα µε τη φασαρία που γί-
νεται µε τη λεγόµενη από την Αντιπολίτευση βίαιη απολιγνιτοποί-
ηση. Κατά τη γνώµη µου, δεν υπάρχει βίαιη απολιγνιτοποίηση.
Υπάρχει βίαιη λιγνιτοποίηση. Η λιγνιτοποίηση ήταν βίαιη εις
βάρος του περιβάλλοντος, βίαιη εις βάρος του κλίµατος. 

Και εδώ υπάρχει και µια αντίφαση από τον ΣΥΡΙΖΑ, αφού ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ είναι το κόµµα της προστασίας του περιβάλλοντος, των κα-
θαρών µορφών ενέργειας. Μόλις υπήρξε η µεγάλη ενεργειακή
κρίση, που υφιστάµεθα και δυστυχώς, θα έχει συνέπειες, ανακα-
λύψαµε τη βίαιη απολιγνιτοποίηση. Δυστυχώς, η απολιγνιτοποί-
ηση έπρεπε να έχει ξεκινήσει πολλά χρόνια πριν. Για διάφορους
λόγους όλες οι κυβερνήσεις, και για οικονοµικούς, και για να κο-
λακεύουν την εκλογική τους πελατεία, και για να βολέψουµε και
δικούς µας στις µονάδες ηλεκτρικής παραγωγής από λιγνίτη µας
έφτασαν στο σηµείο που φτάσαµε σήµερα. Και τώρα ο λιγνίτης
είναι µεν φτηνός όσον αφορά στη δηµιουργία ενέργειας, αλλά
είναι ταυτόχρονα πανάκριβος σε ό,τι αφορά στην καταστροφή
του περιβάλλοντος. 

Είναι το ίδιο ακριβώς δίληµµα που είχαν πριν από µερικές δε-
καετίες στη Μεγάλη Βρετανία όταν είχε γίνει η µεγάλη απεργία
των ανθρακωρύχων. Και ο άνθρακας είναι φτηνός, αλλά ο άν-
θρακας έχει µεγάλες επιπτώσεις στο περιβάλλον. Δεν υπάρχουν
άµεσες, εύκολες και εύπεπτες λύσεις. Ό,τι κι αν επιλέξεις θα
υπάρχει και κάποια αντίρρηση, κάποιος θα θιγεί. Δεν υπάρχει πε-
ρίπτωση να µη θιγεί κάποιος. Αυτό προσπαθούµε να το αντιµε-
τωπίσουµε µε κάποιον τρόπο µε τον νόµο που συζητάµε σήµερα. 

Δεν σας λέω εγώ ότι είναι η καταπληκτικότερη µεταρρύθµιση
που έχει γίνει ποτέ και ο καλύτερος κλιµατικός νόµος που θα
µπορούσε και ότι λύνει το πρόβληµα. Δεν το έχουν βρει πουθενά
στον κόσµο, θα το βρούµε εµείς; Όχι. Είναι ένα πρώτο βήµα
προς τη θετική κατεύθυνση. 

Και θεωρώ, τουλάχιστον, υποκριτικό να ακούω από την Αντι-
πολίτευση να κατηγορεί την Κυβέρνηση ότι δήθεν εξυπηρετεί κά-
ποια συµφέροντα. Ποιον εξυπηρετεί η επιβολή όλων αυτών των
µέτρων που λαµβάνει η Κυβέρνηση για τον περιορισµό του
ύψους των λογαριασµών του ρεύµατος; Εξυπηρετεί κάποιον;
Εξυπηρετεί, ναι. Εξυπηρετεί κάποιον και αυτός ο κάποιος είναι ο
Έλληνας φορολογούµενος, είναι ο Έλληνας καταναλωτής, αυ-
τός ο οποίος πλήττονταν από τις υψηλές τιµές του ηλεκτρικού
ρεύµατος. Τώρα αυτό το αντιµετωπίζουµε και το  αντιµετωπί-

ζουµε µε γενναίο τρόπο, πιο γενναίο τρόπο απ’ ό,τι η Ισπανία και
η Πορτογαλία, που η Αντιπολίτευση και ο ΣΥΡΙΖΑ µας έλεγε
«ακολουθήστε το παράδειγµα της Ισπανίας και της Πορτογα-
λίας». Εµείς το ακολουθήσαµε ακόµα περισσότερο και αυτή τη
στιγµή τα µέτρα που λαµβάνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας είναι πολύ πιο τολµηρά από τα µέτρα τα οποία έχουν λάβει
άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την αντιµετώπιση των
υψηλών τιµών της ενέργειας. 

Θα µου πείτε είναι ακριβή η βενζίνη. Ξεχάσαµε το ηλεκτρικό
ρεύµα και τώρα πήγαµε στη βενζίνη, που είναι όντως ακριβή.
Πάρα πολύ ακριβή είναι η βενζίνη και πρέπει να βρούµε τρόπους
να αντιµετωπίσουµε και αυτό, και θα το κάνουµε. Ένα πρώτο
βήµα ήταν το fuel pass. Δεν επαρκεί, δεν είναι αρκετό, χρειάζον-
ται κι άλλα µέτρα και αυτό όµως θα το κάνουµε. 

Θεωρώ, όµως, υποκριτικό να λέµε πρώτον, ότι υπάρχει µια
υποστήριξη της Κυβέρνησης προς τους παρόχους ενέργειας.
Δεν υπάρχει καµµία υποστήριξη προς τους παρόχους ενέργειας.
Πρώτον, οι πάροχοι ενέργειας παρεµπιπτόντως είναι θιγόµενοι
από τις υψηλές τιµές του ρεύµατος, γιατί έχουν κλειδωµένα συµ-
βόλαια σε χαµηλότερες τιµές. Οι εταιρείες παραγωγής; Οι εται-
ρείες παραγωγής θα πούµε ότι είναι ευεργετηθείσες από την
πετρελαϊκή και την ενεργειακή κρίση. Αλλά σε αυτούς µπαίνει το
πλαφόν, σε αυτούς µπαίνουν και τα πρόστιµα µε τη µορφή φο-
ρολόγησης των κερδών τους. 

Αυτό λύνει και η τροπολογία που κατέθεσε χθες το βράδυ το
Υπουργείο Ενέργειας. Εντάξει, να δεχθώ ότι θα µπορούσε να το
είχε κάνει νωρίτερα και να µην το κάνει στη µία η ώρα το πρωί.
Και εµένα δεν µου αρέσουν οι εµβόλιµες τροπολογίες µετά το
τέλος της ηµέρας, αλλά παρ’ όλα αυτά επί της ουσίας δεν
έχουµε τίποτα να διαφωνήσουµε. Στη σωστή κατεύθυνση είναι η
τροπολογία αυτή. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο σας λέω ότι αντί να µεµψιµοιρούµε
και αντί να φωνάζουµε για το τι κάνουν οι άλλοι, να δούµε τι κά-
νουµε εµείς για την προστασία του κοινωνικού συνόλου από
αυτή την υπερβολική και πρωτοφανή κατάσταση στην οποία
ζούµε. Δεν έχουµε ξαναζήσει τέτοια συγκυρία πραγµάτων, όπως
η πανδηµία, που θα έφερνε µοιραία αύξηση του ενεργειακού κό-
στους και του κόστους µεταφοράς -το γράφω εδώ και χρόνια,
από τότε που εµφανίστηκε η πανδηµία- µείωση της παραγωγής
και φυσικά ακρίβεια. Και µετά από την πανδηµία έχουµε τον πρω-
τοφανή αυτόν πόλεµο στην Ουκρανία, που µπορεί δυστυχώς -
και το απεύχοµαι- να µετεξελιχθεί σε παγκόσµιο πόλεµο. 

Αυτά όλα πρέπει να τα λάβουµε υπ’ όψιν µας και να κάνουµε
ό,τι είναι δυνατόν για να προστατεύσουµε την πατρίδα µας και
το κοινωνικό σύνολο. Γιατί εµείς, η κοινοβουλευτική δηµοκρατία,
τα κόµµατα και οι πολιτικοί υπάρχουµε για να υπηρετούµε την
πατρίδα και το κοινωνικό σύνολο.

Σταµατώ εδώ, κυρία Πρόεδρε, γιατί νοµίζω το ρολόι δεν µε-
τρούσε από την αρχή τον χρόνο µου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Δι-
γαλάκης. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, το ζήτηµα της κλιµατικής και της περιβαλ-

λοντικής κρίσης είναι πολύπλοκο. Όχι άδικα η αντιµετώπισή του
θεωρείται ίσως η σηµαντικότερη και µεγαλύτερη πρόκληση του
πολιτισµού µας. Οι επόµενες µεταναστευτικές ροές δεν θα οφεί-
λονται µόνο σε τυχόν πολεµικές συγκρούσεις, αλλά λόγω των έν-
τονων συνεπειών της κλιµατικής αλλαγής. Όπως αναφέρει
σχετική έκθεση της Παγκόσµιας Τράπεζας, ενδέχεται µέχρι και
διακόσια εκατοµµύρια άνθρωποι να εγκαταλείψουν τις εστίες
τους. 

Η ανθρώπινη υγεία και ευηµερία είναι ευθέως εξαρτώµενη από
την ποιότητα του περιβάλλοντος και την κατάσταση των οικοσυ-
στηµάτων, τα οποία υφίστανται έντονη ανθρωπογενή παρέµβαση
και επιβάρυνση. Δεν είναι τυχαίο ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση υπήρξε
πρωτοπόρος στον αγώνα υπέρ της προστασίας του περιβάλλον-
τος, αλλά και µέσω ερευνητικών προγραµµάτων στην αποτίµηση
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των εξωτερικών οικονοµιών των περιβαλλοντικών επιπτώσεων. 
Η Κυβέρνησή µας, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, έθεσε

αταλάντευτα από την αρχή σε πρώτη προτεραιότητα το θέµα της
προστασίας του περιβάλλοντος και σήµερα ψηφίζουµε ένα νο-
µοσχέδιο ορόσηµο, τον πρώτο εθνικό κλιµατικό νόµο. Ο νόµος
αυτός ορίζει το θεσµικό πλαίσιο και θέτει συγκεκριµένους στό-
χους για τη µείωση των εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου, προ-
κειµένου να επιτευχθούν οι εθνικοί κλιµατικοί στόχοι για το 2030
και η µετάβαση σε καθεστώς κλιµατικής ουδετερότητας έως το
2050 σύµφωνα µε τη µακροπρόθεσµη στρατηγική της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και τη Συµφωνία του Παρισιού.

Ο κλιµατικός νόµος θέτει, µεταξύ άλλων, στόχους: 
Πρώτα, την απολιγνιτοποίηση, προβλέποντας το χρονοδιά-

γραµµα διακοπής λειτουργίας όλων των λιγνιτικών µονάδων, µε
προϋπόθεση, βέβαια, τη διασφάλιση της επάρκειας ισχύος και
την ασφάλεια εφοδιασµού. 

Την ηλεκτροκίνηση. Παράλληλα, µε τις νοµοθετικές ρυθµίσεις,
βέβαια, θα πρέπει ο ΔΕΔΔΗΕ να αναπτύξει τις απαιτούµενες
υποδοµές, όπου υπάρχει ανάγκη λόγω και της µεγάλης ισχύος
που απαιτούν οι φορτιστές. 

Τη µείωση εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου στα κτήρια. Με
αφορµή τη νοµοθετική πρόβλεψη για ανάµειξη µε τουλάχιστον
30% σε βιοκαύσιµα του πετρελαίου θέρµανσης, έχει µεγάλη ση-
µασία και για τη χώρα µας να µελετήσουµε και να σχεδιάσουµε
βιώσιµες εφοδιαστικές αλυσίδες µετατροπής βιοµάζας σε προ-
ηγµένα βιοκαύσιµα. 

Τις επιχειρήσεις. Είναι σηµαντικό που προβλέπεται νοµοθε-
τικά, κάτι που ήδη πράττουν ορισµένες επιχειρήσεις στο πλαίσιο
της εταιρικής υπευθυνότητας, έτσι ώστε να γίνει γενική πρακτική.

Τα νησιά. Επιτρέψτε µου να πω ότι θα είχαµε ήδη πετύχει τον
στόχο µείωσης των εκποµπών όσο και της µείωσης των ΥΚΩ, αν
πολύ νωρίτερα είχε προχωρήσει η ηλεκτρική διασύνδεση τους
µε το ηπειρωτικό σύστηµα, κάτι που το κάνει η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Με την ευκαιρία, όµως, της συζήτησης αυτού του πολύ σηµαν-
τικού νοµοσχεδίου, θα ήθελα να αναφερθώ και σε ένα άλλο ζή-
τηµα, αυτό της ενεργειακής ασφάλειας. Ενεργειακή ασφάλεια
συνιστά η απρόσκοπτη πρόσβαση και διαθεσιµότητα σε αξιόπι-
στες και επαρκείς ενεργειακές πηγές, σε εύλογο κόστος, δια-
σφαλίζοντας την ευηµερία των πολιτών και την εύρυθµη λει-
τουργία της οικονοµίας. Και όλα αυτά χωρίς να προκαλούνται
απαράδεκτες ή µη αναστρέψιµες επιπτώσεις στο περιβάλλον µε
γνώµονα πάντα τη βιώσιµη ανάπτυξη. 

Αυτός ο ορισµός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµπυκνώνει
–νοµίζω- ακριβώς αυτό που βιώνουµε τους τελευταίους µήνες
και αυτό που αποτελεί το διακύβευµα για το επόµενο διάστηµα.
Η εξελισσόµενη κρίση λόγω του πολέµου στην Ουκρανία έχει δη-
µιουργήσει πρωτόγνωρες συνθήκες ενεργειακής φτώχειας, που
δεν αφήνουν αλώβητο κανένα τµήµα της ελληνικής κοινωνίας,
είτε αυτό αφορά τους απλούς καταναλωτές είτε τον παραγωγικό
ιστό. Η Κυβέρνηση έδειξε γρήγορα αντανακλαστικά παίρνοντας
έκτακτα µαζικά µέτρα για την ανακούφιση της κοινωνίας. Και θα
ήθελα σε αυτό το σηµείο να συγχαρώ την Κυβέρνηση και το
Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας για τις ρυθµίσεις που
θα αρχίσουν να εφαρµόζονται από τον από τον Ιούλιο, µετά από
συνεννόηση µε την Ευρωπαϊκή Ένωση και που ουσιαστικά ακυ-
ρώνουν στην πράξη τη ρήτρα αναπροσαρµογής.

Είναι κοινά αποδεκτό, όµως, ότι όσα µέτρα και να ληφθούν
στην κατεύθυνση των χρεώσεων που αφορούν στις καταναλώ-
σεις, όσο επείγοντα και να είναι, θα έχουν ηµεροµηνία λήξης,
αφού το δηµοσιονοµικό κόστος είναι βαρύ. Η λύση στο πρό-
βληµα της ενεργειακής ασφάλειας δεν είναι ο λιγνίτης. Η λύση
είναι η επιτάχυνση της ενεργειακής µετάβασης σε ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας. 

Και θα ήθελα εδώ εµβόλιµα να κάνω ένα σχόλιο σε κάτι που
ακούστηκε προηγουµένως, ότι δήθεν η Κυβέρνηση προχωράει
σε εγκαταστάσεις ΑΠΕ χωρίς σεβασµό στο περιβάλλον. Η περι-
βαλλοντική νοµοθεσία, τόσο η ενωσιακή όσο και η εθνική, τηρεί-
ται στο µέγιστο βαθµό και αρκεί κάποιος να δει ότι από τις
αιτήσεις που κατατίθενται για ανανεώσιµες πηγές ενέργειας το
96% απορρίπτεται. Αυτό το λέω, γιατί ακούστηκε προηγουµένως

από συνάδελφο.
Όµως, η ενεργειακή µετάβαση σε ανανεώσιµες πηγές ενέρ-

γειας θα πρέπει κατά την άποψή µου να συνοδεύεται και µε την
κατεύθυνση της αποκέντρωσης σε µικρότερες και περισσότερες
µονάδες παραγωγής και αποθήκευσης από πολίτες και από µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις, όχι για εµπόριο ρεύµατος, αλλά για να
καλύψουν αυτοί τις δικές τους ενεργειακές ανάγκες και να δουν
άµεσα, να αποκοµίσουν οι ίδιοι τα οικονοµικά οφέλη. Προς την
κατεύθυνση, λοιπόν, αυτή, οι δυνατότητες που µας δίνει η τεχνο-
λογία είναι µαζικές και αδιανόητες σε σχέση µε λίγα χρόνια πριν:
συστοιχίες µπαταριών, υψηλής απόδοσης ηµιδιάφανα φωτοβολ-
ταϊκά συστήµατα που µπορούν να ενσωµατωθούν ακόµα και σε
προσόψεις κτηρίων ή σε ελαφριές κατασκευές, όπως πέργκολες
και θέσεις στάθµευσης. Ο ΑΔΜΗΕ προχωρά µε γρήγορους ρυθ-
µούς στις εθνικές και διεθνείς διασυνδέσεις του ηλεκτρικού δι-
κτύου και αυτό επίσης, βοηθάει πολύ στην ενσωµάτωση ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας. 

Χρειάζονται ενδεχοµένως και κάποια πρόσθετα µέτρα: 
Απλοποίηση του πλαισίου και επιτάχυνση για µικρά, οικιακά

και µεσαία –τουρισµός, βιοτεχνίες- φωτοβολταϊκά συστήµατα.
Άρση ορισµένων αντιφάσεων που ακόµα και σήµερα υπάρχουν

στην πολεοδοµική νοµοθεσία. Ένα µικρό φωτοβολταϊκό εγκατε-
στηµένο οριζόντια πάνω σε µια πέργκολα απαιτεί τροποποίηση
της οικοδοµικής άδειας του κτηρίου, ενώ η ίδια µονάδα πάνω σε
µια θέση στάθµευσης δεν απαιτεί.

Επιτάχυνση της εγκατάστασης έξυπνων µετρητών από τον
ΔΕΔΔΗΕ και οι αντίστοιχες υπόλοιπες υποδοµές του ΔΕΔΔΗΕ,
για να µπορούν να υποστηριχθούν αυτά τα συστήµατα.

Επιδότηση των νοικοκυριών και των µικροµεσαίων επιχειρή-
σεων που επενδύουν σε ΑΠΕ και περιλαµβάνουν και αποθήκευση
µε χρήση χρηµατοδοτικών εργαλείων ΕΣΠΑ και RRF και µε πολύ
χαρά άκουσα τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας να
εξαγγέλλει µέτρα προς αυτή την κατεύθυνση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προοδευτικοί είναι αυτοί που
εργάζονται, για να διασφαλίσουν καλύτερες συνθήκες για το αύ-
ριο. Και εµείς το αποδεικνύουµε έµπρακτα ψηφίζοντας τον πρώ-
το κλιµατικό νόµο, για να διασφαλίσουµε µαζί µε την υπόλοιπη
Ευρώπη, µαζί µε τον υπόλοιπο κόσµο, µια καλύτερη µέρα, ένα
καλύτερο αύριο, έναν πράσινο πλανήτη για τα παιδιά µας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, κ. Τσακαλώτος. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Σήµερα, συνάδελφοι και συναδέλφισσες, είναι έξι χρόνια ακρι-

βώς µετά από το Eurogroup στις 25 Μαΐου του 2016. Είναι το Eu-
rogroup που αποφασίστηκαν τα βραχυπρόθεσµα, µεσοπρόθεσ-
µα και µακροπρόθεσµα µέτρα για το χρέος. Είναι το Eurogroup,
που σηµατοδοτήθηκε από την αντίστροφη µέτρηση για την
έξοδο από τα µνηµόνια. Υπήρχαν πολλά επεισόδια και µετά, µε-
γάλες µάχες, αλλά από εκείνη τη στιγµή φάνηκε ότι η κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ ήταν η µόνη κυβέρνηση που µπορούσε να µας βγάλει
από αυτή την περιπέτεια. 

Τώρα ακούω από Βουλευτές -το άκουσα και χθες από τον κ.
Σταϊκούρα- ότι περηφανεύεστε που θα βγούµε από την ενισχυ-
µένη εποπτεία. Δηλαδή, τι λέτε; Ότι για µία απόφαση του 2018
ότι θα βγαίναµε το 2022, καταφέρατε να µην εκτροχιάσετε αυτό
που φτιάξαµε εµείς. Το λες και πρόοδο, γιατί την άλλη φορά που
ήσασταν κυβέρνηση µόνοι σας, οδηγήσατε τη χώρα στη χρεο-
κοπία. Ελπίζω να µην ξαναγίνει αυτό. Δεν έχω µεγάλη εµπιστο-
σύνη και γι’ αυτό ελπίζω να γίνουν εκλογές τον Οκτώβριο που
ακούγεται, για να φύγετε όσο πιο γρήγορα γίνεται, για να µην εί-
µαστε αναγκασµένοι ξανά να βγάλουµε τη χώρα από µνηµόνιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θέλω για τον κλιµατικό νόµο να αρχίσω µε µια σκέψη εργα-

σίας. Σκεφτείτε µια κοινωνία που σε τριάντα χρόνια διπλασιάζει
την παραγωγικότητά της. Αυτή η κοινωνία θα µπορούσε εν δυ-
νάµει να διπλασιάσει τα αγαθά που καταναλώνει ή θα µπορούσε
-το άλλο άκρο- να µην αυξήσει καθόλου τα προϊόντα που κατα-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΣΤ’ - 25 ΜΑΪΟΥ 2022 13947



ναλώνει και απλώς να το πάρει όλο σε ελεύθερο χρόνο. Η οικο-
λογική απάντηση θα ήταν να πάµε προς τη µεριά να µην κατανα-
λώνουµε περισσότερο. Έτσι δεν είναι; Όµως, ο καπιταλισµός δεν
βγάζει λεφτά από τον κ. Σκρέκα και τους Υπουργούς και εµείς
να πηγαίνουµε διακοπές. Βγάζει κέρδος από να καταναλώνουµε
όλο και περισσότερα προϊόντα. Αυτή είναι η φυσική ροπή του κα-
πιταλισµού. Και γι’ αυτό υπάρχει ένα πρόβληµα στον καπιταλισµό
σε σχέση µε την οικολογία, γιατί θα σπρώχνει συνεχώς για ανά-
πτυξη, για περισσότερα προϊόντα κι όχι για να είµαστε φιλικοί
προς το περιβάλλον και άρα, να αλλάξουµε τα παραγωγικά και
τα καταναλωτικά προϊόντα. Και εσείς αυτό δεν το έχετε καταλά-
βει. Δεν µπορείτε να το καταλάβετε. Γι’ αυτό προωθείτε αγοραίες
λύσεις. Γι’ αυτό ιδιωτικοποιείτε τη ΔΕΗ. Γι’ αυτό ανακοινώνετε
ότι κάτι θα κάνετε για τα υπερκέρδη. Περιµένουµε τη µελέτη. Και
ξαφνικά, 12 η ώρα τα µεσάνυχτα εχθές, βρίσκουµε τη λύση σας. 

Τι θα µπορούσατε να κάνετε; Να υπολογίζετε τα υπερκέρδη
µε βάση το πραγµατικό κόστος παραγωγής, κόστος φυσικού αε-
ρίου, εργατικά, ένα µικρό κέρδος -στην Αγγλία είναι 2%- και να
συγκρίνετε την τιµή πώλησης στο Χρηµατιστήριο. Αυτή τη µέ-
θοδο είχαµε και στο ΝΟΜΕ επί µνηµονίων. Δεν είναι πυρηνική
φυσική. Θα µπορούσατε να κάνετε τον µηχανισµό να αρχίσει από
τον Αύγουστο που είχαν ήδη αυξηθεί οι τιµές. 

Αντ’ αυτού τι κάνετε; Υπολογίζετε τα κέρδη µε βάση τον ίδιο
µήνα του προηγούµενου χρόνου και την αύξηση του µικτού κέρ-
δους. Δεν είναι σωστή µεθοδολογία. Κάνατε έναν µηχανισµό που
αρχίζει από 1η Οκτωβρίου, όταν η τιµή στη χονδρική ανέβηκε στα
200 τον Αύγουστο και τον Σεπτέµβριο και δεν εντάσσεται ούτε ο
Αύγουστος ούτε ο Σεπτέµβριος στην ανάλυσή σας. Οι παράγον-
τες της αγοράς υπολογίζουν ότι το 80%-90% του φόρου των
υπερκερδών θα αφορά στη ΔΕΗ. Ποιοι εξαιρούνται; Δεν νοµίζω
ότι θα πάρετε κάποιο βραβείο αν απαντήσετε σ’ αυτήν την ερώ-
τηση. 

Πάµε, όµως, πιο συγκεκριµένα στον κλιµατικό νόµο. Ο κλιµα-
τικός νόµος αποτελεί ένα κείµενο αποτύπωσης της πολιτικής δέ-
σµευσης προς την κλιµατική ουδετερότητα, αλλά και έναν οδηγό
για τον τρόπο µε τον οποίο θα πρέπει να το πετύχουµε αυτό.
Αυτός ο δρόµος στο τέλος θα διαµορφώσει ένα διαφορετικό από
το σηµερινό παραγωγικό και καταναλωτικό µοντέλο. 

Ως εκ τούτου, ο κλιµατικός νόµος θα πρέπει να είναι ένας
νόµος-πλαίσιο, να δίνει κατευθύνσεις και δοµή στις πολιτικές για
το κλίµα, να διευκολύνει την οριζόντια τήρηση των στόχων µε-
ταξύ των διαφόρων τοµέων της οικονοµίας. Το µοντέλο παρα-
γωγής και κατανάλωσης που έχουµε ανάγκη για την επίτευξη της
κλιµατικής ουδετερότητας θα πρέπει να έχει τα εξής χαρακτηρι-
στικά:

Πρώτο χαρακτηριστικό: Απεξάρτηση απ’ όλα τα ορυκτά καύ-
σιµα, λιγνίτη, φυσικό αέριο, µαζούτ, ντίζελ και πάει λέγοντας σε
όλους τους τοµείς της οικονοµίας.

Θα ήθελα να σας ρωτήσω, κύριε Υπουργέ: Ο Υπουργός κ.
Σκρέκας µιλάει µε τον κ. Σταϊκούρα; Έχουν κάποια συνάντηση,
κάποια συζήτηση; Χθες είχαµε ένα νοµοσχέδιο για κίνητρα για
συγχωνεύσεις, υποτίθεται για παραγωγική ανασυγκρότηση και
δεν είχε τίποτα για το κλίµα. Θέλουµε εδώ να έχουµε µια ενιαία
πολιτική που να δίνει κατεύθυνση. Χθες ένα νοµοσχέδιο που δίνει
κίνητρα για συγχωνεύσεις και υποτίθεται για την παραγωγική
ανασυγκρότηση –γιατί είχε και άλλα πράγµατα, τα είχε πει και ο
κ. Σκανδαλίδης- δεν είχε τίποτα για το περιβάλλον. Δεν δίνει κα-
νένα κίνητρο για να γίνει η ανασυγκρότηση. Έπρεπε να έχει και
ένα περιβαλλοντικό πλαίσιο. Τίποτα. Σαν να είναι δύο Υπουργοί
που ο ένας µιλάει για το περιβάλλον, ο άλλος µιλάει για την οι-
κονοµία, δε συναντώνται µεταξύ τους, δεν µιλάνε, δεν έχουν µια
ενιαία πολιτική.

Δεύτερο χαρακτηριστικό που θα έπρεπε να έχει ένας τέτοιος
νόµος: Μια δίκαιη µετάβαση στην οικονοµία µηδενικών εκποµ-
πών. Αυτό σηµαίνει ότι υπάρχει σηµαντική µέριµνα για τη δια-
σφάλιση της κοινωνικής συνοχής, για την εξασφάλιση θέσεων
εργασίας και ενός οράµατος για το µέλλον για όλους και όχι
µόνο για τους λίγους. Το έχουν πει όλοι. Πού είναι οι ανισότητες
στην ανάλυσή σας; 

Όταν ο ήρωάς σας –φαντάζοµαι- o Έλον Μασκ πηγαίνει στο
διάστηµα, το ξέρετε ότι για έντεκα λεπτά ταξίδι έχει ρύπους, έχει

εκποµπές τόνων άνθρακα όσο ένας φτωχός άνθρωπος στον
κόσµο σε όλη του τη ζωή; Αυτό που είπα δεν ήταν λαϊκίστικο,
γιατί θα σας καταθέσω για να µελετήσετε, αν θέλετε, τις φοβε-
ρές ανισότητες και µέσα στις χώρες και ανάµεσα στις χώρες για
το ποιοι κάνουν τις εκποµπές. Οι πιο πλούσιοι µέσα στις χώρες
και οι πιο πλούσιες χώρες το κάνουν. Πώς θα αντιµετωπίσουµε
την κλιµατική αλλαγή αν αυτό δεν το λάβουµε υπ’ όψιν; Δεν είναι
µόνο για τους πλούσιους. 

Θέλετε να ενθαρρύνετε τα σπίτια να µην εξαρτώνται από καυ-
στήρες πετρελαίου. Θέλετε να βοηθήσετε τους ανθρώπους να
έχουν φωτοβολταϊκά στα σπίτια τους. Θέλετε να βοηθήσετε τα
ταξί να έχουν καλύτερα αυτοκίνητα που δεν έχουν τόσο µεγάλες
εκποµπές. Πώς θα τους βοηθήσετε µε αυτή την οικονοµική και
κοινωνική κατάσταση που υπάρχει; Πού είναι το ενιαίο πλαίσιο
που θα έπρεπε να αντιµετωπίσει κατευθείαν τις ανισότητες, για
να µπορούν να συµµετέχουν όλοι στην ανάγκη να πάρουµε
µέτρα και να αλλάξουµε συµπεριφορές για να αντιµετωπίσουµε
την κλιµατική αλλαγή; Πουθενά σ’ αυτό το νοµοσχέδιο. Πουθενά
δεν δίνει οδηγίες, ούτε λέει στους ανθρώπους ότι θα είµαστε
δίπλα τους για να µπορέσουµε να κάνουµε αυτόν τον τεράστιο
µετασχηµατισµό.

Τρίτο χαρακτηριστικό που θα έπρεπε να έχει ένα τέτοιο νοµο-
σχέδιο: Να προβλέπει τη διείσδυση των ΑΠΕ σε συνδυασµό µε
εξοικονόµηση ενέργειας και αποθήκευση. Έχουµε ανάγκη τόσο
από τις µεγάλες υποδοµές σε ΑΠΕ όσο και από µικρότερες ενερ-
γειακές κοινότητες, µε τον όρο ότι θα υπάρχει χωροταξικός σχε-
διασµός, προστασία της βιοποικιλότητας και δηµοκρατικός
έλεγχος. Το βασικό που λένε όλοι οι οικολόγοι είναι ότι αυτό πρέ-
πει να γίνει ιδιοκτησία όλων σε µια κοινωνία για να µπορούµε να
έχουµε τις σωστές λύσεις, αλλά και να συµµετέχουν όλοι στην
εφαρµογή αυτών των λύσεων. Αν δεν υπάρχει ισότητα, το δεύ-
τερο χαρακτηριστικό, δεν µπορεί να υπάρχει το τρίτο, δεν µπο-
ρείς να εµπλέξεις τον κόσµο σε µια τέτοια συζήτηση για να
αντιµετωπίσει τη µεγάλη απειλή της κλιµατικής κρίσης. 

Τέταρτο χαρακτηριστικό: Θα έπρεπε να αναδεικνύετε την προ-
στασία και την αποκατάσταση της φύσης ως αναγκαία προϋπό-
θεση για την επίτευξη του στόχου της κλιµατικής ουδετερό-
τητας. 

Ένα άλλο παράδειγµα. Είπα για τον κ. Σταϊκούρα. Δεν θέλω
να αφήσω στο απυρόβλητο τον κύριο Πρωθυπουργό. Κάνει µια
ανακοίνωση για τη στέγαση. Όλοι µιλάνε πια για τη στέγαση. Το
κάνει και ο κύριος Πρωθυπουργός που το βασικό που θέλει να
κάνει είναι να δώσουµε κίνητρα σε ιδιώτες για να χτίζουν κοινω-
νική στέγαση και µετά αυτό να µπορεί να πάει σε κάποιους αν-
θρώπους. Δεν έχει καταλάβει τίποτα. Δεν έχει καταλάβει ότι και
στη στέγαση πρέπει να µπει το θέµα της κλιµατικής αλλαγής.
Στον ΣΥΡΙΖΑ το έχουµε παλέψει πολύ το θέµα για τη στέγαση και
έχουµε µια τελείως διαφορετική άποψη, ότι δηλαδή η στέγαση
δεν είναι µόνο κοινωνική πολιτική για κάποιους. Η στέγαση είναι
ένα δικαίωµα. Πρέπει να χρησιµοποιήσεις τα σπίτια που ήδη
έχεις, να έχεις λεφτά από το Ταµείο Ανάκαµψης που δεν τα βά-
λατε µέσα σ’ αυτό και να έχεις αυτό που λένε οι οικολόγοι, δη-
λαδή την αρχή της µηδενικής κατανάλωσης. Δεν µπορεί συνέχεια
να επεκτείνεις το έδαφος που χτίζεις σπίτια και εργοστάσια. Δεν
είναι αυτό οικολογικό. Δεν αντιµετωπίζεται η κρίση του κλίµατος
χωρίς τη µηδενική κατανάλωση. Όπως έχει αναδείξει ο Ευρω-
βουλευτής µας, που το έχει δουλέψει αυτό µε την οµάδα του,
αλλά και η Θεανώ Φωτίου που έχει αναδείξει αυτό το θέµα, η
«Ανοιχτή Πόλη», οι άνθρωποι στην Α’ Αθήνας που δούλεψαν για
ένα τέτοιο σχέδιο, χρειάζονται και χρήµατα από το Ταµείο Ανά-
καµψης, χρειάζεται και µια τελείως διαφορετική προσέγγιση. 

Γιατί σας το λέω αυτό; Είναι το ίδιο παράδειγµα µε τον κ. Σταϊ-
κούρα και τον νόµο για τα κίνητρα. Είναι σαν να έχουµε ένα
Υπουργικό Συµβούλιο που ο καθένας κάνει το δικό του και δεν
συζητάτε µεταξύ σας. Έχει σχέση η παραγωγική αναδιάρθρωση
µε την κλιµατική αλλαγή; Έχει σχέση. Πού είναι αυτό σε εσάς;
Έχει σχέση µια νέα πολιτική για τη στέγαση µε την κλιµατική αλ-
λαγή; Έχει σχέση. Πού ήταν αυτό στις ανακοινώσεις του Πρω-
θυπουργού και Προέδρου σας;

Θέλω να τελειώσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρά-
δειγµα µε το οποίο ξεκίνησα. Η φυσική ροπή του καπιταλισµού
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είναι να µην παίρνει στα σοβαρά το οικολογικό ζήτηµα. Θα έλεγα
ότι η οικολογία και ο νεοφιλελευθερισµός ταιριάζουν όσο ταιριά-
ζουν τα τηγανιτά αβγά µε τη µερέντα. Τόσο πολύ ταιριάζουν. 

Τι σηµαίνει αυτό; Ότι αν είναι να το αντιµετωπίσουµε, δεν πρέ-
πει να πάµε στη θέση του ΚΚΕ ότι αυτά δεν λύνονται µε τον κα-
πιταλισµό, γιατί, βεβαίως, και εγώ οραµατίζοµαι τον σοσιαλισµό
και θέλω να παλέψω γι’ αυτόν, αλλά στοιχειωδώς θα ήθελα να
υπάρχει η ανθρώπινη ζωή στον πλανήτη για να µπορούµε να τον
οικοδοµήσουµε. Έτσι που πάµε, µ’ αυτές τις πολιτικές, δεν θα
υπάρχει ανθρώπινη ζωή. Τόσο σοβαρά είναι τα πράγµατα και
πρέπει να τα αντιµετωπίσουµε µε πολιτικές. 

Νοµίζω ότι σας έχω αναδείξει ότι υπάρχουν πολιτικές που δεν
είναι τελείως διαφορετικές από τις υπάρχουσες, αλλά είναι αρ-
κετά διαφορετικές ώστε να πάµε σε µια άλλη κατεύθυνση. Είναι
βαθιά µου πίστη ότι αυτό δεν µπορείτε να το κάνετε. Δεν µπορεί
ένας νεοφιλελεύθερος, όταν κάνει το νοµοσχέδιο για την παρα-
γωγική ανασυγκρότηση, να σκεφτεί την οικολογική διάσταση.

Δεν µπορεί ο κύριος Πρωθυπουργός, όταν κάνει την πολιτική
για τη στέγαση, να σκεφτεί την πολιτική διάσταση. Και δεν µπο-
ρείτε καθόλου να καταλάβετε αυτή τη σχέση ανάµεσα στην ανι-
σότητα και την κλιµατική κρίση. Έπρεπε να ήταν στον πυρήνα
για να διαµορφωθούν αυτές οι πολιτικές, για να υπάρχει συνοχή
σ’ αυτές τις πολιτικές και για να υπάρχει συµµετοχή στην εφαρ-
µογή αυτών των πολιτικών από την τοπική αυτοδιοίκηση, τους
επιστήµονες, απλούς πολίτες και οικολογικά κινήµατα και νοµίζω
µόνο σε µια συµµαχία των προοδευτικών δυνάµεων που έχουν
αυτή την αντίληψη, µε τις διαφωνίες µας για το τι σηµαίνει πα-
ραγωγική ανασυγκρότηση, τι σηµαίνει διαφορετικό παραγωγικό
µοντέλο και τι σηµαίνει καταναλωτικό µοντέλο. Όµως, έχουµε
έναν πυρήνα, τώρα που µας πιέζει η κλιµατική αλλαγή, η κλιµα-
τική κρίση, όπου µπορούµε να βάλουµε τη χώρα µας και να πιέ-
σουµε την Ευρώπη σε µια τελείως διαφορετική κατεύθυνση. 

Το στοίχηµα είναι πάρα πολύ µεγάλο. Δεν είναι όπως άλλα
πράγµατα που συζητάµε. Αυτή τη στιγµή διακυβεύεται η ανθρώ-
πινη ζωή στον πλανήτη και άρα οι απαιτήσεις από όλους και όλες
είναι πάρα πολύ µεγάλες. Και πιστεύω ότι µόνο µια εναλλακτική
κυβέρνηση µπορεί να βάλει τα θεµέλια. Δεν θα µπορέσει να τα
λύσει όλα. Θα υπάρχουν και οι δεσµεύσεις από την Ευρώπη και
άλλοι συσχετισµοί δύναµης, αλλά θα υπάρχει η δυνατότητα να
βάλουµε αυτά τα θεµέλια για να µπορούµε να πείσουµε όλον τον
κόσµο ότι τους αφορά, να πείσουµε τους νέους και τις νέες ότι
υπάρχουν λύσεις, ότι η πολιτική µπορεί να είναι µέρος της λύσης
στα πράγµατα που τους ενδιαφέρουν και όχι µέρος του προβλή-
µατος. Αυτό πρέπει οι προοδευτικές δυνάµεις να το πάρουν
πάρα πολύ σοβαρά. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τους προαναφερθέντες πίνακες, οι
οποίοι βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Τον λόγο έχει η κ. Βρυζίδου εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΒΡΥΖΙΔΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η

ενεργειακή και κλιµατική κρίση αποτελούν σήµερα δύο από τα
µεγαλύτερα προβλήµατα που ταλανίζουν τον Έλληνα πολίτη. Ο
πόλεµος στην Ουκρανία ήρθε να εντείνει την ήδη προβληµατική
κατάσταση. Οι αυξήσεις των τιµών στον χώρο της ενέργειας και
η αποτύπωση των επιπτώσεων της κλιµατικής αλλαγής εµφανί-
ζονται µπροστά µας µε δραµατικό τρόπο. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν µένει φυσικά θεατής.
Σήµερα ψηφίζουµε τον πρώτο αµιγώς κλιµατικό νόµο στην ιστο-
ρία της χώρας, έναν νόµο που δείχνει τον δρόµο προς την κα-
τεύθυνση της κλιµατικής ουδετερότητας της χώρας, έναν νόµο
που αποτυπώνει εµπράκτως τη σηµασία που δίνει η Κυβέρνηση
στο θέµα της κλιµατικής αλλαγής. Ερχόµαστε, λοιπόν, σήµερα
να τραβήξουµε µία γραµµή και να θέσουµε ένα συνολικό και εξει-
δικευµένο πλαίσιο στόχων µε βάση τις επιταγές της εποχής µας,

να αντιµετωπίσουµε τις προκλήσεις που εµφανίζονται µπροστά
µας και να εξασφαλίσουµε ένα πιο φωτεινό µέλλον για τα παιδιά
µας. 

Το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, έρχεται να ρυθµίσει µια σειρά
από ζητήµατα. Η φιλοσοφία του νόµου κινείται στην κατεύθυνση
της δίκαιης και οµαλής µετάβασης στα νέα κλιµατικά δεδοµένα.
Δηµιουργεί, επίσης, ένα σταθερό κλίµα, όπως αποτυπώνεται µε
τη νοµική δέσµευση, για την επίτευξη συγκεκριµένων ποσοτικών
στόχων. Θεσπίζει, επίσης, σταθερό πλαίσιο όσον αφορά στις
επενδύσεις σε ΑΠΕ, στην εξοικονόµηση και αποθήκευση ενέρ-
γειας και στη διείσδυση του πράσινου υδρογόνου. Αλλάζει µε
λίγα λόγια τον τρόπο ζωής µας, όπως τον ξέραµε µέχρι σήµερα. 

Πιο συγκεκριµένα, δύο είναι οι πρωταρχικοί στόχοι που θέ-
λουµε να πετύχουµε. Ο πρώτος αφορά στη µείωση των εκποµ-
πών διοξειδίου του άνθρακα κατά 55% µέχρι το 2030. Ο δεύ-
τερος να είµαστε κλιµατικά ουδέτεροι µέχρι το 2050. Τα ορυκτά
καύσιµα, αν και αξιοποιήσιµα για την παραγωγή ενέργειας και
όχι µόνο, εκπέµπουν δυστυχώς στην ατµόσφαιρα µεγάλες πο-
σότητες διοξειδίου του άνθρακα που συντελούν στην κλιµατική
αλλαγή. 

Ο κλιµατικός νόµος που ψηφίζουµε σήµερα αποτελεί σηµαν-
τικό βήµα για την απεξάρτηση της χώρας µας από αυτά, αλλά
και από το φυσικό αέριο. Ειδικά για το φυσικό αέριο είναι κοµβικό
να απεξαρτηθεί η χώρα µας από την εισαγωγή του. Η ρωσική ει-
σβολή άλλωστε έχει αυξήσει κατακόρυφα τις τιµές του, µε συ-
νέπεια το τελικό κόστος να επιβαρύνει τις τσέπες των συµπο-
λιτών µας. Η αύξηση της διείσδυσης των ΑΠΕ στην ελληνική
αγορά µέσω του παρόντος νόµου έρχεται εκτός των άλλων να
µειώσει και το τελικό κόστος της ενέργειας, άρα να βελτιώσει
την παρούσα δύσκολη κατάσταση για την πλειονότητα των Ελ-
λήνων πολιτών. 

Ερχόµαστε σήµερα και δηµιουργούµε επτά επιµέρους στό-
χους σε επτά τοµείς: παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας, µεταφο-
ρές, βιοµηχανία, κτήρια και κτηριακό απόθεµα, γεωργία και
κτηνοτροφία, απόβλητα και τις εκποµπές που αυτά έχουν στην
ατµόσφαιρα, χρήσεις γης και αλλαγή χρήσεων γης. Η παρούσα
Κυβέρνηση θεσπίζει ιδιαιτέρως σηµαντικά µέτρα στον κάθε
τοµέα ξεχωριστά. Αναβαθµίζει το ηλεκτρικό δίκτυο της χώρας
µας και τη διασύνδεση µε όλες τις γειτονικές χώρες. Προωθεί τη
µείωση εκποµπών αερίων µέσω της ηλεκτροκίνησης µε ήδη θε-
σµοθετηµένες παρεµβάσεις, όπως η χρήση του ποδηλάτου και
ο νόµος για τη µικροκινητικότητα. 

Εισάγουµε, λοιπόν, σήµερα συγκεκριµένα µέτρα στο ίδιο πλαί-
σιο. Καθίσταται υποχρεωτικό από το 2024 το ένα τέταρτο των
νέων εταιρικών αυτοκινήτων ιδιωτικής χρήσης που ταξινοµούν-
ται, να είναι αµιγώς ηλεκτρικά ή υβριδικά ηλεκτρικά οχήµατα.
Επίσης, από το 2026 όλα τα νέα ταξί σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη
θα πρέπει να είναι ηλεκτροκίνητα. 

Παράλληλα, δηµιουργούµε το κατάλληλο έδαφος για να είναι
εφικτή η εφαρµογή αυτών των µέτρων. Επιδοτείται έτσι µε
22.000 ευρώ η αγορά ενός νέου επαγγελµατικού ταξί αυτοκινή-
του από έναν επαγγελµατία ο οποίος το χρησιµοποιεί για τη µε-
ταφορά πολιτών. Στο ίδιο µοτίβο και η διάθεση 80 εκατοµµυρίων
ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης για την εγκατάσταση τουλάχι-
στον οκτώ µε δέκα χιλιάδων φορτιστών ηλεκτρικών αυτοκινήτων.
Από το 2026 το ένα τρίτο των νέων ενοικιαζόµενων οχηµάτων σε
Αθήνα και Θεσσαλονίκη θα πρέπει να είναι ηλεκτροκίνητα. 

Όσον αφορά στα κτήρια, από το 2025 απαγορεύεται η πώληση
ή εγκατάσταση καυστήρα πετρελαίου θέρµανσης. Από το 2030
γίνεται υποχρεωτική η χρήση πετρελαίου θέρµανσης, το οποίο
θα είναι αναµεµειγµένο µε βιοκαύσιµα σε ποσοστό 30%. Αφή-
νουµε µια µεταβατική περίοδο για να γίνει πιο δίκαιη και οµαλή
η µετάβαση στη νέα εποχή, να αντικατασταθούν, δηλαδή, τα
πολλά συστήµατα θέρµανσης µέσα σε χρονικό διάστηµα που να
µην επιβαρύνει υπέρµετρα και άµεσα τους συµπολίτες µας.
Ωστόσο η κατεύθυνση παραµένει σαφής: βιώσιµη ανάπτυξη, δι-
είσδυση ΑΠΕ, κλιµατική ουδετερότητα. 

Επίσης, η τοπική αυτοδιοίκηση καλείται να διαδραµατίσει ση-
µαντικό ρόλο στη νέα ενεργειακή εποχή. Εισάγονται έτσι τα δη-
µοτικά σχέδια µείωσης εκποµπών έως την 31η Μαρτίου του 2023.
Επιπρόσθετα, σε κάθε µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων θα
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πρέπει να υφίσταται σχέδιο όπου προβλέπεται ποσοτική κατα-
γραφή της µείωσης της παραγωγής εκποµπών διοξειδίου του άν-
θρακα. 

Πολύ σηµαντικό µέτρο αποτελεί και η υποβολή ετήσιας έκθε-
σης σχετικά µε το ανθρακικό αποτύπωµα µεγάλων επιχειρήσεων.
Μιλάµε για επιχειρήσεις µε µεγάλο αριθµό εργαζοµένων, εισηγ-
µένων στο Χρηµατιστήριο, πιστωτικών ιδρυµάτων, ασφαλιστικών
επιχειρήσεων κ.λπ.. Βλέπουµε ότι το παρόν νοµοσχέδιο είναι κα-
θολικό, αφορά δηµόσιο και ιδιωτικό τοµέα, πολίτες και επιχειρή-
σεις. Όλοι πρέπει να συµβάλλουµε, ο καθένας από το δικό του
µετερίζι για την αποτροπή της κλιµατικής αλλαγής. 

Στο ίδιο πλαίσιο της συµµετοχής όλης της κοινωνίας στη νέα
προσπάθεια προστίθεται και η θέσπιση του στόχου για τη µείωση
κατά 30% των εκποµπών σε εγκαταστάσεις αστικής ανάπτυξης,
όπως αθλητικές ή βιοµηχανικές εγκαταστάσεις, εγκαταστάσεις
αναψυχής κ.λπ.. Πρέπει να υιοθετήσουµε όλοι, λοιπόν, µια πρω-
τοπόρα λογική, µια λογική η οποία θα περιφρουρεί την προστα-
σία του περιβάλλοντος. Με αυτόν τον τρόπο θα ενισχύσουµε την
οικονοµία, θα βοηθήσουµε τις επιχειρήσεις και θα βελτιώσουµε
τη ζωή του κάθε πολίτη. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Βρυζίδου.

Θα δώσουµε το λόγο τώρα στον Γενικό Γραµµατέα του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, τον Δηµήτρη Κουτσούµπα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Πριν ένα χρόνο, µε τη συζήτηση για τη διαµόρφωση του κλιµατι-
κού νόµου, εδώ, στη Βουλή, ίσως και να µπορούσατε να δικαιο-
λογήσετε κάποιες ψεύτικες προσδοκίες γύρω από το όραµά σας
για την περιβόητη πράσινη ανάπτυξη. Ένα όραµα που µοιράζε-
στε όλοι σας, Κυβέρνηση, Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, άλ-
λοι, παρά τις φαινοµενικές διαφοροποιήσεις σας. Λογικό, αφού
µε την υλοποίηση του στρατηγικού στόχου της πράσινης µετά-
βασης, επιχειρηµατικοί όµιλοι αναζητούν νέα πεδία κερδοφο-
ρίας, µε πρόσχηµα φυσικά την προστασία του περιβάλλοντος
που ευαισθητοποιεί ιδιαίτερα τους νέους και τις νέες. 

Σήµερα, όµως, πια αποκαλύπτεστε. Το να µιλάτε για πράσινη
µετάβαση και κλιµατική ουδετερότητα, τη στιγµή που όλοι σας
στηρίζετε την πολύπλευρη συµµετοχή της Ελλάδας σε έναν ιµ-
περιαλιστικό πόλεµο στο πλευρό των Ηνωµένων Πολιτειών, του
ΝΑΤΟ, της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε µήλον της έριδος -εκτός των
άλλων- τον έλεγχο των πηγών και των δρόµων µεταφοράς της
ενέργειας είναι, τουλάχιστον, πολιτική υποκρισία. Τα πράγµατα
είναι διαφορετικά γιατί συνεχώς αποκαλύπτεται πως η πράσινη
µετάβαση ουδεµία σχέση έχει µε την προστασία του περιβάλλον-
τος. 

Εκτός εάν εννοείτε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ,
του ΠΑΣΟΚ και του ΜέΡΑ25 -γιατί είστε όλοι συνυπεύθυνοι- προ-
στασία του περιβάλλοντος τη συστηµατική απαξίωση, την κατε-
δάφιση ακόµα και των ελάχιστων µέτρων περιβαλλοντικής προ-
στασίας. Εάν εννοείτε τη µετατροπή του περιβάλλοντος, για πα-
ράδειγµα σε εµπόρευµα, το να παραδίδονται τα δάση, τα βουνά
µας, οι θάλασσες, τα ποτάµια, οι λίµνες, σε επιχειρηµατικούς οµί-
λους. Αν εννοείτε προστασία του περιβάλλοντος τη µετατροπή
κάθε βουνού σε εργοτάξιο για να µπουν ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας ή την εγκληµατική -και πολιτιστικά- πολιτική σας, απο-
καλυπτικό σηµείο της οποίας είναι να µετατρέπετε ακόµα και τον
ορίζοντα του ναού του Ποσειδώνα σε ένα αιολικό πάρκο. 

Αποκαλύπτεται, λοιπόν, πως η πράσινη µετάβαση δεν έχει καµ-
µία σχέση µε την προστασία του περιβάλλοντος, αλλά µε τις
ανάγκες µόνο µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων να επενδύσουν,
µε ικανοποιητικό ποσοστό κέρδους, τα υπερσυσσωρευµένα κε-
φάλαιά τους σε αρκετούς οικονοµικούς κλάδους, αξιοποιώντας
έτσι και τελικά παίζοντας µε την ανάγκη των εργαζοµένων των
λαϊκών στρωµάτων για ένα καλύτερο περιβάλλον.

Έχει σχέση, επίσης, και µε την όξυνση των ανταγωνισµών για
τον έλεγχο των πηγών, των διαδροµών ενέργειας, που βλέπουµε
πού οδήγησε και στην περίπτωση της Ουκρανίας. Όταν πριν µε-
ρικά χρόνια λέγαµε πως αυτή τη στρατηγική επιλογή θα την πλη-

ρώσουν οι λαοί, δυσανασχετούσατε, αλλά έλα που επιβεβαιωθή-
καµε. Ποιος πληρώνει τα εξοπλιστικά προγράµµατα - µαµούθ σε
όλες τις χώρες και στη χώρα µας; Γιατί όλοι σας, για λογαριασµό
των µονοπωλίων, είστε χωµένοι µέχρι το λαιµό σε αυτούς τους
ιµπεριαλιστικούς ανταγωνισµούς για την ενέργεια. 

Για να µη σας πω ποιος, τελικά, θα πληρώσει τους επικίνδυ-
νους συµβιβασµούς της συνεκµετάλλευσης στο Αιγαίο, στην
Ανατολική Μεσόγειο, που προετοιµάζονται σε βάρος των κυριαρ-
χικών δικαιωµάτων της χώρας. Και µη µας πείτε πως δεν υπάρχει
τέτοια προετοιµασία. Εδώ η Τουρκία αµφισβητεί τα ελληνικά κυ-
ριαρχικά δικαιώµατα στην καρδιά του Αιγαίου και οι σύµµαχοί
σας, σας αδειάζουν. Μετά τις ΗΠΑ και το ΝΑΤΟ, που βαφτίζουν
διαφωνίες τις τουρκικές αξιώσεις, τώρα και η Ευρωπαϊκή Ένωση
σας προτρέπει σε µια καλή συνεργασία. 

Ποιος πληρώνει την ακρίβεια στην ενέργεια, την ενεργειακή
φτώχεια, συνολικά; Αυτόν το νέο όρο που ανακαλύφθηκε για να
περιγράψει όσα δραµατικά, πλέον, ζουν τα λαϊκά νοικοκυριά.
Ποιος θα συνεχίσει να πληρώνει -αν όχι ο λαός- την ενεργειακή
εξάρτηση της Ελλάδας, ειδικά σε µια περίοδο που µια νέα οικο-
νοµική κρίση είναι σε εξέλιξη, ο πόλεµος στην Ουκρανία συνεχί-
ζεται, επιταχύνοντας τα σχέδια της Ευρωπαϊκής Ένωσης για
απεξάρτηση από το ρωσικό φυσικό αέριο και αντικατάστασή του
µε νέα εξάρτηση από το, πανάκριβο τώρα, υγροποιηµένο αµερι-
κανικό αέριο το LNG, για το οποίο θα πληρώνει ο λαός µας για
να κερδίζουν πολλαπλά από τη µεταφορά του οι εφοπλιστές. 

Πριν ένα χρόνο, λοιπόν, όταν συζητούσαµε για τον κλιµατικό
νόµο, σας είχαµε πει επί λέξει εδώ: Η πρότασή σας για την πρά-
σινη µετάβαση στοχεύει να δώσει ώθηση στη διαµόρφωση ενός
νέου χρυσοφόρου πεδίου καπιταλιστικών επενδύσεων για τους
οµίλους, στοχεύει στην ελεγχόµενη απαξίωση υποδοµών για να
φτιαχτούν νέες, οι εργαζόµενοι, τα λαϊκά στρώµατα, εκατοντά-
δες χιλιάδες κάτοικοι που διαµαρτύρονται ενάντια στην πολιτική
σας, όχι απλά δεν έχουν να κερδίσουν τίποτα από αυτή την εξέ-
λιξη, αλλά αντίθετα θα κληθούν να θυσιάζουν το ένα µετά το
άλλο τα δικαιώµατά τους για να διασφαλιστεί αυτός ο δρόµος.
Κι ερχόµαστε έναν χρόνο, µε το διά ταύτα αυτού του νέου κλι-
µατικού νόµου που φέρνετε σήµερα, ο οποίος έρχεται να µεγα-
λώσει τον ήδη φουσκωµένο λογαριασµό που πληρώνουν οι ερ-
γαζόµενοι, για να κερδίσουν οι µεγάλες επιχειρήσεις στον κλάδο
της ενέργειας και σε άλλους κλάδους. 

Με αφορµή και την τροπολογία που καταθέσατε για την επι-
δότηση, όπως λέτε, των λογαριασµών, τι κάνετε; Μετατρέπετε
τους αβάσταχτους, υπέρογκους λογαριασµούς ηλεκτρικού ρεύ-
µατος, σε νέους, πρόσθετους φόρους, σε περικοπές, επίσης, για
το λαό. 

Αφήστε, λοιπόν, την κοροϊδία. Πάλι τα λαϊκά νοικοκυριά θα
πληρώσουν τα σπασµένα. Αυτή τη φορά από τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό, δηλαδή µε νέες περικοπές και µε νέους φόρους.
Αυτό που πριν πληρώναµε ως καταναλωτές, τώρα θα το πληρώ-
νουµε ως φορολογούµενοι. 

Ουσιαστική ανακούφιση του λαού αποτελούν οι προτάσεις του
ΚΚΕ, γιατί βρίσκονται σε σύγκρουση µε την πολιτική της απελευ-
θέρωσης της ενέργειας, µε την πράσινη µετάβαση, που όλοι σας
µε συνέπεια προωθήσατε και στηρίζετε. Αυτές οι προτάσεις θέ-
τουν στο επίκεντρο την άµεση και πλήρη επαναλειτουργία των
λιγνιτικών µονάδων, την κατάργηση του λεγόµενου ευρωπαϊκού
τέλους διοξειδίου του άνθρακα, που τεχνητά απαξιώνει τη λιγνι-
τική παραγωγή, την κατάργηση της ρήτρας αναπροσαρµογής,
των ειδικών φόρων και του Χρηµατιστηρίου της Ενέργειας, την
εγκατάλειψη των κυρώσεων κατά της Ρωσίας, που εκτινάσσουν
το κόστος του φυσικού αερίου, για να αξιοποιηθούν όλες -µα
όλες- οι πηγές ενέργειας που διαθέτει η χώρα µας και να πάψει,
επιτέλους, η ενέργεια να αποτελεί εµπόρευµα. 

Ο νέος κλιµατικός νόµος είναι πραγµατική αποκάλυψη του
ποιος κερδίζει και του ποιος χάνει από την πολιτική της Ευρω-
παϊκής Ένωσης για τη λεγόµενη πράσινη µετάβαση, η οποία
αποτελεί κοινό άξονα στα κυβερνητικά σας προγράµµατα και
εσάς της Νέας Δηµοκρατίας και εσάς του ΣΥΡΙΖΑ και του
ΠΑΣΟΚ, αλλά ταυτόχρονα αποτελεί και τον πυρήνα του Ταµείου
Ανάκαµψης, αυτού του νέου υπερµνηµονίου, που όλοι σας έχετε
στηρίξει. 
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Ποιος χάνει -αν όχι ο λαός- από την πολιτική της λεγόµενης
απολιγνιτοποίησης, δηλαδή την εγκατάλειψη της µοναδικής
πηγής ενέργειας, όπως είναι ο λιγνίτης; Μια πηγή που διαθέτει
η χώρα µας και µπορεί να µας εξασφαλίσει και φθηνή ενέργεια.
Και ενώ την ίδια ώρα το κόστος ενέργειας έχει εκτοξευθεί, εσείς
βάζετε σε πλήρη εφαρµογή τα σχέδια για την εγκατάλειψη του
λιγνίτη, την αντικατάστασή του από το φυσικό αέριο, τις ανανε-
ώσιµες πηγές ενέργειας, στο πλαίσιο της πολιτικής της Ευρω-
παϊκής Ένωσης για την απελευθέρωση της αγοράς ενέργειας. 

Ποιος χάνει -αν όχι τα λαϊκά νοικοκυριά- από τη σταδιακή υπο-
χρεωτικότητα του φυσικού αερίου, αφού πλέον επιβάλλετε την
απαγόρευση νέων καυστήρων πετρελαίου, την υποχρεωτική εγ-
κατάσταση συστηµάτων ηλιακής ενέργειας; Ποιος χάνει -αν όχι
οι ίδιοι οι εργαζόµενοι- από την προώθηση της ηλεκτρικής αυτο-
κίνησης, όπου, αναγκαστικά, σε λίγα χρόνια θα κυκλοφορούν
µόνο τα πανάκριβα ηλεκτρικά αυτοκίνητα, δηλαδή, η µετακίνηση
µε αυτοκίνητο θα είναι, τελικά, είδος πολυτελείας. 

Θα πει κάποιος πως αυτό ήδη συµβαίνει εκεί που έχει φτάσει
η βενζίνη. Βέβαια. Πράγµα όχι τυχαίο όµως, αφού η καλύτερη
µέθοδος για να επιβάλλετε τα πανάκριβα ηλεκτρικά αυτοκίνητα
είναι η εξάλειψη του ανταγωνισµού. Και µη βιαστείτε να µας
απαντήσετε για τις διεθνείς τιµές. Πάνω από το 50% του κόστους
που πληρώνουν οι εργαζόµενοι για τα καύσιµα είναι οι διάφοροι
φόροι που εσείς επιβάλλετε. 

Ποιος χάνει επίσης αν όχι οι µικρές επιχειρήσεις, οι οποίες δεν
θα µπορέσουν να προχωρήσουν σε αντικατάσταση των εγκατα-
στάσεών τους, όπως επιβάλλει ο κλιµατικός νόµος σας µε τα κλι-
µατικά όρια. Σε αντίθεση φυσικά µε τις µεγάλες και πολύ µεγάλες
επιχειρήσεις που έχουν άλλες, βέβαια, οικονοµικές δυνατότητες.
Ποιος χάνει αν όχι οι δηµότες σε κάθε δήµο, που θα κληθούν να
πληρώσουν µε ανταποδοτικά τέλη την πρόβλεψη για τα κλιµατικά
ουδέτερα κτήρια, που αφορούν κυρίως την τοπική διοίκηση.

Όπως φαίνεται παντού, σε όλους τους τοµείς, το µοτίβο είναι
ίδιο. Αντικατάσταση, υποχρεωτική πλέον των υποδοµών µετακί-
νησης, στέγασης, ενέργειας µε καινούργιες πράσινες και πανά-
κριβες υποδοµές. Οι εργαζόµενοι, τα λαϊκά στρώµατα θα κλη-
θούν πάλι να πληρώσουν το λογαριασµό του νέου κλιµατικού
σας νόµου. Πολύ πιο ακριβά αυτοκίνητα, γιατί τα παλιά αποσύ-
ρονται υποχρεωτικά, νέες επενδύσεις για ακριβότερη θέρµανση
των κτηρίων, πανάκριβα κρατικά κτήρια µε πράσινα υλικά, αυτο-
απασχολούµενοι και µικρές επιχειρήσεις που θα επωµιστούν την
αντικατάσταση µε νέο εξοπλισµό. 

Ποιος κερδίζει; Ποιοι είναι, τελικά, οι µεγάλοι κερδισµένοι
αυτής της πράσινης µετάβασης; Μα, φυσικά οι ενεργειακές επι-
χειρήσεις της απελευθερωµένης ενέργειας, οι όµιλοι παραγωγής
πράσινου εξοπλισµού, η παραγωγή εξοπλισµού ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας, ηλεκτρικών αυτοκινήτων και άλλοι, οι µεγαλο-
κατασκευαστές που έχουν τεχνογνωσία και πιστοποιήσεις για
πράσινα κτήρια. 

Η προώθηση της πράσινης µετάβασης βρίσκει αυτά τα τµή-
µατα του κεφαλαίου πολύ κερδισµένα. Αυτός άλλωστε είναι και
ο πραγµατικός στόχος. Η ελεγχόµενη απαξίωση ενός τµήµατος
του κεφαλαίου δηλαδή κτήρια, αυτοκίνητα, δρόµοι, µέσα παρα-
γωγής, ενεργειακές υποδοµές, ώστε να βρει κερδοφόρα διέξοδο
το κοµµάτι αυτού του κεφαλαίου που βαφτίζεται πράσινο.

Το κλίµα και η δήθεν προστασία του, τελικά, αξιοποιούνται για
να πειστούν οι εργαζόµενοι, τα λαϊκά στρώµατα, να βάλουν πιο
βαθιά το χέρι στην τσέπη και να πληρώσουν το βαρύ κόστος
αυτής της πράσινης µετάβασης. 

Κι όµως, ακούγοντας κάποιος ότι σήµερα η Βουλή ψηφίζει τον
νέο κλιµατικό νόµο θα περίµενε ίσως έστω και κάποια µέτρα προ-
στασίας από τις αλλαγές στο κλίµα, που τόσο έχουν ταλαιπωρή-
σει τους κατοίκους πάρα πολλών περιοχών της χώρας µας. Τη
µια έρχονται οι πυρκαγιές, την άλλη ακολουθούν οι πληµµύρες
και οι καταστροφές δεν έχουν τέλος. Κι όµως, σε αυτόν εδώ τον
νόµο που φέρνετε δεν υπάρχει ούτε ένα άρθρο ούτε µια παρά-
γραφος που να προβλέπει αυξηµένα κονδύλια και σφιχτά χρο-
νοδιαγράµµατα για την ενίσχυση, για παράδειγµα, της αντιπληµ-
µυρικής, της αντιπυρικής προστασίας. Τίποτα, µηδέν. 

Τι υπάρχει όµως στον νέο κλιµατικό νόµο; Η υποχρεωτική
ασφάλιση των κτηρίων που βρίσκονται σε επικίνδυνες από πληµ-

µύρες ή πυρκαγιές περιοχές. Δηλαδή ό,τι προβλέπει η επαί-
σχυντη πολιτική της Κυβέρνησης συνολικά για την προστασία
της ανθρώπινης ζωής, την περιβόητη ατοµική ευθύνη πάλι. Πλή-
ρωσε, ασφάλισε το σπίτι σου για να το σώσεις, το κράτος δεν
έχει καµµία ευθύνη, ούτε για αντιπυρικά έργα ούτε για αντιπληµ-
µυρικά ούτε για να έχει πυροσβεστική ούτε για να προστατεύει
το δάσος, τις περιουσίες του λαού. Άντε να πάτε να τα πείτε αυτά
στους κατοίκους της βόρειας Εύβοιας που έχουν καταστραφεί
από την περσινή πυρκαγιά του καλοκαιριού, που τροµάζουν
ακόµα και µε το ψιλόβροχο γιατί ακόµα δεν έχουν γίνει τα ανα-
γκαία αντιπληµµυρικά έργα, για να µη θρηνήσουµε άλλες ζωές. 

Πάλι προχθές πληµµύρισαν οι ίδιες περιοχές που συνήθως
πληµµυρίζουν. Εκεί ήµουν, στο Μαντούδι, συναντήθηκα µε τους
φορείς της περιοχής, µε τους κατοίκους. Είδα την αγανάκτησή
τους. Κανένα ουσιαστικό µέτρο αντιπληµµυρικής προστασίας
δεν έχει γίνει, κανένα έργο που να προστατεύει τη ζωή των κα-
τοίκων από τον κίνδυνο πληµµυρών, από τον κίνδυνο κατολισθή-
σεων. Όλοι γνωρίζουν πως τα µικρής έκτασης αντιπληµµυρικά
και αντιδιαβρωτικά έργα που έχετε εξαγγείλει, καλύπτουν µόλις
το 20%, άντε το πολύ το 25% της περιοχής που έχει πληγεί. Κον-
τεύει ένας χρόνος και ακόµα εκκρεµούν οι αποζηµιώσεις για τις
ζηµιές σε σπίτια, σε καλλιέργειες, σε σταβλικές εγκαταστάσεις,
σε αποθήκες, σε µηχανήµατα και άλλα. Εκκρεµούν οι ενισχύσεις
για τις αναγκαίες ζωοτροφές, για τις µελισσοτροφές, για τους
κτηνοτρόφους και µελισσοκόµους της περιοχής. Καµµία αποζη-
µίωση δεν υπάρχει ούτε για τους µικρούς επαγγελµατίες του
τουρισµού στα ενοικιαζόµενα δωµάτια, όπως και στην εστίαση,
στους εργαζόµενους όλων των κλάδων που επλήγησαν είτε
άµεσα είτε έµµεσα. Καµµία δέσµευση για την ικανοποίηση του
αιτήµατος των ρετσινάδων-δασεργατών για µόνιµη απασχόληση
για δεκαπέντε έτη. Και µάλιστα, γνωρίζουν όλοι ότι είναι οι µόνοι
που µπορούν και να καθαρίσουν τα δάση και τα καµένα και τα
µη καµένα, να τα προστατεύσουν επίσης, γιατί τα ξέρουν από
πρώτο χέρι, γιατί τα πονάνε, τα αγαπάνε, ζουν από αυτά. Ούτε
φυσικά δεσµεύεστε έστω για ενίσχυση της δηµόσιας υγείας, µε
κάποιες προσλήψεις σε ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό, της
ενίσχυσης επίσης της εκπαίδευσης, της παιδείας. 

Κανένα µέτρο αντιπυρικής προστασίας δεν έχετε πάρει για τα
δάση που έχουν αποµείνει για να µη ζήσει ξανά ο λαός της Εύ-
βοιας, αλλά και πουθενά αλλού σε όλη την Ελλάδα, την κατα-
στροφή του περασµένου καλοκαιριού στα εναποµείναντα έστω
δάση. Και ενώ έχουν προηγηθεί τόσες καταστροφές και ενώ ήδη
έχουν ξεσπάσει µεγάλες πυρκαγιές, εσείς επιµένετε στην ίδια
πολιτική. Επιµένετε να µιλάτε για τον καθαρισµό των δασών,
µόλις τριάντα οκτώ χιλιάδων στρεµµάτων ενώ οι ανάγκες είναι
πάνω από τέσσερα εκατοµµύρια στρέµµατα. Επιµένετε ότι θα
καθαριστεί µόλις το 1% της έκτασης που χρειάζεται καθαρισµό
στην Εύβοια και µάλιστα µέσα στην αντιπυρική περίοδο, ενώ οι
καθαρισµοί έπρεπε να είχαν ολοκληρωθεί πριν την Πρωτοµαγιά.
Επιµένετε στη συντήρηση και βελτίωση µόλις για το 10% των δα-
σικών δρόµων που χρειάζονται τέτοιες εργασίες και για το 10%
έως 15% του συνόλου των αντιπληµµυρικών ζωνών, χωρίς φυ-
σικά να γίνεται καν λόγος για τη διάνοιξη νέων, όπου κριθεί σκό-
πιµο. Επιµένετε να προβλέπετε µόλις το 0,04% του προϋπο-
λογισµού για το σύνολο των αναγκών στον τοµέα των δασών. 

Συνολικά, η αντιπυρική προστασία για µια ακόµη φορά στηρί-
ζεται, κυρίως, στην οργάνωση της κατάσβεσης, καταστολής µε
κύριο βάρος στις εναέριες δυνάµεις, ενώ και εσείς ξέρετε ότι
αυτές δεν σβήνουν αλλά καθυστερούν µόνο τις πυρκαγιές. Ενώ
θα έπρεπε να δίνετε βάρος στη διαχείριση των δασών και στο
πλαίσιο της στο σύγχρονο αντιπυρικό σχεδιασµό µε κύριο βάρος
στην πρόληψη. Παίρνετε διάφορα µέτρα, αποσπασµατικά, εκπαί-
δευσης εθελοντών και µάλιστα µέσα στην αντιπυρική περίοδο µε
κίνδυνο απώλειας της ζωής αυτών των συνανθρώπων µας, των
στοιχειωδώς, δηλαδή, των ελάχιστα εκπαιδευοµένων εθελοντών.
Για να µη µιλήσουµε για το µοντέλο συνεργασίας της Δασικής
Υπηρεσίας µε την Πυροσβεστική στην αντιµετώπιση µιας δασι-
κής πυρκαγιάς, το οποίο φυσικά δεν εξασφαλίζει καµµία προ-
ϋπόθεση αποτελεσµατικότητας στο πεδίο. Πολύ περισσότερο
που το ανθρώπινο δυναµικό των δασικών υπηρεσιών καλύπτει
µόνο το 30% των αναγκών. 
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Τι να πούµε για τις ελλείψεις προσωπικού στην Πυροσβεστική
που ξεπερνούν τα τριάµισι χιλιάδες οργανικά κενά; Ενώ το υπάρ-
χον προσωπικό είναι εξουθενωµένο, του οφείλονται χιλιάδες
µέρες άδειας και ρεπό συνολικά, ενώ υπάρχουν τεράστιες ελλεί-
ψεις σε υλικοτεχνικό εξοπλισµό και σε οχήµατα.

Σ’ αυτές τις συνθήκες χίλιοι επτακόσιοι πυροσβέστες είναι
εκτός επιχειρησιακού σχεδιασµού, καθώς στελεχώνουν τις υπη-
ρεσίες των ιδιωτικών αεροδροµίων της γερµανικής «FRAPORT»,
του «Ελευθέριος Βενιζέλος», των ιδιωτικών οδικών αξόνων κ.α..
Και όλα αυτά ενώ κάθε χρόνο καίγεται η µισή Ελλάδα.

Βέβαια, τώρα ξέρουµε ότι µετά από κάθε µεγάλη καταστροφή
θα ακολουθεί και ένα σχέδιο ανασυγκρότησης τύπου βόρειας
Εύβοιας. Άλλωστε, εσείς είπατε πως η βόρεια Εύβοια αποτελεί
µοντέλο για «πράσινες µπίζνες» που µπορούν να κάνουν όσοι
επενδύσουν πάνω στα καµένα φιλέτα γης αυτού του πανέµορ-
φου τόπου στον τουρισµό, στην ενέργεια, στον αγροτοδιατρο-
φικό και κατασκευαστικό τοµέα. Άντε τώρα να τους πείτε πως
όσοι θα χτίσουν το σπίτι που κάηκε θα το ασφαλίζουν και υπο-
χρεωτικά, γιατί θα βρίσκεται σε εκτεθειµένη από τα καιρικά φαι-
νόµενα περιοχή, αλλιώς δεν θα ηλεκτροδοτούνται. Δικό τους το
σπίτι, δική τους και η ευθύνη, τούς λέτε. Ντροπή.

Η περιβόητη πράσινη µετάβαση που υπηρετεί και αυτός ο κλι-
µατικός νόµος είναι ένα αντιλαϊκό οικοδόµηµα το οποίο όλοι σας,
ως Κυβέρνηση, το χτίσατε και τώρα όλοι σας το υπηρετείτε. Οι
αστερίσκοι που βάζουν ορισµένοι δεν αλλάζουν την ουσία. Αµ-
φισβητεί κανείς από εσάς τη στρατηγική της πράσινης µετάβα-
σης; Κανείς. Μιλάει κανείς σας για την αξιοποίηση του λιγνίτη,
αυτής της φτηνής πηγής ενέργειας που διαθέτει η χώρα; Κάνεις.
Μόνο κάτι περί καθυστέρησης της βίαιης απολιγνιτοποίησης
ψελλίζουν κάποιοι. Λες και η καθυστέρηση ή η αργή απολιγνιτο-
ποίηση θα λύσει το πρόβληµα. Ή µήπως λέτε κάτι ή αµφισβητείτε
την πολιτική απελευθέρωσης της ενέργειας της Ευρωπαϊκής
Ένωσης που όλοι σας υπηρετήσατε; Κάνεις. Το ακριβώς αντί-
θετο, µάλιστα. Αρκεί να θυµίσουµε πως για παράδειγµα στην
ενέργεια η πολιτική των ΑΠΕ ξεκίνησε από τα τέλη της δεκαετίας
του 1990 αλλά επιταχύνθηκε έντονα την περίοδο µετά την οικο-
νοµική κρίση του 2009. Γενικότερα την τελευταία δεκαετία το
ΠΑΣΟΚ, ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία διαγκωνίζονται για το
ποιος θα τρέξει πιο γρήγορα αυτή την πολιτική.

Η πρόταση, µάλιστα, του ΣΥΡΙΖΑ της επεκτατικής διαχείρισης
και οι δικές του πράσινες λύσεις είναι η πραγµατική αφετηρία
της ακρίβειας, που θα είναι ακόµα µεγαλύτερη το επόµενο διά-
στηµα. Γι’ αυτό, άλλωστε, ως κυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ αποτέλεσε
την αιχµή του δόρατος της πολιτικής της πράσινης ενέργειας.
Διαµόρφωσε τις βασικές κατευθύνσεις του εθνικού σχεδίου για
την ενέργεια και το κλίµα, που εφαρµόζει σήµερα η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας.

Σήµερα προσπαθεί, βέβαια, να διαφοροποιηθεί από τη Νέα
Δηµοκρατία, εφόσον είναι στην Αντιπολίτευση, και να προβάλλει
ως εναλλακτική µια πιο φιλολαϊκή λύση, δήθεν την πράσινη µε-
τάβαση µε δικαιοσύνη, µε ενεργειακή δηµοκρατία, όπως λέει.
Ό,τι δηλαδή λέει, εδώ που τα λέµε, και ο κλιµατικός νόµος της
Νέας Δηµοκρατίας στο πρώτο του άρθρο.

Η αλήθεια είναι πως η πράσινη µετάβαση αποτελεί τον πυρήνα
του ευρω-ενωσιακού σχεδιασµού για την Ευρώπη της επόµενης
µέρας. Γι’ αυτό τα προγράµµατα της Νέας Δηµοκρατίας, του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αλλά και του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος Αλλαγής και του ΜέΡΑ25
εξειδικεύουν και εφαρµόζουν ευρω-ενωσιακές κατευθύνσεις.
Είναι πρακτικά σαν δυο σταγόνες νερό αναφορικά µε την πρά-
σινη µετάβαση και τη σηµασία τους. Γι’ αυτό και όποιο κόµµα
από αυτά κι αν τσοντάρει στο τιµόνι της διακυβέρνησης η προ-
σήλωσή του στην πολιτική της πράσινης ενέργειας που φτωχο-
ποιεί τον λαό προς όφελος των µονοπωλίων είναι δεδοµένη, κατά
την άποψή µας.

Και µιας και µιλάµε για φτωχοποίηση, ενώ όλοι έχουν ξεκινήσει
να κρούουν τον κώδωνα του κινδύνου µιας µεγάλης επισιτιστικής
κρίσης, βλέπουµε το εξής. Μεγάλες εκτάσεις οι οποίες θα µπο-
ρούσαν να αξιοποιηθούν από την καλλιέργεια αναγκαίων για τον
λαό αγροτικών προϊόντων, παραχωρούνται σε µεγάλους οµίλους
για να γίνουν για παράδειγµα φωτοβολταϊκά πάρκα. Χαρακτηρι-
στικό παράδειγµα είναι το φωτοβολταϊκό πάρκο στην Κοζάνη, το

οποίο εγκαινίασε πριν από λίγους µήνες ο Πρωθυπουργός. Πρό-
κειται για τέσσερις χιλιάδες τετρακόσια στρέµµατα -τα οποία θα
µπορούσαν να παράγουν για παράδειγµα µαλακό σιτάρι, καλαµ-
πόκι και άλλα προϊόντα- έγιναν λαµπόγιαλα. Και απ’ ό,τι µαθαί-
νουµε ετοιµάζεται και άλλο τέτοιο πάρκο στον κάµπο της
Φλώρινας και αλλού.

Εµείς, πάντως, θέτουµε ως προτεραιότητα τη διατροφική
επάρκεια του λαού µας και όχι τα κέρδη κάποιων οµίλων της
ενέργειας.

Το ΚΚΕ, καταδικάζει και φυσικά καταψηφίζει τον κλιµατικό
νόµο. Φωτίζει την αλήθεια. Ότι δηλαδή αυτή η καπιταλιστική ανά-
πτυξη, πράσινη ή µαύρη, της Νέας Δηµοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ,
του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής ή οποιουδήποτε άλλου συνδυα-
σµού τέτοιων αστικών κοµµάτων, που εντείνει την εµπορευµατο-
ποίηση των πάντων, είναι για τους εργαζόµενους η ίδια και στην
ουσία απαράλλαχτη, εκµεταλλευτική, αντίθετη µε τις πραγµατι-
κές ανάγκες και µε τα πραγµατικά δικαιώµατά τους.

Οι δυνάµεις του ΚΚΕ πρωταγωνιστούν σε αγωνιστικές πρωτο-
βουλίες σε όλους τους κλάδους, σε όλες τις γειτονιές, στις πό-
λεις και στα χωριά για άµεσα µέτρα στήριξης ενάντια στην
ενεργειακή φτώχεια, απαιτώντας να πληρώσει µόνο το µεγάλο
κεφάλαιο. Προβάλλουµε τον µοναδικό δρόµο που µπορεί να αν-
τιµετωπίσει οριστικά την εκµετάλλευση και την εξαθλίωση.

Και δεν σπέρνουµε, βέβαια, αυταπάτες, όπως κάνουν κάποιοι
άλλοι –πριν άκουσα και τον κ. Τσακαλώτο- αθωώνοντας τον κα-
πιταλισµό, το σύστηµα δηλαδή που είναι η βασική αιτία της πε-
ριβαλλοντικής καταστροφής και του αφανισµού της ανθρωπό-
τητας. Ποιος αφανίζει τους ανθρώπους που θα φτιάξουν τον σο-
σιαλισµό; Όλα αυτά που ακούσατε δεν ήταν προτάσεις του απώ-
τερου µέλλοντος, ξεκινάνε από σήµερα.  Όµως, η ουσία βρί-
σκεται στο ότι αυτό το σύστηµα είναι ο δηµιουργός όλων αυτών
των προβληµάτων που τείνουν στον αφανισµό της ανθρωπότη-
τας και των δηµιουργών της νέας ζωής, που είπατε.

Στο έδαφος δηλαδή της κοινωνικής ιδιοκτησίας και της λαϊκής
εξουσίας, της πραγµατικής όµως, ο επιστηµονικός, ο κεντρικός
και ειδικότερα ο ενεργειακός σχεδιασµός θα µπορούν να αξιο-
ποιήσουν το σύνολο των εγχώριων κυρίως ενεργειακών πηγών
για να καλύψει συνδυασµένα τις λαϊκές ανάγκες. 

Μπορεί να διασφαλίσει ταυτόχρονα την εξάλειψη της ενεργει-
ακής φτώχειας, της ανεργίας, τη µείωση της ενεργειακής εξάρ-
τησης της χώρας, την προστασία συνολικά του περιβάλλοντος,
την ασφάλεια των εργαζοµένων, την υγεία και την ευηµερία των
κατοίκων. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε Κουτσούµπα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για να δώσω κάποια
στοιχεία για τη βόρεια Εύβοια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Αµυ-
ρά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητέ Πρόεδρε της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΚΚΕ, µε
όλο µου τον σεβασµό, θα ήθελα να σας δώσω µερικά στοιχεία
για τα αντιδιαβρωτικά και αντιπληµµυρικά έργα που έχουν ολο-
κληρωθεί και γίνονται στη βόρεια Εύβοια.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Στο Σώµα να τα δώσετε, όχι σε µένα. Εµένα µου τα είπαν οι κά-
τοικοι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε. Κι εµείς πηγαίνουµε στην Εύ-
βοια πάρα πολύ συχνά και µιλάµε µε τους ανθρώπους, µε τους
κτηνοτρόφους, µε τους µελισσοκόµους, µε τους ρετσινάδες. Με
όλους έχουµε συνεργασία για να επουλώσουµε τις πληγές της
περιοχής και να της δώσουµε τη δυνατότητα να αναπτυχθεί στο
µέλλον εκ νέου. 

Απλώς, να δώσω µερικά ψυχρά αριθµητικά στοιχεία, που έ-
χουν ενδιαφέρον, κατά την άποψή µου, αλλιώς δεν θα παρέµ-
βαινα.
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Στη βόρεια Εύβοια συνολικά και στις λεκάνες απορροής της
Ιστιαίας και της Λίµνης είχαµε τετρακόσιες πενήντα οκτώ χιλιά-
δες στρέµµατα καµένης γης. Τα αντιδιαβρωτικά έργα σε όλες
τις περιοχές, δηλαδή σε µια έκταση τριακοσίων χιλιάδων στρεµ-
µάτων, από τις τετρακόσια πενήντα οκτώ χιλιάδες καµένα στρέµ-
µατα, έχουν ολοκληρωθεί χιλιάδες αντιδιαβρωτικά έργα κορ-
µοπλεγµάτων, κορµοφραγµάτων, σανιδότοιχων. Και όλα έγιναν
µε τη συµµετοχή των τοπικών δασικών εργατών.

Τα αντιδιαβρωτικά έργα ολοκληρώθηκαν σε χρόνο ρεκόρ παν-
τού. Τα αντιπληµµυρικά -που είναι τα βαριά, τα δύσκολα και τα
πιο χρονοβόρα- για τη µεν περιοχή της Λίµνης προκηρύχθηκαν
και τα πέντε έργα, για τη δε Ιστιαία έχουν προκηρυχθεί τα µισά,
τα δύο από τα τέσσερα.

Απλώς ήθελα να το αναφέρω, δεδοµένου ότι γίνει µια εξαιρε-
τική δουλειά όσον αφορά στην συγκράτηση εδαφών και στην
πρώτη αντιµετώπιση των ενδεχόµενων πληµµυρών στην περιοχή
-τονίζω- µε την αποκλειστική, πρωταγωνιστική, κατασκευαστική
δράση των δασεργατών, όλων των ντόπιων. Όλοι οι δασέοι συµ-
µετείχαν στα έργα, µα όλοι και όπου δεν έφταναν φέραµε δασι-
κούς συνεταιρισµούς από άλλες περιοχές της Ελλάδας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Κου-
τσούµπα, έχετε τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Κοι-
τάξτε. Δεν ξέρω τα στοιχεία του κ. Αµυρά. Βεβαίως, ο Πρωθυ-
πουργός του δεν είναι εδώ για να απαντήσει, όπως έπρεπε να
κάνει. Τον άκουσα προσεκτικά. Δεν ψεύδονται, όµως, ούτε οι δή-
µαρχοι ούτε οι επιτροπές των κατοίκων των πυρόπληκτων στη
βόρεια Εύβοια ούτε οι µαζικοί φορείς ούτε οι ίδιοι οι δασεργάτες
ούτε οι ίδιοι της πυροσβεστικής, γιατί συναντήθηκα µε όλους αυ-
τούς. Συναντήθηκα µε τους κτηνοτρόφους επίσης, τους µελισ-
σοκόµους, µε άλλους εργαζόµενους που ζουν, παλεύουν, µατώ-
νουν σ’ αυτόν τον τόπο. 

Τα λίγα αντιδιαβρωτικά έργα που έγιναν µέσα σε ένα χρόνο
δεν καλύπτουν στοιχειωδώς το πρόβληµα που δηµιουργείται από
τις συνεχείς βροχοπτώσεις όλο το χειµώνα που συνεχίζονται
ακόµα µέχρι την προηγούµενη εβδοµάδα. Αντίθετα δηµιουργούν
και κατολισθήσεις και θα πρέπει η Κυβέρνηση να επιληφθεί του
θέµατος. 

Το ζήτηµα µε τους δασεργάτες για παράδειγµα και τους ρε-
τσινάδες που υποσχέθηκε για επτά χρόνια ότι θα τους πάρει να
δουλέψουν µέσα στο δάσος δεν έχει προχωρήσει για όλους. Δια-
κόσιοι από τους επτακόσιους περίπου είναι εκτός εντελώς. Επί-
σης, είναι άλλοι άνθρωποι που έπρεπε να συνταξιοδοτηθούν ή
συνταξιοδοτούνται σε δύο χρόνια και επίσης εκκρεµεί η επίλυση
του ζητήµατος και µου το έθεσαν και έχουµε ξεχωριστή ερώτηση
από τους Βουλευτές µας εδώ για να επιλυθεί το ζήτηµα, γιατί
φτάνουν στη συνταξιοδοτική περίοδο και, κυρίως, δεν έχουν µπει
µέσα στο δάσος για να το καθαρίσουν και τα καµένα και τα κα-
θαρά. Γιατί αυτοί το ξέρουν και εθελοντικά ζητάνε και να δου-
λεύουν, βέβαια και να πληρώνονται, όπως αρµόζει µε πλήρη
δικαιώµατα. 

Άρα, όλα αυτά είναι ένα σύνολο µέτρων. Φτάνουµε πάλι στην
αντιπυρική περίοδο. Ποια αντιπυρική περίοδο; Είµαστε µέσα
ήδη. Τελείωσε ο Μάιος, µπαίνει ο Ιούνιος. Εάν θέλουµε να λύ-
σουµε προβλήµατα µετά πληµµυρών, βροχοπτώσεων και χιονο-
πτώσεων αργότερα θα πρέπει τώρα να παρθούν µέτρα ενίσχυ-
σης, πυροσβεστικής, επίλυσης των αιτηµάτων των κατοίκων. Τα
έχει η Κυβέρνηση. Μένει να τα υλοποιήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κωνσταντόπουλος από το Κίνηµα Αλ-

λαγής.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήταν Μάρτιος

του 2021 όταν το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής τότε µε πρωτοβουλία

της αείµνηστης Προέδρου Φώφης Γεννηµατά κατέθεσε µια ολο-
κληρωµένη πρόταση, έναν οδικό χάρτη για τη διαµόρφωση ενός
κλιµατικού νόµου στη χώρα µας, ενός νόµου που θα έθετε το
πλαίσιο για την ενεργειακή µετάβαση, για τη διαµόρφωση µιας
συλλογικής συνείδησης που θα έχει φυσικά στο επίκεντρό του
την προστασία του περιβάλλοντος, για την ενίσχυση των θεσµών
που εµπλέκονται στη διαµόρφωση της κλιµατικής πολιτικής. 

Η πρότασή µας αυτή, αγαπητοί συνάδελφοι, συζητήθηκε τότε
σε ειδική συνεδρίαση των Επιτροπών Παραγωγής και Εµπορίου,
Οικονοµικών Υποθέσεων, Ευρωπαϊκών Υποθέσεων και Προστα-
σίας του Περιβάλλοντος και µάλιστα µε την παρουσία του Πρω-
θυπουργού τότε τον Μάιο του 2021. Πέρασε ωστόσο ένας
χρόνος από τότε για να φέρει η Κυβέρνηση το νοµοσχέδιο που
συζητάµε σήµερα, το νοµοσχέδιο για τον κλιµατικό νόµο, ένα νο-
µοσχέδιο που ευαγγελίζεται τη σταδιακή µετάβαση της χώρας
µας στην κλιµατική ουδετερότητα και φυσικά και την προσαρ-
µογή στην κλιµατική αλλαγή. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, θεµελιώδες σηµείο της πρότασης που
καταθέσαµε ήταν η συµµετοχή των πολιτών και ιδίως της νέας
γενιάς στη διαµόρφωση και παρακολούθηση της εφαρµογής του
νέου κλιµατικού νόµου. Φυσικά η νέα γενιά είναι εκείνη που θα
πληγεί περισσότερο από την κλιµατική αλλαγή τα επόµενα έτη.
Η συµµετοχή της, λοιπόν, στη διαµόρφωση των περιβαλλοντικών
πολιτικών και η ενίσχυση της διαγενεακής αλληλεγγύης είναι κρί-
σιµη, όπως κρίσιµη είναι και η ενίσχυση της περιβαλλοντικής εκ-
παίδευσης για την οποία δεν υπάρχει θα έλεγα καµµία, µα καµµία
πρόβλεψη στο παρόν νοµοσχέδιο.

Ταυτόχρονα, προτείναµε τη δηµιουργία κλιµατικής συνέλευ-
σης µε ένα ανεξάρτητο κλιµατικό συµβούλιο, το οποίο φυσικά να
προτείνει δεσµευτικούς στόχους προς ενοποίηση για την επί-
τευξη της κλιµατικής ουδετερότητας. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο, αγαπητοί συνάδελφοι, ωστόσο δεν
λαµβάνει υπ’ όψιν τις προτάσεις αυτές και αυτό φυσικά ας κρα-
τηθεί. Εισάγει ένα πλαίσιο για τη σταδιακή κατάργηση της χρή-
σης ορυκτών καυσίµων στην ηλεκτροπαραγωγή, τις µεταφορές
και τα κτήρια. 

Ωστόσο, το σύστηµα διακυβέρνησης, αγαπητοί συνάδελφοι,
που προβλέπει, ενισχύει τη γραφειοκρατία και φυσικά καταντά
µια αµιγώς κυβερνητική διαδικασία, µια διαδικασία που διαµορ-
φώνεται µακριά από την κοινωνία χωρίς φυσικά τη συµµετοχή
των πολιτών, αλλά και ιδιαίτερα, όπως είπα και πριν, της νέας γε-
νιάς και χωρίς την ουσιαστική εµπλοκή των θεσµών του Κοινο-
βουλίου. 

Η Επιτροπή Περιβάλλοντος, αγαπητοί συνάδελφοι, από κοινού
µε την Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων θα έπρεπε να έχουν
ενεργό ρόλο στην αξιολόγηση φυσικά των σχεδίων µείωσης των
εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου και να αξιολογούν φυσικά
υποστηρικτικούς προϋπολογισµούς του Υπουργείου προς αυτή
την προσπάθεια. Είναι µια διαδικασία που θα ενίσχυε τη διαβού-
λευση και την αντικειµενικότητα και φυσικά την αξιολόγηση,
κύριε Υπουργέ, των νέων πολιτικών. Όλα όσα ανέφερα προηγου-
µένως παραµένουν εκτός του νοµοσχεδίου. 

Την ίδια στιγµή, αγαπητοί συνάδελφοι, οι στόχοι που θέτει το
νοµοσχέδιο υπολείπονται, φυσικά, των στόχων της Ευρωπαϊκής
Κοινότητας, ενώ αφήνετε ανοιχτό το ενδεχόµενο οι στόχοι αυτοί
να αναθεωρηθούν προς το χειρότερο. Εδώ θα πρέπει, κύριε
Υπουργέ, να µας προβληµατίζει ότι από το νοµοσχέδιο αυτό δεν
λήφθηκε υπ’ όψιν φυσικά η πρόσφατη ανακοίνωση της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Και αναφέροµαι στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για την
αναβάθµιση της κλιµατικής πολιτικής µε ενισχυµένους στόχους
για τις ΑΠΕ και ιδιαίτερα για την ενεργειακή ουδετερότητα και
την ενεργειακή αποδοτικότητα. Φαίνεται, λοιπόν, ότι οι ευρωπαϊ-
κές εξελίξεις σας έχουν ήδη προλάβει. 

Επίσης, ενώ στο νοµοσχέδιο προβλέπονται διατάξεις για την
απολιγνιτοποίηση, δεν προβλέπονται µέτρα, αγαπητοί συνάδελ-
φοι, για την απεξάρτηση από το φυσικό αέριο. Άρα, δεν µιλάµε
για απανθρακοποίηση, µιλάµε αποκλειστικά για απολιγνιτοποί-
ηση και τούτο φυσικά στη συγκυρία όπου ο πόλεµος στην Ου-
κρανία εντείνει την ανασφάλεια των ευρωπαϊκών κρατών για
ενεργειακή επάρκεια. 

Ας µην ξεχνάµε, λοιπόν, ότι µέχρι το 2050 τα κράτη-µέλη της
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Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουν δεσµευτεί να µετατρέψουν την Ευ-
ρώπη σε µια κλιµατική, ουδέτερη ήπειρο. Αυτό σηµαίνει, κύριε
Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι πρέπει να εργαστούµε για
την απεξάρτηση από τα ορυκτά καύσιµα και φυσικά µε την ενί-
σχυση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Είναι, λοιπόν, πασι-
φανές και προφανές ότι οι στόχοι αυτοί είναι αναγκαίο να
περνάνε µέσα από τον εθνικό κλιµατικό νόµο που σήµερα συζη-
τάµε. 

Στο πλαίσιο αυτό, κύριε Υπουργέ και µέσα από µια γόνιµη αν-
τιπολίτευση, σας καταθέσαµε, ως ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, µια
τροπολογία για τη σταδιακή απεξάρτηση από το φυσικό αέριο
και το πετρέλαιο αφ’ ενός, φυσικά για τη σύσταση κλιµατικής συ-
νέλευσης και επιπροσθέτως για την ενίσχυση της ανεξαρτησίας
του Εθνικού Συµβουλίου και τούτο φυσικά για την προσαρµογή
στην κλιµατική αλλαγή. Σας καλούµε, κύριε Υπουργέ, να την κά-
νετε δεκτή.

Τέλος, ως προς τις ειδικότερες διατάξεις θα σταθώ στην αντι-
κατάσταση των ηλεκτρικών συσκευών, διαδικασία µε την οποία
δεν πρέπει να αποκλειστούν τα µικρά καταστήµατα λιανικής,
καθώς επίσης τις διατάξεις για την υποχρεωτική ιδιωτική ασφά-
λιση των νέων κτηρίων για φυσικές καταστροφές και ιδιαίτερα
σε συγκεκριµένες περιοχές. Σας έχουµε τονίσει ότι η διάταξη,
κύριε Υπουργέ, είναι προβληµατική και πρέπει να την ξαναδείτε.
Μάλιστα, δεν προβλέπεται εδώ τίποτα για την ασφάλιση των πα-
λαιών κτηρίων και θα θέλαµε εδώ µια απάντηση από εσάς. 

Δική µας πρόταση είναι η θεσµοθέτηση ενός ταµείου ασφάλι-
σης για να θωρακιστούν τα νοικοκυριά από τα ακραία καιρικά
φαινόµενα και τους σεισµούς στα πρότυπα άλλων ευρωπαϊκών
χωρών. Τι πρέπει να κάνετε; Να το κάνετε πράξη. 

Ολοκληρώνοντας, αγαπητοί συνάδελφοι, κάθε σύγχρονο κρά-
τος επιβάλλεται να διαθέτει κλιµατικό νόµο. Το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής έφερε στο προσκήνιο την κλιµατική αλλαγή την ώρα,
που τόσο η σηµερινή Κυβέρνηση, όσο και οι προηγούµενοι ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, ανακάλυπταν -όψιµα θα έλεγα- την έννοια της πρά-
σινης ανάπτυξης και φυσικά της περιβαλλοντικής βιωσιµότητας.

Άλλωστε, θα θυµίσω ότι το ΠΑΣΟΚ ήταν το κόµµα που διαχρο-
νικά έχει αποδείξει µε τις νοµοθετικές του πρωτοβουλίες ότι
θέτει στόχο την προστασία του περιβάλλοντος και φυσικά την
ταυτόχρονη στήριξη και προστασία των πιο ευάλωτων κοινωνικά
οµάδων. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο θα µπορούσε
να αποτελέσει τοµή στο θεσµικό πλαίσιο της χώρας µας και φυ-
σικά στην περιβαλλοντική πολιτική. Αντιµετωπίζεται ωστόσο από
την Κυβέρνηση µε όρους επικοινωνιακούς, παρά ουσιαστικούς -
και αυτό ας κρατηθεί- και παραµένει φυσικά µια προσπάθεια που
δεν ολοκληρώνεται. 

Κλείνοντας, αγαπητοί συνάδελφοι, έχω να πω ότι η κλιµατική
αλλαγή µας αφορά όλους. Και σας καλούµε, κύριε Υπουργέ, να
υιοθετήσετε τις προτάσεις µας ώστε ο κλιµατικός νόµος να µη
µείνει σε ένα επίπεδο καταγραφής καλών προθέσεων. 

Κλείνοντας, σας ζητώ προσωπικά να κάνετε αποδεκτή την τρο-
πολογία µας γιατί λύνει το πρόβληµα και φυσικά µας βγάζει από
το αδιέξοδο. Άλλωστε, όποτε και να φύγει κανείς από τον δρόµο
του λάθους ωφέλεια είναι. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Χιονίδης Σάββας από τη Νέα Δηµοκρατία. Μετά ακο-
λουθεί ο κ. Μουλκιώτης, ο κ. Σαντορινιός και ο κ. Πουλάς. 

Κύριε Χιονίδη, έχετε τον λόγο. 
ΣΑΒΒΑΣ ΧΙΟΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητούµε για κάτι

πάρα πολύ σηµαντικό. Είναι δίκην συντάγµατος, οιονεί συντάγ-
µατος, αυτός ο νόµος, ο οποίος µας δίνει τις βασικές κατευθύν-
σεις στις οποίες θα κινηθούµε τα επόµενα χρόνια, προσαρµοσ-
µένος στις απαιτήσεις του ΟΗΕ, αλλά και της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και συγκεκριµένα στην 1119/21 απόφαση του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και Συµβουλίου. 

Είναι σηµαντικό να συζητούµε το συγκεκριµένο στην παρούσα
στιγµή, γιατί φαίνεται ότι είµαστε από τις πρώτες ευρωπαϊκές
χώρες που ξεκινήσαµε αυτή την προσπάθεια στα τέλη του προ-

ηγούµενου χρόνου και είµαστε εδώ για να µπορέσουµε να είµα-
στε µπροστά. 

Γιατί αυτό άραγε; Ποιες είναι οι συνθήκες γενικότερα στον
κόσµο αλλά και στην περιοχή µας; Οι συνθήκες που συζητούµε
είναι ότι έχουµε γενικότερα µισό συν βαθµό αύξησης της θερµο-
κρασίας παντού και στη Νοτιοανατολική Μεσόγειο και ιδιαίτερα
στη γειτονιά µας έχουµε φτάσει ήδη στον ενάµιση βαθµό Κελ-
σίου. Είµαστε η δεύτερη χειρότερη εξέλιξη παγκοσµίως. Αυτό
σηµαίνει ότι έχουµε και έναν λόγο παραπάνω, αλλά συγχρόνως
ότι είµαστε και οργανωµένοι και για µας αποτελεί πρώτη προτε-
ραιότητα στο να δώσουµε στα παιδιά µας καλύτερες συνθήκες
για το αύριο. 

Ποιος είναι ο στόχος; Ο στόχος είναι µέχρι το 2050 να δηµι-
ουργήσουµε την κλιµατική ουδετερότητα και συγχρόνως να
φροντίσουµε µε τα µέτρα µας να προχωρήσουµε σε αυτή την κα-
τεύθυνση. Επίσης, ένα δεύτερο ζήτηµα είναι το πώς θα είναι
καλά ανεκτές όλες αυτές οι παρεπόµενες συνέπειες της κλιµα-
τικής κρίσης. Υπάρχουν σκέψεις και προτάσεις οι οποίες και ανα-
θεωρούνται επί το δυσµενέστερο για το κλίµα, άρα οφείλουµε
να πάρουµε για το αύριο περισσότερα µέτρα. 

Τι διαπραγµατεύεται ο συγκεκριµένος νόµος; Πώς µπορούµε
να κάνουµε την παραγωγή της ηλεκτρικής ενέργειας, τις µετα-
φορές, τη βιοµηχανία, τα κτήρια, τα απόβλητα, τη γεωργία, την
κτηνοτροφία, αλλαγές των χρήσεων γης. Άρα, λοιπόν, διαπιστώ-
νουµε ότι δεν είναι ένα µονοσήµαντο ζήτηµα αυτό, το οποίο ανα-
φέρεται µόνο στο θέµα της εκποµπής του διοξειδίου του άνθ-
ρακα, είναι πολύ πιο πολύπλοκο το θέµα και πολύ περισσότερο,
ότι επηρεάζεται από πολλούς διαφορετικούς παράγοντες η εξέ-
λιξη του κλίµατος πάνω στη γη. 

Ακούστηκαν επίσης εδώ πολλές φορές κάποια πράγµατα που
µου κάνουν εντύπωση. Πρώτα από όλα, η διαφωνία είναι πρώτος
ή δεύτερος. Αυτή τη στιγµή έχουµε να κάνουµε µε τον εθνικό κλι-
µατικό νόµο. 

Διαβάζω στα πρακτικά της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βου-
λής -γιατί ζήτησα να δω τι ακριβώς λένε- ότι «ο ν.4426/2006 στην
Εφηµερίδα της Κυβέρνησης A’ 187 µε στόχο την κλιµατική ου-
δετερότητα…». Δηλαδή, έγινε κύρωση των συνθηκών το 2016.
Έτσι είναι και προχώρησαν. Και δεν πρέπει να µηδενίσουµε τις
προσπάθειες, όπως την προσπάθεια που έγινε µε το LIFE-IP, στο
οποίο είχα την τιµή να συµµετέχω και εγώ ως εκπρόσωπος της
Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελλάδος. Γίνονται προσπάθειες. 

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι θα πρέπει να αντιµετωπίσουµε το περι-
βάλλον ολιστικά, να µιλήσουµε για την απολιγνιτοποίηση, να µι-
λήσουµε για την ηλεκτροκίνηση. 

Όσον αφορά την απολιγνιτοποίηση, για την οποία ακούγονται
πολλά και γίνονται διάφορα παίγνια, είµαστε τελικά µε τον λιγνίτη
ή µε την απολιγνιτοποίηση; Για να το καταλάβω δηλαδή. 

Υπάρχουν λύσεις. Ο λιγνίτης αποτελεί ένα σηµείο σταθερότη-
τας για την Ελλάδα και γι’ αυτό χρειάζεται να υπάρχουν σε
ψυχρή εφεδρεία τα εργοστάσια παραγωγής ρεύµατος. Αυτό το
καταλαβαίνω. Αλλά ο λιγνίτης είναι και ρυπογόνος και συγχρό-
νως είναι πολύ πιο ακριβή λύση. 

Όσον αφορά τα ζητήµατα τα οποία τίθενται για την ηλεκτρο-
παραγωγή, ήθελα να τονίσω ότι είναι πολύ σηµαντικό ένα µέρος
του ηλεκτρικού χώρου να δίνεται για τους µικρούς και πολύ µι-
κρούς παραγωγούς. Αυτό είναι ένα ζήτηµα, παρ’ όλο που δεν
έχουµε τον ΕΣΕΚ ακόµη και δεν έχουµε όλα εκείνα τα στοιχεία
τα οποία να προσδιορίζουν ποιοι ακριβώς µπορούν και δύνανται
να επενδύσουν και σε ποια κατεύθυνση. Από εκεί και πέρα, όµως,
θα πρέπει να υπάρξει µέριµνα, όχι µόνο για τα φωτοβολταϊκά
στις στέγες, αλλά και για τους µικρούς και πολύ µικρούς παρα-
γωγούς. Έτσι έγινε σε διάφορες άλλες περιπτώσεις, όπως  µε
το «Εξοικονοµώ κατ’ Οίκον». Για τις πιο ευαίσθητες οικονοµικά
και κοινωνικά οµάδες, για τους µικρούς, υπήρξε µια ξεχωριστή
κατηγορία. 

Επίσης, θα ήθελα να τονίσω ότι στο κοµµάτι το οποίο αφορά
τα φωτοβολταϊκά γενικότερα υπάρχει και η έννοια των αγροβολ-
ταϊκών, τα οποία θα πρέπει να δει η Κυβέρνηση όταν πάµε σε
εξειδίκευση. 

Κάτι που αφορά το θέµα της προστασίας µας από τις κλιµατι-
κές αλλαγές είναι το πώς µπορούµε να έχουµε τη θερµική άνεση
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-γιατί για θέρµανση µιλάµε- µέσα στον αστικό χώρο. Εκεί, λοιπόν,
και οι Υπουργοί και το Υπουργείο θα µπορούσαν να δουν το πώς
µπορούµε να αντιµετωπίσουµε µε νέα υλικά, αλλά κυρίως µε
αναδάσωση τον αστικό χώρο, ο οποίος αποψιλώνεται συνολικά
και πραγµατικά δηµιουργεί ασφυξία τους καλοκαιρινούς µήνες. 

Τέλος, θα ήθελα να κλείσω µε το κοµµάτι της ασφάλειας, γιατί
έγινε πολλή κουβέντα εδώ. Είναι πολύ συντηρητικός ο τρόπος,
κύριε Υφυπουργέ, αντιµετώπισης της ασφάλειας γενικότερα.
Γιατί δεν πρέπει να ασφαλίζονται όλα τα κτήρια, το σύνολο των
κτηρίων; Και αυτό είναι κάτι πολύ καλό, διότι θα πέσουν κατακό-
ρυφα οι τιµές των ασφαλίστρων, όπως έγινε µε τα ιδιωτικά αυ-
τοκίνητα. Γιατί πρέπει να έχουµε έναν συντηρητισµό ή µια φοβία
απέναντι σε αυτά τα ζητήµατα; Θα µπορούσαν, λοιπόν, να ασφα-
λίζονται όλα τα κτήρια, το σύνολο, ανάλογα µε την επικινδυνό-
τητα κάθε περιοχής και από κει και πέρα να συνεισφέρει και το
κράτος και η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι αντιµετωπίστηκε πολύ φοβικά και πολύ πε-
ριορισµένα, ώστε κάποιοι να αισθάνονται αδικηµένοι, αυτοί που
είναι σε περιοχές υψηλότερου κινδύνου από κάποιους άλλους
που είναι σε χαµηλότερου κινδύνου. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου είναι στη
σωστή κατεύθυνση. Φυσικά, θα υπάρξουν βελτιώσεις, όπως σε
κάθε νόµο, ανάλογα και µε τις τρέχουσες συνθήκες. Βλέπουµε
το πώς και οι ευρωπαϊκές οδηγίες µεταλλάσσονται και µάλιστα
πολύ σύντοµα, από το 2019 στο 2021. Ελπίζουµε, λοιπόν, ότι θα
αποτελέσει έναν καλό µπούσουλα ο οποίος, όταν εξειδικευθεί,
θα µπορέσει να δώσει καλύτερα αποτελέσµατα. 

Βέβαια, θα ήταν καλύτερα αν υπήρχε µια ευρύτατη συναίνεση
για έναν εθνικό κλιµατικό νόµο. Ελπίζουµε στην πορεία να γίνει
κατανοητό και να υπάρξουν όλες αυτές οι συναινέσεις, γιατί το
κλίµα δεν περιµένει, η ζωή δεν περιµένει, τα παιδιά µας δεν µπο-
ρούν να περιµένουν άλλο για να πάρουµε όλα εκείνα τα µέτρα
και απαιτείται συναίνεση. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο Μουλκιώτης Γεώργιος από το Κίνηµα Αλλαγής. Μετά θα
ακολουθήσουν ο κ. Σαντορινιός, η κ. Λιακούλη και έπεται συνέ-
χεια. 

Ώσπου να ανέβει στο Βήµα ο κ. Μουλκιώτης, επιτρέψτε µου
να κάνω µία ανακοίνωση προς το Σώµα.

Οι Υπουργοί Δικαιοσύνης, Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εθνικής
Άµυνας, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Προστασίας του Πολίτη,
Εσωτερικών, οι Υπουργοί Επικρατείας, καθώς και ο Αναπληρω-
τής Υπουργός Οικονοµικών κατέθεσαν στις 25-5-2022 σχέδιο
νόµου: «Κώδικας Οργανισµού Δικαστηρίων και Κατάστασης Δι-
καστικών Λειτουργών».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή της Βουλής.
Ορίστε, κύριε Μουλκιώτη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι, ο κ. Χιονίδης προ-

ηγουµένως αναφέρθηκε στη συναίνεση, αλλά δυστυχώς η Κυ-
βέρνηση µε την πολιτική πρακτική της προχωρεί σε ενέργειες
τέτοιες που υπονοµεύει την οποιαδήποτε συναίνεση. 

Οκτώ χρόνια τώρα µετά την εµβληµατική πέµπτη έκθεση αξιο-
λόγησης της διακυβερνητικής επιτροπής για την κλιµατική αλ-
λαγή και την τεκµηρίωση της ανάγκης επείγουσας δράσης για
την προστασία του κλίµατος από τις ανθρώπινες δραστηριότη-
τες, αλλά και ένα χρόνο µετά την παρουσίαση της πρότασης του
ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής για έναν εθνικό κλιµατικό νόµο µε
προώθηση πολλών µικρών ΑΠΕ, των «net metering» και εξειδι-
κευµένων προγραµµάτων εξοικονόµησης ενέργειας, η Κυβέρ-
νηση γνωστή για τις επικοινωνιακές της ικανότητες και εθισµένη
σ’ αυτές, διατυµπανίζει τη θέσπιση ενός κλιµατικού νόµου. Στην
πραγµατικότητα όµως, δυστυχώς, πρόκειται µονάχα για µια
δειλή αρχή για τη θέσπιση ενός εθνικού σχεδίου για την πορεία
της χώρας προς την κλιµατική ουδετερότητα. Πρόκειται για ένα
σχέδιο νόµου που δεν φαίνεται να παίρνει υπ’ όψιν τόσο τις διε-
θνείς εξελίξεις, όσο και τις πρόσφατες νοµοθετικές πρωτοβου-
λίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την απεξάρτηση της Ευρώπης
από τα ορυκτά καύσιµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο
είναι η καλύτερη απόδειξη ότι οι µεγάλες προσδοκίες µετουσιώ-
νοναι σε ένα κείµενο χαµένων ευκαιριών και αµφίβολων αποτε-
λεσµάτων. Υπάρχουν δώδεκα χαµένες ευκαιρίες. Πρώτον, επα-
ναλαµβάνει στόχους που ήδη ισχύουν από τη νοµοθεσία της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, ενώ αφήνει ανοιχτή την αναθεώρηση των εν-
διάµεσων στόχων επί τα χείρω. 

Δεύτερος χαµένος στόχος και η χαµένη ευκαιρία είναι ότι η
φύση δεν αναδεικνύεται σαν προτεραιότητα και συστατικό για
τον µετριασµό της κλιµατικής κρίσης. 

Τρίτον, η κλιµατική δηµοκρατία δεν έχει καθοριστικό ρόλο,
καθώς η διαβούλευση και η συµµετοχή δεν έχουν ενταχθεί ορ-
γανικά στον κλιµατικό νόµο. Δεν υπάρχει µνεία της ανάγκης ευ-
ρείας δηµόσιας διαβούλευσης σε κρίσιµα στοιχεία του, όπως οι
τοµεακοί προϋπολογισµοί στο άρθρο 7 και το στρατηγικό πλαί-
σιο για τα ελληνικά νησιά στο άρθρο 21. Δεν υπάρχει ουσιαστική
συµµετοχή του Κοινοβουλίου, της Επιτροπής Περιβάλλοντος και
ουσιαστική πρόνοια για τον εθνικό κλιµατικό νόµο, όπως συµβαί-
νει µε αντίστοιχους ευρωπαϊκούς κλιµατικούς νόµους.

Τέταρτη χαµένη ευκαιρία είναι ότι ο ρόλος της επιστηµονικής
κοινότητας είναι εξαιρετικά αδύναµος στο σύστηµα της κλιµατι-
κής διακυβέρνησης. 

Πέµπτη χαµένη ευκαιρία αποτελεί το ότι το νοµοσχέδιο δεν πε-
ριέχει τίποτα το ουσιαστικό για τη δίκαιη µετάβαση των τοµέων
και των περιοχών που αναπόφευκτα θα θιγούν από τις προβλε-
πόµενες στρατηγικές µετριασµού και προσαρµογής στην κλιµα-
τική κρίση. 

Έκτη χαµένη ευκαιρία είναι ότι δεν υπάρχει καµµία στοχοθεσία
για την ενίσχυση της ευρωενεργειακής δηµοκρατίας, αλλά και
του ρόλου των πολιτών στην παραγωγή καθαρής ενέργειας για
την αυτοκατανάλωση. 

Έβδοµη χαµένη ευκαιρία είναι ότι δεν ενσωµατώνονται οι στό-
χοι της Ευρωπαϊκής Ένωσης και το µέτρο για την υποχρεωτική
εγκατάσταση φωτοβολταϊκών σε νέα δηµόσια και εµπορικά κτή-
ρια µε κάλυψη άνω των διακοσίων πενήντα τετραγωνικών µέτρων
έως το 2026, σε υπάρχοντα δηµόσια και εµπορικά κτήρια µε κά-
λυψη άνω των διακοσίων πενήντα τετραγωνικών µέτρων έως το
2027 και σε όλα τα νέα κτήρια κατοικιών έως το 2029.

Όγδοη χαµένη ευκαιρία είναι ότι δεν υπάρχουν νοµικά δεσµευ-
τικοί στόχοι που θα µετασχηµατίζουν το ενεργειακό σύστηµα
ηλεκτροπαραγωγής σε 100% ΑΕΠ έως το 2035, µε όρους περι-
βαλλοντικής βιωσιµότητας και κοινωνικής δικαιοσύνης και, βε-
βαίως, θα θέτουν τις βάσεις ώστε να υπερκεραστούν τα όποια
τεχνικά εµπόδια στην επέκταση του ηλεκτροδοτικού δικτύου που
θα φιλοξενεί νέα έργα ΑΠΕ, προωθώντας παράλληλα τα έργα
αποθήκευσης καθαρής ενέργειας. 

Ένατη χαµένη ευκαιρία είναι ότι απουσιάζουν οι στόχοι για
αποδοτικά µέτρα εξοικονόµησης και όχι απλά µείωσης σε βιοµη-
χανία και µεταφορές.

Δέκατη χαµένη ευκαιρία είναι ότι προβλέπει ασφάλιση κινδύ-
νου για κλιµατική αλλαγή, χωρίς όµως κάποια ελάχιστη διασφά-
λιση ότι η ασφαλιστική προστασία θα είναι προσιτή σε όλους.

Ενδέκατη χαµένη ευκαιρία είναι ότι δεν γίνεται αναφορά στην
αναγκαιότητα της κλιµατικής και περιβαλλοντικής εκπαίδευσης
τόσο των νέων, όσο και των ενηλίκων. Κάθε ουσιαστική προσπά-
θεια αντιµετώπισης της κλιµατικής κρίσης πρέπει να περιλαµβά-
νει σχεδιασµό για την εκπαίδευση, ο οποίος θα περιλαµβάνει
όλες τις βαθµίδες και µορφές εκπαίδευσης, δηλαδή τυπική, µη
τυπική, άτυπη, επαγγελµατική και διά βίου εκπαίδευση.

Δωδέκατη χαµένη ευκαιρία είναι ότι ο αγροδιατροφικός το-
µέας απουσιάζει παντελώς από τη στόχευση του κλιµατικό
νόµου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προφανές ότι η µεγάλη
πρόκληση που αντιµετωπίζει η χώρα µας είναι η κοινωνικά δίκαιη
και συµµετοχική, επιστηµονικά τεκµηριωµένη και,, βεβαίως περι-
βαλλοντικά ορθή µετάβαση προς την κλιµατική ουδετερότητα, η
οποία όµως, δυστυχώς, δεν επιτυγχάνεται και δεν µπορεί να επι-
τυγχάνεται µε καθυστερηµένες πρωτοβουλίες. Και ,βεβαίως, δεν
µπορεί να επιτυγχάνεται και µε κούφιες διακηρύξεις, διότι –αν
µη τι άλλο- αυτό το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο φαίνεται ότι έχει
ξεπεραστεί, πριν καν συζητηθεί εδώ στην Ολοµέλεια και πριν καν
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ψηφιστεί. Και γιατί το λέµε αυτό; Αυτό το λέµε γιατί την ίδια µέρα
που κατατέθηκε στη Βουλή αυτό το νοµοσχέδιο, η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή ανακοίνωσε µέσα από το πρόγραµµα «REPowerEU»
την αναβάθµιση της κλιµατικής πολιτικής µε, πρώτον, ενισχυµέ-
νους στόχους για τις ΑΠΕ και την ενεργειακή αποδοτικότητα,
στοχευµένα µέτρα για την παραγωγή ΑΠΕ από τους πολίτες και
υποχρεωτικές προδιαγραφές στον κτηριακό τοµέα. 

Κατά δεύτερον, ανακοινώθηκε από τον Γενικό Γραµµατέα
Ηνωµένων Εθνών σχέδιο δράσης πέντε σηµείων για την ανά-
πτυξη των ΑΠΕ, χαρακτηρίζοντάς το µάλιστα ο Γενικός Γραµµα-
τέας των Ηνωµένων Εθνών ως ουσιώδες παγκόσµιο δηµόσιο
αγαθό. 

Η Κυβέρνηση, όµως, για την ώρα περιορίζεται στην επίπλαστη
«πράσινη» επικοινωνία. Με την έννοια αυτή υπάρχει πλήρως αρ-
νητική αντιµετώπιση του σχεδίου νόµου. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Μουλκιώτη και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Θα δώσουµε τώρα τον λόγο στον κ. Νεκτάριο Σαντορινιό από
τον ΣΥΡΙΖΑ. Όπως ανακοινώσαµε, µετά θα ακολουθήσει η κ. Λια-
κούλη και µετά ο κ. Αµυράς, ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας. 

Ορίστε, κύριε Σαντορινιέ, έχετε τον λόγο.
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προφανές

ότι η κλιµατική αλλαγή είναι ήδη εδώ. Όλοι βιώνουµε τις φονικές
πληµµύρες, τις καταστροφικές πυρκαγιές, την ερηµοποίηση των
νησιών άρα και την ανάγκη που υπάρχει για να δώσουµε λύσεις
στην ενεργειακή επάρκεια των νησιών. Είναι προφανές ότι η κλι-
µατική αλλαγή είναι η µεγαλύτερη πρόκληση που αντιµετωπίζει
ο πλανήτης. Η κλιµατική κρίση οδηγεί σε νέες ανισότητες. Τα
αποτελέσµατά της πλήττουν, κυρίως, τους ευάλωτους πολίτες
και, κυρίως, τα ευάλωτα κράτη. Άλλωστε είναι γνωστός ο κίνδυ-
νος που υπάρχει για τη δηµιουργία νέων µεταναστευτικών ρευ-
µάτων και αυτή τη φορά θα είναι κλιµατικοί πρόσφυγες. 

Ο κλιµατικός νόµος, λοιπόν, πρέπει να οδηγεί σε αλλαγές στο
παραγωγικό και καταναλωτικό µοντέλο. Πρέπει να χαρακτηρίζε-
ται από οικονοµική και κοινωνική δικαιοσύνη, γιατί όπως είπαµε
και πριν η κλιµατική κρίση παράγει αύξηση οικονοµικών και κοι-
νωνικών ανισοτήτων. Πρέπει να είναι δίκαιος και δηµοκρατικός. 

Έχουµε, λοιπόν, µπροστά µας έναν κλιµατικό νόµο, αυτό το
νοµοσχέδιο που συζητάµε. Είναι όλα τα παραπάνω; Προφανώς
όχι, γιατί δεν αναγνωρίζει και δεν δροµολογεί αλλαγή του παρα-
γωγικού και καταναλωτικού µοντέλου, δεν έχει επαρκές µοντέλο
διακυβέρνησης για τη µετάβαση, δεν περιλαµβάνει τις κοινωνικές
και οικονοµικές ανισότητες που προκαλεί η κλιµατική κρίση. Με
λίγα λόγια, πρόκειται για έναν νόµο που δεν επιδιώκει µία ολι-
στική και επιστηµονική προσέγγιση αντιµετώπιση της κλιµατικής
κρίσης. Και εδώ, το «ολιστικό» έχει σηµασία, όχι το γνωστό «ολι-
στικό» του κ. Μητσοτάκη «Να δούµε λίγο διαφορετικά τη ζωή,
άµα δεν έχουµε λεφτά». 

Στην ουσία, λοιπόν, αυτός ο κλιµατικός νόµος είναι µία συρ-
ραφή εξαγγελιών για ενεργειακά θέµατα, όπως η ηλεκτροπαρα-
γωγή, η ηλεκτροκίνηση, η εξοικονόµηση ενέργειας στα κτήρια ή
η τοποθέτηση φωτοβολταϊκών στα κτήρια, αλλά δεν περιλαµβά-
νει καµµία ανάλυση συνεπειών στην οικονοµία, καµµία ανάλυση
συνεπειών στην κοινωνία.

Και το καλύτερο -αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό- υπογρά-
φετε ακάλυπτες επιταγές κύριε Υπουργέ, ακάλυπτες επιταγές
για το µέλλον για την επόµενη κυβέρνηση, γιατί τίποτα δεν ανα-
λαµβάνει η δική σας Κυβέρνηση. Φέρατε το νόµο, τελειώσατε!
Όλες οι χρηµατοδοτήσεις, όλες οι ρυθµίσεις είναι µετά από τη
συνταγµατική σας θητεία. 

Θα µου επιτρέψετε όµως να επικεντρωθώ στο άρθρο 21 λόγω
προηγούµενου χαρτοφυλακίου και ευθύνης τοµέα τώρα, δη-
λαδή, στο µετασχηµατισµό αναπτυξιακού υποδείγµατος των νη-
σιών και µετάβασης στην κλιµατική ουδετερότητα. Φιλόδοξο
σχέδιο! Θεσπίζετε, λοιπόν, το στρατηγικό πλαίσιο GR-eco Is-
lands. Εκεί υπάγονται τα νησιά κατόπιν αξιολόγησης. Τα υπό-
λοιπα νησιά που δεν θα αξιολογηθούν, τι θα γίνει, θα µείνουν

πίσω; Οι στόχοι για 80% µείωση των εκποµπών το 2030, τι θα
γίνει; Θα µείνουν πίσω; 

Και επίσης θα ενταχθούν τα νησιά που έχουν δυνατότητα –
λέει- υλοποίησης εµβληµατικών, καινοτόµων και ποιοτικών
έργων. Πόσα εµβληµατικά και καινοτόµα και ποιοτικά έργα θα
κάνουµε στα νησιά; Εκατόν σαράντα τέσσερα είναι τα κατοικη-
µένα! Πόσα; Κάθε φορά θα ανακαλύπτουµε και κάτι καινούργιο,
εµβληµατικό και καινοτόµο για να εντάξουµε τα νησιά; Και ακόµα
παραπέρα θα είναι ανάλογα µε την ένταση και την έκταση της
επιδιωκόµενης αναµόρφωσης του πράσινου αναπτυξιακού µον-
τέλου του νησιού -δηλαδή αν αυτοί το θέλουν- και ακόµα περαι-
τέρω αν υπάρχει πρόθεση δέσµευσης των φορέων για να υλο-
ποιήσουν παρεµβάσεις.

Και κάνω εγώ µια ερώτηση; Δηλαδή αν έχουµε έναν κακό δή-
µαρχο, µια κακή δηµοτική αρχή, αν δεν έχουµε επαρκές προσω-
πικό -που στα περισσότερα µικρά νησιά ιδίως έναν κλητήρα κι
έναν διοικητικό έχουν, αυτό είναι- πώς αυτά τα νησιά θα µπορέ-
σουν να διαµορφώσουν το πλαίσιο της πρότασης για να µπορέ-
σουν να µπουν στο GR-eco Islands; Δεν προβλέπεται καν µία
οµάδα να ενισχύσει αυτά τα νησιά, µια κεντρική οµάδα, να πάει
και να τους βάλει, να τους πάρει από το χέρι. Ακόµα χειρότερα
έχετε ασαφείς πόρους χρηµατοδότησης από όλα, ΕΣΠΑ, ΠΔΕ.
Τα πάντα προβλέπετε αλλά τίποτα συγκεκριµένο. Και εδώ να σας
πούµε ότι εµείς είχαµε συγκεκριµένους όρους χρηµατοδότησης,
25 εκατοµµύρια δικαιώµατα προς 80 ευρώ το δικαίωµα, είχαν δε-
σµευτεί 2 δισεκατοµµύρια για την πράσινη µετάβαση των νησιών.
Και εδώ πρέπει να µας πείτε τι έχετε κάνει. 

Ακόµα βλέπουµε κριτήρια ένταξης όπως ο πληθυσµός -τι ση-
µαίνει αυτό; µεγάλος, µικρός τι είναι το πιο σηµαντικό;- αλλά και
οι δηµογραφικές τάσεις. Δηλαδή αν γερνάει ένα νησί, το αφή-
νουµε πίσω. Δεν ξέρω, δεν µπορώ να τα καταλάβω. Αλλά τα
ακόµα καλύτερα είναι στην παράγραφο 2 εκεί που έρχεται το
θέµα του αναδόχου. Ξέρετε, ο ανάδοχος µε τη χριστιανική άπο-
ψη λέγεται και νονός. Με αυτόν τον τρόπο εµπλέκετε την ιδιωτική
πρωτοβουλία στο να επιλέξει ένα νησί ή συστάδα νησιών για να
το βοηθήσει να µπει στο GR-eco Islands και ούτω καθεξής. 

Και ρωτάω εγώ τα υπόλοιπα νησιά που δεν θα βρούνε νονό µε
τη χριστιανική άποψη –µην πάρω την σικελική άποψη, της µα-
φίας- θα µείνουν αβάπτιστα; Αυτά τα νησιά δεν θα έχουν µέλλον; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν σκέφτεστε τι κάνετε µε αυτά που λέτε; Μεταφέρετε στην

ιδιωτική πρωτοβουλία την ευθύνη του κράτους και αυτό είναι πο-
λιτική για την κλιµατική αλλαγή; Και θέλω να σας δώσω ένα πα-
ράδειγµα. Ένα νησί βρήκε νονό, η Αστυπάλαια. Ήρθε εκεί η
«VOLKSWAGEN». Και µέχρι στιγµής τι έχει γίνει;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ένα λεπτό ακόµα.
Τους φορτιστές και τις υποδοµές τα έχει πληρώσει ο Δήµος

Αστυπάλαιας, ούτε καν η Κυβέρνηση. Δίνει η «VOLKSWAGEN»
στην αρχή τέσσερα αυτοκίνητα. Δίνει leasing η «VOLKSWAGEN»
τα αυτοκίνητα για την on demand αστική συγκοινωνία και µέχρι
στιγµής έχει αγοραστεί ένα αυτοκίνητο και τρία σκούτερ. Αυτό
είναι. Και θα πάει τώρα να κάνει φιέστα στις 2 του µήνα, ο κ. Μη-
τσοτάκης, χωρίς να υπάρχει καµµία χρηµατοδότηση από το κρά-
τος, για να ανακοινώσετε τι; Το υβριδικό πάρκο που θα καλύπτει
το 50% των αναγκών σε µη διασυνδεδεµένα νησιά.

Μια που θα πάτε εκεί πέρα να τους εξηγήσετε και για ποιον
λόγο αυτοί οι άνθρωποι που ζουν στην Αστυπάλαια έχουν αντι-
κειµενικές αξίες Μονακό, γιατί ο ΕΝΦΙΑ τετραπλασιάστηκε και
πενταπλασιάστηκε. Μην ξεχάσετε να τους εξηγήσετε τον λόγο. 

Από την άλλη πλευρά έχουµε την Τήλο που ήταν το πρώτο,
πραγµατικά, πράσινο νησί, το οποίο όµως δεν µπορεί να αυτο-
νοµηθεί ενεργειακά, γιατί ο ΔΕΔΔΗΕ έχει συγκεκριµένες γραφει-
οκρατικές αγκυλώσεις. Θα κάνετε κάτι και για αυτό;

Θα κλείσω µε κάτι που λέτε «εξηλεκτρισµός θαλασσίων µετα-
φορών». Ξέρετε τι είναι αυτό; Ξέρετε,, πραγµατικά τι σηµαίνει, τι
απαιτεί αυτό; Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ ξεκίνησε τη µελέτη για
την αλλαγή του ακτοπλοϊκού στόλου µε περισσότερη πράσινη
τεχνολογία. Είδαµε και πάθαµε να χρηµατοδοτηθεί από το Τα-
µείο Ανάκαµψης µε 1 εκατοµµύριο το 2023 η συνέχιση της µελέ-
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της. Καµµία άλλη πρόβλεψη, αλλά δεν γίνεται ούτε χρηµατοδό-
τηση των άγονων γραµµών µε πολυετή σύµβαση για να µπορέσει
να γίνει η ανανέωση του στόλου, ούτε προβλέπεται τι θα γίνει
στα λιµάνια. Γιατί κάθε λιµάνι χρειάζεται σηµείο φόρτισης. Αυτό
σηµαίνει 10 εκατοµµύρια ευρώ ανά σταθµό φόρτισης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Και επίσης κάθε τέτοιο πλοίο µπορεί να πηγαίνει µέχρι είκοσι

µίλια. Κύριε Φόρτωµα, το καταλαβαίνετε εσείς. Άρα πρέπει να
βρούµε κι άλλες λύσεις, πράσινο υδρογόνο, υβριδικά πλοία. 

Μην πετάτε πράγµατα τα οποία δεν µπορείτε να αντιληφθείτε.
Γιατί αυτό είναι το πρόβληµα αυτής της Κυβέρνησης. Αυτή η Κυ-
βέρνηση είναι µόνο επικοινωνία, δεν είναι ουσία, δε συµβουλεύε-
στε τους επιστήµονες. Κάνετε ό,τι σας έρχεται στο κεφάλι. Αλλά
αυτό που σας έρχεται στο κεφάλι, δεν είναι αυτό που χρειάζεται
ο ελληνικός λαός. Για αυτό τοn λόγο πολύ σύντοµα πρέπει να
φύγετε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο τώρα έχει
η κ. Ευαγγελία Λιακούλη από το Κίνηµα Αλλαγής. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέ-

ψετε πριν αναφερθώ στο σηµερινό νοµοσχέδιο, να πω ότι ο κό-
σµος που µας βλέπει στη Βουλή είναι η πρώτη φορά σήµερα που
δίπλα από το όνοµα των οµιλητών της δικής µας παράταξης βλέ-
πει ξανά τον «πράσινο ήλιο» δίπλα από το όνοµα του ΠΑΣΟΚ και
του Κινήµατος Αλλαγής. Και αυτό ξέρετε εµένα προσωπικά µε
συγκινεί ιδιαίτερα µια που πρόκειται για τη θεσµική αποκατά-
σταση του ΠΑΣΟΚ, µια που πρόκειται για τον συµβολισµό της
καινούργιας αρχής, της αναγέννησης και της νέας προοπτικής.
Αυτά ήταν τα ευχάριστα.

Τώρα σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο, να πούµε τώρα για εσάς.
Ο Πρωθυπουργός πράγµατι σε µία αναφορά υπερβατική -εάν
µου επιτρέψετε τον όρο- είπε ότι θα πρέπει να βλέπουµε ολιστικά
τη ζωή. Πρέπει να τη δούµε µε άλλο µάτι, πιο αισιόδοξα, πιο γε-
µάτα, πιο σφαιρικά. Εσείς, όµως, φαίνεται ότι δεν τον ακούτε κα-
θόλου τον κύριο Πρωθυπουργό. Δεν κάνετε ολιστικά και σφαι-
ρικά τα νοµοσχέδια σας, δεν τα προσεγγίζετε µε έναν τέτοιο
τρόπο και µε µια τέτοια µατιά και νοµίζω ότι πολύ σύντοµα ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός θα σας ζητήσει εξηγήσεις. 

Διότι εδώ µιλάµε για την ψήφιση του κλιµατικού νόµου που η
αείµνηστη Πρόεδρος η Φώφη Γεννηµατά και από αυτό το Βήµα,
αλλά και έξω στην κοινωνία πήρε την πρωτοβουλία για να φέρει
τον κλιµατικό νόµο ως πρόταση και µάλιστα πρόταση - τοµή. Και
δυστυχώς παρά τη µεγάλη αναµονή µας -έχουµε δυόµισι χρόνια
τώρα που σας περιµένουµε- απογοητευτήκαµε απολύτως, διότι
πήρατε µόνο τον τίτλο και τίποτα άλλο. Πήρατε τον τίτλο «κλιµα-
τικός νόµος», µα και τίποτα άλλο, ούτε καν το ψήγµα της έµπνευ-
σης της πρότασής µας, το πρωτοποριακό και καινοτόµο που
προβάλαµε, το εναρµονισµένο µε τις σύγχρονες ανάγκες των
καιρών;

Και µη βιαστείτε να πείτε, κύριε Υπουργέ, ότι εµείς σας αντι-
πολιτευόµαστε, διότι δεν το κάνουµε αυτό. Γιατί θέλαµε πραγ-
µατικά να φέρετε τον κλιµατικό νόµο όπως εµείς τον οραµατι-
στήκαµε, όπως οραµατιζόµαστε κάθε φορά τις εκατοντάδες χι-
λιάδες µεταρρυθµίσεις που έφερε το ΠΑΣΟΚ σε αυτή τη χώρα. 

Αλλά κι αν εµείς δεν είµαστε πιστευτοί, τότε ανοίξτε τα αυτιά
σας και τα µάτια σας και κοιτάξτε τους φορείς τι σας είπαν στις
αρµόδιες επιτροπές για τον νόµο. Σας είπαν ότι είναι δειλή αρχή,
κλιµατικός νόµος µε έλλειµµα φιλοδοξίας, κενό κέλυφος κλιµα-
τικής πολιτικής, µία χαµένη ευκαιρία. Οι φορείς σας τα είπαν
αυτά, δε σας τα λέµε εµείς. 

Εγώ, λοιπόν, θα πω ότι δεν είναι µόνο αυτά. Είναι κλιµατική µε-
λαγχολία η κλιµατική σας νοµοθεσία. Και είναι κλιµατική µελαγ-
χολία διότι ακόµη µία φορά φοβηθήκατε να τολµήσετε. Παρά τις
ποµπώδεις εξαγγελίες και τους επικοινωνιακούς τακτικισµούς
επιχειρείτε να δηµιουργήσετε στον πολιτικό κόσµο και στον ελ-
ληνικό λαό ένα επιχείρηµα ότι δήθεν υπάρχει µία πολύ µεγάλη
προσδοκία. Όµως, µε τον συγκεκριµένο νόµο τίποτα δεν µπο-

ρείτε να κάνετε. 
Διότι αγαπητέ, κύριε Υπουργέ, χωρίς εµπεριστατωµένο οδικό

χάρτη για όλα τα στάδια παραγωγής και ψήφισης του νέου κλι-
µατικού νόµου, ο οποίος αποτελεί έναν ιδιαίτερο νόµο, που θέλει
έναν ιδιαίτερο τρόπο, προκειµένου να ψηφιστεί, πού πάτε, αλή-
θεια; Είναι ένας νόµος-θεσµική ασπίδα για το κράτος που το
χρειαζόµαστε πάρα πολύ. 

Δεν ακούσατε το δικό µας σχέδιο, δεν ακούσατε τον κλιµατικό
νόµο όπως σας δώσαµε, το δώσαµε στην κοινωνία. Δεν πήρατε
απολύτως τίποτα για την κλιµατική ουδετερότητα, τον µηδενισµό
των συνολικών εκποµπών των αερίων του θερµοκηπίου, έναν
στόχο που είναι η µεγαλύτερη πρόκληση που έχουµε να αντιµε-
τωπίσουµε εµείς και η Ευρώπη µέχρι το 2050. Ούτε πολιτικά ούτε
ηθικά ουδέτερος είναι ο νόµος που φέρατε. Βαρύ είναι το φορτίο
το οποίο σηκώνετε στους ώµους σας και δείχνετε σαν να µην το
καταλαβαίνετε.

Εµείς στην Κυβέρνησή σας τα έχουµε πει και έχουµε τονίσει
εµφατικά πώς θα πρέπει να είναι εθνικό πλαίσιο πράσινης ανά-
πτυξης που θα αποτυπώνει ο κλιµατικός νόµος τις καινούργιες
προοπτικές. Δυστυχώς απολύτως τίποτα δεν πήρατε από αυτά.
Το πράσινο για εσάς σηµαίνει ουσιαστικά και αυτό επικοινωνία. 

Εµείς µε διαχρονικό γνώµονα την προστασία του περιβάλλον-
τος βάλαµε πολύ ψηλά στην ατζέντα µας την πράσινη ανάπτυξη,
πραγµατοποιώντας σηµαντικές σχετικές νοµοθετικές πρωτοβου-
λίες. Σας αναφέρω τον εµβληµατικό περιβαλλοντικό νόµο πλαί-
σιο 1650/1986, τα πρώτα προγράµµατα εξοικονόµησης ενέρ-
γειας, τα φωτοβολταϊκά στις στέγες, την ενίσχυση µικρών νοικο-
κυριών µε το ν.3851/2010 και πιο πρόσφατη πρωτοβουλία µας η
οργάνωση του προσυνεδρίου µας στην Κοζάνη µε φοβερές ει-
σηγήσεις, µελέτες και πορίσµατα, που ελπίζω ότι θα ενδιαφερ-
θήκατε να τα πάρετε, κύριε Υπουργέ, προκειµένου να εµπλου-
τίσετε κατ’ αρχάς το υλικό του Υπουργείου σας. Διότι προσωπικά
στην πολυετή πορεία µου στον χώρο πρώτη φορά βλέπω µια
τόσο συγκεκριµένη δουλειά για ένα τόσο συγκεκριµένο θέµα. 

Τώρα σε ό,τι αφορά τα δικά σας εµείς σας είπαµε πως εκτός
από ευχολόγιο και µία πολύ καλή έκθεση ιδεών τίποτα άλλο η νο-
µοθεσία την οποία φέρετε µας προσφέρει. Η οικοδόµηση του
πράσινου µέλλοντος της χώρας, πρέπει να αποφασίζεται από
κάτω προς τα πάνω µε την ενεργό συµµετοχή όλων των πολιτών
κυρίως των νεότερων γενιών. Δεν µπορείτε να µιλάτε για τις επό-
µενες γενιές χωρίς τις επόµενες γενιές. 

Τι κάνατε εν προκειµένω; Βάλατε σε αυτό τον νόµο, τον τόσο
βαρύ κλιµατικό νόµο, τους ίδιους όρους σαν να πρόκειται για
έναν νόµο της καθηµερινότητας τον οποίο φέρετε στην απλή, τα-
κτική διαβούλευση, όπως λέµε, χωρίς τίποτα παραπάνω, χωρίς
τίποτα περαιτέρω, χωρίς να απλώσετε τη µατιά σας στις επόµε-
νες γενιές. Ίσως και δεν µπορείτε τελικά, σκέφτοµαι, να απλώ-
σετε τις µατιές σας στις επόµενες γενιές γι’ αυτό και ασκόπως
πολλές φορές ακούγεται σαν να σας κατηγορούµε για κάτι που
δεν µπορείτε να δώσετε. Πώς να πάρεις κάτι από κάποιον που
δεν µπορεί να σου το δώσει; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Σε κάθε περίπτωση όµως αντί αυτού δηµιουργήσατε και έναν
νέο δαίδαλο γραφειοκρατίας µε δύο υπουργεία, το Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας, το Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας, ένα Εθνικό Συµβούλιο Προσαρµογής στην Κλιµατική Αλ-
λαγή, ένα Παρατηρητήριο υπαγόµενο στο Υπουργείο Κλιµατικής
Κρίσης, µια επιστηµονική επιτροπή, µία Διεύθυνση Κλιµατικής
Αλλαγής και Ποιότητας Ατµόσφαιρας -τελειώνω κύριε Πρόεδρε-
και δε συµµαζεύεται. Με απλά λόγια αυτό εγώ το λέω κλιµατικό
µικροµεγαλισµό, έτσι το λέω. Κοιτάτε δήθεν ψηλά ενώ κάνετε
πράγµατα πολύ µικρά. Σας έχουµε δηλώσει επανειληµµένα ότι
θέλουµε να βοηθήσουµε σε αυτή την προσπάθεια. Δυστυχώς,
όµως, εσείς δε χρειάζεστε απολύτως κανέναν. 

Καταθέσαµε µια τροπολογία, κύριε Υπουργέ. Τι λέει αυτή η
τροπολογία µας µε απλά λόγια; Λέει προσθήκες και τροποποι-
ήσεις στον εθνικό κλιµατικό νόµο µε σταδιακή απεξάρτηση από
το φυσικό αέριο και το πετρέλαιο. Καλά, είναι δυνατόν να φέρ-
νετε κλιµατικό νόµο και να µη συζητάτε για την ενεργειακή κρίση
που περνάει η χώρα; Μα είναι δυνατόν; Σε ποιους απευθύνεστε;
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Απευθύνεστε στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Είναι δυνατόν να µη
βγάζετε λέξη από το στόµα; Είναι σαν να βρίσκεστε σε ένα πα-
ράλληλο σύµπαν και δεν µιλάτε για το θέµα που καίει τα ελληνικά
νοικοκυριά, τον κάθε πολίτη και την κάθε επιχείρηση. 

Επίσης, σας είπαµε αυτό που ήδη έχουµε εµείς καταθέσει
στον δηµόσιο διάλογο, δηλαδή Ανεξάρτητο Εθνικό Συµβούλιο
για την Προσαρµογή στην Κλιµατική Αλλαγή. Δε θέλετε ανεξάρ-
τητες αρχές; Δε θέλετε να παρέχουν στήριξη σε εσάς, συµβου-
λές, εξειδικευµένες συµβουλές, παρακολούθηση της προόδου,
προσαρµογή στους στόχους; Αυτά είναι τα πιο βασικά τα οποία
τίποτα από αυτά δεν κάνετε. 

Κοιτάξτε να δείτε, αν αποδεχθείτε την τροπολογία, κύριε Υ-
πουργέ, θα µετριάσετε λίγο την κλιµατική σας µελαγχολία, θα
µετριάσετε αρκετά τον κλιµατικό σας ναρκισσισµό και σηµαντικά
τον κλιµατικό σας µικροµεγαλισµό. Αν όχι, πάλι η Κυβέρνησή σας
στον καθρέφτη σας θα κοιτάζεστε και πάλι θα αυτοθαυµάζεστε.
Αυτό, όµως, ειδικά για πράγµατα τόσο σοβαρά, δεν είναι απλά
κουραστικό. Είναι κυρίως επικίνδυνο για τον λαό και για τη χώρα.
Γι’ αυτό, λοιπόν, αλλιώς θα πρέπει να προχωρήσετε, άλλα πράγ-
µατα θα πρέπει να προτάξετε και αλλιώς θα πρέπει να ξανασκε-
φτείτε.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο
Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Γιώργος Αµυράς.
Μετά θα ακολουθήσει ο κ. Πουλάς από το Κίνηµα Αλλαγής. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι σίγουρος ότι όλοι θα θυ-
µόσαστε και θα θυµόµαστε τη δηµόσια δέσµευση του Έλληνα
Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη από τη Γλασκόβη κατά τη
διάσκεψη υπό τον ΟΗΕ για το κλίµα, την COP 26, ότι η Ελλάδα
σύντοµα θα αποκτήσει εθνικό κλιµατικό νόµο. Και να, λοιπόν, που
ο εθνικός κλιµατικός νόµος είναι γεγονός. Προχωράµε µε αυτόν
τον νόµο συντεταγµένα, µε ανοιχτούς ορίζοντες, πολλές δρά-
σεις, εξασφαλισµένες χρηµατοδοτήσεις, για να βάλει και η χώρα
το δικό της λιθαράκι στον αγώνα ενάντια στην κλιµατική κρίση.
Εύχοµαι να µη χρειαστεί να χρησιµοποιήσουµε τον όρο που ακο-
λουθεί της κλιµατικής κρίσης, δηλαδή τον όρο της κλιµατικής κα-
τάρρευσης. 

Ποιος πρέπει να είναι ο οδηγός µας για να αντιµετωπίσουµε
την κλιµατική κρίση; Η πυξίδα µας πρέπει να είναι µόνο µία, η
φωνή των νέων. Το περιβάλλον δεν ανήκει εµάς, δεν ανήκει στο
τώρα, δεν ανήκει στο παρόν, ανήκει αποκλειστικά και µόνο στο
µέλλον, στις νέες γενιές, στους ανθρώπους που έρχονται και θα
περπατήσουν σε αυτόν τον τόπο και σε αυτή τη γη µετά από
εµάς. Τι λένε, λοιπόν, οι νέοι; 

Έγινε πρόσφατα µία µεγάλη έρευνα σε δέκα διαφορετικές
χώρες. Ερωτήθηκαν δέκα χιλιάδες νέοι από Αυστραλία, Βραζιλία,
Ηνωµένο Βασίλειο, Ινδία, Γαλλία, Φινλανδία, Πορτογαλία, Ηνω-
µένες Πολιτείες και άλλες χώρες για το πώς αισθάνονται, τι πι-
στεύουν σε σχέση µε την κλιµατική κρίση. Τα στοιχεία, λοιπόν,
τα οποία τα επεξεργάστηκαν επτά ακαδηµαϊκά µεγάλα ιδρύµατα
σε Ηνωµένο Βασίλειο και Αµερική είναι εύγλωττα. Τι λένε; Το
60% των νέων που ρωτήθηκαν, έξι στους δέκα νέους δηλαδή,
δήλωσαν ότι ανησυχούν πολύ ως εξαιρετικά πολύ για την κλιµα-
τική αλλαγή, αισθάνονται λυπηµένοι, θυµωµένοι, ανίσχυροι,
ακόµα και ένοχοι. 

Και γιατί ανησυχούν οι νέοι σε όλο τον κόσµο; Διότι βλέπουν
µπροστά στα µάτια τους το µέλλον τους να αφυδατώνεται. Για
παράδειγµα, στην Αυστραλία βλέπουν στον µεγάλο κοραλλιο-
γενή ύφαλο στον Ειρηνικό τα κοράλλια να ασπρίζουν, τη λεύ-
κανση των κοραλλιών. Είναι η τέταρτη φορά µέσα σε έξι χρόνια.
Όταν τα κοράλλια υφίστανται αυτή τη λεύκανση σηµαίνει ότι πε-
θαίνουν. Οι επιστήµονες, που εδώ και χρόνια µελετούν το φαι-
νόµενο, είπαν ξεκάθαρα ότι φταίει η άνοδος θερµοκρασίας του
ωκεανού.

Στην Ιαπωνία οι Ιάπωνες τι είδαν πέρσι για πρώτη φορά από
το 812 µ.Χ., που κρατούνται αρχεία στα αυτοκρατορικά δικαστή-
ρια για το πότε ανθίζουν οι κερασιές στο Κιότο, το γνωστό cherry
blossom;

Πέρσι, λοιπόν, οι κερασιές άνθισαν στην Ιαπωνία ένα µήνα νω-
ρίτερα από το προβλεπόµενο και έτσι, λοιπόν, οι επιστήµονες µε
συντονισµένες µελέτες και έρευνες, για να εντοπίσουν τον αντί-
κτυπο των καιρικών αυτών νέων συνθηκών στη γεωργία και στις
πρακτικές καλλιέργειας και διαχείρισης, ήταν κατηγορηµατικοί:
Η κλιµατική κρίση φταίει και, εάν δεν πάρουµε γρήγορα µέτρα,
δεν υπάρχει επιστροφή.

Ενδεχοµένως να γνωρίζετε στη Χαβάη, στα βόρεια του Ειρη-
νικού, την επονοµαζόµενη «Δίνη Απορριµµάτων του Ειρηνικού».
Με απλά λόγια, είναι η µεγάλη χωµατερή του Ειρηνικού. Μία
έκταση ενός εκατοµµυρίου τετραγωνικών χιλιοµέτρων αποτελεί-
ται αποκλειστικά και µόνο από πλαστικά που µαζεύτηκαν και κυ-
κλοφορούν στον ωκεανό. Η Ελλάδα έχει εκατόν τριάντα µία χι-
λιάδες τετραγωνικά χιλιόµετρα έκταση. Δηλαδή, µιλάµε για µία
χωµατερή ίση µε οκτώ Ελλάδες, που επιπλέει στον ωκεανό. 

Η Δήλος. Η Δήλος είναι ένα νησί -από τα πρώτα- που κινδυ-
νεύει από την άνοδο της στάθµης της θάλασσας λόγω της ανό-
δου της θερµοκρασίας του πλανήτη, µε τα εξαιρετικά µοναδικά
αριστουργήµατα του πολιτισµού και της θρησκευτικής αποτύπω-
σης του νησιού. Στις 30 Μαΐου, λοιπόν, σας καλώ, όπως θα κά-
νουν χιλιάδες άνθρωποι σε όλο τον κόσµο, να συνδεθούµε µέσω
του διαδικτύου να δούµε µία συναυλία, καθώς θα παίξει εκεί µια
ορχήστρα κλασικής µουσικής διεθνούς εµβέλειας, µε τη νεολαία
της Ευρώπης να ενώνεται µέσω της µουσικής και της αγάπης για
τη ζωή στον πλανήτη µας. Είναι το γνωστό Alpha Mission - Δήλος,
που διοργανώνει το Word Human Forum.

Οι νέοι, λοιπόν, κάθισαν µε σταυρωµένα τα χέρια; Όχι. Γνωρί-
ζουµε όλοι, φαντάζοµαι, τη Γκρέτα Τούνµπεργκ, τη Σουηδή, η
οποία από τον Αύγουστο του 2018 και µετά ξεκίνησε κάθε Πα-
ρασκευή να κάνει κοπάνα από το σχολείο της, να πηγαίνει µπρο-
στά από το κοινοβούλιο της Στοκχόλµης και να διαµαρτύρεται.
Για ένα - δύο χρόνια κανείς δεν ασχολούνταν µαζί της, µέχρι που
ξαφνικά και οι συνοµήλικοί της παρέσυραν ένα παγκόσµιο κίνηµα
περιβαλλοντικού ακτιβισµού που έφτασε και στην Ελλάδα. Στην
Ελλάδα, λοιπόν, συνακτιβιστές -να το πω έτσι- της Τούνµπεργκ
δηµιουργήσαν στο Ζαγόρι υπό την αιγίδα του ΟΗΕ την κοινότητα
νέων πέρσι τον Ιούλιο του 2021 µε πεδίο δράσης την κλιµατική
ασφάλεια, τη διαγενεακή δικαιοσύνη και τη δηµοκρατική κλιµα-
τική διακυβέρνηση. Πρόσφατα συναντήθηκα µε δύο εκπροσώ-
πους του κινήµατος αυτού -του κινήµατος της Γκρέτα, αν θέ-
λετε-, µε ανθρώπους από την ελληνική νεολαία, τον Αλέξανδρο
Ραµιώτη και την Ευαγγελία Παπανικολάου, οι οποίοι φυσικά µου
είπαν ότι η φωνή των νέων πρέπει να ακούγεται στα θέµατα της
αντιµετώπισης της κλιµατικής κρίσης και αυτό κάνει το Υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος. 

Η Ευρώπη έχει αντιδράσει και ο ΟΗΕ σε επίπεδο διακηρύξεων
και σε επίπεδο µέτρων. Όλοι ξέρουµε την Πράσινη Συµφωνία, το
Green Deal της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Δηλαδή, η Ευρώπη θα
πρέπει να φτάσει να είναι κλιµατικά ουδέτερη το 2050 µε ενδιά-
µεσο σταθµό το 2030, όπου θα πρέπει να µειώσουµε τις εκποµ-
πές των αερίων του θερµοκηπίου κατά 55% σε σχέση µε το 1990. 

Και εδώ, λοιπόν, είναι που έρχεται ο πρώτος εθνικός κλιµατι-
κός νόµος, αυτή η σπουδαία περιβαλλοντική µεταρρύθµιση της
Κυβέρνησης Κυριάκου Μητσοτάκη. Και λέω και το τονίζω ότι,
εκτός από εθνικός, είναι και πραγµατικός κλιµατικός νόµος. Γιατί
ακούσαµε από Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ -που βεβαίως έχουν πάψει
τις τελευταίες ώρες να επαναλαµβάνουν- ότι, όχι, ο ΣΥΡΙΖΑ είχε
ψηφίσει τον πρώτο κλιµατικό νόµο. Προφανώς εννοούν την Κύ-
ρωση της Συµφωνίας των Παρισίων επί ηµερών του ΣΥΡΙΖΑ από
το ελληνικό Κοινοβούλιο. Αν θεωρείτε, κύριοι συνάδελφοι, ότι
αυτός ήταν πρώτος κλιµατικός νόµος, να πω ότι δεν ήταν νόµος,
ήταν µια διακήρυξη που δίνει κατευθύνσεις. Και αν επιµείνετε στο
επιχείρηµα ότι εσείς είχατε τον πρώτο κλιµατικό νόµο, εντάξει να
το δεχτούµε τώρα για λόγους αστικής ευγένειας, αλλά θα σας
πούµε ότι άλλες εβδοµήντα δύο χώρες είχαν κυρώσει -και καλά
έκαναν- τη Συµφωνία των Παρισίων. Άρα, δεν µπορεί η Ελλάδα
να έχει τον ίδιο κλιµατικό νόµο µε άλλες εβδοµήντα δύο χώρες.
Άρα, το επιχείρηµα που ακούστηκε, δε θα το χαρακτηρίσω.

Πάµε παρακάτω τώρα. Τι κάνει αυτός ως εθνικός κλιµατικός
νόµος; Βάζει στο παιχνίδι τους δήµους, τις περιφέρειες, τις επι-
χειρήσεις, τις βιοµηχανίες, τη δηµόσια διοίκηση και τους πολίτες
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οδηγώντας όλους αυτούς τους παράγοντες στο να αρχίζουν να
αλλάζουν τρόπο σκέψης και δραστηριοποίησης, χρησιµοποιών-
τας µέσα, πρακτικές και παρέχοντας υπηρεσίες περιβαλλοντικά
«πράσινες», µε µία τάση να φτάσουµε στο µηδενικό ανθρακικό
αποτύπωµα έως το 2050.

Για τα περιφερειακά σχέδια, για παράδειγµα, για την προσαρ-
µογή στην κλιµατική αλλαγή που ανέφερε πολλές φορές ο κύ-
ριος συνάδελφος, παρά το γεγονός ότι και στην επιτροπή του
έδωσα τα στοιχεία, να πω ότι έχουν ολοκληρωθεί στην Περιφέ-
ρεια Βορείου Αιγαίου, σε έξι περιφέρειες βρίσκονται στη φάση
της οριστικοποίησης, σε µία είναι στο στάδιο έγκρισης, σε µία
άλλη γίνεται ο έλεγχος πληρότητας, σε τρεις έχει ολοκληρωθεί
η διαβούλευση και σε µία γίνεται τώρα διαβούλευση. Άρα και οι
περιφέρειες ευθυγραµµίστηκαν και κινούνται προς µια κατεύ-
θυνση που έχει δώσει και δίνει επιπλέον ο κλιµατικός νόµος. 

Οι δήµοι, επίσης, για πρώτη φορά θα πρέπει να καταρτίσουν
δηµοτικό σχέδιο µείωσης εκποµπών έως το τέλος του Μαρτίου
το 2023. 

Έρχονται, όµως, και σηµαντικές αλλαγές στην καθηµερινό-
τητα των πολιτών. Με δυο κουβέντες: ηλεκτροκίνηση παντού.
Αυτό είναι το σύνθηµα. Ηλεκτροκίνηση στα εταιρικά αυτοκίνητα,
στα ταξί, στη συνέχεια µε τα ΙΧ, έτσι ώστε το 2030 και µετά η
πλειονότητα των οχηµάτων να είναι ηλεκτρικά. Αυτό είναι σηµαν-
τικότατο. 

Θα µπορούσα να σας πω πολλά άλλα θέµατα που αναφέρει
και προβλέπει ο κλιµατικός νόµος. Θέλω, όµως, αφού τα έχουµε
αναλύσει και στην επιτροπή πολλές φορές και εδώ στην Ολοµέ-
λεια, να σταχυολογήσω δύο - τρία πολύ σηµαντικά.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Τις τιµές των αυτοκινήτων τις
έχετε δει;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Βεβαίως, τις έχω δει τις τιµές των αυτοκινήτων. Την επι-
δότηση την έχετε δει που δίνουν και οι εταιρείες και η
Κυβέρνηση; Οπότε θέλω να σας δω µε ηλεκτρικό αυτοκίνητο την
άλλη εβδοµάδα.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Πόσο είναι;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Μετατρέπουµε την ελληνική ιδιαιτερότητα σε πλεονέ-
κτηµα και αναφέροµαι στα ελληνικά νησιά. Έχουµε το παρά-
δειγµα της Αστυπάλαιας, έχουµε το παράδειγµα της Χάλκης. Θα
έχουµε πολλά περισσότερα παραδείγµατα, δεδοµένου ότι κλι-
µατικός νόµος δίνει τη δυνατότητα -και έρχονται και οι χρηµατο-
δοτήσεις- για να µετατρέψουµε τα µικρά κυρίως νησιά σε πρά-
σινα, πράγµα που θα τους δώσει και περιβαλλοντική ανάσα, αλλά
και πάνω απ’ όλα θα τους δώσει µια τεράστια, παγκόσµια τουρι-
στική ώθηση. Διότι σήµερα ο τουρίστας και ιδιαίτερα τα νέα παι-
διά -και σε αυτά εµείς υπολογίζουµε πάρα πολύ- επιλέγουν µε
βάση τον αντίκτυπο µιας υπηρεσίας, µιας δράσης, ενός προϊόν-
τος στο περιβάλλον. 

Και καλά όλα αυτά και πολλά ακόµα περισσότερα που περι-
λαµβάνει ο κλιµατικός νόµος. Πώς θα χρηµατοδοτηθούν όλα
αυτά; Υπάρχει η µέριµνα, υπάρχει η πρόβλεψη. Το λέει ο κλιµα-
τικός νόµος. Είναι ένα δύσκολο ερώτηµα, στο οποίο δίνει, όµως,
µια πολύ ουσιαστική απάντηση. Ποια; Ότι από δω και πέρα οι
πόροι από τα κοινοτικά ταµεία, από το Ταµείο Ανάκαµψης θα
χρηµατοδοτούν αποκλειστικά δράσεις και µέτρα που θα τηρούν
τις δεσµεύσεις του κλιµατικού νόµου για την αντιµετώπιση των
συνεπειών της κλιµατικής κρίσης. Επίσης, δίνονται ειδικά οικο-
νοµικά κίνητρα σε βιοµηχανίες και επιχειρήσεις µέσω της ρύθµι-
σης ζητηµάτων φορολογικών αποσβέσεων, για να προχωρούν
σε πράσινες επενδύσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα τελειώσω αυτό το κοµµάτι
της οµιλίας και την οµιλία µου µε µία αναφορά σύντοµη και πε-
ριεκτική στην άλλη πλευρά της κλιµατικής κρίσης. Την κλιµατική
κρίση, για να την αντιµετωπίσεις, πρέπει ως κόρη οφθαλµού να
προσέχεις τη βιοποικιλότητα της περιοχής σου, του χώρου ευ-
θύνης σου. Τι κάνει η Κυβέρνηση Μητσοτάκη, για να προστατέ-
ψει τη βιοποικιλότητα; Διότι για κάθε ένα είδος ζώου, για κάθε
ένα είδος φυτού που προστατεύουµε, έχουµε µια µεγάλη νίκη
απέναντι στην κλιµατική κρίση. 

Πρώτα από όλα, θα αναφερθώ στη µεγάλη περιβαλλοντική µε-

ταρρύθµιση, την τολµηρή και την πρωτοποριακή µεταρρύθµιση
στην Ευρώπη και παγκοσµίως βεβαίως: τα απάτητα βουνά. Θέ-
σαµε για αρχή έξι τεράστια βουνά, µεγάλους ορεινούς όγκους,
σε καθεστώς υψηλότατης προστασίας. Απαγορεύουµε τη διά-
νοιξη οποιουδήποτε δρόµου ή την κατασκευή οποιασδήποτε τε-
χνητής επιφάνειας. Όπου υπήρχαν άδειες για αιολικά πάρκα, τις
ακυρώσαµε. Μιλάµε για τον Σµόλικα, που είναι το δεύτερο ψη-
λότερο βουνό της χώρας. Μιλάµε για την Τύµφη. Μιλάµε για τον
Ταΰγετο. Μιλάµε για τα Λευκά Όρη. Μιλάµε για το όρος Χατζή.
Μιλάµε για τον Σάο ή αλλιώς Φεγγάρι στη Σαµοθράκη. 

Και να προσθέσω και κάτι. Φέραµε προεδρικό διάταγµα, για
να διασφαλίσουµε την απόλυτη, υψηλή προστασία του Ολύµπου.
Ο Όλυµπος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είχε καθεστώς
προστασίας. Πώς σας ξέφυγε εσάς αυτό; Το ψηλότερο βουνό
της χώρας είναι. Δεν το βλέπατε; Εµείς, λοιπόν, φέραµε και ολο-
κληρώσαµε το προεδρικό διάταγµα για µία περιοχή, η οποία
µπήκε στην προστασία, διακοσίων τριάντα πέντε χιλιάδων στρεµ-
µάτων.

Έχουµε, επίσης σε σχέση µε τη θάλασσα τα εξής µέτρα. Και
θέλω λίγη ανοχή ακόµα, κύριε Πρόεδρε. Έχουµε τις χίλιες παρ-
θένες παραλίες. 

Αυτή τη στιγµή που µιλάµε οι υπηρεσίες του Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος εργάζονται σκληρότατα για να χαρτογραφήσουν
και να τεκµηριώσουν την οριοθέτηση για αρχή χιλίων παραλιών
στις οποίες δε θα επιτρέπεται καµµία ανθρώπινη επέµβαση. Θα
µπορείς να πηγαίνεις µε τα πόδια από το µονοπάτι για να κάνεις
µπάνιο, αλλά τίποτε άλλο. Ούτε ρεύµα, ούτε µπιτσόµπαρα, ούτε
δρόµοι, ούτε κατασκευές, ούτε τίποτα. 

Δεύτερον: Ο Πρωθυπουργός από τη Μασσαλία στο Παγκό-
σµιο Συνέδριο της IUCN, καλεσµένος του Προέδρου Μακρόν
πέρσι τον Σεπτέµβριο, είχε ανακοινώσει -και πάνω σ’ αυτό εργα-
ζόµαστε τώρα όλα τα συναρµόδια Υπουργεία- ότι θα θέσει η
χώρα µας το 30% των ελληνικών θαλασσών σε καθεστώς προ-
στασίας, εκ των οποίων το 1/3 σε καθεστώς απόλυτης προστα-
σίας. Δε θα επιτρέπεται ούτε ψάρεµα ούτε τίποτε. 

Υλοποιούµε το εθνικό σχέδιο αναδασώσεων, 150.000.000
ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης. Έχουµε ήδη ξεκινήσει τις πρό-
δροµες εργασίες και την αναβάθµιση των δηµοσίων φυτωρίων.
Θα φυτέψουµε είκοσι εκατοµµύρια δέντρα από τον Νοέµβριο
έως το 2028, έτσι ώστε να ενισχύσουµε τον δασικό πλούτο και
τα οικοσυστήµατα της χώρας. 

Έχουµε υπογράψει ήδη στο Υπουργείο Περιβάλλοντος τα
εθνικά σχέδια δράσης για ένα σωρό είδη ζώων, για την καρέτα-
καρέτα, για τρία είδη γυπών, για το αγριόγιδο των Βαλκανίων,
για τον βάτραχο της Καρπάθου, για τις Αµµοθίνες, για τα αυτόχ-
θονα είδη της πέστροφας και για πολλά ακόµα. 

Επιπλέον, δίνουµε µια χείρα βοηθείας, όπως τους αξίζει, στις
ΜΚΟ, στις περιβαλλοντικές οργανώσεις που είναι στο πεδίο, πε-
ριθάλπουν άγρια ζώα και κάνουν έρευνες. Για παράδειγµα,
έχουµε συνεννοηθεί και είµαστε συνέχεια σε επικοινωνία µε τις
είκοσι δύο σηµαντικότερες και µεγαλύτερες ΜΚΟ του πεδίου και
έχουµε χρηµατοδοτήσει δέκα εξ αυτών από πέρσι µε 600.000
ευρώ για να τις βοηθήσουµε στο πεδίο. 

Επίσης, έχουµε διαβουλευτεί µαζί τους και είµαστε πολύ κοντά
σε δύο πράγµατα. Πρώτον, να τους δώσουµε επιτέλους άδειες.
Όλες αυτές οι µεγάλες ΜΚΟ που ακούτε δεν έχουν άδειες, είναι
«στον αέρα». Τόσα χρόνια δεν έγινε τίποτα από κανέναν. Τώρα
µαζί µ’ αυτές τις ΜΚΟ είµαστε κοντά στην κοινή υπουργική από-
φαση µε την οποία θα τους βάλουµε τις προϋποθέσεις αδειοδό-
τησης και θα τις βοηθήσουµε να αδειοδοτηθούν. 

Η Ελλάδα είναι θαλασσινή χώρα. Άκουσα για τη θάλασσα
πολλά, αλλά δεν άκουσα τίποτα για τα θαλάσσια θηλαστικά της.
Φτιάχνουµε το πρώτο δίκτυο αντιµετώπισης εκβρασµών θαλασ-
σίων θηλαστικών για καρχαρίες, για κητώδη, για φώκιες και για
θαλάσσιες χελώνες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µπορούσα να πω πάρα
πολλά ακόµα, αλλά δε θέλω να σας κουράσω. Καταλήγοντας θα
πω ότι ο κλιµατικός νόµος δεν είναι απλώς µια µεταρρύθµιση.
Είναι µια αλλαγή τρόπου σκέψης και δράσης επιχειρήσεων, αν-
θρώπων και δηµοσίου. Γι’ αυτό, έχοντας ως γνώµονα τη φωνή
των νέων που είπα στην αρχή της οµιλίας µου, έχοντας ως γνώ-
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µονα το γεγονός ότι η Ελλάδα είναι πλούσια σε ήλιο, σε αέρα,
σε θάλασσα, σε γεωθερµία, έτσι πορευόµαστε ώστε να έχουµε
φθηνή, καθαρή, πράσινη ενέργεια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ζωή στο σπίτι µας, την Ελ-
λάδα, και στο χωριό µας, τον πλανήτη, ποτέ δε θα είναι η ίδια.
Έχει µια τάση βεβαίως προς το χαοτικά απρόβλεπτο, αλλά αυτήν
την εντροπία, αυτήν την τάξη της αταξίας, αν θέλετε, ή τη χαο-
τική αταξία µπορούµε να την αντιµετωπίσουµε µε µικρές καθη-
µερινές συµπεριφορές και πράξεις όλων µας, διότι εµείς πιστεύ-
ουµε ότι πολλά µικρά κάνουν ένα µεγάλο και γι’ αυτό χαιρόµαστε
που αυτός ο πρώτος εθνικός κλιµατικός νόµος της χώρας απαρ-
τίζεται από πολλά µικρά αλλά σπουδαία, σηµαντικά βήµατα που
θα αλλάξουν το πράσινο αποτύπωµα της χώρας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ζήτησε τον λόγο

για ένα λεπτό ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Τσακαλώτος.

Κύριε Τσακαλώτε …
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ενάµισι το πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θερµή παράκληση

να είστε σύντοµος.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τέτοια υποστήριξη για το νοµοσχέδιο από τον κύριο Υπουργό

έχω να ακούσω από τότε που διάβαζα για την υποστήριξη του
Βρούτου από τον Μάρκο Αντώνιο µετά από τη δολοφονία του
φίλου του Ιούλιου Καίσαρα. Πραγµατικά, αν αυτό ήταν υποστή-
ριξη του νοµοσχεδίου, σηκώνω τα χέρια. Μας είπε ωραίες ιστο-
ρίες. Αυτό, κύριε Υπουργέ, δεν είναι ειρωνικό. Όντως είναι ω-
ραίες οι ιστορίες και για τα κοράλλια και για τις κερασιές στην
Ιαπωνία και για την καρέτα-καρέτα. Θυµήθηκα ότι ήσασταν υπο-
ψήφιος δήµαρχος που λέγατε τέτοια πράγµατα και ήσασταν
συµπαθής στον κόσµο που λέγατε τέτοια πράγµατα. Όµως, εδώ
ήλθατε για να υποστηρίξετε το νοµοσχέδιο. Από τα δεκαπέντε
λεπτά, είναι ζήτηµα αν µιλήσατε τέσσερα λεπτά για το νοµοσχέ-
διο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Αυτό θέλατε να πείτε;

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Αυτό θέλω να πω. Κάτσε κάτω,
δεν τελείωσα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): «Καθίστε», όχι «κάτσε».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μισό λεπτό. Μη δη-
µιουργείτε τώρα ένταση. Δε χρειάζεται. Ολοκληρώστε, κύριε
Τσακαλώτε.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Τριάντα δευτερόλεπτα ακόµα
θέλω.

Δε µας είπατε τίποτα, κύριε Υπουργέ, για τις αγοραίες λύσεις
και την κριτική που ακούσατε από εδώ, από εµάς, από το ΠΑΣΟΚ,
από το ΚΚΕ, από το ΜέΡΑ25. Δε µας είπατε γιατί δεν ενώνετε
αυτό το νοµοσχέδιο µε την παραγωγική ανασυγκρότηση που σας
είπα εγώ ή µε το σχέδιο για τη στέγαση που πάλι είναι αγοραία
λύση και πάλι εκµεταλλεύεται καινούργια γη, αντί να έχει την αί-
σθηση της µηδενικής κατανάλωσης. 

Δεν είπατε τίποτα για το νοµοσχέδιο. Μιλήσατε δεκαπέντε
λεπτά. Τα οκτώ λεπτά ήταν κάποιες ωραίες ιστορίες. Δεν είναι
ειρωνικό αυτό, γιατί πρέπει να εµπνεύσουµε τον κόσµο για τη ση-
µασία του θέµατος. Μετά µας είπατε κάποιες άλλες ιστορίες.
Έχετε χρέος να απαντάτε στους Βουλευτές, όχι να θυµηθείτε
τον παλιό Αµυρά που ήταν υποψήφιος δήµαρχος, που ήταν και
πολύ πιο συµπαθητικός από τον Υπουργό, όπως φαντάζεστε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Κύριε Πρόεδρε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
θερµή παράκληση. Απαντήστε σύντοµα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Πολύ σύντοµα.

Πρώτα απ’ όλα, κύριε Τσακαλώτε, δεν υπάρχει ούτε παλιός

Αµυράς ούτε νέος Αµυράς. Ένας είναι ο Αµυράς. 
Ξέρετε για ποιον λόγο δεν προσέξατε αυτά που έλεγα; Διότι

ήσασταν στο κινητό σας. Όλη την ώρα παίζατε µε το κινητό σας.
Προφανώς είστε από τους ανθρώπους που δεν µπορούν να κά-
νουν δύο δουλειές ταυτόχρονα και να παίζουν µε το κινητό τους
και να ακούνε αυτά που λέει ο οµιλητής. 

Σας ευχαριστώ.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: … (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Ανδρέας Πουλάς από το Κίνηµα Αλλαγής.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση δε χάνει την ευ-

καιρία να εκπλήσσει το Κοινοβουλευτικό Σώµα µε τις διεκπεραι-
ωτικές νοµοθετικές της πρωτοβουλίες. Στην παρούσα χρονική
συγκυρία, µ’ έναν πόλεµο να µαίνεται πολύ κοντά µας, µε µια µό-
νιµα επιθετική γείτονα χώρα και µε σοβαρά εσωτερικά προβλή-
µατα που προκαλούν ανασφάλεια, εσείς νοµοθετείτε σαν να
κυβερνάτε µια άλλη χώρα. 

Εντούτοις, εµείς στη χώρα µας δεν έχουµε λύσει ακόµα τα βα-
σικά. Δεν έχουµε ολοκληρωµένο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Αφή-
νετε την κερδοσκοπία και τα οικονοµικά συµφέροντα να θεριεύ-
ουν. Η χώρα παραµένει ενεργειακά αθωράκιστη στο Χρηµατιστή-
ριο Ενέργειας. Επιτρέπετε ακόµα τις παράνοµες χωµατερές. Η
ανακύκλωση είναι µια πολυτέλεια. Η τεχνολογία επεξεργασίας
απορριµµάτων είναι πολλά σκαλιά πίσω από τις υπόλοιπες χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το κοινωνικό κράτος κοιµάται και ούτω
καθεξής. Άρα, πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που δεν ανταποκρί-
νεται ούτε στο ελάχιστο στις πραγµατικές σηµερινές ανάγκες
των πολιτών.

Την ίδια ώρα που κόπτεστε για τη συµµόρφωση της χώρας
µας µε τις απαιτήσεις της Συµφωνίας των Παρισίων για το κλίµα
και για την πράσινη µετάβαση της Ευρώπης, στην Ευρωπαϊκή
Ένωση ήδη όλα αυτά βρίσκονται σε διαδικασία αναθεώρησης
λόγω του πολέµου στην Ουκρανία. Αναγκαίος στόχος είναι η
προστασία του περιβάλλοντος, ο περιορισµός της αύξησης της
θερµοκρασίας, όµως όλα πρέπει να εντάσσονται σ’ ένα συνολικό
περιβαλλοντικό, οικονοµικό, αγροτικό, ενεργειακό σχεδιασµό,
όπου η ενεργειακή αυτονοµία θα παίζει πρώτιστο ρόλο. 

Αυτή τη στιγµή η Ευρωπαϊκή Ένωση αναγκάζεται να επιταχύ-
νει την απαγκίστρωσή της από τις παραδοσιακές µορφές ενέρ-
γειας, αλλά αυτό δεν µπορεί να γίνει οριζόντια και απότοµα.
Απαιτείται η προετοιµασία των πολιτών µε δηµόσια διαβούλευση
και συµµετοχή, η ενίσχυση της περιβαλλοντικής εκπαίδευσης
στα σχολεία, η συµµετοχή της τοπικής αυτοδιοίκησης στις απο-
φάσεις, ο ευρύς κοινωνικός διάλογος στα µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης, φιλοσοφία που είναι πολύ διαφορετική από τις αυταρ-
χικές και εν κρυπτώ νοµοθετικές σας επιλογές. 

Γι’ αυτό και το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής προτείνει µε τροπο-
λογία ανοικτές συµµετοχικές δηµοκρατικές διαδικασίες µε την
ενεργή συµµετοχή των πολιτών στις αποφάσεις για την επίτευξη
της κλιµατικής ουδετερότητας της χώρας και συγκεκριµένα τη
σύσταση κλιµατικής συνέλευσης για την εξειδίκευση των µέτρων
του παρόντος νόµου, τη σύσταση ανεξάρτητου εθνικού συµβου-
λίου για την οµαλή προσαρµογή της χώρας στην κλιµατική αλ-
λαγή και τη δηµιουργία ενιαίας ψηφιακής πύλης µε τη συµµετοχή
φορέων και της τοπικής αυτοδιοίκησης.

Σε κάθε περίπτωση πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που έρχεται
να ανατρέψει βίαια την καθηµερινότητα των πολιτών και προκα-
λεί συθέµελες αλλαγές σε ζωτικούς τοµείς, όπως στην παρα-
γωγή και στην κατανάλωση ενέργειας, µε τη βίαιη απεξάρτηση
από τον λιγνίτη, χωρίς την απαραίτητη εξασφάλιση για τη χώρα
της ενεργειακής της επάρκειας και του φτηνού ρεύµατος µέσω
της προαγωγής νέων µορφών ενέργειας, στις µεταφορές µε τη
µετατροπή της αυτοκίνησης σε είδος πολυτελείας λόγω της υπο-
χρεωτικής µεταστροφής της στην ακριβή ηλεκτροκίνηση, στις
επιχειρήσεις που υποχρεώνονται στην πανάκριβη αντικατάσταση
του εξοπλισµού τους και των µεθόδων παραγωγής οδηγώντας
τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις σε οικονοµική ασφυξία, στα κτίρια
όπου η θέρµανση θα περάσει σταδιακά στις ΑΠΕ, στο ακριβό φυ-
σικό αέριο και στα βιοκαύσιµα, στη γεωργία και την κτηνοτροφία
όπου ο χρόνος προσαρµογής για τους παραγωγούς είναι ασφυ-
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κτικός, σε συνθήκες οικονοµικής στενότητας και χωρίς χρηµα-
τοδότηση. 

Οι πρόσθετες επιβαρύνσεις για τη µέτρηση των ρύπων για την
ασφάλιση των µονάδων αναµένεται να εκτοξεύσουν το κόστος
παραγωγής. Πώς θα καλυφθεί το κόστος αυτό, όταν οι µονάδες
λειτουργούν ήδη στα όριά τους; Πώς αναµένετε να γίνουν επεν-
δύσεις σε νέες µονάδες για την ανάπτυξη των παλιών, όταν
υπάρχει ρήτρα για την περιβαλλοντική επιβάρυνση; Τι θα γίνει
µε τα αγροτικά µηχανήµατα και οχήµατα που λειτουργούν µε πε-
τρέλαιο; Θα δώσετε χρηµατοδότηση στους αγρότες µας για την
αντικατάστασή τους; Σε αυτές τις συνθήκες πώς θα διασφαλίζε-
ται η επισιτιστική επάρκεια της χώρας και η βιωσιµότητα των
αγροκτηνοτροφικών µονάδων; 

Παρ’ όλα αυτά η κοινωνία αγνοεί τι τέχνες κατεργάζεστε εις
βάρος της. Οι πολίτες δε γνωρίζουν τι ψηφίζουµε εµείς σήµερα
και η σηµερινή συζήτηση γίνεται σε συνθήκες fast track. Είναι τα-
κτική αδικαιολόγητη για ένα νοµοσχέδιο που ψευδεπίγραφα και
προσχηµατικά παρουσιάζεται ως το πρώτο εθνικό νοµοσχέδιο
για την κλιµατική αλλαγή. 

Μήπως ξεχνάτε ότι µε επιστολή της αείµνηστης Φώφης Γεν-
νηµατά το Μάιο του 2021 είχε ζητηθεί από τον Πρόεδρο της Βου-
λής και τους άλλους πολιτικούς αρχηγούς να συζητηθεί στην
Ολοµέλεια ο οδικός χάρτης που είχαµε παρουσιάσει ήδη από το
Μάρτιο του 2021; Η βιασύνη σας φαίνεται πως εδράζεται στην
άρον-άρον εκπλήρωση µιας τυπικής υποχρέωσης στο πλαίσιο
µιας διαχειριστικής λογικής και ενός διεκπεραιωτικού κοινοβου-
λευτικού προγραµµατισµού. Εντούτοις, αυτό δεν σηµαίνει ότι
δεν δίνετε ενσυνείδητα µία ακόµη ευκαιρία για κέρδη στα οικο-
νοµικά συµφέροντα, αυτή τη φορά µε πρόσχηµα την προστασία
του περιβάλλοντος. 

Τελικά όµως το µάρµαρο της κλιµατικής µετάβασης, όπως
εσείς το απεικονίζετε στο παρόν νοµοσχέδιο, φαίνεται ότι το πλη-
ρώνει η κοινωνία που καλείται να εκπληρώσει φιλόδοξους περι-
βαλλοντικούς στόχους, χωρίς να διαθέτει τα οικονοµικά µέσα και
κυρίως οι νέες γενιές που αναγκάζονται σε φτωχοποίηση µε πρό-
σχηµα την ενεργειακή επάρκεια και εξοικονόµηση. 

Εν ολίγοις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς εδράζουµε τις
πολιτικές µας προτάσεις στη συµµετοχική δηµοκρατία, στην κοι-
νωνία των πολιτών, στον κοινοβουλευτικό έλεγχο, στη θέση των
στόχων µε τους οποίους να ταυτίζονται οι πολλοί και οι οποίοι
να αξιολογούνται ως προς το αποτέλεσµα και το κοινωνικό τους
αντίκτυπο, στις πολιτικές µε κοινωνικό πρόσηµο, στην επίτευξη
κλιµατικά ουδέτερης οικονοµίας µε τρόπους που δεν θα συντρί-
βουν τον πολίτη και δε θα αποβαίνουν υπέρ των ισχυρών και δυ-
νατών. 

Αυτό είναι το δικό µας πολιτικό αποτύπωµα. Αυτή είναι η δική
µας πολιτική παράδοση γιατί η προστασία του περιβάλλοντος
δεν πρέπει να µετατρέπεται σε µια εφιαλτική δυστοπία εις βάρος
ευάλωτων κοινωνικών οµάδων και των επόµενων γενεών. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Πουλά και για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Καλούµε στο Βήµα τον κ. Ιωάννη Αντωνιάδη από τη Νέα Δη-

µοκρατία. Ακολουθεί η κ. Νοτοπούλου.
Έχετε τον λόγο, κύριε Αντωνιάδη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Άκουσα µε ιδιαίτερη ικανοποίηση τον κ. Αµυρά να αναφέρεται

σε µια σειρά από µέτρα και έργα τα οποία προετοιµάζει το Υ-
πουργείο Περιβάλλοντος για την προστασία βουνών, µονοπα-
τιών, παραλιών, ζώων, πτηνών, για την τάξη που θέλει να βάλει
στις µη κυβερνητικές οργανώσεις. 

Θέλω να πω, έχοντας ιδία πείρα, ότι το Υπουργείο Ενέργειας
και Περιβάλλοντος µε τον κ. Σκρέκα και τον κ. Αµυρά παράγει
έργο προοδευτικό, τολµηρό και πρωτοποριακό. Εξάλλου δεν
αρκεί η δική µου µαρτυρία. Αυτό φαίνεται και αποτυπώθηκε από
την κοινωνία. Εγώ εκφράζω την ικανοποίησή µου ως µέλος της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας. 

Από την άλλη εκπλήσσοµαι ειλικρινά µε την απόλυτη ταύτιση
όλης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ στην απόλυτη
άρνηση. Μέσα στο νοµοσχέδιο για τον κλιµατικό νόµο δεν έχουν
βρει ούτε ένα θετικό. Διερωτώµαι, υπάρχει τέτοια τροµοκρατία

µέσα στην Κοινοβουλευτική Οµάδα, ώστε δεν τολµούν να οµο-
λογήσουν ότι υπάρχει κάτι θετικό; Το δόγµα ΣΥΡΙΖΑ ζει και βα-
σιλεύει: «όχι» σε όλα, «ναι» στο τίποτα. 

Άκουσα και την κ. Λιακούλη από το ΠΑΣΟΚ. Πρεµιέρα µε το
παλιό όνοµα, άρα και τις παλιές πρακτικές της απόλυτης άρνη-
σης. Μας µίλησε για καθρέπτες, για ψυχαναλύσεις. Δεν ακού-
σαµε καµµία πρόταση. Εννιά λεπτά οµιλίας, καµµία πρόταση,
όπως και από τους υπόλοιπους. 

Θα κλείσω µε ένα ρητορικό ερώτηµα. Κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, στη
δυτική Μακεδονία κλαίτε για τον λιγνίτη και στην Αθήνα κλαίτε
για τον κλιµατικό νόµο, λέγοντας ότι δεν είναι τολµηρός. Επι-
λέξτε µε ποια πλευρά είστε. 

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Συζητάµε σήµερα το σχέδιο νόµου:
«Εθνικός Κλιµατικός Νόµος - Μετάβαση στην κλιµατική ουδετε-
ρότητα». Αυτός ο εθνικός κλιµατικός νόµος είναι ουσιαστικά ο
πρώτος κλιµατικός νόµος ο οποίος εισάγεται για συζήτηση και
ψήφιση από τη Βουλή των Ελλήνων από την ίδρυση του ελληνι-
κού κράτους γι’ αυτό και έχει ιδιαίτερη σηµασία. 

Ως χώρα ορίζουµε τον βασικό µας εθνικό στόχο, ο οποίος δεν
είναι άλλος από το να προστατεύσουµε το περιβάλλον, να µει-
ώσουµε τις ανθρωπογενείς εκποµπές αερίων του θερµοκηπίου
και να συµβάλλουµε στον πολύ φιλόδοξο ευρωπαϊκό στόχο,
ώστε το 2050 η Ευρώπη να είναι η πρώτη κλιµατικά ουδέτερη
ήπειρος στον κόσµο. Για την επίτευξη του ανωτέρω στόχου προ-
βλέπονται οι ενδιάµεσοι στόχοι µετριασµού των εκποµπών αε-
ρίων του θερµοκηπίου για το 2030 στο 55% και το 2040 στο 80%
σε σύγκριση µε τα επίπεδα του έτους 1990. 

Επίσης, προβλέπεται σύστηµα παρακολούθησης, αξιολόγη-
σης και επαναρύθµισης µέσω του µηχανισµού κατάρτισης προ-
ϋπολογισµών άνθρακα για τους βασικούς τοµείς της οικονοµίας,
προκειµένου να περιοριστεί η αύξηση της θερµοκρασίας κατά
ενάµιση βαθµό κελσίου πάνω από τα προβιοµηχανικά επίπεδα σε
εφαρµογή της Συµφωνίας των Παρισίων. 

Βασικός στόχος του παρόντος νοµοσχεδίου είναι η σταδιακή
µετάβαση της οικονοµίας της χώρας µας στην κλιµατική ουδε-
τερότητα µε τον πλέον περιβαλλοντικά βιώσιµο, κοινωνικά δίκαιο
και οικονοµικά αποδοτικό τρόπο και η διασφάλιση σταθερού
ρυθµιστικού πλαισίου έτσι ώστε να υπάρχει αναγκαία προβλεψι-
µότητα. Ο στόχος αυτός απαιτεί ριζικές αλλαγές στον τρόπο πα-
ραγωγής και κατανάλωσης ενέργειας. 

Λαµβάνοντας τα κατάλληλα µέτρα και πολιτικές η χώρα θα
αποκτήσει σηµαντικό συγκριτικό πλεονέκτηµα και αναµένεται να
πετύχει τη µετάβαση µε το µικρότερο κόστος και τον πλέον κοι-
νωνικά δίκαιο τρόπο εξασφαλίζοντας ταυτόχρονα καλύτερη πρό-
σβαση σε διεθνείς χρηµατοδοτικούς πόρους. 

Η Ελλάδα προσβλέπει, µέσα από την αύξηση της διείσδυσης
των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας µε την παράλληλη µείωση
των εκποµπών διοξειδίου του άνθρακα, στην απεξάρτηση της
χώρας από τον ρυπογόνο λιγνίτη, αλλά και από το εισαγόµενο
φυσικό αέριο το οποίο ναι µεν είναι πιο καθαρό καύσιµο από τον
λιγνίτη, αφού εκπέµπει ένα 70% λιγότερο διοξείδιο του άνθρακα
στην ατµόσφαιρα, αλλά παρ’ όλα αυτά είναι εισαγόµενο και
πλέον ακριβό. 

Με την επικράτηση των ανανεώσιµων πηγών θα επέλθει η απε-
ξάρτηση όχι µόνο από τον λιγνίτη, αλλά και από το φυσικό αέριο,
µε αποτέλεσµα τη µείωση του κόστους ενέργειας. Η αλήθεια
είναι πως αν πραγµατικά είχε επιταχυνθεί η διείσδυση των ΑΠΕ
τα προηγούµενα χρόνια, σήµερα θα είχαµε πολύ πιο χαµηλές
τιµές ηλεκτρικής ενέργειας. Στα χρόνια της Νέας Δηµοκρατίας
η σύνδεση µε ανανεώσιµες πηγές έχει τετραπλασιαστεί. 

Να έρθουµε και στο εθνικό µας καύσιµο που είναι ο λιγνίτης.
Στον λιγνίτη στηρίχθηκε η ανάπτυξη της χώρας εδώ και δεκαε-
τίες. Και φυσικά τον χρησιµοποιούµε ακόµα. 

Στην εποχή του ακριβού φυσικού αερίου παρέχει στήριγµα
στην ενεργειακή επάρκεια της χώρας. Εδώ θα ήθελα να επιση-
µάνω πως οι περισσότερες λιγνιτικές µονάδες που αποσύρθη-
καν, αποσύρθηκαν σε όλη τη διάρκεια των προηγούµενων κυβερ-
νήσεων. Την ίδια περίοδο µειώθηκε η παραγωγή λιγνίτη και αυ-
ξήθηκε η ηλεκτροπαραγωγή από φυσικό αέριο. Από το 2010 έως
το 2019 η παραγωγή ηλεκτρικού ρεύµατος από λιγνίτη µειώθηκε
στο 1/3 και από το 2015 ως το 2019 η παραγωγή ηλεκτρικού ρεύ-
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µατος από λιγνίτη επί εποχής ΣΥΡΙΖΑ µειώθηκε στο µισό. Αυτά
για την αποκατάσταση της αλήθειας. 

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο παρόν σχέδιο νό-
µου ναι µεν προβλέπεται η διακοπή λειτουργίας όλων των λιγνι-
τικών µονάδων το αργότερο έως τις 31 Δεκεµβρίου του 2028,
υπάρχει όµως ρήτρα επανεξέτασης το 2025, µε προϋπόθεση τη
διασφάλιση της επάρκειας ισχύος και την ασφάλεια εφοδιασµού
της χώρας. 

Στο παρόν νοµοσχέδιο προβλέπεται από το 2026 όλα τα νέα
ταξί σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη να είναι ηλεκτροκίνητα, από το
2030 απαγορεύεται η ταξινόµηση νέων οχηµάτων µε κινητήρες
εσωτερικής καύσης, από το 2025 η πώληση, η εγκατάσταση καυ-
σίµων, πετρελαίου θέρµανσης, από το 2030 γίνεται υποχρεωτική
η χρήση πετρελαίου θέρµανσης µε βιοκαύσιµα 30% και άλλα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο δηµι-
ουργείται ένα συνεκτικό πλαίσιο για τη βελτίωση της προσαρµο-
στικής ικανότητας και της κλιµατικής ανθεκτικότητας της χώρας
και διασφαλίζεται η σταδιακή µετάβαση της χώρας στην κλιµα-
τική ουδετερότητα ως το έτος 2050 µε τον πλέον περιβαλλοντικά
βιώσιµο, κοινωνικά δίκαιο και οικονοµικά αποδοτικό τρόπο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Η Ελλάδα προχωράει µπροστά, αναπτύσσεται µε πράσινη
ενέργεια φιλική προς το περιβάλλον και τους πολίτες. Στηρί-
ζουµε την πράσινη ενέργεια, στηρίζουµε το παρόν νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κύριε Αντωνιάδη.
Καλησπέρα σας και από µένα. 
Καλείται στο Βήµα η κ. Κατερίνα Νοτοπούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ

- Προοδευτική Συµµαχία.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσο η περιβαλλοντική όσο η κλι-

µατική κρίση εντείνεται µε καταστροφικές για τον πλανήτη επι-
πτώσεις τόσο το κλιµατικό κίνηµα δυναµώνει σε ολόκληρο τον
κόσµο. Αυτή την περίοδο οι κυβερνήσεις σε ολόκληρη την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση λαµβάνουν αποφάσεις που θα επηρεάσουν το
µέλλον του ίδιου του πλανήτη, της ίδιας της ανθρωπότητας. Από
την άλλη νεολαία, ακτιβιστές σε όλο τον κόσµο αγωνιούν, διεκ-
δικούν, εντείνουν τη δράση τους για το κλίµα, για ένα βιώσιµο
µέλλον. 

Η κινητοποίηση των πολιτών είναι εξαιρετικά µεγάλη και είναι
ελπιδοφόρα και στη δική µας τη χώρα. Αυτό συµβαίνει γιατί το
µοντέλο ανάπτυξης που εφαρµόστηκε όλα τα προηγούµενα χρό-
νια µας έφερε ως εδώ, κατασπαταλώντας τους πόρους του πλα-
νήτη και στερώντας κάθε προοπτική και για το δικό µας τόπο.
Χρειάζεται, λοιπόν, σήµερα την ώρα που µιλάµε, ένα σχέδιο βιώ-
σιµης, δίκαιης δηλαδή ανάπτυξης που θα συµπεριλάβει όλους
τους πολίτες αυτής της χώρας και τις επιχειρήσεις, χωρίς απο-
κλεισµούς, χωρίς διακρίσεις. Στην πραγµατικότητα, λοιπόν, µι-
λάµε για µία πράσινη επανάσταση. Απαιτείται µια αλλαγή παρα-
γωγικού καταναλωτικού µοντέλου. Δε λέτε λέξη γι’ αυτό, δεν
υπάρχει στη φιλοσοφία σας, δεν υπάρχει αγωνία σε αυτό το νο-
µοσχέδιο που φέρνετε σήµερα προς ψήφιση.

Φέρνετε ένα σχέδιο νόµου, το οποίο είναι κατώτερο των περι-
στάσεων στην πραγµατικότητα. Είναι κατώτερο των αναγκών.
Είναι ανεπαρκής η πρότασή σας. Δεν αντιµετωπίζει τις κοινωνι-
κές ανισότητες, δεν αντιµετωπίζει την ενεργειακή φτώχεια, δεν
εµπλέκει την κοινωνία, δεν εµπλέκει την αυτοδιοίκηση, δεν εµ-
πλέκει τις παραγωγικές δυνάµεις µας. Πώς θα κάνετε µία µεταρ-
ρύθµιση, µια µεγάλη αλλαγή σε σχέση µε το κλίµα;

Αν πάρουµε για παράδειγµα τον κρίσιµο, κατά τα άλλα, τοµέα
του τουρισµού θα δούµε την ίδια έλλειψη στο σχέδιό σας. Ο το-
µέας του τουρισµού, όµως, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης,
δεν µπορεί να απουσιάζει από τη συζήτηση για την κλιµατική αλ-
λαγή. Θα έπρεπε να γίνεται το εντελώς αντίθετο. Η τουριστική
βιοµηχανία έχει ένα εξαιρετικά ισχυρό περιβαλλοντικό αποτύ-
πωµα. Και αυτό έρχεται ως αποτέλεσµα των τουριστικών δρα-
στηριοτήτων άµεσα, έµµεσα, από τις µεταφορές, από τη χρήση
φυσικών πόρων, από τη διαχείριση των απορριµµάτων, αλλά

ακόµα και από τον τρόπο δόµησης στις τουριστικές περιοχές του
περιβάλλοντος. 

Όλα αυτά επιβαρύνουν δραµατικά το περιβαλλοντικό αποτύ-
πωµα και επηρεάζουν φυσικά. Από την άλλη µεριά οι επιπτώσεις
της κλιµατικής αλλαγής και οι προτιµήσεις των ταξιδιωτών, η οι-
κολογική τους συνείδηση, αναδιαµορφώνουν τις τουριστικές
ανάγκες. Άρα λοιπόν, ο βιώσιµος τουρισµός αποτελεί βασικό πα-
ράγοντα για την επίτευξη της κλιµατικής ουδετερότητας. Η
στρατηγική ανάπτυξη του τουρισµού θα έπρεπε σήµερα να
απαντά στα ερωτήµατα που γεννά η επιβάρυνση από τις δρα-
στηριότητες που ο τουρισµός ελκύει. Εσείς δεν έχετε καν εθνική
στρατηγική για τον τουρισµό και αυτό είναι το πολύ σοβαρό µας
πρόβληµα.

Πάµε να δούµε ποιες είναι οι ειδικές πρόνοιες, η ειδική µέριµνα
της Κυβέρνησής σας για την αντιµετώπιση όλων των παραπάνω.
Πολλοί από τους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας τα κατέ-
θεσαν ως ζητήµατα και στις δικές τους τοποθετήσεις. Καµµία
πρόνοια, όµως, δεν έχετε. Ποια χρηµατοδοτικά εργαλεία θα µπο-
ρέσουν οι τουριστικές, αλλά και όλες οι µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις να ανταπεξέλθουν είτε στα εξαιρετικά υψηλά κόστη, τα
ενεργειακά είτε στους δυσθεώρητους λογαριασµούς, αλλά και
να συµβάλλουν µε την τροποποίηση των εγκαταστάσεών τους
στην επίτευξη των στόχων, ώστε να ανταποκριθούν στις προκλή-
σεις της κλιµατικής αλλαγής; Δεν υπάρχουν πρόνοιες, δεν υπάρ-
χουν προβλέψεις ούτε σε αυτό το νοµοσχέδιο, όπως δεν υπήρ-
χαν και στο ταµείο ανάκαµψης, όπως δεν υπήρχαν και στη δια-
µόρφωση του ΕΣΠΑ.

Τα χρηµατοδοτικά εργαλεία θα πρέπει να φτάσουν σε όλους
τους πολίτες, όχι σε όλους τους φίλους σας. Θα πρέπει να φτά-
σουν σε όλες τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, όχι στις τσέπες των
φίλων και των κολλητών της Κυβέρνησης. Η πράσινη µετάβαση
πρέπει να τους εµπεριέχει όλους. Να δίνει δηλαδή πρόσβαση
στην πράσινη ενέργεια σε όλους τους πολίτες, τους εµπλεκόµε-
νες, τις επιχειρήσεις. Θέλουµε φθηνή ενέργεια, θέλουµε έλεγχο
και ρύθµιση της αγοράς ενέργειας. Φτάνει πια! Φτάνει µε τα ου-
ρανοκατέβατα κέρδη!

Η ελληνική κοινωνία είναι σε απόγνωση και δεν το έχετε κατα-
λάβει. Αυτό είναι το χειρότερο για εσάς. Θέλουµε ενεργειακές
κοινότητες και αυτοπαραγωγή, αυτοκατανάλωση στο 50% της
παραγωγής των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Έτσι θα έχουν
και οι τουριστικές, αλλά και όλες οι επιχειρήσεις πρόσβαση σε
πράσινη και φθηνή ενέργεια. Έχουµε ανάγκη, σήµερα που µι-
λάµε, από πράσινες υποδοµές, έχουµε ανάγκη από χωροταξικό
για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, έχουµε ανάγκη από χωρο-
ταξικό για τον τουρισµό -πουθενά δε φαίνεται-, έχουµε ανάγκη
από πράσινα καταλύµατα. Όλα αυτά βοηθούν στην επίτευξη της
κλιµατικής ουδετερότητας. Ταυτόχρονα, βέβαια θα µπορέσουν
να ανταποκριθούν στην οικολογική συνείδηση των τουριστών
που αναδιαµορφώσει τις προτιµήσεις τους. 

Εσείς, όµως, όχι µόνο δεν κινείστε στην κατεύθυνση αυτή. Έρ-
χεστε σήµερα να εξαιρέσετε από την υποχρέωση εγκατάστασης
φωτοβολταϊκών και θερµικών ηλιακών συστηµάτων τα τουριστικά
καταλύµατα. 

Εµείς δεν περιµέναµε τίποτε καλύτερο από την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας και από τον κ. Μητσοτάκη. Είστε η ίδια Κυ-
βέρνηση που επέβαλε τη βίαιη απολιγνιτοποίηση χωρίς κανένα
απολύτως σχέδιο, µε αντικατάσταση του λιγνίτη από φυσικό
αέριο, που σήµερα έχει οδηγήσει σε απώλεια χιλιάδων θέσεων
εργασίας, σε απόγνωση µια ολόκληρη περιοχή, σε οδυνηρές συ-
νέπειες στους λογαριασµούς ενέργειας για τα λαϊκά νοικοκυριά.
Είστε η Κυβέρνηση που συσσωρεύει υπερκέρδη στα καρτέλ, που
εξαφανίζει κυριολεκτικά το εισόδηµα των νοικοκυριών, που από
το 2020 έχει κηρύξει στάση πληρωµών στο «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ - ΑΥ-
ΤΟΝΟΜΩ», που έχει παγώσει εντελώς το ίδιο πρόγραµµα για τις
επιχειρήσεις, στερώντας τους ένα σηµαντικό εργαλείο αναβάθ-
µισης και εξοικονόµησης ενέργειας. Είστε η Κυβέρνηση που υπο-
νοµεύει τους δασικούς χάρτες. Είστε η Κυβέρνηση που κλείνει
το µάτι στην εκτός σχεδίου δόµηση. Είστε η Κυβέρνηση που απο-
δυναµώνει το Υπουργείο Περιβάλλοντος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας µε τα πεπραγµένα της έχει αποδείξει ότι δε θέλει και ότι

13962 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



δεν µπορεί κιόλας να επεξεργαστεί µια µακρόπνοη στρατηγική
αντιµετώπισης της κλιµατικής κρίσης. Ίσως είναι επειδή σκέπτε-
ται ολιστικά µε το δικό της τρόπο και µε αυτόν τον ολιστικό σχε-
διασµό έχει βυθίσει ολόκληρη την ελληνική κοινωνία σε από-
γνωση και ειδικά τους νέους ανθρώπους τους οποίους εµπαίζει
καθηµερινά ο ίδιος ο Πρωθυπουργός χωρίς ντροπή. 

Εµείς από την άλλη ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία έ-
χουµε δεσµευτεί να εφαρµόσουµε τις πολιτικές για την υλοποί-
ηση της Agenda 2030 για αειφορία, βιώσιµη ανάπτυξη, να βοη-
θήσουµε τους προορισµούς να αντιµετωπίσουν προκλήσεις µε
εθνική στρατηγική, µε κατάλληλα χρηµατοδοτικά εργαλεία που
να ωθούν και τους περιφερειακούς, αλλά και τους τοπικούς προ-
ορισµούς σε υιοθέτηση κοινών και έξυπνων προσεγγίσεων στον
τουριστικό σχεδιασµό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να κλείσω, είναι προφανές
πως µας χωρίζει άβυσσος µε τη Νέα Δηµοκρατία στον τρόπο µε
τον οποίο πιστεύουµε ότι οφείλουµε να απαντήσουµε στην κλι-
µατική κρίση. Η Νέα Δηµοκρατία φέρνει σήµερα ένα πρόχειρο
αντιεπιστηµονικό νοµοσχέδιο, πολύ µακριά από τις ανάγκες της
κοινωνίας µε τον ίδιο τρόπο, χωρίς καµµία διαβούλευση µαζί της.
Ένα νοµοσχέδιο που αδυνατεί να αντιµετωπίσει σύγχρονες προ-
κλήσεις, περιβαλλοντικές, κλιµατικές, που δεν αναγνωρίζει ανι-
σότητες, την ενεργειακή φτώχεια, που δεν επιταχύνει καν τους
ρυθµούς για επίτευξη κλιµατικής ουδετερότητας. Ενώ στη δική
µας αντίληψη πρωταρχικές έννοιες είναι η δηµοκρατία, η δικαιο-
σύνη, η εξασφάλιση της πρόσβασης όλων στην ενέργεια και στο
νερό, αλλά και το δικαίωµα των πολιτών σε ένα υγιές και ασφα-
λές περιβάλλον. Προτεραιότητά µας, δηλαδή, είναι η ενεργειακή
δηµοκρατία. 

Εσείς αποµακρύνεστε από την ευρωπαϊκή Πράσινη Συµφωνία,
ταυτόχρονα όµως αποµακρύνεστε και από τους πολίτες, γυρ-
νάτε την πλάτη στους νέους ανθρώπους και τις αγωνίες τους. 

Εµείς, µε τον Αλέξη Τσίπρα Πρωθυπουργό και προοδευτική
διακυβέρνηση θα διαµορφώσουµε ένα πιο πράσινο, πιο δίκαιο
µέλλον. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εµείς ευχαριστούµε,
κυρία Νοτοπούλου.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Δηµήτριος Χαρίτου από τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται ο κ. Σταύρος Αραχω-
βίτης από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, συζητούµε σήµερα τον κλιµατικό νόµο και

τις προκλήσεις της κλιµατικής αλλαγής. Οφείλουµε, όµως, να
µην παραγνωρίζουµε τα όσα βιώνουν µε δραµατικό τρόπο µε-
γάλα τµήµατα της κοινωνίας µας, που σήµερα γονατίζουν από
την ακρίβεια, τους ασήκωτους λογαριασµούς της ΔΕΗ, τις υπέ-
ρογκες τιµές στη βενζίνη και στο πετρέλαιο, την εκτίναξη στα
ύψη των τιµών στα είδη πλατιάς κατανάλωσης, από το ψωµί έως
τα κηπευτικά. Κι εσείς, κύριοι της Κυβέρνησης, αδυνατείτε να
προστάτεψε τα νοικοκυριά και την επιχειρηµατικότητα. 

Σήµερα, κυρίες και κύριοι, οι κοινωνίες δεν είναι πλέον ανυπο-
ψίαστες για την κλιµατική κρίση. Λίγα λεπτά έντονης βροχόπτω-
σης αρκούν για να κινδυνεύσουν να πνιγούν οικισµοί, να καταστ-
ραφούν χιλιάδες καλλιεργούµενες εκτάσεις, όπως ζήσαµε πριν
λίγα χρόνια και στη Ροδόπη. 

Βρισκόµαστε, κύριοι, µπροστά σε µια παγκόσµια ανοιχτή πρό-
κληση της κλιµατικής κρίσης, που είναι ένα νέο πεδίο αναµέτρη-
σης, όπου οι ισχυροί, τµήµα του διεθνούς κεφαλαίου, την αξιο-
ποιούν ως ευκαιρία για να επωφεληθούν εις βάρος του µέλλον-
τος του πλανήτη, εις βάρος των φυσικών πόρων και των κοινω-
νικών αναγκών. 

Εσείς τον κλιµατικό νόµο τον έχετε ως σηµαία ευκαιρίας που
την υψώνετε ή την υποστέλλετε, ανάλογα µε τις επικοινωνιακές
σας ανάγκες. Τον ανακοινώσατε µετά τις καταστροφικές πυρκα-
γιές του καλοκαιριού και τον αφήσατε. Επανέρχεστε µετά τις
άλλες φωτιές που άναψαν οι λογαριασµοί της ΔΕΗ. 

Το σχέδιο που συζητούµε δεν καλύπτει τις απαιτήσεις ενός
κλιµατικού νόµου όπως συζητείται στην Ευρώπη. Ο οδικός χάρ-
της που παρουσιάζετε, χωρίς δεσµευτικές δηµόσιες πολιτικές,

χωρίς χρονικά όρια, δεν οδηγεί τη χώρα στην κλιµατική ουδετε-
ρότητα, όπως ισχυρίζεστε. Αντί να αντιµετωπίζει, τροφοδοτεί την
ενεργειακή ανασφάλεια, ενώ είναι έξω από το οπτικό σας πεδίο
οι παραγωγικές ανάγκες και οι κοινωνικές ανισότητες. 

Το σχέδιό σας, κύριοι, δεν λαµβάνει υπ’ όψιν τον αναγκαίο µε-
τασχηµατισµό του παραγωγικού µοντέλου που χρειάζεται η
χώρα µας, ούτε στοχεύει στην αλλαγή των καταναλωτικών προ-
τύπων. Αντίθετα, ευθυγραµµίζεται µε τα οικονοµικά συµφέροντα
που συνδέονται µε την εισαγόµενη πράσινη τεχνολογία των βό-
ρειων χωρών της Ευρώπης, αντί να ενθαρρύνει την ενίσχυση της
εγχώριας παραγωγικής βάσης για την παραγωγή προϊόντων
υψηλής προστιθέµενης αξίας. Η µικρή και µεσαία επιχειρηµατι-
κότητα της χώρας που ήδη είναι αποκλεισµένη από τους πόρους
του Ταµείου Ανάκαµψης, χωρίς καµµία πληροφόρηση, καλείται
να αναλάβει δεσµεύσεις από τον κλιµατικό νόµο, τις οποίες µόνο
οι ισχυρές επιχειρήσεις θα είναι σε θέση να ανταποκριθούν. 

Ο κλιµατικός νόµος δε λαµβάνει υπ’ όψιν την πραγµατικότητα
στον αγροδιατροφικό τοµέα. Τι εναλλακτική λύση υπάρχει στα
ποιµνιοστάσια ή στις αγροτικές εγκαταστάσεις στον ορεινό όγκο
για να αντικατασταθεί η ενέργεια που παράγεται από τις γεννή-
τριες µε ορυκτά καύσιµα, όπως προβλέπεται από το 2018, ενώ η
απαγόρευση από 1-1-25 της εγκατάστασης νέων καυστήρων από
ορυκτά καύσιµα ενέχει τον κίνδυνο να οδηγήσει στην ερηµοποί-
ηση της υπαίθρου; 

Κυρίες και κύριοι, παρά τα όσα ισχυρίζεστε, παραµένετε εµ-
µονικά προσκολληµένοι στη χρήση του φυσικού αερίου για την
ηλεκτροπαραγωγή και τη θέρµανση και αυτό δεν κρύβεται µέσα
από τον κλιµατικό νόµο. Δεσµεύοντας τη χώρα για πολλές δε-
καετίες, επιµένετε στην εγκατάσταση µεγάλων µονάδων ηλε-
κτροπαραγωγής από φυσικό αέριο, επ’ ωφελείας των ισχυρών
καρτέλ της ενέργειας στα οποία είστε δεσµευµένοι. Να σας θυ-
µίσω το ΥΠΕΝ ενέκρινε πριν λίγο σε ιδιωτική εταιρεία την αύξηση
ισχύος στην υπό κατασκευή νέα µονάδα ηλεκτροπαραγωγής από
φυσικό αέριο στην ΒΙΠΕ της Κοµοτηνής. 

Κυρίες και κύριοι, η Θράκη µετασχηµατίζεται σε ενεργειακό
κόµβο, σε µια στενή λωρίδα γης από την οροσειρά της Ροδόπης
έως το Θρακικό Πέλαγος διέρχονται ήδη δύο µεγάλοι αγωγοί,
µε τελευταίο τον TAP, ένας υπό κατασκευή διασυνδετήριος αγω-
γός µε τη Βουλγαρία, γνωστός ως IGB και βέβαια ετοιµάζεται ο
πλωτός τερµατικός σταθµός υγροποιηµένου φυσικού αερίου
ανοιχτά της Αλεξανδρούπολης. Μια περιοχή, λοιπόν, που ενώ
επιβαρύνεται έντονα περιβαλλοντικά, ενώ πιέζονται όλες οι υπο-
δοµές της, εν τούτοις, βρίσκεται σε µεγάλη ενεργειακή φτώχεια
και σε αδυναµία πρόσβασης των νοικοκυριών και της επιχειρη-
µατικότητας σε φθηνή ενέργεια. 

Δεν είναι εδώ ο κύριος Υπουργός, δεσµεύτηκε, όµως, στην επι-
τροπή ότι η οροσειρά της Ροδόπης θα ενταχθεί στα έξι απάτητα
-όπως λέχτηκε- βουνά. Ελπίζω να αποτελεί µια µη ανελαστική δέ-
σµευση, γιατί στην περιφερειακή ενότητα της Ροδόπης µε fast
track διαδικασίες έχουν εγκριθεί από τη ΡΑΕ εκατό άδειες αιολι-
κών πάρκων, µε συνολικό αριθµό 598 ανεµογεννητριών, σε πε-
ριοχές υψηλού φυσικού κάλλους, µε ιστορικότητα και αρχαιο-
λογικό ενδιαφέρον. 

Με αυτόν τον τρόπο υπονοµεύετε στις τοπικές κοινωνίες την
αναγκαιότητα των ΑΠΕ. Ασφαλώς και η αντικατάσταση όλων των
ορυκτών καυσίµων από τις ΑΠΕ πρέπει να αποτελεί προτεραι-
ότητα, όµως αυτό δεν µπορεί να γίνεται σε βάρος άλλων περι-
βαλλοντικών στόχων, όπως της προστασίας της βιοποικιλότητας.
Επείγει η ύπαρξη διαχειριστικών σχεδίων στις περιοχές «NATU-
RA». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον οδικό χάρτη για τη µετά-
βαση της χώρας στην κλιµατική ουδετερότητα η προστασία του
φυσικού περιβάλλοντος προϋποθέτει να αποκλειστούν πολιτικές
που θεωρούν ως επένδυση την εξορυκτική δραστηριότητα του
χρυσού. Γιατί πρόκειται για δραστηριότητα που εξαντλεί τους
φυσικούς πόρους, εκπέµπει στην ατµόσφαιρα βαρέα τοξικά µέ-
ταλλα, ενώ αποθηκεύονται στο φυσικό περιβάλλον επικίνδυνες
ενώσεις κυανίου. 

Σας άκουσα, κύριε Υπουργέ, να επαίρεστε στην επιτροπή για
τα σχέδια προσαρµογής των περιφερειών, που όµως καθυστε-
ρούν αδικαιολόγητα, µολονότι θεσµοθετήθηκαν και χρηµατοδο-
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τήθηκαν από το 2016. Είναι σχέδια, που συνδέονται άµεσα µε την
περιφερειακή ανάπτυξη για την κοινωνική συνοχή. Είναι αδια-
νόητο να µην προωθούνται τα σχέδια διαχείρισης των λεκανών
απορροής των ποταµών, αλλά και τα σχέδια διαχείρισης κινδύ-
νων πληµµύρας που απειλούν κάθε χρόνο ανθρώπινες ζωές και
περιουσίες και στη Ροδόπη, όταν την ίδια στιγµή αφήνετε την πε-
ριφέρεια χωρίς στελέχη στη διοίκηση και χωρίς χρηµατοδότηση
για την υλοποίηση των απαραίτητων έργων υποδοµής. 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε µε το εξής: Η χώρα µας χρειάζε-
ται σήµερα κι έχει ανάγκη από ένα άλλο παραγωγικό µοντέλο
ανάπτυξης και διαφορετικά καταναλωτικά πρότυπα, από στοχευ-
µένες πολιτικές απεξάρτησης απ’ όλα τα ορυκτά καύσιµα, από
πολιτικές που θα µειώνουν τις κοινωνικές ανισότητες, τη φτωχο-
ποίηση, τον κοινωνικό αποκλεισµό, πολιτικές που θα εξασφαλί-
ζουν πρόσβαση όλων στα δηµόσια αγαθά της ενέργειας και του
νερού και το δικαίωµα να ζουν σε ένα υγιές και ασφαλές περι-
βάλλον. 

Το σχέδιο νόµου, κύριοι, της Κυβέρνησης είναι µακριά από
αυτές τις ανάγκες. Μια νέα προοδευτική κυβέρνηση της χώρας
θα το αντικαταστήσει µε έναν πραγµατικά κλιµατικό νόµο, που
θα απαντά στις µεγάλες προκλήσεις της κλιµατικής αλλαγής. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-
µε. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Σταύρος Αραχωβίτης από τον ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται ο κ. Αλέξανδρος Χα-
ρίτσης από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, συζητάµε σή-
µερα στην πραγµατικότητα όχι τον πρώτο κλιµατικό νόµο, αλλά
το δεύτερο κλιµατικό νόµο. Ο πρώτος κλιµατικός νόµος, ο ο-
ποίος στην πραγµατικότητα ήταν η ενσωµάτωση στην εθνική νο-
µοθεσία της Συµφωνίας των Παρισίων, ψηφίστηκε το 2016 και
ήταν ο ν.4426. Ήµασταν από τις πρώτες χώρες που ενσωµατώ-
σαµε στην εθνική µας νοµοθεσία την Συµφωνία των Παρισίων για
το κλίµα. 

Σήµερα, λοιπόν, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έρχεται
να φέρει άρον-άρον και κάτω από τη δηµοσκοπική πίεση έναν
νόµο ο οποίος χαρακτηρίζεται ως κλιµατικός νόµος, αλλά στην
πραγµατικότητα, έτσι όπως και οι φορείς το έθεσαν στη διαβού-
λευση και στην ακρόαση των φορέων, πρόκειται για µια συρ-
ραφή αποσπασµατικών εξαγγελιών χωρίς να εξυπηρετεί και να
προβάλει ένα σαφές σχέδιο µε συγκεκριµένες δράσεις και τρόπο
χρηµατοδότησης.

Όπως το χαρακτήρισαν οι φορείς και στις επιτροπές, πρόκει-
ται για έναν νόµο αντι-επιστηµονικό που δεν βασίζεται σε ένα συ-
νολικό σχεδιασµό, που δεν περιέχει ανάλυση επιπτώσεων, αλλά
βάζει επιµέρους στόχους, χάνοντας το µείζον. Πρόκειται για έναν
νόµο όπου οι βασικές αρχές που χρειάζεται η κλιµατική κρίση
που αντιµετωπίζει ήδη η χώρα σε διάφορους τοµείς δεν περιλαµ-
βάνονται. Δεν περιλαµβάνεται επίσης η ενεργειακή φτώχεια, οι
τεράστιες ανισότητες, που ζουν οι πολίτες σε αυτή τη χώρα. Δεν
περιλαµβάνεται ακόµα η κοινωνική δικαιοσύνη που είναι µια βα-
σική αρχή στην Ευρωπαϊκή Πράσινη Συµφωνία. Τέλος, πρόκειται
επίσης για ένα νοµοσχέδιο το οποίο µπερδεύει αρµοδιότητες και
αυξάνει τη γραφειοκρατία. 

Ειδικότερα για τον αγροτοκτηνοτροφικό τοµέα, ο οποίος υφί-
σταται από τους πρώτους τοµείς, τις συνέπειες της κλιµατικής
αλλαγής και είναι το θύµα της υπόθεσης περιβάλλον, υπάρχουν
πολύ λίγες αναφορές και αυτές είναι αποσπασµατικές, διάσπαρ-
τες, χωρίς στόχους και χωρίς κίνητρα για την αντιµετώπισή τους.
Στο άρθρο 10 για παράδειγµα αναγνωρίζεται η ανάγκη για µέτρα
και για πολιτικές της προώθησης µιας βιώσιµης γεωργίας και
κτηνοτροφίας, αλλά παραµένει και διατυπώνεται ως ευχολόγιο
και ως γενικότητα χωρίς να προβλέπονται συγκεκριµένα µέτρα,
εξειδίκευσή τους και συγκεκριµένα χρονοδιαγράµµατα.

Η εποχή στην οποία έρχεται αυτός ο νόµος χαρακτηρίζεται
από ένα κύµα πρωτόγνωρης ακρίβειας το οποίο αποτυπώνεται
τόσο στον πληθωρισµό, ο οποίος σπάει ρεκόρ, αλλά και στους

επιµέρους δείκτες που δείχνουν την εκτόξευση του κόστους πα-
ραγωγής στον πρωτογενή τοµέα.

Συνεπώς, οι όποιες δεσµεύσεις θα πρέπει να συνοδεύονται
από αντίστοιχες πολιτικές και αντίστοιχα κίνητρα και µέτρα. Αν-
τίθετα, στο άρθρο 23, που το συζητήσαµε και στις επιτροπές,
κύριε Υπουργέ, προβλέπονται νέες επιβαρύνσεις για τον αγρο-
τοκτηνοτροφικό τοµέα, γιατί προβλέπονται ασφάλιστρα κινδύνου
σε εγκαταστάσεις αγροτικής χρήσης κοντά σε δάση όπου υπάρ-
χει περιβαλλοντικός κίνδυνος. Προφανώς οι αγροτοκτηνοτροφι-
κές εγκαταστάσεις θα βρίσκονται και κοντά σε δάση και δασικές
εκτάσεις. Εδώ τους ζητάτε επιπλέον ασφάλιστρα για να ασφαλι-
στούν όταν ήδη για τις ίδιες καλύψεις είναι υποχρεωµένοι να
ασφαλιστούν στον ΕΛΓΑ. Στην πραγµατικότητα δηλαδή ζητάµε
διπλό ασφάλιστρο για το ίδιο αντικείµενο.

Εκείνο όµως που χρειάζεται περισσότερο η γεωργία και η κτη-
νοτροφία αυτή την ώρα είναι η ανάπτυξη ισχυρών στρατηγικών
θωράκισης περισσότερο και προσαρµογής απέναντι στα φαινό-
µενα και τις συνέπειες της κλιµατικής αλλαγής. Δεν είναι µόνο οι
στόχοι, αλλά είναι η θωράκιση, η ερηµοποίηση, η διάβρωση, η
µείωση του διαθέσιµου αρδευτικού και υδρευτικού νερού, η αλ-
λαγή των θερµοκρασιών στα νερά της Μεσογείου, η µείωση της
βοσκο-ικανότητας, η µείωση της βιοποικιλότητας. Αυτές είναι µε-
ρικές από τις συνέπειες που αντιµετωπίζουν ήδη τώρα που µι-
λάµε οι παραγωγοί είτε είναι αγρότες, είτε είναι κτηνοτρόφοι,
είτε είναι αλιείς στα νερά του Αιγαίου και του Ιονίου.

Το καλοκαίρι είχαµε ρεκόρ καµένων εκτάσεων στη Μάνη, στην
Εύβοια, στην Ηλεία, στη Μεσσηνία, στη Γορτυνία και αλλού στην
Ελλάδα. Τα τελευταία τρία χρόνια είχαµε τρία συνεχόµενα πληµ-
µυρικά φαινόµενα µεγάλης έκτασης στη Θεσσαλία. Καλλιεργή-
σιµες εκτάσεις και κατοικίες πληµµύρισαν. Το 2017 και το 2018
είχε σχεδιαστεί ένα στρατηγικό σχέδιο µέσω των σχεδίων διαχεί-
ρισης λεκανών απορροής που προέβλεπε συνδυασµό αρδευτι-
κών και αντιπληµµυρικών έργων για τη Θεσσαλία. Πού είναι αυτά
τα έργα; Ούτε στο Ταµείο Ανάκαµψης είδαµε να απεικονίζονται
και να χρηµατοδοτούνται.

Για να έχουµε λοιπόν ισχυρή θωράκιση απέναντι στους κινδύ-
νους και στις συνέπειες της κλιµατικής αλλαγής χρειάζεται ένας
σοβαρός σχεδιασµός. Χρειάζεται η προώθηση και η χρηµατοδό-
τηση αρδευτικών και αντιπληµµυρικών έργων ταυτόχρονα, έτσι
ώστε να ελαχιστοποιήσουµε τα φαινόµενα και τους κινδύνους.

Το 2019 εντάχθηκαν στο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης µε
πλήρη χρηµατοδότηση τριάντα ένα µεγάλα αρδευτικά έργα.
Μέσα σε αυτά ήταν το φράγµα της Κελεφίνας στη Λακωνία, το
Φιλιατρινό στη Μεσσηνία κ.α.. Για να ωριµάσουν αυτά τα έργα
χρειάστηκε συστηµατική δουλειά τεσσάρων ετών και συνεργα-
σίας µε τις υπηρεσίες και την τοπική αυτοδιοίκηση.

Και ξέρετε, για να ενταχθούν αυτά τα έργα στο Πρόγραµµα
Αγροτικής Ανάπτυξης χρειάζεται να έχουµε πλήρεις µελέτες και
εγκρίσεις. Δεν εντάσσεται όποιο έργο «έχει µπάρµπα στην Κο-
ρώνη». Υπήρξε κάποια στιγµή λοιπόν ο κίνδυνος να απενταχθούν
αυτά τα έργα. Το επισηµάναµε εγκαίρως. Δόθηκε παράταση για
δεκαοκτώ µήνες ακόµα, αλλά αυτά τα έργα δεν έχουν ξεκινήσει
και υπάρχει ξανά ο κίνδυνος να απενταχθούν. Δεν χάθηκε ο κίν-
δυνος.

Σε κάθε περίπτωση, κύριε Υπουργέ, και προς την Κυβέρνησή
σας, δεν υπάρχει περίπτωση από ολιγωρία, από ανικανότητα ή
από άλλους σκοπούς να χαθούν αυτά τα έργα τα οποία, να το-
νίσω, είναι πλήρως χρηµατοδοτούµενα και δεν είναι ΣΔΙΤ. Είναι
αναπτυξιακά έργα, είναι έργα που µειώνουν το κόστος παραγω-
γής για τους αγρότες, είναι έργα που εξοικονοµούν τους φυσι-
κούς πόρους, είναι έργα θωράκισης απέναντι στα φαινόµενα της
κλιµατικής αλλαγής.

Οι ενεργειακές κοινότητες, µια πολύ µεγάλη µεταρρύθµιση η
οποία θεσπίστηκε το 2018 από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, ήταν
ένας θεσµός που αγκαλιάστηκε από τους αγρότες και από τα
συλλογικά σχήµατα, είτε ήταν το ΤΟΕΒ, είτε ήταν συνεταιρισµοί.
Σχηµατίστηκαν περισσότερες από τρεις χιλιάδες ενεργειακές
κοινότητες σε όλη τη χώρα. Μόλις αναλάβατε τη διακυβέρνηση
της χώρας, το πρώτο µέληµά σας ήταν να υποβαθµίσετε τον
θεσµό των ενεργειακών κοινοτήτων προς όφελος των µεγάλων
ιδιωτικών συµφερόντων. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου της Κυβέρνη-
σης είναι κατώτερο των περιστάσεων και των αναγκών. Μόνο ένα
σχέδιο που θα υλοποιηθεί από µια προοδευτική κυβέρνηση, µπο-
ρεί να τους χωρέσει όλους, χωρίς να εξαιρεί κανέναν, στην υπό-
θεση περιβάλλον και το οποίο θα περιλαµβάνει τους µικροµε-
σαίους παραγωγούς, τους αγρότες, τους επαγγελµατίες, τα νοι-
κοκυριά, τους συνταξιούχους, που αυτές τις µέρες υποφέρουν
από την πρωτοφανή κρίση ακρίβειας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-
µε, κύριε Αραχωβίτη.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Αλέξανδρος Χαρίτσης από τον ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία. Να ετοιµάζεται η κ. Αυγερινοπούλου
από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω µε ένα σχόλιο. Θεωρώ απογοητευ-

τική και θλιβερή εικόνα, όταν συζητάµε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο,
η Εθνική Αντιπροσωπεία να είναι άδεια. Βεβαίως αυτό αφορά
τους πάντες. Αφορά, όµως, ακόµα περισσότερο την κοινοβου-
λευτική πλειοψηφία. 

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, πώς νιώθετε που σε ένα τέτοιο, ιστο-
ρικών διαστάσεων, όπως το χαρακτηρίζετε, νοµοσχέδιο -και δεν
θέλω να διαφωνήσω µαζί σας σ’ αυτό- βρίσκονται εδώ για να το
υπερασπιστούν µόνο τρεις από τους εκατόν πενήντα οκτώ Βου-
λευτές της συµπολίτευσης; Ούτε καν ο εισηγητής, ούτε καν ο
Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος δεν βρίσκονται εδώ. Είναι
αυτή εικόνα Κυβέρνησης η οποία φέρνει -υποτίθεται- ένα νοµο-
σχέδιο τόσο σηµαντικό; 

Το λέω αυτό γιατί το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, πράγ-
µατι, θα έπρεπε να έχει τα χαρακτηριστικά µιας ιστορικής σηµαν-
τικής απόφασης, γιατί ο κλιµατικός νόµος είναι η απόφαση µιας
συγκροτηµένης ευνοµούµενης πολιτείας για το µέλλον της. 

Και κυριολεκτώ σε αυτό που λέω. Μια χώρα δίχως εθνικό σχέ-
διο για την κλιµατική κρίση είναι µια ανοχύρωτη χώρα. Είναι µια
χώρα ευάλωτη στις συνεχείς δοκιµασίες και στη διαρκή χειροτέ-
ρευση των όρων ζωής των πολιτών της. Και ήδη το ξέρουµε
αυτό, δεν είναι κάτι που αφορά το απώτερο µέλλον. Το βλέπουµε
στους καύσωνες, οι οποίοι έχουν έρθει πιο µπροστά από ό,τι
τους είχαµε συνηθίσει σε προηγούµενες χρονικές περιόδους. 

Το βλέπουµε στις φυσικές καταστροφές, οι οποίες µας υπεν-
θυµίζουν µε τραγικό τρόπο ότι δεν µπορούµε να πορευόµαστε
πλέον µε το µοντέλο ανάπτυξης που µας έφτασε ως εδώ. Και
είναι ακριβώς αυτή η ιστορική επίγνωση που τροφοδοτεί και µια
παγκόσµια συζήτηση σήµερα που µιλάµε για τις ριζοσπαστικές
τοµές, που απαιτούνται µε στόχο µια κλιµατικά ουδέτερη οικο-
νοµία, ένας στόχος ο οποίος δεν συνιστά µια πολυτέλεια, δεν
είναι µια παραξενιά κάποιων ευαίσθητων, είναι όρος επιβίωσης
της κοινωνίας. 

Η συζήτηση αυτή, λοιπόν, µας αφορά. Και µας αφορά για τον
επιπλέον λόγο ότι ειδικά για την χώρα µας, ειδικά για την Ελλάδα
η µάχη ενάντια στην κλιµατική κρίση συνδέεται άρρηκτα µε την
µάχη ενάντια στην οικονοµική κρίση. Η πορεία, δηλαδή, προς την
κλιµατική ουδετερότητα συναρτάται απόλυτα µε το µεγάλο στοί-
χηµα της ανασυγκρότησης της οικονοµίας µας, την µετάβαση σε
ένα άλλο παραγωγικό µοντέλο, το οποίο θα είναι και κοινωνικά
δίκαιο και περιβαλλοντικά βιώσιµο.

Σε µια κανονική συνθήκη, σε µια χώρα όπως η δική µας µε
όλες αυτές τις κρίσεις που έχουµε να αντιµετωπίσουµε, αυτή η
συζήτηση στο Κοινοβούλιο θα ήταν ακριβώς η απόληξη µιας
εθνικής συζήτησης µε όλους τους πολίτες γύρω από αυτόν τον
µεγάλο στόχο. Δυστυχώς, όµως, µε την Κυβέρνηση Μητσοτάκη
δεν έχουµε µια κανονική κυβέρνηση, άρα δεν είµαστε µια κανο-
νική χώρα. 

Έτσι σήµερα µε καθυστέρηση ενός ολόκληρου χρόνου φέρ-
νετε προς ψήφιση ένα νοµοσχέδιο απλά και µόνο για να µπορείτε
να κάνετε µία ακόµη επικοινωνιακή φιέστα αυτή την φορά γύρω
από το περιβάλλον. Αυτή είναι η πάγια πολιτική σας. Αδράνεια
µπροστά στα µείζονα, µπροστά στην απειλή, επικοινωνιακά πυ-
ροτεχνήµατα όταν τα πράγµατα φτάνουν στο απροχώρητο. 

Αυτό κάνατε και κάνετε µε την ακρίβεια και το πληρώνουµε

πολύ ακριβά. Αυτό κάνετε δυστυχώς και στην περίπτωση του κλί-
µατος και της κλιµατικής κρίσης και πολύ φοβάµαι ότι στο µέλ-
λον θα το πληρώσουµε ακόµα πιο ακριβά. Γιατί εδώ έχουµε ένα
νοµοσχέδιο, το οποίο δυστυχώς δεν παρακολουθεί καν την παγ-
κόσµια συζήτηση. Θέτει στόχους που υπολείπονται από τον παγ-
κόσµιο στόχο περιορισµού της κλιµατικής αλλαγής στον ενάµιση
βαθµό Κελσίου, ενώ δείχνει να µην γνωρίζει καν τις νέες ευρω-
παϊκές πραγµατικότητες, όπως και το πακέτο «Fit For 55». 

Έχουµε µια στοχοθεσία, η οποία είναι πραγµατικά στον αέρα,
δεν συνοδεύεται από συγκεκριµένα µέτρα και πολιτικές για την
επίτευξη των στόχων. Θα αναφέρω ένα µόνο χαρακτηριστικό πα-
ράδειγµα, την αντιµετώπιση των επιχειρήσεων. Από το νοµοσχέ-
διο απουσιάζει πλήρως µια ουσιαστική προσέγγιση κρίσιµων
τοµέων της οικονοµίας, όπως είναι η γεωργία, όπως είναι η βιο-
µηχανία, όπως είναι ο τουρισµός και δεν προσδιορίζονται καν
στοιχειώδεις δοµές στήριξης του δηµοσίου προς τις επιχειρήσεις
για να µπορέσουν να προσαρµοστούν σε αυτές τις πολύ µεγάλες
αλλαγές. 

Συζητάµε έναν κλιµατικό νόµο, ο οποίος δεν ενσωµατώνει κα-
νένα συµπέρασµα από την τρέχουσα πρωτοφανή ενεργειακή
κρίση, εµµένοντας στην αντικατάσταση του λιγνίτη µε το φυσικό
αέριο, ένα φυσικό αέριο το οποίο παραµένει στο ενεργειακό
µίγµα της χώρας έως το 2050 αποµακρύνοντας επί της ουσίας
τη χώρα από την απανθρακοποίηση και την κλιµατική ουδετερό-
τητα. 

Συζητάµε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο δεν περιέχει τίποτα το ου-
σιαστικό για τη δίκαιη µετάβαση εκείνων των κοινωνικών οµάδων,
εκείνων των κλάδων, εκείνων των περιοχών που θα θιγούν ασύµ-
µετρα από την κλιµατική µετάβαση και από το οποίο απουσιάζει,
επίσης, πλήρως η διάσταση της διασφάλισης των εργαζοµένων,
παρ’ ότι υπήρχε στο αρχικό κείµενο της διαβούλευσης.

Δυστυχώς, πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που περιορίζει την
κλιµατική διακυβέρνηση στους τέσσερις τοίχους ενός Υπουρ-
γείου µε την κοινωνία, δυστυχώς, απούσα από όλες αυτές τις
διαδικασίες, παρ’ ότι θα έπρεπε να είναι ο πρωταγωνιστής. Η Κυ-
βέρνηση, δυστυχώς, νοµοθετεί για το πλέον κρίσιµο, το πλέον
σύνθετο ζήτηµα της εποχής µας χωρίς την κοινωνία, ερήµην της. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένας εθνικός κλιµατικός νόµος,
ένας πραγµατικός εθνικός κλιµατικός νόµος θα έπρεπε πρωτί-
στως να συνδέεται µε κρίσιµης σηµασίας µεταρρυθµίσεις στο
σύνολο της οικονοµίας και βεβαίως να διατρέχει κάθε αναπτυ-
ξιακή παρέµβαση. Δυστυχώς, τίποτα τέτοιο δεν βλέπουµε εδώ. 

Πώς θα πετύχουµε στην πρόκληση της κλιµατικής µετάβασης
χωρίς τα αντίστοιχα κίνητρα και αντικίνητρα στις χρηµατοδοτή-
σεις; Όλες οι χρηµατοδοτήσεις θα έπρεπε ανεξαρτήτως χρηµα-
τοδοτικής πηγής να συνδέονται ακριβώς µε το περιβαλλοντικό
αποτύπωµα, θα έπρεπε να υπάρχει χρηµατοδοτική στήριξη µε
ουσιαστική αξιοποίηση και της αναπτυξιακής τράπεζας σε ενερ-
γειακές κοινότητες, σε νοικοκυριά, σε αγροτικούς συνεταιρι-
σµούς, σε µικροµεσαίες επιχειρήσεις, ώστε να αναλάβουν έναν
εθνικό στόχο το 50% της νέας ανάπτυξης των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας.

Πώς θα υλοποιηθούν οι κλιµατικοί στόχοι, κύριε Υπουργέ, αν
δεν προβλέπεται ένα δεσµευτικό ελάχιστο ποσοστό δηµοσίων
επενδύσεων σε ετήσια µάλιστα βάση σχεδιασµένο για επενδύ-
σεις απανθρακοποίησης της οικονοµίας;

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, εσείς µπορεί να αντιµετω-
πίζετε τη θέσπιση του κλιµατικού νόµου ως µία ακόµη εκκρεµό-
τητα την οποία πρέπει να την διεκπεραιώσετε, αλλά για εµάς
είναι ένα µείζον στρατηγικό νοµοθέτηµα που συνδέεται απόλυτα
µε το στοιχείο της κοινωνικής δικαιοσύνης, που µπορεί και πρέ-
πει να παίξει έναν καθοριστικό ρόλο για την παραγωγική ανασυγ-
κρότηση της χώρας µας. 

Και αυτό δεν το λέµε τώρα που είµαστε στην Αντιπολίτευση,
το κάναµε και ως κυβέρνηση, το κάναµε µε µια σειρά από ενέρ-
γειες, όπως το εθνικό σχέδιο για την ενέργεια και το κλίµα του
2018 στο οποίο βάλαµε στόχο τη σταδιακή πλήρη απανθρακο-
ποίηση, τη µετάβαση στις ανανεώσιµες πηγές λοιπόν και όχι στο
φυσικό αέριο, δροµολογήσαµε τις µεγάλες µεταρρυθµίσεις για
τα ειδικά χωροταξικά, για τις ΑΠΕ, για τους ορυκτούς πόρους,
για τον τουρισµό, τα τοπικά χωρικά σχέδια, τους δασικούς χάρ-
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τες, το κτηµατολόγιο, τα σχέδια διαχείρισης των περιοχών «NA-
TURA 2000», προχωρήσαµε την αναθεώρηση του ειδικού χωρο-
ταξικού πλαισίου για τη βιοµηχανία µε ρυθµίσεις για τις άτυπες
βιοµηχανικές συγκεντρώσεις και παράλληλα προσπαθήσαµε και
καταφέραµε το ενεργειακό κόστος για τον καταναλωτή να πα-
ραµείνει σε όσο το δυνατόν πιο χαµηλά επίπεδα και να µει-
ώσουµε τα ποσοστά της ενεργειακής φτώχειας. 

Γιατί για εµάς η πράσινη µετάβαση δεν είναι µια ουδέτερη πο-
λιτικά διαδικασία. Έχει σαφές περιβαλλοντικό, αλλά και κοινω-
νικό και ταξικό πρόσηµο. Και βεβαίως δεν µπορεί να εξαντληθεί
σε µια απλή παράθεση λίστας έργων. Απαιτεί στρατηγικό σχέδιο.
Απαιτεί ολοκληρωµένες δηµόσιες πολιτικές µε σαφείς κατευθύν-
σεις. Προϋποθέτει την καταπολέµηση των ανισοτήτων και της
ενεργειακής φτώχειας, τον εκδηµοκρατισµό της ενέργειας, την
ενίσχυση του κοινωνικού κράτους, προϋποθέτει περιβαλλοντικά
βιώσιµες και εργασιακά δίκαιες επενδύσεις. Προϋποθέτει την
αξιοποίηση κάθε χρηµατοδοτικού εργαλείου που έχουµε στη διά-
θεσή µας ή που µπορούµε να δηµιουργήσουµε ακριβώς στην κα-
τεύθυνση ενός νέου πράσινου αναπτυξιακού µοντέλου.

Η πράσινη µετάβαση πρώτα και κύρια απαιτεί δηµόσιες πολι-
τικές, δηµόσιες πολιτικές στις οποίες δυστυχώς η Κυβέρνηση
σας έχει αποδείξει εδώ και τρία χρόνια ότι έχει αλλεργία σε τέ-
τοιες πολιτικές, µια Κυβέρνηση η οποία έσπευσε να ξεπουλήσει
τη ΔΕΗ, µια Κυβέρνηση η οποία κατάργησε τους επιθεωρητές
περιβάλλοντος και τους φορείς διαχείρισης, που απαξίωσε τις
ενεργειακές κοινότητες που θεσµοθέτησε ο ΣΥΡΙΖΑ το 2017 και
που έχει ακόµα στο συρτάρι το ειδικό χωροταξικό για τις ΑΠΕ
που προκήρυξε ο ΣΥΡΙΖΑ τον Φεβρουάριο του 2019.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την Κυβέρνηση Μητσοτάκη
η κλιµατική κρίση αποτελεί µια ακόµη ευκαιρία, µια ευκαιρία για
νέα πεδία κερδοσκοπίας, µια ευκαιρία για δηµιουργία νέων µορ-
φών κοινωνικού και περιβαλλοντικού αποκλεισµού. Το νοµοσχέ-
διο, που συζητάµε σήµερα είναι πολύ κατώτερο των αναγκών
που η ίδια η πραγµατικότητα έχει διαµορφώσει. Σε αυτές τις συν-
θήκες το αίτηµα για πολιτική αλλαγή που εµείς έχουµε διατυπώ-
σει δεν συνδέεται µόνο µε την έξοδο της χώρας από τις
πολλαπλές κρίσεις, τις οποίες αντιµετωπίζουµε, αλλά και µε την
ίδια τη δυνατότητα να δηµιουργήσουµε ένα δίκαιο, βιώσιµο µέλ-
λον για τον τόπο και για τα παιδιά µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ. 
Καλείται στο Βήµα η κ. Διονυσία - Θεοδώρα Αυγερινοπούλου

από τη Νέα Δηµοκρατία. Στη συνέχεια θα πάρει τον λόγο ο κ.
Ελευθέριος Αβραµάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΑ - ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πο-

λύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το διακύβευµα που απορρέει

από την προϊούσα κλιµατική κρίση είναι σπουδαίο, αφορά στην
υγεία και την επιβίωση του συνόλου των ζώντων οργανισµών
στον πλανήτη µας. Το ζητούµενο η µέση θερµοκρασία του πλα-
νήτη να µην αυξηθεί άνω του ενάµιση βαθµού Κελσίου ως το
2050 δεν φαίνεται να επιτυγχάνεται µε την έως σήµερα ανειληµ-
µένη κλιµατική δράση

Παράλληλα µε την κλιµατική κρίση έχουµε να αντιµετωπίσουµε
και µία γεωπολιτική κρίση, µια παράνοµη εισβολή σε έδαφος κυ-
ρίαρχου κράτους στην οποία η ενέργεια και οι υπό προϋποθέσεις
παροχή της χρησιµοποιείται ως πρακτική και ως µέσο άσκησης
διπλωµατίας πολέµου.

Είναι συνεπώς ειληµµένη απόφαση της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας και του Πρωθυπουργού, κ. Κυριάκου Μητσοτάκη,
αλλά και της Βουλής να προασπίσουµε τη χώρα µας έναντι
αυτών των κρίσεων και να διαφοροποιήσουµε τις ενεργειακές
µας πηγές, να αναπτύξουµε όσο περισσότερο γίνεται τις ανανε-
ώσιµες πηγές ενέργειας και να µειώσουµε την κατανάλωση της
ενέργειας που χρειαζόµαστε στην οικονοµία µας. 

Η ενεργειακή αυτονοµία και η ασφάλεια της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και της Ελλάδας αποτελεί πρώτιστο µέληµα της νέας ενερ-
γειακής πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως φαίνεται και

από το «REPowerEU». Μέσα σε αυτό το διεθνές πλαίσιο το κεί-
µενο του πρώτου κλιµατικού νόµου της χώρας είναι γεγονός και
ένα γεγονός ιδιαίτερα σηµαντικό και συµβολικό. Έρχεται να εν-
δυναµώσει το προϋπάρχον σχετικό νοµοθετικό πλαίσιο και να
επιταχύνει την ενεργειακή µετάβαση της Ελλάδας και την κλιµα-
τική της δράση. 

Το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας παρουσιάζει έναν
νόµο ο οποίος ανταποκρίνεται στις σύγχρονες ανάγκες, τις επι-
ταγές της επιστήµης και τις διεθνείς δεσµεύσεις της χώρας µας.
Ο ελληνικός κλιµατικός νόµος δεν υπολείπεται σε περιεχόµενο.
Αντιθέτως, αναφέρεται και καλύπτει τα βασικότερα σηµεία στα
οποία αναφέρονται οι κλιµατικοί νόµοι στην πλειοψηφία των κρα-
τών µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης: 

Κατοχυρώνει την εθνική και τις περιφερειακές στρατηγικές για
την προσαρµογή στην κλιµατική αλλαγή. 

Υιοθετεί τους τοµεακούς προϋπολογισµούς άνθρακα ως και-
νοτόµο και απαραίτητο εργαλείο παρακολούθησης της προόδου
της κλιµατικής δράσης των επιχειρήσεων και του ελληνικού κρά-
τους, ενώ αποτελεί και δείκτη καταλληλότητας για τις πράσινες
χρηµατοδοτήσεις. 

Στηρίζει την ανάπτυξη της περιβαλλοντικής και της κλιµατικής
καινοτοµίας συµπεριλαµβανοµένου του βιοµεθανίου και του πρά-
σινου υδρογόνου. 

Μετά το 2030 θα επιτρέπει την ταξινόµηση αποκλειστικά οχη-
µάτων µηδενικών ρύπων. 

Εµπεδώνει τη δέσµευση της Κυβέρνησης για την αποκρατικο-
ποίηση έως το 2028, µε ρήτρα επανεξέτασης για γρηγορότερη
απεξάρτηση από τον λιγνίτη το 2025. 

Προωθεί και επιλύει ζητήµατα γύρω από την ηλεκτροκίνηση
στις χερσαίες µεταφορές και θέτει, µαζί µε το νέο νοµοθετικό
πλαίσιο για τις «έξυπνες πόλεις», σε νέα βάση τη λειτουργία των
αστικών περιοχών, οι οποίες θα συµβάλλουν σηµαντικά στο µε-
τριασµό της κλιµατικής αλλαγής και των επιπτώσεών της και θα
προστατεύσουν καλύτερα την υγεία, αλλά και θα βελτιώσουν την
ποιότητα ζωής των κατοίκων. 

Στο νοµοσχέδιο προβλέπονται ρυθµίσεις που θα προσφέρουν
οικονοµική στήριξη στα νοικοκυριά και τις µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις, όπως, για παράδειγµα, η ρύθµιση της εγκατάστασης φω-
τοβολταϊκών στη στέγη, αλλά και της αντικατάστασης των
ηλεκτρικών οικιακών συσκευών. 

Ουσιαστική είναι και η ενδυνάµωση της διάστασης της κλιµα-
τικής αλλαγής στην περιβαλλοντική αδειοδότηση, αλλά και η
ρύθµιση για τη µείωση εκποµπών από δραστηριότητες και εκτός
του ευρωπαϊκού συστήµατος εµπορίας δικαιωµάτων εκποµπών. 

Επίσης, το στρατηγικό πλαίσιο πρωτοβουλίας «GR-ECO IS-
LANDS» είναι σπουδαίο για την περιβαλλοντική και κλιµατική
δράση της χώρας µας και ανταποκρίνεται στις ανάγκες της νη-
σιωτικότητας, αλλά και της ευαλωτότητας των οικοσυστηµάτων
των νησιών µας. 

Σηµαντική είναι και η ίδρυση νέων θεσµών της κλιµατικής δια-
κυβέρνησης, του Εθνικού Παρατηρητηρίου για την Κλιµατική Αλ-
λαγή, του Εθνικού Συµβουλίου για την προσαρµογή στην
Κλιµατική Αλλαγή, του διαδικτυακού τόπου Κλιµατικού Διαλόγου
και της Επιστηµονικής Επιτροπής Κλιµατικής Αλλαγής. 

Ιδιαίτερη αναφορά αξίζει να γίνει στο ένατο εδάφιο της παρα-
γράφου 1 του άρθρου 10, καθώς φέρνει στον δηµόσιο διάλογο
και συµπεριλαµβάνει στα γενικά µέτρα της κλιµατικής πολιτικής
της χώρας την προώθηση της κυκλικής οικονοµίας άνθρακος.
Προβλέπει ρητά τη δυνατότητα ανάληψης δράσης, µε στόχο την
αύξηση των απορροφήσεων αερίων του θερµοκηπίου από φυ-
σικά οικοσυστήµατα, όπως τα δάση µας, ή µέσω αποθήκευσής
τους σε γεωλογικούς σχηµατισµούς ή µε την επαναχρησιµοποί-
ησή τους. 

Το εδάφιο αυτό είναι σπουδαίο επειδή αναφέρεται ευθέως σε
µία από τις πλέον άµεσες λύσεις του φαινοµένου της κλιµατικής
αλλαγής, καθώς είναι πλέον εφικτό να απορροφάται σταδιακά
το υπερβάλλον διοξείδιο του άνθρακα που είτε εκπέµπεται από
συγκεκριµένες πηγές, όπως οι µεταφορές και η βιοµηχανία, είτε
βρίσκεται συγκεντρωµένο παντού στην ατµόσφαιρα. 

Αυτές οι τεχνολογίες είναι πια εφικτές, όπως είπαµε, και χρει-
άζονται περαιτέρω στήριξη για την ευρεία εφαρµογή τους. Επι-
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στήµονες σε Ελλάδα και εξωτερικό και ελληνικές επιχειρήσεις
εργάζονται ήδη σε ανάλογα πρότζεκτ. Η χώρα µας πρέπει να ερ-
γαστεί εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης και να ηγηθεί στην ανα-
θεώρηση και επικαιροποίηση του σχετικού εθνικού, ευρωπαϊκού
αλλά και του διεθνούς νοµοθετικού πλαισίου, ενώ εισηγούµαι και
τη δηµιουργία ενός ευρωπαϊκού κέντρου κυκλικής οικονοµίας άν-
θρακος µε έδρα την Ελλάδα. 

Διανύουµε την κρίσιµη δεκαετία για τη δέσµευση, αποθήκευση
και επαναχρησιµοποίηση του άνθρακα. Αφού διαθέτουµε τέτοιες
άµεσες λύσεις για την αντιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης, γιατί
δεν το κάνουµε; Αν όχι τώρα, τότε πότε; Ο κλιµατικός νόµος µας
προσφέρει την κατάλληλη ευκαιρία γι’ αυτό. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε, κυρία Αυγερινοπούλου. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Ελευθέριος Αβραµάκης από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συντριπτική

πλειοψηφία της κοινωνίας συµφωνεί ότι πρέπει να ληφθούν
µέτρα για την αντιµετώπιση της περιβαλλοντικής κρίσης και είναι
πρόθυµη να αλλάξει συµπεριφορά και καταναλωτικά πρότυπα
προκειµένου να συνεισφέρει σε µια προσπάθεια που µπορεί να
είναι κοινή. 

Τα τελευταία χρόνια στην Ελλάδα έχουν αλλάξει πολλά, κυ-
ρίως χάρη στην εκπαίδευση των παιδιών στα σχολεία, όπου ενη-
µερώθηκαν, ευαισθητοποιήθηκαν και υιοθέτησαν πρακτικές και
συµπεριφορές πιο φιλικές προς το περιβάλλον. 

Αντίστοιχα, οι νέοι αγρότες και οι νέοι κτηνοτρόφοι αναζητούν
τρόπους για να περιορίσουν το περιβαλλοντικό αποτύπωµα των
δραστηριοτήτων τους, ενώ όλο και περισσότερες βιοµηχανίες
συµµετέχουν ή χρηµατοδοτούν προγράµµατα για προϊόντα πιο
φιλικά στο περιβάλλον και για µείωση των εκποµπών διοξειδίου
του άνθρακα. 

Σε µια κοινωνία, λοιπόν, που αλλάζει, που είναι έτοιµη και πρό-
θυµη να συµµετάσχει σε µια µεγάλη προσπάθεια η θέσπιση πε-
ριβαλλοντικών στόχων και ο καθορισµός της µεθόδου και των
βηµάτων για να φτάσουµε σε µια κλιµατικά ουδέτερη οικονοµία
δεν περιέχει τον κίνδυνο του πολιτικού κόστους ώστε να προσεγ-
γίζει αυτά τα θέµατα η Κυβέρνηση φοβικά. Σε µια κοινωνία, λοι-
πόν, που επιθυµεί να καθοριστεί οριστικά και καθοριστικά ο κλι-
µατικός νόµος προδιαγράφοντας στη µετάβαση σε ένα περιβαλ-
λοντικά καλύτερο µέλλον η Κυβέρνηση φέρνει ένα νοµοσχέδιο
που απέχει πολύ απ’ ό,τι περίµενε η κοινωνία και από όσα επι-
τάσσουν οι συνθήκες. 

Ενώ δίνεται η ευκαιρία να σχεδιαστεί στη βάση µιας πλατιάς
κοινωνικής και πολιτικής συναίνεσης η µετάβαση στην κλιµατική
ουδετερότητα µέσω της µείωσης των εκποµπών των αερίων του
θερµοκηπίου και της διαχείρισης των επιπτώσεων της κλιµατικής
κρίσης ώστε να επιτυγχάνεται η αναγκαία προσαρµογή, η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας για µία ακόµη φορά επιλέγει συ-
νειδητά να µην συνοµιλεί µε την κοινωνία, να µην ακούει την
επιστηµονική κοινότητα, να αδιαφορεί για τη γνώµη των περιβαλ-
λοντικών οργανώσεων. Επιλέγει για µία ακόµη φορά να ταυτιστεί
µε συγκεκριµένα ιδιοτελή συµφέροντα και καταθέτει ένα νοµο-
σχέδιο που απέχει πολύ από όσα υπόσχεται ο τίτλος του. 

Για λόγους που δεν έχουν απαντηθεί η Κυβέρνηση προωθεί
µεν την απεξάρτηση της χώρας από τον λιγνίτη, χωρίς όµως να
προωθείται η απεξάρτηση από τα ορυκτά καύσιµα. Σε µια εποχή
µάλιστα ενεργειακής κρίσης και επισφάλειας η Κυβέρνηση επι-
µένει να θέλει να προσδέσει τη χώρα στο φυσικό αέριο, ενώ ταυ-
τόχρονα συζητά τη συµµετοχή στη χρηµατοδότηση ενός νέου
πυρηνικού σταθµού ενέργειας στη Βουλγαρία. 

Με αυτό το νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
επιδιώκει µια µετάβαση από τον λιγνίτη και το πετρέλαιο στο
ορυκτό φυσικό αέριο, γεγονός που θα αναγκάσει τις επόµενες
γενιές να αναζητήσουν τρόπους απεξάρτησης από το φυσικό
αέριο, δαπανώντας όµως τότε πολύτιµους πόρους. Το ζήτηµα
σήµερα δεν είναι να απεξαρτηθεί η χώρα µας και η Ευρωπαϊκή
Ένωση από το ρωσικό φυσικό αέριο, αλλά να απεξαρτηθεί γε-

νικά από το αέριο, ανεξαρτήτως προέλευσής του. 
Αν θέλουµε να είµαστε χρήσιµοι στην κοινωνία σήµερα, αλλά

και στις επόµενες γενεές οφείλουµε να εξασφαλίσουµε την ενερ-
γειακή αυτάρκεια της χώρας µέσα από τις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας, φροντίζοντας παράλληλα την κοινωνική και περιβαλ-
λοντική ισορροπία, ιδίως όταν έχουµε να κάνουµε µε αγροτική
γη, µε δάση και βιότοπους. Ταυτόχρονα, οφείλουµε να λάβουµε
µέτρα ώστε η µετάβαση αυτή να συµπεριλάβει το σύνολο της
κοινωνίας, αλλά και το σύνολο της παραγωγικής οικονοµίας. 

Η κλιµατική κρίση δεν µπορεί να αντιµετωπίζεται για µία ακόµη
φορά ως ευκαιρία ώστε αυτοί να γίνουν πλουσιότεροι σε βάρος
του συνόλου της κοινωνίας, ούτε µπορεί να γίνει ανεκτή µια πο-
λιτική που θα καταδικάζει τµήµατα της κοινωνίας στην ενεργει-
ακή φτώχεια και θα τους θέτει στο περιθώριο. 

Ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία έχουµε καταθέσει δηµό-
σια ότι ο κλιµατικός νόµος της χώρας θα πρέπει: Πρώτον, να έχει
επιστηµονικά τεκµηριωµένη στοχοθεσία και για τις µακροχρόνιες
δεσµεύσεις και τον ενδιάµεσο στόχο για το 2040, αλλά και για
τους επιµέρους στόχους ανά τοµέα. Δεύτερον, να θέτει τις βα-
σικές αρχές για το νέο παραγωγικό και καταναλωτικό µοντέλο
της χώρας. Τρίτον, να περιέχει τις αρχές της κλιµατικής δικαιο-
σύνης και την πρόληψη νέων ανισοτήτων, τη διασφάλιση πρό-
σβασης όλων στα βασικά αγαθά, όπως είναι η καθαρή και προ-
σιτή ενέργεια και το νερό, την ενεργειακή δηµοκρατία, το δι-
καίωµα σε ένα υγιές, ασφαλές και βιώσιµο περιβάλλον, την προ-
στασία του περιβάλλοντος και της βιοποικιλότητας και τον στόχο
της µηδενικής ρύπανσης. 

Τέταρτον, να αντιπροσωπεύει την κοινωνία στην κλιµατική δια-
κυβέρνηση, να απευθύνεται στους πολίτες, στους νέους που
εξακολουθούν να ζητούν και σ’ αυτή τη χώρα να αλλάξει το σύ-
στηµα και όχι το κλίµα.

Πέµπτον, να έχει ένα σαφές και αποτελεσµατικό σύστηµα δια-
κυβέρνησης.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε αυτό το νοµοσχέδιο,
όµως, αποδέχεται ως φυσική τάξη των πραγµάτων την ανισό-
τητα. Δηµιουργεί τις προϋποθέσεις µιας ακριβής µετάβασης,
στην οποία δεν θα συµµετάσχουν όλοι. Δηµιουργεί για µία ακόµη
φορά έναν γραφειοκρατικό λαβύρινθο, απροσπέλαστο για τους
πολλούς και εύχρηστο για όσους θα έχουν πρόσβαση στο νέο
πελατειακό κράτος που µε συνέπεια χτίζει εδώ και τρία χρόνια
το Μέγαρο Μαξίµου.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο θα αποτελέσει ένα ακόµη πλήγµα για
τις µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις που όπως αποκλείστηκαν
από το Ταµείο Ανάκαµψης, έτσι θα αποκλειστούν έµµεσα και από
τη µετάβαση στην κλιµατικά ουδέτερη λειτουργία τους, µην
έχοντας τους επαρκείς πόρους να ανταποκριθούν στα όσα θα
απαιτούνται. 

Είναι ένα νοµοσχέδιο, που καταδικάζει τους πιο ευάλωτους
στην ενεργειακή φτώχεια, τις συνέπειες της οποίας έχουν ήδη
αντιληφθεί πολλά από τα νοικοκυριά και τις µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις µε τους υπέρογκους λογαριασµούς ρεύµατος, τα απλη-
σίαστα σε τιµές καύσιµα, αλλά και τον δραστικό περιορισµό της
αγοραστικής δύναµης των νοικοκυριών λόγω της ακρίβειας και
του πληθωρισµού. Αν κάτι χαρακτηρίζει αυτό το νοµοσχέδιο είναι
η απαγόρευση, το διάταγµα και η επιβολή, χωρίς επιστηµονική
τεκµηρίωση, µε αποσπασµατικούς στόχους, χωρίς µεθοδολογία,
χωρίς να αναλύονται οι επιπτώσεις και κυρίως χωρίς να προτεί-
νονται τρόποι αντιµετώπισης αυτών των επιπτώσεων, ιδίως για
τους ευάλωτους πολίτες. 

Επίσης, δεν έχει καµµία αναφορά στην εργασιακή µετάβαση.
Έχει ελάχιστες αναφορές στον αγροτικό τοµέα που έχει σηµαν-
τικές επιπτώσεις. Γίνεται µόνο µια µερική αναφορά στη βιώσιµη
γεωργία και αυτό σε σχέση πάντα µε την προσαρµογή. Απουσιά-
ζουν κλάδοι, όπως οι θαλάσσιες µεταφορές. Απουσιάζει η περι-
βαλλοντική εκπαίδευση, η έρευνα και η καινοτοµία. Για πολλοστή
φορά δεν καθορίζονται πολιτικές που θα επιτρέψουν την παρα-
γωγική ανασυγκρότηση της χώρας, αλλά προκρίνονται πολιτικές
που θα αυξήσουν τις εισαγωγές προϊόντων και τεχνολογίας, δια-
τηρώντας τη χώρα στην ευάλωτη και µη βιώσιµη θέση του κατα-
ναλωτή, αντί του παραγωγού. 

Κλείνοντας, θέλω να τονίσω για µία ακόµη φορά ότι η Κυβέρ-
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νηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει αποτύχει παταγωδώς και στην
περιβαλλοντική και στην ενεργειακή της πολιτική. Έχουµε τη βε-
βιασµένη απολιγνιτοποίηση που επιχειρήθηκε, την εξάρτηση της
χώρας από το φυσικό αέριο, την απελευθέρωση της αγοράς
ενέργειας µε αποκορύφωµα την ιδιωτικοποίηση της ΔΕΗ χωρίς
δικλίδες ασφαλείας για την προστασία της κοινωνίας, την ανα-
στολή ουσιαστικά όλων των προγραµµάτων εξοικονόµησης ενέρ-
γειας στα κτήρια, την αποτυχία της Κυβέρνησης εδώ και τρία
χρόνια να ξεκινήσει το πρόγραµµα «ΗΛΕΚΤΡΑ» για τα δηµόσια
κτήρια που σχεδιάστηκε και ήταν έτοιµο µε χρηµατοδότηση από
την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, την πλήρη ουσιαστικά αποτυχία του προ-
γράµµατος «Κινούµαι ηλεκτρικά», αλλά και την οπισθοδρόµηση
που παρατηρείται σε ό,τι έχει να κάνει µε την ανακύκλωση που
παράγει όλο και περισσότερα οικονοµικά σκάνδαλα τελευταία
για τα συστήµατα που δεν πιάνουν τον στόχο τους, µε αποτέλε-
σµα να έχουµε εκβιασµούς αιρετών που γίνονται, δυστυχώς, κεν-
τρικό θέµα στην ΚΕΔΕ. 

Ένας νέος εθνικός κλιµατικός νόµος, για να είναι αποτελεσµα-
τικός, για να µπορεί να εφαρµοστεί και να πετύχει τους στόχους
του, όπως τονίζουµε στις προτάσεις του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία, πρέπει, πρώτον, να αλλάξει το παραγωγικό και κατα-
ναλωτικό µοντέλο, δεύτερον να έχει επιστηµονικά τεκµηριωµέ-
νους στόχους για πλήρη απεξάρτηση από όλα τα ορυκτά
καύσιµα, τρίτον να διατηρεί την πρωτοβουλία µετάβασης στην
πολιτεία µε σαφή συµµετοχή της κοινωνίας των πολιτών στη
βάση ενός σύγχρονου µοντέλου διακυβέρνησης, τέταρτον να
προλαµβάνει και να αποκαθιστά τις κοινωνικές ανισότητες και
ρήξεις κατά τη διάρκεια και τη διαδικασία της µετάβασης, απο-
τρέποντας την περιθωριοποίηση, τη φτωχοποίηση και τον ενερ-
γειακό αποκλεισµό µεγάλων τµηµάτων της κοινωνίας, πέµπτον
να εξασφαλίζει την ισότιµη και ανεµπόδιστη πρόσβαση όλων στο
νερό και στην ενέργεια που είναι δηµόσια αγαθά, αλλά και το δι-
καίωµα των πολιτών σε ένα υγιές και ασφαλές περιβάλλον. 

Το νοµοσχέδιο που φέρνει η Κυβέρνηση προς ψήφιση στη
Βουλή δεν ανταποκρίνεται σε τίποτα από όλα τα παραπάνω.
Είναι ένα πρόχειρο κείµενο που κατατέθηκε για λόγους επικοι-
νωνιακούς. Δυστυχώς, όµως, µε την ανευθυνότητα που επιδει-
κνύει η Κυβέρνηση χάνεται πολύτιµος χρόνος και ενδεχοµένως
θα χαθούν και πολύτιµοι πόροι. 

Η νέα προοδευτική κυβέρνηση της χώρας µε κορµό τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία θα αλλάξει αυτό το νοµοθέτηµα
µε έναν πραγµατικό κλιµατικό νόµο που θα συνδιαµορφωθεί µε
όλη την κοινωνία, θα ανταποκρίνεται στις ανάγκες της κοινωνίας
και του περιβάλλοντος και κυρίως θα φροντίζει ώστε κανείς να
µη µείνει στο περιθώριο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Αβραµάκη.

Καλείται τώρα στο Βήµα ο κ. Κωνσταντίνος Μαραβέγιας από
τη Νέα Δηµοκρατία και να ετοιµάζεται η κ. Χριστίνα Αλεξοπού-
λου, επίσης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Ορίστε, κύριε Μαραβέγια, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Χαρίτσης είπε

στη Νέα Δηµοκρατία «Είστε λίγοι», για να αποχωρήσει λίγα δευ-
τερόλεπτα µετά το τέλος της οµιλίας του. Είναι, ίσως, ένα επί-
πεδο αντιπολίτευσης στο οποίο µας έχετε συνηθίσει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η διεθνής ενεργειακή κρίση που βιώνουµε σήµερα, κύριοι συ-

νάδελφοι και κύριε Υπουργέ, έφερε µε έναν αναπάντεχο τρόπο
ξανά στην επικαιρότητα το παγκόσµιο πρόβληµα της κλιµατικής
αλλαγής. Κι αυτό γιατί τα ορυκτά καύσιµα, οι τιµές των οποίων
αυξήθηκαν απότοµα και ιδιαίτερα λόγω του πολέµου στην Ου-
κρανία, είναι τα ίδια που προκαλούν και το φαινόµενο του θερ-
µοκηπίου. Είναι εκείνα που µέσω της καύσης τους και της συ-
νεπακόλουθης ατµοσφαιρικής µόλυνσης αφήνουν ανεξίτηλο το
αρνητικό αποτύπωµα του άνθρακα στο παρόν και κυρίως στο
µέλλον των παιδιών µας, γιατί αυτό είναι η κλιµατική αλλαγή, µια
µακροπρόθεσµη διαδικασία που αργά αλλά σταθερά, υποθη-

κεύει το µέλλον κάθε λαού, ανεξάρτητα από το αν αυτό ζει σε
βιοµηχανικά ή όχι κράτη. 

Είναι, λοιπόν, ένα παγκόσµιο φαινόµενο το οποίο σήµερα βλέ-
πουµε να οξύνεται µε την αύξηση των ακραίων καιρικών φαινο-
µένων και την υπερθέρµανση του πλανήτη. Αυτός είναι και ο
λόγος που πλέον δεν µιλάµε για κλιµατική αλλαγή, αλλά για κλι-
µατική κρίση, γιατί αυτή είναι µια απλή, αλλά πολύ πικρή αλήθεια.
Έχουµε πια αγγίξει ένα σηµείο καµπής στην ανθρώπινη ιστορία
που επιβάλλει να λάβουµε γενναίες αποφάσεις. Είναι και µια παγ-
κόσµια κρίση που µας φέρνει ενώπιον κρίσιµων επιλογών. Ο χρό-
νος που έχουµε στη διάθεσή µας για να πάρουµε αυτές τις
αποφάσεις, φαίνεται διαρκώς να µειώνεται. 

Κύριε Υπουργέ, στην πραγµατικότητα, όµως, καµµία χώρα δεν
έχει πλέον επιλογή. Είµαστε όλοι µπροστά σε έναν µονόδροµο
και το όνοµα αυτού είναι η «απανθρακοποίηση», η απεξάρτηση
δηλαδή των νοικοκυριών, των επιχειρήσεων και των µεταφορών
από τους υδρογονάνθρακες και ιδιαίτερα από το πετρέλαιο. Η
σηµερινή ενεργειακή κρίση και η εκτίναξη των τιµών των καυσί-
µων είναι το καµπανάκι, που χτύπησε για να µας υπενθυµίσει κάτι
που ήδη γνωρίζαµε, ότι πρέπει δηλαδή να απεξαρτήσουµε την
οικονοµία µας από τα ορυκτά καύσιµα όχι µόνο για οικολογικούς
και οικονοµικούς λόγους, αλλά πλέον και για λόγους επιβίωσης.
Μας το θύµισε ο περσινός καύσωνας και οι εκτεταµένες δασικές
πυρκαγιές σε ολόκληρη τη χώρα. Μας το θυµίζουν οι διαρκώς
αυξανόµενες πληµµύρες και οι ζηµιές που προκαλούν στις τοπι-
κές οικονοµίες ακραία καιρικά φαινόµενα, όπως η ολοένα και συ-
χνότερη παγετοί και οι ανεµοθύελλες που καταστρέφουν όλο και
περισσότερο, σε όλο και µεγαλύτερες ποσότητες την αγροτική
παραγωγή. Τέτοιες περιπτώσεις, δυστυχώς, δεν έχουµε λίγες και
στην ιδιαίτερη πατρίδα µου, τη Μαγνησία, αλλά πλέον και σε πολ-
λές άλλες περιοχές της χώρας. 

Αυτά τα φαινόµενα που διεθνώς σηµειώνουν ραγδαία άνοδο
σε συχνότητα και ένταση, κινητοποίησαν και την Ευρωπαϊκή
Ένωση που έχει θέσει εξαιρετικά φιλόδοξους στόχους µείωσης
της εξάρτησής της από τα ορυκτά καύσιµα µέχρι το 2030.
Έχουµε, µάλιστα, βασικά εργαλεία σε αυτή την προσπάθεια,
όπως την περαιτέρω αξιοποίηση των ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας, τον βιοκλιµατικό σχεδιασµό των νέων κτηρίων, την εξοικο-
νόµηση ενέργειας µε την ενεργειακή αναβάθµιση παλαιών κτη-
ρίων, τη διάδοση της ηλεκτροκίνησης µε την ταυτόχρονη εισα-
γωγή του υδρογόνου ως βασικού καυσίµου στις αστικές τουλά-
χιστον µετακινήσεις, τη χρήση περιβαλλοντικά φιλικών τεχνο-
λογιών από τη λειτουργία των οικιακών συσκευών µέχρι τον εκ-
συγχρονισµό των διεθνών µεταφορών και, βέβαια, σε πανευρω-
παϊκό επίπεδο τη δίκαιη αναπτυξιακή µετάβαση των περιοχών
εκείνων που πλήττονται οικονοµικά από την απανθρακοποίηση
της ενεργειακής µας βιοµηχανίας. 

Σε όλα αυτά και σε ακόµα περισσότερα, συµµετέχει και η
χώρα µας όχι απλά ως ισότιµο µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
αλλά ως µέρος της ευρωπαϊκής πρωτοπορίας, όπως έχει πει και
ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, στοχεύοντας στη γρήγορη αντιµετώ-
πιση της κλιµατικής κρίσης και στην αποτελεσµατική προστασία
του περιβάλλοντος. 

Αυτό φυσικά δεν σηµαίνει πως η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας είναι δέσµια ιδεοληψιών σε ό,τι αφορά την απολιγνιτο-
ποίηση. Όπως έχει ξεκαθαρίσει ο ίδιος ο Κυριάκος Μητσοτάκης,
πρώτη προτεραιότητα της χώρας µας είναι και θα παραµείνει η
ενεργειακή της επάρκεια σε συνδυασµό µε την ασφάλεια στον
εφοδιασµό. Έτσι κατά τη διάρκεια της τρέχουσας κρίσης, λόγω
του πολέµου στην Ουκρανία, η Ελλάδα ξαναλειτούργησε όλα τα
αναγκαία θερµοηλεκτρικά εργοστάσια της ΔΕΗ χωρίς δεύτερες
σκέψεις, γιατί δεν έχει νόηµα να προωθούµε πολιτικές οι οποίες
εξαιτίας της αρνητικής διεθνούς συγκυρίας θα έφερναν πιο πολ-
λές ζηµιές από ό,τι οφέλη στην ελληνική κοινωνία τελικά. 

Και θέλω, κύριε Υπουργέ, εδώ να εστιάσω σε ένα πολύ σηµαν-
τικό κοµµάτι του νοµοσχεδίου και αυτό είναι η διοικητική επιβά-
ρυνση των επιχειρήσεων για τη συµµόρφωσή τους µε τους
απαιτητικούς περιβαλλοντικούς στόχους του εθνικού κλιµατικού
νόµου. Και είναι πολύ σηµαντικό το γεγονός ότι εξαιρούνται οι
µικρές και οι πολύ µικρές επιχειρήσεις από τις πλέον αυστηρές
προδιαγραφές λειτουργίας, τις οποίες σε κάθε περίπτωση ούτε
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θα µπορούσαν να εφαρµόσουν, ούτε η εφαρµογή εκ µέρους
τους θα είχε συνολικά ένα µετρήσιµο, θα µπορούσαµε να πούµε,
περιβαλλοντικό αποτύπωµα. 

Παράλληλα όµως για τις µεσαίες και τις µεγάλες εταιρείες που
καλούνται να πάρουν σειρά ενεργειακών µέτρων είναι αναγκαίο
να βοηθηθούν από την πολιτεία σε αυτή την προσπάθειά τους,
καθώς και τα οικονοµικά και τα διοικητικά βάρη που θα προκύ-
ψουν είναι δεδοµένα και ένας τρόπος να ενισχυθούν είναι η επι-
χορήγησή τους κατά τη διάρκεια αυτής της δύσκολης, επίπονης,
αλλά αναγκαίας ενεργειακής µετάβασης. Και η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας έχει προνοήσει για αυτές τις χρηµατοδοτή-
σεις. Και µιλάω για το ΕΣΠΑ 2021-2027, αλλά και για το Ταµείο
Ανάκαµψης που περιέχει ειδικό άξονα προτεραιότητας για την
ανάπτυξη της λεγόµενης πράσινης και κυκλικής οικονοµίας. 

Ταυτόχρονα όµως οι νέες ευκαιρίες που προσφέρει η Ευρω-
παϊκή Ένωση µε το πρόσφατα κατατεθειµένο πρόγραµµα «RE-
PowerEU» ανοίγουν ένα ακόµα πεδίο χρηµατοδοτήσεων που
µπορεί και πρέπει να εκµεταλλευτεί στο σύνολό του η πατρίδα
µας. Και θεωρώ ότι σε αυτή την κούρσα το Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας βρίσκεται στην ιδανικότερη θέση εκκίνη-
σης. 

Και πρόκειται για τον καινούργιο αγώνα διεκδίκησης πρόσθε-
των κονδυλίων από ένα σύνολο 210 δισεκατοµµυρίων ευρώ που
θα διαθέσει η Κοµισιόν για τη διαφοροποίηση των πηγών ενερ-
γειακού εφοδιασµού της Ευρώπης και την αξιοποίηση περιβαλ-
λοντικά φιλικών καυσίµων, όπως είναι το πράσινο υδρογόνο και
φυσικά οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. 

Είµαι βέβαιος, κύριε Πρόεδρε, ότι το Υπουργείο Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας θα αξιοποιήσει άµεσα αυτή τη διττή διάσταση
των αρµοδιοτήτων του για να προωθήσει επενδύσεις σε κρίσιµες
υποδοµές, που θα µετατρέψουν την πατρίδα µας σε αυτό που ο
Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης έχει οραµατιστεί, µια Ελ-
λάδα ενεργειακό κόµβο όχι µόνο των Βαλκανίων, αλλά ολόκλη-
ρης της Νοτιοανατολικής Μεσογείου. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε, κύριε Μαραβέγια. 

Καλείται στο Βήµα η κ. Χριστίνα Αλεξοπούλου από τη Νέα Δη-
µοκρατία και να ετοιµάζεται ο κ. Φίλιππος Φόρτωµας επίσης από
τη Νέα Δηµοκρατία. 

Ορίστε, κυρία Αλεξοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι -δεν βλέπω άλλη κυρία- σε

όλη τη διάρκεια της ιστορίας ο άνθρωπος έπρεπε να παλεύει µε
τη φύση για να επιβιώσει. Σε αυτόν εδώ τον αιώνα έχει αρχίσει
να συνειδητοποιεί ότι για να επιβιώσει πρέπει οπωσδήποτε να
την προστατεύσει. Αυτά δεν είναι λόγια δικά µου. Είναι ενός αν-
θρώπου που αγωνίστηκε για την προστασία του περιβάλλοντος,
του Ζακ Υβ Κουστώ. 

Βέβαια αυτά τα λόγια ειπώθηκαν στο τέλος του 20ου αιώνα. Σή-
µερα τα πράγµατα είναι πολύ πιο δύσκολα, διότι η κλιµατική αλ-
λαγή είναι πραγµατικότητα. Το φαινόµενο της υπερθέρµανσης
του πλανήτη είναι δυστυχώς γεγονός και αυτό το πιστεύουν όλοι
πλην ελαχίστων συνωµοσιολόγων. Το ζήτηµα είναι τι θα πρέπει
να κάνουµε για να αποφύγουµε το βάραθρο της περιβαλλοντικής
καταστροφής µε ό,τι αυτή συνεπάγεται κοινωνικά, εθνικά και οι-
κονοµικά. Επιβάλλεται να ενεργήσουµε προτού φτάσουµε σε µη
αναστρέψιµα σηµεία καµπής, να µπορέσουµε να σχεδιάσουµε
τις απαιτούµενες αλλαγές αντί να αντιδράσουµε και να προσαρ-
µοστούµε σε αυτές. 

Σύµφωνα µε µελέτες οι επόµενες γενιές, δυστυχώς, θα πλη-
γούν από τις συχνότερες και εντονότερες καταιγίδες, δασικές
πυρκαγιές, ξηρασίες, πληµµύρες, καθώς και από τις συγκρού-
σεις που θα µπορούσαν να προκαλέσουν αυτές σε ολόκληρο τον
κόσµο. Η αντιµετώπιση αυτών των κρίσεων αποτελεί εποµένως
ζήτηµα αλληλεγγύης µεταξύ των γενεών και διεθνώς. Όσα επι-
τύχουµε την επόµενη δεκαετία, θα καθορίσουν το µέλλον των
δικών µας παιδιών. 

Αυτός είναι ο λόγος για τον οποίο υπάρχει σταθερή και αυξα-
νόµενη δηµόσια υποστήριξη για τους φιλόδοξους στόχους και

τη δράση για το κλίµα. Η ενίσχυση της δράσης για το κλίµα είναι
επίσης έκκληση ειδικά των νέων, συµπεριλαµβανοµένων των ση-
µερινών εφήβων, οι οποίοι ως παράγοντες αλλαγής καλούν, µας
καλούν τις κυβερνήσεις παγκοσµίως να δράσουµε αποφασιστικά
και χωρίς καµµία καθυστέρηση για την προστασία του κλίµατος
και του περιβάλλοντος. 

Για να αντιληφθούµε το µέγεθος των συνεπειών της περιβαλ-
λοντικής ρύπανσης αρκεί µόνο να αναφέρουµε, ότι κάθε χρόνο
περισσότεροι από τετρακόσιες χιλιάδες Ευρωπαίοι πεθαίνουν
πρόωρα εξαιτίας της κακής ποιότητας του αέρα που εισπνέουν.
Υπολογίζεται ότι στην Ελλάδα πέντε χιλιάδες θάνατοι ετησίως
προκαλούνται από ασθένειες που σχετίζονται µε την ατµοσφαι-
ρική ρύπανση. 

Για όλους αυτούς τους λόγους η Νέα Δηµοκρατία δεσµεύτηκε
προεκλογικά για την προστασία του περιβάλλοντος και τη βιώ-
σιµη ανάπτυξη. Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη υλοποί-
ησε τη δέσµευση αυτή, υιοθετώντας ολοκληρωµένη στρατηγική
για τη µετάβαση σε µια οικονοµία µηδενικών ρύπων διοξειδίου
του άνθρακα έως το 2050. Αποφασίσαµε την απόσυρση των πλα-
στικών µιας χρήσης πολύ νωρίτερα απ’ όσο προέβλεπαν οι σχε-
τικοί κανόνες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Προωθούµε την απαλ-
λαγή από το λιγνίτη έως το 2028 µε ρήτρα επανεξέτασης το 2025
και µε προϋπόθεση τη διασφάλιση της επάρκειας ισχύος και την
ασφάλεια εφοδιασµού. Αυξάνουµε το µερίδιο των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας στο εθνικό ενεργειακό µείγµα στα δύο τρίτα
της εγχώριας παραγόµενης ενέργειας έως το 2030 και µει-
ώνουµε τις εκποµπές ρύπων κατά 55%. 

Υλοποιούµε το πρόγραµµα «Εξοικονοµώ-Αυτονοµώ» που είναι
το µεγαλύτερο που έχει γίνει ποτέ. Ξεκίνησε µε 900 εκατοµµύρια
ευρώ και µπορεί να καλύπτει εξήντα χιλιάδες κατοικίες κάθε χρό-
νο, καθώς εξασφαλίσαµε συνολικούς πόρους σχεδόν 3 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης για αναβαθµίσεις
µέχρι το 2030. 

Αυτές είναι µόνο µερικές από τις πρωτοβουλίες και µεταρρυθ-
µίσεις που προχωρήσαµε, µε στόχο µια Ελλάδα όχι απλά φιλική
προς το περιβάλλον, αλλά ουσιαστικά βιώσιµη για τις επόµενες
γενιές. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, ενός κεντροδεξιού
και φιλελεύθερου κόµµατος, υλοποιεί τις σηµαντικότερες ίσως
µεταρρυθµίσεις για την προστασία του περιβάλλοντος, µε κορω-
νίδα το σηµερινό νοµοσχέδιο, που είναι ο πρώτος εθνικός κλιµα-
τικός νόµος. 

Το παρόν σχέδιο νόµου ορίζει το θεσµικό πλαίσιο και θέτει
συγκεκριµένους στόχους για τη σταδιακή µείωση των εκποµπών
αερίων του θερµοκηπίου, προκειµένου να επιτευχθούν οι εθνικοί
κλιµατικοί στόχοι του 55% για το 2030, του 80% για το 2040 και
τέλος η µετάβαση σε καθεστώς κλιµατικής ουδετερότητας το
2050. 

Σε αυτή την προσπάθεια όχι για εµάς, αλλά για τα παιδιά µας,
για τις γενιές µετά από εκείνα ο ΣΥΡΙΖΑ της οικολογίας, της προ-
όδου πάλι προτάσσει το µαύρο της µιζέριας και της στείρας Αν-
τιπολίτευσης. Έχουν γραφτεί πολλά άρθρα και αναρτήσεις για
να λοιδορήσετε τη Νέα Δηµοκρατία µε τη λεγόµενη απολιγνιτο-
ποίηση. 

Άραγε δεν γνωρίζετε εσείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ, ότι ο λιγνίτης είναι το σηµαντικότερο ορυκτό παραγω-
γής διοξειδίου του άνθρακα; Διότι δεν σας έχουν ενηµερώσει
επαρκώς οι οικολογικές σας συνιστώσες; Ξεχνάτε βέβαια ότι τα
εννέα από τα δώδεκα εργοστάσια λιγνίτη τα οποία έχουν απο-
συρθεί, αποσύρθηκαν πριν έρθει η Κυβέρνησή µας, πριν έρθει η
Νέα Δηµοκρατία στην εξουσία. Επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ µει-
ώθηκε η παραγωγή λιγνίτη και αυξήθηκε η ηλεκτροπαραγωγή
από φυσικό αέριο. Να τα λέµε όλα αυτά για να τα ακούει ο ελλη-
νικός λαός και να µην επιλέγουµε ό,τι µας συµφέρει. 

Ο κλιµατικός νόµος θέτει στόχους ζωής -θα µπορούσε κανείς
να τους χαρακτηρίσει- αφού από την επίτευξη αυτών των στόχων
εξαρτάται η ποιότητα ζωής όλων µας. Δεν µπορούµε, λοιπόν, να
µένουµε αγκυλωµένοι στο ιδεοληπτικό χθες, όπου πίσω από τα
µυωπικά γυαλιά της στείρας Αριστεράς προσπαθούµε να δούµε
το φωτεινό αύριο της χώρας και των πολιτών. Δεν πρέπει να µεί-
νουµε πίσω από τις κοµµατικές γραµµές σε ένα τόσο σοβαρό ζή-
τηµα, όπως το περιβάλλον. 
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Οι προκλήσεις της κλιµατικής αλλαγής απαιτούν παγκόσµια
αντίδραση. Η Ελλάδα δεν µπορεί να µείνει θεατής. Η κρίσιµη δε-
καετία έχει ήδη ξεκινήσει. Η εργαλειοθήκη πολιτικής για την προ-
σαρµογή στον ευρωπαϊκό στόχο του 55% απαιτείται να είναι
έτοιµη το συντοµότερο δυνατό, ώστε να επιτευχθούν οι στόχοι
για το 2030 και να µας θέσουν σταθερά στην πορεία προς την
πρώτη κλιµατικά ουδέτερη ήπειρο το 2050. 

Η ατµοσφαιρική ρύπανση είναι µεγάλη στη χώρα µας. Μπορεί
να µην έχει τα προβλήµατα άλλων χωρών του κόσµου, αλλά σί-
γουρα θα πρέπει να αντιµετωπιστεί. Στην πόλη µου, την Πάτρα,
έχουµε την ευκαιρία να παρακολουθούµε σε πραγµατικό χρόνο
την ποιότητα του αέρα που αναπνέουµε µέσα από το πρόγραµµα
«Αιθέρας» και τους δεκαπέντε σταθµούς µέτρησης του πάντα
πρωτοπόρου Πανεπιστηµίου Πατρών και ειδικότερα του Εργα-
στηρίου Φυσικής της Ατµόσφαιρας. Το δίκτυο αυτό αποτελεί µο-
ναδική περίπτωση στην Ελλάδα και έρχεται σε συνέχεια άλλων
σηµαντικών µελετών για την περιοχή που έχει πραγµατοποιήσει
το Πανεπιστήµιο Πατρών και βέβαια το Ινστιτούτο Επιστηµών Χη-
µικής Μηχανικής. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ,
οι αποφάσεις που λαµβάνουµε στην Αίθουσα αυτή είναι πάντα
σηµαντικές και έχουν αντίκτυπο στην κοινωνία και τη χώρα.
Υπάρχουν όµως αποφάσεις που είναι µείζονος σηµασίας και
έχουν αντίκτυπο στο αύριο αυτού του τόπου και στις επόµενες
γενιές. Μία τέτοια απόφαση είναι και αυτή που καλούµαστε να
πάρουµε σήµερα. Σήµερα µιλάµε για το αύριο, αποφασίζουµε
για εκείνους που ακόµη δεν έχουν έρθει. Ψηφίζουµε για εκείνους
που θα κρίνουν ότι εµείς είµαστε σήµερα εδώ. Σας καλώ, λοιπόν,
να στηρίξετε τον κλιµατικό νόµο και για µας και για τα παιδιά µας,
για το περιβάλλον, για την Ελλάδα, για τον πλανήτη ολόκληρο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Φίλιππος Φόρτωµας από τη Νέα Δηµο-
κρατία και να ετοιµάζεται ο κ. Νικόλαος Συρµαλένιος από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε για

µια ακόµη φορά, για µια ακόµα µέρα µια άκριτη και στείρα θα
έλεγα Αντιπολίτευση. Όµως οι επιπτώσεις της όλης κλιµατικής
αλλαγής είναι ήδη αισθητές και είναι παρούσες και σε ολόκληρο
φυσικά τον κόσµο. Χωρίς λοιπόν την ανάληψη συγκεκριµένων,
αλλά και άµεσων δράσεων από τις κυβερνήσεις µας διαχρονικά
σύντοµα η όλη κλιµατική κρίση θα µεταµορφώσει άρδην τον δικό
µας πλανήτη, επηρεάζοντας φυσικά και τους βασικότερους το-
µείς διαβίωσής µας. 

Έτσι λοιπόν εµείς µέσα από το παρόν νοµοσχέδιο, µέσα από
την τρέχουσα αβεβαιότητα επιδιώκουµε ένα προβλέψιµο µέλλον,
αλλά και ένα προβλέψιµο περιβάλλον. Και στις δικές µας νησιω-
τικές περιοχές φυσικά, αλλά και σε ολόκληρη τη χώρα έχουµε
ανάγκη από ρεαλιστικά, αλλά και συγκεκριµένα µέτρα και αυτά
κάνουµε µε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση, έχει ήδη κάνει το πρώτο βήµα, υιοθε-
τώντας την οδηγία 2021/1119 αναφορικά µε την επίτευξη κλιµα-
τικής ουδετερότητας και µε στόχο φυσικά τη µείωση των
ανθρωπογενών εκποµπών κατά 55% έως το 2030. Μέσα λοιπόν
από την ηγεσία και του Υπουργείου Περιβάλλοντος και από τον
παρόντα Υπουργό, προβλέποντας τη δυνατότητα της χώρας µας
να αποκτήσει σηµαντικό συγκριτικό πλεονέκτηµα και στον τοµέα
αυτό, λαµβάνοντας φυσικά και τα κατάλληλα µέτρα, αλλά και φυ-
σικά θεσπίζοντας ένα συγκεκριµένο συνεκτικό νοµικό πλαίσιο σε
πλήρη αντιστοιχία µε την οδηγία 1119. 

Έτσι λοιπόν φέρνουµε τον παρόντα εθνικό κλιµατικό νόµο και
τον οποίο σήµερα συζητάµε, που έχει ως στόχο την επίτευξη κλι-
µατικής ουδετερότητας έως το 2050 και την προσαρµογή στην
όλη κλιµατική αλλαγή µε τρόπο βιώσιµο κυρίως περιβαλλοντικά,
οικονοµικά, αλλά και κοινωνικά. 

Πώς όµως θα το καταφέρουµε αυτό, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι; Με την απολιγνιτοποίηση φυσικά, µε την ηλεκτροκίνηση,
µε τη µείωση των εκποµπών αερίου, αλλά και µε στοχευµένες

πολιτικές για τις επιχειρήσεις, για τα νησιά και φυσικά για τους
δήµους. 

Τώρα να γίνουµε και πιο συγκεκριµένοι µιας και ακούσαµε
πολλά από τη µείζονα Αντιπολίτευση. θεσπίζουµε την απαγό-
ρευση καύσης λιγνίτη για την παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας
µετά από τις 31 Δεκεµβρίου του 2028 µε στόχο να µειωθεί ο αν-
τίκτυπος που έχουν όλες οι σχετικές µονάδες ηλεκτροπαραγω-
γής σε επίπεδο εκποµπών, υιοθετώντας και εισάγοντας στο
δίκτυο πολύ περισσότερες ΑΠΕ. Προβλέπεται µε το παρόν νο-
µοσχέδιο ότι από το 2026 υποχρεωτικά όλα τα νέα επιβατηγά δη-
µόσιας χρήσης ταξί καθώς και το ένα τρίτο, περίπου, των νέων
ενοικιαζόµενων οχηµάτων θα είναι οχήµατα µηδενικών εκποµ-
πών. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να θέσω υπ’ όψιν και του Υπουρ-
γού µία πρόταση για την εφαρµογή φορολογικών κινήτρων προς
τις επιχειρήσεις, ώστε να προσφέρουν στους εργαζόµενους
οφέλη πράσινης κινητικότητας. Με τον τρόπο αυτό οι πολίτες θα
αφήνουν σιγά-σιγά τα δικά τους ΙΧ και θα επιλέγουν άλλα µέσα
µεταφοράς φιλικότερα προς το περιβάλλον, µε σκοπό φυσικά να
µετακινούνται προς την εργασία τους. 

Επιπλέον έως τις 31 Μαρτίου του 2023 κάθε δήµος θα υπολο-
γίζει το δικό του ανθρακικό αποτύπωµα, το οποίο και θα επαλη-
θεύεται από έναν πιστοποιηµένο φορέα και θα υποχρεούται να
καταρτίζει ένα δηµοτικό σχέδιο µείωσης εκποµπών. Η όλη ρύθ-
µιση αυτή έχει στόχο τη µείωση των εκποµπών αερίου και από
τα κτήρια τα οποία χρησιµοποιεί και τον δηµοτικό φωτισµό και
τα δικά του οχήµατα, αλλά και τις διάφορες εγκαταστάσεις. 

Επιπλέον από το 2025 απαγορεύεται η πώληση και εγκατά-
σταση καυστήρα πετρελαίου θέρµανσης, ενώ από το 2030 γίνε-
ται υποχρεωτική η χρήση πετρελαίου θέρµανσης το οποίο θα
είναι αναµεµειγµένο µε βιοκαύσιµα σε ποσοστό 30%. Από 1η Ια-
νουαρίου του 2024 οι µελέτες περιβαλλοντικών επιπτώσεων, δη-
λαδή οι ΜΠΕ, θα είναι υποχρεωτικές για τα έργα και τις δραστη-
ριότητες κυρίως µε ποσοτική καταγραφή µείωσης, αλλά και αύ-
ξησης εκποµπών αερίου.

Τώρα από το 2023 επιχειρήσεις που ανήκουν σε συγκεκριµέ-
νες κατηγορίες θα πρέπει να υποβάλλουν ετήσια έκθεση σχετικά
µε το δικό τους αποτύπωµα για το προηγούµενο έτος, η οποία
και θα επαληθεύεται από κάποιο πιστοποιηµένο φορέα. 

Θα ήθελα να σταθώ λίγο περισσότερο σε µία από τις σηµαντι-
κές διατάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου, στο άρθρο 21, το
οποίο θεσπίζει το «GR-ECO ISLANDS» και για το οποίο έχει γίνει
λόγος και από την Αντιπολίτευση. Είναι ένα κυρίως στρατηγικό
σχέδιο θα έλεγα, το οποίο έχει ως στόχο τη µετάβαση των ελλη-
νικών νησιών και των νησιωτικών περιοχών στην κλιµατική ουδε-
τερότητα, την άρση της ενεργειακής, αλλά και κοινωνικο-
οικονοµικής αποµόνωσης των νησιών και τη διασφάλιση φυσικά
της ενεργειακής τους αυτάρκειας, την προώθηση και της κυκλι-
κής οικονοµίας φυσικά, αλλά και την ορθολογική διαχείριση των
φυσικών τους πόρων µιας και µιλάµε πολλές φορές και για τη
φέρουσα ικανότητα των νησιών. Δηλαδή αυτών τα οποία καθί-
στανται µοναδικά για λόγους πολιτιστικούς, τουριστικούς και για
πολλούς άλλους λόγους. 

Σύµφωνα λοιπόν, µε τη διάταξη αυτή τα νησιά θα υπάγονται
στον φορέα αυτόν σε µια συνέχεια αξιολόγησης των δικών τους
ιδιαιτεροτήτων και της δυνατότητας υλοποίησης εµβληµατικών
έργων και διαθέσιµων πόρων χρηµατοδότησης. Περαιτέρω η επι-
λεξιµότητα των νησιών θα καθορίζεται δυνάµει και του µόνιµου
πληθυσµού τους, των δικών τους ενεργειακών αναγκών, αλλά
και της τουριστικής κίνησης και της προσβασιµότητας στον
τοµέα των υποδοµών και φυσικά και των φυσικών πόρων. 

Για την υλοποίηση αυτού του σχεδίου υπάρχουν φυσικά και
πόροι χρηµατοδοτικοί και διάφορα άλλα χρηµατοδοτικά εργα-
λεία κυρίως, µέσα από το Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης και το
Πράσινο Ταµείο, αλλά και λοιπούς Ενωσιακούς, αλλά και διάφο-
ρους άλλους εθνικούς πόρους. 

Τέλος, υπάρχει µια εξίσου σηµαντική ρύθµιση, η οποία απα-
γορεύει τη χρήση µαζούτ κατηγορίας 3 για την παραγωγή ηλε-
κτρικής ενέργειας στα µη διασυνδεδεµένα νησιά από 1η Ιανουα-
ρίου του 2023. Εξαίρεση θα αποτελούν τυχόν έκτακτα περιστα-
τικά, όπως συµβαίνει πολλές φορές, τα οποία και θέτουν σε κίν-
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δυνο και την ασφάλεια εφοδιασµού ηλεκτρικού ρεύµατος. Άρα,
φροντίζουµε και γι’ αυτό.

Με όλα τα παραπάνω αποτελεί, όπως φαίνεται, µια εξαιρετική
ευκαιρία και για τις νησιωτικές µας περιοχές της χώρας µας να
αναδειχθούν αλλά και να συµβάλουν µε τις δικές τους δυνατό-
τητες στην επίτευξη της κλιµατικής ουδετερότητας της χώρας. 

Θέλω να σταθώ και σε δύο ρυθµίσεις µέσα από διάφορες
υπουργικές τροπολογίες: 

Να αναφερθώ πρώτα στην υπ’ αριθµόν 1317/ 99, στο άρθρο
2, µε την οποία γίνεται µια ακόµα σηµαντική κίνηση για την προ-
στασία ιδιοκτησιακού δικαιώµατος των συµπολιτών µας ενώπιον
του ελληνικού Κτηµατολογίου. Με τη ρύθµιση αυτή το Υπουργείο
Περιβάλλοντος και το ελληνικό δηµόσιο γενικά δεν θα µπορεί
πλέον να οικειοποιείται ακίνητα που έχουν χαρακτηριστεί ως
δάση στους αναρτηµένους ή κυρωµένους δασικούς χάρτες µε
µόνη την επίκληση του τεκµηρίου κυριότητας, ενώ θα παραιτείται
και από τις ασκηθείσες αγωγές. Αποκαθιστούµε, λοιπόν, και µε
τη ρύθµιση αυτή, αλλά και προστατεύουµε το ιδιοκτησιακό δι-
καίωµα των συµπολιτών µας, οι οποίοι διαθέτουν τίτλους κυριό-
τητας επί αυτών των εκτάσεων, και φυσικά ενισχύουµε και την
ασφάλεια δικαίου. 

Υπάρχει και µια άλλη σηµαντική ρύθµιση στην υπ’ αριθµόν
1318/11 τροπολογία, στο άρθρο 1, η οποία κάνει πράξη εξαγγε-
λίες και του Πρωθυπουργού για µια ακόµη φορά για την οικονο-
µική ενίσχυση των λογαριασµών ηλεκτρικού ρεύµατος. Έτσι,
λοιπόν, µε τη ρύθµιση αυτή στηρίζουµε τους καταναλωτές για
µια ακόµα φορά και ελαφρύνουµε τα νοικοκυριά, καθώς έχουν
επιβαρυνθεί από τις ανατιµήσεις του ηλεκτρικού ρεύµατος λόγω
της ενεργειακής αυτής κρίσης .

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε στα χέρια µας ένα από
τα πιο επίκαιρα νοµοσχέδια, αλλά, αν δεν αλλάξουµε τώρα τις
δικές µας τοποθετήσεις, αλλά και τις πολιτικές µας, οι επιπτώ-
σεις από την κλιµατική αυτή αλλαγή θα είναι δραµατικές για το
άµεσο µέλλον ηµών αλλά και των παιδιών µας. Με το παρόν νο-
µοσχέδιο κάνουµε πράξη για µια ακόµη φορά και την προσωπική
δέσµευση του Πρωθυπουργού, αλλά η χώρα κυρίως, για µια
ακόµη φορά πρωτοστατεί σε µια προσπάθεια για την προστασία
του περιβάλλοντος. Και αυτό είναι το πιο σηµαντικό γιατί έχουµε
κουραστεί τόσα χρόνια να είµαστε ουραγοί σε όλα αυτά. Πρέπει
κάποια στιγµή να µάθουµε να είµαστε πρωτοπόροι. Έτσι, λοιπόν,
υιοθετούµε τον πρώτο εθνικό κλιµατικό νόµο, ο οποίος θα συµ-
βάλει στη βιωσιµότητα αλλά και στην ανταγωνιστικότητα της ελ-
ληνικής κοινωνίας αλλά και της οικονοµίας.

Για τους παραπάνω λόγους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας
καλώ να υπερψηφίσετε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-
µε.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Νικόλαος Συρµαλένιος από τον ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται ο κ. Κωνσταντίνος
Ζαχαριάδης επίσης από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµο-

σχέδιο που συζητάµε σήµερα δεν διασφαλίζει την κλιµατική ου-
δετερότητα. Σε µία εποχή που οξύνεται η κλιµατική κρίση και οι
επιπτώσεις της εκδηλώνονται µε κάθε τρόπο, θεοµηνίες, πρωτο-
φανείς καταστροφές σε εποχές και χώρες που δεν είχαµε ποτέ
φανταστεί, ο νόµος αυτός, που έρχεται σήµερα από εσάς και κα-
θυστερηµένα και µε ελάχιστη διαβούλευση, είναι πολύ κατώτε-
ρος των περιστάσεων. Διότι στην πράξη και παρά τις διακηρύξεις
και τα ευχολόγια ακυρώνονται και αυτά τα ευχολόγια µέσα από
την ασκούµενη κυβερνητική πολιτική σε όλα τα µέτωπα, που είναι
πλήρως ανακόλουθη µε τις απαιτήσεις και τους στόχους των διε-
θνών εξελίξεων όσο και µε τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης τόσο στον ενεργειακό τοµέα, το µείγµα του
οποίου και τις παλινωδίες της ενεργειακής πολιτικής τις έχει δο-
κιµάσει και τις δοκιµάζει σφοδρά ο ελληνικός λαός, αλλά όσο και
σε άλλους τοµείς όπως η χωροταξική πολιτική, όπου η κυβερνη-
τική πολιτική βρίθει αντιφάσεων και σε τελευταία ανάλυση υπο-
τάσσεται πάντα σε ισχυρά πολυεθνικά και εγχώρια συµφέροντα.

Αυτό, άλλωστε, εξυπηρετούν και οι στόχοι του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης, όπως εσείς το διαχειρίζεστε, που, όπως και ο παρών νόµος,
τύποις µπήκαν σε διαβούλευση µε την κοινωνία και τους φορείς
της. 

Επίσης, κρίσιµο σηµείο αποτελεί η µη ένταξη του κλιµατικού
νόµου σε µία ολιστική αντιµετώπιση της βιώσιµης και κοινωνικά
δίκαιης ανάπτυξης. Βεβαίως, αυτή η κοινωνικά δίκαιη και βιώσιµη
ανάπτυξη ούτως ή άλλως δεν ασκείται. Και δεν υπάρχει, βε-
βαίως, ολιστική αντιµετώπιση όχι φυσικά µε την έννοια που
έδωσε ο Πρωθυπουργός στην ολιστική συµπεριφορά των αν-
θρώπων, δηλαδή, να µην σκέφτονται µόνο πόσα βγάζουν αλλά
να σκέφτονται συνολικά πώς θα τα βγάλουν πέρα στη ζωή τους.
Αυτή η πολιτική, µάλιστα, έρχεται σε αντίθεση πλήρως µε τις συ-
νολικές επιλογές της Κυβέρνησης στη διαµόρφωση ενός νέου
παραγωγικού µοντέλου. Δεν υπάρχει στόχευση για ένα νέο πα-
ραγωγικό µοντέλο της χώρας. 

Σας θέτω το ερώτηµα: Η επιλογή των µεγάλων στρατηγικών
επενδύσεων πώς συνάδει µε τους στόχους της κλιµατικής ουδε-
τερότητας και µάλιστα, στα νησιά, κατά παράβαση των όρων και
των ορίων του νησιωτικού χώρου. Πώς συνάδει η κλιµατική ου-
δετερότητα µε την έγκριση συνεχώς µεγάλων στρατηγικών επεν-
δύσεων; 

Αλλά να θέσω και άλλα δύο ερωτήµατα: Πρώτον, γιατί απο-
κλείονται και πάλι µικρές και πολύ µικρές επιχειρήσεις από τις
διατάξεις του κλιµατικού νόµου; Δεύτερο ερώτηµα: Πώς ενσω-
µατώνεται η νέα βιοµηχανική στρατηγική για την Ευρώπη στην
εγχώρια βιοµηχανία σε σχέση µε την κλιµατική ουδετερότητα;
Ποια µέτρα ενσωµάτωσης και κυρίως, περιβαλλοντικής πολιτικής
συστήνονται και ποιος θα ελέγχει, αν εφαρµόζονται; 

Επίσης, ένα άλλο σηµαντικό θέµα είναι η πρόβλεψη για συµ-
µετοχή των περιφερειών και των δήµων για µείωση των εκποµ-
πών. Πώς θα επιδοτηθεί από την ελλιπέστατη στελέχωση και την
παντελή έλλειψη τεχνογνωσίας, όταν µάλιστα παγώσατε τις χί-
λιες πεντακόσιες προσλήψεις που είχαν δροµολογηθεί από το
2019 από τα Υπουργεία Εσωτερικών και Διοικητικής Μεταρρύθ-
µισης επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ;

Επίσης, οι προθεσµίες που βάζετε για τα δηµοτικά σχέδια µεί-
ωσης των εκποµπών από 31-3-2023 νοµίζετε ότι θα εφαρµο-
στούν; 

Η Κυβέρνηση, βεβαίως, οµνύει στην ενίσχυση των ανανεώσι-
µων πηγών ενέργειας, αλλά πέραν από τις διευκολύνσεις που
παρέχει αφειδώς στα φιλικά επιχειρηµατικά συµφέροντα, καθυ-
στερεί απαράδεκτα τόσο το ειδικό χωροταξικό πλαίσιο -που ξε-
κίνησε το 2019, αλλά φαίνεται ότι έχει βαλτώσει- όσο βεβαίως
και το θεσµικό πλαίσιο για τις θαλάσσιες ΑΠΕ, που επίσης χρει-
άζεται θαλάσσιο χωροταξικό σχεδιασµό. 

Στο µεταξύ, οι απαράδεκτες παρεµβάσεις Υπουργών, όπως
του Υπουργού Περιβάλλοντος, εσάς, κύριε Σκρέκα, δηµιουργούν
ένα πλαίσιο ειδεχθούς αυταρχισµού. Και εξηγούµαι: Είναι αυταρ-
χισµός που δεν στρέφεται µόνο ενάντια στους πολίτες που δια-
µαρτύρονται, όπως στην Τήνο και την Άνδρο, για τις αποφάσεις
εγκατάστασης αιολικών πάρκων. Με την ακύρωση αποφάσεων
δηµοσίων υπηρεσιών στρέφεστε ενάντια και σε δηµόσιες υπη-
ρεσίες, όπως η Αποκεντρωµένη Διοίκηση Αιγαίου, το Λιµεναρχείο
Άνδρου, η Γενική Γραµµατεία Δηµόσιας Περιουσίας του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών, το Τµήµα Περιβάλλοντος της Περιφέρειας
Νοτίου Αιγαίου. Σε αυτές τις τέσσερις υπηρεσίες ακυρώσατε τις
αποφάσεις µε τις οποίες είχαν επιβάλει πρόστιµα στην εταιρεία
που δεν εφάρµοσε τους περιβαλλοντικούς όρους, ως όφειλε. 

Ο συνδυασµός, λοιπόν, του νόµου Χατζηδάκη, δηλ. του ν.4685,
µε τη fast track αδειοδότηση των ΑΠΕ, µαζί µε την έλλειψη ειδι-
κού χωροταξικού δηµιουργεί τεράστια αναστάτωση σε όλες τις
περιοχές της χώρας και ιδιαίτερα στα πολύ ευαίσθητα νησιωτικά
οικοσυστήµατα που αντιµετωπίζουν την ολική περιβαλλοντική κα-
ταστροφή του εξαιρετικού κάλλους του φυσικού περιβάλλοντος
και ταυτόχρονα τον κίνδυνο µιας οικονοµικής καταστροφής µε
την απαξίωση του τουριστικού προϊόντος. 

Σε ό,τι αφορά δε τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, θα ήθελα
να επαναφέρω µε ιδιαίτερη βαρύτητα το θέµα της ενεργειακής
δηµοκρατίας µε κυρίαρχη την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία για παραγόµενη ενέργεια από ΑΠΕ σε ποσοστό
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50% τουλάχιστον από τοπικές επενδύσεις αυτοπαραγωγής, από
συνεταιριστικά σχήµατα, από ενεργειακές κοινότητες, τις οποίες
έχετε απαξιώσει. Εκεί µέσα καλείται να παίξει έναν καθοριστικό
ρόλο η τοπική αυτοδιοίκηση Α’ και Β’ βαθµού. 

Επίσης, έχετε προχωρήσει σε άλλες απαράδεκτες καθυστερή-
σεις, όπως είναι η καθυστέρηση των µελετών για τις περιοχές
«NATURA», αφού και µετά την κατάργηση των φορέων διαχείρι-
σης των προστατευόµενων περιοχών όλα αυτά είτε πάνε στις κα-
λένδες είτε προχωρούν µε βήµα σηµειωτόν. 

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 21 -αναφέρθηκαν πολλοί συνάδελφοι-
που αναφέρεται ειδικά στον µετασχηµατισµό του αναπτυξιακού
υποδείγµατος για τα νησιά, πέραν των άλλων προβληµάτων και
τα κρίσιµα ελλείµµατα που υπάρχουν στον χωροταξικό τοµέα,
στα ζητήµατα του πολεοδοµικού σχεδιασµού, στην έλλειψη µε-
λετών στις περιοχές «NATURA», στην έλλειψη στελέχωσης στους
δήµους και στις περιφέρειες, πέρα όλων αυτών τίθεται τώρα και
ο θεσµός του ανάδοχου του νησιού, ένας θεσµός ο οποίος χωρίς
καµµία διαβούλευση, χωρίς καµµία συνεργασία µε τους δήµους
θα προωθεί µελέτες και έργα, ένας θεσµός απαράδεκτος που
δηµιουργεί τετελεσµένα στα νησιά, προφανώς µόνο µε ίδιον όφε-
λος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω σε λίγο, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς δηλώνουµε ότι στην κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία, στη νέα προοδευτική κυβέρνηση του τόπου, θα κα-
ταργήσουµε αυτόν τον θεσµό του αναδόχου και θα αναθέσουµε
στην πολιτεία να προχωρήσει την κλιµατική ουδετερότητα και
στις νησιωτικές περιοχές.

Σε ό,τι αφορά τις χρηµατοδοτήσεις για την απανθρακοποίηση
των νησιών, προφανώς έχετε µείνει σ’ αυτά τα δύο δισεκατοµ-
µύρια τα οποία εξασφάλισε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.

Επίσης, ένα άλλο ζήτηµα: Δεν µιλάτε καθόλου και δεν βλέ-
πουµε πουθενά µέσα στον κλιµατικό νόµο καµµία πρόβλεψη για
τα πλοία και τις θαλάσσιες µεταφορές. Ποια είναι, λοιπόν, η πο-
λιτική σας απέναντι στο κεφαλαιώδες ζήτηµα των µεταφορών;

Και κάτι ακόµα, κύριε Σκρέκα, για τους δασικούς χάρτες. Ξέρω
ότι δεν πρόκειται να δώσετε νέα παράταση για τις ενστάσεις,
όµως πρέπει να έχετε υπ’ όψιν σας ότι τα κτηµατολογικά γραφεία
δεν έχουν καν τη δυνατότητα να βοηθήσουν τους πολίτες, να
στηρίξουν τους πολίτες, να δώσουν τίτλους ιδιοκτησίας και έτσι
θα βρεθούν οι πολίτες ξεκρέµαστοι απέναντι πιθανόν και σε δι-
καστήρια, όπου τα δικαστήρια θα κρίνουν µόνο µε τις προθε-
σµίες που έχουν τεθεί από τον νόµο και θα βρεθούν στο τέλος
µη ωφεληµένοι οι ίδιοι οι πολίτες. Το θέµα αυτό µπαίνει από
πάρα πολλές πλευρές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση επί της ουσίας δεν
πιστεύει ούτε στην κλιµατική ουδετερότητα, ούτε στη βιώσιµη
κοινωνικά και περιβαλλοντικά ανάπτυξη. Πέραν από τις γενικο-
λογίες και τις αόριστες δεσµεύσεις, αυτή η Κυβέρνηση ήλθε για
να υπηρετήσει τα µεγάλα ιδιωτικά συµφέροντα και να µοιράσει
τα «ιµάτια» του κράτους στα «δικά της παιδιά». Γι’ αυτό δεν θέλει
και δεν µπορεί. Απαιτείται µια συνολική πολιτική αλλαγή, µια νέα
προοδευτική κυβέρνηση µε κορµό τον ΣΥΡΙΖΑ που και θέλει και
µπορεί να προχωρήσει και να αντιµετωπίσει τις µεγάλες προκλή-
σεις και κρίσεις για τον τόπο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε κι ε-
µείς.

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Ζαχαριάδης από τον ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Ήταν 26 Μαΐου του 2009 όταν έφυγε από τη ζωή ο Μιχάλης
Παπαγιαννάκης, ένας µεγάλος πολιτικός και οραµατιστής που
συνέδεσε µε τρόπο αναντίστρεπτο την Αριστερά της εποχής του
µε την οικολογία. 

Αυτό το κόµµα, που ήταν µικρό, έγινε µεγάλο και θα γίνει πιο
µεγάλο. Μιλούσε για το περιβάλλον και την οικολογία ήδη από
τις δεκαετίες του ’80 και του ’90. Ακούγαµε µέχρι και τα µέσα

της δεκαετίας του 2000 σχόλια χλεύης, σαρκασµού και απαξίω-
σης. Κι όµως είχαµε δίκιο και η δικαίωσή µας είναι τραγική, γιατί
η κλιµατική αλλαγή, η κλιµατική κρίση είναι εδώ και αλλάζει την
καθηµερινότητα των πολιτών, των κοινωνιών και των οικονοµιών.

Δυστυχώς όλα εδώ συναντώνται και δυστυχώς όλα εδώ πλη-
ρώνονται. Κλιµατική κρίση και προσφυγικές µεταναστευτικές
ροές, κλιµατική κρίση και διατροφική ασφάλεια, κλιµατική κρίση
και επάρκεια υδάτινων πόρων, κλιµατική κρίση και διάβρωση πα-
ράκτιων περιοχών. Είναι ένα θέµα το οποίο ιδιαίτερα µας απα-
σχολεί στην Ελλάδα µε τη µεγάλη ακτογραµµή, µε τη «νησιω-
τικότητα» και µε τη «βαριά βιοµηχανία» της χώρας που λέγεται
τουρισµός. Κλιµατική κρίση και ανισότητες εντός των χωρών πε-
ριφερειακά και µεταξύ των χωρών. 

Η οικολογία, το περιβάλλον και οι πράσινες πολιτικές έχουν
νόηµα µόνο όταν είναι οριζόντιες και όχι εµβαλωµατικές ή απο-
σπασµατικές. Γι’ αυτό και στην Ελλάδα και στην Ευρώπη είναι
αναγκαίος ένας διάλογος και µια σύµπλευση σε ακόµα περισσό-
τερες χώρες των δυνάµεων της Αριστεράς, της σοσιαλδηµοκρα-
τίας και της οικολογίας, γιατί το ζήτηµα του κλίµατος είναι σε
τελική ανάλυση ζήτηµα καταναλωτικού και παραγωγικού µοντέ-
λου, είναι ζήτηµα αναπτυξιακού σχεδιασµού, είναι ζήτηµα ορίων
της ανθρωπογενούς παρέµβασης και των ορίων του περιβάλλον-
τος. 

Το περιβάλλον έχει ήδη δείξει τα όριά του. Η σηµερινή ανθρω-
πογενής δραστηριότητα τα έχει υπερβεί. Το ζήτηµα της κλιµατι-
κής κρίσης έχει και άλλες διαστάσεις. Είναι πρώτα απ’ όλα ένα
ζήτηµα διαγενεακής αλληλεγγύης. Είναι ζήτηµα δικαιοσύνης.
Είναι και ζήτηµα θεµελιωδών ανθρωπίνων δικαιωµάτων. 

Πάµε να πιάσουµε τη διαγενεακή αλληλεγγύη. Μ’ αυτό το πα-
ραγωγικό µοντέλο που έχουµε αυτήν τη στιγµή και πρέπει να το
αλλάξουµε µε ταχύτητα τα επόµενα χρόνια, υπονοµεύουµε την
ποιότητα ζωής των επόµενων γενεών, ίσως αναντίστρεπτα και
αυτό είναι βαθιά ανήθικο από τα πολιτικά συστήµατα και τη διε-
θνή ισορροπία. Είναι ζήτηµα δικαιοσύνης. 

Πάµε να σκεφτούµε ποιες χώρες ευθύνονται περισσότερο µε
τις εκποµπές ρύπων στην κλιµατική κρίση, ποιες χώρες υφίσταν-
ται αυτές τις συνέπειες, ποιοι πολίτες µέσα σε εύρωστες οικο-
νοµίες απολαµβάνουν τα «οφέλη» των εκποµπών.

Η κλιµατική κρίση είναι η πιο άδικη µεταβολή. Η πιο µεγάλη
πρόκληση που έχουµε µπροστά µας είναι το ζήτηµα της συνάρ-
τησης των ανισοτήτων µε την κλιµατική κρίση, την ενεργειακή
φτώχεια που πολλοί συµπολίτες µας βιώνουν, τον αποκλεισµό
και την περιθωριοποίηση, διότι όπως καλά ξέρουµε, οι περισσό-
τερες πράσινες επενδύσεις είναι συνήθως εµπροσθοβαρείς. Μ’
αυτήν την οικονοµική και κοινωνική διάρθρωση πολλοί δεν θα
µπορούν να ακολουθήσουν, πολλοί θα µείνουν πίσω, γι’ αυτό η
πράσινη µετάβαση, η οικονοµία του µηδενικού άνθρακα πρέπει
να αφορά την κοινωνία στο σύνολό της. 

Εδώ αναγκαστικά γυρνάµε ξανά σε µια παλιά συζήτηση. Ποια
είναι σε µια κοινωνία τα αγαθά; Ποια είναι σε µια κοινωνία τα εµ-
πορεύµατα και τα προϊόντα και µάλιστα σε µια κοινωνία και σε
µια οικονοµία η οποία βρίσκεται σε κλιµατική κρίση; Δηλαδή, η
θέρµανση, ο ηλεκτρισµός, η µετακίνηση τι είναι σε µια κοινωνία
η οποία βρίσκεται σε κρίση; Είναι εµπορεύµατα ή αγαθά; Και
ποιος είναι εδώ πέρα ο ρόλος του δηµοσίου συµφέροντος και
στη µετάβαση; Πού είναι οι πολιτικές στους δήµους, στις περι-
φέρειες, στο κράτος; Τι γίνεται σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες και
τι γίνεται στην Ελλάδα;

Δείτε για παράδειγµα τις επιδόσεις της χώρας στα απορρίµ-
µατα, την ποιότητα ζωής στις πόλεις. Έχουµε τέλη Μαΐου. Με τις
θερµικές νησίδες στις πόλεις έχουµε πάρει φωτιά. Όλα αυτά
έχουν εγκαταλειφθεί. Πού είναι τα σχέδια της βιώσιµης κινητικό-
τητας στις µεταφορές; 

Και µιας και είστε εδώ, κύριε Υπουργέ, θα σας ρωτήσω κάτι,
έτσι που είστε πράσινος οικολογικά, όχι πολιτικά. Η πυρηνική
ενέργεια είναι πράσινη; Είναι ανανεώσιµη πηγή ενέργειας; Μπο-
ρεί να µπει η Ελλάδα σε σχέδια συµπαραγωγής πυρηνικής ενέρ-
γειας µε γειτονικές χώρες; Για µας η απάντηση είναι σαφής. Δεν
είναι πράσινη, δεν είναι ΑΠΕ και πρέπει να συνεχίσουµε τον
αγώνα ενάντια στην πυρηνική ενέργεια και σε όλους τους κινδύ-
νους που ελλοχεύουν. Δείτε τις ανησυχίες και τις δυσκολίες που
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έχουµε µε την βάρβαρη ρωσική εισβολή στην Ουκρανία. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης της οµιλίας του

κυρίου Βουλευτή) 
Ένα λεπτό θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Τα ερωτήµατα είναι σαφή. Λέµε πράσινη ενέργεια. Μάλιστα.

Πάρα πολύ ωραία. Ποιος παράγει όλη αυτή την ενέργεια; Ποιος
κερδίζει; Υπάρχει κάποιος που κερδοσκοπεί; Ποιος έχει όφελος
από όλα αυτά; Τι µοντέλα υπάρχουν στην Ευρώπη; Εδώ επανέρ-
χεται µέσα στην κρίση την οικονοµική, την κλιµατική και την πο-
λεµική συνθήκη, το ζήτηµα της ενεργειακής δηµοκρατίας, το
ζήτηµα αποκεντρωµένης παραγωγής από ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας. Γιατί είναι κοινωνικά επωφελής. Είναι αποκεντρωµένη.
Είναι συστηµικά ασφαλέστερη και πιο σταθερή. 

Με αυτή την έννοια, λοιπόν, µε αίσθηµα ευθύνης απέναντι στο
µέλλον, εµείς απορρίπτουµε και καταψηφίζουµε αυτό το σχέδιο.
Και θα είµαστε εδώ σε όλα τα νοµοσχέδια, σε κάθε κλαδική πο-
λιτική να καταθέτουµε τη δική µας συµβολή η οποία θα έχει την
πράσινη οπτική, όχι ως ένα συµπλήρωµα αλλά ως κεντρική ιδέα
για το πώς θα προχωρήσει η κοινωνία, η χώρα, η οικονοµία τα
επόµενα χρόνια. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Ζαχαριάδη.
Την αυλαία για τους σηµερινούς οµιλητές θα ρίξει η κ. Θεοπί-

στη Πέρκα από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 
Μέχρι να έρθει η Φλωρινιώτισσα συνάδελφος στο Βήµα, να πω

ότι αύριο θα ανοίξει την αυλαία η κ. Χαρούλα Καφαντάρη από
τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. Θα ακολουθήσουν ο κ. Χα-
ράλαµπος Παπαδηµητρίου από τη Νέα Δηµοκρατία, ο κ. Γκόκας
Χρήστος από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, η κ. Αναγνωστοπού-
λου από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, ο κ. Ανδρέας Λο-
βέρδος από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής. 

Κυρία Πέρκα, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Άδεια η Αίθουσα παρ’ όλο που είναι ίσως το πιο σηµαντικό νο-

µοσχέδιο της θητείας της σηµερινής Κυβέρνησης. Προς µεγάλη
βέβαια κακοτυχία της χώρας έτυχε στη Νέα Δηµοκρατία η πε-
ρίοδος επεξεργασίας και κατάθεσής του. Είναι σοκαριστικό πόσο
σιωπηλά κατατέθηκε και διαβουλεύτηκε αυτό το νοµοσχέδιο, ενώ
διαβάζοντάς το είναι προφανές ότι ο νοµοθέτης δεν πιστεύει
τους στόχους του. 

Να σας θυµίσω ότι έχουµε κηρύξει ήδη την Ευρώπη σε κατά-
σταση έκτακτης ανάγκης για το κλίµα. Παρατηρώντας τη σηµα-
σία που δίνετε στο παρόν νοµοσχέδιο δεν µπορώ παρά να
αναρωτηθώ αν και κατά πόσον γνωρίζετε αυτή την εξέλιξη. Η επι-
στήµη κρούει τον κώδωνα του κινδύνου εδώ και δεκαετίες. Υπάρ-
χουν σηµεία καµπής, σηµεία δηλαδή, που όταν τα ξεπερνάµε δεν
υπάρχει επιστροφή. Κατ’ αρχάς να ακούσουµε τους επιστήµο-
νες, τον ΟΗΕ, τους παγκόσµιους οργανισµούς. Δεν υπερβάλ-
λουν. Οι τροµακτικές προβλέψεις τους απλά επιβεβαιώνονται. 

Και δεύτερον, να είµαστε ειλικρινείς µε τον κόσµο, να τον ενη-
µερώσουµε, να τον προετοιµάσουµε γι’ αυτό που έρχεται. Η
χώρα χρειάζεται µια τεράστια καµπάνια ενηµέρωσης και προ-
ετοιµασίας στα σχολεία, στις γειτονιές, στην επαρχία, στις εκ-
κλησίες, στα σώµατα ασφαλείας. Και µετά να σχεδιάσουµε µε
όλους αυτούς συµµετέχοντες. Όχι µε την κοινωνία απέναντι, όλοι
µαζί. Η θωράκιση της χώρας απέναντι στην κλιµατική κατα-
στροφή θα έπρεπε να είναι µια πανεθνική υπόθεση µέγιστης προ-
τεραιότητας µε συµµετοχή της κοινωνίας από την τοπική αυτο-
διοίκηση, τα πανεπιστήµια, µέχρι τις Ένοπλες Δυνάµεις και την
Εκκλησία. Κι επιµένω σε αυτό. 

Είναι δεδοµένο ότι οι επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης πλήτ-
τουν ιδιαίτερα δυσανάλογα τους φτωχότερους και τους πιο ευά-
λωτους της κοινωνίας µας. Όµως δεν έχετε κανένα πλάνο για
την υποστήριξη των πιο αδύναµων. Αντιγράφετε µεν τα αντί-
στοιχα κλιµατικά νοµοσχέδια των ευρωπαϊκών χωρών -και καλά
κάνετε- µας δεσµεύετε στους στόχους -και καλά κάνετε- αλλά
όλα αυτά χωρίς καµµία µέριµνα για τους πιο ευάλωτους. 

Και πρώτα απ’ όλα πρέπει να δώσουµε το παράδειγµα εµείς.
Η πολιτεία θα πρέπει να βάλει υψηλότερους στόχους. Ηλεκτρο-
κίνηση, χωρίς να ξεκινάµε από τα δηµόσια µέσα µεταφοράς, δεν

γίνεται. Δεν είναι δυνατόν να αποσύρουµε τα αυτοκίνητα του κό-
σµου ή να απαγορεύουµε το πετρέλαιο θέρµανσης στα νοικοκυ-
ριά ενώ εµείς εδώ έχουµε βενζινοκίνητα βουλευτικά αυτοκίνητα.
Φυσικά, αφού δεν έχουµε σταθµούς φόρτισης. Εγώ δεν θα πή-
γαινα ποτέ στη Φλώρινα. Τα Υπουργεία θερµαίνονται µε ορυκτά
καύσιµα. Και δεν έχουν κάνει το µίνιµουµ του «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ».
Πού είναι το «ΗΛΕΚΤΡΑ», κύριε Υπουργέ; Ακούσαµε τους Βου-
λευτές της Συµπολίτευσης. Τα ξέρουν αυτά; Το σκέφτονται; 

Το νοµοσχέδιο αποσύρει τους καυστήρες πετρελαίου από τα
σπίτια -και πολύ καλά κάνει- αλλά δεν προβλέπει τίποτα για να
τα αντικαταστήσει. Όταν αποσύρετε τους καυστήρες πετρελαίου
από τα σπίτια, χωρίς ταυτόχρονα να µεριµνάτε για δίκτυα τηλε-
θέρµανσης, αντλίες θερµότητας, στην ουσία λέτε στον κόσµο να
βάλει στα σπίτια του φυσικό αέριο. Δηλαδή, περαιτέρω εξάρτηση
της χώρας από ορυκτά καύσιµα και έκθεση των καταναλωτών
στο ράλι τιµών. Και ενώ υπάρχει πρόβλεψη για την απολιγνιτο-
ποίηση, το νοµοσχέδιο δεν βάζει κανένα χρονοδιάγραµµα για την
απεξάρτηση από το φυσικό αέριο. Πού είναι η κ. Αυγερινοπού-
λου να τα ακούσει αυτά; 

Και σας ρωτάω, κύριε Υπουργέ. Τι προτείνετε στα νοικοκυριά
που θερµαίνονται µε πετρέλαιο; Να βάλουν φυσικό αέριο; Με
ποιανού τα λεφτά; Και τι θα γίνει σε δέκα χρόνια; Πώς θα θερ-
µαίνονται οι άνθρωποι όταν θα αποσύρουµε το φυσικό αέριο; Ή
δεν τους το λέτε αυτό; Ποιανού ευθύνη είναι η προστασία των
καταναλωτών από τις τεράστιες κρίσεις που έρχονται στις αγο-
ρές ορυκτών καυσίµων από το 2026 και µετά; 

Η Βόρεια Ευρώπη απαγορεύει και τους καυστήρες πετρελαίου
αλλά και την περαιτέρω επέκταση του φυσικού αερίου. Η Ελλάδα
είναι η πρώτη χώρα στην Ευρώπη στις προτεινόµενες νέες επεν-
δύσεις σε φυσικό αέριο µε 8 δισεκατοµµύρια. Η Ευρώπη απε-
ξαρτάται και εµείς κάνουµε επενδύσεις 8 δισεκατοµµυρίων.
Αδρανή κεφάλαια τα χαρακτηρίζει αυτά η Ευρωπαϊκή Ένωση.
Πώς θα πετύχετε τον στόχο του 55% το 2030 µε αυτές τις σχε-
διαζόµενες επενδύσεις σε φυσικό αέριο; 

Την ώρα, λοιπόν, που οι ευρωπαϊκές χώρες επενδύουν σε δί-
κτυα τηλεθέρµανσης, εξοικονόµησης ενέργειας, σε µεγάλα έργα
πράσινων ενεργειακών υποδοµών, εσείς τι κάνετε; Κόβετε δίκτυα
τηλεθέρµανσης και τα αντικαθιστάτε µε φυσικό αέριο για θέρ-
µανση και ψύξη στα σπίτια: Φλώρινα, Μεγαλόπολη. Η Γερµανία
50% ΑΠΕ για θέρµανση. Στην Ολλανδία 90% των νέων κτηρίων
δεν έχουν σύνδεση µε φυσικό αέριο. Το ίδιο η Μεγάλη Βρετανία
και η Ισπανία.

Ενώ το νοµοσχέδιο, επίσης αποσύρει τα βενζινοκίνητα οχή-
µατα δεν προβλέπει µε τι θα τα αντικαταστήσει. Ναι, οι χώρες
της υπόλοιπης Ευρώπης απαγορεύουν τα βενζινοκίνητα αυτοκί-
νητα από τις πόλεις τους αλλά έχουν φθηνά µέσα µαζικής µετα-
φοράς ακόµα και στις πιο µικρές πόλεις. Εµείς καλά-καλά δεν
έχουµε στη Θεσσαλονίκη. Έχουν παντού ποδηλατόδροµους, σι-
δηρόδροµο που συνδέει όλες τις πόλεις. Έχουν έξυπνα συστή-
µατα κοινόχρηστων ηλεκτρικών οχηµάτων κ.λπ.. Εσείς εδώ
αντιγράφετε το µισό νοµοθέτηµα. Απαγορεύετε το ΙΧ. Το ερώ-
τηµα όµως είναι τι θα κάνετε µε τα πέντε εκατοµµύρια παλιά και
ρυπογόνα οχήµατα που θα συνεχίσουν να κυκλοφορούν; Και κυ-
ρίως ποια είναι τα κίνητρα αντικατάστασης; Γιατί αν δεν δοθούν
κίνητρα είναι σαν να λέτε στους κατοίκους «πάρε Tesla ή περ-
πάτα». 

Προφανώς δεν λέµε να παγώσουµε τον κλιµατικό νόµο µέχρι
να λύσουµε τις αστοχίες δεκαετιών. Δεν έχουµε δυστυχώς αυτή
την πολυτέλεια. Όποια καθυστέρηση για την ανάληψη δράσης
και πάλι θα επιβαρύνει τους πιο αδύναµους. Λέµε ότι πρέπει να
κινηθούµε σε τελείως διαφορετική κατεύθυνση. Η πολιτεία έχει
υποχρέωση να διασφαλίσει την επαρκή και έγκαιρη χρηµατοδό-
τηση όλων των ενεργειών, όπως προβλέπει ο ισπανικός και ο
γαλλικός κλιµατικός νόµος. 

Παίρνετε τα πακέτα χρηµατοδοτήσεων της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης που αποσκοπούν στην καινοτοµία στις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας και τα πετάτε στη µαύρη τρύπα των υδρογονανθρά-
κων. Δεν σας ανήκουν αυτά τα κεφάλαια, κύριοι της Κυβέρνησης.
Αυτά τα χρήµατα ανήκουν στον ελληνικό λαό και προορίζονται
για την απεξάρτηση της χώρας, την προστασία των καταναλω-
τών και την αντιµετώπιση της κλιµατικής καταστροφής. 
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Οι ΑΠΕ, η αποθήκευση ενέργειας, η εξοικονόµηση δεν είναι
µόνο µακροπρόθεσµα βιώσιµες κλιµατικά λύσεις. Είναι και πιο
οικονοµικές. Και φυσικά µικρής κλίµακας ΑΠΕ, µε ενεργειακό
συµψηφισµό, ενεργειακές κοινότητες, που συνεχώς υπονο-
µεύετε. Αυτές που θα µπορούσαν να διαχέουν το όφελος σε όλη
την κοινωνία. Ακολουθήστε λίγο τις τάσεις που διαµορφώνονται
σε ευρωπαϊκό επίπεδο, όπως το Fit for 55 κ.λπ.. 

Αντί, λοιπόν, η χώρα να προετοιµαστεί για τους χειµώνες που
έρχονται, εσείς κερνάτε δισεκατοµµύρια στο λόµπι του φυσικού
αερίου. Αντί να ανοίγουµε θέσεις εργασίας στους τοµείς των και-
νοτόµων τεχνολογιών, εσείς κερνάτε δισεκατοµµύρια σε αγω-
γούς και συνδέετε κι άλλες πόλεις σε φυσικό αέριο. 

Για την ιστορία, θα σας θυµίσω ότι, πάνω από είκοσι χρόνια η
Αριστερά φωνάζει για το περιβάλλον και το κλίµα. Φωνάζουµε
για την απληστία του νεοφιλελεύθερου καπιταλισµού και την κα-
ταστροφή του περιβάλλοντος και ακούγαµε ότι είµαστε κατα-
στροφολόγοι, γιατί δεν καταλαβαίνουµε πώς δουλεύει η αγορά,
πώς η οικονοµία χρειάζεται καύσιµα κι άλλες τέτοιες τρέλες. 

Στο σηµείο που έφτασε ο πλανήτης, όµως, έφτασε γιατί ακρι-
βώς έχει κυριαρχήσει η θεωρία του νεοφιλελευθερισµού, ότι η
αγορά τα λύνει όλα, οι µεγάλες πετρελαϊκές εταιρείες θα έλυναν
το πρόβληµα του περιβάλλοντος. Και σήµερα η γραµµή της Αρι-
στεράς κερδίζει στην Ευρώπη. Και µας κουνάτε το δάχτυλο ότι
δεν στηρίζουµε την απολιγνιτοποίηση. Για απανθρακοποίηση
ούτε λόγος. 

Ποια απολιγνιτοποίηση; Μια διαδικασία καταστροφική, άδικη,
αδιαφανή, µε την κοινωνία απέναντι. Δεν την πιστεύετε. Η οικο-
λογία δεν ήταν ποτέ στο DNA της παράταξής σας. Ποτέ δεν θα
νιώσετε την ανάγκη να βάλετε το περιβάλλον πάνω από τη βιο-
µηχανία. Αυτές οι έννοιες σάς είναι ξένες. 

Και ο κόσµος το νιώθει, κύριε Υπουργέ. Νιώθει την ειρωνεία
να του κλείνετε τις µονάδες για να προωθείτε το φυσικό αέριο.
Νιώθει ότι όχι µόνο δεν στηρίζετε τις λιγνιτικές περιοχές, αλλά
τις ισοπεδώνετε. 

Εµείς λέµε, κάντε τον κλιµατικό νόµο κτήµα της κοινωνίας, όχι
πάρτι αισχροκέρδειας για τα συµφέροντα, που διχάζει τη χώρα
και θέτει εµπόδια στη µετάβαση. Και κάντε τον δεσµευτικό, για
όλους, δίκαια, όχι σκληρή στους πολίτες και «γατάκια» στους

ισχυρούς. 
Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε να πω ένα παράδειγµα και

θα κλείσω µε αυτό. Πριν λίγο καιρό, λοιπόν, ένας ανεξάρτητος
ευρωπαϊκός δηµοσιογραφικός οργανισµός -από αυτούς που δεν
έχουµε εδώ στη χώρα µας- πήρε συνέντευξη από τον Έλληνα
Υπουργό Ναυτιλίας µε θέµα τους περιβαλλοντικούς όρους που
θα θέσει η χώρα στους εφοπλιστές και τα καράβια τους. 

Ρώτησε, λοιπόν, ο δηµοσιογράφος ποιον θα στείλει η Ελλάδα
να την αντιπροσωπεύσει στον παγκόσµιο αυτό οργανισµό και ο
Υπουργός απάντησε «Μα, φυσικά τους ίδιους τους εφοπλιστές,
όχι επιστήµονες και ινστιτούτα» και του απαντάει ο δηµοσιογρά-
φος «Μα, καλά θα στείλετε τους εφοπλιστές να αποφασίσουν
πώς θα περιορίσουν τους ρύπους τους;» και απαντά ο Υπουργός
«Φυσικά» -αυτή είναι η παράταξη- «είναι άνθρωποι της αγοράς
και αυτοί ξέρουν. Ποιον άλλον να στέλναµε»; Ξέρετε ποια είναι η
συνέχεια; Αυτό το βίντεο που έγινε viral στο διαδίκτυο, όπου ο
εκπρόσωπος των εφοπλιστών –δεν θα πω τη λέξη, ντρέποµαι στη
Βουλή- …πάνω στον Πρωθυπουργό, στη σηµαία και στη χώρα.

Για το µηχανάκι του ντελιβερά έχετε προνοήσει ότι µολύνει και
θα πρέπει να αποσυρθεί, χωρίς βέβαια να επιδοτείται, για τα κα-
ράβια των εφοπλιστών, όµως, δεν είδαµε µια γραµµή, είδαµε
µόνο ευχολόγια. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-
µε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 21.23’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 26 Μαΐου 2022 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος, νοµοθετική εργασία: συνέχιση της συζήτησης και
ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας: «Εθνικός κλιµατικός νόµος - Μετάβαση στην κλιµα-
τική ουδετερότητα και προσαρµογή στην κλιµατική αλλαγή».
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